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نهم جمادی الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۳۰ آذر جشن شب یلدا
۳۰ آذر ولادت حضرت زینب سلام االله علیها و روز پرستار و بهورز [ ٥ جمادي

الاولي ]
۱ دی روز میلاد خورشید؛ جشن خرم روز، نخستین جشن دیگان

۵ دی سالروز زمین لرزه ی بم در سال 1382
[ December 25 ] ۵ دی جشن کریسمس

۵ دی سالروز شهادت آشو زرتشت، اَبَراِنسان بزرگ تاریخ



 

1- بانکها باید رویه خود را در ارایه تسهیلات به طرح هاي اقتصادي تغییر دهند - ایرنا

2- سردار ناظري فرمانده قرارگاه عملیاتی شهید معمار شد - ایرنا

3- نگاهی به عملکرد معاونت علمی ریاست جمهوري به مناسبت هفته پژوهش و فناوري - گیلان صدر

4- فساد آقازادگان، اصولگرا و اصلاح طلب نمی شناسد - گیلان بهتر نوین

5- تاریخچه عملیات موساد در ایران - ناطقان

6- 38 ردیف خدمتی جدید در حوزه اشتغال ایثارگران به صورت الکترونیکی ارائه می شود - بنیاد شهید و امور ایثارگران

7- بهترین راه ترك «اعتیاد» کدام است؟/خطرناك ترین مواد مخدر - انتخاب

8- بید محلات از بُزیجان تا آمستردام هلند - همشهري

9- ضرورت الگوسازي از زنان موفق در جامعه - خبرگزاري صدا و سیما

10- بررسی دلایل کمبود وکیل تخصصی در ایران - اقتصاد آنلاین

11- چگونه کسب و کارهاي سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر خلق کنیم؟ - خبرگزاري مهر

12- نخستین رویداد جذب سرمایه در حوزه فناوري هاي فرهنگی برگزار می شود - خبرگزاري مهر

13- توانمندسازي نیروي انسانی در روستاها مولد اشتغال پایدار است - ایسنا

14- اعتبارات تخصیصی اشتغالزایی در کردستان با نرخ 10 درصد است - موج

15- «حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی - شبستان

16- معرفی داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره سینماحقیقت - سوره سینما

17- کردستان نیازمند حمایت دولت است - باشگاه خبرنگاران جوان

18- بیکاري در کردستان 3 درصد بالاتر از میانگین کشور است - باشگاه خبرنگاران جوان

19- روستاي مهاباد مجري طرح خانه فرهنگ شد - باشگاه خبرنگاران جوان

20- ساخت کشتی هاي غول پیکر در تحریم هاي سخت نماد خودکفایی و افتخار کشور - مارین نیوز

21- به آب اندازي دومین نفتکش اقیانوس پیما افراماکس توسط صدرا - مارین نیوز

22- افزایش 100 درصدي وام ازدواج، «مشوق» است یا «تله»؟! - تابناك

23- جزییاتی از امکان کاشت چوب مداد در ایران - میزان

24- جابجایی 3 و نیم میلیون تن بار با ناوگان باري چهارمحال و بختیاري - خبرگزاري صدا و سیما

25- ارائه گزارش مشکلات استان به رئیس ستاد اجرایی فرمان امام خمینی(ره) - خبرگزاري صدا و سیما

26- تقویت گفتمان صادرات غیرنفتی از طریق رسانه - جامعه ایده آل

27- تخصیص 600 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی - خبرگزاري صدا و سیما

28- صدور بارنامه در چهارمحال و بختیاري 17 درصد رشد یافت - تین نیوز

29- همه ایتام تحت پوشش کمیته البرز صاحب مسکن هستند - تیتر 1

30- توانمند سازي نیروي انسانی در روستاها می تواند زمینه ساز ایجاد اشتغال مولد و پایدار باشد - خبر آنلاین

31- اشتغال و توسعه کردستان نیازمند حمایت هاي دولت است - ایسنا



32- مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت از خیران کارآفرین در سمنان اعطاء می شود - شبستان

33- حمایت از اعضاي کانون مساجد قیصر امین پور جهت کارآفرینی - شبستان

34- مردم براي مردم؛ سمن هاي چهارمحال و بختیاري 100 هزار ماسک تولید و توزیع کردند - تسنیم

35- آژیر خطر افزایش آمار حاشیه نشینان در شهرها - شهر فردا

36- وضعیت زنان سرپرست خانوار در فارس - تابناك

37- کارخانه نوآوري دهه فجر در آذربایجان غربی به بهره برداري می رسد - ایسنا

38- 200 میلیارد تومان براي ایجاد اشتغال پایدار در کردستان تخصیص یافت - کرد پرس

39- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

40- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

41- نقل قول فتاح از رهبرانقلاب درباره هزینه اموال بنیاد براي کرونا - آخرین خبر

42- افزایش بودجه بناید شهید در لایحه بودجه 1400 - بازار نیوز

43- کار آفرینی جوان بشرویه اي براي 50 بانو - باشگاه خبرنگاران جوان

44- بهره برداري از طرح هاي وزارت نیرو با حمایت بانک ملی - بانکداري ایرانی

45- طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است - عصر خودرو

46- نماینده مجلس یازدهم: طراحی و تولید تارا افتخار ملی است - پرشین خودرو

47- قم رتبه دوم پرداخت تسهیلات کرونایی در حوزه حمل ونقل برون شهري را دارد - ایرنا

48- گودباي پارتی ترامپ با رونمایی از نفتکش اقیانوس پیما - پایگاه خبري 598

49- شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري یزد به وجود آمده است - نما

50- روایت یک کارآفرینی از بُزیجان مَحلات تا آمستردام هلند - ایرنا

51- داوران چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» در یک نگاه - ایرنا

52- جیب خالی باشگاه داران همدانی در ایام کرونا - روزنامه سپهر غرب

53- نهاد ریاست جمهوري از ایده هاي خلاق حمایت می کند - روزنامه سپهر غرب

54- تحول در کردستان با رویه کاري فعلی ممکن نیست/نگاه ها در کردستان باید تغییر یابد - خبرگزاري فارس

55- گپ و گفتی با آقاي سنگی ایران/ کارآفرینی که خودرو و باغش را فروخت تا اشتغالزایی کند + عکس و فیلم - خبرگزاري
فارس

56- "حقیقت آنلاین" در ایستگاه پایانی - دانا

57- توانیابانی که نان آور خانواده شده اند - همشهري

58- تفاهم نامه مشترك کمیته امداد و دانشگاه پیام نور - بازار کار

59- معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره «سینماحقیقت» - دانشجو

60- شاخص سنجش مقالات ارزیابی خبرگان باشد / رابطه بین آیین نامه ارتقاء و تحولات در دانشگاه ها بسیار کم است - دانشجو

61- لزوم ایجاد اماکن خرید براي محصولات مشاغل خانگی در خوزستان - ایسنا

62- دوره آموزشی رزم مقدماتی سربازان در سمنان برگزار شد - بسیج نیوز

63- نشست هم اندیشی فرماندهان کانون هاي متخصصین مرکز بسیج وزارت ارتباطات - بسیج نیوز

64- استاندار کرمان: معادن بلاتکلیف در اختیار افراد با انگیزه قرار گیرد - ایرنا



65- مداد هاي چهار میلیون دلاري در بازار ایران! - نداي اصفهان

66- بنیاد برکت 84 هزار طرح اشتغال زایی اجرا کرد - آرا نیوز

67- برخی تولیدکنندگان به خاطر ناملایمات از استان بوشهر خارج می شوند - آرا نیوز

68- جهانگیري: فرهنگ و روحیه ایثارگري بقاي کشور را تضمین می کند - ریشه

69- فعالان بخش خصوصی براي اشتغال معتادان بهبودیافته همت کنند - ایرنا

70- تازیانه اي که کرونا بر تن هاي تنها می زند - باشگاه خبرنگاران جوان

71- «حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی - گیتی آنلاین

72- اعطاي مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت از خیریان کارآفرین در سمنان - خبرگزاري مهر

73- کلینیک هاي کسب و کار در دانشگاه علمی کاربردي تاسیس می شود - اخبار دانشگاهی

74- اساتید در صورت فعالیت فناورانه از حمایتهاي دانشگاه آزاد بهره مند می شوند - اخبار دانشگاهی

75- معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره سینما حقیقت - ایمنا

76- سهم 600 میلیاردي کردستان از اعتبارات اشتغال پایدار روستایی/افزایش 40 درصدي هزینه تسهیلات از صندوق توسعه

ملی - خبرگزاري فارس

77- فعالیت هاي کارآفرینی و صنایع دستی کانون فرهنگی هنري نهج الحیاه معرفی شد - شبستان

78- طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است - روزنامه اقتصاد ملی

79- طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است - خودرونگاران

80- استفاده از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت - موج

81- شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري یزد به وجود آمده است - موج

82- استفاده از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت - سلامت

83- آرامش همراهان با نسخه «بانونگهبان» - همشهري

84- مداد هاي چهار میلیون دلاري در بازار ایران! - روزنامه نصف جهان

85- افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان؛ مشوقی کم ثمر براي ازدواج - روزنامه نصف جهان

86- طرح سولفات پتاسیم پتروشیمی ارومیه با دستور رئیس جمهوري افتتاح می شود - خبر فوري

87- مدنی: اقتصاد مقاومتی 25 سال پیش صنعت دارو را خودکفا کرد / براتی: برجام دست آمریکا را براي تحریم بیشتر باز

کرد - دانشجو

88- «حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی - برترین ها

89- افزایش منابع مرحله پنجم اعتبار اشتغال روستاییان و عشایر صندوق کارآفرینی امید - صندوق کارآفرینی امید

90- اخبار خوش آستان قدس از تولید کیت هاي تشخیصی و مراقبت هاي ویژه درمانی کرونا - تسنیم

91- زالی: جهش ویروس کرونا می تواند اثربخشی واکسن ها را زیر سؤال ببرد - رادیو سلامت

92- راه اندازي کارخانه نوآوري لرستان تا 1400، دستاورد یک سفر - ایرنا

93- «حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی/ داوران چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» را بشناسید - کیوسک خبر

94- «حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی/ داوران چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» را بشناسید - ایلنا

95- معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره «سینماحقیقت» - خبرگزاري مهر



96- کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ به یزد می رسد - ایسنا

97- افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان؛ مشوقی کم ثمر براي ازدواج - عصر ایران

98- اشتغال بیش از 37 هزارنفر در مراکز رشد دانشگاهی - رادیو گفت و گو

99- تخلیه و بارگیري کالا در منطقه آزاد انزلی 72 درصد افزایش یافت - گیلانستان

100- 79 درصد کارگاه هاي صنعتی 10 نفر کارکن دارند - روزنامه مردم سالاري

101- فرهنگ و روحیه ایثارگري بقاي کشور را تضمین می کند - شفاف

102- افتتاح قوطی سازي سینا کن در کرمانشاه با تأمین مالی بانک صنعت و معدن - بورس و بانک

103- در بودجه 1400 منابع لازم براي سرمایه گذاري در نظر گرفته شده است - بورس و بانک

104- مداد هاي چهار میلیون دلاري در بازار ایران! - حزب االله نیوز

105- جهانگیري: دولت علاقه مند است روابط خوب و صمیمانه اي با مجلس داشته باشد / با تلفیق دو مصوبه مجلس و ستاد کرونا

تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم - انتخاب

106- دولت سعی می کند نظرات اصلاحی مجلس را با حفظ شاکله کلی بودجه لحاظ کند - روزنامه هگمتانه

107- جاي خالی سیاست گذاري صحیح در تخصیص ارز ترجیحی - روزنامه هگمتانه

108- پرداخت 239 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در حوزه کشاورزي کردستان - خبرگزاري فارس

109- سهم صنعت در تسهیلات اشتغال پایدار روستایی بسیار ناچیز است - خبرگزاري فارس

110- بیش از 5000 طرح در حوزه اشتغال پایدار روستایی اعتبار دریافت کردند - خبرگزاري فارس

111- نرخ بیکاري کردستان 11.4 درصد است/ایجاد 2009 شغل جدید - خبرگزاري فارس

112- گپ و گفتی با آقاي سنگی ایران/ کارآفرینی که باغ و خودروي خود را فروخت تا اشتغالزایی کند - خبرگزاري فارس

113- مشکلات پیش روي محاسبه سبد معیشت/ چرا دولتی ها و کارفرمایان به دنبال «مزد منطقه اي » هستند؟ - کارگر آنلاین

114- خالی کردن جیب مردم در قمارخانه هاي مجازي - روزنامه همدان پیام

115- رویداد «100 استارت آپ» به یزد می رسد - خبرگزاري مهر

116- کتاب «دلگرمی ها و همراهی ها» رونمایی شد - شبکه خبري آب ایران

117- بدهکاري جوانان با افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان - شیعه

118- دلایل افزایش سرقت در سال هاي اخیر - شیعه

119- جهانگیري: دنبال تعامل با مجلس هستیم/ ایثارگري مردم اقتصاد کشور را حفظ کرد - خبر آنلاین

120- حقوق شهروندي یعنی تحمیل تورم و بیکاري به مردم؟!/ انحلال شوراي شهر ساري؟/ دیپلماسی ایرانی: روحانی اصرار

دارد سر مردم شیره بمالد - حلقه وصل

121- طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است - خبرخودرو

122- جهانگیري: مشکل اشتغال فرزندان شهدا حل شود - برترین ها

123- دلایل افزایش سرقت در سال هاي اخیر - برترین ها

124- آفتاب یزد نوشت: فقر دلیل افزایش نرخ ترك تحصیل دانش آموزان دوره متوسطه - شفقنا

125- مدیر شعب پست بانک چهارمحال و بختیاري منصوب شد - ایسنا

126- درآمد میلیاردي و اشتغال دانشجویان در شرکت هاي فناور امیرکبیر - بازار کار



127- صندوق کارآفرینی خراسان شمالی بیش از 911 میلیارد ریال وام داد - بازار کار

128- اخبار کوتاه - روزنامه صبح نو

129- رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هرمزگان: فعالیت هاي علمی باید در راستاي کارآفرینی باشد - روزنامه دریا

130- تخلیه و بارگیري کالا در منطقه آزاد انزلی 72 درصد افزایش یافت - تسنیم

131- ارقام نجومی که از کیسه استان مرکزي می رود! - فصل اقتصاد

132- خبر خوش براي کارگران | فسخ قرارداد ناشی از قصور کارگر، مانع دریافت بیمه بیکاري نیست - شهرآرا آنلاین

133- خداحافظی بهرامن از خانه معدن ایران - ایراسین

134- اشتغال زایی در سیستان و بلوچستان رونق می گیرد - شهید نیوز

135- رشد اقتصادي دولت کنونی 50 درصد ضعیف تر از دولت قبل - شهید نیوز

136- برودت هوا مانع افزایش دبی ورودي به الغدیر شده است - قلمنا

137- چه آینده اي براي دورکاري وجود دارد؟ - اقتصاد آنلاین

138- جهانگیري: مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري، مشکلات کشور را حل کنند - میزان

139- تاکید جهانگیري بر تعامل سازنده مجلس و دولت - خبرگزاري صدا و سیما

140- دنبال تعامل با مجلس هستیم/ ایثارگري مردم اقتصاد کشور را حفظ کرد - خبرگزاري مهر

141- اتفاقات خوبی براي توسعه مشاغل خانگی البرز افتاده است - حزب االله نیوز

142- بسیج سازندگی لرستان براي گسترش و ترویج مشاغل حوزه صنایع دستی و گردشگري آمادگی دارد - تسنیم

143- مشارکت 1318 کانون مساجد پایتخت در طرح ملی «ایران قوي»/ شناسایی و ثبت کمک هاي مومنانه در رواق همدلی -
شبستان

144- راه اندازي کارگاه هاي تولید مصنوعات طلا در تکاب - خبرگزاري صدا و سیما

145- واحد الفین پتروشیمی ایلام فردا افتتاح می شود - خبرگزاري صدا و سیما

146- هوش مصنوعی و نیاز شدید آن به انرژي - خبرگزاري فارس

147- بنیاد برکت با سرمایه گذاري 550 میلیارد تومان 11 هزار شغل ایجاد کرد - اتحاد خبر

148- هوش مصنوعی و نیاز شدید آن به انرژي - آفتاب

149- مهارت آموزي 546 زندانی در دوران محکومیت - خبرگزاري صدا و سیما

150- فضاهاي آموزشی دانشگاه آزاد را به اشتغال دانش بنیان مردم اختصاص دادیم - تسنیم



 

بانکها باید رویه خود را در ارایه تسهیلات به طرح هاي اقتصادي تغییر دهند

منبع: ایرناشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/10/03

قزوین - ایرنا - فرماندار آوج گفت: بانکها باید رویه خود را در ارایه تسهیلات به طرح هاي اقتصادي تغییر دهند و از سخت
گیري هاي بی مورد بپرهیزند.

قزوین - ایرنا - فرماندار آوج گفت: بانکها باید رویه خود را
در ارایه تسهیلات به طرح هاي اقتصادي تغییر دهند و از

 
سخت گیري هاي بی مورد بپرهیزند. 

به گزارش ایرنا، نصرت االله علیرضایی روز چهارشنبه در
نشست کمیته اشتغال آوج که با حضور جمعی از مدیران
ادارات و روساي بانک هاي این شهرستان برگزار شد،افزود:
پرداخت تسهیلات بانکی به طرح هاي اقتصادي بسیار

 
سخت گیرانه و به حالت قطره چکانی ارایه می شود. 

وي اظهار داشت: سخت گیري هایی که در پرداخت تسهیلات از سوي بانک ها به طرح هاي اقتصادي اعمال می شود، به مفهوم عدم

 
درك درست از شرایط کشور و شعار سال است. 

فرماندار آوج افزود: مدیران بانک ها باید بخشنامه ها را به نفع مردم تفسیر کنند و منابع را در خدمت توسعه شهرستان، رونق

 
اقتصادي و جهش تولید به کار بگیرند. 

این مسوول همچنین گفت: تسهیلات بانکی نقش مهمی در حفظ اشتغال و رونق واحدهاي تولیدي دارد و باید با شرایط آسان تري به

 
فعالان بخش تولید پرداخت شود. 

علیرضایی افزود: براساس آخرین گزارش،شهرستان آوج در شاخص تعهد اشتغالزایی در سال جاري رتبه دوم استان را دارا می باشد و

 
برخی از دستگاه ها در این زمینه عملکرد ضعیفی دارند که تا دو هفته آینده باید این نقیصه را جبران کنند. 

تکمیل فرم هاي راستی آزمایی در پرداخت تسهیلات به طرح هاي اقتصادي،معرفی طرح هاي پشتیبان به منظور جذب تسهیلات
مشاغل خانگی و تسهیل در روند پرداخت تسهیلات به طرح هاي سامانه کارا از دیگر مصوبات این نشست بود که مورد تاکید قرار

 
گرفت. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 



 
- آوج 

- جهش تولید



سردار ناظري فرمانده قرارگاه عملیاتی شهید معمار شد

منبع: ایرناشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/10/03

زاهدان- ایرنا- سردار کرمی فرمانده قرارگاه منطقه اي قدس نیروي زمینی سپاه جنوب شرق کشور در مراسمی در دانشگاه
ولایت ایرانشهر سردار محمد ناظري را به عنوان فرمانده قرارگاه عملیاتی شهید معمار نیروي زمینی سپاه مستقر در ایرانشهر

معرفی کرد.

زاهدان- ایرنا- سردار کرمی فرمانده قرارگاه منطقه اي
قدس نیروي زمینی سپاه جنوب شرق کشور در مراسمی
در دانشگاه ولایت ایرانشهر سردار محمد ناظري را به عنوان
فرمانده قرارگاه عملیاتی شهید معمار نیروي زمینی سپاه

 
مستقر در ایرانشهر معرفی کرد. 

به گزارش ایرنا فرمانده قرارگاه منطقه اي قدس نیروي
زمینی سپاه جنوب شرق کشور روز چهارشنبه در مراسم
تکریم و معارفه فرمانده قرارگاه عملیاتی شهید معمار
ایرانشهر با معرفی سردار پاسدار محمد ناظري به عنوان
فرمانده جدید قرارگاه عملیاتی شهید معمار ایرانشهر از

 
زحمات سرهنگ پاسدار محمد سبزعلیان فرمانده سابق این قرارگاه قدردانی کرد. 

 
سردار محمد کرمی اظهار داشت: سپاه پاسداران یک نیروي مردمی است که در خدمت مردم و امت اسلامی است. 

وي با بیان اینکه استکبار جهانی به دنبال اختلاف بین امت اسلامی است گفت: با درایت و رهنمودهاي مقام معظم رهبري و هوشیاري

 
ملت ایران بسیاري از توطئه هاي دشمنان خنثی شده است. 

فرمانده قرارگاه منطقه قدس نیروي زمینی سپاه تصریح کرد: امروز پیام و تلاش مقام معظم رهبري اتحاد، وحدت و انسجام بین

 
کشورهاي اسلامی است و این تنها راه نجات امت اسلامی از تجاوزگري و غارت بیگانگان است. 

سردار کرمی با بیان اینکه انقلاب اسلامی با اقتدار تمام پیش می رود گفت: امنیت پایدار بدون توسعه فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي

 
صورت نمی گیرد. 

حجت الاسلام عیسی بزمانی امام جمعه ایرانشهر نیز در این مراسم با بیان اینکه اقتدار و استقلال امروز کشور بخاطر هدایت هاي مقام
معظم رهبري است گفت: در آستانه سالگرد شهادت سردار بزرگ اسلام شهید سلیمانی هستیم باید همه ما تلاش کنیم تا مکتب

 
سلیمانی که برگرفته از مکتب امام است براي همگان تبیین و ترسیم شود. 



امام جمعه اهل سنت ایرانشهر نیز با بیان اینکه در عصر حاضر مقام معظم رهبري براي جهان اسلام نعمت بزرگی است اظهار داشت:

 
در عقیده اهل سنت اطاعت از ولی که رفتارش برگرفته از احکام اسلامی باشد واجب است. 

مولوي عبدالصمد کریم زایی گفت: تمام دستورات مقام معظم رهبري برگرفته از احکام الهی، اسلام و قرآن است پس اطاعت از ایشان

 
بر همگان واجب است. 

وي از سپاه پاسداران به عنوان یکی از ارکان مهم نظام نامبرد که در عرصه هاي مختلف از جمله امنیت، محرومیت زدایی، فرهنگی،

 
اقتصادي و آبادانی تلاش می کند. 

معاون ستاندار سیستان و بلوچستان و فرماندار شهرستان ویژه ایرانشهر نیز با بیان اینکه دفاع از تمامیت ارضی کشور، امنیت ملی،
حفاظت از دستاوردهاي نظام و محرومیت زدایی و توجه به مسائل فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي مردم از اقدامات خوب سپاه پاسداران

 
است گفت: سپاه در هر موضوعی که ورود کرده موفق بوده است. 

ابوذر کوثري افزود: سپاه پاسداران با مقتضیات زمان خود را منطبق کرده و در شرایط و دگرگونی ها و تحولات چه در دوران هشت

 
سال دفاع مقدس و بعد از آن ورود کرده و موفق نیز بوده است. 

وي با بیان اینکه نقش سپاه پاسداران در جنوب شرق کشور بویژه در سیستان و بلوچستان پررنگ تر بوده است اظهار داشت: تعامل با
علما، سران طوایف، ریش سفیدان و نخبگان و توجه به حوزه هاي اجتماعی، فرهنگی، اقتصادي و اشتغال باعث شده که وضعیت

 
امنیت در استان پایدار شود. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 

 
- زاهدان 
- ایرانشهر



نگاهی به عملکرد معاونت علمی ریاست جمهوري به مناسبت هفته پژوهش و

فناوري

منبع: گیلان صدرشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/10/03

گیلان صدر: معاونت علمی ریاست جمهوري جزو سازمان هایی است که از سال 92 با نگاهی بلندمدت شروع به کاشت
بذرهایی کرد که امروز محصول داده است. این مجموعه اولین بار در سال 1385 بر مبناي مصوبه شوراي عالی انقلاب

فرهنگی تشکیل شد که تا سال 92 رونق چندانی نداشت اما در سال 92 با حضور دکتر... The post نگاهی ...

گیلان صدر: معاونت علمی ریاست جمهوري جزو سازمان هایی
است که از سال 92 با نگاهی بلندمدت شروع به کاشت بذرهایی
کرد که امروز محصول داده است. این مجموعه اولین بار در سال
1385 بر مبناي مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی تشکیل شد
که تا سال 92 رونق چندانی نداشت اما در سال 92 با حضور دکتر

 
ستاري جان دوباره اي گرفت. 

با حضور ستاري، صندوق نوآوري و شکوفایی که خروجی قانون
حمایت از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاري سازي

نوآوري ها و اختراعات در مجلس بود به طور جد پیگیري شد البته لازم به ذکر است که این قانون در سال 87 مطرح و سرانجام در

 
سال 89 به تصویب رسید اما به دلایلی اجرا آن به طول انجامید. 

 
اما بحث اصلی که قرار است به آن بپردازیم عملکرد اکوسیستم فناوري و اهمیت اقتصاد دانش بنیان در فضاي کنونی کشور است. 

امروزه کمتر کسی را پیدا می کنیم که درباره شرکت هاي دانش بنیان و اکوسیستم استارتاپی کشور نشنیده باشد، دلیل این موضوع

 
مسیري است که از 7 سال گذشته یعنی سال 92 شروع شد. 

دکتر ستاري که خود از  اعضاي هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف است با تأکید بر اهمیت سرمایه گذاري در فناوري هاي نوین و
شرکت هاي دانش بنیان با شروع معاونت خود برنامه ریزي هاي مناسبی را انجام داد که در همان سال 92 منجر به فعال سازي
صندوق نوآوري و شکوفایی، راه اندازي 7 کریدور تجاري سازي در کشور، راه اندازي 7 فن بازار، تصویب بودجه 200 میلیون دلاري
براي صندوق نوآوري و شکوفایی در بودجه سال 1393 و انعقاد موافقت نامه هاي همکاري مختلف براي اعطاي تسهیلات به شرکت

 
هاي دانش بنیان شد. 

در بحران کرونا نیز همان طور که مشاهده شد تیم هاي دانش بنیان و فناور بلافاصله با استفاده از توانایی هاي خویش شروع به ارائه
انواع خدمات در حوزه هاي بهداشت، ساخت کیت هاي تشخیص، ساخت واکسن کرونا، ایجاد بسترهاي مناسب آموزش مجازي

 
نمودند. 



در حال حاضر تخمین زده می شود که بین 6 الی 10 هزار استارتاپ،150 شتاب دهنده و همچنین 5 هزار و 500 شرکت دانش بنیان
در سطح کشور در حال فعالیت هستند که بر اساس آمار سال 98 در این شرکت ها 300 هزار شغل مستقیم براي دانش آموختگان
دانشگاهی و متخصصین ایجادشده است که ازاین رو در این مدت حدود 2000 نفر از نخبگان میهن اسلامی با فراهم دیدن بستر
فعالیت در شرکت هاي دانش بنیان و فراهم شدن اکوسیستم نوآوري به کشور بازگشتندکه خود گویاي ظرفیت هاي بالاي ایجادشده

 
در این اکوسیستم است. 

اگر بخواهیم نمونه موفق از فعالیت هاي این معاونت را در عرصه تجاري سازي نام ببریم می توان به نمایشگاه تجهیزات و مواد
آزمایشگاهی ایران ساخت اشاره نمود که این نمایشگاه از سال 1392 آغاز و با رشد سال به سال خود، تنها در سال گذشته بالغ بر
3200 میلیار ریال فروش محصولات ساخت داخل را داشته که این امر باعث استفاده حدود 70 درصد از دستگاه هاي مستقر در

 
آزمایشگاه هاي دانشگاهی کشور شده است. 

طبق گزارش ارائه شده توسط دکتر روحانی دولت سالانه 700 هزار شغل ایجاد نموده، از طرفی نیز طبق آمار ارائه شده تنها در سال
98 معاونت علمی از طریق فضاي نوآوري دست به ایجاد 300 هزار شغل زده براین اساس سهم فضاي نوآوري از این امر مهم و حیاتی

 
42 درصد است. 

حال با توجه به رو به رشد بودن اکوسیستم نوآوري در کشور علاوه بر به وجود آمدن شرکت هاي یونیکورن، شرکت هاي زیادي نیز در
حوزه هاي مختلف نوآوري درصدد یونیکورن شدن قرارگرفته اند که می توانند بخش عظیمی از سهم اشتغال را داشته و باعث رشد

 
چشمگیر تولید ناخالص داخلی شوند. 

این فضا می تواند فرصتی براي گذار از اقتصاد نفت محور بر اقتصاد دانش بنیان باشد زیرا که در سال 98 طبق آمار ارائه شده کشور
تنها موفق به کسب 8 میلیارد دلار درآمد از طریق منابع نفتی شده است حال آنکه این رقم طبق بیانات دکتر روحانی از طریق اقتصاد
دانش بنیان حدود 0٫7 میلیارد دلار است، همان طور که مشاهده می کنید این درآمد تقریباً یک هشتم درآمد کشور در سال 98 را

 
تشکیل داده است. 

 
حال سؤالی که مطرح می شود این است " چه باید کرد؟" 

درواقع اگر هزینه هایی که در بخش نوآوري و شرکت هاي دانش بنیان انجام می شود را تنها به چشم خرج کردن بودجه کشور دیده
شود بی انصافی است، زیرا که این هزینه ها به منزله یک سرمایه گذاري پرسود براي کشور و مردم است که نتایج مهمی چون ایجاد
اشتغال مستقیم و پویا، افزایش قدرت اقتصادي و شفافیت را به دنبال دارد حال آنکه این نتایج خود ثمرات بسیاري چون ارزشمند

 
شدن پول ملی، دوري از اقتصاد رانتی نفت محور و درنهایت ارتقاء سطح فرهنگی کشور را میسر می کند. 

با توجه به موارد مطرح شده دولت باید با ادامه این مسیر و افزایش حمایت هاي خود چه ازلحاظ مالی و چه ازلحاظ معنوي و با
هوشمند سازي این حمایت ها مسیر رشد زیست بوم نوآوري و شرکت هاي دانش بنیان را هرروز بیشتر از دیروز هموار نماید، زیرا که

 
این یک معامله برد- برد هم براي منافع ملی و هم ملت شریف ایران اسلامی است. 

 
امیر حسین حسین زاده مژدهی_مشاور حوزه نوآوري و فناوري 

گیلان صدر: انتشار مطالب خبري و یادداشت هاي دریافتی لزوما به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفا جهت اطلاع کاربران از
فضاي رسانه اي منتشر می شود.





فساد آقازادگان، اصولگرا و اصلاح طلب نمی شناسد

فساد آقازادگان، اصولگرا و اصلاح طلب نمی شناسد

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/10/03

عدم پاسخگویی آقایان، بزرگترین عامل سوء استفاده آقازادگان است لذا در بازنگري قانون اساسی همه دستگاه ها باید
پاسخگو شوند مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاري معتقد است برخورد با اختلاس ها و مفاسد را نباید جناحی

دانست. او در مستند «بوي خون» به تفصیل در این باره و نیز پدیده هاي شکل گیري آقازادگی ...

عدم پاسخگویی آقایان، بزرگترین عامل سوء استفاده آقازادگان است لذا
در بازنگري قانون اساسی همه دستگاه ها باید پاسخگو شوند مصطفی

کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاري معتقد است برخورد با اختلاس ها و مفاسد را نباید جناحی دانست. او در مستند «بوي خون»

 
به تفصیل در این باره و نیز پدیده هاي شکل گیري آقازادگی گفت وگو کرده است. فساد (...) 

عدم پاسخگویی آقایان، بزرگترین عامل سوء استفاده آقازادگان است لذا در بازنگري قانون اساسی همه دستگاه ها باید پاسخگو شوند
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاري معتقد است برخورد با اختلاس ها و مفاسد را نباید جناحی دانست. او در مستند «بوي

 
خون» به تفصیل در این باره و نیز پدیده هاي شکل گیري آقازادگی گفت وگو کرده است. 

 
فساد آقازادگان، اصولگرا و اصلاح طلب نمی شناسد 

 
عدم پاسخگویی آقایان، بزرگترین عامل سوء استفاده آقازادگان است لذا در بازنگري قانون اساسی همه دستگاه ها باید پاسخگو شوند 

مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاري معتقد است برخورد با اختلاس ها و مفاسد را نباید جناحی دانست. او در مستند «بوي

 
خون» به تفصیل در این باره و نیز پدیده هاي شکل گیري آقازادگی گفت وگو کرده است. 

مستند «بوي خون» به کارگردانی وحید سعیدي، نویسندگی احمد رنجبر و تهیه کنندگی سید امیر موسوي نیا به منظور بررسی
سریال «آقازاده» ساخته می شود. این مستند یکشنبه ها در فیلیمو و نماوا در اختیار علاقمندان قرار می گیرد. گفت وگوي دکتر

 
کواکبیان را می توانید در قسمت سوم این مستند تماشا کنید. 

 
مشروح مکتوب گفت وگوي دکتر مصطفی کواکبیان را بخوانید. 

آقاي دکتر کواکبیان شما از اوایل نوجوانی در مبارزات انقلابی حضور داشتید. بعد از پیروزي انقلاب هم چه در حزب جمهوري اسلامی
و چه در بخش هاي دیگر، صاحب مسئولیت بوده اید. به عنوان کسی که تجربه رسانه اي هم دارد از چه زمانی با واژه آقازاده با معنا و

 
مفهومی که امروز رواج پیدا کرده، آشنا شدید؟ 

واژه آقازاده در اوایل پیروزي انقلاب، اصلا بار منفی نداشت. اتفاقا به نحوي محبت، صفا و صمیمیت هم از این واژه احساس می شد. به
هرحال فرزندان بسیاري از علما و بزرگان، پا به پاي دیگران در عرصه مبارزه و انقلاب اسلامی حضور داشتند و نقش آفرینی کردند.
خاطرم هست، اوایل سال 59 که در سپاه استان سمنان به صورت محدود مسئولیتی داشتم براي یکی از فرزندان آقایان به جهت



فعالیتی که داشتند، مبلغی را به عنوان حقوق در نظر گرفته بودیم. آن بنده خدا بر آشفته شده بود که من کاري نکردم تا از بیت المال
حقوق دریافت کنم. ببینید! زمانی برخی آقازاده ها چنین روحیه اي داشتند. اما متاسفانه امروز کار به جایی رسیده که نه تنها
آقازادگی بار مثبت ندارد بلکه وجه منفی آن نیز پررنگ تر شده است. از لحاظ تاریخی شاید در زمان افشاي اخبار اختلاس هایی که

 
براي اولین بار رسانه اي شد، این واژه به این شکل مطرح شد؛ فکر می کنم از زمان آن اختلاس معروف 123 میلیاردي فاضل خداداد. 

برخی از سیاسیون و اصولگرایان، آقازادگی و اشرافی گري را به طیف اصلاح طلبان و فرزندانشان نسبت می دهند. شما این مساله را

 
قبول دارید که پدیده آقازادگی مربوط به طیف اصلاح طلبان است و از زمان آنها آغاز شد؟ 

خیر، به این شکل معتقد نیستم. زمانی که برادر آقاي رفیق دوست نامشان در پرونده فاضل خداداد مطرح شد، مگر خود آقاي محسن
رفیق دوست، اصلاح طلب بودند؟ بنظرم در این مساله دین و ایمان مهم تر است نه اصلاح طلب و اصولگرا. فردي که ایمان و تقوایش
ضعیف باشد، طبعا پایش هم می لغزد؛ فرقی هم ندارد که به کدام طیف وابسته باشد. به هرحال برخی از سیاسیون که قدرت را در
اختیار داشتند، این خط کشی ها را مطرح کردند. شاید آن اوایل که در قدرت بودند و از رانت هایی استفاده می کردند، لذا این قضیه
را به این شکل طرح کردند والا به نظر می رسد همانگونه که بارها در مجلس دهم تاکید کردم فساد آقازادگان؛ اصلاح طلب و اصولگرا

 
نمی شناسد. 

 
همه آقازاده ها به یک شکل هستند؟ یعنی همه آقازاده ها از قدرت سوءاستفاده می کنند؟ 

در پدیده آقازادگی با سه گروه مواجه هستیم. لذا آقازاده ها را به سه دسته تقسیم می کنم. گروه اول که از هیچ رانتی استفاده نمی
کنند و زندگی شان را به شکل معمولی ادامه می دهند. شاید آقازاده هایی هیچ پست دولتی ندارند. یا حتی زمان دانشجویی هم از بند
و تبصره اي استفاده نکرده اند و در داخل کشور ادامه تحصیل داده اند اتفاقا چون به هرحال با اینکه تابع ضوابط و قوانین هستند، به
دلیل همین نسبتی که با آقایان دارند، گاهی مشکلات شان هم بیشتر است. دسته دوم هم گروهی هستند که از رانت و موقعیت
خانوادگی سوء استفاده نکردند اما خب از برخی فرصت هایی که دارند براساس استعداد و توانایی خودشان و ضوابط موجود بهره می

 
برند. مثلا در خارج از کشور تحصیل می کنند. این گروه را هم نمی توانیم به سوء استفاده از آقازادگی متهم کنیم. 

اما گروه سوم که اتفاقا موضوع بحث این روزها هم هستند، کسانی بودند و هستند که واقعا از منصب و موقعیت پدرانشان سوء استفاده
یا رانت خواري کردند. در مسکن، خودرو، شغل، تحصیل و کسب مال رانت خواري و ویژه خواري داشتند. نکته جالب توجه این است
این مساله نه فقط به فرزندان محدود می شود بلکه بسیاري هم فارغ از رابطه پدر و فرزندي هستند. مثل دامادها، عروس ها و اقوام

 
دور و نزدیک. 

البته گروهی هم رانت خواري و سوء استفاده دارند که اصلا به پدر و موقعیت او مربوط نمی شود. بلکه دیگران زمینه را به وجود می
آورند. مثلا فردي با استفاده از برخی رانت ها در صدا و سیما چهره می شود یا شخصی مثل طبري با اتصال به برخی از آقایان بدون

 
رابطه فامیلی، کارهایی انجام می دهد که امروز می بینیم و می شنویم. 

کما اینکه یک دسته هم در میان رانت خواران هستند که نه تنها سوءاستفاده هاي آنچنانی می کنند بلکه متاسفانه مرتکب جرم و

 
کلاهبرداري هم می شوند. یعنی آقازادگی شان یک طرف، اعمال مجرمانه و کارهاي خلاف شان یک طرف دیگر. 

 
علت اصلی به وجود آمدن چنین پدیده اي چیست؟ چه عواملی در بروز و ظهور آن موثر بوده است؟ 



ما در حکومت داري بسیار ادعا داشتیم. اینکه داریم براساس الگو و شیوه حکومت داري حضرت علی(ع) عمل می کنیم یا داستان
مشهور برخورد امیرالمومنین (ع) با برادرش عقیل را بارها براي مردم بازگو کرده ایم. اما هرچه از پیروزي انقلاب اسلامی گذشت، از
این آموزه ها و الگوهاي دینی فاصله گرفته ایم. معتقدم مهم ترین و اساسی ترین مساله این است که یک خلأ معنویت و فضائل
اخلاقی داریم که یک دلیلش همین کم رنگ شدن و عدم رشد همین فضائل بوده است. از طرف دیگر به هرحال میز ریاست و قدرت و

 
به ویژه عدم پاسخگویی باعث بروز برخی رفتارهاي سوء می شود نه فقط در ایران بلکه در همه حکومت هاي دنیا. 

نوع برخورد ها هم متفاوت است؛ مثلا در چین شدیدترین مجازات ها را براي فساد مالی دارند. نه اینکه در آنجا فساد یا سوء استفاده
نباشد بلکه قدرت قانون همه قدرت هاي دیگر را پاسخگو می کند. به نظر من گاهی دستگاه هاي نظارتی ضعیف عمل می کنند و

 
حتی ممکن است خدایی ناکرده در خود آن دستگاه هم مفسده اي باشد. خلاصه اینکه ممکن است ناظر و منظور یکی شوند. 

 
چه پیشنهادي یا راه حلی براي مبارزه با پدیده آقازادگی و فساد ناشی از آن دارید؟ 

ما براي حل این مساله باید به سمت آزادي بیان و مصونیت براي فاش کننده خلاف ها برویم نه اینکه تن و بدنش از افشاي یک فساد
بلرزد. در مجلس هم اشاره داشتم که در پرونده املاك نجومی یکی از خبرنگاران افشاکننده را گرفتند و متهم شد که علیه فلان
شخص صحبت کرده. در همان تریبون مجلس هم گفتم که مگر آن فرد، (قالیباف) امنیت ملی است که علیه امنیت ملی صحبت کرده
باشد. چشمان ناظران قانون و افکار عمومی در کشورهاي دیگر آنقدر قوي و با قدرت هستند که کسی جرات نمی کند به سمت فساد

 
برود. اما متاسفانه ما در این مسائل پاسخگو نیستیم. 

بحث آقازادگی فقط به دولت ها اختصاص ندارد بلکه در سایر نهادهاي غیر دولتی هم دیده می شود. حتی نهادهایی که انتظارش را
ندارید و اصلا پاسخگو هم نیستند. سازمان بازرسی کل کشور یا دیوان محاسبات باید بسیار دقیق و ریز بین باشند. احیاي امر به
معروف و نهی از منکر در این مساله هم مهم است. نه اینکه فقط به حجاب و مسائل ریز و کوچک بپردازیم. ضمن اینکه در مسائل

 
جاري هم تا حد امکان باید از تبعیض ها هم جلوگیري شود. 

 
به نظرتان این پرونده هاي فسادي که مطرح می شود یک فساد فردي است یا شبکه اي؟ 

اگر با فساد موردي مواجه بودیم، یک مساله بود اما در حال حاضر با یک فساد سیستمی روبرو هستیم. این دیگر فاجعه بزرگی است و
همه تار و پود و ریشه نظام را می پوساند. اگر فساد اژدهاي هفت سر است ما هم باید به صورت قوي و سیستماتیک با این اژدها مقابله
و مبارزه کنیم. من بارها گفته ام که مردم بی عرضگی یا ناکارآمدي و حتی تحریم ها را تحمل می کنند اما این فسادها را نمی توانند

 
تحمل کنند. اکثریت مردم در معیشت خود گرفتارند اما عده اي هم با بریز و بپاش و فساد مشغول زندگی هستند. 

 
به اصلاح امور امیدوار هستید؟ 

ناامید نیستم ولی معتقدم باید کارهایی هم انجام شود. به شدت طرفدار بازنگري در قانون اساسی هستم به نحوي که همه دستگاه ها

 
پاسخگو باشند. وقتی پاسخگو باشند بسیاري از این مشکلات و معضلات مثل پدیده آقازادگی و امثالهم حل می شود. 

 
رویه اي که دستگاه قضا در مبارزه با این پدیده در پیش گرفته را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

اقدامات رئیس قوه قضائیه را مثبت ارزیابی می کنم و امیدوارم نگاه شان به همه بی طرفانه باشد. همین قدر که ایشان به پرونده آقاي



طبري که بیست سال کسی جراتش را نداشت ورد کند، ورود کردند، بسیار اهمیت دارد. جاي امیدواري هست و البته معتقدم این

 
عدالت باید همه جانبه باشد و در برخورد با فساد فرقی میان برادر من یا شما یا فلان شخص یا مقام دولتی یا مقام مجلسی نباشد. 

 
چند فرزند دارید و چه می کنند؟ 

یک دختر و یک پسر دارم. دخترم ازدواج کرده و در مدرسه غیرانتفاعی مشغول تدریس است و یک زندگی معمولی دارد. یک پسرم

 
که هنوز دانشجو است. 

 
مردم از آقاي روحانی دلخورند. شما چطور؟ 

قبل از حوادث سال 96 هم من دلخوري ام را در یک سخنرانی بیان کردم. گفتم که ما در این راه شما را خیلی کمک کردیم اما این
روزها رویمان نمی شود بگوییم ما حامی دولت بودیم. بسیاري از مسائلی که در ابتدا شعار دادند، دیگر پیگیري نکردند. بخشی البته
مربوط به تحریم هاست اما موارد دیگري که اصلا ربطی هم به تحریم ها ندارد را می توانستیم در داخل و به دست خودمان حل و
فصل کنیم؛ هم درباره اقتصاد و هم درباره توسعه سیاسی. دلخوش به 120 پروانه صادر شده احزاب هستیم اما واقعا چقدر توانستیم
در توسعه سیاسی یا انتخابات موفق باشیم. نتیجه فعالیت هاي دست اندرکاران و دولتمردان باعث شد که شاهد حضور حداقلی مردم
در پاي صندوق هاي راي باشیم. این برایندي از همه قواست که مردم نتیجه عملکردشان را مثلا در مساله مسکن، خودرو، اشتغال و

 
غیره می بینند. 

البته تحریم ها وجود دارد و می توانیم در حوزه روابط بین الملل کاري کنیم که دیگر شوراي حکام علیه ما قطعنامه صادر نکند یا
تحریم ها ادامه پیدا نکند و رفع شود. خلاصه اینکه مردم همه چیز را از چشم دولت می بینند و دولت باید بجنبد. این به معناي

پشیمانی از راي به روحانی نیست. در آن مقطع چاره نداشتیم و انتخاب درستی بود ولی باید بهتر از اینها عمل می شد.



تاریخچه عملیات موساد در ایران

منبع: ناطقانشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/10/03

مهم ترین بخش سازمان موساد، بخش تکنولوژي است این بخش مسئول توسعه فناوري هاي به روز شده و پیشرفته براي
پشتیبانی فنی از عملیات گسترده موساد در مناطق و نسبت به افراد مورد نظر است و براي افراد و سوژه هاي مورد نظر از

تکنولوژي و وسایل و ابزار خاصی استفاده می کند

ناطقان: از ترور دانشمند ایرانی، شهید فخري زاده، مدتی می گذرد. اگرچه هیچ سازمانی به طور رسمی مسئولیت آن را
نپذیرفت، اما برخی شواهد، سرنخ هایی را به دست داده است. سازمان اطلاعات و عملیات ویژه اسرائیل که به نام مخفف موساد شهرت
دارد، مسئولیت خنثی سازي فعالیت ها علیه اسرائیل را در جهان بر عهده دارد. این سازمان در سال 1951 از سوي بن گوریون

 
تشکیل شد. 

بن گوریون در سخنرانی اولیه اي که بعد از تشکیل این سازمان ایراد کرد، هدف از
تشکیل سازمان اطلاعات و عملیات ویژه اسرائیل را این گونه شرح داد: «براي ما که
از ابتداي تأسیس تحت فشار دشمنانش قرار داشته ، اطلاعات به عنوان خط مقدم
دفاع ضروري است و ما باید به خوبی بیاموزیم و بدانیم که در اطرافمان چه می
گذرد». جالب است رژیمی که اراضی فلسطینیان را غصب کرده مدعی است «از
ابتداي تأسیس» تحت «فشار دشمنانش» بوده است. از اینکه تأسیس در اراضی

دیگران را حق می داند و مخالفان اشغال را دشمن بگذریم، علت تأسیس سازمان اطلاعات و عملیات ویژه اسرائیل (موساد) را -«کسب
اطلاعات» به عنوان خط مقدم دفاع – و کسب اطلاعات را ضروري دانسته که بدانند و بیاموزند در اطرافشان چه می گذرد. به همین
اعتبار، وظایف موساد گردآوري اطلاعات و مهم تر از آن تجزیه و تحلیل اطلاعات و در نهایت «انجام عملیات مخفیانه» در خارج از
خاك فلسطین اشغالی است. با پی جویی در اینترنت می توان به اسامی رؤساي موساد از بدو تشکیل تا امروز پی برد. دفتر سازمان
مرکزي موساد در تل آویو بوده و هویت مأموران و مدیران آن پنهان و جزء اسرار است. رژیم غاصب اسرائیل در سال 1948 تشکیل
خود را رسما در اراضی فلسطینی اعلام کرد. منطقه فلسطین از آغاز جنگ هاي صلیبی کانون درگیري بین مسلمانان و مهاجمان
مسیحی بوده و حدفاصل سال هاي 1096 تا 1291 میلادي به مدت 200 سال کانون اصلی جنگ هاي صلیبی بوده است. به بهانه اوج
گیري یهودستیزي در اروپا در اواخر قرن 19، صهیونیسم جهانی در پی تشکیل دولتی یهودي در منطقه اي که یهودیان از آن با نام
«سرزمین موعود» یاد می کردند، افتادند. جنگ جهانی اول و شکست دولت عثمانی که حاکمیت اراضی این منطقه را بر عهده داشت،
پاي دولت هاي مسیحی را بعد از قرن ها دوباره در این منطقه باز کرد و قیمومیت اراضی تحت تسلط عثمانی بعد از شکست آن کشور
به انگلستان واگذار شد. « اعلامیه بالفور» باعث شد یهودیان اروپایی به سرزمین فلسطین وارد شوند. در حدفاصل سال هاي قیمومیت
اراضی فلسطینی تا تشکیل اسرائیل در سال 1948، موج مهاجرت چنان گسترش پیدا کرد که تعادل جمعیت را در این منطقه به نفع
یهودیان بر هم زد. شکست آلمان در جنگ جهانی دوم و بهانه اذیت و آزار یهودیان از سوي آلمان نازي، باعث تشکیل اسرائیل شد.
رژیمی که پایه استقلال خود را روي شانه هاي مردم عرب منطقه و اراضی آبا و اجدادي آنان پایه گذاري کرده بود، مردم بومی منطقه
را دشمنان مردم یهود تعریف می کند. حمایت دولت آمریکا از اسرائیل از بدو تأسیس سرانجام منجر به پیمان صلح کمپ دیوید بین



 
اسرائیل و مصر در 1979 شد. سال 1993 سازمان آزادي بخش فلسطین در اسلوي ژنو قرار داد صلح با اسرائیل را امضا کرد. 

سال 1994 نیز اردن پیمان صلحی مشابه را با اسرائیل امضا کرد. حضور دونالد ترامپ در کاخ سفید موقعیتی استثنائی به سران
اسرائیلی ها داد که با چند دولت عربی – امارات، بحرین و سودان- که در جنگ مستقیم با اسرائیل نبودند، پیمان همکاري امضا کنند
و عربستان هم که جایگاه ویژه اي بین دولت هاي مسلمان عربی دارد، پیش شرط امضاي قرارداد همکاري و صلح با اسرائیل را تشکیل
دولت فلسطینی در کنار اسرائیل دانسته است ؛ شرطی که ظاهرا روي کاغذ عملی است و در عالم واقع امکان تشکیل دولت فلسطینی
مشکل خواهد بود؛ زیرا اسرائیل با شهرك سازي عملا اراضی اي باقی نگذاشته است که دولت فلسطینی در منطقه تشکیل شود. قطع
نامه 181 مجمع عمومی سازمان ملل متحد معروف به «طرح تقسیم فلسطین» که در تاریخ 29 نوامبر 1947 ( هشتم آذر 1326 ) با
33 رأي موافق در برابر 13 رأي مخالف، یک غایب و 10 ممتنع که در مجمع عمومی به تصویب رسید، سرزمین فلسطین را به دو
کشور عبري و فلسطینی تقسیم کرد که 55 درصد اراضی سرزمین فلسطین به اسرائیل تعلق می گرفت و 45 درصد به دولت
فلسطینی. در قطع نامه، شهر بیت المقدس (اورشلیم) به صورت بین المللی باید اداره شود. این قطع نامه در مجمع عمومی که در آن
زمان تنها 57 کشور عضو سازمان ملل بودند، تصویب شد. با نگاهی گذرا به نقشه موجود بین اراضی اي که در مرزهاي لبنان، سوریه،
اردن و مصر واقع هستند، این اراضی با تقسیم بندي مجمع عمومی بر اساس قطع نامه 181، به نسبت 55 درصد و 45 درصد بین
اسرائیل و فلسطینیان تقسیم شده است. با جنگ هاي شش روزه 1967 و تصرف بخش عمده این اراضی به دست اسرائیل و گسترش
شهرك سازي بعد از جنگ هاي شش روزه 1967 و جدایی بین فلسطینیان که در دو منطقه نوار غزه و کرانه باختري رود اردن صورت
گرفته است، موقعیت تشکیل دولت فلسطینی با همه اشکال و ایراد اساسی خود وجود ندارد که دولت عربستان شرط به رسمیت
شناختن اسرائیل را تشکیل دولت فلسطینی قرار داده است. قراردادهایی که با تأسف شکست بزرگی در جبهه عربی- اسلامی انداخته
و عملا حضور اسرائیل را در منطقه تأیید کرده و مبارزه فلسطینیان را به حاشیه رانده است. نقش موساد در به وجود آمدن شرایط
موجود که از سال 1979- قرارداد کمپ دیوید- تا امروز که آسمان عربستان به روي هواپیماهاي اسرائیلی گشوده شده و با تأسف
اسرائیل را از انزواي منطقه اي خارج کرده، تا جایی که امروزه اسرائیل در جمهوري آذربایجان، اقلیم کردستان، عراق، بحرین و امارات
عربی که همسایه ایران هستند، رسما حضور داشته و روابط تجاري گسترده اي با این کشورها دارد؛ تا جایی که شریک اصلی تجاري
کشورهاي همسایه ایران شده است. علت نفوذ اسرائیل صرف نظر از سستی رهبران کشورهاي عربی و بی علاقگی به سرنوشت مردم
مظلوم فلسطین، فعالیت گسترده موساد در منطقه است که از اهداف اصلی تشکیل موساد است. بن گوریون در 13 دسامبر 1949
کمتر از یک سال از تشکیل اسرائیل در نامه اي خطاب به وزارت امور خارجه اسرائیل می نویسد: «طبق اوامر من، سازمانی به منظور
تمرکز و هماهنگی فعالیت هاي سرویس هاي اطلاعاتی رژیم (بخش اطلاعات ارتش، بخش سیاسی وزارت امور خارجه، سرویس
اطلاعاتی کل و...) برپا می شود. وظیفه سازماندهی موساد را بر عهده روبن شیلوخ، مشاور امور ویژه در وزارت خارجه گذاشته و او را به
ریاست این سازمان منصوب می کنم. روبن شیلوخ تحت فرمان من بوده، طبق اوامر من فعالیت کرده و گزارش هاي کار خود را به
صورت دائم به من ارائه خواهد داد؛ اما از نظر اداري، مقر اداره اش در چارچوب وزارت امور خارجه خواهد بود. به روبن شیلوخ و
مدیریت وزارت خارجه دستور داده ام که به این منظور براي سال هاي 1950-1951 چارچوبی براي استخدام و اشتغال افراد و بودجه
اي در حدود 20 هزار لیره اسرائیلی پیشنهاد کنند تا مبلغ پنج هزار لیره اسرائیلی از آن بودجه صرفا با تأیید قبلی من، صرف عملیات
ویژه شود». هدف از بیان اولین فرمان بن گوریون به وزارت امور خارجه تخصیص یک چهارم کل بودجه موساد به عملیات ویژه است؛
روشی که ظاهرا با شدت بیشتر تا امروز ادامه یافته و علت نفوذ اسرائیل در کشورهاي دیگر همین بودجه ویژه در راستاي جذب و
جلب افراد در عملیات جاسوسی و نفوذي است. اسرائیل در شرح وظایف مأموران موساد که گردآوري اطلاعات تجزیه و تحلیل

 
اطلاعات، انجام عملیات مخفیانه ویژه در خارج از اسرائیل را برعهده دارند، به شرح زیر گفته است: 

 
1-گردآوري مخفیانه اطلاعات در خارج. 

 
2- خنثی سازي تلاش کشورهاي متخاصم براي تهیه و تولید تسلیحات غیر متعارف در خارج از خاك فلسطین اشغالی. 

 
3-توسعه روابط مخفیانه ویژه سیاسی و... در خارج از اسرائیل و حفظ این روابط. 



4- آوردن مهاجران یهودي به اسرائیل از اماکنی که امکان مهاجرت یهودیان از آنجا به اسرائیل توسط سازمان هاي مهاجرتی معمولی

 
امکان پذیر نیست. 

 
5- به دست آوردن اطلاعات استراتژیکی، سیاسی و عملی. 

 
6 – انجام عملیات ویژه در خارج از اسرائیل. 

نگارنده با اندك جست وجویی در سایت هاي مختلف به این بخش از وظایف سازمان موساد رسیدم. کافی است جست وجویی دقیق
تر و کارشناسی در شرح وظایف موساد با تکیه بر عملیاتی که از بدو تأسیس و تشکیل تا امروز در جهان انجام داده است، به دیگر
اعمال و اقدامات این سازمان مخوف در جلب نیروها و ضربه زدن به منافع به باور اسرائیل- کشورهاي متخاصم- پی خواهیم برد. با
بررسی هاي صورت گرفته موساد داراي هشت بخش اصلی است که از خلال جست وجوها به دست آمده است؛ والا جزئیات سازمان

 
هاي داخلی، کارمندان، مراکز فعالیت و رؤساي آنها و نوع عملیات و مقام دستور دهنده جزء اسرار محرمانه است. 

 
1-بخش جمع آوري اطلاعات: این بخش که مسئولیت عملیات جاسوسی را بر عهده دارد، فعال ترین بخش موساد است. 

2- بخش همکاري و اقدام سیاسی معروف به «وادات»؛ این بخش که در واقع قسمت نیمه آشکار موساد است، مسئولیت فعالیت هاي

 
سیاسی و همکاري با سرویس هاي اطلاعات خارجی کشورهاي دوست و هم پیمان اسرائیل را بر عهده دارد. 

مجموعه «وادات» متشکل است از مدیر سازمان اطلاعات نظامی موسوم به «آمان» مدیر سازمان اطلاعات داخلی معروف به «شین
بت» مدیر سازمان امنیت عمومی معروف به «شاباك» مدیر مرکز مطالعات راهبردي و برنامه ریزي وزارت امور خارجه که در واقع
جاسوسی سفارت خانه ها یا جاسوسی سیاسی دیپلمات ها را بر عهده دارد. مدیر بخش عملیات ویژه پلیس معروف به «ماتام» این
بخش در زمینه هایی فعال است که نیاز به کارکرد دقیق پلیسی دارد. و در نهایت مشاوران خصوصی نخست وزیر در امور سیاسی،
نظامی، امنیت و مبارزه با تروریسم که فعال ترین بخش موساد است. مهم ترین بخش موساد، بخش عملیات ویژه است که بخش
ترورها را برعهده دارد. برنامه هاي ویژه این بخش برمی گردد به ترور افراد مهم که موساد معتقد است این افراد دشمن کیان اسرائیل
هستند. فعالیت و عملیات این بخش در واقع شبه نظامی است که در شبکه پیچیده اي از افراد و نیروهاي زبده ضد جاسوسی اسرائیل
صورت می گیرد؛ از کشتن یا ربودن افراد مد نظر و انتقال آنها به اسرائیل. یکی دیگر از بخش هاي فعال در سازمان موساد، بخش
تبلیغات و ضد تبلیغات است که مسئولیت جنگ روانی و فریب مخالفان از طریق ایجاد جنگ هاي روانی را برعهده دارد، عمده فعالیت
این بخش از طریق رسانه ها در جهت تخریب و ترور روانی افراد مورد نظر است. این بخش عمدتا نیروهاي تأثیرگذار و مخالف اسرائیل
را در دیگر کشورها مدنظر قرار می دهد و در کنار بخش تبلیغات و ضد تبلیغات بخش دیگري به نام بخش تحقیقات وجود دارد که
مسئول کسب اطلاعات مورد نظر و تولید گزارش هاي روزانه، هفتگی و در نهایت گزارش هاي مشروح در مورد سوژه هاي مورد نظر به
صورت جمع بندي ماهانه است که در اختیار دیگر بخش ها قرار می گیرد. مهم ترین بخش سازمان موساد، بخش تکنولوژي است این
بخش مسئول توسعه فناوري هاي به روز شده و پیشرفته براي پشتیبانی فنی از عملیات گسترده موساد در مناطق و نسبت به افراد
مورد نظر است و از چنان موقعیتی برخوردار است و با بخش هاي توسعه یافته نظامی هم سو است و براي افراد و سوژه هاي مورد نظر
از تکنولوژي و وسایل و ابزار خاصی استفاده می کند؛ مرگ تدریجی یاسر عرفات و به کار بردن مواد خاص شیمیایی و هسته اي در
تغذیه و داروهاي او یا استفاده از پهپادها در کشتن افراد و نیروهاي تحت نظر که با تکیه بر پیشرفت تکنولوژي هواپیماهاي بدون
سرنشین هزینه برخورد و حذف سوژه هاي مورد نظر را از جنبه استفاده از نیروي انسانی و استفاده از تکنولوژي کشتار جدید فعال
کرده است. نگاهی به قتل هاي انجام شده در کشورهاي مختلف که ردپاي موساد در آنها مشهود است، نشانگر توجه سازمان مخوف
موساد به استفاده از فناوري هاي پیشرفته براي پشتیبانی فنی از عملیات روبه گسترش موساد است. در مورد شهادت دکتر محسن
فخري زاده، هر چند روایت هاي مختلفی از شهادت دانشمند برجسته اتمی از زبان مسئولان شنیدیم اما روایت علی شمخانی دبیر
شوراي عالی امنیت ملی قابل توجه بود که در صحنه شهادت دکتر فخري زاده نیروي انسانی حضور نداشت و از شیوه شلیک از راه دور
به وسیله تیربار موجود در صحنه سود بردند. تصویر و تصور این روایت نیاز به بررسی دقیق دارد که چگونه عاملین شهادت دانشمند
هسته اي ما مسیر و زمان حرکت سوژه را رصد کرده بودند و با نبود نیروي عامل در صحنه چگونه تروري با این دقت صورت گرفت؟
رئیس آن مقطع موساد – یوسی کوهن – چند روز قبل کنار رفت. او در ژانویه 2016 به جاي تأمیر بارد که از سال 2011 سکان اداره



موساد را بر عهده داشت، بر سر کار آمد. پیروزي حزب لیکود و حضور نتانیاهو در رأس رژیم اسرائیل به مدت طولانی و توجه به نگاه
خاص نتانیاهو و دشمنی ذاتی او با فلسطین و تشکیل دولت فلسطینی در کنار اسرائیل جزء برنامه هاي سیاسی او است و حضور چهار
ساله ترامپ در کاخ سفید و رایزنی هاي جراد کوشنر، داماد و نماینده ویژه رئیس جمهور آمریکا و تحرکات منطقه اي که باعث شد
بعد از 40 سال از آخرین قرارداد همکاري و صلح اردن با اسرائیل – کشورهاي، سودان، بحرین و امارات که با اسرائیل در جنگ نبودند
اما در جبهه مخالف قرار داشتند، به جمع دوستان اسرائیل بپیوندند، جاده امضاي قرارداد همکاري و دوستی با عربستان را هم صاف
کرده است. بیشتر کوشش موساد صرف ایران و نیروهاي هوادار ایران می شود و طی دوره نخست وزیري نتانیاهو حداقل پنج دانشمند
اتمی ایران، دکتر مسعود علیمحمدي، داریوش رضایی نژاد، دکتر شهریاري و مصطفی احمدي روشن که در گذشته به شهادت رسیدند
و اخیرا هم با شهادت دکتر فخري زاده روبه رو شدیم. در شهادت سردار قاسم سلیمانی و شهادت حسن تهرانی مقدم پدر موشکی
ایران، تمرکز موساد بر ایران را بیشتر و بیشتر کرده است. چهره هایی مانند حاج قاسم سلیمانی، تهرانی مقدم و فخري زاده، چهره
هایی تکرار ناشدنی هستند که در شهادت آنان ردپاي موساد مشهود و در صورت جمع آوري مستندات حقوقی دقیق، قابل طرح در

مجامع حقوقی بین المللی است.



38 ردیف خدمتی جدید در حوزه اشتغال ایثارگران به صورت الکترونیکی

ارائه می شود

شماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/10/03
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل آمار و فناوري اطلاعات بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تمامی خدمات معرفی نامه حوزه اشتغال برخط سازي
شده است و به این ترتیب 38 ردیف خدمتی جدید در حوزه اشتغال علاوه بر خدمات قبلی به شکل تمام الکترونیکی قابل

ارائه است.



بهترین راه ترك «اعتیاد» کدام است؟/خطرناك ترین مواد مخدر

منبع: انتخابشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس کانون سراسري درمانگران اعتیاد کشور گفت: ما اعتیاد را در قالب یک بیماري روانپزشکی با اختلالات همراه می بینیم
و بسیاري از بیماران یک بستر افسردگی را با خود دارند که به سراغ اعتیاد رفته اند.

رئیس کانون سراسري درمانگران اعتیاد کشور گفت: ما
اعتیاد را در قالب یک بیماري روانپزشکی با اختلالات
همراه می بینیم و بسیاري از بیماران یک بستر افسردگی را

 
با خود دارند که به سراغ اعتیاد رفته اند. 

اعتیاد بلاي خانمان سوزي است که قرنها بشریت را تهدید
کرده و خواهد کرد. بیماري مخربی که اگر دامن فردي را

 
گیرد، رهایی از آن امري ناشدنی یا بسیار سخت است. 

مواد مخدر عامل از کار افتادن توان فکري،فیزیکی و روحی فرد معتاد هستند و مصرف کننده این مواد به تدریج از چرخه عادي و

 
روزمره زندگی خارج می شود. 

براي بررسی وضعیت اعتیاد در کشور، چگونگی فعالیت مراکز ترك اعتیاد،کمپ ها، توزیع و عرضه داروهاي ترك اعتیاد در داروخانه ها
و اعتراض مراکز درمان اعتیاد نسبت به آن، روش هاي درمانی و داروهاي موثر در درمان اعتیاد و...با محمد جمال فرهمندیان، رئیس
کانون سراسري درمانگران اعتیاد کشور به گفتگوي مفصلی نشستیم و در این گپ و گفت طولانی به بررسی و واکاوي موضوع اعتیاد

 
پرداختیم.مشروح این گفت وگو از نظرتان می گذرد. 

آقاي دکتر ! به عنوان نخستین پرسش درباره توزیع و عرضه داروهاي ترك اعتیاد در داروخانه ها و اعتراض مراکز درمان اعتیاد نسبت

 
به توزیع آن توضیح دهید و علل مخالفت خود را بیان کنید. 

بحث ارائه دارو در داروخانه و یا مراکز درمان سوء مصرف را باید از دو دیدگاه بررسی کرد. اول در بستر قانون و تبعات قانونی آن ودوم
بحث روند کار در کلینیک ها که پزشک و بیمار مستقیما در روند درمان حضور داشته و نظر ایشان و تبعاتی که این تغییرات در مسیر

 
درمان ایجاد می کند را مورد بررسی قرار داد. 

قانون صراحتا تعریف کرده و گفته مراکز درمان مجاز جایی است که درمان دارویی و غیر دارویی توامان ارائه می شود؛ یعنی قانونگذار
در ماده 15 مبارزه با مواد مخدر و دستورالعمل اجرایی آن که مدیریت و نظارت بر مراکز را شامل می شود، شکل کار را تبیین کرده؛

 
این موضوع مورد تایید مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز رسیده است. 

در واقع به استناد این قانون، مراکز درمان اعتیاد جایی است که بیمار ویزیت شده و مشاوره می گیرد و زیر نظر پزشک، به مددجو



 
دارو داده می شود. 

اگر بخواهیم کل این چرخه را به دلائل خاصی؛ مانند ضعف در یک قسمت کوچک و یا یکی، دو درصد خطا زیر سوال ببریم کاري غیر
منطقی و غیر علمی انجام داده ایم و قاعدتا باید قسمتی از اشِکال مسیر را اصلاح کرده و یا قسمتی از این چرخه را بهینه کرد اما نباید

 
کل پروسه را از بین برد. 

اگر ما ایرادي در این مسیر می بینیم، باید آن را با کارشناسی شناسایی کرده و براي آن راه حل پیدا کنیم؛ اما با توجه به اینکه هم
قانون و هم مجامع علمی اصرار دارند که همه خدمات در یک جا ارایه شده و به صورت مجموعه ارائه شود را بخواهیم حذف کنیم،

 
بسیار آسیب زننده است. 

در واقع وقتی دارو در داروخانه عرضه شود، خیلی از بیماران از روند درمان خارج می شوند؛ چرا که ترجیح نمی دهند که هم به

 
کلینیک آمده و هم به داروخانه بروند. 

یادمان نرود گروه هدف ما جماعتی هستند که مشکلات اقتصادي و اجتماعی زیادي دارند؛ هم اینکه ما ترغیبشان کرده ایم که به یک
مرکز درمانی بیایند که همه چیز را در یکجا دارد و پس از ان می تواند به خانه باز گردد، در واقع کار بزرگی کرده ایم. دنیا نیز به این

 
سمت می رود که همه خدمات در یک کمپلکس و مجموعه ارایه شود. 

البته مسئله تجمیع خدمات در یک مجموعه در سایر خدمات پزشکی و حتی غیر پزشکی نیز در دستور کار دیگر سازمانها در جهان

 
قرار دارد. 

دوم اینکه اصل محرمانگی آنها زیر سوال می رود؛ یعنی تعداد زیادي از مددجویان افراد آبرومند هستند و ما نباید همه مددجویان را

 
کسانی فرض کنیم که همه چیز را از دست داده اند. 

وقتی دارو در داروخانه عرضه شود، خیلی از بیماران از روند درمان خارج می شوند؛ چرا که ترجیح نمی دهند که هم به کلینیک آمده

 
و هم به داروخانه بروند. 

نا گفته نماند یک عده زیادي از افراد که دچار اعتیاد شدند هنوز در مرحله مرزي هستند و می شود به آنها کمک کرد و باید این
آبرومندي را حفظ کنیم. در واقع ما این افراد را با احترام واطمینان از محفوظ بودن نام و نشان شان، در کنار خود حفظ کرده و در
مراکز درمانی تحت درمان نگه داشته ایم و به صورت پیوسته دارو را دریافت می کنند؛ به همین جهت در درمان باقی مانده و اعتیاد

 
آنها سنگین تر نمی شود. 

اگر قرار باشد مددجو یکبار به مرکز درمانی رفته و یکبار دیگر به داروخانه برود کار برایش بسیار سخت شده و اگر هم به داروخانه برود
ممکن است مدد جو را آقاي معتاد یا متادونی خطاب کنند و فرد ترجیح نمی دهد براي بار دوم به داروخانه برود؛طبیعتا از درمان

 
خارج می شود. 

البته بحث بالا رفتن هزینه درمان براي مددجو نیز یکی از چالش هایی است که در این طرح اجتناب ناپذیر است؛ چرا که داروخانه ها

 
تحت عنوان حق فنی و سود دارو...مبالغی را به بیمار تحمیل خواهند کرد. 



از معایب دیگر بودن دارو در داروخانه اینکه کیفیت داروها پایین می آیند؛ چرا؟ چون داروخانه ها معمولا بحث اقتصادي را مورد توجه
قرار داده و ترجیح می دهند نوعی از دارو را براي ارایه بیاورند که حاشیه سود بیشتري داشته یا از شرکت هایی که آفر بیشتري دارند،

 
خرید کنند؛همین پایین بودن کیفیت دارو موجب نارضایتی مددجو وخروج از درمان آنها می شود. 

از نکات دیگر این است که وقتی یک مددجو به داروخانه می رود معمولا با توجه به شرایط روحی خود و در معرض انواع داروهایی که
از قبل می شناخته قرار می گیرد، تقاضاي فلان داروي اعصاب را می کند و درصد سوء مصرف داروهاي دیگر در کنار داروهاي

 
اگونیست بالا می رود. 

نکته دیگر اینکه داروخانه ها فضاي مناسبی براي دادن دارو به بیمار ندارند؛ چرا که ما در مراکز درمان اعتیاد بیمار را در روزهاي اول

 
ویزیت هاي بیشتري کرده و کنترل می کنیم تا بیمار دچار مشکل و یا مسمومیت نشود. 

در مراکز درمان اعتیاد وسائل احیا داریم و اگر در شروع درمان فرد دچار مسمومیت و یا اوُر دوز شود، می توانیم این بیماران را احیا
کرده و از مرگ حتمی نجات دهیم و این مهم در داروخانه ها چه از نظر افراد متخصص و چه از نظر تجهیزات و فضاي فیزیکی وجود

 
ندارد. 

نکته ظریفی هم در این میان وجود دارد که مددجوها در مراکز به دلیل استمرار کاري که انجام می دهند، یک ارتباط عاطفی با تیم
درمانگر دارند و در خصوص مسائل و مشکلات اقتصادي آنها نیز به مددجو کمک می کنند، اما در داروخانه ها اگر پول ندهید دارو که

 
هیچ، یک چسب زخم هم نمی توانید بگیرید. 

آقاي دکتر! آیا شما توضیحات و دلائل منطقی خود مبنی بر توزیع داروهاي ترك اعتیاد در مراکز درمان اعتیاد را به سازمان غذا و دارو

 
ارائه داده اید؟ 

بله، ما در جلسات مختلفی که داشتیم این موارد را انعکاس دادیم؛ با دکتر شانه ساز رئیس سازمان غذا و دارو و معاونانشان و همچنین
در کمیسیون بهداشت مجلس با نمایندگان این کمیسیون نیز صحبت کردیم؛ اساتید دانشگاه آقایان مکري، روشن پژوه، نوروزي و

 
فرهودیان از اساتیدي بودند که نسبت به این مسئله واکنش نشان دادند. 

اینها می دانند که خدمات درمان اعتیاد یک مجموعه است و آنها نیز هشدار دادند که اگر قرار باشد این جابجایی صورت گیرد،

 
مشکلی از مشکلات ما را حل نکرده و فقط چرخه درمان ناقص شده و بیماران از درمان خارج میشوند. 

بنابراین در آخرین صحبتی که در کمیسیون بهداشت در مجلس داشتیم، به این نتیجه رسیدند که موضوع ابلاغیه اي که صادر شده،

 
به نوعی مسکوت بماند و عرضه داروي ترك اعتیاد در داروخانه ها عملیاتی نشود. 

حتی بحث ارایه داروي مخدر براي بیماران که توسط دیگر پزشکان نسخه شود نیز هیچ محدودیتی وجود ندارد و قانونگذار به صراحت

 
بیان کرده هر پزشکی که شرایط را احراز کند (مجوز درمان با اگونیست) داروي مخدر طبق ضوابط در اختیارش گذاشته می شود. 

بحث دومی که داشتیم این بود که داروها توسط داروخانه ها به مراکز درمان اعتیاد توزیع شود؛یعنی مدیریت توزیع با داروخانه ها
باشد و عرضه به بیمار با مراکز درمان؛ این نیز چالش هایی را با خود به همراه دارد! چرا؟ به دلیل اینکه اولا قانون می گوید داروخانه

 
ها پخش کننده دارو نیستند و داروخانه ها امکاناتی ندارند که حجم زیاد دارو را بین مراکز ترك اعتیاد توزیع کنند. 



ما براي تهیه دارو به دانشگاه هاي علوم پزشکی می رویم؛ این دارو مخدر است و در آنجا انبار و پرسنل مناسب و مشخصی دارند؛ در

 
دانشگاهها سعی می شود داروي مناسب براي بیمار تهیه کنند. 

در دانشگاهها هماهنگی می شود که مثلا کدام دارو کیفیت بهتري دارد و بیماران از آن راضی ترند و آن دارو را خریداري می کنند؛
تخفیفات و ملاحظات خاصی براي خرید دارو ندارند اما وقتی داروخانه ها براي تهیه دارو به میدان بیایند، ترجیح می دهند نوع دارویی
مورد نظر خودشان را توزیع کنند و به مرکز درمانی اعلام می کنند همین نوع دارو وجود دارد و اگر می خواهید تحویل بگیرید و

 
اگرنه، مشکل خودتان و بیمارانتان به ما ربطی ندارد. 

به همین ترتیب کلینیک با بیماران دچار مشکل می شوند و بیمار از درمان خارج می شود.نکته دیگر اینکه داروخانه ها هم اکنون با
حجم بالاي مراجعه کننده روبرو هستند؛ چرا که هزاران قلم دارو لوازم بهداشتی و آرایشی و تجهزات پزشکی می فروشند، حالا با

 
چنین شرایطی چگونه می توانند عمده فروشی داروي مخدر را براي توزبع بین مراکز ترك اعتیاد را هم انجام دهند. 

مسئولان حاکمیت وقتی احساس می کنند مشکلی وجود دارد، باید از ما که ارایه دهندگان مستقیم خدمت هستیم دعوت کند تا به
جلسه برویم؛اخیرا هم به این سمت رفته ایم و قرار شده ما به عنوان کانون درمانگران اعتیاد کشور در جلساتی به اتفاق سازمان نظام
پزشکی، ستاد مبارزه با مواد مخدر، سازمان غذا و دارو و بهزیستی بنشینیم و بگوییم دقیقا مشکل کجاست و آنرا با کارشناسی حل

 
کنیم. 

اما اینکه مسؤولی به بهانه مختلف بخواهد از تقابل دو گروه خدمتگذار واقعی مردم یعنی پزشکان و داروسازان منافع خود را پیگیري

 
کند به نفع هیچ کس نیست. مهمترین زیان این تغییرات به چشم جامعه و مددجویان خواهد رفت. 

ما و بیماران ما، در طول سالهاي مختلف با این آزمون و خطاها ،آسیب هاي زیادي دیدیم. همچنین سازمان هاي نظارتی باید واقع
بین باشند و اگر 1.5 درصد انحراف را منتسب به مراکز می دانند، آیا راجع به 98.5 درصد کاري صورت گرفته و آیا لازم نیست قبل از

 
اینکه به 1.5 درصد بپردازیم، برویم سراغ 98.5 درصد و آنها را اصلاح کنیم. 

آیا اولویت بندي در پیگیري خطاهاي کار جایگاهی ندارد؛ اینها همان مسائلی است که ما نسبت به آنها دغدغه داریم و خودمان نیز
کمک می کنیم. ما قانونمند هستیم و دوست داریم شفاف کار کنیم؛ اگر مشکلی در کار ماست که طبق آمار ستاد مبارزه با مواد مخدر
1.5 درصد اعلام شده ، آن را اصلاح می کنیم اما امیدواریم مسؤلان نیز پاي کار بیایند و آن 98.5 درصد را هم درست کنند تاکار

 
درست شود. 

ما سالهاست پیگیر هولوگرام کردن داروها هستیم و نه تنها این امر میسر نشده بلکه به استناد دارونامه رسمی کشور تولید متادون در
دو سال گذشته سه برابر شده و این در حالی است که تعداد مراکز و حتی بیماران آنها ثابت بوده است؛ حالا بجاي پیدا کردن داروي

 
گمشده خود که در حد تناژ است، به دنبال گمشده خود در مراکز با میلی گرم هستند. 

ما درمانگران اعتیاد نزدیک به دو دهه است که کار کاهش آسیب را انجام می دهیم و موفقیت هاي زیادي براي مردم و کشورمان
بدست آورده و کنترل ایدز و هپاتیت توسط همین مجموعه انجام گرفته است.نکته مهمتر آن این است که مجموعه کلینیک ها بدون

 
اینکه بار مالی براي دولت داشته باشند فعالیت می کنند و این خیلی مهم است. 



بیمار یا مددجو با اراده خودش به کلینیک مراجعه کرده و هزینه لازم را می دهد و درمان می شود و ادامه درمان با توجه به اینکه

 
روش نگهدارنده است، ادامه پیدا می کند. 

یکی از مشکلاتی که متاسفانه در سطح مسئولین و در سطح عموم جامعه داریم اطلاعات ضعیف از تنوع مراکز درمان اعتیاد وخصوصا

 
روند کار در مراکز درمان سرپایی سوء مصرف مواد است. 

باید بدانیم مراکز بستري و یا کمپ ها چه از نظر مجوز و چه روش کار با هم متفاوتند. بعضی ها در مورد اعتیاد مثل یک بیماري
عفونی فکر می کنند که وقتی به پزشک مراجعه می کنند یک آنتی بیوتیک مصرف کرده و عفونت خشک می شود؛ در صورتی که در

 
اعتیاد این طور نیست و ما با یک بیماري روانپزشکی و مزمن روبرو هستیم. 

بیمار نیاز به استمرار در درمان دارد؛ مثلا فردي که دیابت دارد، در واقع با یک ویزیت پزشک و مصرف یک دارو خوب نمی شود و
پزشک علاوه بر مصرف دارو توصیه هایی از جمله تغذیه و ورزش را داشته و استمرار این کار به صورت نگهدارنده، بیمار را حفظ می

 
کند تا عمر طبیعی خود را داشته باشد و از زندگی سالمی برخوردار شود. 

اینکه یک د رصد اندکی از افراد مبتلا به دیابت کاملا درمان شده و از درمان خارج شوند، خیلی کم است. در اعتیاد نیز همین طور
است و درصد کمی به پاکی کامل می رسند و سراغ زندگی شان می روند؛ درصد زیادي هستند که به دلائل مختلفی نمی توانند به

 
پاکی کامل (پرهیز مدار کامل)برسند. 

چراکه ما اعتیاد را در قالب یک بیماري روانپزشکی با اختلالات همراه می بینیم و خیلی از بیماران یک بستر افسردگی را با خود دارند
که به سراغ اعتیاد رفته اند؛ حالا اگر ما این مشکل اولیه را درمان نکنیم، فرد اگر ظاهرا درست هم بشود، وقتی به اجتماع باز می گردد

 
باز دچار مشکل خواهد شد و این همان موضوعی است که در روش پرهیز مدار کامل مثل کمپ ها به عینه قابل مشاهده است. 

 
براي حل معضل اعتیاد باید مسائل دیگر اجتماع را قبلا حل کرده باشیم 

اعتیاد یکی از معضلات مهم اجتماعی ماست که بشدت با مسائل اقتصادي، اشتغال و سطح دانش مردم در ارتباط است. براي حل

 
معضل اعتیاد باید مسائل دیگر اجتماع را قبلا حل کرده باشیم. 

اینکه می گوییم درمان به صورت نگهدارنده است یعنی چه؟ یعنی بیمار باید رابطه اش با کلینیک را حفظ کند، از آموزش هاي غیر
دارویی استفاده کند و براي پیشگیري از اعتیاد دیگر اعضاي خانواده اش، به او کمک کنیم و کماکان از دارویی براي جلوگیري از

 
لغزش بهره بریم. 

بسیاري از والدین وقتی به مراکزدرمان سوء مصرف مراجعه می کنند ما به نوجوانان آن خانواده ها نیز کمک می کنیم تا از این آسیب

 
دور شده و پیشگیري را مد نظر داریم و به خانواده هاي آنها با مشاوره اي که با خانواده ها داریم در امر پیشگیري ورود می کنیم. 

متاسفانه درمان هاي غیر دارویی و ارائه مشاوره مراکز دیده نمی شود و مسئولان فقط به دارو نگاه می کنند و آن را برجسته می کنند.
این مسئله اگر به موازات هم یعنی درمان دارویی و غیر دارویی پیش برود، درصد عمده اي از جمعیت هدف ما تحت پوشش این
درمان قرار می گیرند؛ البته اندکی از مراجعان براي ترك اعتیاد به پاکی کامل نیز می رسند اما آن درصدي هم که در درمان
نگهدارنده می مانند در واقع افراد مسئولیت پذیر اجتماعی می شوند و می توانند در کارهاي مختلفی که عموم مردم در آن حضور



 
دارند هم حضور داشته باشند. 

این واقعه از نظر سازمان بهداشت جهانی یک نوع درمان محسوب می شود. وقتی فرد مسئولیت پذیر شد و رفتار اعتیادي از خود نشان
نداد براي ما در واقع حکم درمان را پیدا می کند؛ به طوري که مادامی که یک فرد دیابتی و فشار خونی دارو مصرف کرده و توصیه ها

 
را انجام می دهد سالم بوده و فرد طبیعی تلقی شده و این موضوع در باره افراد متقاضی ترك اعتیاد نیز صادق است. 

 
چه تعداد موسسه درمان اعتیاد در کشور وجود دارد؟ 

طبق آمار و اطلاعات رسمی حدود 7500مرکز درمان سوء مصرف مواد در کشور وجود دارد؛ ناگفته نماند مراکز درمان سوء مصرف

 
مواد سرپایی با مراکز بستري و کمپ ها و مراکز دي آي سی متفاوت هستند. 

مراکز درمان سوء مصرف جمعی از مراکزي هستند که داراي یک تیم درمانی شامل پزشک،پرستار، مددکار و روانشناس بوده که

 
مجوزشان را از دانشگاه هاي علوم پزشکی و بهزیستی می گیرند و به صورت سرپایی ارایه خدمت می کنند. 

بحث کمپ ها کاملا متفاوت است. امروز در خصوص ارزیابی فعالیت هاي مراکز درمان اعتیاد شاخص مهمی به نام ماندگاري در درمان

 
مطرح است.کمپها و مراکز پرهیز مدار کامل ، برون ده رضایت بخشی نداشته اند و میزان عود در آنها بالاست. 

ما در مراکز کاهش آسیب مثل کلینیک هاي mmt با افتخار می گوییم که توانسته ایم به 70 تا 80 درصد بیماران خود را در این
زمینه را کمک کنیم. کماکان افرادي در مراکز ما هستند که کار و خانواده اش را از دست داده بوده و زندگیش به طلاق منجر شده ،

 
اما ما سعی کردیم خانواده شان را حفظ کرده و کمک کنیم فرد به زندگی عادي و کارش برگردانیم. 

مهمتر از همه فرزندانی هستند که اگر مددجو دوار درمان نمی شد قرار بوده حاصل طلاق شوندو بچه هاي طلاق از آسیب پذیر ترین
گروه هاي اجتماع هستند. اکنون پدر و مادر بالاي سرشان است. این بچه ها می توانند زیر سایه پدر و مادرشان پرورش مناسبی

 
داشته باشند و از بزه کاري یا اعتیاد در آینده پیشگیري شود. 

 
بر اساس آماري که دارید کسی که به این مراکز ترك اعتیاد مراجعه می کند چقدر موفق می شود ترك اعتیاد کند؟ 

ببنید اینکه بخواهیم درباره موفقیت در ترك اعتیاد صحبت کنیم کار سختی است. اینکه برخی تبلیغ می کنند هر فردي که به فلان

 
مکان مراجعه کند به صورت تضمینی ترك می کند، یک باور غلط است. 

ما در خصوص یک ماشین صحبت نمی کنیم؛ در واقع درباره انسان و رفتار او صحبت می کنیم؛ از این جهت نمی توانیم مانند ضمانت

 
کالا ها بر رفتار انسانها ضمانت نامه صادر کنیم. 

اگر مددجویی به مراکز بیاید و انگیزه پیدا کند، ما کمکش می کنیم؛یعنی شرط اول ما براي پذیرش مددجو خواسته قلبی خود اوست

 
و هیچ اجباري وجود ندارد. 

وقتی فرد مراجعه کرد مصاحبه هاي انگیزشی انجام می دهیم، سپس در صورت صلاحدید پزشک وي را به سمت دارویی که مناسبش

 
است رهنمون می کنیم،یعنی گذشته از مشاوره، مخدر پر خطر را از وي می گیریم و دارویی کم خطر را به وي می دهیم. 



 
چه داروهایی به فرد معتاد در مراکز ترك اعتیاد می دهید؟ 

داروهایی آگونیستی که در درمان مددجویان در حال حاضر استفاده می شوند تقریبا سه دسته هستند؛ یک دسته متادون که خیلی
معروف است و به صورت اشکال قرص و شربت وجود دارد؛ نوع دوم بوپره نورفین که نسل جدیدتري نسبت به متادون است و قسمت
آخر هم شربتی به نام تنتور اپیوم که در واقع ترکیبی از تریاك سالم با ترکیبی از آب و الکل است که در شرکت هاي دارویی تهیه می

 
شوند. 

 
نکته مهمی که باید متذکر شوم این است که در واقع دارو یکی قسمت از پکیج درمان در مراکز ترك اعتیاد است. 

در کنار آن باید به بیمار مشاوره داده و ارتباط برقرار کنیم؛ براي برخی بیماران نیز نسخه هاي دارویی غیر مخدر نیاز است که لازم
است از بیرون تهیه گردد. مثلا یک بیماري که دچار اختلال خلقی یا اختلال خواب است علاوه بر داروهاي مخدر به دارو نیاز مند

 
است. 

 
هزینه ترك اعتیاد و مدت زمان تحت پوشش قرار گرفتن فرد معتاد براي درمان در مراکز شما چقدر است؟ 

هزینه طبق تعرفه وزارت بهداشت است که معمولا سالانه اعلام می شود و براي یک مجموعه خدمات است؛ یعنی بیمار ویزیت و
مشاوره می شود،دارو دریافت می کند و روانشناس و مددکار نیز به او سرویس می دهند؛ مثلا در یکسال اعلام می کنند هزینه
دریافتی ماهانه 178 هزار تومان است؛ یعنی بیماردر قبال پرداخت هزینه از همه سرویس ها استفاده می کند. بیمار به کرات در طی

 
آن ماه از خدمات مشاوره و ویزیت استفاده کرده و یا دارو دریافت می کنند؛همه اینها در مجموع مثلا 178 هزار تومان می شود. 

مددجو به کلینیکی می آید که محیط درمانی بوده و پزشک و روان شناس و مددکار در آنجا حضور دارند وضمن انجام درمان غیر
دارویی، داروي خود را هم می گیرد و این یک امتیاز براي بیمار است؛ تا اینکه بخواهد به یک پاتوقی سرشار از هزاران ناهنجاري برود

 
و عدد گزافی را پرداخت کرده و ماده مخدر را بگیرد. 

 
اکنون چه تعداد معتاد از این مراکز خدمات گرفته و چه میزان موفق بودند؟ 

 
در خصوص روشهاي ترك اعتیاد 

چندین طرح در حال اجراست، اما اینکه اکنون به طور رسمی آمار بدهم آماري نداریم؛اما براي مثال و در حیطه مراکز باید عرص کنم
اگر فرضا 100 مراجعه کننده معتاد به مراکز داشته باشیم بین 10 تا 15 نفر اصلا به درمان جواب نمی دهند؛ از آن طرف10 تا 15
نفر به درمان جواب داده و حتی به پاکی کامل می رسند و سراغ زندگی خود می روند و هیچ مشکلی هم ندارند. در این میان جمعیت

 
حدود 70 نفري باقی می ماند. 

جهان به این نتیجه رسید این افراد را چکار کند؟ اگر رهایشان کنند به سمت بیماران متجاهر رفته ودهها مشکل را براي خود و

 
جامعه بوجود میاورد. 

بنا براین درمان نگهدارنده را براي اینها تعریف کرد.ما از 100 نفر که در مراکز براي ترك اعتیاد می گیریم، 15 نفر همان کسانی
هستند که از درمان خارج می شوند و نمی خواهند در فرایند درمان بمانند؛ 85 نفر باقی می ماند که 15 نفر تقریبا کاملا خوب شده و

 
از مرکز درمان اعتیاد با پاکی کامل بیرون می روند. 



70 نفر در درمان می مانند؛ یعنی دنبال مواد نمی روند، رفتار اعتیادي از خود نشان نمی دهند، بزهکاري نمی کنند و شغل و زندگی
سالم را بدست می آورند و مسیولیت پذیرمیشوند، اما یک دارو را مصرف می کنند؛ مثل بیماري که مبتلا به دیابت است؛ یعنی کنترل

 
می شوند. 

این از نظر جامعه جهانی یک درمان محسوب می شود و درمان نگهدارنده نام دارد. بنابراین ما می گوییم که وقتی فرد نتوانست
همراهی کند به جمع 15 نفر اول برود ،عیبی ندارد، بلکه باید بهسازي شود؛ مانند فرد دیابتی می گوییم دارو را مصرف کند اما لغزشی

 
نداشته باشد و سراغ کار و زندگی برود. 

اگر شرایط جامعه مهیا باشد این فرد بعد از چند ماه می تواند آمادگی پیدا کند به گروه اول یعنی همان 15 نفر برود. اما اگر اجتماع
پاسخ خوبی به او ندهد و دچار چالش و مشکلات اقتصادي شده و خانواده نیز با وي همراهی نکند متاسفانه ممکن است فرد به گروه

 
15 نفري که از درمان خارج می شوند، برود. 

 
البته سعی کردیم این افراد را نگهداریم تا اگر به گروه اول نمی روند لااقل به گروه سوم هم نروند. 

آقاي دکتر! اکنون با توجه به هزینه حدود 180 هزار تومانی درمان در مراکز ترك اعتیاد بسیاري از معتادان مشکل شدید اقتصادي

 
دارند و خانواده نیز توان یاري کردن در تامین هزینه درمان را ندارند، آیا امکان دارد فرد معتادي خدمات رایگان دریافت کند؟ 

این موضوع دو راهکار داشته که در حال انجام است. بعضی مراکز با بهزیستی ارتباط دارند. بهزیستی به گروهی که مشکلات اقتصادي

 
دارند «یاري برگ هایی» می دهد که از این راه به قسمتی از هزینه هاي درمان کمک می کنند. 

 
وقتی صحبت از اعتیاد می کنیم، اعتقادمان این است که اولین روز بهترین زمان مراجعه به مراکز ترك اعتیاد است 

بحث بیمه درمان معتادان نیز مطرح بوده که به صورت اندك انجام شده ولازم هست سهم اعتبارات تخصیص یافته به این گروه آسیب
پذیر بیشتر شود. در حال حاضر افرادي که در مراکز ترك اعتیاد پرونده داشته باشند، از مساعدت هاي زیادي از طرف همکاران ما بر
خوردار شده اند ولی در این مسیر جاي خیرین خالیست و به خیرین محترم پیشنهاد می کنم در نذورات و کارهاي عام المنفعه خود
به این امر هم بپردانند.؛ اما می طلبد تا مسؤولان بالادستی نیز در این راه با بالا بردن اعتبارات بیمه ایی بار اقتصادي درمان را تا حد

 
ممکن از شانه مددجویان بر دارند. 

 
فرد معتاد در چه مرحله از اعتیاد باید به مراکز اعتیاد مراجعه کند تا نتیجه خوبی بگیرد؟ 

وقتی صحبت از اعتیاد می کنیم، اعتقادمان این است که اولین روز بهترین زمان مراجعه به مراکز ترك اعتیاد است؛ حالا اگر وابستگی
فرد در حد مصرف یک یا دو وعده بوده و هیچ علائم محرومیت از مواد مخدر را نشان ندهد،کار درمان آسانتر و چنانچه از دوران

 
مصرف مواد وي مدت زمانی گذشته باشد مسیر درمان سخت تر است. 

وقتی تکرار مصرف ماده مخدر فرد در حدي بوده که وقتی استفاده نمی کند، اولا وسوسه و اجبار به مصرف مواد را دارد یا علائم ترك

 
مصرف را نشان می دهد. حتما باید زیر نظر درمانگران قرار گیرد. 



مشکلات خلقی، آبریزش بینی، کرامپ شکمی و دردهاي عضلانی و بیقراري شاه علامت هاي ترك مواد مخدر یا محرومیت از آن

 
هستند؛ در این شرایط این فرد حتما باید به مراکز سرپایی درمان اعتیاد مراجعه کند. 

 
درباره کیفیت کمپ هاي ترك اعتیاد توضیح دهید؟ 

بنده نمی خواهم ذهنیت بدي در خصوص کمپ هاي ترك اعتیاد ایجاد کنم اما کمپ هاي ترك اعتیاد در ایران استاندارد لازم را
ندارد. در واقع کمپی که در مجامع بین المللی تعریف شده، کمپی است که یک فضاي بزرگ مثل یک ورزشگاه دارد و شامل زمین
وسالن هاي ورزشی، استخر، کلاسهاي تدریس، خوابگاه و اساتید صاحب فن داشته باشد؛ اما متاسفانه کمپ ها در کشور ما از این

 
استانداردها برخوردار نیستند و افراد شاغل در آن بعضا صلاحیت لازم را هم ندارند. 

 
در برخی کمپ هاي ترك اعتیاد مشکلاتی براي مددجو ایجاد می شود که بعدا هم حاضر نیست در درمان وارد شود 

بنابراین معمولا مددجویانی که دیگر هیچ راهی به ذهن خانواده اش نمی رسد و فرد معتاد نیز دارد به خانواده و بقیه آسیب می رساند
براي اینکه خانواده از سر خود باز کند، تماس می گیرد و فرد معتاد را مثل یک زندانی به کمپ می برند. کسی که به زور به کمپ
رفته و با افرادي که آنچنان با او برخورد می کنند معلوم است چه نتیجه ایی از درمان خواهیم گرفت؛ یعنی نه تنها به مددجو کمک

 
نکردیم بلکه آسیب روحی نیز به مددجو زده ایم. 

متاسفانه در برخی کمپ هاي ترك اعتیاد مشکلاتی براي مددجو ایجاد می شود که بعدا هم حاضر نیست در درمان وارد شود و در این

 
نوع درمان براي مثال اگر مشکلات فرد 10 واحد بوده به 20 تا 50 واحد می رسد؛ یعنی آسیب هاي بیشتري به فرد وارد می شود. 

اگر یک راه براي استفاده از مواد مخدر بلد بوده، با دوستانی که در کمپ پیدا می کند دهها روش دیگر را هم می آموزد و از همه بدتر
اینکه با توجه به آسیب هاي روحی و توهین هایی که بعضا دیده شده به فرد معتادوارد می شود شخصیت و غرور فرد نیز شکسته شده

 
و می گوید من دیگر چیزي براي از دست دادن ندارم. 

بنابراین بنده احساس می کنم کمپ ها نیاز به بازنگري در نوع خدمات، مدیریت، صدور مجوز ها، فضا و نیروهایی که استفاده می

 
کنند، دارند تا به حداقل استاندارد برسند. 

در خصوص مراکزسرپایی درمان سوء مصرف سعی شده این استانداردها حفظ شود؛ البته نمی گویم ایده آل هستند اما ما به آن سمت
حرکت می کنیم.کمترین چیزي که در مراکز ترك اعتیاد می توان دید یک فضاي سالم است؛ پزشک، روانشناس پرستار و مددکار
وجود دارند و سعی می کنند با مددجو ارتباط برقرار کرده و توصیه لازم را داشته باشند؛ محیط پزشکی است و داروي کنترل شده
عرضه می شود.الان بنده رسما می توانم به شما بگویم که مراکز درمان سوء مصرف سرپایی نزدیک به یک میلیون نفر را تحت پوشش

 
دارند؛نزدیک به 80 درصد تحت درمان با متادون،10 درصد بوپره نورفین و 10 درصد باقیمانده با تنطور اپیوم تحت درمان هستند. 

 
آماري از تعداد معتادان در کشور داریم؟ 

آمار رسمی تعداد معتادین را ستاد مبارزه با مواد مخدر اعلام می کند، چرا؟ چون به کل آمار اشراف دارد؛مانند معتادان متجاهر، مراکز

 
درمان سوء مصرف و مراجعه کنندگان به کمپ ها و دیگر گروه هاي درمانگر. 



اما حدودا بین 2.5 تا 3 میلیون نفر است و همین جا اعلام می کنم با توجه به افزیش قیمت مواد مخدر در دوران کرونا شاهد
مراجعات زیادي معتاد بکر به مراکز درمان کشور هستیم که تا الان سابقه هیچ مراجعه براي درمان را نداشته و همین مسئله می طلبد

 
که ستاد مبارزه با مواد مخدر تجدید نظري در تعداد اعلامی معتادان در کشور کند. 

 
اکنون چند نوع مواد در کشور قابل دسترسی است؟ 

اگر به صورت عمده بخواهیم پاسخ دهم باید عرض کنم؛ مخدرها و محرکها دوگروه عمده مواد هستند که به اشکال مختلفی در جامعه
وجود دارند.از تریاك و شیره بگیر تا هرویین و کراك تا شیشه؛البته گروه سومی که آمار زیادي را خصوصا در نسل جوان به خود

 
اختصاص داده گل و خانواده ماري جواناست. 

اما ما در گروه محرك ها می گوییم طیف وسیعی را شامل می شود امروز مردم آن را به نام شیشه بشناسند و فردا در جاي دیگر به

 
اسم کریستال بشناسند و این دلیل خاص خودش را دارد. 

متاسفانه در بحث حشیش و ماري جوانا نیز باید عرض کنم نوع گل آن که به بازار آمده ، در آن اصلاح نژادي صورت گرفته و
ترکیباتی در آن بکار بردند که نسبت به حشیش قبلی اثرات خیلی قوي تري داشته و آسیب بیشتري می زند .در مجموع این سه گروه

 
بیشترین موادي هستند که در جامعه ما مورد سوء استفاده قرار می گیرد. 

وقتی مردم اطلاعاتشان در خصوص ماده ایی مثل شیشه بالا می رود نسبت به آن می ترسند و از آن فاصله میگیرند؛ مافیا این واکنش
اجتماعی را به خوبی رصد می کند واز فرداي آن روز همان ماده را با شکل و شمایل جدید به اسم دیگري در قالب یک داروي لاغري

 
به مردم عرضه می کند. 

متاسفانه مافیاي مواد مخدر خیلی جلوتر از بقیه عمل می کند؛ جامعه را ذائقه سنجی و روان شناسی می کند و متوجه می شود که

 
مثلا افراد به یک کلمه اي حساس شدند و محرك و مخدر دیگري را به جامعه ارائه می دهند. 

 
در حال حاضر نگرانی ما از مواد محرك و گل بیشتر از مخدرهاست؛ به جهت آسیب هاي روحی که ایجاد می کند 

 
بنابراین ظاهر قضیه و اسم موادخیلی مهم نیست بلکه اصل موضوع مهم است که معمولا درجات تخریب بیشتري خواهند داشت. 

در حال حاضر نگرانی ما از مواد محرك و گل بیشتر از مخدرهاست؛ به جهت آسیب هاي روحی که ایجاد می کند؛ خصوصا در نسل

 
جدید، ترکیبات متامفتامین در مغز تغییراتی ایجاد می کند که درمانش زمان و انرژي زیادي را میطلبد. 

با توجه به توهم و اعمالی که معتادان به این گروه انجام داد ه اند ریسک خطر را بالا برده و آسیب هایی که به خود و دیگران وارد می

 
کنند خیلی بیشتر است، درمان را نیزسخت تر می کند. 

اکنون در مراکز درمان سوء مصرف همه گروه هاي استفاده کننده محرك ها و گل و همچنین مصرف کننده مواد مخدر تریاك و شیره

 
و کراك براي درمان مراجعه می کنند. 

یعنی مراجعه کنندگان ما هم افراد معتاد در اثر مواد مخدر و هم محرکها هستند. البته گروه هاي دیگري را هم می توان به این گروه



ها اضافه کرد که اولا هر دو نوع ماده مخدر را مصرف می کنند و بعضا دیده شده افراد چند منظوره استفاده می کنند(دو گانه یا چند

 
گانه)؛ یعنی فرد هم شیشه، هم مخدر و هم گل استفاده کرده و اینها درمان را خیلی بغرنج تر می کنند. 

متاسفانه در قشر جوان تر این مسائل بیشتر دیده شده؛ که به دلیل اطلاعات غلط و توصیه هایی است که از طریق دوستان و افراد

 
ناباب بدست می آورند؛ به همین جهت روش هاي خطرناکتري را انجام می دهند. 

به هرحال اعتیاد از نظر ما کاملا مردود است، اما میان بد و بدتر،گروه محرك ها آسیب هاي بیشتري هم به خودشان و هم به اطرافیان

 
وارد می کند و درمان آنها نیز سخت تر می شود. 

اکنون به نظر شما مشکل مبارزه با مواد مخدر و اعتیاد به عنوان کسی که به صورت تخصصی فعالیت می کنید، کجاست و به عبارت

 
بهتر ایراد کار کجاست؟ راهکار شما چیست؟ 

ما این طور مسائل را یک مجموعه می بینیم که در واقع بازتاب همه اینها یک معضلی شده بنام اعتیاد؛ ضمن اینکه باید بدانیم این

 
یک معضل جهانی است و فقط مخصوص کشور ما نیست. 

البته جایگاه ما مقداري ویژه است؛ یعنی در کنار کشوري مثل افغانستان که مرکز تولید مواد مخدرو محرك در جهان است و در عین

 
حال ما مسیر ترانزیت هم می توانیم واقع شویم؛ یکی از ویژگی هاي جایگاه ماست که ما را خطر پذیرتر کرده است. 

از بعد دیگر، بحث آموزش هایی که باید به افراد جامعه در حوزه پیشگیري بدهیم که این یکی از نقصان کار ماست که ما در این حوزه

 
کمتر وارد شدیم. اگر بتوانیم نسل جدید مان را از همان ابتدا با آسیب هاي اجتماعی آشنا کنیم می توانیم آنها را واکسینه کنیم. 

البته اینجا هم اعلام میکنم مراکز با توجه به گستردگی مویرگی که در سطح کشور دارد این پتانسیل را در بحث پیشگیري از اعتیاد و

 
کارهاي دیگر این حوزه داراست و باید مسؤولان وزارت بهداشت از ظرفیت فوق العاده با پرسنل متبحر به نحو شایسته استفاده کنند. 

مسائل اقتصادي و اجتماعی بسیاري در معضل اعتیاد موثر هستند یعنی ما باید ارتزاق و اقتصاد و اشتعال خانواده را بالا ببریم. از آن
طرف نیز مسائل ورزشی و تفریحی وبالابردن سرانه مطالعه عواملی است که کمک می کند جوان ما به مسیر درست رهنمون شده و

 
مادر این مسیر بتوانیم درست قدم برداریم. 

اینکه بخواهیم فقط یک نکته مثلا فقط وفقط ترك اعتیاد هدف قرار دهیم راه را اشتباه رفته ایم.حتی کشور ما به خاطر مسائل

 
مختلفی تهدید اقتصادي می شود مثل پدري که مشکلات زیادي دارد فرزندان آن به تبع آسیب بیشتري می بیند. 

مردم ما نیز در واقع به دلیل عدم ثباتی که در جامعه ما وجود دارد آسیب پذیري بیشتري داشته وسطح بیشتري از تنش را تحمل

 
میکنند و نسل جوان ما نیز از این معظلات آسیب بیشتري خواهد دید. 

بنابراین اگر بخواهیم در یک جایی مثل خاورمیانه و کشوري مثل ایران در این حوزه پاك باشیم، مقداري سخت به نظر می رسد؛چون

 
یک مجموعه است که نمی شود یک جا کاملا خوب و بقیه حاها دچار آسیب باشد. 

باید در همه ابعاد پیشرفت صورت گیرد؛ چه در بعُد پیشگیري. آموزش جوانان، فضاي آموزشی و ورزشی و تفریحی براي جوانان و



 
تدوین قوانین خوب و درست؛ مجموعه اینها می تواند به ما کمک کند تا آسیب را به حداقل ( و نه صفر)برسانیم. 

البته مورد نقض این قضیه این است که کشورهاي اروپایی و آمریکایی که شرایط اقتصادي خوبی دارند نیز این مسئله وجود دارد اما
می دانیم انجاکنترل شده است. بنده اعتقاد دارم در بانکها که بحث صفر و یک است آخر کار باز یک ضریب خطایی وجود دارد؛یعنی

 
براي کارمندان بانک میزانی خطا تعریف شده است. 

ما نیز در اجتماع باید تا یک میزانی خطا را بپذیریم و اجتناب ناپذیر است اما از یک جایی به بعد ایراد در کار ماست؛ هرکس به اندازه
خودش در این ماجرا سهم دارد. حاکمیت و قانون گذار به سهم خود، ما به عنوان پزشک یا مهندس و مشاغل دیگر و هر شهروند به

 
نسبت خودش سهم داشته ایم. 

 
به نظر شما آنچه در حوزه اعتیاد دل نگرانی ایجاد کرده چیست؟ وضعیت مصرف مواد مخدر در بین نوجوانان و جوان چطور است؟ 

ما که به عنوان درمانگر اعتیاد کار می کنیم ناراحت هستیم. یکی از دستگاهها که در مبارزه با مواد مخدر مسئولیت دارد ستاد مبارزه

 
با مواد مخدر است. ستاد باید دهها دستگاه را هماهنگ کند. 

دوست داریم ستاد نقش پررنگ تري داشته باشد. باید در حوزه پیشگیري فعالیت بیشتري داشته باشیم؛ قوانین را در پشت درهاي
بسته تدوین نکنیم و از اهالی فن، اهالی دانشگاه و کسانی که به صورت حرفه اي در این حوزه آسیب هاي اجتماعی کار کردند،

 
استفاده شود. 

اینکه برخی دوستان با نیت درست کردن کار واز سر دلسوزي در اتاقی بنشینند تا تغییراتی ایجاد کنند؛ با این فکر که موضوع درست
می شود، متاسفانه این خوب جواب نمی دهد. دغدغه ما این است که اگر قرار است کار را ارتقا و بهبودي ببخشنند حتما باید با حضور

 
ذینفعان همراه باشد.محمد جمال فرهمندیان 

در خصوص آمار معتادان جوان و نوجوان آمار دقیقی نداریم، اما متاسفانه نسبت به سال هاي قبل میل به اعتیاد در جمعیت نوجوان
در حوزه اعتیاد بالا رفته .قبلا دهک هاي گروه بالاي 30 سال بیشترین گروه درگیر اعتیاد بودند، اما الان اعتیاد در جمعیت نوجوان و

 
جوان ماشایع شده و منحنی روبه رشدي در این گروه سنی را شاهد هستیم. 

 
به سمت کاهش سن اعتیاد رفته ایم 

ستاد مبارزه با مواد مخدر و آموزش و پرورش اعلام کرده در حوزه دانش آموزي نیز گرفتار اعتیاد شده ایم، این مسئله نشان این است
که متاسفانه به سمت کاهش سن اعتیاد رفته ایم. در حوزه زنان نیز اعلام شده بین 8 تا 10 درصد جمعیت معتادان را زنان تشکیل
می دهند و متاسفانه با توجه به روحیات خانمها جواب به درمان و آسیب هاي این گروه از معتادین در جامعه بسیار بیشتر، سخت تر و

 
خطرناك تر از بقیه گروه هاست و کار بیشتري را می طلبد. 

فارس



بید محلات از بُزیجان تا آمستردام هلند

منبع: همشهريشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/10/03

بید محلات که به طلاي سرخ اقتصادي استان مرکزي شهره است، به عنوان یکی از منابع طبیعی ارزشمند علاوه بر تولید
ثروت در حوزه اقتصاد داخلی در سبد مصرف بازارهاي جهانی قرار گرفته و شنیدن روایت جالب کارآفرینی در این حوزه خالی

از لطف نیست.

 به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، بید قرمز
گیاهی بومی شهرستان محلات است که تا سال هاي قبل، شاخصه هاي اقتصادي و تجاري این درختچه ناشناخته بود و تنها براي
گرمازایی به عنوان هیزم بین ساکنان محلی کاربرد داشت اما به همت و ابتکار کارآفرینان جلوه هاي مختلف این ثروت خدادادي
معرفی شده است. شهرستان محلات بزرگ ترین سطح زیر کشت گل و گیاه زینتی کشور را دارد و سالانه 18 درصد تولید گل و گیاه

 
کشور در این شهرستان تولید می شود. 

به همت کارافرین حوزه کشاورزي اکنون درختچه بید قرمز محلات در بازار گل آمستردام معرفی شده و در بازار بورس آمستردام این
گیاه با نام محلات ثبت به ثبت رسیده و درختچه هایی که در گذشته نه چندان دور تنها سوزانده می شدند امروز شناسنامه بین
المللی دارند و با اقدام این دانش آموخته بخش کشاورزي و کارآفرین موفق، بید قرمز محلات ثبت جهانی و تجاري سازي شده و هلند

 
که به پایتخت گل جهان است متقاضی واردات بید قرمز محلات است. 

روستازاده اي که هیزم سرخ را کیمیاي اقتصاد شهرش کرد محمد سلطان محمدي، تولید کننده بید قرمز در محلات از توابع استان
مرکزي است که با ایده خلاقانه اش نه تنها به اقتصاد کشور کمک کرده بلکه سفره اي براي ارتزاق و کارآفرینی ساکنان روستاي محل
تولدش فراهم کرده است.این محصول در کانون هاي خاصی از جهان تولید می شود و به نوعی انحصار دارد که به همین دلیل نیز بید

 
قرمز محلات در کتاب گینس ثبت جهانی شده و خوشحالم که این ظرفیت اقتصادي به نام شهر و زادگاهم نقش بست. 

وي به شرایط تولید و پرورش این طلاي سرخ نیز اشاره اي کرد و ادامه داد: پرورش این گیاه شرایط آب و هوایی خاصی می خواهد که
محلات و روستاي «بزیجان» مامن مناسب آن است و اکنون شرایطی برایش هموار شده که می توان گفت بید قرمز در حوزه اقتصاد

 
شهرستان، سري میان سرها دارد. 

سلطان محمدي که صادر کننده نمونه سال 86 هم هست به توصیف کوتاهی از فعالیت اقتصادي اش می پردازد و لابه لاي حرف ها



مرتب گوشزد می کند که مبادا نام محلات را از بید قرمز جدا کنیم و افزود: به منظور گسترش صادرات بید قرمز در روستاي پدري،
چندین میلیون یورو سرمایه گذاري شد و این کار با هدف پهن کردن سفره درآمدزایی براي اهالی این روستا بود و اکنون که ایده
صادرات بید قرمز به ثمر نشسته و خط تولید پرورش این گیاه با 150نفر در حال فعالیت است می توان مدعی شد که در شرایط

 
سخت نیز با تفکر، برنامه و پشتکار می توان از سد مشکلات عبور کرد و بر قله موفقیت ایستاد. 

 
 

70 هکتار زمین محلات زیر کشت بید قرمز مدیر جهادکشاورزي محلات نیز از ارزش افزوده اقتصادي این گیاه صادراتی گفت و افزود:
سطح زیر کشت درختچه اي زینتی بید قرمز در محلات 70 هکتار است و ظرفیت تولید 800 هزار شاخه بید قرمز در این شهرستان

 
وجود دارد. پیش بینی می شود امسال 200 تن شاخه درختچه بید قرمز در این شهرستان برداشت شود. 

احمدرضا جعفري توضیح داد که برداشت شاخه هاي بید قرمز از نیمه دوم آبان آغاز می شود و بر اساس میزان، رنگ و ارتفاع در بسته
هاي 80 عددي جمع بندي شده و پس از تزریق هورمون براي ریشه زایی بسته بندي می شوند. محموله هاي صادراتی بید قرمز به
کشورهاي اروپایی، آسیاي دور، آسیاي میانه و حوزه خلیج فارس ارسال می شود. محلات در تولید و صادرات بید قرمز رتبه نخست

 
کشور را دارد و برداشت این محصول در مدت سه ماه، هشت هزار نفر روز اشتغال موقت ایجاد می کند. 

وي بیان کرد: 100 خانوار در این شهرستان به تولید این نوع درختچه ارزشمند مشغول هستند. تا سال 79 بید قرمز در محلات براي
گرمازایی مصرف داشت و سال 81 با اجراي ایده تفکیک و دسته بندي مناسب، زمینه صادرات آن به خارج از کشور فراهم شد و در
سال 85 نیز این محصول در کتاب گینس به ثبت جهانی رسید. کیفیت بید قرمز محلات به دلیل شرایط اقلیمی مناسب در بازار دنیا

 
بی نظیر است و بید قرمز محلات به عنوان یک برند در دنیا شناخته شده است. 

بازارهاي هدف بید قرمز را باید گسترش داد رضا ملکی، رئیس صنعت، معدن و تجارت محلات نیز در این رابطه گفت: 275 تن بید
قرمز با ارزآوري 55 میلیون دلار در سال 97 از این شهرستان به کشورهاي هدف خارجی صادر شد.پنج میلیون و 860 هزار دلار گل و

 
گیاهان زینتی و بید قرمز در سال گذشته از محلات صادر شد. 

محلات از توابع استان مرکزي به عنوان قطب تولید گل و گیاه زینتی در کشور شناخته شده است، به طوري که 18 درصد از سطح
زیر کشت کشور، 12 درصد از تولید گل شاخه بریده، 80 درصد تولید گل هاي فصلی نشائی، 21 درصد از تولید درخت و درختچه
هاي زینتی و 14 درصد از گیاهان آپارتمانی کشور در این شهرستان است. تولید 350 گونه مختلف گیاهان زینتی، آپارتمانی و فضاي

سبز محلات را به بام گل و گیاه ایران تبدیل کرده است.



ضرورت الگوسازي از زنان موفق در جامعه

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون برنامه ریزي و هماهنگی امور زنان و خانواده ریاست جمهوري گفت: باید ظرفیت و استعداد زنان نمایش داده شود و
الگوسازي از زنان موفق داشته باشیم.

به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاه گروه علمی فرهنگی هنري خبرگزاري صدا و سیما؛ خانم زهرا جواهریان صبح امروز در نشست
سومین جشنواره ملی زن و علم جایزه مریم میرزاخانی که در سالن همایش هاي وزارت علوم تحقیقات و فناوري برگزار شد افزود:
یکی از رسالت هاي معاونت امور زنان ریاست جمهوري بحث «عدالت جنسی» است که در این سه سال اقداماتی در این راستا از جمله

 
«تدوین شاخص هاي عدالت جنسی» و تصویب آن در ستاد زنان و تعیین شاخص هاي اختصاصی انجام داده است. 

وي افزود: براي تشویق زنان باید فعالیت، ظرفیت ها و استعداد زنان و دختران را به نمایش بگذاریم و الگوسازي از زنان موفق داشته

 
باشیم و یک فضاي با نشاط ایجاد کنیم. 

وي افزود: در این دوره از جشنواره 619 نفر در سامانه ثبت نام کردند و برگزیدگان انتخاب می شوند و با موافقت وزارت علوم تحقیقات

 
و فناوري از تعدادي از پیشکسوتان زن که می توانند الگو و انگیزه براي فعالان دانشگاهی باشند تقدیر می شود. 

وي ادامه داد: با پایان یافتن مراسم اختتامیه این دوره از جشنواره، چهارمین دوره از جشنواره فعالیت خود را آغاز می کند و زنان می

 
توانند به صورت ویژه در این دوره از جشنواره حضور داشته باشند. 

خانم جواهریان همچنین در خصوص اشتغال دانش آموختگان زن دانشگاهی گفت: معاونت زنان ریاست جمهوري هم با همکاري هایی
که با وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و مراکز کارآفرینی دارد توانسته است تفاهم نامه هاي همکاري

در راستاي مهارت آموزي بانوان دانش آموخته منعقد کند تا این بانوان بتوانند در بازار کار حضور پیدا کنند.



بررسی دلایل کمبود وکیل تخصصی در ایران

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/10/03

طبق آمار، سرانه وکیل در ایران به ازاي هر صدهزار نفر تنها 85 وکیل است. این در حالی است که متوسط جهانی 240 وکیل
را نشان می دهد؛ به دلیل کم بودن تعداد وکیل در کشور، وکلاي با کیفیت، بازار تضمین شده اي دارند. این مسئله باعث آن

می شود که آنها، انگیزه اي براي ارتقاء دانش و مهارت خود و کسب تخصص در ...

 
نویسنده: علی جعفري 

طبق آمار، سرانه وکیل در ایران به ازاي هر صدهزار نفر تنها 85 وکیل است. این در حالی است که متوسط جهانی 240 وکیل را نشان
می دهد؛ به دلیل کم بودن تعداد وکیل در کشور، وکلاي با کیفیت، بازار تضمین شده اي دارند. این مسئله باعث آن می شود که آنها،

 
انگیزه اي براي ارتقاء دانش و مهارت خود و کسب تخصص در موضوعات مورد نیاز کشور نداشته باشند. 

عدالت همواره به عنوان یکی از آرمان هاي بشر بشمار آمده و از اهداف مهم انقلاب اسلامی بوده است. دسترسی مردم به خدمات
حقوقی یکی از شاخصه هاي مهم توسعه یافتگی خدمات حقوقی و معیاري براي گسترش عدالت در هر کشور است. بعد از به میان
آمدن موضوعات حقوقی یکی از بازیگران مهمی که در ذهن هر خواننده اي تجسم می یابد، وکیل است. به همین خاطر، دسترسی

 
مردم به خدماتی که توسط وکلا ارائه می شود یکی از شاخصه هاي مهم این حوزه بشمار می رود. 

سرانه وکیل در کشور یک سوم میانگین جهانی است طبق اصل 35 قانون اساسی، دسترسی به وکیل از جمله حقوق اساسی مردم
است و حاکمیت وظیفه دارد شرایط را براي دسترسی آحاد مردم به وکیل فراهم کند ولی طبق آمار، سرانه وکیل در کشور به ازاي هر
صدهزار نفر تنها 85 وکیل است. این در حالی است که متوسط جهانی عدد 240 را نشان می دهد. طبق این آمار وضعیت سرانه وکیل
در ایران نه تنها از کشورهاي توسعه یافته اي همچون فرانسه، آلمان و کانادا کمتر است بلکه کشورهایی همچون ترکیه، عراق و لبنان

 
که هر یک داراي سرانه 113، 134 و 129 هستند نیز وضعیت بهتري نسبت به ایران دارند. 

یکی از علل کمبود شدید وکیل در کشور، جلوگیري از ورود تعداد زیادي از فارغ التحصیلان حقوق به عرصه وکالت است. طبق آمار
تنها 4 درصد از داوطلبان آزمون وکالت موفق به قبولی در آزمون می شوند که با توجه به رشد فزاینده پرونده قضایی در کشور، بسیار

 
پایین است. 

به دلیل گران بودن خدمت وکالت، فقط 10 درصد از پرونده ها وکیل دارند بازار خدمات حقوقی، همچون دیگر بازارهاي ارائه دهنده
خدمات، بر اساس قاعده عرضه و تقاضا عمل می کند؛ به این صورت که چنانچه تعداد ارائه دهندگان خدمت(وکیل) در مقایسه با
خدمت گیرندگان(موکل) و پرونده هاي قوه قضائیه کمتر باشد و تعادل بین آنان به هم بخورد، نباید انتظاري جز افزایش قیمت

 
خدمات حقوقی و دسترسی کمتر مردم به وکیل داشت. 

هزینه هاي بالایی که برخی وکلا براي قبول وکالت اشخاص مطرح می کنند، عمدتا باعث شده بسیاري از مردم از پیگیري دعاوي خود
در دادگاه صرف نظر کنند. این امر باعث شده طبق گفته شهبازي نیا، رئیس سابق اتحادیه سراسري کانون وکلا، تنها 10 درصد از
پرونده ها همراه وکیل به دادگاه برود. در واقع با این کار اقشار محروم و کمتر برخوردار جامعه از احقاق حقوق خود در مجامع رسمی
محروم باشند و تنها قشر متمول جامعه توانایی رسیدن به حقوق خود را دارند. این موضوع منجر به بوجود آمدن نوعی اختلاف



 
طبقاتی در عدالت خواهد شد که در نهایت مانع از گسترش عدالت اجتماعی در کشور می شود. 

پایین بودن کیفیت ارائه خدمات توسط برخی وکلا یکی از مشکلاتی که بسیاري از افرادي که با وکلا سروکار داشته اند مطرح می
کنند، موضوع اهمال کاري برخی وکلا در پیگیري پرونده اي است که به عهده می گیرند؛ به صورتی که بعضا مشاهده می شود وکیل
پس از دریافت مبلغی به عنوان حق الوکاله به دلیل آنکه همزمان وکالت چند پرونده را بر عهده می گیرد، حتی فراموش می کند در

 
جلسه دادگاه شرکت کند. بدیهی است که در پی چنین بی توجهی هایی توسط وکلا، این حقوق مردم است که از دست می رود. 

رحیم فتحی، فعال بخش خصوصی و کارآفرین نمونه کشوري با اشاره به خسارت هایی که به دلیل اهمال کاري وکلا براي شرکت وي
ایجاد شده گفت: «بزرگترین خسارت براي شرکت زمانی است که به علت عدم پیگیري درست مشکل توسط وکیل، کار به نتیجه نمی
رسد و فکر، روح و روان تولید کننده درگیر موضوع می ماند. البته خسارت مالی هم که به علت عدم حضور وکیل در دادگاه یا عدم

 
دفاع درست وي از حق شرکت بر ما تحمیل شده نیز کم نبوده است.» 

عدم تخصصی شدن وکالت به دلیل کبود وکیل یکی دیگر از مشکلاتی که از کمبود شدید وکیل در کشور نشئت می گیرد، نبود وکیل
متخصص در زمینه هایی همچون قراردادهاي نفت وگاز، ورزش و گمرك است. این امر منجر شده در سال هاي گذشته خسارت هایی
براي کشور و شرکت هاي داخلی بوجود بیاید که در بسیاري از آن ها گرچه شرکت ذي حق بوده اما فقط به علت عدم دانش کافی

 
انعقاد قرارداد، منجر به محکومیت کشور در دادگاه هاي بین المللی شده است. 

به دلیل کم بودن تعداد وکیل در کشور، هر وکیل از بازار کار خود اطمینان دارد و همین امر باعث می شود وکیل انگیزه اي براي
ارتقاء دانش و مهارت خود و کسب تخصص در موضوعات مورد نیاز کشور نداشته باشد. بی شک در صورت افزایش تعداد وکلاي کشور،
وکیل ناچار خواهد بود به منظور ایجاد فضاي اشتغال بیشتر براي خود، وارد رقابت با دیگر وکلا شده و ضمن این کار بسیاري از وکلا

 
به سمت حوزه هاي تخصصی مانند آنچه ذکر شد خواهند رفت. 

با توجه به آنچه گفته شد بسیاري از کارشناسان عقیده دارند یکی از راه حل هاي مشکلات کنونی خدمات حقوقی، حذف ظرفیت از
آزمون وکالت و ایجاد معیاري براي سنجش صلاحیت علمی و عملی داوطلبان آزمون وکالت است. در این صورت می توان با حصول
اطمینان از ورود وکلایی جوان و داراي دانش کافی، سرانه وکیل در کشور را بهبود داد. بدیهی است با افزایش وکلا در نهایت سطح

 
عدالت اجتماعی در کشور نیز رشد خواهد کرد. 

 
کارشناس اقتصاد 

پربیننده ترین جزییات افزایش 25درصدي حقوق کارمندان چرا بسته معیشتی کرونا به برخی از افراد اعطا نشد؟ براي دریافت یارانه
جبرانی کرونا چه کنیم؟ 5 خبر مهم اقتصادي 1399/10/1 با افزایش 25درصدي حقوق ها در سال1400 موافقت شد



چگونه کسب و کارهاي سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر خلق کنیم؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/10/03

کتاب تاب آوري هدفمند؛ خلق کسب و کارهاي سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر تألیف جوزف فیکسل با ترجمه سید
عباس ابراهیمی و حسین چیت گران به همت سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها

کتاب تاب آوري هدفمند؛ خلق کسب و کارهاي سازگار و
شکوفا در دنیاي پر از تغییر تألیف جوزف فیکسل با ترجمه
سید عباس ابراهیمی و حسین چیت گران به همت سازمان

 
مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها 

به گزارش خبرگزاري مهر، کتاب تاب آوري هدفمند؛ خلق
کسب و کارهاي سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر براي
دانشجویان رشته مدیریت دولتی در مقطع کارشناسی، به
عنوان منبع اصلی دروس «مدیریت تحول سازمانی» و
«سازماندهی و اصلاح تشکیلات و روش ها» ترجمه شده

است و نیز براي دانشجویان رشته مدیریت بازرگانی در مقطع کارشناسی در درس «مدیریت استراتژیک» و براي دانشجویان رشته

 
مدیریت صنعتی در درس «مدیریت عملکرد» در سازمان هاي صنعتی نیز قابل استفاده است. 

همچنین در مقطع کارشناسی ارشد براي دانشجویان رشته کارآفرینی در دروس «مدیریت کسب و کارهاي کوچک»، «فرایندهاي
کسب و کار» و براي دانشجویان رشته مدیریت بازرگانی در دروس «طرح ریزي کسب و کار» و «مدیریت تفکر» و «تحول استراتژیک»
از مجموعه دروس «گرایش مدیریت استراتژیک»، «مدیریت استراتژیک پیشرفته» در همه گرایش ها و براي دانشجویان رشته مدیریت

 
کسب و کار ترجمه شده است. امید است علاوه بر جامعۀ دانشگاهی، سایر علاقه مندان نیز از آن بهره مند شوند. 

در سال هاي اخیر در کشور ما بسیاري از کارخانه ها تعطیل شده اند یا به صورت نیمه تعطیل و با حداقل ظرفیت تولید به کار خود
ادامه می دهند. ناگفته نماند که برخی از این کارخانه ها بیش از نیم قرن سابقه فعالیت داشته اند. کارخانه هایی که نامشان بر سر
زبان ها بود و همه آن ها را می شناختند. با توجه به اینکه صنایع و کسب و کارها، به خصوص صنایع کوچک و متوسط، نقش قابل
توجهی در پیشبرد اهداف اقتصادي کشور ایفا می کنند، و از طرفی این صنایع هنگام رویارویی با تهدیدات محیطی به شدت آسیب
پذیرند، و نیز با توجه به نبود دانش نظري و عملی درخصوص تاب آوري، بی توجهی به صنایع کوچک و متوسط از حیث تاب آوري در
ایران، نقش مهم صنایع کوچک و متوسط در اقتصاد کشور و به ویژه جایگاه این صنایع در تحقق اقتصاد مقاومتی و غیر فعال شدن
بسیاري از شرکت هاي کوچک و متوسط در سال هاي اخیر، مترجمان درصدد ترجمه کتاب تاب آوري هدفمند: خلق کسب و کارهاي

 
سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر، اثر جوزف فیکسل، برآمده اند. 

دکتر جوزف فیکسل، استاد دانشگاه ایالتی اوهایو، مدیر و مؤسس شرکت EcoNomics LLC مدیري شناخته شده در اجراي شیوه
هاي کسب و کار سازگار است، ازجمله مدیریت چرخه زندگی، طراحی محیط زیست و مدیریت زنجیره تأمین. وي بیش از بیست سال
مدیر و مشاور شرکت هاي صنعتی و سازمان هاي دولتی بوده است و درخصوص تاب آوري کسب و کارها تألیفات متعددي دارد.



مشتریان شرکت فیکسل شرکت هاي چندملیتی اند، ازجمله شرکت هاي مربوط به خودرو، الکترونیکی، دفاعی، پتروشیمی، دارویی و
کشاورزي. کتاب تاب آوري هدفمند: خلق کسب و کارهاي سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر مهم ترین اثر فیکسل و حاصل

 
مطالعات و تجربیات ایشان در شرکت هاي مختلف است. 

در این کتاب راهبردهاي تابآوري با جزئیات بیشتري تشریح می شوند و مطالعات موردي مربوط به شرکتهایی ارائه می گردند که در
حوزه تابآوري سازمانی وجود دارند. این کتاب در سه بخش و دوازده فصل تنظیم شده است. در بخش اول تاب آوري به عنوان
راهبردي رقابتی مطرح است. در این بخش، شرح می دهیم که چرا باید روش هاي مدیریت ریسک سنتی را با بهبود تابآوري و
انطباقپذیري تقویت کرد. باید از سیستم هاي زندهاي یاد بگیریم که ذاتاً تابآور هستند و به طور مستمر با تغییرات انطباق می یابند.

 
طبیعت نیازي به برنامهریزي راهبردي ندارد. 

بخش دوم به اعمال تاب آوري بنگاه اختصاص دارد. در فصول مختلف این بخش مواردي از این دست مطرح اند: چگونه تابآوري ارزش
سهام داران را افزایش می دهد و چگونه با فرایندهاي کسب و کار، ازجمله مدیریت زنجیره تأمین، مدیریت محیط و مدیریت منابع
انسانی، تلفیق می-شود. در ادامه این بخش ابزارها و شاخص هاي متعددي مطرح می گردند که براي ارزیابی و مدیریت تابآوري در
دسترس اند. در بخش سوم رهنمودهایی به منظور اتخاذ رویکرد سیستمی به «طراحی براي تابآوري» ارائه می گردند و پیوندهاي
مهمی میان سازمان، جامعه بیرونی و اکوسیستم ها در نظر گرفته می شوند. موضوع فصل آخر این است که چگونه تابآوري کوتاهمدت

 
می تواند مسیري به سوي پایداري بلندمدت بگشاید، به شرطی که بده بستان (موازنه) میان آن دو را درك کنیم. 

مدیران صنایع، کارشناسان، استراتژیست هاي شرکت ها و دانشجویان علم مدیریت مخاطبان اصلی این کتاب هستند. به عقیده ما در
شرایط کنونی کشور، کسب و کارهاي داخلی بیش از هر زمانی نیازمند راهبردهاي تاب آوري براي مجموعه هاي خود هستند و
امیدواریم این کتاب بتواند راهنماي مناسبی براي مدیران کسب و کارها و شرکت هاي فعال در کشور به منظور مواجهه با بحران هاي
موجود باشد. در پایان، ضمن قدردانی از همکاران و اعضاي هیئت علمی دانشکده اقتصاد، مدیریت و علوم اداري دانشگاه سمنان،
معاون محترم پژوهشی دانشگاه سمنان و همچنین همکاران گران قدرمان در سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها
(سمت) که در چاپ این کتاب همکاري داشته اند، از خداوند متعال رشد، شکوفایی و توفیق روزافزون صنایع و کسب و کارهاي کشور

 
را مسئلت داریم. 

 
فهرست مطالب 

 
پیشگفتار مترجمان 

 
پیشگفتار 

 
بخش اول: تاب آوري به مثابه راهبردي رقابتی 

 
فصل اول: استقبال از تغییر 

 
فصل دوم: از ریسک تا تاب آوري 

 
فصل سوم: تفکر سیستمی 



 
فصل چهارم: بنگاه تاب آور 

 
بخش دوم: اعِمال تاب آوري بنگاه 

 
فصل پنجم: ایجاد ارزش تجاري 

 
فصل ششم: تاب آوري در مدیریت زنجیرة تأمین 

 
فصل هفتم: تاب آوري در مدیریت زیست محیطی 

 
فصل هشتم: تاب آوري سازمانی 

 
فصل نهم: ابزارهایی براي مدیریت تاب آوري 

 
بخش سوم: طراحی سیستم هاي تاب آور 

 
فصل یازدهم: اتصال به سیستم هاي گسترده تر 

 
فصل دوازدهم: نگاه به آینده: از تاب آوري تا پایداري 

 
منابع 

 
واژه نامه 

 
نمایه 

در بخشی از پیشگفتار مترجمان آمده است: اکثر مدیران واقف اند که دیر یا زود با موقعیت هاي پیش بینی نشده اي روبه رو می
گردند که سازمان هایشان را در معرض خطر شکست و نابودي قرار می دهند؛ بنابراین، می توان گفت که تاب آور ساختن سازمان ها
توصیه اي راهبردي است که هزینه هایی نیز به همراه دارد. براي مثال، یک شرکت می تواند با گسترش خرید مواد اولیه از چند تأمین
کننده با اختلالات پیش آمده در زنجیره تأمین مقابله کند یا با ایجاد و توسعه تیم هاي کاري مستقل طیف وسیعی از مشکلات پیش

 
بینی نشده، مانند افت کیفیت یا درخواست هاي غیر معمول مشتریان، را حل نماید. 

با مطالعه ادبیات مربوط به تاب آوري سازمانی به این نتیجه می رسیم که دو دیدگاه در مورد این نوع تاب آوري وجود دارد: در دیدگاه
اول، برخی از محققان تاب آوري سازمانی را توانایی بازگشت به حالت اولیه پس از مواجهه با موقعیت هاي سخت، استرس زا و پیش
بینی نشده در نظر می گیرند. این دیدگاه شبیه تعریف تاب آوري در علم فیزیک است که در آن یک ماده در صورتی تاب آور قلمداد
می شود که بتواند بعد از کشیدگی یا خم شدن به شکل اولیه بازگردد. در این تعریف، بر راهبردهاي مقابله و قابلیت ازسرگیري
عملکرد مطلوب تأکید می شود و معمولاً این دیدگاه به رویارویی با سختی ها ربط دارد. در دیدگاه دوم، برخی از پژوهشگران تاب



آوري سازمانی را چیزي فراتر از توانایی بازگشت به حالت اولیه می دانند، مثلاً توسعه قابلیت هاي جدید و افزایش توانایی هماهنگ
شدن با تغییرات و ایجاد فرصت هاي نو از مواردي هستند که در تحقیقات به آن ها اشاره شده است. در این دیدگاه، تاب آوري
سازمانی عامل پیشرفت سازمان در نظر گرفته می شود. درواقع، تاب آوري سازمانی عاملی مهم در ایجاد قابلیت هاي اصلی سازمان
است، قابلیت هایی که به واسطه آن ها دو کار صورت می گیرد: 1) برطرف شدن مشکلات و معضلات فعلی و 2) استفاده از فرصت ها
و رقم زدن آینده اي موفقیت آمیز براي سازمان. به نظر می رسد این دو نگاه (و حتی نگاه تلفیقی که بنا بر آن، تاب آوري سازمانی
عبارت است از توانایی پیش بینی کردن فرصت هاي مهم براساس روندهاي در حال ظهور، تغییر یافتن و منطبق شدن مداوم در

 
محیطی آشفته و برگشتن سریع به حالت اولیه بعد از مواجهه با فاجعه) اهمیت پرداختن به این پدیده را به وضوح بیان کرده اند. 

کتاب تاب آوري هدفمند؛ خلق کسب و کارهاي سازگار و شکوفا در دنیاي پر از تغییر تألیف جوزف فیکسل با ترجمه سید عباس
ابراهیمی و حسین چیت گران به همت سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها (سمت) به بهاي 41 هزار تومان منتشر

شد.



نخستین رویداد جذب سرمایه در حوزه فناوري هاي فرهنگی برگزار می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/10/03

نخستین رویداد جذب سرمایه در حوزه فناوري هاي فرهنگی به زودي و طی روزهاي دي ماه توسط اداره فرهنگ و ارشاد
اسلامی شهر تهران برگزار می شود.

نخستین رویداد جذب سرمایه در حوزه فناوري هاي
فرهنگی به زودي و طی روزهاي دي ماه توسط اداره

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی شهر تهران برگزار می شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر، نخستین رویداد جذب سرمایه
در حوزه فناوري هاي فرهنگی، توسط اداره فرهنگ و ارشاد
اسلامی شهر تهران با همکاري بنیاد ملی توسعه فناوري
هاي فرهنگی و موسسه فرهنگ و هنر در محیط مجازي، با
حمایت منطقه فرهنگی و گردشگري عباس آباد و موسسه

 
پویا مهر برگزار می شود. 

هدف از برگزاري این رویداد، شناسایی کسب و کارهاي نوپا در حوزه فناوري هاي فرهنگی به عنوان منابع خلاق سرمایه پذیر و اتصال

 
آن ها به سرمایه گذاران تخصصی عنوان شده است. 

از ویژگی هاي این رویداد، حضور سرمایه گذاران و مراکز حمایتی صنایع خلاق است. به این ترتیب سرمایه گذاران بخش خصوصی،
صندوق اعتباري هنر، صندوق کارآفرینی امید، مدیران مراکز رشد، مدیران شتاب دهنده هاي تخصصی، مدیران صندوق هاي

 
خطرپذیر، مدیران ارشد دولتی از دستگاه هاي ستادي و اجرایی کشور و... در این رویداد مشارکت می کنند. 

همچنین فراخوان شناسایی ایده هاي نوآورانه و فناورانه با محوریت فناوري هاي نوین دیجیتال سرمایه پذیر در محورهاي سینما،
پویانمایی و تئاتر، چاپ و نشر و رسانه هاي خبري، هنرهاي تجسمی، مد و لباس، تبلیغات، دکوراسیون و معماري، موسیقی، بازي هاي

 
رایانه هاي و صنایع سرگرمی تنظیم شده است. 

 
علاقهمندان براي ثبت نام در این رویداد می توانند به پایگاه اینترنتی www.abrezendegi.ir مراجعه کنند. 

زمان ثبت نام از 30 آذر تا 30 دي و زمان برگزاري رویداد مذکور هم، طی روزهاي بهمن ماه در محل گردشگري آسمان نماي گنبد
مینا در تهران خواهد بود.



توانمندسازي نیروي انسانی در روستاها مولد اشتغال پایدار است

منبع: ایسناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان، گفت: تربیت و توانمندسازي نیروي انسانی یکی از ارکان اصلی ایجاد
اشتغال مولد و پایدار است و آموزش هاي مهارتی می تواند به عنوان یکی از ارکان مهم در راستاي ایجاد اشتغال پایدار در

سطح روستاهاي استان عمل کند.

سید جمیل احمدي، امروز(3 دي ماه)در نشست کارگروه
تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري و سیزدهمین جشنواره
تجلیل از کارآفرینان برتر استان کردستان که با حضور
معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار
شد، اظهار کرد: خوشبختانه با مطالعات کامل و جامعی که
صورت گرفته است شاهد توسعه آموزش هاي مهارتی در

 
سطح روستاهاي استان کردستان شده ایم. 

وي بیان کرد: تربیت و توانمندسازي نیروي انسانی یکی از ارکان اصلی ایجاد اشتغال مولد و پایدار است و آموزش هاي مهارتی می

 
تواند به عنوان یکی از ارکان مهم در راستاي ایجاد اشتغال پایدار در سطح روستاهاي استان عمل کند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان، تنوع بخشی به اشتغال روستایی و تمرکز زدایی از مشاغل بخش کشاورزي در
روستاها را از دیگر راهکارهاي اجرایی در جهت ایجاد اشتغال در روستاها برشمرد و گفت: با توسعه بیش از پیش آموزش هاي مهارتی

 
در روستاها می توانیم نسبت به ایجاد مشاغل جدید با نگاه به پتانسیل و ظرفیت هاي هر روستا چشم امید داشته باشیم. 

وي توانمند سازي زنان روستایی و هدایت این قشر از جامعه به چرخه تولید را از دیگر راهکارهاي اجرایی در راستاي ایجاد اشتغال
روستایی دانست و افزود: ارائه آموزش هاي مهارتی به زنان روستایی و توانمند سازي این افراد می تواند علاوه بر کمک به معیشت

 
خانوارهاي روستایی زمینه ساز افزایش تولید در سطح روستاهاي استان باشد . 

احمدي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاري بین سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و استانداري کردستان خاطرنشان کرد:
خوشبختانه در مفاد این تفاهم نامه همکاري توجه ویژه اي به توسعه آموزش هاي مهارتی در روستاهاي استان شده است و این اداره
کل با همکاري استانداري کردستان در هر شهرستان 20 روستا را به عنوان هدف ارائه آموزش هاي مهارتی متناسب با پتانسیل ها و

 
ظرفیت هاي منطقه اي و منطبق با نیاز بازار کار ارائه می کنند. 

انتهاي پیام



اعتبارات تخصیصی اشتغالزایی در کردستان با نرخ 10 درصد است

منبع: موجشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون توسعه کار آفرینی وزیر تعاون کار رفاه اجتماعی از
تخصیص 200 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به

 
استان کردستان با نرخ سود 10 درصد خبر داد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري موج کردستان، عیسی
منصوري پیش از ظهر امروز چهارشنبه در سیزدهمین
جشنواره تجلیل از کار آفرینان برتر کردستان اظهار داشت:
130 میلیارد تومان از این میزان تسهیلات در بخش
اشتغال پایدار روستایی و 70 میلیارد تومان نیز با نرخ 10

 
درصد در بخش اعتبارات بین المللی به این استان تخصیص داده شده است. 

معاون توسعه کار آفرینی وزیر تعاون کار رفاه اجتماعی گفت: به منظور توسعه فعالیت هاي اشتغالزایی در استان کردستان 200

 
میلیارد تومان تسهیلات کم بهره از منابع ملی و بین المللی تخصیص یافته است. 

وي اضافه کرد: کردستان در جذب تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در چهار دوره گذشته عملکرد موفقی داشته و براي مرحله پنجم

 
نیز 600 میلیارد تومان براي این استان در نظر گرفته شده است. 

معاون توسعه کار آفرینی وزیر تعاون کار رفاه اجتماعی افزود: در حوزه روستایی با توجه به مصوبه سال 97 مبنی بر افزایش 40
درصدي هزینه تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی را با توجه به اینکه تعدادي از طرح ها با تسهیلات دریافتی به اتمام نرسیدند،

 
اجرایی کنیم 

وي تاکید کرد: با توجه به اینکه بازپرداخت تسهیلات پرداختی شروع شده و تا امروز 66 میلیارد تومان نیز کردستانی ها بازپرداخت

 
داشته اند می توان از این محل نیز باز هم تسهیلاتی به طرح هاي جدید پرداخت کرد. 

منصوري یادآور شد: با توجه به اینکه سرانه اشتغال 150 میلیون تومان است و در بانک ها براي ایجاد هر شغل بطور میانگین 70
میلیون تومان پرداخت می شود می توان نتیجه گرفت این سرانه مناسب است البته تنها نباید بدنبال تولید باشیم بلکه باید ایجاد

 
شغل را در اولویت قرار دهیم. 

وي گفت: یک هزار میلیارد تومان براي آموزش سرمایه گذارانی که از تسهیلات پایدار روستایی استفاده می کنند در نظر گرفته شده و
کردستان به عنوان استان پایلوت می تواند به این موضوع ورود کند و در صورت آموزش سرمایه گذاران تمام هزینه هاي آن از طریق



 
وزارتخانه پرداخت می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: حوزه IT بزرگترین حوزه اي است که می توان با توجه به
قابلیت و ظرفیتی که جوانان این استان دارند، ایجاد اشتغال و درآمد داشته باشد اما مسوولان این استان هیچ حمایتی از این حوزه

 
نمی کنند. 

منصوري یادآور شد: جوانانی در این عرصه در حال کار هستند و علیرغم اینکه هیچ نیازي به دریافت تسهیلات ندارند کارهاي بزرگی
انجام داده اند اما مسوولان کردستانی نه تنها حمایتی نکردند حتی حاضر نیستند مکانی را به صورت رایگان به این جوانان سرمایه

 
گذار واگذار کنند ضمن اینکه آنان را از محلی که در اختیار داشتند نیز بیرون کرده که این کار جاي تاسف دارد. 

وي اظهار داشت: ما تمام وقت خود را گذاشته ایم که در حوزه هاي کشاورزي، صنعت و گردشگري سرمایه گذاري کنیم که در نهایت
20 هزار شغل ایجاد می کنیم در حالیکه در بخش IT در صورت حمایت می توان تا 800 هزار شغل ایجاد کرد و اگر در کردستان نیز

 
این صنعت دیده شود سهم قابل توجهی از اشتغال را می تواند به خود اختصاص دهد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: باید جهت گیري صرف منابع را به سمت حوزه هایی
ببریم که با کمترین اعتبار بیشترین ایجاد اشتغال را داشته باشد مانند صنعت مرتبط با استان، IT و بومگردي البته باید از اشتغال

 
سنتی در حوزه کشاورزي دوري کنیم. 

منصوري اضافه کرد: از فرمانداران می خواهیم در شهرستان هاي خود سه پروژه بزرگ را شناسایی و به ما معرفی کنند تا بتوان با راه

 
اندازي آنها بیشترین میزان اشتغالزایی را داشت. 

وي اظهار داشت: سقف تسهیلات امروز 15 میلیارد تومان براي طرح هاي بزرگ است که با 10 و 12 درصد سود بانکی پرداخت می
شود البته با 18 درصد بهره نیز تا 75 میلیارد تومان می توان تسهیلات پرداخت کرد.



«حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی

منبع: شبستانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

 
فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان و به نقل از ستاد اطلاع رسانی
چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت»، در چهاردهمین جشنواره
«سینماحقیقت» 25 داور در بخش هاي مختلف این رویداد

 
حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا

 
پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري و علی لقمانی می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمد حسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



معرفی داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره سینماحقیقت

منبع: سوره سینماشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش سوره سینما (1) به نقل از ستاد اطلاع رسانی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت»، در این دوره از جشنواره 25

 
داور در بخش هاي مختلف این رویداد حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی فیلم ها توسط حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سیدسلیم غفوري و

 
علی لقمانی داوري می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش فیلم نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سیدوحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» چهارشنبه سوم دي ماه به صورت آنلاین برگزار می شود.



کردستان نیازمند حمایت دولت است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/10/03

مرادنیا گفت: براي ایجاد اشتغال پایدار و جبران عقب ماندگی ها کردستان نیازمند حمایت دولت و تسهیلات بانکی با بهره
پایین است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سنندج ، بهمن مرادنیا استاندار کردستان در
نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري و
سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان
کردستان که با حضور معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و
رفاه اجتماعی برگزار شد گفت: در استان کردستان ظرفیت

 
هاي مطلوب طبیعی و نیروي انسانی جوان و کارآمد وجود دارد. 

 
او افزود: براي تکمیل چرخه و زنجیره ایجاد اشتغال و توسعه همه جانبه نیازمند حمایت هاي دولت و تسهیلات بانکی هستیم. 

مرادنیا ادامه داد: از همه مدیران می خواهم با تلاش و کار بیشتر زمینه ایجاد تحول در استان را فراهم کنند چرا که با روند فعلی نباید

 
امید چندانی به تغییر و تحول داشت. 

استاندار کردستان حمایت همه جانبه از بخش خصوصی و توانمندسازي واحد هاي تولیدي را مهم ارزیابی کرد و اظهار داشت:

 
مطمئنم با ظرفیت هاي موجود و حضور جوانان خلاق و با انگیزه می توان چهره استان دگرگون کرد. 

اویادآوري کرد؛ کردستان به دلیل شرایط خاص خود در گذشته و به دلیل برخی کم کاري ها نتوانسته سهم خود را از منابع ارزان

 
قیمت دریافت کند و اکنون زمان آن است که این کمبود ها جبران شود. 

در این جلسه معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استاندار کردستان وعده تخصیص 200 میلیارد تومان دیگر تسهیلات با بهره
پایین براي ایجاد اشتغال پایدار روستایی را داد تا از آن طریق طرح هاي موجود و معرفی شده به بانک ها بتوانند اجرایی و عملیاتی

شوند.



بیکاري در کردستان 3 درصد بالاتر از میانگین کشور است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/10/03

جعفري گفت: در حال حاضر نرخ بیکاري در استان کردستان حدود 3 درصد از میانگین کشوري بالاتر است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سنندج ، خالد جعفري معاون هماهنگی امور
اقتصادي و توسع� منابع استاندار کردستان در نشست
کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري و جشنواره
تجلیل از کار آفرینان برتر استان کردستان که با حضور
معاون توسعه کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
برگزار شد، گفت: در تابستان امسال نرخ بیکاري استان
11.4 درصد برآورد شده که به نسبت مدت مشابه سال

 
قبل که حدود 12.2 درصد بود حدود هشت دهم درصد کاهش داشته است. 

او افزود: در بهار امسال عمدتا به علت شیوع کرونا نرخ بیکاري استان افزایش داشته به طوریکه از 12.7 مدت مشابه پارسال با دو دهم

 
درصد رشد به 12.9 رسیده است. 

جعفري با اشاره به اینکه نرخ بیکاري این استان حدود 3 درصد از میانگین کشوري بالاتر است افزود: انتظار می رود دستگاه هاي

 
اجرایی و بانک ها توجه ویژه اي به پرداخت تسهیلات تکلیفی و حمایتی به متقاضیان این استان داشته باشند. 

معاون اقتصادي استاندار کردستان افزود: فصلی بودن اشتغال در استان به علت کشاورزي بودن آن از چالش هاي کردستان بوده که

 
باید تلاش کرد از ظرفیت هاي ایجاد شده کشور از جمله تسهیلات پایدار روستایی و صندوق توسعه ملی نهایت استفاده را برد. 

او گفت: همچنین استان کردستان امسال سهم خوبی از اعتبارات صندوق توسعه ملی دارد، اما به علت کاربري هاي خاص این

 
اعتبارات تا کنون در جذب آن نا موفق بودیم که انتظار می رود در این خصوص چاره اي اندیشیده شود. 

جعفري در ادامه سخنان خود به تسهیلات کرونایی به مشاغل آسیب دیده از این بیماري نیز اشاره کرد و افزود؛ تاکنون 50 درصد از
ثبت نام کنندگان موفق به دریافت تسهیلات کرونایی شده اند که لازم است در پرداخت بیمه بیکاري و تسهیلات کرونایی تسریع شود.



روستاي مهاباد مجري طرح خانه فرهنگ شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی مهاباد گفت: رواستاي داشخانه مهاباد به عنوان اولین روستاي آذربایجان غربی مجري
طرح ملی تشکیل "خانه فرهنگ روستایی" شد.

جوانبخت رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی مهاباد در
گفت و گو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از مهاباد، اظهار داشت: روستاي داشخانه که در
جشنواره روستا هاي دوستدار کتاب یکی از ده روستاي
برتر کشور معرفی شد حالا مجري طرح ملی تشکیل خانه

 
فرهنگ روستایی شده است. 

اوافزود: در این طرح خانه هاي کار و فرهنگ روستایی از طریق توانمندسازي، برنامه ریزي مشارکتی و اقدامات حمایتی با محوریت

 
فرهنگ به صورت مجموعه اي از کسب و کار هاي روستایی به صورت متمرکز یا غیرمتمرکز ایجاد می شوند. 

جوانبخت اضافه کرد: توسعه روستا و ایجاد فرصت هاي شغلی جدید براي روستاییان، احیاي دانش ها، آیین ها و مشاغل بومی و
بکارگیري آن ها در توسعه کارآفرینی، افزایش مشارکت روستاییان در برنامه ریزي توسعه محلی، افزایش مهارت هاي کاري و دانش

 
کارآفرینی روستاییان و کمک به زیست پایدار روستایی از جمله اهداف این طرح است. 

رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی مهاباد تصریح کرد: مرحله نخست ملی تشکیل "خانه فرهنگ روستایی" در 50 روستاي کشور به

 
صورت آزمایشی اجرا می شود. 

او ادامه داد: این طرح چهار جانبه با موافقت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت کشور، معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم
ریاست جمهوري و صندوق کارآفرینی امید برنامه ریزي شده است.



ساخت کشتی هاي غول پیکر در تحریم هاي سخت نماد خودکفایی و افتخار

کشور

منبع: مارین نیوزشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/10/03

استاندار بوشهر گفت: ساخت کشتی 113 هزار تنی در سخت ترین تحریم ها نماد خودکفایی و افتخار کشور است.

 
استاندار بوشهر گفت: ساخت کشتی 113 هزار تنی در سخت ترین تحریم ها نماد خودکفایی و افتخار کشور است. 

به گزارش مارین نیوز، استاندار بوشهر عصر سه شنبه در آئین به آب اندازي کشتی 113
تنی افراماکس در بوشهر، اظهار داشت: امروز شاهد رویداد مهم و بزرگی در استان بوشهر

 
هستیم که بیانگر توان داخل کشور است. 

عبدالکریم گراوند فعالیت هاي صورت گرفته در این شرایط سخت را مایه افتخار و امید
دانست و اضافه کرد: امروزه با تکیه بر توان داخلی شاهد پیشرفت هاي گسترده و بزرگی

 
در داخل کشور هستیم. 

استاندار بوشهر ادامه داد: هر چند در گذشته بخش زیادي از خدمات صنعتی و فنی مورد نیاز توسط خارجی ها و با خروج ارز از کشور

 
انجام می شد، امروزه کارهاي بزرگی در کشور صورت گرفته و شاهد خودکفایی در برخی امور هستیم. 

 
 

وي ساخت سکوها و کشتی هاي بزرگ را کاري بزرگ دانست و افزود: ساخت کشتی 113 تنی افراماکس در شرکت صنعتی دریایی

 
ایران (صدرا) نماد قدرت نمایی و افتخار کشور و جلوه اي از شعار ما می   توانیم  است. 

گراوند تصریح کرد: ساخت این کشتی پیام هایی را به دشمنان که ما را تحریک کرده بودند داد و اثبات کرد که دیگران قادر به ایجاد

 
مانع در مسیر پیشرفت و توسعه کشور نمی   شوند. 

وي تاکید کرد: باید خدا را شاکر و سپاسگذار بود که با توان فرزندان عزیز خود شعار ما می توانیم را به منصه ظهور رساند که نمونه

 
بزرگ آن اقدام بزرگ صورت گرفته در شرکت صدرا است. 



 
 

لازم به ذکر است، کشتی 113 هزار تنی افراماکس به طول 250 متر، عرض 48 متر و با ارتفاع 21 متر با سرعت 15 گره دریایی
قابلیت حمل 750 هزار بشکه نفت را دارد. این شناور که اکنون بیش از 93 درصد پیشرفت دارد با تحویل به کشور سفارش دهنده 60
میلیون یورو ارزآوري براي کشور به دنبال دارد. نفتکش افراماکس در مدت 2 سال ساخته شده است که براي 500 نفر به صورت

 
مستقیم و یکهزار و 500 نفر به طور غیر مستقیم شغل ایجاد کرده است. 

 
 

 
منبع تصاویر: مهر و فارس 

 
براي ورود به کانال تلگرام و مشاهده اخبار کلیک کنید. 

 
 

 
مطالب مرتبط 

 
به آب اندازي دومین نفتکش اقیانوس پیما افراماکس توسط صدرا 

 
کشتی سازي تکیه گاهی قوي براي صنایع داخلی ایران 

 
غلبه راحت بر رکود اقتصادي با صنعت دریا / وجود اشتغال عظیم در صنعت دریا 

 
ساخت و تحویل شناورهاي کانتینربر اقیانوس پیما از فاخرترین اتفاقات صنعت 

 
صدرا خزر آماده ساخت انواع شناورها / کشتی سازي نیازمند نگاهی ملی 

برچسب ها: مارین نیوز ، کشتی سازي



به آب اندازي دومین نفتکش اقیانوس پیما افراماکس توسط صدرا

منبع: مارین نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/10/03

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) گفت: دومین کشتی نفتکش غول پیکر افراماکس علی رغم همه تحریم ها با
تخصص نیروهاي ایرانی بصورت EPC توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) در شرکت صدرا ساخته و آب اندازي شد.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) گفت: دومین کشتی نفتکش غول پیکر افراماکس علی رغم همه تحریم ها با

 
تخصص نیروهاي ایرانی بصورت EPC توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) در شرکت صدرا ساخته و آب اندازي شد. 

به گزارش مارین نیوز، فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) در حاشیه مراسم
رونمایی و به آب اندازي دومین نفتکش اقیانوس پیما توسط قرارگاه سازندگی خاتم
الانبیاء (ص) سپاه در بوشهر روز سه شنبه دوم دي ماه برگزار شد، اظهار داشت: دومین
کشتی نفتکش غول پیکر افراماکس بصورت EPC توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء
(ص) سپاه با ظرفیت 750 هزار بشکه در شرکت صنعتی دریایی ایران (صدرا) ساخته و

 
امروز آب اندازي شد که بیانگر ظرفیت و توان بالاي ما در صنایع دریایی است. 

سعید محمد افزود: به همت جوانان متخصص ایرانی، در همه بخش هاي صنعت دریایی خودکفا شده ایم و امروز براي ساخت هرگونه

 
کشتی نیاز به بیرون از کشور نداریم. 

وي تصریح کرد: امروزه شرکت صدرا با حمایت هاي قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء سپاه قادر است که هرگونه شناور غول پیکر نفتی،

 
رزمی، صیادي و ... را بدون نیاز به بیرون از کشور ساخت کند. 

 
 

سردار محمد با بیان اینکه شرکت صدرا نماد جهش تولید در کشور است، گفت: توافقات نهایی براي پروژه هاي رشادت، تعمیر 18
سکوي پارس جنوبی و ساخت شناورهاي مختلف توسط شرکت صدرا انجام شده است که با این رویکرد براي افراد زیادي در شرکت

 
صدرا اشتغالزایی خواهد شد. 

وي تصریح کرد: براي ساخت این کشتی، حدود 500 نفر به صورت مستقیم و یک هزار و 500 نفر به طور غیر مستقیم در دو سال

 
اخیر مشغول به فعالیت بوده اند و اشتغالزایی شده است. 

سعید محمد همچنین در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه اکنون در عرصه ساخت صنایع دریایی به خودکفایی دست یافته ایم،

 
تصریح کرد: با تلاش و همت جوانان ایرانی به توان بالایی در حوزه ساخت کشتی رسیده ایم و نیازي به خارج از کشور نداریم. 



 
 

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء با اشاره به توان این قرارگاه در ساخت شناورهاي غول پیکر نفتی، رزمی، صیادي و … بیان کرد: ساخت

 
شناورها در قرار خاتم الانبیا نقش مهمی در ایجاد و توسعه اشتغال دارد. 

وي رونمایی از نفتکش اقیانوس پیما توسط متخصصین داخلی را نمودي از توان و تخصص نیروهاي داخلی دانست و اضافه کرد: این

 
مراسم رونمایی به نوعی پیامی به دشمنان خصوصاً ترامپ بود که بدانند تحریم ها نمی تواند جلوي پیشرفت ایران اسلامی را بگیرد. 

محمد ادامه داد: نفتکش 113 هزار تنی افراماکس در اوج تحریم ها در مدت دو سال ساخته شده و با وجود همه تحریم ها و فشارها با

 
مهندسی و تکنولوژي ایرانی و با اجراي متخصصان صدرا تکمیل و به آب اندازي شده است. 

 
 

وي با اشاره به برنامه ریزي صورت گرفته براي اجراي پروژه توسعه میدان نفتی رشادت توسط شرکت صدرا افزود: پروژه تعمیرات

 
خطوط لوله منطقه پارس جنوبی و تعمیرات 18 سکوي پارس جنوبی به قرارگاه خاتم الانبیاء واگذار شده است. 

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء از انعقاد قرارداد براي ساخت چند شناور نیز خبر داد و گفت: پروژه هاي جدیدي به سبد شرکت صدرا

 
اضافه شده است که نقش مهمی در توسعه اشتغال در این شرکت خواهد داشت. 

 
 



 
منبع تصاویر: مهر و فارس 

 
براي ورود به کانال تلگرام و مشاهده اخبار کلیک کنید. 

 
 

 
مطالب مرتبط 

 
ساخت کشتی هاي غول پیکر در تحریم هاي سخت نماد خودکفایی و افتخار کشور 

 
کشتی سازي تکیه گاهی قوي براي صنایع داخلی ایران 

 
غلبه راحت بر رکود اقتصادي با صنعت دریا / وجود اشتغال عظیم در صنعت دریا 

 
ساخت و تحویل شناورهاي کانتینربر اقیانوس پیما از فاخرترین اتفاقات صنعت 

 
صدرا خزر آماده ساخت انواع شناورها / کشتی سازي نیازمند نگاهی ملی 

برچسب ها: مارین نیوز ، کشتی سازي



افزایش 100 درصدي وام ازدواج، «مشوق» است یا «تله»؟!

منبع: تابناكشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/10/03

اگر مصوبه کمیسیون اجتماعی خانه ملت به سلامت از آن عبور کند و مشمول موانع قانونی و مباحث مختلف نشود، وام
ازدواج از سال آتی به یکصد میلیون تومان افزایش خواهد یافت که به هر یک از زوجین تعلق خواهد گرفت و مدت زمان

بازپرداخت آن هم از 5 سال به 10 سال افزایش خواهد یافت.

وام ازدواج که در لایحه بودجه 1400 همان پنجاه میلیون تومان سال قبل مانده و افزایش نیافته بود، در

 
آستانه افزایش 100 درصدي است. 

 
به گزارش «تابناك»، این خبري است که اخیرا سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی منتشر کرده است. تصویب
افزایش وام ازدواج و مدت زمان بازپرداخت آن در این کمیسیون که البته براي نهایی شدن نیازمند تصویب در کمیسیون تلفیق و

 
سپس طرح در طحن علنی مجلس و تصویب در قالب لایحه بودجه سال 1400 است. 

این مسیري است که اگر مصوبه کمیسیون اجتماعی خانه ملت به سلامت از آن عبور کند و مشمول موانع قانونی و مباحث مختلف
نشود، وام ازدواج از سال آتی به یکصد میلیون تومان افزایش خواهد یافت که به هر یک از زوجین تعلق خواهد گرفت و مدت زمان

 
بازپرداخت آن هم از 5 سال به 10 سال افزایش خواهد یافت. 

این در حالی است که پیشتر برخی نمایندگان مجلس پیشنهاد افزایش وام ازدواج از 50 به 80 میلیون تومان براي سال آتی را مطرح
کرده بودند و همچنین خواستار شکل گیري وامی تحت عنوان مشوق فرزندآوري به مبلغ 20 میلیون تومان در قالب بودجه سال
1400 شده بودند که می تواند پیش درآمد تغییراتی جدید در روند بررسی وام ازدواج در کمیسیون تلفیق و حتی صحن علنی مجلس

 
باشد. 

فضایی غبار آلود پیرامون تسهیلاتی که مبناي شکل گیري اش، تشویق و ترغیب جوانان به ازدواج بوده است. مشوقی که به باور برخی،
کارایی چندانی ندارد و حتی تبدیل به نوعی مانع در ازدواج و پایداري وصلت ها شده و آثار زیان بار دیگري به دنبال داشته است.

 
آثاري از جمله بدهکار کردن جوانان به بانک ها در ابتداي زندگی مشترك که با هر بار افزایش مبلغ وام تشدید هم می شود. 



 
 

براي درك این دیدگاه کافی است تصور کنیم که افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان براي هر یک از زوجین براي سال بعد به
تصویب نهایی برسد و در دست اجرا قرار گیرد. در این صورت سال بعد زوج هایی زندگی مشترك شان را آغاز خواهند کرد که روي

 
هم دویست میلیون تومان دریافت کرده اند و براي مدت 10 سال موظف به پرداخت اقساط سنگین آن هستند. 

این بدهی در حالی به این افراد تحمیل می شود که عمده نیاز هاي این افراد در آغاز مسیر، تهیه اسباب و لوازم منزل است و لذا محل
مصرف وام پرداختی، نه تهیه مسکن یا دایر کردن کسب و کار یا هر امر مولد دیگري، که خرید لوازم و اثاثیه منزل خواهد بود. هزینه
هایی که می بایست طی ده سال بازپرداخت شوند، در حالی که نیاز هاي خانواده هاي تازه شکل گرفته طی ده سال به مراتب تغییر

 
می کند و هزینه هاي جدیدي متوجه ایشان می شود. 

همه این ها در حالی است که از موانع پیش پاي جوانان براي دریافت این وام صرف نظر کنیم که از جمله آنها، دشواري بسیار بسیار
زیاد یافتن ضامن معتبر بانکی است که گاه موجب می شود چندین ماه از عمر افراد صرف دریافت این وام ازدواج شود. ماه هایی
پرفشار که می بایست صرف اشتغال زوجین و شروع قدرتمند زندگی مشترك شود، اما برعکس موجب آسیب دیدن اشتغال ایشان می

 
گردد. 

البته هیچ کدام از این نکات نباید موجب شود که از انفعال دولت مردان در این خصوص صرف نظر کرده و فراموش کنیم که به رغم
افزایش شدید و گاه لجام گسیخته قیمت ها و تورم در یکسال اخیر، رقم وام ازدواج در لایحه بودجه هیچ افزایشی نداشته است؛ بی
تفاوتی محض به تنها مشوق جوانان به ازدواج در کشورمان که نه دستخوش تحول قرار می گیرد و نه به روزرسانی اش در دستور کار

 
قرار دارد! 

نکته اي تامل برانگیز که با واکنش مجلس تامل برانگیز تر هم به نظر می رسد چراکه می بینیم در خانه ملت هم ایده اي جز افزایش
وام ازدواج براي ترغیب جوانان به ازدواج در دستور کار نیست. همان وامی که از روز شکل گیري تا به امروز نتوانسته حتی از کاهش
نرخ ازدواج در کشورمان بکاهد و به باور برخی، یکی از عوامل از هم پاشیدن ازدواج ها و افزایش نرخ طلاق بوده است. وامی که قرار
بوده مشوق باشد، اما حکم تله اي را یافته که پیش روي آن هایی است که اگر این وام نباشد هم، تن به ازدواج می دهند، اما با این

وام ممکن است مدیون بانکی شوند و فرجام ازدواج شان تیره و تار باشد.



جزییاتی از امکان کاشت چوب مداد در ایران

منبع: میزانشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/10/03

مداد در بین لوازم التحریر یکی از کالا هاي پرمصرف است که براي تولید آن از چوب درختان خاصی استفاده می شود که
فقط برخی از کشور ها امکان کشت آن را دارند. در این رابطه رییس گروه صنایع چوب خبر داد که امکان تولید چوب مداد

در داخل ایران وجود دارد.

خبرگزاري میزان _ باشگاه خبرنگاران نوشت: لوازم التحریر یکی از حوزه هایی است که در تمام کشور هاي جهان از اهمیت

 
زیادي برخوردار است و علاوه بر مدارس و دانشگاه ها در بسیاري از صنایع و مهندسی ها کاربرد زیادي دارد. 

در این بین، مداد یکی از پر کاربرد ترین نوشت افزار است که تولید آن نسبت به خودکار، روان نویس و... از هزینه هاي کمتري

 
برخوردار است و قیمت تمام شده آن نیز به صرفه تر است. 

در ایران تولید مداد در تیراژ بسیار بالا انجام می گیرد به طوري که تمام نیاز داخل نیز از این طریق برآورده می شود. واردات مداد نیز

 
به میزان بسیار محدود و اغلب مسافري به کشور انجام می گیرد که متقاضیان خاص خود را دارد. 

تولید مداد در کشور همان طور که اشاره شد کفاف نیاز داخل را می دهد که این موضوع نشان دهنده اشتغال زایی چشمگیر در

 
صنعت تولید و عرضه لوازم التحریر است. 

یک موضوع عجیب در حوزه لوازم التحریر این است که چوب مورد استفاده در تولید مداد از کشور هاي دیگر به ایران وارد می شوند

 
البته در تعداد انگشت شماري از کشورها، این درخت ها رشد می کنند، اما فرآوري و صادرات آن تنها در 3 کشور انجام می گیرد. 

این چوب ها عبارت اند از cedar، poplar، Linden و Jelutong که حدودا در 6 کشور کشت می شود، اما تنها در 3 کشور

 
فرآوري و به جهان جهت تولید مداد صادر می شوند. 

درخت cedar یا همان سدر در ایالت کالیفرنیا آمریکا و لبنان رشد می کند، اما به نظر می رسد کشور لبنان به جهت جلوگیري از

 
انقراض این درخت هیچ فرآوري از آن نمی کند و فقط کالیفرنیا آمریکا است که فرآورده درخت cedar را صادر می کند. 

درخت Jelutong نیز در دو کشور اندونزي و بسیار محدود در تایلند امکان کشت دارد که فقط در اندونزي فرآوري می شود و چوب

 
حاصل به کشور هاي جهان صادر می شود. 

درخت هاي poplar و Linden هر دو فقط در چین امکان رشد دارند و بیش از 90 درصد نیاز ایران جهت تولید مداد از طریق این

 
کشور و فرآورده هاي این دو درخت تامین می شود. 

امکان کشت درخت هاي تولید مداد در ایران 



در این خصوص موسی فرزانیان رییس اتحادیه فروشندگان لوازم التحریر و نوشت افزار تهران اظهار کرد: براي تولید مداد هاي چوبی از
چوب هاي خاصی استفاده می شود که زیر ساخت کاشت درخت هاي مورد نظر در کشور وجود ندارد. در صورتی که روند تولیدات

 
داخلی ادامه پیدا کند و روند واردات چوب با مشکل مواجه نشود، نیاز بازار به نمونه هاي خارجی به صفر خواهد رسید. 

اظهارات رییس اتحادیه در صورتی است که مصطفی خرسندي رییس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري مدعی

 
شد که امکان تولید چوب مداد در داخل وجود دارد. 

وي در این باره اظهار کرد: با وجود آنکه ایران داراي 4 نوع اقلیم خشک، نیمه خشک، مرطوب و نیمه مرطوب است، رویش گونه هاي
مختلف متناسب با اقلیم هر منطقه وجود دارد همچنین علی رغم آنکه امکان تولید 4 نوع چوب مداد در داخل وجود دارد، اما اینکه

 
چه کسی اقدام به کشت و پرورش آن در کشور کند، بسیار حائز اهمیت است. 

خرسندي با اشاره به اینکه سالهاست موضوع زراعت چوب در کشور مطرح است، بیان کرد: این در حالی است که منابع تولید در کشور
به شدت محدود است، 25 سال پیش مقاله اي ارائه دادیم که هر زمانی که براي خلال دندان چوب در کشور کم بیاید، باید به فکر

 
زراعت چوب افتاد که متاسفانه این امر مورد بی توجهی قرار گرفته است. 

این مقام مسئول ادامه داد: اگرچه در برنامه ششم توسعه، قانون تنفس جنگل مطرح شد، اما با اجراي این موضوع قاچاق چوب چندین

 
برابر شده است. 

 
از کاغذ باطله براي تولید مداد استفاده کنیم 

وي با بیان اینکه امکان کشت چوب مداد در داخل وجود دارد، گفت: در حال حاضر دنیا به سمت استفاده از کاغذ باطله جهت تولید
مداد می رود به طوري که کاغذ باطله ها را روي هم گذاشته و مغز کربن را در داخل آن می گذارند، هرچند براي مداد رنگی مواد

 
اولیه متفاوت است. 

رییس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها با بیان اینکه ساز و کار مشخصی در واردات و صادرات چوب نداریم، بیان کرد: اگر مابین
عرضه و تقاضا اختلاف وجود داشته باشد، این امر بر جنگل فشار می آورد که کنترل آن به سهولت وجود ندارد، هرچند بنابر آمار سال

 
قبل واردات داشتیم. 

خرسندي با بیان اینکه جهش تولید در صنایع چوب و سلولز معنا ندارد، گفت: وزارت صمت به عنوان متولی امر در بحث صدور مجوز

 
باید برنامه ریزي کند. 

این مقام مسئول با اشاره به اینکه کشت تنها راه حل تامین چوب مداد مورد نیاز در داخل است، بیان کرد: در بلند مدت و میان مدت

 
کشت چوب در داخل و در کوتاه مدت استفاده از منابع برون سرزمینی تنها راه حل است. 

وي در پایان تصریح کرد: کشوري همچون فنلاند که منابع چوب آن همانند نفت ما غنی است، اما سالانه 6 میلیون متر مکعب چوب

 
وارد می کند و عمده منابع خود را ذخیره می کند، اما متاسفانه در کشور ما چنین برنامه اي وجود ندارد. 

با تمام این تفاسیر بهتر است که به سمت استفاده از مداد هاي کاغذي حرکت کنیم تا ضمن کاهش قطع درختان، از خروج ارز جهت

 
واردات چوب مداد نیز جلوگیري شود. 



 
- بیشتر بخوانید: 

- حکاکی هاي میکروسکوپی روي مداد+عکس خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً
به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



جابجایی 3 و نیم میلیون تن بار با ناوگان باري چهارمحال و بختیاري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/10/03

ناوگان باري چهارمحال و بختیاري از ابتداي سال جاري تاکنون سه میلیون و 400 هزار تن بار را جابجا کرده است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز استان؛ معاون
حمل و نقل اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي
چهارمحال و بختیاري با اشاره به توسعه زیرساخت هاي
جاده اي استان در سال هاي اخیر گفت: از ابتداي سال
جاري تاکنون صدور بارنامه در این استان 17 درصد رشد

 
داشته است. 

مالکی تاکید کرد: در این مدت 246 هزار و 178 بارنامه در
چهارمحال و بختیاري صادر شده است و این میزان صدور
بارنامه نسبت به مدت مشابه سال قبل که 242 هزار مورد

 
بوده 17 درصد افزایش نشان می دهد. 

وي با اشاره به شیوع ویروس کرونا یادآور شد: امسال تاکنون یک میلیون و 748 هزار مسافر از چهارمحال و بختیاري به سایر نقاط

 
کشور جابه جا شده است. 

معاون حمل و نقل اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي چهارمحال و بختیاري گفت: این میزان در مدت مشابه سال گذشته سه

 
میلیون و 175 هزار مسافر بود و با کاهش 42 درصدي در سال جاري مواجه شده است. 

مالکی افزود: در راستاي حمایت از رانندگان چهارمحال و بختیاري در دوران شیوع ویروس کرونا هشت هزار و 672 فقره پرونده با

 
اشتغال زایی هشت هزار و 711 نفر به منظور دریافت 40 میلیارد ریال تسهیلات به بانک هاي عامل استان معرفی شد. 

وي افزود: در این طرح به هر راننده 60 میلیون ریال و به شرکت هاي باربري و حمل و نقل به ازاي جذب هر کارگر 120 میلیون ریال

 
تسهیلات بانکی پرداخت می شود. 

 
16 هزار و 500 نفر بر روي هفت هزار و 500 دستگاه خودرو سنگین در ناوگان باري چهارمحال و بختیاري فعالیت دارند. 

بیش از سه هزار و 200 کیلومتر جاده آسفالته در چهارمحال و بختیاري وجود دارد که سه درصد بار شمال به جنوب کشور از این
جاده ها حمل می شود.



ارائه گزارش مشکلات استان به رئیس ستاد اجرایی فرمان امام خمینی(ره)

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/10/03

برخی مشکلات حوزه فرهنگی و عمرانی کهگیلویه و بویراحمد به رئیس ستاد اجرایی فرمان امام خمینی (ره) گزارش شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کهگیلویه و
بویراحمد، نماینده ولی فقیه در استان و آقاي کلانتري
استاندار با آقاي مخبر دزفولی رئیس ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام خمینی (ره) دیدار و برخی مشکلات این

 
استان را مطرح کردند. 

نماینده ولی فقیه در استان در این دیدار با اشاره به برخی
کمبودها در زمینه زیرساخت هاي فرهنگ و دینی از جمله
کمبود محسوس مسجد در استان به ویژه شهر یاسوج

 
گفت: باید در این خصوص تدابیري اندیشیده شود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید نصیر حسینی افزود: خوشبختانه ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی (ره) به منظور محرومیت
زدایی تاکنون گام هاي ارزشمندي در استان برداشته و در حوزه هاي زیرساختی، معیشتی و اشتغال زایی اعتبارات قابل توصیفی

 
هزینه کرده است. 

وي با بیان اینکه باید از چنین ظرفیت هایی براي توسعه استان استفاده کنیم، افزود: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) ظرفیت
خوبی براي رفع برخی مشکلات استان دارد که باید بیش از هر چیز طرح هاي بزرگ و اثرگذار را براي عملیاتی کردن به ستاد

 
پیشنهاد دهیم. 

حجت الاسلام والمسلمین حسینی با اعلام این خبر که گروهی از ستاد اجرایی به دستور آقاي مخبر به استان سفر و نیازهاي مهم را
بررسی می کنند تا براي سرمایه گذاري استفاده شود افزود: یکی دیگر از دغدغه هاي ما مربوط به حوزه فرهنگ و کمبود فضاهاي

 
فرهنگی و همچنین برخی طرح هاي نیمه تمام در این حوزه است که در این جلسه مطرح شد. 

امام جمعه یاسوج گفت: موضوع بلاتکلیفی کارخانه قند یاسوج از دیگر موضوعاتی که ستاد اجرایی در حال مطالعه آن است تا این
واحد تولیدي که گرفتار رکود شده از وضعیت کنونی خارج شود.



تقویت گفتمان صادرات غیرنفتی از طریق رسانه

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش جامعه ایده آل، دکتر علی صالح آبادي امروز
چهارشنبه در وبینار رسانه و نهادینه سازي تجارت و
صادرات با تاکید بر جایگاه بخش صادرات در تحقق اقتصاد
مقاومتی به عنوان اصلی ترین راهبرد کلان اقتصادي کشور،
یادآور شد: ما بیش از هر زمان دیگر نیازمند اطلاعات
شفاف و دقیق در خصوص فضاي کسب و کار و تولید از

 
طریق یک وب سایت تخصصی صادراتی هستیم. 

وي تاکید کرد که صادرات غیرنفتی یکی از موضوعات مهم
در شرایط امروز بوده لذا تقویت زیرساخت هاي این بخش جهت افزایش آگاهی تجار و بازرگانان با هدف توسعه صادرات کشور، بیش

 
از پیش لازم و ضروري است. 

مدیرعامل بانک توسعه صادرات با بیان آنکه ""اطلاع رسانی رویدادهاي واردات و صادرات کشور و مشاوره و آموزش مشتریان و
صادرکنندگان در حوزه تجارت بین الملل از جمله اهداف تاسیس وب سایت خبري تحلیلی اگزیم نیوز در سال 1394 بوده است،

 
گفت: قرار است اگزیم نیوز با ساختاري تازه همراه با قدرت و قوت بیشتر این اهداف را دنبال کند. 

صالح آبادي، اگزیم نیوز را بستري مناسب براي تقویت گفتمان صادرات غیرنفتی در کشور از طریق تولید محتوا و تسهیل دسترسی به
آخرین اخبار و تحولات حوزه اقتصاد به طور عام و حوزه صادرات و واردات به طور خاص دانست و تاکید کرد: تحکیم گفتمان افزایش
صادرات غیرنفتی میان صادرکنندگان از دیگر اهداف اگزیم نیوز است و ضرورت دارد این پایگاه خبري با تولید محتواي مطلوب بیش

 
از پیش تقویت شود. 

وي یادآور شد: از آنجا که اگزیم نیوز با هدف تحقق مسئولیت اجتماعی، سازمانی بانک و نهادینه سازي فرهنگ صادرات غیرنفتی در
کشور راه اندازي شده، می تواند در قالب یک ابزار غیرمالی در جهت تقویت این گفتمان از جمله تحقق اهداف صادراتی بیش از پیش

 
مورد استفاده قرار گیرد. 

مدیرعامل بانک توسعه صادرات بازنشر اخبار مهم اقتصادي رسانه هاي مهم کشور و انتشار اخبار تخصصی سازمان ها و نهادهاي
اقتصادي و تجاري به ویژه در حوزه صادرات و تجارت بین الملل را در شرایط کنونی اقتصاد کشور مهم ارزیابی کرد و افزود: امید است
با ترویج گفتمان صادرات غیرنفتی نزد صادرکنندگان داخلی و خارجی و همراهی مسئولان ذیربط، دسترسی به اهداف مذکور محقق

 
شود. 

صالح آبادي بر حرکت هماهنگ این رسانه با سیاست هاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در شرایط تحریم و ترویج گفتمان اعتماد



بخشی در شرایط امروز کشور تاکید کرد و گفت: با حرکت در این مسیر می توان تحولات اقتصادي و تجاري را اصلاح و رویکردها را

 
شفاف کرد تا مدیران بتوانند تصمیمات بهینه را اتخاذ کنند. 

وي ادامه داد: اکنون بیش از هر زمان دیگر به این گفتمان نیاز داریم و این گفتمان جاري و ساري نمی شود مگر اینکه اصحاب رسانه،

 
تصمیم گیران این حوزه و سیاست گذاران تجارت خارجی در کنار یکدیگر حضور پیدا کند. 

وي در پایان وبینار رونمایی از پایگاه خبري اگزیم نیوز تاکید کرد: تقویت اقتصاد ملی و صنعت کشور در کنار توسعه اشتغال، مد نظر
اگزیم نیوز بوده که در برنامه هاي آتی آن دنبال خواهد شد.



تخصیص 600 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/10/03

در مرحله پنجم تسهیلات اشتغال پایدار روستایی، سهم کردستان 600 میلیارد تومان است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیمامرکز کردستان، معاون
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی در سفر به استان کردستان از عملکرد مسئولان
استان در حمایت از جوانان انتقاد کرد و گفت: مسئولان
حتی حاضر نیستند مکانی به صورت رایگان در اختیار

 
سرمایه گذاران قرار دهند. 

عیسی منصوري امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان

 
کردستان در سنندج گفت در مرحله پنجم تسهیلات اشتغال پایدار روستایی سهم کردستان 600 میلیارد تومان است 

منصوري با اشاره به اینکه سرانه اشتغال 150 میلیون تومان است و در بانک ها براي ایجاد هر شغل به طور میانگین 70 میلیون تومان
پرداخت می شود گفت: هزار میلیارد تومان براي آموزش سرمایه گذارانی که از تسهیلات پایدار روستایی استفاده می کنند در نظر
گرفته شده و کردستان به عنوان پایلوت می تواند به این موضوع ورود کند و در صورت آموزش سرمایه گذاران تمام هزینه هاي آن از

 
طریق وزارتخانه پرداخت خواهد شد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار ورفاه اجتماعی گفت: حوزه آي تی بزرگترین حوزه اي است که می توان با توجه
به قابلیت و ظرفیتی که جوانان این استان دارد ایجاد شغل و درآمد داشته باشد اما شاهد آن هستیم که حمایت قابل توجهی از این

 
افراد در کردستان صورت نگرفته است. 

منصوري در ادامه از فرمانداران استان خواست که در شهرستانهاي خود سه پروژه بزرگ را شناسایی و معرفی کنند تا با راه اندازي آنها

 
بیشترین اشتغالزایی در استان صورت گیرد. 

استاندار کردستان هم در این جلسه گفت: اگر می خواهیم تحولی در کردستان ایجاد کنیم باید نگاه خود را تغییر دهیمو اگر با همین

 
رویه کار کنیم نمی توانیم امیدي به تحول داشته باشیم. 

بهمن مرادنیا با اشاره به نبود صنایع در شهرهاي استان به ویژه در مناطق مرزي افزود: متاسفانه مشکلات بیکاري بیشتر از گذشته

 
خود را نشان داده و خواستار نگاه ویژه تر دولت به استان شد. 

وي جوانان خوش فکر و توانمند در حوزه هاي معادن، کشاورزي فرهنگ، هنر، آي تی و دیگر حوزه ها در استان نیازمند حمایت

 
هستند و با حمایت از آنان اشتغال بسیاري در این استان ایجاد می شود. 



معاون اقتصادي استاندار کردستان هم در این دیدار با اشاره به اینکه از ابتداي امسال تاکنون توانسته ایم تسهیلات مناسبی در حوزه
هاي مختلف جذب کنیم و 2 هزار و 91 شغل جدید ایجاد کنیم گفت: ایجاد شغل در کردستان نیازمند توجه ویژه دولت است چرا که
در بحث تامین منابع مالی براي ایجاد شهرك هاي صنعتی به دلیل کمبود تسهیلات بانکی تاکنون نتوانسته ایم آنگونه که باید عمل

 
کنیم. 

خالد جعفري با بیان اینکه در بحث اشتغال پایدار روستایی نیاز است تسهیلات بیشتري هزینه شود افزود: در بحث تسهیلات کرونایی

 
جایگاه هشتم کشور را داریم اما هنوز 50 درصد افرادي که ثبت نام کرده اند نتوانسته اند تسهیلات خود را دریافت کنند. 

برهان صلواتی مدیر کل کار تعاون و رفاه اجتماعی هم با اشاره به ثبت نام 13 هزار طرح در سامانه کارا در حوزه اشتغال پایدار
روستایی گفت: از این تعداد 5 هزار و 9 طرح به مبلغ 360 میلیارد تومان پرداخت شده و با توجه به کمبود اعتبارات 30 میلیارد

 
تومانی نتوانستیم به هدف مورد نظر برسیم. 

در این مراسم مسئولان ادارات صمت، فنی و حرفه اي، جهاد کشاورزي و گردشگري در سخنان جداگانه اي پتانسیل ها و کمبودهاي

 
استان را براي جذب تسهیلات بیان کردند. 

در پایان این مراسم از کارآفرینان برتر استان تجلیل شد.



صدور بارنامه در چهارمحال و بختیاري 17 درصد رشد یافت

منبع: تین نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون حمل و نقل اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي چهارمحال و بختیاري با اشاره به توسعه زیرساخت هاي جاده
اي استان در سال هاي اخیر گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون صدور بارنامه در این استان 17 درصد رشد داشته است.

تین نیوز معاون حمل و نقل اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي چهارمحال و بختیاري با اشاره به توسعه زیرساخت هاي

 
جاده اي استان در سال هاي اخیر گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون صدور بارنامه در این استان 17 درصد رشد داشته است. 

به گزارش تین نیوز به نقل از ایرنا، حسین مالکی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار تاکید کرد: در این مدت 246 هزار و 178
بارنامه در چهارمحال و بختیاري صادر شده است و این میزان صدور بارنامه نسبت به مدت مشابه سال قبل که 242 هزار مورد بوده

 
17 درصد افزایش نشان می دهد. 

مالکی تصریح کرد: ناوگان باري چهارمحال و بختیاري از ابتداي سال جاري تاکنون سه میلیون و 400 هزار تن بار را جابجا کرده

 
است. 

وي با اشاره به شیوع ویروس کرونا یادآور شد: امسال تاکنون یک میلیون و 748 هزار مسافر از چهارمحال و بختیاري به سایر نقاط

 
کشور جابه جا شده است. 

معاون حمل و نقل اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي چهارمحال و بختیاري اظهار داشت: این میزان در مدت مشابه سال

 
گذشته سه میلیون و 175 هزار مسافر بود و با کاهش 42 درصدي در سال جاري مواجه شده است. 

وي گفت: در راستاي حمایت از رانندگان چهارمحال و بختیاري در دوران شیوع ویروس کرونا هشت هزار و 672 فقره پرونده با اشتغال

 
زایی هشت هزار و 711 نفر به منظور دریافت 40 میلیارد ریال تسهیلات به بانک هاي عامل استان معرفی شد. 

مالکی تاکید کرد: از این تعداد تاکنون 349 میلیارد ریال تسهیلات از سوي بانک هاي عامل چهارمحال و بختیاري به رانندگان

 
پرداخت شده است. 

وي افزود: در این طرح به هر راننده 60 میلیون ریال و به شرکت هاي باربري و حمل و نقل به ازاي جذب هر کارگر 120 میلیون ریال

 
تسهیلات بانکی پرداخت می شود. 

 
مالکی تصریح کرد: در سال جاري براي 9 هزار و 700 راننده حرفه اي چهارمحال و بختیاري کارت سلامت صادر و تمدید شده است. 

به گزارش ایرنا، هم اینک 16 هزار و 500 نفر بر روي هفت هزار و 500 دستگاه خودرو سنگین در ناوگان باري چهارمحال و بختیاري

 
فعالیت دارند. 



چهارمحال و بختیاري با دو هزار و 200 ناوگان حمل و نقل مسافر و هفت هزار و 600 کامیون 2.1 درصد ناوگان کشور را در اختیار

 
دارد. 

 
پنج هزار راننده در حوزه جابجایی مسافر و 22 هزار راننده در حوزه جابجایی کالا در چهارمحال و بختیاري فعال هستند. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



همه ایتام تحت پوشش کمیته البرز صاحب مسکن هستند

منبع: تیتر 1شماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) کشور گفت: خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد که بیش از سه نفر بوده و فاقد
مسکن هستند شناسایی شده و آمار به نهادهاي مربوطه اعلام، تا مشکل محرومین تحت پوشش برطرف شود.

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) کشور گفت: خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد که بیش از سه نفر بوده و فاقد مسکن

 
هستند شناسایی شده و آمار به نهادهاي مربوطه اعلام، تا مشکل محرومین تحت پوشش برطرف شود. 

به گزارش گروه استانی تیتریک، مرتضی بختیاري رئیس کمیته
امداد امام خمینی (ره) کشور با اشاره به این که استان البرز از
استان هاي حساس کشور است و نقش مهمی در اجراي برنامه
هاي ملی دارد، گفت: با توجه به هماهنگی هایی که با امام جمعه
کرج و سایر مدیران استانی داشته ایم کار هاي بزرگی در استان
انجام شده و موفق شدیم مشکلات را به راحتی از سر راه برداریم.

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) با اشاره به این که کمیته امداد البرز از استان هاي موفق کشور است، افزود: طی آخرین جلسه
اي که با مدیران استانی در پایان آذر ماه برگزار کرده ایم البرز موفق شده 92 و نیم درصد از سهم اشتغال خود که ایجاد 4 هزار و

 
300 شغل بود را محقق کند. 

او با بیان اینکه در این رابطه کمیته امداد البرز، بانک هاي عامل، کمک هاي مردمی، نمایندگان مردم و حمایت هاي استانداري البرز

 
نقش ایفا کرده اند،گفت: کمک هاي مردم استان البرز هم در بحث زکات و هم در اکرام یتیم ها در سطح کشور کم نظیر بوده است. 

بختیاري افزود: البرز همچنین یکی از استان هایی است که مشکل مسکن ایتام را به صفر رسانده است، یعنی در البرز ایتامی نداریم

 
که تحت پوشش کمیته امداد بوده و فاقد مسکن باشد. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) کشور گفت: با استاندار البرز توافق اولیه انجام شد تا مناطق حاشیه نشینی بررسی شود و خانواده
هاي تحت پوشش کمیته امداد که بیش از سه نفر بوده و فاقد مسکن هستند شناسایی شده و آمار به نهادهاي مربوطه اعلام، تا مشکل

 
محرومین تحت پوشش برطرف شود. 

انتهاي پیام/س



توانمند سازي نیروي انسانی در روستاها می تواند زمینه ساز ایجاد اشتغال

مولد و پایدار باشد

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/10/03

سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري
این استان که با حضور دکتر منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد با

اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاري بین سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و استانداري ...

سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي
استان کردستان در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و
سرمایه گذاري این استان که با حضور دکتر منصوري
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه
اجتماعی برگزار شد با اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاري
بین سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و استانداري
کردستان گفت : خوشبختانه با مطالعات کامل و جامعی که

 
صورت گرفته است شاهد توسعه آموزش هاي مهارتی در سطح روستاهاي استان کردستان خواهیم بود . 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از سنندج؛ سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان در نشست کارگروه
تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري این استان که با حضور دکتر منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه
اجتماعی برگزار شد با اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاري بین سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و استانداري کردستان گفت :
خوشبختانه با مطالعات کامل و جامعی که صورت گرفته است شاهد توسعه آموزش هاي مهارتی در سطح روستاهاي استان کردستان

 
خواهیم بود . 

احمدي بیان داشت : تربیت و توانمند سازي نیروي انسانی یکی از ارکان اصلی ایجاد اشتغال مولد و پایدار است و آموزش هاي مهارتی

 
می تواند به عنوان یکی از ارکان مهم در راستاي ایجاد اشتغال پایدار در سطح روستاهاي استان عمل کند . 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان تنوع بخشی به اشتغال روستایی و تمرکز زدایی از مشاغل بخش کشاورزي در
روستاها را از دیگر راهکارهاي اجرایی در جهت ایجاد اشتغال در روستاها برشمرد و گفت : با توسعه بیش از پیش آموزش هاي مهارتی

 
در روستاها می توانیم نسبت به ایجاد مشاغل جدید با نگاه به پتانسیل و ظرفیت هاي هر روستا چشم امید داشته باشیم. 

وي توانمند سازي زنان روستایی و هدایت این قشر از جامعه به چرخه تولید را از دیگر راهکارهاي اجرایی در راستاي ایجاد اشتغال
روستایی دانست و افزود : ارائه آموزش هاي مهارتی به زنان روستایی و توانمند سازي این افراد می تواند علاوه بر کمک به معیشت

 
خانوارهاي روستایی زمینه سازي افزایش تولید در سطح روستاهاي استان باشد . 

احمدي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاري بین سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و استانداري کردستان اظهار داشت :
خوشبختانه در مفاد این تفاهم نامه همکاري توجه ویژه اي به توسعه آموزش هاي مهارتی در روستاهاي استان شده است و این اداره
کل با همکاري استانداري کردستان در هرشهرستان 20 روستا را به عنوان هدف ارائه آموزش هاي مهارتی متناسب با پتانسیل ها و

 
ظرفیت هاي منطقه ا ي و منطبق با نیاز بازار کار ارائه می نماید . 
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اشتغال و توسعه کردستان نیازمند حمایت هاي دولت است

منبع: ایسناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/10/03

استاندار کردستان، گفت: براي تکمیل چرخه و زنجیره ایجاد اشتغال و توسعه همه جانبه در استان کردستان نیازمند حمایت
هاي دولت و تسهیلات بانکی هستیم.

بهمن مرادنیا امروز(3 دي ماه) در نشست کارگروه تخصصی
اشتغال و سرمایه گذاري و سیزدهمین جشنواره تجلیل از
کارآفرینان برتر استان کردستان که با حضور معاون
کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد،
اظهار کرد: در استان کردستان ظرفیت هاي مطلوب منابع
طبیعی، استعداد در حوزه کشاورزي، معدن، نیروي انسانی
توانمند و کارآفرین وجود دارد که می توانند نقش به

 
سزایی در توسعه استان داشته باشند. 

وي با اشاره به اینکه توان اقتصادي مردم کردستان پایین
است، افزود: براي تکمیل چرخه و زنجیره ایجاد اشتغال و

توسعه همه جانبه در استان کردستان نیازمند حمایت هاي دولت و تسهیلات بانکی هستیم که بتوانیم مشکلاتی که از گذشته دامن

 
گیر استان بوده را حل و فصل کنیم. 

استاندار کردستان، با اشاره به اینکه تنها یک درصد از منابع بانکی کشور در کردستان تخصیص پیدا می کند، بیان کرد: وقتی منابع

 
مالی به استان نمی آید نباید انتظار داشت بیکاري که یکی از معضل هاي این استان است بر طرف شود. 

 
مرادنیا عنوان کرد: استان کردستان در حوزه کشاورزي می تواند تامین کننده بخشی از امنیت غذایی کشور باشد. 

وي ذکر کرد: از همه مدیران درخواست داریم اگر می خواهند که در استان توسعه اي رخ دهد با تلاش و کار بیشتر زمینه ایجاد تحول

 
در استان را فراهم کنند چرا که اگر با همین روند فعلی ادامه کار دهیم نباید امیدي به تغییر و تحولی در استان داشت. 

استاندار کردستان حمایت همه جانبه از بخش خصوصی و توانمندسازي واحدهاي تولیدي را مهم ارزیابی کرد و افزود: با ظرفیت هاي

 
موجود و حضور جوانان خلاق و با انگیزه در بسیاري از حوزه ها می توان چهره استان را دگرگون کرد. 

مرادنیا خاطرنشان کرد:کردستان به دلیل شرایط خاص خود در گذشته و به دلیل برخی کم کاري ها نتوانسته سهم خود را از منابع

 
ارزان قیمت دریافت کند و اکنون زمان آن است که این کمبودها جبران شود. 

انتهاي پیام



مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت از خیران کارآفرین در سمنان اعطاء می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/10/03

مسعودیان راد با اشاره به انعقاد تفاهم نامه کمیته امداد امام خمینی(ره) استان سمنان با مراکز دانشگاهی به عنوان اعطاي
مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت از خیران کارآفرین گفت: دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت طبق این تفاهم نامه حمایت

می شوند.

مسعودیان راد با اشاره به انعقاد تفاهم نامه کمیته امداد امام خمینی(ره) استان سمنان با مراکز دانشگاهی به عنوان اعطاي مجوز

 
مراکز نیکوکاري و حمایت از خیران کارآفرین گفت: دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت طبق این تفاهم نامه حمایت می شوند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از سمنان، «محسن
مسعودیان راد» در حاشیه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك با
دانشگاه پیام نور سمنان گفت: این تفاهم نامه در زمینه فعالیت
هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، اشتغال و کارآفرینی، جذب و
ترغیب خیران، تسهیلات، تبادل اطلاعات و بهره گیري متقابل از
ظرفیت هاي موجود با توجه به اهداف تعهدات و امکانات طرفین
به گروه هدف دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت مددجویان

 
بین کمیته امداد و دانشگاه پیام نور به امضا رسید. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان سمنان از حمایت دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت و مددجوي کمیته امداد نیز
طبق این تفاهم نامه خبردادوافزود: ازجمله تعهدات طرفین سیاست گذاري براي ترویج هر چه بیشتر فرهنگ خیر و احسان در میان

 
قشر دانشجویان محسوب می شود. 

وي توسعه و ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي دانشجویان تحت حمایت کمیته امداد را از دیگر بخش هاي این تفاهم نامه
برشمردوگفت: استفاده از توانمندي تشکل هاي خیریه گروه جهادي دانشگاه در برطرف کردن نیازهاي گروه هدف از جمله موارد ذکر

 
شده در این تفاهم نامه است. 

مسعودیان راد با بیان اینکه اعطاي مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت کارآفرینی به دانشگاه مطابق ضوابط براي حمایت از دانشجویان
کم بضاعت از دیگر بخش هاي تفاهم نامه است اضافه کرد: حمایت از پایان نامه هاي دانشجویان تحت حمایت کمیته امداد، همکاري
در برگزاري رویدادها و پویش هاي نیکوکارانه و همکاري و مشارکت در تشکیل کارگروه هاي آموزشی و مدیران گروه ها در زمره

 
تعهدات دانشگاه در این تفاهم نامه است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان سمنان تصریح کرد: دانشگاه تعهد کرده تا کارهایی مانند ایجاد تشکل هاي جهادي
مناسب با سبد نیازمندي خانواده هاي تحت حمایت هم زمان با برگزاري مناسبت ها حوادث و جمع آوري زکات، ترویج فرهنگ



احسان و نیکوکاري در قالب پایان نامه و معرفی درگاه هاي مشارکت در طرح امداد براي مشارکت دانشجویان در طرح هاي اکرام
ایتام، زکات، صدقات را در نظر داشته باشد.



حمایت از اعضاي کانون مساجد قیصر امین پور جهت کارآفرینی

منبع: شبستانشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/10/03

پورزنگنه با اشاره به فعالیت هاي کانون قیصر امین پور در طرح ایران قوي گفت: از جمله مهم ترین فعالیت هاي کانون
حمایت از اعضاي کانون جهت کارآفرینی است.

پورزنگنه با اشاره به فعالیت هاي کانون قیصر امین پور در طرح ایران قوي گفت: از جمله مهم ترین فعالیت هاي کانون حمایت

 
از اعضاي کانون جهت کارآفرینی است. 

«رضا پورزنگنه» در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در
اهواز، با اشاره به فعالیت هاي کانون قیصر امین پور گتوند در
طرح ایران قوي اظهار کرد: این کانون در این طرح رابط 21

 
کانون فرهنگی هنري مساجد در سطح شهرستان گتوند است. 

مدیر کانون فرهنگی هنري دکتر قیصر امین پور مسجد ابوالفضل
العباس (ع) گتوند افزود: کانون قیصر امین پور اولین کانون
فرهنگی هنري در سطح شهرستان گتوند است که سال 86

 
افتتاح شده و در حال حاضر بیش از 400 نفر عضو دارد. 

وي با اشاره به اینکه در طرح ایران قوي تاکنون بیش از 9 هزار امتیاز کسب کردیم ادامه داد: این کانون در زمینه هاي فرهنگی و

 
هنري، فعالیت هاي دینی و مذهبی و قرآنی، برنامه هاي ورزشی، عقیدتی و سیاسی و ... اقدامات خوبی را انجام داده است. 

پورزنگنه اضافه کرد: از جمله مهم ترین فعالیت هاي کانون حمایت از اعضاي کانون جهت کارآفرینی است که در این راستا تاکنون
یک فروشگاه اینترنتی فروش کتاب «کافه کتاب» به نام دکتر قیصر امین پور توسط یکی از اعضاي کانون راه اندازي شده و چند نفر از

 
اعضاي کانون در آن مشغول به فعالیت هستند. 

وي با بیان اینکه همچنین در زمینه مشاغل خانگی اقداماتی انجام شده تصریح کرد: در این راستا از بانوان خواسته شد که در منازل
خود ماسک تولید کنند و ما این ماسک ها را از آنها خریداري کردیم تا هم بتوانیم براي این بانوان درآمدزایی داشته باشیم و هم با

 
توزیع این ماسک ها میان نیازمندان و مناطق محروم ر جهت مقابله با کرونا اقدام کنیم. 

مدیر کانون قیصر امین پور گتوند با اشاره به اینکه ضدعفونی معابر و منازل از دیگر اقدامات کانون است که در مقابله با کرونا انجام
شده عنوان کرد: در هفته بسیج نیز آرد به صورت رایگان میان بانوان نیازمند توزیع کردیم تا اقدام به پخت و فروش نان در منازل خود

 
کنند. 



وي خاطر نشان کرد: تاکنون حدود 300 میلیون تومان از طریق کانون و مسجد به نیازمندان در قالب توزیع بسته هاي معیشتی و

 
بهداشتی، کارآفرینی، کمک هاي بلاعوض، فعالیت هاي جهادي و ... کمک شده است. 

پورزنگنه از فعالیت کتابخانه کانون با بیش از چهار هزار کتاب نفیس و پرمحتوا خبر داد و یاد آور شد: این کتابخانه چندین سال است
که فعالیت می کنند ولی نیازند تجهیزاتی همچون قفسه کتاب هستیم تا بتوانیم همه کتاب ها را در معرض دید و استفاده عموم قرار

دهیم.



مردم براي مردم؛ سمن هاي چهارمحال و بختیاري 100 هزار ماسک تولید و

توزیع کردند

منبع: تسنیمشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/10/03

گروه استان ها - در دوران بحران کرونا، اقشار مختلفی پاي کار کمک به مردم آمدند که یکی از این اقشار خود مردم در قالب
سمن ها بودند، در استان چهارمحال و بختیاري نیز این سمن ها اقداماتی همچون تولید ماسک، ضدعفونی معابر, توزیع بسته

هاي معیشتی داشتند.

گروه استان ها - در دوران بحران کرونا، اقشار مختلفی پاي
کار کمک به مردم آمدند که یکی از این اقشار خود مردم
در قالب سمن ها بودند، در استان چهارمحال و بختیاري
نیز این سمن ها اقداماتی همچون تولید ماسک، ضدعفونی

 
معابر, توزیع بسته هاي معیشتی داشتند. - اخبار استانها - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم از شهرکرد، یکی از ارکان
اجتماعی هر جامعه در توسعه، همکاري و همیاري همگانی
است که سطح هاي مختلفی دارد و شاخص هاي آن در هر
زمینه متفاوت است. مهم ترین مصداق همیاري، مشارکت

 
است و در جوامع پیشرفته این موضوع در هر بخش و گروه به چشم می خورد. 

همیاري و مشارکت در قالب گروه ها و تیم هاي کوچک و بزرگ با یک مدیریت واحد انجام می شود. در تیم هاي همیاري، مشارکت

 
کنندگان نسبت به مبانی، اهداف و محورهاي تعریف شده وظایفی را به انجام می رسانند و خدمات عام المنفعه اي ارائه می دهند. 

سمن ها یکی از زمینه هاي مشارکت مردمی هستند که نقش سازنده اي در جامعه دارند و می توانند به دولت ها در جهت رفع برخی
مشکلات یاري رسانند. بسیاري از سمن ها از اعضاي جوان تشکیل شده اند و در مواقع بحرانی با تمام توان خود به کمک مردم می

 
آیند. 

در ایران اسلامی نیز که از دیرباز همیاري و مشارکت مفهومی نام آشنا بوده و خودجوشی مردم حرف اول را می زند، سمن ها و انجمن

 
هاي مردمی زیادي شکل گرفته و در حال فعالیت است. 

استان چهارمحال و بختیاري هم از این امر مستثنا نبوده و سازمان ها مردم نهاد سال ها است که برطرف کردن بخشی از مسائل را در

 
حیطه هاي گوناگون به عهده گرفته اند. 

 
بیش از 100 هزار ماسک توسط سمن هاي استان تولید و توزیع شد 

حمید کریمی، مدیرکل ورزش و جوانان چهارمحال و بختیاري در گفت وگو با خبرنگار تسنیم، اظهار داشت: سمن ها مسئولیت



 
خدمات رسانی عمومی درجنبه هاي عمومی جامعه را به صورت رایگان و عام المنفعه به عهده دارند. 

کریمی افزود: در استان 73 سمن در زمینه هاي مختلف فعالیت دارد و از ابتداي شیوع کرونا بیش از 100 هزار ماسک توسط اعضاي

 
سمن ها تولید و توزیع شده است. 

 
تعداد سمن هاي استان سمنان 110 درصد افزایش یافت 

 
سمن هاي فعال در حوزه جوانان در قم حمایت می شوند 

 
225 هزار ماسک و گان از سوي سمن هاي میراثی استان گلستان تولید شد 

وي از توزیع بیش از 5 هزار بسته معیشتی بین نیازمندان خبر داد و بیان داشت: در حوزه همکاري با مراکز بهداشتی و درمانی در

 
شهرستان هاي مختلف ضدعفونی معابر 28 شهر و روستا و تولید 20 هزار لیتر مایع ضدعفونی انجام شد. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان خاطرنشان کرد: راه اندازي سه ایستگاه غربالگري کرونا و ارسال 57 پیام آموزشی بهداشتی از دیگر

 
اقدامات سمن ها طی شیوع کرونا در چهارمحال و بختیاري بود. 

 
ضدعفونی معابر و توزیع بسته هاي معیشتی توسط سمن هاي استان 

تورج نظیفی، رئیس گروه مشارکت هاي اجتماعی جوانان چهارمحال و بختیاري نیز به خبرنگار تسنیم گفت: سمن ها از سال 88 در

 
استان تشکیل شدند و در حال حاضر 73 سمن فعال در شهرستان هاي مختلف وجود دارد. 

وي افزود: این سمن ها در حوزه هاي احقاق حقوق آبی استان، آسیب هاي اجتماعی، کارآفرینی گردشگري و مسائل اعتقادي فعال

 
هستند که در مواقع ضروري به دولت کمک می کنند. 

رئیس گروه مشارکت هاي اجتماعی جوانان ورزش و جوانان چهارمحال و بختیاري تصریح کرد: با شیوع کرونا حدود 100 هزار ماسک
توسط سمن ها با جمع آوري چرخ هاي خیاطی در یک محل یا به صورت پراکنده در منازل تولید و توزیع شد. همچنین ضدعفونی

 
معابر و توزیع بسته هاي معیشتی در مناطق محروم در قالب کمک هاي مومنانه از دیگر فعالیت هاي سمن هاي استان بوده است. 

وي تشریح کرد: کارگاه هاي کارآفرینی با همکاري جهاد دانشگاهی و تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان براي آشنایی با حرفه هاي
مختلف در شهرستان هاي سامان و لردگان در زمینه هاي قایقرانی و رفتینگ و در شهرستان بروجن در زمینه صنایع دستی با نگرش

 
توسعه اشتغال گردشگري برگزار شد. 

نظیفی عنوان داشت: کارگاه هاي پیش از ازدواج و پیشگیري از اعتیاد براي آگاه سازي جوانان و خانواده ها با همکاري بهزیستی و

 
دانشگاه علوم پزشکی از اقدامات اجرایی سمن هاي استان است. 

وي با اشاره به راهنمایی کارآفرینان در سمن ها، ادامه داد: جهت ترویج و توسعه کارآفرینی معرفی به صندوق هاي کارآفرینی امید و
قرض الحسنه رسالت براي دریافت تسهیلات با درصد سود پایین(4درصد) انجام می شود.



آژیر خطر افزایش آمار حاشیه نشینان در شهرها

منبع: شهر فرداشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/10/03

آژیر خطر افزایش آمار حاشیه نشینی در عمده کلان شهرها به صدا درآمده و در این میان شهر کرمانشاه از هر چهار طرف
محصور در میان جمعیت نزدیک به 400 هزارنفري حاشیه نشینان شده است.

به گزارش پایگاه خبري - تحلیلی «شهر فردا»، یکی از پدیده هاي همزاد شهرنشینی، رشد و گسترش سکونتگاه هاي غیررسمی
و یا حاشیه نشینی است که بعد از انقلاب صنعتی همراه با توسعه شهرها در کشورهاي پیشرفته و سپس در کشورهاي درحال توسعه

 
به صورت قارچ گونه در اطراف شهرهاي بزرگ گسترش یافت و در حال حاضر نیز ادامه دارد. 

مناطق حاشیه نشین بدون مجوز و خارج از برنامه ریزي رسمی و قانونی توسعه شهري در درون یا خارج از محدوده قانونی شهرها به
وجود آمده اند، عمدتاً فاقد سند مالکیت هستند و از نظر ویژگی هاي کالبدي و برخورداري از خدمات رفاهی اجتماعی و فرهنگی و

 
زیرساخت هاي شهري شدیداً دچار کمبود هستند. 

ساکنین مناطق حاشیه نشین عمدتاً مهاجرین روستایی و تهیدستان شهري هستند که به دلیل کمبود مسکن ارزان قیمت در درون
شهرها و نیز پایین بودن درآمد و نبودن فرصت هاي شغلی در روستاها به حاشیه شهرها پناه می برند و روزبه روز بر تعداد جمعیت

 
این مناطق افزوده می شود. 

بنا بر آمار رسمی اعلام شده، یک سوم جمعیت شهرنشینان کشور در مناطق حاشیه شهر زندگی می کنند. اگرچه این آمار در مناطق
مختلف کشور به دلایل موقعیت جغرافیایی، وضعیت اشتغال، درآمد سرانه و عوامل دیگر در حوزه حاشیه نشینی متفاوت است، اما
اعلام آمار حاشیه نشینی در کشور می تواند آژیر خطري براي تبعات منفی ناشی از فرهنگ متفاوت و رشد بی رویه و بدقواره شهرها
باشد به ویژه شهرهایی که ازنظر مدیریت اجرایی و اقتصادي با مشکلات بسیاري دست وپنجه نرم می کنند و بودجه و اعتبار کافی

 
براي توسعه شهري و کشاندن خدمات شهري به حاشیه ها را ندارند. 

کرمانشاه نیز طی سه دهه گذشته به دلیل گسترش فیزیکی وسیع شهري و نداشتن برنامه جامع یکی از کلان شهرهایی است که با
بحران حاشیه نشینی روبرو است و در بین مراکز استان ها ازنظر تعداد حاشیه نشینان در رتبه هفتم کشور قرار دارد. بر اساس آمارها
از جمعیت یک میلیونی این شهر قریب به 400 هزار نفر حاشیه نشین در 36 نقطه زندگی می کنند که از این تعداد، 13 نقطه معادل
حدود یک هشتم مساحت کل شهر کرمانشاه به عنوان اسکان غیررسمی معرفی و به یکی از چالش هاي اساسی پیش روي استان

 
تبدیل شده است. 

 
محلات حاشیه نشین در چهار طرف کرمانشاه 

شهر کرمانشاه تنها شهري در کشور است که چهار طرف آن محلات حاشیه نشین قرار دارد و اگر آمار حاشیه نشینان شهرستان هاي

 
استان را هم به این آمار اضافه کنیم باید گفت که بیشترین جمعیت حاشیه نشین را به خود اختصاص داده است. 



مناطق حاشیه نشین از یک سو می توانند تهدیدها و مسائلی براي نظام شهر کرمانشاه ایجاد کنند و از سوي دیگر زندگی حاشیه
نشینی می تواند مسائل و مشکلات عدیده اي براي ساکنان این مناطق به دنبال داشته باشد که مهم ترین آن ها شکل گیري نقاطی

 
مستعد شکل گیري و ترویج ناهنجاري هاي اجتماعی، وقوع جرم و جنایت و بحران هاي امنیتی براي شهر است. 

علاوه بر فقر و بیکاري ناهنجاري هاي اجتماعی در محلات حاشیه نشینی مانند جعفرآباد، آقاجان، دره دراز و باغ ابریشم از قبیل؛
اعتیاد، فروش مواد مخدر و اسلحه، اشتغال افراد به شغل هاي کاذب و در محلات ملاحسینی، جعفر آباد، دیزل آباد، خیابان ارتش،

 
دولت آباد و چند محله دیگر ضایعات فروشی رواج دارد. 

شغل پدرهایمان ضایعاتی و کارگر فصلی است و نمی توانند براي ما تبلت بخرنددینا و مهدیس دو دختربچه ساکن محله حاشیه نشین
ملاحسینی در گفتگو با خبرنگار مهر از آرزوهاي کودکانه شان براي آبادانی محل زندگی شان گفتند و ادامه دادند: هیچ وقت به
شهربازي نرفتیم. در اینجا پارك و مکان بازي نداریم و با دوستانمان در کوچه ها بازي می کنیم، اما تمام کوچه هاي محله و اطراف
خانه هایمان خاکی و پر از زباله است. تنها یک چراغ برق در کوچه وجود دارد که چند شب پیش کابل برق محله دزدیده شد و ساعت

 
ها برق نداشتیم. 

این دختربچه ها به نداشتن موبایل و تبلت جهت حضور در کلاس هاي آنلاین تحصیلی اشاره کردند و گفتند: شغل پدرهایمان
ضایعاتی و کارگر فصلی است و نمی توانند براي ما تبلت بخرند، ما هم درس هایمان را از طریق برنامه هاي تلویزیون یاد می گیریم و

 
براي امتحانات به مدرسه می رویم. 

 
بالغ بر 300 هزار نفر از جمعیت شهر کرمانشاه حاشیه نشین هستند 

فرماندار کرمانشاه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه فاصله محلات حاشیه نشین چسبیده و نزدیک به شهر کرمانشاه است، گفت:
ویژگی بارز خانه هاي ساخته شده در این محلات معمولاً غیراصولی و غیر فنی و با متراژ و مساحت کوچک است که با هر حادثه اي

 
مانند سیل، زلزله و حتی بارندگی شدید آسیب پذیر هستند. 

فضل االله رنجبر اظهار کرد: بر اساس تحقیقات و مطالعات صورت گرفته تاکنون، جمعیت ساکن در سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه

 
شهر کرمانشاه بالغ بر 300 هزار نفر تخمین زده شده است. 

وي بیان کرد: فرمانداري کرمانشاه در سال 1393 با همکاري جهاد دانشگاهی، راه و شهرسازي و حمایت هاي معاونت سیاسی و
امنیتی استانداري طرح «کاربردي مطالعه و بررسی مناطق حاشیه نشین شهر کرمانشاه» را در دستور کار قرار داد و در قالب یک

 
پروژه نیز تأمین اعتبار شد. 

فرماندار کرمانشاه ادامه داد: تیمی کارآمد از نیروهاي متخصص جهاد دانشگاهی تحقیقاتی را در رابطه با این طرح انجام دادند و علی
رغم محدودیت هاي اعتباري و عدم باور برخی از ادارات براي ورود به این موضوع و مطالعه درزمینهٔ حاشیه نشینی موفق شدند 36
محله داراي مشکل در شهر کرمانشاه شناسایی کنند که تعداد 13 محله از این محلات مشکلات آن ها به لحاظ موضوع حاشیه نشینی

 
و اسکان غیررسمی حادتر و پیچیده تر تشخیص داده شد. 

رنجبر افزود: سال گذشته اعتبار حدود 8 میلیارد تومان از طریق ستاد بازآفرینی پایدار شهري در وزارت راه و شهرسازي براي روشنایی
و ساماندهی پیاده روها و معابر و تکمیل پروژه فاضلاب محله آقاجان اختصاص و هزینه شد و شهرداري کرمانشاه نیز طی 2 سال اخیر



 
بسیاري از معابر و کوچه ها این محله را آسفالت کرده، اما هنوز بخشی از کار باقی مانده است. 

وي تصریح کرد: هرساله اعتباراتی از طریق ستاد بازآفرینی پایدار شهري به محلات حاشیه نشین اختصاص داده می شود اما واقعیت
امر این است که این اعتبار براي پاسخگویی به مشکلات محلات حاشیه نشین کافی نیست و نیاز به اعتبارات بیشتري براي حل

 
مشکلات این محلات وجود دارد. 

 
سازمان برنامه وبودجه اختصاص اعتبار را منوط به رفع مشکلات حاشیه نشینان کند 

رنجبر مشکلات محلات حاشیه نشین را نبود زیرساخت هاي اولیه و مشکلات فرهنگی دانست و گفت: این محلات نیازمند ایجاد
زیرساخت هاي اولیه، عمران و آبادانی ازجمله ساماندهی معابر، آسفالت معابر، پیاده روسازي، تسهیل در تردد مردم، زیباسازي، ساخت
پارك و مسجد و پروژه هاي فاضلاب کشی و… هستند و به لحاظ فرهنگی نیز نیاز به ایجاد و توسعه مراکز فرهنگی و مذهبی در این

 
محلات وجود دارد. 

فرماندار کرمانشاه با تأکید بر اینکه محلات حاشیه نشین نیازمند اقدامات جدي تر ازلحاظ زیرساخت ها، اقتصادي و ایجاد اشتغال و
بالا بردن درآمد مردم است، افزود: معتقدم اگر همه ادارات و سازمان هاي مسئول عزم جدي براي حضور قوي و اقدام در این محلات

 
داشته باشند، می توانیم براي ارتقا سطح زندگی و رفع مشکلات این محلات اقدامات خوبی را انجام دهیم. 

 
برخی از دستگاه ها باوري به رفع مشکلات محلات حاشیه نشین ندارند 

وي لازمه ورود جدي تر ادارات را براي رفع مشکلات حاشیه نشینان را ملزم کردن آن ها دانست و اظهار کرد: در مرحله اول سازمان
مدیریت و برنامه ریزي استان با جدیت می تواند اختصاص اعتبارات به ادارات را منوط به توجه جدي و رفع مشکلات محلات حاشیه

 
نشین کند که این موضوع باید تبدیل به یک باور و یک الزام براي همه ادارات و نهادها شود. 

رنجبر، اقدامات انجام شده براي رفع مشکلات محلات حاشیه نشین را کافی ندانست و بیان کرد: همه ادارات باید طرحی مدون

 
پیوست تمامی پروژه ها و برنامه هایشان براي محلات حاشیه نشین داشته باشند و اولویت کاري همه مسئولان استانی شود. 

در این محلات به دلیل ضعف بنیه مالی جرایم خاصی وجود دارد که نیازمند توجه جدي همه ادارات و نهادهاي دخیل استفرماندار
کرمانشاه با تأکید بر اینکه نباید محلات حاشیه نشین مورد فراموشی و غفلت قرار بگیرند، تصریح کرد: در این محلات به دلیل ضعف

 
بنیه مالی جرایم خاصی وجود دارد که نیازمند توجه جدي همه ادارات و نهادهاي دخیل است. 

وي گفت: مجمع نمایندگان استان با پیگیري سازمان مدیریت و برنامه ریزي و حمایت هاي استانداري بایستی تلاش کنند که براي
ساماندهی و رفع مشکلات محلات حاشیه نشین شهر کرمانشاه که جمعیت قابل توجهی تحت عنوان اسکان غیررسمی و حاشیه نشین
را در خودش جاي داده، ردیف اعتباري ملی در بودجه سالیانه اختصاص بدهند چراکه بودجه هاي استانی ما در کمیته برنامه ریزي

 
شهرستان به هیچ وجه جوابگوي نیازهاي شهر کرمانشاه نیست چه برسد به اختصاص اعتبار به محلات حاشیه نشین. 

 
دلیل بروز آسیب هاي اجتماعی در محلات حاشیه نشین 

معاون اجتماعی فرمانده انتظامی استان کرمانشاه در گفتگو با خبرنگاران، به رابطه میزان و نوع جرایم مختلف با موضوع حاشیه نشینی



پرداخت و گفت: جرم یک آسیب اجتماعی است و به دلیل مؤلفه هاي دخیل در آسیب هاي اجتماعی نمی توان مقایسه اي بین میزان

 
وقوع جرایم در محله هاي مختلف شهر کرمانشاه داشته باشیم. 

محمدرضا آمویی، این مؤلفه ها را وسعت مکانی حوزه سرزمینی، تعداد جمعیت، تفاوت سطح فرهنگی و میزان سواد، میزان
برخورداري ساکنین از رفاه اجتماعی و خدمات شهري و میزان تمکن مالی و بهره مندي اقتصادي مناطق مختلف شهر کرمانشاه

 
دانست. 

وي بابیان اینکه در محله هاي مختلف تفاوت هایی ازنظر میزان و نوع جرایم و آسیب هاي اجتماعی وجود دارد، تأکید کرد: حتی نوع
جرایم در مناطق حاشیه نشین متفاوت است، به طور مثال؛ اعمال مجرمانه یک منطقه خاص خریدوفروش مواد مخدر و در منطقه

 
دیگر فروش انواع سلاح است. 

معاون اجتماعی فرمانده انتظامی استان کرمانشاه افزود: در مناطق حاشیه نشین شهر کرمانشاه به دلیل مؤلفه هایی از قبیل عدم رفاه
اجتماعی، مشکلات اقتصادي، بیکاري و فقر که به نوعی مؤلفه هاي اصلی وقوع جرم هستند، به وضوح شاهد خریدوفروش مواد مخدر،

 
مصرف مواد مخدر و… هستیم. 

آمویی با بیان اینکه نمی توان نسبت مجرم بودن به همه ساکنین محله هاي حاشیه نشین داد، گفت: متأسفانه شاهد بروز و ظهور

 
چهره خشنی از مجرمان ساکن این مناطق هستیم. 

وي به راهکارها و اقدامات پلیس در 2 جنبه ایجابی و سلبی در جهت پیشگیري و برخورد با جرایم به خصوص در مناطق حاشیه شهر
کرمانشاه اشاره کرد و افزود: معاونت اجتماعی نیروي انتظامی در جنبه ایجابی براي پیشگیري از وقوع جرم در این مناطق اقدام به
برگزاري کلاس هاي آموزش همگانی براي مردم در رابطه با آسیب هاي اجتماعی، کلاس هاي آموزش چهره به چهره در مدارس و
مساجد، برگزاري جلساتی با اولیا و مربیان در مدارس و همراه ساختن و مشارکت گیري از سازمان هاي مردم نهاد و دستگاه هاي

 
دولتی و غیردولتی در این موضوع کرده است. 

آمویی ادامه داد: یکی از اقدامات مؤثر این معاونت ارائه خدمات مشاوره اي و مددکاري اجتماعی رایگان و نیز حمایت هاي لازم از افراد

 
در سطح تمامی کلانتري هاي استان در جهت کاهش آسیب هاي اجتماعی و بهبود وضعیت زندگی مناطق حاشیه نشین است. 

معاون اجتماعی فرمانده انتظامی استان کرمانشاه به جنبه دیگر اقدامات پلیس در حوزه برخورد با جرایم پرداخت و اظهار کرد: اقدام

 
سلبی در قالب طرح هاي انتظامی و عملیاتی از قبیل طرح پاك سازي محلات آلوده اجرا می شود. 

وي تأکید کرد: در حوزه آسیب هاي اجتماعی بسیاري از دستگاه ها قدرالسهمی براي پیشگیري و اقدامات مؤثر در موضوع حاشیه

 
نشینی دارند و متولیان امر باید با همراهی و همکاري هاي زنجیره وار به این قضیه به طور جد ورود پیدا کنند. 

 
حاشیه نشینی 33 درصدي در شهر کرمانشاه 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان کرمانشاه و فعال حوزه آسیب هاي اجتماعی و فرهنگی در گفتگو با خبرنگاران، گفت: بیش از 33

 
درصد از جمعیت کلان شهر کرمانشاه در سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه شهر زندگی می کنند. 



حجت الاسلام یوسف احمدي به ویژگی هاي حاشیه نشینان در شهر کرمانشاه اشاره کرد و گفت: بیشتر این افراد مهاجر روستایی و
عشایري هستند که به عنوان یک شهروند در نظام اجتماعی و اقتصادي جامعه شهري پذیرفته نشده، فاقد شغل رسمی و مهارت هاي

 
لازم شغلی، داراي سلامتی در معرض تهدید و نیز درآمد، سطح سواد، سرمایه اجتماعی و اقتصادي پایینی هستند. 

وي ریشه عمده حاشیه نشینی در شهر کرمانشاه را فقر، بیکاري، درآمد پایین، نامناسب بودن نظام مقررات ساختمان، نابرابري

 
اجتماعی، رانده شدگی تدریجی خانواده هاي فقیر و یا افراد از مرکز به حاشیه شهر دانست. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان کرمانشاه به مشخصات محلات حاشیه نشین پرداخت و افزود: محله هاي حاشیه نشین در محدوده
اطراف شهر کرمانشاه به صورت ساخت وسازهاي غیراستاندارد و غیرقانونی شکل گرفته اند که در این محلات پایین بودن سطح
بهداشت ازنظر کاهش امید به زندگی، افزایش بیماري ها، فقر غذایی، بالا بودن آمار مرگ ومیر مادران در دوران بارداري و یا هنگام
زایمان، فقدان و ضعف جدي در دسترسی به خدمات پایه شهري از قبیل آب، برق، بهداشت محیط، دفع فاضلاب، آسفالت معابر و

 
خیابان ها، روشنایی معابر و نیز بروز جرایم و انزواي اجتماعی بسیار مشهود است. 

احمدي گفت: بروز بیماري هاي مختلف، آلودگی هوا، آب وخاك به دلیل دپوي زباله، اشتغال به مشاغل غیرعادي و غیرقانونی و نیز
وجود کودکان کار از مهم ترین آسیب ها و تهدیدات محیطی سکونت هاي غیررسمی محلات حاشیه شهر است که بر اقتصاد و

 
فرهنگ جامعه شهرنشینی آثار و تبعات سو دارد. 

 
حاشیه نشینی، بازتاب بی عدالتی اجتماعی و اقتصادي 

وي به عوامل حاشیه نشینی در کرمانشاه اشاره کرد و تأکید کرد: در جریان هشت سال جنگ تحمیلی که تقریباً تمامی شهرهاي
مناطق مرزي زیر آتش خمپاره و توپ و موشک هاي دشمن بعثی قرار داشت، تخلیه شهرها و روستاهاي کرمانشاه شهروندان آن
مناطق را به مرکز استان کشاند و بعضی از این مهاجران پس از پایان گرفتن جنگ نیز به منطقه خودشان بازنگشتند و اغلب خانواده
هایی بودند که توان مالی و موقعیت شغلی و درآمدي مناسبی را براي معیشت و ادامه زندگی نداشته و حاشیه شهر را براي سکونت

 
برگزیدند و با ورود به مشاغل کاذب براي تأمین زندگی، در حاشیه اطراف شهر کرمانشاه ماندگار شدند. 

احمدي با اشاره به هجوم روستاییان براي سکونت در شهر به عنوان عامل دیگر حاشیه نشینی، تصریح کرد: خشک سالی و رکود کار
کشاورزي و دامداري که تنها تأمین کننده درآمد روستانشینان بوده موجبات مهاجرت و ورود به شغل هاي کاذب را فراهم کرد و این
در حالی است که اگر مسئولان به ساماندهی مشاغل روستایی و رفع تنگناها و چالش هاي روستا و روستانشینان می پرداختند این

 
اتفاق نمی افتاد و اکنون این موضوع به عنوان یکی از آسیب هاي اجتماعی، دغدغه فکري مسئولان و شهروندان نمی شد. 

 
تنها در حد حرف و گفتار به رفع معضل حاشیه نشینی پرداخته می شود 

این فعال حوزه آسیب هاي اجتماعی و فرهنگی یکی دیگر از عوامل حاشیه نشینی را وسعت و گسترش بی رویه شهر کرمانشاه دانست
و ادامه داد: واردکردن روستاهاي مجاور شهر به عنوان بخشی از شهر کرمانشاه که ظاهراً و ازنظر جغرافیایی این تغییرات فقط ازنظر
اسمی اتفاق افتاد و در موقعیت پیشین آن ها تغییري حاصل نشد که بدین ترتیب این وسعت شهري ازنظر جغرافیایی علاوه بر آنکه

 
شهریت و شهرنشینی را وسعت نداد، موجب گسترش حاشیه نشینی با نام و نشان شهرنشینی شد. 

وي با بیان اینکه معضل حاشیه نشینی به دغدغه مسئولان کشوري و استانی تبدیل شده است، تأکید کرد: این معضل فقط در حد



حرف و گفتار به آن پرداخته می شود، چراکه شهرنشینی چه در متن باشد و چه در حاشیه، به خدمات شهري نیاز دارد که همه این
خدمات برنامه ریزي و تأمین اعتبارات مالی می خواهد و بیشترین آن را مانند آسفالت معابر عمومی باید شهرداري تأمین کند اما
درآمدهاي شهرداري به گونه اي است که در انجام خدمات شهري متن شهر به دلیل نداشتن درآمد کافی درمانده شده است چه برسد

 
به پرداختن به حاشیه هاي شهر کرمانشاه. 

احمدي اظهار کرد: هرازگاهی مسئولان ازنظر دغدغه مسئولیت ساماندهی شهري به مسئله حاشیه نشینی نیز می پردازند اما چون
حاشیه هاي شهري تقریباً دور از دید مسئولان قرارگرفته اند به گونه اي دورافتاده و در بعضی از همین مناطق حاشیه نشین بدان
گونه که مقامات قضائی و انتظامی در مواردي اشاره می کنند برخی تخلفات، نادیده گرفتن قوانین، حق شهروندي و دیگر معضلات

 
شهري صورت می گیرد. 

به دلیل نبود اعتبارات لازم حتی براي این ساماندهی هم برنامه ریزي نشده است مگر روي کاغذ و تنظیم دفتر صورت جلسات!وي
اضافه کرد: به همین دلیل است که کارشناسان این حوزه معتقدند باید براي ساماندهی حاشیه هاي شهر هزینه و برنامه هاي قابل
قبولی را ارائه کرد که البته طی سال هاي اخیر گاهی به عنوان یکی از آسیب هاي اجتماعی از سوي مسئولان ذي ربط به آن پرداخته
می شود اما به دلیل نبود اعتبارات لازم حتی براي این ساماندهی هم برنامه ریزي نشده است مگر روي کاغذ و تنظیم دفتر صورت

 
جلسات. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان کرمانشاه به سیاست ها و اقدامات پیشگیرانه در ظهور و رشد حاشیه نشینی و نیز بحث سلامت محیط
اجتماعی و کاهش نرخ جرم و آسیب هاي اجتماعی این مناطق پرداخت و گفت: برخی از اقدامات از قبیل بهسازي و نوسازي بافت
هاي روستایی باهدف کاهش انگیزه مهاجرت روستا به شهر، اصلاح ساختار نظام شهري و رفع کاستی هاي موجود در قوانین و
نهادهاي برنامه ریزي و ارتقاي کیفیت و سطح خدمات رسانی به گروه هاي آسیب پذیر و اقشار کم درآمد می تواند در پیشگیري از

 
معضل حاشیه نشینی مؤثر باشد. 

احمدي دیگر اقدامات را ساماندهی وضعیت اشتغال و رفع بیکاري، ارتقاي نرخ سواد و فرهنگ شهرنشینی، توزیع عادلانه امکانات و
خدمات شهري بین شهروندان و حاشیه نشینان، جلوگیري از تمرکز فعالیت هاي اقتصادي در شهرها و انتقال آن به شهرهاي کوچک
و مناطق دیگر، کاهش ضریب احساس محرومیت در میان حاشیه نشینان، ساماندهی محلات حاشیه نشین و جلوگیري از گسترش

 
ساخت وسازهاي غیرمجاز در مناطق حاشیه شهر اعلام کرد. 

به گفته وي، به رسمیت شناختن حقوق شهروندي ساکنان مناطق حاشیه نشین در برنامه ریزي هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی و
کالبدي، افزایش تدابیر امنیتی نظارتی و رسیدگی مستمر نهادها به محلات حاشیه نشین، توانمندسازي محلات حاشیه نشین و
دسترسی به خدمات اجتماعی، اجراي طرح واکسیناسیون محیطی و اجتماعی در مقابل جرم و آسیب هاي اجتماعی، تأمین امنیت و
عدالت اجتماعی، کاهش نابرابري هاي اقتصادي و فرهنگی در بین قشرهاي مختلف جامعه و مناطق مختلف کشور از دیگر ضروریات

 
سیاست ها و اقدامات پیشگیرانه در بحث حاشیه نشینی است. 

 
افزایش آمار حاشیه نشینان در شهر کرمانشاه 

حاشیه نشینی و سکونتگاه هاي غیررسمی به عنوان یک چالش عمده اجتماعی، اقتصادي و سیاسی دامن گیر بسیاري از شهرهاي
جهان به ویژه کلان شهرهاي درحال توسعه کشور ازجمله شهر کرمانشاه است و در این میان تصمیم سازان و تصمیم گیران می توانند
نقش تشدیدکننده و یا تعدیل کننده براي این چالش داشته باشند اما معمولاً برنامه ریزان شهري این محلات را به دست فراموشی و



 
غفلت سپرده اند. 

در مواجهه با پدیده حاشیه نشینی باید راهکار پیشگیري از قبیل اعطاي وام و اعتبارات کشاورزي به روستاییان و بالا بردن سطح رفاه
و کیفیت زندگی در روستاها و راهکار مداوا را با گسترش عدالت اجتماعی و اقتصادي، بهبود بخشیدن کیفیت زندگی و وضعیت
زیرساخت ها، رسمیت شناختن حق سکونت، ایجاد اشتغال و کارآفرینی، ساخت یا ساماندهی مراکز آموزشی، خانه هاي بهداشتی و

 
فضاي سبز و تفریحی و جذب و مشارکت در نظام شهري براي ساکنین این محلات اجرا کرد. 

همچنین ساماندهی و بهسازي مناطق حاشیه به جاي تخریب و تخلیه اجباري می تواند بسیار موفق تر و مفیدتر براي رفع معضل

 
حاشیه نشینی شهر کرمانشاه باشد. 

گرچه خودداري از بزرگنمایی و سیاه نمایی از این آسیب یک اصل براي شناخت واقعیت هاي مربوط و پیشگیري و مقابله با آن است،
اما واقعیت تلخ نشان از افزایش آمار حاشیه نشینان در شهر کرمانشاه دارد که هیچ همخوانی با تراز کشور اسلامی و انقلابی ندارد.
هرچند بخشی از این آسیب پیامد تغییرات اجتماعی است اما نمی توان نقش غفلت مسئولان، رها شدن این مسئله و جدیت نداشتن

 
در بررسی و پیگیري آن از سوي متولیان امر را نادیده گرفت. 

خبرنگار مهر براي اطلاع یافتن از برنامه ها و اقدامات انجام شده متولیان امر حاشیه نشینی به سراغ مدیرکل امور اجتماعی استاندار
کرمانشاه رفت اما متأسفانه باوجود تماس ها و پیام هاي مکرر موفق به دریافت پاسخی نشد که این عدم پاسخگویی با توجه به

 
حساسیت موضوع حاشیه نشینی و تبعات آن در جامعه، خالی بودن دست متولیان اصلی امر را در گمان ها پررنگ تر می کند. 

همه در برابر حل بحران حاشیه نشینی در کرمانشاه مسئول هستیم و باید دانست که حل این بحران زمان برَ و بر اساس شیوه زیستی،
سبک زندگی و مناسبات اجتماعی و … انجام شود، نه تهاجمی و ناگهانی که نتیجه عکس خواهد داد.
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وضعیت زنان سرپرست خانوار در فارس 

معصومه فروتن،معاون بهزیستی استان فارس در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان این که در استان فارس حدود 15 هزار زن بی
سرپرست و بدسرپرست وجود دارد، گفت:این زنان از طریق مراکز پایگاه هاي اجتماعی و اورژانس ها شناسایی و به ما اطلاع رسانی می

 
شوند. 

تابناك فارس به نقل از ایرنا:برشی اندك از زندگی این قشرها که تنهایی آنان با هجوم ویروس کرونا بیش از دیگر قشرها در دریاي
متلاطم دوران به صخره هاي ناکامی خورد، می تواند تا حدي بیانگر روزگار کرونازده آنان باشد: هنوز آفتاب بالا نیامده بود، ابرهاي
سیاه تمام آسمان را پوشانده بودند،سوز سرما وزیدن گرفت. او دست هایش را به هم مالید، نفسش را به دستانش "ها " کرد تا کمی

 
گرم شوند.نگاهی به انتهاي خیابان کرد، برگ هاي زرد پاییزي هنوز در سرماي اوایل زمستان روي آسفالت آرمیده بودند. 

در دلش گفت "امیدوارم امروز روز خوبی باشه و بتونم براي بچه هایم لقمه نانی فراهم کنم."سرش را برگرداند و نگاهی به سمت در
خانه اش انداخت، به یاد چشم هاي معصوم دختر دو ساله اش و نگاه منتظر پسر 10 ساله خود افتاد. براي رفتن مصمم تر شد و به راه
افتاد.چند سال پیش بود که بر اثر یک تصادف،همسر خود را از دست داد.او مجبور بود بر سر چهار راه یا در نزدیکی مترو بساط خود

 
را براي دستفروشی شال و کلاه هایی که از قبل بافته بود،پهن کند بلکه مشتري پیدا شود و از او خریدي بکند. 

مثل روزهاي گذشته نگران بود که مبادا امروز هم نتواند کاسبی خوبی داشته باشد.به دختر همسایه شان گفته بود که اسم و شماره
تلفن او را در فضاي مجازي بگذارد تا مشتري ها پیدایش کنند اما از سفارش هاي مجازي هم خبري نبود چرا که مردم از ترس شیوع

 
ویروس کرونا کمتر از خانه بیرون می آمدند و خیلی به فکر شال و کلاه زمستانه نبودند. 

 
به خاطر یک لقمه نان 

این تنها تکه اي از درد و رنج زنان بی سرپرست است که تکیه گاهی جز خود و خدایشان ندارند؛زنانی که بیش از هر قشر دیگري رنج
می برند و عذاب می کشند.افرادي که به اجبار روزگار می بایست در زمستان سرد کانون گرم خانواده هایشان را رها کنند و دل به کار

 
و سرما بسپارند؛ آن هم فقط به خاطر یک لقمه نان. 

کرونا، تورم،گرانی،تحریم، نبود تولید، همه و همه دست به دست هم داده و هر چه بیشتر گلوي گردانندگان مشاغل خانگی به خصوص

 
زنان بد سرپرست و بی سرپرست را می فشارد. 

اکثر افراد معنی بی سرپرست را به خوبی می دانند اما هستند عده اي که تاکنون واژه بدسرپرست به گوششان نخورده و آن را درك
نمی کنند.بدسرپرست ها همان هایی هستند که سرپرست مناسبی براي زندگی ندارند، همسرانی که نبودشان بهتر از بودشان است

 
چرا که نه تنها از نظر مالی و عاطفی حامی و پشتیبان خانواده هایشان نیستند بلکه سوهان روح آن ها هم هستند. 

برخی ها فکر می کنند فلانی داراي همسر یا سرپرست است و به این ترتیب او را از برخی حقوق و مزایا محروم می کنند اما چه
همسري؟.همسري که دچار بلاي خانمان سوز اعتیاد است و یک شغل درست و حسابی ندارد یا همسري که از سر تنبلی و تن پروري

 
تن به هیچ کاري نمی دهد و یا همسرانی که به دلیل جرم و جنایت در زندان ها به سر می برند. 

زهرا نظري می گوید: همسرم در یک درگیري مقصر شناخته شده و حالا چند سالی می شود که در زندان به سر می برد؛من و سه



فرزندم هیچ حامی و پشتیبانی نداریم، خودم در منازل،خدمتکاري می کنم. صبح ها خانه را ترك می کنم و ساعت 7 شب به خانه می
آیم. بچه هایم هم مجبورهستند که سر چهار دستگیره و دم کشی هایی که تهیه می کنم بفروشند،چون دستمزد من کفاف اجاره

 
خانه را هم نمی دهد. 

 
نسخه کرونا براي مشاغل خانگی 

سایه شوم ویروس کرونا بر سر مشاغل خانگی سایه گسترانیده و سنگینی آن بیش از همه گریبانگیر زنان بی سرپرست شده
است.مشاغل اصیل ایرانی مثل قالی بافی و جاجیم بافی، زردوزي و پولک دوزي نیز به دست فراموشی سپرده شده، هنرهاي اصیل و

 
ارزشمندي که در هجوم کرونا، گرانی، تورم و تحریم تنها دلسردي را نصیب هنرمندانش کرده است. 

این وضعیت در حالی رقم می خورد که در عصر فناوري و ارتباطات زندگی می کنیم، از طرفی هم با شیوع ویروس کرونا می بایست به

 
این گونه مشاغل اهمیت بیشتري داده شود و در حمایت از آن اقدامات عملی و جدي تري صورت گیرد. 

 
ضرورت توجه به مشاغل خانگی مدرن و نوپا 

به باور عده اي از کارشناسان، آنگونه که باید به مشاغل خانگی چه از نظر تامین منابع مالی و چه از نظر استفاده از علم و فناوري
اهمیت داده نشده و برخی مشاغل که در کشورهاي پیشرفته از سال ها پیش راه اندازي شده در اینجا حتی اسم آن را هم نمی
دانند.مشاغل زیبا و جذابی که خانم ها می توانند بابکارگیري ظرافت در هنرنمایی آثار برخی را به صورت مدرن و امروزي در اختیار

 
مردم بگذارند. 

ابراهیمی، استاد دانشگاه شیراز و اقتصاددان با اشاره به مشاغل جدید و نوپایی که در خانه ها توسعه می یابد، با تاکید بر به بکارگیري
علم و تکنولوژي روز دنیا گفت:متاسفانه برخی فکر می کنند که مشاغل خانگی تنها در دسته صنایع دستی مثل قالیبافی است اما با

 
پیشرفت علم و تکنولوژي بسیاري از مشاغل جدید و نوپایی پدید آمده که در اقتصاد استان و کشور نقش بسزایی دارد. 

وي به تجربه کشورهاي توسعه یافته در اهمیت دادن به مشاغل خانگی زنان اشاره کرد و افزود:برخی کشورها، مثل چین ثابت کرده
که این مشاغل از اهمیت ویژه اي برخوردار است و نقش تعیین کننده اي در اقتصاد هر کشور دارد.به فرض مثال: پرورش گل و
گیاه،توزیع لوزام بهداشتی،پرورش گیاهان دارویی وکشت هاي گلخانه اي از جمله مشاغلی است که زنان به آن علاقه زیادي دارند و از

 
طرفی نیازهاي وارداتی را تامین می کند. 

 
فرصت هاي اشتغال در پشت قرنطینه هاي خانگی 

محمود خردمند، مدیر موسسه کارآفرینی در شیراز گفت: به طور کلی حوزه هاي صنعت، معدن و تجارت، کشاورزي و خدمات هر
کدام داراي زیر مجموعه هاي خاص خود بوده که با شیوع کرونا کمترین آسیب به بخش صنعت و بیشترین آسیب به بخش خدماتی
رسیده است. از این رو به سرمایه گذاران و افراد جویاي کار توصیه می شود که بیشتر به سمت کسب و کارهاي صنعتی روي آورند و

 
از فرصت هاي بوجود آمده از شیوع کرونا استفاده کنند. 

وي به فرصت هاي کارآفرینی که در پشت قرنطینه ها نهفته اشاره کرد و گفت:این روزها فرصت مناسبی است تا متقاضیان و افراد

 
جویاي کار و اشتغال با ایجاد مشاغل خانگی نه تنها امنیت مالی بلکه امنیت جانی خود را فراهم کنند. 

بر این اساس از آنجایی که در عصر ارتباطات و تکنولوژي به سر می بریم و از طرفی شیوه ویروس کرونا بیش از پیش دامن گیر زنان
بی سرپرست و بد سرپرست شده، فرصت مناسبی است تا متقاضیان و افراد جویاي کار با ایجاد مشاغل خانگی نه تنها امنیت مالی
بلکه امنیت جانی و روانی خود را فراهم کنند.چرا که راه اندازي کسب وکارهاي خانگی می تواند مزایاي گوناگونی مثل:حذف هزینه
هاي جاري محیط کار، رهن و اجاره، مالیات، عوارض و قبوض مصرفی، حذف هزینه ایاب و ذهاب، استفاده از نیرو و تخصص اعضاي
خانواده، ایجاد زمینه هاي کار خانوادگی، امکان انتقال تجارب از طریق آموزش هاي آنلاین، غیررسمی به شیوه استاد - شاگردي بین

 
اعضاي خانواده را در بردارد. 

مشاغل خانگی آن دسته از فعالیت هایی است که توسط عضو یا اعضاي خانواده در فضاي مسکونی در قالب یک طرح کسب و کار



بدون مزاحمت و ایجاد اخلال در آرامش واحد هاي مسکونی همجوار شکل می گیرد و منجر به تولید خدمت یا کالاي قابل عرضه به

 
بازار خارج از محیط مسکونی می شود. 

متقاضیان مشاغل خانگی متناسب با نوع فعالیت موردنظر خود یکی از فرم هاي ثبت نام (مستقل - تحت پوشش - پشتیبان) را
تکمیل می کنند. فرم هاي تکمیلی توسط دستگاه اجرایی ذي ربط بررسی و در صورت تائید طرح در دستگاه اجرائی مجوز مربوطه

 
صادر خواهد شد. 

متقاضیان وام مشاغل خانگی نیز براي دریافت تسهیلات ابتدا باید در طرح ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی که در حال اجراست،
مشاغل خود را به ثبت برسانند. سپس به صورت اینترنتی mashaghelkhanegi.ir نسبت به تکمیل فرم ها و کسب اطلاعات

 
موردنیاز اقدام کنند. 

فناوري خوب است اما گران به گفته برخی کارشناسان شناسایی زنان بی سرپرست و بد سرپرست چندان سخت نیست و می توان با
تحقیق و پرس و جو آن ها را پیدا کرد و با آموزش و راهنمایی به آن ها موثر واقع شد.چرا که خیلی از این زنان از خدمات و حمایت

 
ها یا اطلاعی و یا امید و اعتمادي ندارند. 

البته مشاغل خانگی به حمایت هاي مالی و اعتباري نیاز دارد چرا که در شرایط کنونی قیمت همه اجناس از یک بسته کرك تا یک

 
عدد لپ تاپ چندین برابر شده است. 

به گفته یکی از نوجوانان به نام نگین که قبلا در یک کافی نت مشغول به کار بوده است؛ او حالا براي این که بخواهد در خانه به کار
کامپیوتري مثل تایپ و فتوشاپ ادامه دهد، حداقل به یک لپ تاپ مناسب و قدرتمند نیاز دارد که قیمتش حدود 50 میلیون تومان

 
است. 

گرچه از گذشته هاي دور بسیاري از زنان براي کسب درآمد به مشاغل خانگی مانند قالیبافی، صنایع دستی، آرایشگري، شست وشو و
اتوکشی می پرداختند، امروزه تحولات حوزه فناوري اطلاعات و دسترسی سریع و راحت به اینترنت و شبکه هاي مجازي در سال هاي
اخیر کمک می کند تا مشاغل خانگی دچار تحول شگفت انگیزي شود و بازار به مراتب بزرگ تري را پیش روي خود ببیند. مشاغل

 
خانگی طیف وسیعی از کسب وکارها را دربر می گیرد، که در برخی کلانشهرها از جمله شیراز به خوبی شکل نگرفته است. 

بسیاري از زنان سرپرست خانوار از کلانشهرها گرفته تا شهرستان ها و روستاها به مشاغلی از جمله تولید مواد غذایی، شیرینی، ترشی،
صنایع بسته بندي، قالی بافی و خیاطی مشغول هستند،پرورش قارچ، پرنده و ماهی زینتی، گیاه زینتی و درست کردن پاکت کادو نیز

 
از دیگر مواردیست که برخی ها به آن می پردازند. 

بر اساس دستورالعمل سازمان هاي حمایتی، زنان سرپرست خانوار شامل: زنان بیوه، مطلقه، زنان خودسرپرست (زنان سالمند تنها) و

 
زنانی است که همسران آن ها معتاد، زندانی، بیکار، مهاجر، مشغول خدمت در نظام وظیفه یا از کار افتاده می شود. 

هرچند برخی زنان توانمند در پی درگیري با مشکلات مالی و روحی توانسته اند تا حدودي گلیم خود را از آب بکشند و تکیه گاه
نسبتا خوبی براي بنیان زندگی خود و فرزندانشان باشند اما آن ها هم به استراحت،تفریح و بودن در کنار فرزندان خود نیاز

 
دارند،فرزندان این زنان هم به در کنار مادر بودن و به تکیه به آن ها نیازمند هستند تا در آینده دچار مشکلات روحی و روانی نشوند. 

به باور کارشناسان و روانشناسان هرچند کرونا براي همه اقشار جامعه به نوعی، چالش هاي متعددي ایجاد کرده اما این مشکلات براي

 
زنان سرپرست خانوار ملموس تر و محسوس تر است. 

وضعیت زنان سرپرست خانوار در فارس معصومه فروتن،معاون بهزیستی استان فارس با بیان این که در استان فارس حدود 15 هزار
زن بی سرپرست و بدسرپرست وجود دارد، گفت:این زنان از طریق مراکز پایگاه هاي اجتماعی و اورژانس ها شناسایی و به ما اطلاع

 
رسانی می شوند. 

وي افزود: در برخی مواقع خود این زنان براي کمک و تحت پوشش قرار گرفتن اقدام و به ما مراجعه می کنند.زنان بی سرپرست و

 
بدسرپرست می توانند براي هر نوع کمکی با شماره 09177167663تماس بگیرند. 

فروتن با اشاره به برخی حمایت هاي سازمان بهزیستی فارس بیان کرد: همواره ارائه کمک هزینه معیشتی و تحصیلی در تمام



مقاطع،کمک هزینه ودیعه مسکن،برگزاري کلاس هاي آموزشی شغلی براي توانمندسازي، سرمایه کار بلاعوض، مشاوره و خدمات

 
اجتماعی،ارائه هزینه درمان و اجراي طرح غربالگري سلامت از سوي این سازمان انجام می شود. 

به گفته کارشناسان مشاغل خانگی یکی از برنامه هاي دولت در سال جهش تولید و براي طرح هاي اشتغال زایی است که داراي

 
بودجه معینی است. 

ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مسئول حمایت از این حوزه کسب و کار است. حمایت
ها در 3 فاز انجام می شود و از متقاضیان واجد شرایط که طرح شغل خانگی آن ها به تأیید کارشناسان برسد، پشتیبانی مالی و

 
تسهیلاتی می شود اما این امر تا چه اندازه محقق می شود؟ 

 
نقش کلیدي مشاغل خانگی 

جعفر قادري، نماینده مردم شیراز و زرقان و عضو کمیسیون برنامه و بودجه در مجلس شوراي اسلامی با بیان این که مشاغل خانگی از
اهمیت بالایی برخوردار است، گفت:همیشه و به خصوص در حال حاضر حمایت از این نوع کسب و کار ها نقش کلیدي داشته و باعث
می شود که از میزان واردات کم شود.از طرفی کسب و کارهاي خانگی به دلیل شیوع بیماري کرونا و کساد شدن بازار اهمیت زیادي

 
داشته و لازم است که در حمایت از این مشاغل به طور جدي تري اقدام شود. 

وي با تاکید بر این که تمام مشاغل در بخش هاي وزارت ارشاد،صنعت، معدن و تجارت و کشاورزي اولویت دارند، ادامه داد:براي این
که جامعه پربار و اقتصاد شکوفایی داشته باشیم می بایست همه این مشاغل در راس امور باشند و به هر یک از آن ها به یک درجه

 
اهمیت داده شود. 

نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس افزود: ما در نظر داریم تا در مجلس طرح حمایت از مشاغل خانگی را ارئه دهیم و براي رفع

 
مشکلات مالی و تامین مواد اولیه این مشاغل قدم هاي موثرتري برداریم. 

 
سهم 9 میلیارد تومانی در ایجاد مشاغل خانگی فارس 

پیش از این معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس گفته بود که امسال حدود 9 میلیارد تومان
اعتبار براي حمایت از مشاغل خانگی براي استان فارس درنظر گرفته شده که در مقایسه با سال هاي گذشته بسیار اندك و ناچیز

 
است. 

با این همه،وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی تعداد زیادي از این مشاغل را به صورت الکترونیکی و اینترنتی درآورده است تا کارهاي
ثبت نام و فعالیت شاغلین به سهولت انجام شود اما هنوز هستند افرادي که به دلیل سوءاستفاده کلاهبرداران در ارائه کالاها، اعتماد
چندانی به این نوع خریدها نداشته باشند. از جمله مواردي که موجب بی اعتمادي آن ها شده، کالاهاي تقلبی، اجناس بی کیفیت،

 
تاخیر در ارسال یا ظاهر متفاوت با کالاي تبلیغاتی است. 

 
ضرورت فرهنگسازي و اعتمادسازي خریدهاي اینترنتی 

ابراهیم عزیزي، نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شوراي اسلامی نیز با اشاره به اهمیت فضاي مجازي در حمایت از کارهاي
خانگی گفت:مسئولین امر می توانند با اعتمادسازي،کنترلِ گردانندگان کالاها،خدمات مجازي و ایجاد امنیت شبکه هاي اینترنتی

 
اطمینان و رضایت مشتریان را جلب و موجبات رشد مشاغل خانگی را فراهم کنند. 

وي با تاکید بر ریشه کن کردن معضل بیکاري گفت: آب و هواي مناسب و چهار فصل شیراز، ذوق و سلیقه مردمان این شهر، ارج و
منزلت هنرهاي ارزشمند و اصیل ایران قابلیت آن را دارد که در جهت رشد و پیشرفت مشاغل خانگی موثر واقع شود.



کارخانه نوآوري دهه فجر در آذربایجان غربی به بهره برداري می رسد

منبع: ایسناشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار آذربایجان غربی با اشاره به اهمیت نوآوري و خلاقیت در افزایش سرمایه هاي ملی و
منطقه اي، گفت: کارخانه نوآوري در زمینی به مساحت 3800 مترمربع دهه فجر امسال به بهره برداري می رسد.

نادر صادقی امروز سوم دي ماه در جلسه هماهنگی براي
ایجاد کارخانه نوآوري گفت: این کارخانه بستري براي
توسعه اقتصاد دانش بنیان در استان، ایجاد زیست بوم
کارآفرینی براي فناوران و نوآوران و بستري براي اشتغال

 
دانشجویان فارغ التحصیل خواهد بود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار آذربایجان غربی با
بیان این که فاز اجرایی این مهم بر عهده شهرداري ارومیه
است، بیان کرد: کارخانه هاي نوآوري محل تجمع شرکت
هاي نوپا و بازیگران جدید اکوسیستم نوآوري و کارآفرینی

 
هستند که مفهوم نوینی را از هم افزایی براي فعالان زیست بوم نوآوري با خود به همراه می آورند. 

 
وي افزود: دستگاه هاي اجرایی هماهنگی هاي لازم براي تسریع در روند بهره برداري از کارخانه را مدنظر قرار دهند. 

انتهاي پیام



200 میلیارد تومان براي ایجاد اشتغال پایدار در کردستان تخصیص یافت

منبع: کرد پرسشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري کردپرس، بهمن مرادنیا در نشست
کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري و سیزدهمین
جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان کردستان که با
حضور معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
برگزار شد، گفت: در استان کردستان ظرفیت هاي مطلوب

 
طبیعی و نیروي انسانی جوان و کارآمد وجود دارد. 

 
وي افزود: براي تکمیل چرخه و زنجیره ایجاد اشتغال و توسعه همه جانبه نیازمند حمایت هاي دولت و تسهیلات بانکی هستیم. 

مرادنیا ادامه داد: از همه مدیران می خواهم با تلاش و کار بیشتر زمینه ایجاد تحول در استان را فراهم کنند چرا که با روند فعلی نباید

 
امید چندانی به تغییر و تحول داشت. 

استاندار کردستان حمایت همه جانبه از بخش خصوصی و توانمندسازي واحدهاي تولیدي را مهم ارزیابی کرد و اظهار داشت: مطمئنم

 
با ظرفیت هاي موجود و حضور جوانان خلاق و با انگیزه می توان چهره استان دگرگون کرد. 

وي یادآوري کرد: کردستان به دلیل شرایط خاص خود در گذشته و به دلیل برخی کم کاري ها نتوانسته سهم خود را از منابع ارزان

 
قیمت دریافت کند و اکنون زمان آن است که این کمبودها جبران شود. 

در این جلسه معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استاندار کردستان وعده تخصیص 200 میلیارد تومان دیگر تسهیلات با بهره
پایین براي ایجاد اشتغال پایدار روستایی را داد تا از آن طریق طرح هاي موجود و معرفی شده به بانک ها بتوانند اجرایی و عملیاتی

شوند.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/10/03

 
در دیدار معاون اول رییس جمهور با اعضاي مجمع نمایندگان استان مازندران، تأکید شد؛ 

 
توسعه زیرساخت هاي مازندران، ضروري ست 

معاون اول رییس جمهوري در دیدار با اعضاي مجمع نمایندگان استان مازندران با تاکید بر اینکه، اقتصاد دریامحور زمینه اشتغال و
توسعه اقتصادي را فراهم می آورد، تصریح کرد که توسعه زیرساخت هاي گردشگري مازندران، متناسب با جمعیت گردشگران این

 
استان، امري ضروري است. 

اسحاق جهانگیري در این جلسه استان مازندران را استانی راهبردي و پراهمیت برشمرد و گفت: استان مازندران با برخورداري از

 
ظرفیت ها و مزیت هاي متعدد نظیر دریا و نزدیکی با پایتخت، شایسته پیشرفت و توسعه در زمینه هاي مختلف است. 

وي با اشاره به اشتیاق و علاقه مردم کشور براي سفر و گردشگري به استان هاي شمالی کشور، ضرورت تلاش براي تکمیل و توسعه
زیرساخت هاي گردشگري این استان ها را مورد تاکید قرار داد و گفت: باید تلاش کنیم با کمک بخش خصوصی زیرساخت هاي

 
گردشگري استان مازندران را متناسب با جمعیت مسافران و گردشگران ورودي به این استان ارتقاء دهیم. 

جهانگیري از دریا به عنوان یکی از مهم ترین ظرفیت هاي استان مازندران یاد کرد و اظهار داشت: اقتصاد دریامحور فقط منحصر به
ماهیگیري و شیلات نیست بلکه ده ها رشته صنعتی با محوریت دریا وجود دارد که می تواند در استان هاي ساحلی فعال شود و زمینه

 
اشتغال و توسعه اقتصادي را فراهم آورد. 

وي ادامه داد: در سواحل جنوبی کشور نیز از ظرفیت دریا آن طور که باید استفاده نشده است، در حالی که سواحل مکران می تواند به
کانون توسعه تبدیل شود. البته این دولت براي توسعه سواحل جنوبی کشور، طرح جامع توسعه سواحل مکران را تهیه کرده و در حال

 
اجراي آن است. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه به دلیل محدودیت هاي بودجه، توسعه متکی به بودجه دولت زمان بر خواهد بود، بر ضرورت
رفع موانع حضور و فعالیت بخش خصوصی در استان هاي شمالی کشور تاکید کرد و افزود: بخش خصوصی، بانک ها، صندوق هاي
بازنشستگی، شرکت هاي سرمایه گذاري و نهادهایی نظیر ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی ظرفیت هاي
بزرگی هستند که اگر شرایط فعالیت آنها در استان هاي شمالی کشور تسهیل شود، بیش از گذشته نسبت به سرمایه گذاري در این

 
استان ها تمایل پیدا خواهند کرد. 

جهانگیري با اشاره به مطالبه نمایندگان مردم استان مازندران در مجلس شوراي اسلامی مبنی بر وجود مشکل آب شرب در برخی
شهرهاي استان، تصریح کرد: تامین آب؛ به خصوص در شهرهاي پرجمعیت، موضوعی بسیار مهم است که نمی توان به سادگی از کنار

 
آن عبور کرد و حتما این موضوع در دستور کار دولت خواهد بود. 

وي اضافه کرد: دولت براي فاضلاب شهرهاي استان مازندران و نیز مدیریت پسماند در این شهرها برنامه ریزي کرده است و این

 
موضوعات را پیگیري خواهد کرد. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به سخنان نمایندگان استان مازندران در خصوص تالاب میانکاله، گفت: تالاب میانکاله
سرمایه اي ملی و پراهمیت براي کشور است که حتما باید احیاء شود و امیدوارم با مشارکت و همکاري استان هاي مازندران و گلستان

 
شاهد احیاء و حل مسایل میانکاله باشیم. 



جهانگیري با تاکید بر اهتمام ویژه دولت تدبیر و امید نسبت به تکمیل آزادراه تهران-شمال، خاطرنشان کرد: دولت، سرمایه گذاري و
وقت ویژه اي براي تکمیل این پروژه مهم گذاشته و خوشبختانه برخی قطعات آن افتتاح شده است که امیدوارم شاهد تکمیل و اتمام

 
هرچه سریع تر این آزادراه پراهمیت باشیم. 

در این جلسه که معاون رییس جمهور در امور مجلس نیز حضور داشت، استاندار مازندران و نمایندگان مردم این استان در مجلس
شوراي اسلامی نیز گزارشی از وضعیت استان ارائه کردند و به طرح پیشنهادات خود براي ارتقاي جایگاه استان و حل مسایلی همچون

مشکل آب شرب، فاضلاب استان و مدیریت پسماند، احیاي تالاب میانکاله و تکمیل زیرساخت هاي گردشگري استان پرداختند.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/10/03

 
شهر پروژه ها؛ شهر بندري نوشهر: 

 
افتتاح نیروگاه زباله سوز شهرستان نوشهر 

 
خبرشمال/ نوشهر-روح ا... سلطانی لشکناري / 

افتتاح نیروگاه زباله سوز، کلنگ زنی پروژه پل درون شهري ماشلک و واگذاري 75 هکتار اراضی جنگلی از سوي منابع طبیعی به

 
شهرداري نوشهر، سه خبر مهم در یک روز نوشهر بود. 

شهر بندري نوشهر که به عنوان شهر پروژه هاي عمرانی مختلف و همزمان شناخته شده است؛ در روزي که گذشت، شاهد سه رویداد

 
مهم و قابل توجه بود. 

افتتاح نیروگاه زباله سوز شهرستان نوشهر، کلنگ زنی پروژه پل 38 میلیارد تومانی ماشلک و واگذاري 75 هکتار اراضی جنگلی از

 
سوي منابع طبیعی به شهرداري نوشهر، مهمترین عناوین اخبار این روز بوده است. 

صبح پنج شنبه 27 آذرماه 1399؛ نیروگاه زباله سوز شهرستان نوشهر با ظرفیت امحاء و بهره وري 200 تن زباله در روز و تولید سه
مگاوات ساعت برق افتتاح و با آغاز به کار آن، گام مهمی در رفع دغدغه همیشگی شهرهاي غرب مازندران در بخش دفع زباله برداشته

 
شد. 

این نیروگاه با مشارکت شهرداري نوشهر و شرکت T.T.S و از منبع اعتبارات سفر مقام معظم رهبري_دولتی طی قریب 9 سال به

 
سرانجام رسید. 

مراسم افتتاح این پروژه 150 میلیارد تومانی؛ به صورت ویدیو کنفرانس و در پی سخنرانی و اعلام افتتاح توسط رییس دولت دوازدهم

 
رسمیت یافت. 

حسین زادگان استاندار مازندران، جمالی نژاد رییس سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور، امام جمعه شهرستان نوشهر، نماینده
مردم منطقه در خانه ملت، فرماندار، شهردار، اعضاي شوراي اسلامی نوشهر، بخشدار بخش مرکزي شهرستان و سایر مسئولین منطقه

 
در محل برگزاري این مراسم حضور داشته اند. 

 
استاندار مازندران: نیروگاه زباله سوز نوشهر؛ نخستین نیروگاه شمال کشور 

استاندار مازندران در افتتاح رسمی نیروگاه زباله سوز نوشهر، ضمن بیان اینکه با عنایت ویژه مقام معظم رهبري و اختصاص 25

 
میلیارد تومان از جانب ایشان این نیروگاه احداث شد، اظهار کرد: مابقی هزینه هاي صرف شده از محل اعتبارات دولتی اجرایی گشت. 
احمد حسین زادگان تصریح داشت: ساخت نیروگاه زباله سوز نوشهر به عنوان نخستین نیروگاه شمال کشور با هدف فراوري 200 تن
زباله تولیدي شهرستان هاي نوشهر، چالوس و کلاردشت و تولید حدود 3 مگاوات برق در ساعت، در سال 1390 در زمینی به مساحت

 
حدود 2 هکتار در منطقه "پلنگ چال" نوشهر آغاز شد و بعد از قریب یک دهه به بهره برداري رسید. 

وي با اذعان بر پیگیري مناسب جمالی نژاد در موضوع رفع معضل پسماند کشور، گفت: شخص آقاي رییس جمهور همواره بر رفع

 
پسماند در شمال کشور تاکید داشته است. با افتتاح نیروگاه نوشهر، مشکل زباله این شهر و چند شهر اطراف حل خواهد شد. 



حسین زادگان خاطرنشان کرد: این پروژه حاصل تلاش جمالی نژاد و معاونین وي در سازمان همیاري شهرداري ها و دهیاري هاي

 
کشور، شهرداري شهر بندري نوشهر و شرکت TTS است. 

استاندار مازندران، معضل نخاله هاي ساختمانی و تفکیک زباله از مبدا را از جمله مهم ترین مشکلات این استان برشمرد و متذکر شد:
این امر نیازمند فرهنگ سازي است و رسانه ها در بسط و گسترش این فرهنگ، نقش به سزائی دارند و در این میان هرچه زباله

 
کمتري تولید کنیم بهتر است. 

حسین زادگان ابراز امیدواري کرد: انشاالله پروژه دوم، زباله سوز ساري با توجه به پیشرفت 70 درصدي در چند ماه آینده افتتاح خواهد

 
شد. 

وي با اشاره به پیشرفت جذب اعتبار پسماند در مازندران افزود: موافقت کارخانه کمپوست شهرستان نور از وزارت کشور گرفته شده و
به زودي شروع خواهد شد و همچنین در اکثر شهرستان ها، پروژه ها در خط پردازش هستند و نیز تعدادي پروژه نیز شروع و به اتمام

 
رسیده اند و نیز بخشی احتیاج به تزریق اعتبار می باشد که در حال پیگیري می باشیم. 

 
جمالی نژاد: سراسر کشور، مخصوصا استان هاي شمالی؛ 

 
شاهد انجام طرح هاي مختلف در زمینه پسماند 

مهدي جمالی نژاد رییس سازمان همیاري شهرداري و دهیاري هاي کشور در حاشیه این افتتاح با اشاره به کاهش جایگاه پسماند در
کشور اظهار داشت: با استفاده از فناوري و تکنولوژي هوشمند و همچنین مشارکت شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه هاي پسماند

 
کشور از 3 هزار به 700 مکان کاهش یافته است. 

جمالی نژاد با اشاره به سرانه تولید زباله در کشور افزود: میزان تولید زباله در کشور 58 هزار تن می باشد و نیز طرح هاي مختلفی در
زمینه پسماند در کشور مخصوصا استان هاي شمالی در حال تکمیل است و همچنین افتتاح کارخانه کمپوست تنکابن در سال جاري

 
و نیروگاه زباله سوز ساري با 70 درصد پیشرفت فیزیکی تا پایان سال جاري از جمله طرح هاي پسماند در مازندران می باشد. 

رییس سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور با اشاره به اولویت ساماندهی پسماند در استان هاي شمالی افزود: مدیریت پسماند

 
به علت شرایط اقلیمی و بالا بودن سطح آب هاي زیرزمینی و دریا و جنگل از اولویت هاي دولت تدبیر و امید بوده است. 

BOT جمالی نژاد خاطرنشان کرد: این نیروگاه با اعتباري بالغ بر 112 میلیارد تومان و با مشارکت بخش خصوصی در قالب قرارداد

 
اجرائی شده و با ظرفیت تولید برق 14هزار مگاوات در سال به بهره برداري رسید. 

 
یزدانی فرماندار نوشهر: رفع موانع پروژه هاي عمرانی در دولت تدبیر و امید 

فرماندار شهرستان نوشهر در بخشی از این مراسم، طی اظهاراتی گفت: ساخت نیروگاه زباله سوز نوشهر به عنوان نخستین نیروگاه
شمال کشور با هدف فراوري 200 تن زباله تولیدي شهرستان هاي نوشهر، چالوس و کلاردشت و تولید حدود سه مگاوات برق که بنا

 
به وعده مسئولان وقت قرار بود حداکثر طی 2 سال به بهره برداري برسد در دولت تدبیر و امید محقق گشت. 

سعید یزدانی افزود: پس از آغاز فعالیت دولت تدبیر و امید، گره هاي کور مشکلات اجرایی شدن این طرح که بیشتر مربوط به موازین
زیست محیطی، کمبود زمین و نیز محدودیت هاي ورود تجهیزات به خاطر تحریم هاي ظالمانه بود، رفته رفته یکی پس از دیگري باز

 
شد و روند اجرایی آن که در حد کلنگ زنی باقی مانده بود، شتاب گرفت. 

 
امانی شهردار نوشهر: شهر بندري نوشهر؛ 

 
شهر پروژه هاي مختلف و همزمان عمرانی 

در ادامه این مراسم؛ علی امانی شهردار نوشهر با اشاره به یادآوري کلنگ زنی پروژه نیروگاه سوز نوشهر در سال 90 گفت: این پروژه

 
نخستین نیروگاه زباله سوز کشور بعد از تهران است. 

وي ضمن تقدیر از شرکت TTS به عنوان شرکت سازنده نیروگاه، اظهار کرد: ساخت نیروگاه زباله سوز؛ گام مهمی در جهت رفع

 
مشکل زباله شمال کشور است. 



وي در بخش دوم از اظهارات خود، از کلنگ زنی احداث پل بزرگ ماشلک در محور درون شهري خبر داد و تصریح کرد: پل ماشلک
یکی از پل هاي حیاتی در داخل شهر نوشهر است که شهروندان همواره از ترافیک بر روي این پل رنج می برند؛ اما با همراهی اعضاي

 
شوراي اسلامی شهر، احداث آن با انجام مراسم کلنگ زنی در پی این مراسم، رسما آغاز خواهد شد. 

شهردار نوشهر ادامه داد: در مجموع این پل در دو قطعه به طول 40 متر و عرض 16 متر با 38 میلیارد تومان اعتبار احداث خواهد شد

 
که تاکنون دولت تنها 500 میلیون تومان براي مطالعه آن تخصیص داده است و مابقی نیازمند اعتبارات دولتی است. 

امانی ادامه داد: با حضور مدیر کل منابع طبیعی مازندران نوشهر و اعضاي شوراي اسلامی شهر، 75 هکتار از اراضی عرصه هاي جنگلی
جنوب نوشهر از رودخانه ماشلک تا نیرنگ طی قراردادي 15 ساله از سوي منابع طبیعی به شهرداري واگذار گشت تا تبدیل به پارك

 
مناسبی جهت استفاده شهروندان و گردشگران گردد. 

این پارك می تواند به عنوان جاذبه گردشگري و فرصتی تازه در امر اشتغال زایی باشد و به عنوان پشتوانه اي جهت دستیابی به

 
درآمدي پایدار براي شهرداري نوشهر به شمار آید. 

 
امانی شهر بندري نوشهر را شهر پروژه هاي مختلف و همزمان عمرانی نامید. 

 
هاشمی رییس شوراي اسلامی شهر نوشهر: 

 
رعایت فرایندهاي زیست محیطی در ساخت نیروگاه زباله سوز 

در بخش دیگر از مراسمِ افتتاح نخستین نیروگاه زباله سوز مازندران؛ جمیله هاشمی رییس شوراي اسلامی شهر نوشهر نیز از افتتاح
نیروگاه زباله سوز به عنوان یکی از اتفاقات خوب در سطح کشور یاد کرد و گفت: در این پروژه تمام فرایندهاي زیست محیطی مورد

 
توجه قرار گرفته است. 

وي ضمن اشاره به مراسم کلنگ زنی احداث پل درون شهري بر رودخانه ماشلک؛ اذعان داشت: پل جدید ماشلک به عنوان شاهراه
ورود و خروج نوشهر است که مطالبه چندین ساله مردم نوشهر می باشد و در ایام نوروز و تابستان داراي گره ترافیکی سنگینی می

 
شود. 

هاشمی ضمن قدردانی از همراهی اعضاي شوراي اسلامی شهر نوشهر گفت: احداث پل جدید می تواند نقش مهمی، در کاهش ترافیک

 
داشته باشد. 

 
مراسم کلنگ زنی احداث پل ماشلک نوشهر 

لازم به ذکر است؛ پس از پایان مراسم افتتاح نیروگاه زباله سوز نوشهر، در قالب مراسمی با حضور استاندار، امام جمعه، فرماندار،
نماینده منطقه در خانه ملت، شهردار و اعضاي شوراي اسلامی شهر نوشهر و... مراسم کلنگ زنی احداث پل ماشلک نوشهر نیز برگزار

 
گردید. 

38 میلیارد تومان، برآورد اعتبار ساخت این پل اعلام گردید اما ظاهرا تا این لحظه تنها 500 میلیون تومان از منبع دولتی تامین

 
گشت و شنیده ها حاکی از تقبل مابقی اعتبار از سوي شهرداري نوشهر می باشد. 

یادآور می گردد؛ در ابتداي تامین منبع اعتبار براي این پروژه، بنا بوده که 50 درصد از هزینه هاي اجرا را سازمان برنامه و بودجه
کشور متقبل گردد.



نقل قول فتاح از رهبرانقلاب درباره هزینه اموال بنیاد براي کرونا

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/10/03

نقل قول فتاح از رهبرانقلاب درباره هزینه اموال بنیاد براي

 
کرونا 

فارس/ رئیس بنیاد مستضعفان گفت: در موضوع کرونا از
رهبر انقلاب سوال کردم چقدر از اموال بنیاد را می توان
براي کرونا هزینه کرد؟ ایشان فرمودند «هرچه می توانید

 
کمک کنید» یعنی سقفی براي این کار تعیین نکردند. 

سید پرویز فتاح رئیس بنیاد مستضعفان صبح امروز چهارشنبه در مراسم افتتاح طرح هاي محرومیت زدایی نیروي زمینی سپاه، با بیان
اینکه سردار سلامی تقریبا هر ماه جلسه قرارگاه محرومیت زدایی امام حسن مجتبی را اجرا می کنند، گفت: بنده هم عضو آن جلسه

 
هستم و خودمان را موظف می دانیم که در این قرارگاه خدمتی را به مردم انجام دهیم. 

وي افزود: وضعیت مردم سطح پایین خوب نیست و این تورم افسار گسیخته فشار زیادي به مردم وارد کرده و لذا هرکاري می توانیم
باید انجام دهیم و این فرمان رهبر انقلاب است که به این اقدامات باید سرعت داد. در موضوع کرونا از رهبر انقلاب سوال کردم چقدر
از اموال بنیاد را می توان براي کرونا هزینه کرد؟ ایشان فرمودند «هرچه می توانید کمک کنید» یعنی سقفی براي این کار تعیین

 
نکردند. 

فتاح ادامه داد: هرچه که نیروي زمینی براي ما تعیین کرده است را با افتخار انجام می دهیم و از فرمانده نیرو می خواهم که به این
اقدامات سرعت ببخشند و ما مطمئن تر از نیروي زمینی که امین نظام و مرزداران کشور هستند براي محرومیت زدایی پیدا نمی

 
کنیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان تصریح کرد: تاکید ما بیشتر بر انجام اقدامات ماندگار محرومیت زدایی مانند ساخت مسکن است و این آمادگی
را داریم که حوزه ساخت مسکن را به صورت ویژه بپردازیم و به بنیاد علوي ماموریت دهیم تا هزاران مسکن براي محرومین با

 
همکاري نیروي زمینی سپاه بسازد. 

وي اظهار داشت: اشتغال اصل محرومیت زدایی است و در تخصیص وام براي این حوزه آمادگی کامل داریم. در حوزه تجهیز آمبولانس
براي مناطق محروم هم آماده همکاري با نیروي زمینی سپاه هستیم و براي تامین جهیزیه هم توان تامین بیش از آن چیزي که امروز

 
اهدا شد را داریم. 

فتاح با تاکید بر اینکه ما در محرومیت زدایی نمی خواهیم درگیر کارهاي پرهزینه شویم و تلاش داریم تا کارهاي کوچک و زود بازده
را انجام دهیم، تاکید کرد: چند روز پیش سردار سلامی با ما تماس گرفتند و ما براي حل مشکل غیزانیه 20 میلیارد لوله براي این کار



تامین کردیم و در اختیار قرارگاه خاتم الانبیا قرار دادیم. فلسفه بنیاد مستضعفان حمایت از محرومان است و این توصیه اکید رهبر

 
انقلاب است. من اطمینان می دهم که در این اقدامات جهادي کنار سپاه باشیم و خدماتی را به مردم عزیز انجام دهیم. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



افزایش بودجه بناید شهید در لایحه بودجه 1400

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/10/03

جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با جهانگیري شامگاه سه شنبه برگزار شد.

 
جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با جهانگیري شامگاه سه شنبه برگزار شد. 

گروه اقتصاد کلان بازارنیوز: اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس
جمهور در جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي
اسلامی با تأکید بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در کشور
گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي
کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي از مشکلات عبور
کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است که باید آن را پاس بداریم

 
و براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و
فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، اظهار داشت: تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال فشارهاي سنگین، اقتصاد
ایران دچار فروپاشی می شود اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و
مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز

 
به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با جدیت بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و افزود:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آنها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان در
دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آنها نیز روحیه ایثارگري را

 
در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

جهانگیري با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد تصریح کرد: باید تلاش کنیم مسایل
فرزندان شهدا همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهور استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70

 
درصد و بالاتر گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران دلسوز
کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند گفت:



دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان

 
کرد: با تلفیق این دو مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

جهانگیري از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند قدردانی کرد و
گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روزهاي اخیر کاهش تعداد فوتی ها و مبتلایان

 
به کرونا بوده است که امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران

 
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند. 

برچسب ها: جهانگیري ، مجلس ، بنیاد شهید



کار آفرینی جوان بشرویه اي براي 50 بانو

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/10/03

جوان بشرویه اي توانسته به پشتوانه ي همت و پشتکارش، اولین کارگاه پارچه بافی در این شهرستان را راه اندازي و براي
پنجاه نفر از بانوان شغل ایجاد کند.

زارعی جوان کارآفرین بشرویه اي در گفت و گو با خبرنگار
گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از بیرجند، گفت:
چندین سال است که به شغل نانوایی مشغول هستم، ولی
در سال 96 در نمایشگاه بین المللی مشهد به هنر حوله
بافی و توبافی علاقه مند شدم. علاقه اي که حالا انگیزه اي

 
براي شروع کار حوله بافی و توبافی شده است. 

او افزود: این علاقه باعث شد تا اولین دستگاه توبافی را از همان نمایشگاه خریداري کنم و در انبار نانوایی نصب کرده و شروع به کار

 
کردم. 

زارعی با بیان اینکه از صفر تا صد کار را خودش انجام می دهد، تصریح کرد: 50 بانو در این کارگاه پشت همین دستگاه ها مشغول به

 
کار شده اند. 

 
بیشتر بخوانید 

- توانمند سازي اشتغال استان با پرو بال دادن به مشاغل خانگی بانوان مشغول در این کارگاه از کار خود رضایت دارند و از اینکه یک

 
هنر قدیمی را احیاء کرده اند نیز خوشحال هستند. 

 
با پشتکار این جوان بشرویه اي صداي حوله بافی نه تنها در این کارگاه بلکه در خانه هاي روستاي شهرك بشرویه نیز پیچیده است. 

انواع حوله هاي کرباس، پارچه ها و لباس هاي سنتی که هنر بانوان هنرمند و خوش ذوق روستا است، اکنون راه خود را در بازار هاي

 
جهانی پیدا کرده است. 

 
دست بافته هاي این بانوان از طرق فضاي مجازي به انگلیس، آلمان و همچنین شهرستان هاي همجوار ارسال می شود. 

سلیمانی مسئول نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی بشرویه گفت: زارعی کارآفرین بشرویه اي اولین کارگاه حوله
بافی و پارچه بافی را در این شهر ایجاد کرده است. 



او افزود: با همتی که این جوان بشرویه اي داشت براي اولین بار در این شهر ساخت دستگاه پارچه و چله کشی را به صورت کامل

 
انجام داده است. 

 
قدم بعدي این کارآفرین راه اندازي بزرگترین کارگاه حوله بافی در روستاي شهرك شهرستان بشرویه است. 

در حال حاضر این جوان کارآفرین هنر پارچه بافی را به زنان روستا هاي همجوار هم آموزش می دهد تا این بانوان ادامه دهنده راه
گذشتگان خود باشند و هم درآمدي کسب کنند.



بهره برداري از طرح هاي وزارت نیرو با حمایت بانک ملی

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/10/03

نیروگاه 12 مگاواتی شهرك سالاریه ورامین که با حمایت هاي همه جانبه و تامین مالی بانک ملی ایران ساخته شد، امروز به
صورت ویدیو کنفرانس با حضور رضا اردکانیان وزیر نیرو، حمید مومنی مدیر امور شعب مستقل بانک ملی ایران، عبداالله

جلالی رییس شعبه مستقل فردوسی و همچنین سایر مسؤولان استانی و شهرستانی در قالب ...

نیروگاه 12 مگاواتی شهرك سالاریه ورامین که با حمایت هاي همه جانبه و تامین مالی بانک ملی ایران ساخته شد، امروز به
صورت ویدیو کنفرانس با حضور رضا اردکانیان وزیر نیرو، حمید مومنی مدیر امور شعب مستقل بانک ملی ایران، عبداالله جلالی رییس
شعبه مستقل فردوسی و همچنین سایر مسؤولان استانی و شهرستانی در قالب سی و سومین هفته پویش #هرهفته_الف_ب_ایران

 
افتتاح و به بهره برداري رسید. 

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این نیروگاه توسط بانک ملی ایران با پرداخت تسهیلات ارزي به ارزش 5 میلیون یورو و در
بخش ریالی به ارزش 252 میلیارد ریال با هدف افزایش پایداري و قابلیت اطمینان شبکه، تأمین برق، ایجاد ظرفیت جدید برق رسانی،
رضایت مندي مشترکان و بهبود پایداري شبکه به بهره برداري رسید که زمینه فرصت اشتغال براي 30 نیروي متخصص را فراهم

 
کرده است. 

لازم به ذکر است رویکرد بانک ملی ایران حمایت از صنایع، تولیدات داخلی و استفاده از حداکثر توان داخلی است و در این زمینه با
توجه به رویکرد اقتصاد مقاومتی، استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل هاي داخلی در اولویت قرار دارد. این بانک در سال هاي اخیر با
ورود به طرح هاي زیرساختی و به ویژه تأمین مالی نیروگاه هاي برق در حوزه تولید برق و انرژي هاي پایدار، تسهیلات قابل توجهی به

 
فعالان این بخش پرداخت کرده که در استان تهران هم در این زمینه فعالیت هاي شاخصی داشته است. 

نیروگاه 12 مگاواتی شهرك سالاریه شهرستان ورامین تأثیر بسیار فزاینده اي در تحقق اهداف وزارت نیرو در سال جهش تولید خواهد

 
داشت و در پیشبرد اهداف پدافند غیرعامل نیز حضور پررنگی دارد. 

هر_هفته_الف_ب_ایران عنوان پویشی است که براي افتتاح هفتگی طرح هاي بزرگ و مهم صنعت آب و برق مطرح است، این پویش
که سال گذشته با وجود تحریم هاي ظالمانه به خوبی با حمایت هاي همه جانبه و کمک هاي بی دریغ نظام بانکی به ویژه بانک ملی
ایران اجرا و در هر استان هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري شد، سال جاري نیز با 250 طرح و هزینه 50 هزار میلیارد تومان در 31

استان کشور تا پایان سال اجرا می شود.



طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است

منبع: عصر خودروشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/10/03

عصر خودرو- نماینده مردم علی آباد گلستان در مجلس یازدهم، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل خودباوري صنعتگران
کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد.

عصر خودرو- نماینده مردم علی آباد گلستان در مجلس یازدهم، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل خودباوري صنعتگران

 
کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر خودرو»، نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شوراي اسلامی ، طراحی و تولید محصول تارا را

 
حاصل خودباوري صنعتگران کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. 

رحمت اله نوروزي گفت: اگر خودروي مدرن و به روز وارد بازار شود، توجه مردم از سمت خودروهاي وارداتی و تولید خارجی به سمت

 
تولید ملی و داخلی معطوف خواهد شد. 

وي افزود: طراحی محصول تارا توسط ایران خودرو، نشانه بلوغ و رشد صنعت خودرو در سالیان اخیر است. با این که صنعت خودروي
کشور عمري بیش از چهار دهه دارد، اما در سال هاي ابتدایی به دلیل شرایط جنگ و نامناسب بودن شرایط تولید، پیشرفت چندانی
در صنایع خودروسازي کشور نیز حاصل نشد. اما در سال هاي اخیر جهش هاي قابل توجهی در توسعه صنعت خودروي کشو رداشته

 
ایم. 

نوروزي با بیان این که هم اینک نیز در شرایط جنگ اقتصادي هستیم، گفت: با این حال خودروسازي کشور به سطحی از خودباوري و

 
بلوغ رسیده که می تواند بدون حضور خارجی ها اقدام به طراحی و توسعه محصولات کند. 

نایب رییس فراکسیون کارگري مجلس، ضمن تاکید بر ایجاد فرصت براي جوانان و نخبگان کشور گفت: باید فعالیت ها به این سمت

 
هدایت شود که در صنعت خودرو پیشگام باشیم. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی، با بیان این که در سال جهش تولید باید شاهد جهش در کیفیت محصولات خودروسازان باشیم،

 
تصریح کرد: مدیرعامل ایران خودرو و وزیر صنعت در این باره وعده داده اند که گام هاي موثري بردارند. 

 
وي تصریح کرد: خودروسازان باید با استفاده از تکنولوژي و فناوري روز دنیا، نیاز و خواست مردم را برآورده کنند. 

نوروزي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري درباره خودکفایی و عدم وابستگی به سایر کشورها گفت: ما با نگاه نه شرقی و نه

 
غربی انقلاب کرده ایم و باید آرمان هاي خود را دنبال کنیم. 

وي پیشرفت هاي حاصل شده در صنعت خودرو را نویدي براي بهبود شرایط دانست و گفت: تولید قطعه و خودروي باکیفیت سبب

 
استقبال بازار می شود. 



نماینده مجلس یازدهم با بیان این که مخالف واردات خودرو هستیم، وارد شدن هر خودرو را عامل ضربه خوردن به اشتغال و رونق
اقتصادي دانست و گفت: باید با حمایت از صنعت داخلی به دنبال اشتغال پایدار و مولد در کشور باشیم.



نماینده مجلس یازدهم: طراحی و تولید تارا افتخار ملی است

منبع: پرشین خودروشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/10/03

نماینده مردم علی آباد گلستان در مجلس یازدهم، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل خودباوري صنعتگران کشور دانست
و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد.

به گزارش پرشین خودرو به نقل از خانه ملت، نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شوراي اسلامی ، طراحی و تولید محصول

 
تارا را حاصل خودباوري صنعتگران کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. 

رحمت اله نوروزي گفت: اگر خودروي مدرن و به روز وارد بازار شود، توجه مردم از سمت خودروهاي وارداتی و تولید خارجی به سمت

 
تولید ملی و داخلی معطوف خواهد شد. 

وي افزود: طراحی محصول تارا توسط ایران خودرو، نشانه بلوغ و رشد صنعت خودرو در سالیان اخیر است. با این که صنعت خودروي
کشور عمري بیش از چهار دهه دارد، اما در سال هاي ابتدایی به دلیل شرایط جنگ و نامناسب بودن شرایط تولید، پیشرفت چندانی
در صنایع خودروسازي کشور نیز حاصل نشد. اما در سال هاي اخیر جهش هاي قابل توجهی در توسعه صنعت خودروي کشو رداشته

 
ایم. 

 
 

نوروزي با بیان این که هم اینک نیز در شرایط جنگ اقتصادي هستیم، گفت: با این حال خودروسازي کشور به سطحی از خودباوري و

 
بلوغ رسیده که می تواند بدون حضور خارجی ها اقدام به طراحی و توسعه محصولات کند. 

نایب رییس فراکسیون کارگري مجلس، ضمن تاکید بر ایجاد فرصت براي جوانان و نخبگان کشور گفت: باید فعالیت ها به این سمت

 
هدایت شود که در صنعت خودرو پیشگام باشیم. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی، با بیان این که در سال جهش تولید باید شاهد جهش در کیفیت محصولات خودروسازان باشیم،

 
تصریح کرد: مدیرعامل ایران خودرو و وزیر صنعت در این باره وعده داده اند که گام هاي موثري بردارند. 



 
وي تصریح کرد: خودروسازان باید با استفاده از تکنولوژي و فناوري روز دنیا، نیاز و خواست مردم را برآورده کنند. 

نوروزي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري درباره خودکفایی و عدم وابستگی به سایر کشورها گفت: ما با نگاه نه شرقی و نه

 
غربی انقلاب کرده ایم و باید آرمان هاي خود را دنبال کنیم. 

وي پیشرفت هاي حاصل شده در صنعت خودرو را نویدي براي بهبود شرایط دانست و گفت: تولید قطعه و خودروي باکیفیت سبب

 
استقبال بازار می شود. 

نماینده مجلس یازدهم با بیان این که مخالف واردات خودرو هستیم، وارد شدن هر خودرو را عامل ضربه خوردن به اشتغال و رونق

 
اقتصادي دانست و گفت: باید با حمایت از صنعت داخلی به دنبال اشتغال پایدار و مولد در کشور باشیم. 



قم رتبه دوم پرداخت تسهیلات کرونایی در حوزه حمل ونقل برون شهري را

دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/10/03

قم- ایرنا- مدیرکل راه و شهرسازي قم گفت: بر اساس ارزیابی انجام گرفته قم بعد از استان گیلان، بیشترین میزان پرداخت
تسهیلات ویژه بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا  در حوزه حمل ونقل برون شهري را به خود اختصاص داده است.

قم- ایرنا- مدیرکل راه و شهرسازي قم گفت: بر اساس
ارزیابی انجام گرفته قم بعد از استان گیلان، بیشترین
میزان پرداخت تسهیلات ویژه بنگاه هاي آسیب دیده از
کرونا  در حوزه حمل ونقل برون شهري را به خود

 
اختصاص داده است. 

به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی اداره کل راه و
شهرسازي قم، حسن صبوري در این زمینه افزود: از سال
گذشته و هم زمان با شیوع ویروس کرونا، بسیاري از کسب
وکارها دچار خسارت و آسیب شدند که بر همین اساس

 
تسهیلاتی ویژه براي برخی کسب وکارها در نظر گرفته شد. 

وي اضافه کرد: یکی از این کسب وکارهاي حوزه حمل ونقل برون شهري شامل جاده اي، ریلی، هوایی و دریایی بوده است و از همین
رو با هدف جبران بخشی از خسارات وارده به این مشاغل و شرکت ها در اثر شیوع بیماري کرونا تفاهم نامه اي بین وزارت راه و
شهرسازي و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی امضا و بر اساس آن تسهیلاتی به رانندگان مسافري بین شهري و شرکت هاي حمل

 
ونقلی در نظر گرفته شد. 

وي با اشاره به این که به 88 درصد درخواست ها، تسهیلات پرداخت شده است، ادامه داد: به یک هزار و 774 راننده برون شهري بالغ

 
بر 16 میلیارد ریال تسهیلات 60 میلیون ریالی پرداخت شد. 

 
صبوري گفت: 13 شرکت مسافربري جاده اي با اشتغال 46 نفر پنج میلیارد و 200 میلیون ریال تسهیلات ویژه کرونا دریافت کردند. 

وي در خصوص پرداخت تسهیلات به شرکت هاي هواپیمایی نیز گفت: به هشت شرکت هواپیمایی با اشتغال 27 نفر مبلغ سه میلیارد

 
و 240 میلیون ریال تسهیلات پرداخت شد. 

به گفته وي، در مجموع یک هزار و 795 پرونده در خصوص کسب وکارهاي مربوط به حمل ونقل استان با اشتغال یک هزار و 847

 
نفر تشکیل شد که حدود 115 میلیارد ریال تسهیلات ویژه بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا به آن ها تخصیص یافت. 

برچسب ها 



 
- تسهیلات بانکی 

 
- قم 

 
- وزارت راه و شهرسازي 

- اتوبوس



گودباي پارتی ترامپ با رونمایی از نفتکش اقیانوس پیما

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/10/03

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء گفت: مراسم رونمایی از نفتکش اقیانوس پیما توسط متخصصین داخلی جهت «گود باي پارتی»
ترامپ قمارباز برگزار شده که دشمنان دریابند، علی رغم همه تحریم ها با تخصص نیروهاي ایرانی در شرکت صدرا توانسته

ایم از دومین نفتکش غول پیکر اقیانوس پیما رونمایی و به آب بی اندازیم.

به گزارش پایگاه 598، سردار سعید محمد عصر دیروز در حاشیه مراسم رونمایی و به آب
اندازي دومین نفتکش اقیانوس پیما توسط قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه در بوشهر اظهار
داشت: دومین کشتی نفتکش غول پیکر افراماکس به صورت «اي پی سی» توسط
قرارگاه سارندگی خاتم الانبیاء سپاه با ظرفیت 750 هزار بشکه در شرکت صدرا ساخته و

 
امروز آب اندازي شد. 

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه افزود: به همت جوانان متخصص ایرانی، در همه بخش هاي صنعت دریایی خودکفا شده ایم و امروز

 
براي ساخت هرگونه کشتی نیاز به بیرون از کشور نداریم. 

وي تصریح کرد: امروزه شرکت صدرا با حمایت هاي قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء سپاه قادر است که هرگونه شناور غول پیکر نفتی،

 
رزمی، صیادي و ... را بدون نیاز به بیرون از کشور ساخت کند. 

 
 

محمد با بیان اینکه شرکت صدرا نماد جهش تولید در کشور است، گفت: توافقات نهایی براي پروژه هاي رشادت، تعمیر 18 سکوي
پارس جنوبی و ساخت شناورهاي مختلف توسط شرکت صدرا انجام شده است که با این رویکرد براي افراد زیادي در شرکت صدرا

 
اشتغال زایی خواهد شد. 

وي تصریح کرد: براي ساخت این کشتی، حدود 500 نفر به صورت مستقیم و یک هزار و 500 نفر به طور غیرمستقیم در دو سال

 
اخیر مشغول به فعالیت بوده اند و اشتغال زایی شده است. 

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء تصریح کرد: مراسم رونمایی از نفتکش اقیانوس پیما توسط متخصصین داخلی جهت «گود باي پارتی»



ترامپ قمارباز برگزار شده که دشمنان دریابند، علی رغم همه تحریم ها با تخصص نیروهاي ایرانی در شرکت صدرا توانسته ایم از
دومین نفتکش غول پیکر اقیانوس پیما رونمایی و به آب بی اندازیم.



شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري یزد به وجود آمده است

منبع: نماشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد گفت: در استان یزد شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري به وجود آمده
است اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از این فرصت

ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي سایر برنامه هاي جانبی رویداد استفاده کنیم.

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد گفت: در استان
یزد شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري به وجود
آمده است اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه گذاري
استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از
این فرصت ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي

 
سایر برنامه هاي جانبی رویداد استفاده کنیم. 

به گزارش نما ،اکرم فداکار معاون توسعه مدیریت و منابع
استاندار یزد در نشست هماهنگی برگزاري رویداد 100
استارت آپ که در سالن کوثر استانداري یزد برگزار شد
ضمن اشاره به ظرفیت هاي استان یزد در حوزه فناوري و

نوآوري، خاطرنشان کرد: تاکنون تلاش شده با وجود نهادهاي بومی، تامین مالی و توسعه بازار مانند صندوق پژوهش و فناوري یزد و
فن بازار منطقه اي یزد و مشارکت بخش صنعت و کارآفرینان یزدي، سرمایه گذاري لازم براي سرمایه پذیران فعال در زیست بوم

 
کارآفرینی و نوآوري استان یزد انجام شود. 

فداکار ادامه داد: در استان یزد شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري به وجود آمده است اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه
گذاري استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از این فرصت ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي سایر برنامه

 
هاي جانبی رویداد استفاده کنیم. 

وي از همه دستگاه هاي استان خواست تا فعالانه با کاروان استانی رویداد 100 استارت آپ به ویژه در حوزه اطلاع رسانی و افزایش

 
حضور تیم هاي استارت آپی همکاري کنند. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد با اشاره به نقش مهم عناصر زیست بوم کارآفرینی و نوآوري استان در این رابطه، گفت:
امیدواریم اتاق بازرگانی و مراکزي مانند مرکز نوآوري صنعتی و مرکز خلاقیت شهرداري در کنار دانشگاه ها، پارك علم و فناوري،

 
شتابدهنده ها و سایر نهادهاي زیرساختی و پشتیبان زیست بوم، نقش پررنگ تري در برگزاري رویداد داشته باشند. 

فداکار در پایان سخنان خود تصریح کرد: با شیوع بیماري کرونا سرمایه گذاري در استارت آپ ها نیز مانند سرمایه گذاري در سایر
بخش ها کاهش یافته است که امیدواریم با برگزاري رویداد کاروان سرمایه گذاري 100 استارت آپ و انعکاس خوب و شایسته رسانه

 
هاي استان از این رویداد، سرمایه گذاران جدید به ویژه سرمایه گذاران بومی شناسایی و معرفی شو ند. 



100 استارت آپ برنامه پیوسته سرمایه گذاري و شتابدهی غیرمتمرکز است که با همکاري شبکه اي از راهبران نام آشناي زیست بوم
کارآفرینی، شتابدهنده هاي همکار و نهادهاي خصوصی و دولتی از یک سال گذشته آغاز شده و تلاش می کند فرآیند شتاب گیري

 
استارتاپ ها را پیگیري و تسهیل کند. 

کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ پس از سفر به استان هاي گیلان، قم، اصفهان و کردستان، در آینده نزدیک میهمان

 
استان یزد خواهد بود. 

موج



روایت یک کارآفرینی از بُزیجان مَحلات تا آمستردام هلند

منبع: ایرناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/10/03

خمین - ایرنا - بید محلات که به طلاي سرخ اقتصادي استان مرکزي شهرت دارد به عنوان یکی از ارزشمندترین منابع
طبیعی علاوه بر تولید ثروت و اشتغال زایی در حوزه اقتصاد داخلی با وجود تحریم هاي ظالمانه در سبد مصرف بازارهاي

جهانی قرار دارد و کارآفرینی در این حوزه روایت جالبی دارد که شنیدنش خالی از لطف نیست.

 خمین - ایرنا - بید محلات که به طلاي سرخ اقتصادي
استان مرکزي شهرت دارد به عنوان یکی از ارزشمندترین منابع طبیعی علاوه بر تولید ثروت و اشتغال زایی در حوزه اقتصاد داخلی با
وجود تحریم هاي ظالمانه در سبد مصرف بازارهاي جهانی قرار دارد و کارآفرینی در این حوزه روایت جالبی دارد که شنیدنش خالی از

 
لطف نیست. 

بید قرمز گیاهی بومی شهرستان محلات است که تا سالهاي قبل، شاخصه هاي اقتصادي و تجاري این درختچه ناشناخته بود و تنها
براي گرمازایی و به عنوان هیزم بین ساکنان محلی کاربرد داشت اما به همت و ابتکار کارآفرینان جلوه هاي مختلف این ثروت

 
خدادادي معرفی شده است. 

بید قرمز در زبان لاتین با نام Red Willow Tree و با نام علمی Salix purpurea شناخته می شود و این درختچه از خانواده
بیدیان و از انواع درخت بید است که از نظر حجمی کوچک بوده و در نزدیکی تالاب ها و دریاچه ها می روید و محلات به خاطر اقلیم

 
خاص آب و هوایی از رویشگاه هاي مهم این گیاه محسوب می شود. 

این درختچه در مناطق با خاك مرطوب رشد می کند و داراي برگ هاي بلند با رنگ سبز روشن است و تنه و ساقه آن داراي رنگ

 
قرمز مایل به قهوه اي است و بافتی محکم دارد و علاوه بر کاربري زینتی، مصارف دارویی شناخته شده اي نیز دارد. 

مناطق خشک ایالات متحده و سواحل کالیفرنیا، آریزونا و جنوب غربی یوتا نیز از خاستگاه هاي بید قرمز است و که سال هاست
خواص و کابري هاي این محصول در کشورهاي دیگر شناخته شده و به صورت بهینه از آن بهره برده می شود اما در ایران و شهر
محلات این طلاي سرخ در انزوا مانده بود و مدت کوتاهی است که قابلیت هاي آن معرفی شده و به جرگه اقتصاد هدفمند پیوسته

 
است. 



شهرستان محلات بزرگترین سطح زیر کشت گل و گیاه زینتی کشور را دارد و سالانه 18 درصد تولید گل و گیاه کشور در این

 
شهرستان تولید می شود. 

 
ظرفیت اقتصادي بید قرمز محلات چگونه از بازار گل آمستردام هلند سردرآورد؟ 

داستان حضور بید قرمز در بازارهاي داخلی و جهانی با یک رویداد ساده اما بزرگ اتفاق افتاد و یکی از بهره برداران گل و گیاه این
شهرستان که بید قرمز و جایگاه اقتصادي جهانی را دریافته بود، با ایده اي نو از این ظرفیت براي اشتغالزایی در روستاي آبا و اجدادي

 
خود استفاده کرد و توانست این درختچه ها را به کانون درآمدزایی تبدیل کند. 

امروز حتی در شرایط دشوار تحریم، صادرات این محصول قطع نشده و مصداق خواستن توانستن در حوزه اقتصادي از جنوب استان

 
مرکزي به نمایش گذاشته شده است. 

جالب است که به همت این کارافرین حوزه کشاورزي اکنون درختچه بید قرمز محلات در بازار گل آمستردام معرفی شده و در بازار
بورس آمستردام نیز این گیاه با نام محلات ثبت به ثبت رسیده و درختچه هایی که در گذشته نه چندان دور تنها سوزانده می شدند
امروز شناسنامه بین المللی دارند و با اقدام این دانش آموخته بخش کشاورزي و کارآفرین موفق، بید قرمز محلات ثبت جهانی و

 
تجاري سازي شده و هلند که به پایتخت گل جهان است متقاضی واردات بید قرمز محلات است. 

 
 

 
روستازاده اي که با ایده پرداري، هیزم سرخ را کیمیاي اقتصاد شهرش کرد 

به سرغ کارآفرین خلاق محلاتی رفتیم، اینجا از رزق و برق، نماي رومی و آدم هاي اتو کشیده با کت و شلوارهاي آنچنانی خبري
نیست و عده اي کارآفرین ساده و بی ریا در جمعی خودمانی شاخه هاي قرمزي را از هم جدا می کنند که نامش بید قرمز محلات

 
است. 

«محمد سلطان محمدي» تولید کننده بید قرمز در محلات از توابع استان مرکزي است که با ایده خلاقانه اش نه تنها به اقتصاد کشور

 
کمک کرده بلکه سفره اي براي ارتزاق و کارآفرینی ساکنان روستاي محل تولدش فراهم کرده است. 

از سختی ها و ناملایمتی ها می گوید اما آخرِ حرفش شیرین است و با اشاره دست، جمع کارآفرینان را نشانمان می دهد که تند تند

 
بیدهاي قرمز را دسته بندي می کنند. 

این کارآفرین معتقد است: این محصول در کانون هاي خاصی از جهان تولید می شود و به نوعی انحصار دارد که به همین دلیل نیز



 
بید قرمز محلات در کتاب گینس ثبت جهانی شده و خوشحالم که این ظرفیت اقتصادي به نام شهر و زادگاهم نقش بست. 

« سلطان محمدي» به شرایط تولید و پرورش این طلاي سرخ نیز اشاره اي دارد و می گوید: پرورش این گیاه شرایط آب و هوایی
خاصی می خواهد که محلات و روستاي «بزیجان» مامن مناسب آن است و اکنون شرایطی برایش هموار شده که می توان گفت بید

 
قرمز در حوزه اقتصاد شهرستان، سري میان سرها دارد. 

نکته جالبی را از تولیدکننده طلاي سرخ شنیدیم که این گیاه، گونه اي از درخت بید است که تا آبان ماه رنگی سبز دارد و پس از آن

 
رفته رفته به قرمزي می گراید و اگر در شرایط سرخی برداشت نشود،از بین می رود. 

سلطان محمدي که صادر کننده نمونه سال 86 هم هست به توصیف کوتاهی از فعالیت اقتصادي اش می پردازد و لابه لاي حرفها
مرتب گوشزد می کند که مبادا نام محلات را از بید قرمز جدا کنیم و ادامه می دهد: به منظور گسترش صادرات بید قرمز در روستاي
پدري، چندین میلیون یورو سرمایه گذاري شد و این کار با هدف پهن کردن سفره درآمدزایی براي اهالی این روستا بود و اکنون که
ایده صادرات بید قرمز به ثمر نشسته و خط تولید پرورش این گیاه با 150نفر در حال فعالیت است می توان مدعی شد که در شرایط

 
سخت نیز با تفکر، برنامه و پشتکار می توان از سد مشکلات عبور کرد و بر قله موفقیت ایستاد. 

 
تحریم اقتصادي را بهانه خودتحریمی نکنیم 

تولید کننده و صادر کننده بید قرمز با اشاره به تحریم هاي ظالمانه آمریکا می گوید: اگرچه تحریم ها دشواري هاي خود را دارد اما با
کمی ابتکار می توان مسیرسازي داشت و براي کشور ارزآوري کرد و این چیزي است که حوزه اقتصاد کشور به شدت به آن نیاز دارد و
کارآفرین اگر قصد بهره وري و ایجاد ارزش افزوده دارد، نباید به بهانه تحریم، راه هاي دیگر گشایش را برخود ناهموار کند و دست

 
روي دست بگذارد. 

سلطان محمدي توضیح می دهد: زمانی که به عنوان فعال اقتصادي نامم مطرح و آمریکا متوجه دور زدن تحریم ها شد، وزارت خزانه
داري این کشور مرا در لیست تحریمی خود قرار داد و حتی در یکی از سفرهاي تجاري که به آمریکا داشتم، من را از فرودگاه
برگرداندند و اجازه ورود به این کشور را به من ندادند و حساب ها درکشورهاي خارجی بلوکه شد اما، در گیر و دار این دشواري ها به

 
ایجاد دهکده جهانی بید قرمز در روستاي بزیجان محلات اندیشیدم و با وجود همه موانع از پا نیفتادم. 

 
 

این تولیدکننده بید قرمز اضافه کرد: تحریم خارجی بخشی از مشکلات است و هر از گاهی مسایل متعدد اداري نیز ایجاد می شود که

 
نفس صادر کننده را می گیرد. 

این کارآفرین حوزه کشاورزي گفت: این درحالی است که به عنوان مثال صادرات به کشور عراق صورت گرفته و به ازاي کالاي صادر



 
شده، ریال عراق تحویل شده اما از صادرکننده دلار میخواهند که این مساله مشکل ساز شده است. 

سلطان محمدي تاکید کرد: بید قرمز در مقابل تحریم هاي ظالمانه دشمنان مقاومت می کند و هیچ تحریمی نمی تواند به تنه این
درختچه ارزشمند و گران بها آسیب برساند اما در برخی مسایل و خدمات داخلی باید متناسب با شرایط تحریم بازنگري شود تا بتوان

 
از گذرگاه سخت اقتصادي کنونی عبور کرد. 

 
 

 
70 هکتار از اراضی محلات زیر کشت بید قرمز 

مدیر جهادکشاورزي محلات نیز از ارزش افزوده اقتصادي این گیاه صادراتی می گوید و معتقد است: سطح زیر کشت درختچه اي

 
زینتی بید قرمز در محلات 70 هکتار است و ظرفیت تولید 800 هزار شاخه بید قرمز در این شهرستان وجود دارد. 

 
« احمدرضا جعفري» می گوید: پیش بینی می شود امسال 200 تن شاخه درختچه بید قرمز در این شهرستان برداشت شود. 

این مقام مسئول جهاد کشاورزي توضیح می دهد که برداشت شاخه هاي بید قرمز از نیمه دوم آبان آغاز می شود و بر اساس میزان،

 
رنگ و ارتفاع در بسته هاي 80 عددي جمع بندي شده و پس از تزریق هورمون براي ریشه زایی بسته بندي می شوند. 

جعفري خاطر نشان می کند که محموله هاي صادراتی بید قرمز به کشورهاي اروپایی، آسیاي دور، آسیاي میانه و حوزه خلیج فارس

 
ارسال می شود. 

وي به رتبه شاخص محلات در تولید بید قرمز اشاره اي دارد و می گوید: محلات در تولید و صادرات بید قرمز رتبه نخست کشور را

 
دارد و برداشت این محصول در مدت سه ماه، هشت هزار نفر روز اشتغال موقت ایجاد می کند. 

مدیر جهاد کشاورزي محلات به شاخصه کارآفرینی خانوادگی در این خطه نیز اشاره اي می کند و توضیح می دهد: 100 خانوار در

 
این شهرستان به تولید این نوع درختچه ارزشمند مشغول هستند. 

جعفري توضیح داد: تا سال 79 بید قرمز در محلات براي گرمازایی مصرف داشت و سال 81 با اجراي ایده تفکیک و دسته بندي

 
مناسب، زمینه صادرات آن به خارج از کشور فراهم شد و در سال 85 نیز این محصول در کتاب گینس به ثبت جهانی رسید. 

وي اضافه کرد: کیفیت بید قرمز محلات به دلیل شرایط اقلیمی مناسب در بازار دنیا بی نظیر است و بید قرمز محلات به عنوان یک

 
برند در دنیا شناخته شده است. 

 
بازارهاي هدف بید قرمز را باید گسترش داد 

رئیس صنعت، معدن و تجارت محلات نیز معتقد است: 275 تن بید قرمز با ارزآوري 55 میلیون دلار در سال 97 از این شهرستان به

 
کشورهاي هدف خارجی صادر شد. 



 
«رضا ملکی » توضیح داد: پنج میلیون و 860 هزار دلار گل و گیاهان زینتی و بید قرمز در سال گذشته از محلات صادر شد. 

محلات از توابع استان مرکزي به عنوان قطب تولید گل و گیاه زینتی در کشور شناخته شده است به طوري که 18 درصد از سطح زیر
کشت کشور، 12 درصد از تولید گل شاخه بریده ،80 درصد تولید گل هاي فصلی نشائی، 21 درصد از تولید درخت و درختچه هاي

 
زینتی و 14 درصد از گیاهان آپارتمانی کشور در این شهرستان است. 

 
تولید 350 گونه مختلف گیاهان زینتی، آپارتمانی و فضاي سبز محلات را به بام گل و گیاه ایران تبدیل کرده است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- تحریم 

 
- رونق تولید 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه صادرات 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 

 
- محلات 

 
- صادرات غیر نفتی 

 
پروندهٔ خبري 

 
- قطب چهارم صنعت کشور در قاب خدمت 

- سال 99؛ سال جهش تولید



داوران چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» در یک نگاه

منبع: ایرناشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/10/03

تهران- ایرنا- فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

تهران- ایرنا- فهرست داوران بخش هاي مختلف

 
چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش روز چهارشنبه خبرنگار سینمایی ایرنا، امشب
پرونده چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» بسته می
شود جشنواره اي که در تجربه تازه خود و به واسطه شیوع
کرنا به صورت آنلاین برگزار شد و 25 داور در بخش هاي

 
مختلف آثار این رویداد را قضاوت کردند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري و علی لقمانی

 
می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

 
آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود. 

 
برچسب ها 

 
- علی لقمانی 

 
- جشنواره سینما حقیقت 



 
- مستند 

- مهرداد اسکویی



جیب خالی باشگاه داران همدانی در ایام کرونا

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/10/03

جیب خالی باشگاه داران همدانی در ایام کرونا کرونا به باشگاه داران هم رحم نکرد.>

 
جیب خالی باشگاه داران همدانی در ایام کرونا کرونا به باشگاه داران هم رحم نکرد. 

 
 

سپهرغرب، گروه - عطیه صفی زاده : سپهرغرب، گروه ورزشی - عطیه صفی زاده: موسیوند با اشاره به نرخ بالاي اجرابهاي باشگاه هاي
ورزشی عنوان کرد:در این شرایط کرونایی که نزدیک به هفت ماه است باشگاه ها تعطیل هستند و مربی ها و باشگاه داران هیچ

 
درآمدي نداشتند اما با این حال مجبور هستند که اجاره بهاي خود را پرداخت کنند. 

9ماه از شیوع کرونا در کشور می گذرد و پیامدهاي مختلف این ویروس همچنان ابعاد تازه تري به خود می گیرد، باشگاه هاي ورزشی
خصوصی به عنوان یکی از نهادهاي اجتماعی و یک کسب و کار نوین در 2 دهه اخیر نقش موثري در اشتغالزایی داشته اند که طی

 
چند ماه اخیر بر اثر کرونا دچار مشکلات جدي شده اند. 

همه گیري کرونا علاوه بر تهدید سلامتی افراد، چالشی جدي براي بهداشت و درمان، ابعاد مختلف اعم از حوزه اجتماعی و اقتصادي را
دچار دگرگونی کرده است، مروري بر برخی کسب و کارهایی که بر اثر کرونا دچار رکود شده اند تاییدکننده تبعات اقتصادي شیوع این

 
ویروس منحوس است. 

در این بین، باشگاه هاي ورزشی خصوصی که با بیشترین تعطیلی و عدم استقبال روبرو شدند را نمی توان نادیده گرفت، باشگاه هاي

 
ورزشی طی سال هاي اخیر در ایجاد اشتغال مربیان ورزشی، قهرمانان و فارغ التحصیلان ورزشی نقش موثري داشته اند. 

در همین راستا و با موضوع مشکلات باشگاه دارن در ایام کرونا گفتگویی با برخی باشگاه داران داشته که نتیجه را در ادامه می خوانید:

 
استقبال از باشگاه ها کم است 



علی رمضانی یکی از این باشگاه داران در گفت وگویی با خبرنگار روزنامه سپهرغرب با بیان اینکه به نظر می رسد هیچ نهادي در این
ایام به فکر معیشت باشگاه داران نیست مطرح کرد: به هر جایی مراجعه کردیم که حداقل در این شرایط کرونایی از ما اجاره بها
نگیرند اما دادمان به هیچ جایی نرسید، آن قدر به ما فشار وارد شد که در نهایت باشگاه را با تمام وسایل واگذار و خیالمان را راحت

 
کردیم. 

وي اضافه کرد: هیچ خبري از وامی که قول دادن به باشگاه داران بدهند نیست و در این اوضاع کرونایی روز به روز اوضاع اقتصادي

 
سخت تر می شود. 

رمضانی با بیان اینکه یکی دیگر از مشکلاتی که در این ایام وجود دارد استقبال بسیار کم مردم از باشگاه ورزشی است گفت:در این
ایام کرونا مردم به دلیل ترس از کرونا استقبال بسیار کمی از باشگاه هاي ورزشی می کنند به طوري که باز بودن آن ها هیچ فرقی با

 
بستن ندارد. 

 
فقط باشگاه داران بیمه دار وام را دریافت کردند 

وحید موسیوند دیگر باشگاه دار همدانی با بیان اینکه تاکنون تعداد کمی از باشگاه داران موفق به دریافت تسهیلات بانکی شدند عنوان
کرد:گویا یکی از شرایط دریافت تسهیلات کرونایی این است که حتما باشگاه دار و مربی هایش بیمه داشته باشند؛این در حالی است

 
که نزدیک 97درصد از باشگاه داران بیمه ندارند. 

وي درآمد کم را دلیل بیمه نبودن جمع کثیري از باشگاه داران دانست و گفت:بسیاري از مربیان و باشگاه داران به دلیل درآمد پایین
تمایلی به دریافت تسهیلات کرونایی از خود نشان نمی دهند و این موضوع براي وزرات ورزش وجوانان بهانه ایی شده که تسهیلات

 
کرونایی را پرداخت نکنند. 

موسیوند با اشاره به نرخ بالاي اجرا بهاي باشگاه هاي ورزشی عنوان کرد:در این شرایط کرونایی که نزدیک به هفت ماه است باشگاه ها

 
تعطیل هستند و مربی ها و باشگاه داران هیچ درآمدي نداشتند اما با این حال مجبور هستند که اجاره بها خود را پرداخت کنند. 

وي افزود:یکی از شروط اصلی باز شدن باشگاه ها در ستاد کرونا ضدعفونی کردن باشگاه و وسایل درون آن که این مهم بسیار هزینه بر

 
بوده و در این شرایط که هیچ گونه حمایتی از باشگاه داران نمی شود باري بر دوش آنان قرار می دهد. 

 
کرونا جامعه را فلج کرده است 

دیگر باشگاه دار همدانی با بیان اینکه کرونا باعث شد که جامعه فلج شود خاطر نشان کرد: نه تنها باشگاه داران بلکه کلیه اصناف در

 
این بحران کرونا متضرر شدند. 

خانم حسینی در ادامه گفت:دراین مدت هیچ ورزشکاري سر به باشگاه نزده و من نمی توانم در این شرایط حقوق پرنسل خود را

 
پرداخت کنم. 

وي با بیان اینکه در این ایام کرونا صاحب باشگاه اجاره را چند برابر کرده افزود: با توجه به شرایط به وجود آمده تصمیم گرفتم باشگاه



 
خود را تعطیل کنم. 

 
فکري به حال اماکن تعطیل در ایام کرونا بکنید 

خانم زندیان گفت:هر چه از سختی این ایام بگویم کم است از یک طرف هیچ درآمد نداریم و طرف دیگر هزینه هاي مانند اجاره

 
باشگاه،آبونمان و وسایل ضدعفونی کننده کمرمان را خم کرده است. 

وي در ادامه گفت:وقتی تصمیم به تعطیلی به مکانی مانند باشگاه هاي ورزشی وبرخی دیگر از اماکن می گیرند لازم است که فکري

 
هم به حال معشیت فعالان آن عرصه بکنند. 

زندیان با بیان اینکه هیچ خبري از تسهیلات کرونایی نیست گفت:تاکنون هیچ وامی دریافت نکردم و گویا این خبر فقط در حد خرف

 
است. 

 
حمایت قطره چکانی و سختگیرانه دولت ازبرخی باشگاه ورزشی 

بهار یوسفی صفت در این باره گفت:به دلیل وضعیت استان همدان متاسفانه باشگاه هاي همدان چهارماه متوالی تعطیل شدند و پس از

 
آن هم پی درپی مجبور به تعطیلی شدند. 

وي افزود:این تعطیلی باشگاه ها یعنی عدم درآمد کامل و از طرفی بسیاري از ورزشکاران در این موقعیت مطالبه برگرداندن هزینه
شهریه خود را داشتند و به دلیل اینکه هیچ قانونی حمایت گر در این خصوص از باشگاه ها وجود ندارد مجبور به برگرداندن شهریه

 
هاي آن ها شده و این امر سبب ضرر بیش از گذشته ما شد. 

این باشگاه دار همدانی با بیان اینکه هیچ گونه حمایتی از طرف وزرات ورزش و جوانان و اداره ورزش و جوانان همدان صورت نگرفته
است گفت:متاسفانه تاکنون هیچ بسته حمایتی که شامل تسهیلات بانکی ومواد بهداشتی که دراکثر استان هاي کشور بین باشگاه

 
داران توزیع می شود در این استان انجام نگرفته است. 

یوسفی در ادامه گفت: با وجود دستور ها و نامه ابلاغی درخصوص رعایت پروتکل هاي بهداشتی و اجتماعی از طرف اداره ورزش و

 
جوانان تاکنون هیچ بازرسی از باشگاه ها صورت نگرفته است. 

وي افزود:یکی از مشکلاتی که باشگاه داران با آن در ایام مواجه بودند پرداخت هزینه هاي مربیان بود این در صورتی بود باشگاه هیچ

 
درآمدي نداشت و از طرف هیچ نهادي حمایت هم صورت نمی گرفت. 

وي با اشاره به تسهیلات کرونایی گفت:این وعده وزارت ورزش و جوانان براي برخی از باشگاه داران با شرایط سخت گیرانه و باز
پرداخت 12 درصد انجام گرفته، این در حالی است که اکثر باشگاه داران در معرض ورشکستی قرار گرفتند و توان پرداخت این سود را

 
ندارند. 

 
تصمیم گرفتیم گفتگویی با سخنگویی ورزش وجوانان داشته باشیم: 



چاروسایی با بیان اینکه طبق مصوبه ستاد کرونا تمام باشگاه هاي ورزشی از اسفندماه مجبور به تعطیلی باشگاه هاي خود شدند عنوان

 
کرد: با توجه به شرایط استان و مصوبه ستاد کرونا 250باشگاه فعال در استان در این ایام تعطیل شدند. 

وي با بیان اینکه در این ایام هئیت ها و باشگاه هاي زیر نظر اداره ورزش وجوانان اجاره ماهانه پرداخت نکردند گفت: مبلغی بالغ یک و

 
نیم میلیارد تومان اجاره مکان هاي ورزشی زیر نظر اداره کل ورزش وجوانان در این ایام بخشیده شد. 

سخنگوي اداره کل ورزش وجوانان استان همدان با اشاره به حمایت هاي این اداره از باشگاه ها گفت:در دو مرحله از باشگاه داران

 
همدانی کردیم که در مرحله اول به54باشگاه و در مرحله دوم به 66باشگاه تسهیلات کرونایی اعطا شده است. 

 
وي در ادامه گفت:در هر دو مرحله از8میلیون تا 16میلیون با سود 12درصد به باشگاه داران وام تسهیلات کرونا تعلق گرفته است. 

چاروسایی گفت:در اداره ورزش وجوانان هم با تفاهمی با صندوق کارآفرینی منعقد شد 800میلیون وام با سود 4درصد به12 باشگاه

 
دار همدانی اعطا شد. 

 
وي در خاتمه گفت:اداره کل ورزش وجوانان تا تمام تلاش خود را می کند که باري را از دوش باشگاه دارانی همدان بردارد. 

سخن آخر اینکه در ایام همه گیري کرونا همه اصناف و مشاغل دچار ضرر و زیان هاي فراوانی شدند؛ اما باشگاه داران از چند سو دچار
ضرر شدند از طرفی تعطیلی مداوم باشگاه و استقبال کم و از طرفی حمایت هاي قطره چکانی وزارت ورزش و جوانان از آن ها موجب
شده که حال باشگاه هاي استان خوب نباشدبا توجه به نقش ورزش در سلامت جسم وروح جوانان می بایست حمایت هاي بیشتر از
باشگاه داران در این ایام بشود چرا که باشگاه داران و مربیان ورزشی چندین دهه است که تامین بخشی از سلامت جامعه را بر عهده

 
دارند و هر چه جامعه بیشتر ورزشکارو ورزش دوست تربیت کند به نفع جامعه و افراد آن است. 

 عطیه صفی زاده



نهاد ریاست جمهوري از ایده هاي خلاق حمایت می کند

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور: نهاد ریاست جمهوري از ایده هاي خلاق حمایت می کند >

 
معاون علمی و فناوري رئیس جمهور: 

 
نهاد ریاست جمهوري از ایده هاي خلاق حمایت می کند 

سپهرغرب، گروه خبر: معاون علمی و فناوري رئیس جمهور گفت:
این نهاد ایده هاي خلاق و مبتکرانه حوزه هاي مختلف را تحت

 
حمایت مادي و معنوي خود قرار می دهد. 

سورنا ستاري روز سه شنبه در بازدید از مرکز نوآوري دانشگاه
استان لرستان بیان کرد: تمام پژوهشگران، محققان و دانشجویان
داراي ایده هاي خلاق فعال در این مرکز با هدف تقویت خلاقیت،
کارآفرینی و افزایش توان اشتغال زایی مورد حمایت معاونت

 
علمی و فناوري ریاست جمهوري قرار می گیرند. 

وي تأکید کرد: تقویت شاخص هاي اقتصاد مقاومتی و دانش بنیان و حمایت هرچه بیشتر کارآفرینان یک ضرورت است چراکه تحقق

 
خودکفایی علمی در بسیاري از بخش ها باپشتیبانی از فناوران محقق می شود. 

مرکز نوآوري دانشگاه لرستان سال گذشته در سفر وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با اعتبار اولیه 800 میلیون تومان بهره برداري شد و

 
سالانه بر اساس تعداد واحدهاي فعال فناور، بودجه اختصاصی دریافت می کند. 

همچنین در ادامه این بازدید عملیات اجرایی طرح واگذاري بخشی از اراضی دانشگاه لرستان به شرکت هاي پارك علم و فناوري

 
لرستان نیز با همکاري مشترك دانشگاه، پارك علم و فناوري و معاونت علمی ریاست جمهوري آغاز شد. 

بازدید از مراکز علمی و فناوري استان، افتتاح طرح لانه پرورش حیوانات آزمایشگاهی و همچنین بازدید از آزمایشگاه مرکزي دانشگاه

 
لرستان جزء برنامه هاي سفر معاون علم و فناوري رئیس جمهور به لرستان است. 

گفتنی است بنابر اعلام اداره روابط عمومی و امور بین الملل استانداري لرستان، برنامه هاي سفر یک روزه معاون علمی و فناوري
رئیس جمهور به دلیل شیوع کرونا، بدون حضور خبرنگاران انجام و اخبار سفر از طریق این اداره به رسانه ها منتقل می شود.



تحول در کردستان با رویه کاري فعلی ممکن نیست/نگاه ها در کردستان باید

تغییر یابد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، بهمن مرادنیا صبح
امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري
و سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان
کردستان که با حضور عیسی منصوري معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی
برگزار شد، اظهار کرد: ظرفیت هاي بسیاري براي ایجاد
اشتغال و سرمایه گذاري در حوزه هاي صنعت، معدن،
کشاورزي دارد و با توجه به طبیعتی که دارد در حوزه

 
گردشگري نیز ظرفیت داشته و تنها براي تکمیل این زنجیره حمایت دولت را می خواهد. 

وي افزود: در کردستان ما صنعت مادري نداریم و مشکلاتی که در گذشته دامن کردستان را گرفته علیرغم تمام فعالیت ها نتوانسته

 
خود را نشان دهد و همچنان شاهد عقب افتادگی هاي بسیاري هستیم. 

استاندار کردستان ادامه داد: کردستان زیر یک درصد منابع بانکی کشور را می تواند جذب کند و وقتی این منابع به کمک ما نمی آید

 
نمی توان انتظار داشت بیکاري که مهمترین معضل این استان است را رفع کرد. 

 
ضرورت نگاه ویژه به حوزه صنعت در کردستان 

مرادنیا یادآور شد: عدم وجود صنایع در شهرهاي استان به ویژه در مناطق مرزي متاسفانه مشکلات بیکاري را بیشتر از گذشته کرده و

 
نیاز است به این حوزه نگاه ویژه اي شود. 

وي بیان کرد: در حوزه کشاورزي کردستان می تواند تامین کننده بخشی از امنیت غذایی کشور باشد و استان این ظرفیت را دارد که

 
در حوزه کشاورزي سرمایه گذاري هاي بیشتري را داشته باشد. 

استاندار کردستان گفت: جوانان خوش فکر و توانمند در حوزه معادن، کشاورزي، فرهنگ، هنر، IT و دیگر حوزه ها دارد که تنها

 
نیازمند حمایت هستند و با حمایت از آنان اشتغال بسیاري را در این استان ایجاد خواهد کرد. 

مرادنیا با بیان اینکه حمایت از بخش خصوصی می تواند مشکلات حوزه اشتغال و بیکاري را حل کند و چهره استان را تغییر دهد،
اظهار کرد: با حمایت از سرمایه گذازان و کارآفرینان می توان به یک استان توسعه یافته تبدیل شد و این تنها حمایت هاي همه جانبه

 
دولت را می طلبد. 



وي افزود: در گذشته نتوانسته ایم از منابع مالی و تسهیلات ارزان کشور بهره ببریم و امروز باید این مسئله را با جدیت هر چه بیشتر

 
جبران کنیم تا بتوان به تحول رسید. 

انتهاي پیام/2330/75



گپ و گفتی با آقاي سنگی ایران/ کارآفرینی که خودرو و باغش را فروخت تا

اشتغالزایی کند + عکس و فیلم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/10/03

 خبرگزاري فارس، مشهد - به انتهاي بلوار پنجتن که می
رسی، حدود دو کیلومتر پس از کشف رود و نرسیده به پل آزادراه کنارگذر شمالی مشهد، همان جایی که محدوده شهري تمام و
تالارها خودنمایی می کنند، به سمت بلوار تلاش که برَِوي و 43 ستون برق را بشماري، دو درب بزرگ سبز رنگ را خواهی دید؛ اینجا

 
کارگاه «آقاي سنگی» است. 

آقاي سنگی که بیش از 30 سال است که یک سنگ سخت را با هنرمندي بسیار تبدیل به دیزي، تسبیح، فنجان، گلدان و دیگر ظروف

 
سنگی می کند. 

وارد کارگاه که می شوي سگ هاي نگهبان که متوجه حضور افراد غریبه در حوزه استحفاظی شان می شوند شامه شان را تیزتر می

 
کنند و به سمتت حرکت و این اولین نماي حضور ما در کارگاه پدر سنگی ایران می شود. 

از حیاط که می گذري کارگران مشغول کارند و صداي دستگاه هاي تراشکاري محوطه را پر کرده است. باتوجه به اینکه نزدیک غروب

 
است تنها پنج کارگر در کارگاه مشغول به کار هستند و مابقی رفته اند. 

تا چشم کار می کند سنگ خام، خاكِ سنگ و ظروف ساخته شده به دست هنرمندان در گوشه و کنار کارگاه خودنمایی می کند؛

 
ظروفی که منتظرند تا وارد فروشگاه شوند و پس از آن به آشپزخانه مشتري بیایند. 

 
مدتی به انتظار می نشینیم تا رمضانعلی معمر یا به قول معروف آقاي سنگی یا پدر سنگی ایران که صاحب این کارگاه است، بیاید. 



 
 

 
سنگ تراشی جزو هنرهاي بومی مشهد است 

معمر در خصوص هنر سنگ تراشی و قلم زنی روي سنگ می گوید: این هنر جزو هنرهاي سنتی و بومی مشهد است و تاریخچه سنگ
به 2500 سال قبل از میلاد باز می گردد؛ اما این هنر از زمان ورود امام رضا(ع) به این دیار، در خراسان و به خصوص مشهد مرسوم
شد. در سفرنامه امام رضا(ع) داریم که از نیشابور که به سمت توس بازمی گردند و به کوه هاي توس می رسند عده اي سنگ تراشِ
مشغول کار را مشاهده می کنند و دستور اتراق می دهند؛ هنرمندان در ظروف سنگی براي ایشان غذا و نوشیدنی می آورند که امام

 
هشتم همزمان با تکیه زدن بر کوه می گویند خداوند خیر و برکت دهد به کسانی که کار و کسانی که از نتیجه آن استفاده می کنند. 

 
وي ادامه می دهد: حتی در کتاب «عیون الاخبار» هم آمده که امام رضا(ع) به مردم توصیه کردند از ظروف سنگی استفاده کنند. 

پدر سنگی ایران می افزاید: خداوند این لیاقت را شامل حال خانواده معمر کرده که در این هنر فعالیت کنند و حرف اول را بزنیم و

 
همین سبب شده به «آقاي سنگی» یا «پدر سنگی» ایران معروف شوم. 

معمر از استقبال خارجی ها از هنرش می گوید، از اینکه بیش از 300 نمایشگاه داخلی و خارجی برپا کرده و در هر کجا که حضور
یافته است با استقبال بی نظیر مردم مواجه شده؛ از افتخاراتش و از نشان ملی و مهر اصالت یونسکو گرفته تا به قول خودش مهمتر از

 
همه نشان جغرافیا که نشان می دهد این هنر از آنِ مشهد است تا اخذ اولین استاندارد ملی صنایع دستی خراسان رضوي. 

این کارآفرین بیان می کند: وقتی تمام این اتفاقات رخ داد و این میزان افتخارات کسب کردم به فکر کارآفرینی افتادم و قدم به این
عرصه گذاشتم؛ اولین گام را در زندان هاي استان و ایجاد کارآفرینی براي زندانیان برداشتم و طی بازدیدي که از زندان چناران داشتم
انگیزه ام چند برابر شد، البته در ابتداي امر تصور نمی کردم بتوان در زندان کارآفرینی کرد؛ اما به مرور که جلوتر رفتم به قابلیت هاي

 
این امر پی بردم. 



 
 

 
راه اندازي بزگترین کارخانه سنگ تراشی در زندان 

وي ضمن اشاره به این نکته که بزرگترین کارخانه سنگ تراشی را در زندان چناران راه اندازي و کارگاه قلم زنی را در بندها ایجاد
کردم، تصریح می کند: کم کم مسؤولانِ زندانِ قوچان هم مرا دعوت کردند و پس از آن پایم به کانون اصلاح و تربیت کودکان در

 
شاندیز و زندان مشهد باز شد. 

آقاي سنگی اضافه می کند: کم کم که به امور مسلط شدم و مثلثی را در نظر گرفتم که یک ضلع آن افراد در بند باز بودند و ضلع
دیگر افرادي که یک پایشان در خانه  بود و پاي دیگر در زندان و ضلع سوم هم زندانیان آزاد شده قرار داشتند که باید به آنان این هنر

 
را می آموختم تا هم درآمدي حلال کسب کنند و هم بار دیگر به خلاف کشیده نشوند. 

وي با تاکید بر این موضوع که در دل این مثلث خانواده زندانیان قرار داشتند، خاطرنشان می کند: کم کم خانواده خودم هم به این
کار علاقه مند شدند و همپاي خودم به زندانیان و خانواده آنان هنر سنگ تراشی را آموختند؛ امروز همسر، پسر، دختر و دامادم،
خواهران و همسرانشان، مرا در این کارآفرینی یاري می کنند و به زندانیان و خانواده آنان آموزش می دهند، همین اتفاق برکاتی را در

 
زندگی براي من داشته است. 

این هنرمند سنگ تراش در خصوص میزان استقبال زندانیان از این کار می گوید: ارتباط خوبی با آنان دارم و با همه شان رفیق می
شوم. همین امر سبب شده بسیاري دیگر به سمت خلاف نروند و تا جایی پیش رفته ام که بسیاري از این افراد که پیش از این

 
خلافکار به تمام معنا بودند را مسؤول کارگاه کرده و می دانم که امکان ندارد مشکلی رخ دهد. 



 
 

 
آرزوي بر دل مانده آقاي سنگی 

معمر در ادامه سخنان خود به مشکلاتی این راه و اینکه در مسیر کارآفرینی تنهاست اشاره و اضافه کرد: آرزو به دل ماندم که یک

 
مسؤول مرا دعوت کند و بگوید چه کمکی از من برایت ساخته است و به واقع پاي کار باشد و کمک کند نه اینکه تنها حرف بزند. 

وي ادامه می دهد: بارها شده که از چهار صبح که از منزل خارج می شوم و به طور مثال باید هفت صبح را در زندان قوچان و یا دیگر
زندان ها باشم مرگ را به چشمان خود دیده ام. گاهی به قدري جاده مه آلود بوده که تنها با توکل راه را ادامه داده ام تا زندانیان بیکار
نباشند. جهادي پاي کار آمدم و دل به دریا زدم به همین دلیل از مسؤولان توقع دارم در این مسیر کمک احوال باشند تا بتوان گام

 
هاي بلندتر و مؤثرتري در مسیر اشتغالزایی برداشت. 

این کارآفرین یادآور می شود: 16 ساله بودم که راهی جبهه شدم در آن دوره نیاز بود تا در جنگ شرکت و امروز نیاز است که در امر

 
اقتصاد، جهاد کنم؛ همه باید جهادي پاي کار بیایند تا پیروز میدان شویم؛ یک تنه نمی توان کاري انجام داد. 

 
کارآفرینی براي 386 زندانی در خراسان رضوي 

وي ضمن اشاره به اینکه طی هفت سال براي 386 نفر در زندان ها و براي حدود 40 نفر خارج از آن کارآفرینی کرده ام، می افزاید:
براي همه زندان ها برنامه دارم؛ اما هیچ کمکی ندارم. طی یک سال اخیر خودروي شخصی و باغ خود را فروختم، چراکه به دلیل شیوع

 
کرونا هیچ درآمدي نداشتیم و از طرف دیگر براي آموزش و اشتغالزایی ریالی دریافت نکردم! 

معمر تاکید می کند: متاسفانه حتی یک ریال هم در این مدت تزریق نشده؛ اما خودم را در محاصره دیدم؛ محاصره اي که باید از آن

 
پیروز بیرون آمد. 

آقاي سنگی ایران بیان می کند: آرزوي من این است و نذر کرده ام  که براي 1000 نفر اشتغالزایی کنم و البته دلم روشن است که در

 
همین استان براي چندین هزار نفر اشتغالزایی خواهم کرد. 



 
 

وي در خصوص ارائه تسهیلات می گوید: مسؤولان می گویند برایتان وام درنظر می گیریم، این در حالی است که همین وام، کارآفرین

 
را از همه چیز ساقط می کند. دیده ام که یک کارآفرین با دریافت همین وام ها زندگی خود را گذاشته و بدهکارش کرده اند. 

این کارآفرین نمونه ضمن تاکید بر اینکه حتی روزي بوده که پول بنزین براي رفتن به زندان را هم نداشته ام، ادامه می دهد: از دیگر
مشکلات کاري ما تامین مکان براي زدن کارگاه و ابزارآلات است، همچنین در بحث تامین سوخت با مشکلات بسیاري مواجه هستیم.
متاسفانه دلالان به راحتی می توانند سوخت پیدا کنند؛ اما ما که کارآفرین هستیم از تامین سوخت براي تامین گرما در کارگاه عاجز

 
هستیم. 

 
مسؤولان سرمایه دهند؛ هنرمند تحویل گیرند 

معمر اختصاص سرمایه درگردش به صورت بلاعوض را یکی از مهمترین راهکارها براي حل مشکلات خواند و بیان کرد: البته نمی
گویم سرمایه در گردش بدهند و تمام. مسؤولان سرمایه در گردش را بدهند و در مقابل از من کار بخواهند و برنامه ام را جویا شوند.

 
قول می دهم طبق برنامه و طرح توجیهی که می دهم حرکت و بسیاري را وارد بازار کار کنم. 

 
طرح را من می دهم؛ پول طرح جاي دیگر می رود! 

وي می افزاید: برخی از ادارات مرا دعوت می کنند و می گویند طرح توجیهی ارائه کن تا کمکت کنیم؛ اما پس از دادن طرح توجیهی
خبري از سرمایه نمی شود. اخیرا یکی از ادارات مرا دعوت کردند و گفتند طرح ارائه کن، یکی از کارمندان اداره خطاب به من گفت

 
چرا طرح می دهی؛ طرحت را می گیرند و پول را نمی دهند و جاي دیگر هزینه می کنند! 

این کارآفرین با بیان اینکه وعده بسیار داده می شود؛ اما خبري از تحقق آنان نیست، خاطرنشان می کند: چندي پیش با جمعی از
مسؤولان مشهد صحبتی داشتیم و تفاهم نامه اي امضا شد که طبق آن من به جمعی از بانوان حاشیه شهر سنگ تراشی بیاموزم و
مسؤولان امکانات و سرمایه را تامین کنند. من و همسرم پاي کار آمدیم؛ اما خبري از مسؤولان نشد تنها آمدند و امضایی کردند تفاهم

 
نامه را و رفتند! 



 
 

 
براي یک سنگ تراش شدن چه میزان سرمایه نیاز است؟ 

میزان سرمایه اي که براي این حرفه نیاز است تا فرد وارد بازار کار شود سوال دیگري بود که معمر پاسخ می دهد: براي اینکه بتوان
یک اشتغالزایی پایدار در این حرفه راه انداخت حدود 50 تا 60 میلیون تومان سرمایه نیاز است هم براي تهیه یک کارگاه و هم

 
ابزارآلات، مواد اولیه و سرمایه در گردش. 

 
جاي خالی استفاده از فضاي مجازي 

وي در ادامه یکی از عواملی که سبب شد طی یک سال اخیر با مشکلات بسیار مواجه شوند را سنتی عمل کردن می داند و می گوید:
جاي خالی استفاده از فضاي مجازي سبب شد طی یک سال اخیر با مشکلات بسیار دست و پنجه نرم کنیم، چنانچه مدت ها قبل و

 
پیش از شیوع کرونا به سمت احداث سایت می رفتم قطعا امروز با این مشکلات مواجه نمی شدم. 

این کارآفرین ادامه می دهد: پیش از شیوع کرونا نمایشگاهی در روسیه داشتم و به قدري استقبال در آنجا بالا بود که شرکتی در
همان کشور احداث کردم؛ اما کرونا همه چیز را بر هم زد، چنانچه کرونا نبود امروز هرچه تولید داشتیم را می توانستیم به روسیه

 
صادر کنیم. 

معمر تاکید می کند: از آنجا که سنگ انرژي بسیاري دارد همین امر سبب شده بسیاري در کشورهاي مختلف نسبت به استفاده از این

 
ظروف علاقه مند شوند. 

 
مدل چینی ظروف هَرکَره یافت نمی شود! 

وي در پاسخ به اینکه آیا نوع چینی این ظروف هم در بازار موجود است، با خنده می گوید: تنها هنر و وسیله اي که مدل چینی آن
یافت نمی شود همین ظروف هستند و علت آن این است که این نوع سنگ(هرکَره یا هرکاره) تنها در این استان یافت می شود، البته

 
مدتی پیش چینی ها نمونه اي از این ظروف را تهیه کردند؛ اما چون سنگِ مورد استفاده داراي عوارض بود، جمع شدند. 
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"حقیقت آنلاین" در ایستگاه پایانی

منبع: داناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره "سینماحقیقت" اعلام شد.

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره

 
"سینماحقیقت" اعلام شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ در این دوره از
جشنواره 25 داور در بخش هاي مختلف این رویداد حضور

 
دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس،
آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري

 
و علی لقمانی می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین
سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم،

 
سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

 
آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود. 

انتهاي پیام/



توانیابانی که نان آور خانواده شده اند

منبع: همشهريشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/10/03

ماجراي راه اندازي «مرکز پیام» در مؤسسه خیریه رعد الغدیر به ایده پردازي چند نفر از همیاران مؤسسه به زمانی مربوط می
شود که چند جوان تحصیلکرده دانشگاه شریف به این مؤسسه می روند و با ارائه ایده و طرح شان بانی راه اندازي مرکز پیام

می شوند.

 همشهري آنلاین_مریم قاسمی: ایده این جوانان تاکنون
براي خیلی از معلولان جسمی و حرکتی کار و شغل ثابت ایجاد کرده است. هزینه اولیه راه اندازي مرکز پیام حدود 100 میلیون
تومان براي خرید تجهیزات و ملزومات بوده که تمام آن با مشارکت خیّران تأمین شده است. وقتی در سال 96 مرکز پیام به صورت
رسمی کارش را در سالنی در طبقه سوم مؤسسه رعد الغدیر آغاز کرد تنها 5 اپراتور داشت و با بازاریابی و فروش محصولات شرکت ها
و کارخانه ها کارش را توسعه داد و پس از مدت کوتاهی توانست تعداد شاغلان مرکز را تا 10 برابر افزایش دهد. «علیرضا آتشک»
مسئول مؤسسه خیریه رعد الغدیر درباره اتفاقات خوبی که در این مرکز براي اشتغال معلولان جسمی و حرکتی افتاده براي مان

 
صحبت می کند. 

 
- رونق فعالیت ها در ایام کرونا  

فعالیت معلولان مؤسسه خیریه رعد الغدیر در ایام کرونا هم تعطیل نشده است. در همان هفته اول بحران کرونا فرصتی فراهم شدکه با
انتقال چرخ هاي خیاطی به خانه مددجویان، تولید ماسک هاي پارچه اي به صورت خانگی دنبال شود. در همان روزها به کمک



مددجویان این مؤسسه 170 هزار ماسک پارچه اي تولید شد و در اختیار کادر درمانی و پرستاران بیمارستان هاي شهداي یافت آباد،

 
هفتم تیر، مسیح دانشوري و... قرار گرفت. 

در ایام کرونا که برخی اصناف و مشاغل دچار تعطیلی و حتی تعدیل نیرو شده اند، مرکز پیام مؤسسه خیریه رعد الغدیر فعال تر از
همیشه ظاهر شده و توانسته خدمات شایسته اي را به شهروندان ارائه بدهد. آتشک درباره علت رونق فعالیت مرکز پیام مؤسسه خیریه
رعد الغدیر توضیح می دهد: «یکی از دلایل مهم، کاهش تردد شهروندان در شهر و افزایش سفارش و دریافت خدمات غیرحضوري بود
که به این ترتیب کار و فعالیت این بخش افزایش چشمگیري پیدا کرد به همین دلیل تعداد بیشتري استخدام و از مزایاي بیمه و

 
خدمات اجتماعی بهره مند شدند.» 

به گفته وي، این روزها بسیاري از تولیدي ها و مراکز خدمت رسانی که فعالیت هاي شان را غیرحضوري انجام می دهند تمایل زیادي
براي کار با مرکز پیام این مؤسسه دارند. جالب اینکه فقط در ماه اسفند و فروردین مددجویان این مؤسسه به 50 هزار تماس تلفنی با
سامانه 4030 پاسخ داده اند. از دیگر فعالیت هاي آنها می توان به پاسخگویی و رسیدگی به سامانه هاي پیامکی سازمان هاي مربوطه
مثلاً اجراي طرح «مشق ما» براي شناسایی کودکان بازمانده از تحصیل، ثبت اطلاعات زنان ایرانی داراي همسران غیرایرانی، دریافت

 
نظرسنجی ها و تحلیل آمار و اطلاعات در زمینه هاي مختلف اشاره کرد. 

رونق فعالیت هاي مرکز پیام مؤسسه خیریه رعد الغدیر که با تعداد انگشت شماري از معلولان جسمی و حرکتی شروع به کار کرد،
زمانی بود که مسئولان مرکز پس از موفقیت در حوزه بازاریابی و فروش کالا، بخشی از امور تلفنی یکی از کارگزاري هاي بورس را

 
پذیرفتند و آن را با موفقیت به انجام رساندند. 

عملکرد توان یابان مؤسسه خیریه رعد الغدیر چنان مطلوب بود که نظر نهادهاي مختلف را به خود جلب کرد. آتشک، مسئول مؤسسه
خیریه رعد الغدیر از تفاهمنامه اي که بین مؤسسه رعد و وزارت کار و رفاه اجتماعی بسته شده، صحبت می کند و می گوید: «این
وزارتخانه به مجموعه ما اعتماد کرد و پیگیري هاي تلفنی و پاسخگویی به درخواست هاي مردمی را به معلولان رعد الغدیر سپرد؛
موضوعاتی مثل ثبت اطلاعات یارانه بگیرها و پاسخگویی به اعتراض آن دسته از شهروندانی که یارانه شان قطع شده بود و... بخشی از

 
اموري بود که در مرکز پیام مؤسسه رعد الغدیر انجام می شود.» 

 
- شروع به کار با آموزش و توانمندسازي  

به مرور با کمک حامیان و خیّران باهزینه اي بالغ بر 2 میلیارد تومان زیرساخت هاي مورد نیاز براي نصب و راه اندازي «کال سنتر» و
«دکل مخابراتی» فراهم شد و تعداد بیشتري از معلولان جسمی و حرکتی در این مجموعه صاحب شغل شدند. اما موضوع مهم و
ارزشمند این بود که مسئولان مؤسسه خیریه رعد الغدیر به دنبال تربیت، نگهداري و هدایت معلولان توانمند و حرفه اي بودند تا در

 
هر شرایطی بتوانند روي پاي خود بایستند و با عزت نفس و انگیزه بالا زندگی کنند. 

علیرضا آتشک درباره نحوه به کارگیري معلولان در مرکز پیام مؤسسه خیریه رعد الغدیر می گوید: «حرفه اپراتوري و پاسخگویی تلفنی
جزء مشاغلی است که افراد باید تخصص و مهارت لازم را در این زمینه داشته باشند، بنابراین دوره هاي آموزشی و مهارتی فن بیان،



 
قدرت تصمیم گیري، کنترل خشم و عصبانیت، اصول و مبانی کار با کامپیوتر را به رایگان براي آنها برگزارکردیم.» 

وي درپاسخ به این سؤال که آیا هنوز امکان استخدام افراد معلول جسمی و حرکتی در مرکز پیام وجود دارد، می گوید: «خوشبختانه
اکنون در بخش پشتیبانی تلفنی و بازاریابی و فروش کالا با بیش از 40 شرکت و کارخانه همکاري می کنیم، بنابراین می توان تعداد
بیشتري از معلولان جسمی و حرکتی را جذب و استخدام کردو شرایط استخدام نیز توانایی استفاده از دست براي کار کامپیوتري،
داشتن فن بیان و انگیزه و علاقه مندي است. معلولانی که از این ویژگی ها برخوردارند، می توانند براي طی دوره هاي آموزشی و

 
مقدماتی به این مؤسسه مراجعه کنند.» 

- کارآفرینی؛ هدف اصلی فعالیت هاي مرکز آتشک با بیان اینکه تاکنون 700 نفر در مؤسسه خیریه رعد الغدیر صاحب شغل شده اند
که 175 نفر در خود مؤسسه مشغول به کار هستند، می گوید: «در اصل هدف اصلی ما توانمندسازي و کمک به معلولان جسمی و
حرکتی است که در خانه نمانند و بیشتر در اجتماع حضور داشته باشند، همچنین تبدیل آنها به شهروندان تولیدکننده و کارآمدي

 
است که نان تخصص و مهارت خود را بخورند.» 

مسئول خیریه رعد الغدیر از اتفاقات خوبی که در این مجموعه افتاده، می گوید: «بزرگ ترین اتفاق خوب و مثبت همین است که
معلولی که به اینجا مراجعه می کند ممکن است در ابتداکاري بلد نباشد و حتی با کسی ارتباط برقرار نکند، اما بعد از مدتی تبدیل به
نان آور خانواده می شود و همین، اعتماد به نفس هم به او می دهد و او را قادر می سازد که مشکلاتش را خودش به تنهایی و بدون

اتکا به دیگران حل کند.»



تفاهم نامه مشترك کمیته امداد و دانشگاه پیام نور

منبع: بازار کارشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/10/03

تفاهم نامه همکاري مشترك درزمینهٔ فعالیت هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، اشتغال و کارآفرینی، جذب و ترغیب خیرین،
تسهیلات رفته ي، تبادل اطلاعات و بهره گیري متقابل از ظرفیت هاي موجود با توجه به اهداف تعهدات و امکانات طرفین به

گروه هدف دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت مددجویان فی مابین کمیته امداد و ...

تفاهم نامه همکاري مشترك درزمینهٔ فعالیت هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، اشتغال و کارآفرینی، جذب و ترغیب خیرین،
تسهیلات رفته ي، تبادل اطلاعات و بهره گیري متقابل از ظرفیت هاي موجود با توجه به اهداف تعهدات و امکانات طرفین به گروه

 
هدف دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت مددجویان فی مابین کمیته امداد و دانشگاه پیام نور به امضا رسید. 

به گزارش بازارکار به نقل از پایگاه خبري کمیته امداد، ازجمله تعهدات طرفین سیاست گذاري براي ترویج هر چه بیشتر فرهنگ خیر

 
و احسان در میان قشر دانشجویان؛ 

 
توسعه و ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي دانشجویان تحت حمایت کمیته امداد؛ 

 
استفاده از توانمندي تشکل هاي خیریه گروه جهادي دانشگاه در برطرف نمودن نیازهاي گروه هدف؛ 

 
تعهدات کمیته امداد 

 
اعطاي مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت کارآفرینی به دانشگاه مطابق ضوابط براي حمایت از دانشجویان کم بضاعت 

 
تعهدات دانشگاه حمایت از پایان نامه هاي دانشجویان تحت حمایت 

 
همکاري در بزگی اي رویدادها و پویش هاي نیکوکارانه همکاري و مشارکت در تشکیل کارگروه هاي آموزشی و مدیران گروه ها 

ایجاد تشکل هاي جهادي مناسب با سبد نیازمندي خانواده هاي تحت حمایت هم زمان با برگزاري مناسبت ها حوادث و جمع آوري

 
زکات 

 
ترویج فرهنگ احسان و نیکوکاري در قالب پایان نامه 

معرفی درگاه هاي مشارکت در طرح امداد جهت مشارکت دانشجویان در طرح هاي اکرام ایتام، زکات، صدقات



معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره «سینماحقیقت»

منبع: دانشجوشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري دانشجو به نقل از ستاد اطلاع رسانی جشنواره، در چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت»
25 داور در بخش هاي مختلف این رویداد حضور دارند. در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا

پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري و علی لقمانی حضور دارند. در بخش فیلم ...

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري دانشجو به نقل از ستاد
اطلاع رسانی جشنواره، در چهاردهمین جشنواره
«سینماحقیقت» 25 داور در بخش هاي مختلف این رویداد

 
حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس،
آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري

 
و علی لقمانی حضور دارند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین
سیدي در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم،

 
سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستند هاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد که داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



شاخص سنجش مقالات ارزیابی خبرگان باشد / رابطه بین آیین نامه ارتقاء و

تحولات در دانشگاه ها بسیار کم است

منبع: دانشجوشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، عدم توجه آیین نامه ارتقاء اعضاي هیئت هاي علمی به تفکیک رشته ها با
توجه به ماموریت دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی، چالش هایی را براي اساتید دانشگاهی به ویژه اعضاي هیئت علمی

حوزه علوم انسانی به وجود آورده است. به همین منظور به گفتگو با استاد علم اطلاعات ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، عدم توجه
آیین نامه ارتقاء اعضاي هیئت هاي علمی به تفکیک رشته
ها با توجه به ماموریت دانشگاه ها و موسسات آموزش
عالی، چالش هایی را براي اساتید دانشگاهی به ویژه اعضاي
هیئت علمی حوزه علوم انسانی به وجود آورده است. به
همین منظور به گفتگو با استاد علم اطلاعات و دانش
شناسی دانشکده علوم انسانی دانشگاه تربیت مدرس
پرداختیم تا به بررسی مشکلات ایجاد شده براي این اساتید
و ارائه راه حل براي اصلاح آیین نامه ارتقاء اعضاي هیئت

 
علمی بپردازیم. 

 
بیشتربخوانید 

 
وقتی وزارت علوم چشم خود را بر ایرادات آیین نامه ارتقاء اساتید می بندد! / مهم ترین دستاورد ماده پژوهشی مقاله محوري است 

 
بدون حل مسئله آمایش سرزمینی آیین نامه ارتقا به نتیجه نمی رسد / تعریف یک بسته سیاستی راهی براي رفع مشکلات نظام ارتقا 

 
هدایتگري کمرنگ آیین نامه ارتقاي اساتید / ارزشیابی دانشجویان راه حل قطعی سنجش کیفیت تدریس نیست 

تدوین یک آیین نامه براي تمام دانشگاه ها با حوزه هاي مختلف علمی از جمله علوم انسانی، فنی، صنعتی و ... مشکلاتی را به بار
آورده است؛ به نظر شما این آییننامه چه تغییراتی باید داشته باشد؟ تا به نحو مطلبوب دست یابد؟ از یک سو، ماموریت دانشگاه ها
یکسان نیست و نباید باشد، از سوي دیگر، تمرکز دانشگاه هاي مختلف به جنبه هاي مختلف آموزش عالی می تواند کاملا م متفاوت
باشد. آیین نامه یکدست در نهایت به بازتولید دانشگاه هاي یکدست خواهد انجامید و این براي رشد و توسعه آموزش عالی کشور و
تاثیرگذاري ملی و بین المللی آن مضر است. علاوه بر مواردي که گفته شد، تدوین یک آیین نامه براي تمام دانشگاه ها با توجه به
سطح مختلف موسسات آموزش عالی و پژوهشی و عدم وحدت رویه در اجراي این آیین نامه مشکلاتی را به وجود آورد است، زیرا
تفسیر ها از ماده هاي مختلف آیین نامه در هیئت ممیزه و داوري ها، عمدتا یک کار کیفی است و یک کارکمی ماشینی نیست تا
ماشین بتواند تصمیم گیري کند و در نهایت نتیجه گیرد که فلان استاد دانشیار یا استاد تمام شود. در این میان مهم ترین مسئله به



 
تفسیر هایی که در اجرا از آیین نامه پیش میاید، مربوط می شود. 

لزوم یکپارچگی در بین بند هاي مختلف آیین نامه بسیار امر مهمی است؛ در حقیقت آیین نامه قرار است به ارزیابی یک استاد بپردازد
یک عضو هیئت علمی برحسب توانمندي ذاتی و شایستگی هایی که در طول تحصیل یا فعالیت به دست می آورد داراي توانمندي
هاي مختلفی است، عمدتا آیین نامه ها توانمند هاي مختلف را اولا پوشش نمی دهند، دوما در پوشش این توانمندي به تفاوت افراد
توجه نمی کنند. به عنوان مثال یک فرد آموزشگر بسیار قابلی است، اما در ارائه مقالات مشکل دارد و یا برعکس، همچنین ممکن
است شخصی پژوهشگر ماهري باشد، اما در یک بند دیگر آیین نامه ضعف داشته باشد. بر اساس آیین نامه ارتقاء فرد باید در همه این
بند ها امتیاز آورد که البته تنوع خوب است تا یک انسان چند وجهی و چند شایستگی باشد، اما اینکه یک نفر در حوزه اي توانمند و
سرآمد است؛ دیده نشده است؛ بنابراین ترکیب آن ها نیازمند بازنگري است تا ابعاد به صورت جامع باشند. دوما در بررسی ابعاد به

 
توانمندي اختصاصی و خاص افراد توجه کنیم. 

اکنون برخی موارد همچون ارائه مقالات در آیین نامه ارتقاء اساتید حق وتویی دارند به طوري که اگر استاد دانشگاه در حوزه ارتباط با
صنعت نیز مهارت بسیاري داشته باشند با این حال باید حتما مقالاتی را نیز در مجلات بین المللی به چاپ برسانند در صورتی که
ممکن است در حوزه ارائه مقاله مهارت نداشته باشد؛ بنابراین بهتر است حق وتویی در آیین نامه ارتقاء براساس توانمندي هاي از قبل
اعلام شده اساتید برحسب برنامه پیشنهادي آن ها تعلق گیرد. این شیوه می تواند به رشد و بالندگی طبیعی علم و فناوري در دانشگاه

 
ها منجر شود. 

 
 

همچنین در آیین نامه باید شرایطی ایجاد شود تا شخصی اگر به صورت موفقیت آمیز اقدامات برجسته و قابل تحسینی داشت، به

 
صورت مسستقیم ارتقاء یابد. 

به نظر می رسد، رابطه بین آیین نامه ارتقاء و تحولات در دانشگاه ها بسیار کم است. اکنون دانشگاه ها در حال حرکت ازدانشگاه نسل
اول و دوم و سوم به چهارم هستند به همین منظور هرگونه ارزیابی براي ارتقاء اعضاي هیئت علمی در نظر بگیریم باید بر اساس این
تحولات باشد. در گذشته دانشگاه ها آموزش محور بودند به همین دلیل شاخص آموزشی اهمیت داشت اکنون باید به دنبال این باشیم
تا شاخص کارافرینی و ارتباط با جامعه و مسئولیت هاي اجتماعی را در ارتقاء پررنگ کنیم تا اساتید به سمت پاسخگویی به نیاز هاي

 
روز حرکت کنند. 

زمانی نیاز بود تا تولیدات علمی را در کشور افزایش دهیم به همین منظور کمیت افزایش یافت پس از آن بر کیفیت با توجه به دهک
ها و چارك هایی که در پایگاه هاي استنادي مطرح است؛ تاکید شد. اکنون شاخص هاي کیفیت پژوهش در دنیا با مسئولیت هاي
اجتماعی و کارآفرینی عجین شده اند، بهتر است ما نیز به این مسئله توجه کنیم و با توجه به نوع دانشگاه و سطح آن این شاخص را

 
در آیین نامه ارتقاء بگنجانیم. 

 
آیین نامه ارتقاء اساتید به ویژه در حوزه علوم انسانی چه نسبتی با تحقق حکمرانی خوب علم و فناوري دارد؟ 

براي تحقق حکمرانی خوب علم و فناوري نیاز است تا یک فضایی فراهم شود تا علم و فناوري با بیشترین سطح ارزش آفرینی در



جامعه جریان پیدا کند. فرض کنید اگر مقاله اي منتشر می شود این مقاله در اعلاي درجه به ارتقاء آگاهی در بین متخصصان و در
سطحی دیگر، بین عموم مردم جامعه منجر شود؛ و یا چنانچه اختراعی در آزمایشگاهی و یا موسسه پژوهشی به دست می آید، آن
اختراع فناوري و صنعت در یک فضا به محصول تبدیل شود و به جامعه ارائه شود و به بازار بپیوندد و ارزش ایجاد کند. شکل گیري
تبدیل علم به فناوري، راه حل و ثروت موجب خواهد شد که چنانچه مشکلاتی در جامعه وجود دارد در سریعترین زمان ممکن به
مراجع دانشگاهی انعکاس پیدا کند و دانشگاه به ساماندهی و اجراي پژوهش در خصوص آن بپردازد و به صورت جدي متولی و

 
پیگیري ارائه راه کار عملیاتی و یا محصول قابل اعتماد براي رفع آن باشد. 

 
براي افزایش ارتباط دانشگاه و اساتید علوم انسانی با جامعه و صنعت چه مولفه هایی لازم است؟ 

در ارتباط جامعه با دانشگاه و دانشگاه با جامعه و صنعت هم چنین ارزش آفرینی از محتواي فعالیت هاي دانشگاهی در جامعه و
صنعت لازم است که یک نگاه چند وجهی بین مسولان و دست اندرکاران و پژوهشگران دانشگاه شکل بگیرد. یک وجه آن به برون
گرایی دانشگاه ها مربوط می شود. به طوري که دانشگاه ها، فضاها، دستاورد ها و تولیداتشان را در دید و دسترس جامعه و صنعت قرار
دهند. علاوه بر آن باید مقوله کنترل کیفیت به صورت جدي در نظام هاي دانشگاهی جدي گرفته شود. در حقیقت زمانی که یک
شخص به ارائه مقاله می پردازد اگر کیفیت بالایی داشته باشد در وهله اول توسط صاحب نظران و در وهله دوم توسط جامعه استفاده
می شود. در مقابل، اگر کیفیت نداشته باشد، جعلی باشد؛ مورد استفاده قرار نخواهد گرفت و حتی اعتبار دانشگاه را زیر سوال خواهد
برد. چنانچه از این بگذریم، یک واقعیت تلخ وجود دارد و آن اینکه، خیلی از مواقع ارزش علم تولید شده در دانشگاه هاي کشور به
خوبی درك نمی شود، به طوري که علم ارزشمند و کارساز در دانشگاه خلق و ایجاد می شود، اما جامعه به واسطه عدم ترجمان
اثربخش دانش از میزان ارزش آن آگاه نیست و در نهایت از آن بهره نمی برد؛ بنابراین علاوه بر اینکه لازم است به کیفیت رویداد هاي
دانشگاهی توجه شود نیاز به یک فرآیندي است تا ترجمان دانش را عملیاتی کند و از اي مسیر، شکاف و فاصله بین دانشگاه و جامعه

 
و صنعت را برطرف و به شکوفایی علم و فناوري کمک کند. 

 
 

مسئله دیگر، توانمندسازي اساتید دانشگاهی است. بعد از گذشت مدتی از استخدام افراد، توانمندي مورد نیاز آن ها براي عملکرد در
دانشگاه تغییر می کند و آن ها قادر به فعالیت اثربخش در فضاي جدید نمی شوند. بر این اساس نیاز به ارتقاء در حوزه دانش، بینش و
رفتار به صورت جدي احساس می شود. به همین دلیل، وقتی یک شخصی استخدام می شود بعد از مدتی توانمندي مورد نیاز براي
عملکرد او تغییر می کند. کسانی که در دانشگاه کار می کنند به صورت مداوم هم به لحاظ بینش و دیدگاه و هم به لحاظ دانش و
شایستگی ها نیازمند به ارتقاء دارند. بنابراین باید آموزش مستمر و بالندگی اعضاي هیات علمی و پژوهشگران را در دانشگاه ها نهادینه

 
سازي کنیم تا اساتید به صورت مداوم براي همکاري با آنچه در محیط پیرامونی وجود دارد، توانمند شوند. 

افزایش ارتباط اساتید دانشگاهی با صنعت معادله یک مجهولی نیست بلکه یک معادله چند مجهولی و یک سازوکار چند عاملی است

 
که چنانچه بخواهیم کار اصولی انجام دهیم باید آن ها را مورد توجه قرار داد. 



افزایش مقالات باعث شده که کمیت بر کیفیت آن ها تا اندازه اي غالب شود آیا ارزیابی خاصی براي کیفیت مقالات ارائه شده از سوي

 
اساتید براي کسب امتیاز و ارتقا در آیین نامه لحاظ شده است یا خیر؟ 

اینکه امتیاز ارائه مقاله به چه صورت داده می شود مقوله بسیار مهمی است. یک نوشته و اثر علمی یک ارگانیسم زنده اي است که
بستر تولید آن، اثر غایی و درازمدت آن باید در ارزیابی ها مورد توجه قرار گیرد. قرار نیست آیین نامه توسط ماشین تفسیر شود و
اصولا خوب نیست که آیین نامه به گونه اي باشد که توسط ماشین تفسیر شود و بر اساس آن نتیجه گیري کنند که شخص چه
امتیازي دریافت می کند و چگونه ارتقاء می یابد. قضاوت خبرگان در ارزیابی آثار علمی پژوهشگران بسیار مهم است. در حقیقت به هر
میزان که به سمت قضاوت خبرگان حرکت کنیم، نتیجه به دست آمده بهتر خواهد بود. به عنوان مثال، ممکن است، یک خبره
موضوعی یک مقاله منتشر شده را بخواند و بگوید با وجود اینکه در یک مجله برتر منتشر شده است، اما آنطور که باید، خوب نیست یا
بگوید این مقاله با اینکه در یک مجله با رتبه پایین چاپ شده، اما بسیار خوب است. این زیبایی کار دانشگاهی است و ما در ارزیابی ها

 
باید بتوانیم همخوانی میان اهداف و رسالت هاي دانشگاهی و برونداد هاي علمی، را پیدا کنیم و براساس آن ارزیابی کنیم. 

امروزه در عصر دانش و هزاره سوم، همه چیز باید ماموریت گرا باشد تا از اتلاف انرژي و زمان جلوگیري شود. حتما لازم است،
مشخص شود این مقاله، اختراع، کتاب و یا کار کارآفرینانه تا چه اندازه در راستاي ماموریت کلان و خرد نظام علم و فناوري بوده است.

 
در قالب چنین نگاهی، هم کیفیت و هم کیفیت معنی دار خواهد بود. 

با توجه به ضرورت چاپ مقاله در مجلات بین المللی در آیین نامه ارتقاء اساتید و اینکه در برخی از رشته هاي علوم انسانی چاپ مقاله
در مدت زمان زیادي انجام می شود و در برخی موارد به دلیل موضوع اصلا در مجلات بین المللی به چاپ رسیده نمی شوند؛ به نظر

 
شما در آیین نامه ارتقاء چه تغییراتی باید انجام شود؟ 

البته این موضوع ممکن است در زمینه علوم انسانی و برخی رشته هاي آن نمود بیشتري داشته باشد، اما محدود به حوزه علوم انسانی
نیست. در برخی از رشته ها همچون ریاضیات محض، شیمی، فیزیک و برخی دیگر از رشته ها براي ارائه مقاله، پژوهشگر باید مدت
زمان زیادي را صرف کند تا یک یافته جدید را صورت بندي کند. در برخی موارد نیز ممکن است به دلایل مختلفی حتی در مجلات
بین المللی امکان انتشار پیدا نکند. البته این مورد اخیر در حوزه علوم انسانی به دلایل مختلفی شیوع بیشتري دارد. برخی از مقالات
به دلیل تفاوت جهان بینی، مسائل سیاسی و ... مورد بررسی قرار نمی گیرند. من فکر میکنم راه حل بررسی این دسته از مقالات،
ارزیابی خبرگانی است. به عنوان مثال، خبرگان ممکن است یک مقاله در یک حوزه را معادل با ارائه 5 مقاله در حوزه دیگر در نظر
بگیرند. ما لازم است در ارزیابی مقالات به صورت کلی، و ارزیابی مقالات حوزه هاي مورد نظر به صورت خاص، بر شاخص هاي اثر گرا

 
متمرکز بشویم. شاخص هاي اثرگرا، فارغ از کالبد و اشتهار محمل بر تاثیرات کوتاه مدت و بلند مدت آثار علمی متمرکز می شوند. 

نظرتان درباره ضرورت چاپ مقالات در مجلات بین المللی چیست؟ و با توجه به اینکه ماموریت دانشگاه ها همچون دانشگاهی با

 
محوریت علوم انسانی و دانشگاه فنی با یک دیگر متفاوت است؛ چه پیشنهادي براي تغییر آیین نامه ارتقاء اساتید دارید؟ 

چاپ مقالات و کمیت و کیفیت آن در مجلات بین المللی یک موضوع نسبی است. کشور ما همانند کشور هاي دیگر، علاوه بر رتبه
داخلی نیازمند است تا دانشگاه هاي آن در میان بازیگران علم و فناوري جهان ارتقاء رتبه داشته باشند. مشارکت در علم جهانی یکی
از ماموریت هاي جدي دانشگاه ها و دانشمندان است. دانشمندان موظف به یافتن و حل مساله هستند. برخی از مسائل ماهیت محلی
و ملی دارند و برخی از مسائل فراملی و جهانی هستند و حتی برخی از مسائل به فضا هاي ناشناخته کیهانی مربوط می شوند.
دانشمندان براساس ماهیت اصیل فعالیت هاي علمی دست به شناسایی و حل مسائل می زنند. البته که حل مسائل نزدیک تر به
پژوهشگر هم اولویت دارد و هم قرین به موفقیت بیشتر است. اما امروزه مشارکت در علم تنها به انتشار یافته هاي علمی محدود نیست
بلکه تبدیل علم به ارزش (مادي و معنوي) نمود بارزي یافته است. کشور هایی که نظام تولید و ثروتشان خوب کار می کند، علم را به
ثروت تبدیل می کنند. کشور هایی که نمی توانند علم را به ثروت تبدیل کنند، در قالب یافته هاي منشر شده یا منتشر نشده علمی
باقی می مانند، نکته اصلی این است که ما باید در کنار اینکه به بعُد بین المللی نظام علم و فناروي توجه می کنیم به کارکرد هاي



ملی، منطقه اي و عمومی خود نیز توجه داشته باشیم. یک عملکرد در بعُد بومی موثر تر از آن است که یک عملکرد ناموثر در بعد بین
المللی داشته باشیم. ما باید زنجیره تبدیل علم به ارزش را به صورت جدي در دستورکار سیاستگذاري هاي علم و فناوري کشور قرار

 
دهیم و آن را مطالبه کنیم. 

بنده به صورت جدي معتقد هستم که لازم است تا دانشگاه هاي کشور با نگاهی جدید سطح بندي شوند؛ از این منظر که تمام
دانشگاه ها با هدف مشارکت در علم، انتشار مقاله و یا تولید فناوري فعالیت نکنند. بلکه برخی از آن ها با هدف توسعه علوم پایه و

 
برخی با هدف توسعه فناوري کاربردي و برخی نیز به صورت ترکیبی عمل کنند. 

چنانچه چنین آمایشی در حوزه آموزش عالی ایجاد شود، به صورت طبیعی بخش مهمی از دانشگاه ها از حالت دانشگاه جامع تبدیل
به دانشگاه هاي کاربردي می شوند. هم اکنون روي کاغذ تقسیم بندي شبیه به این را داریم، ولی بسیار نامتوازن است و ماموریت

 
دانشگاه ها به خوبی تعریف نشده است. 

در حقیقت هر کدام از دانشگاه ها رسالت و ماموریت خاص خود را داشته باشند و ارزیابی اعضاي هیئت علمی و پژوهشگران درهر
کدام از دانشکده ها و دانشگاها، برحسب آن ماموریت باید انجام شود. چنین نگاهی در آیین نامه هاي ارتقاء اساتید نیز باید نمود پیدا

 
کند. نمی شود همه را به صورت یکسان ارزیابی کرد. یا همگان نمی توانند در یک قالب فعالیت کنند. 

 
 

با توجه به اینکه نتایج فعالیت هاي ارتباط با جامعه اساتید علوم انسانی همچون سایر رشته ها مشاهده نمی شود؛ چه پیشنهادي براي

 
بررسی آن ها و ارتقاء اساتید دارید؟ 

البته بنده معتقد هستم که بخش اعظمی از تاثیرات رشته هاي علوم انسانی به صورت جدي مورد توجه قرار نمی گیرد. تفاوت بین
علوم انسانی با سایر حوزه ها تفاوت ماهوي نیست؛ در حقیقت علم در تمام حوزه ها علم محسوب می شود. اما مسئله مهم این است
که کارکرد حوزه هاي مختلف علم در ویژگی هاي حاکم بر محیط تغییر می یابد. به عنوان نمونه، یک پژوهشگر شیمی زمانی که به
یافته اي دست می یابد، تفسیر ارزشی نمی شود. اما زمانی که یک پژوهشگر در حوزه علوم انسانی به یافته اي دست می یابد از
کشوري به کشوري و از منطقه اي به منطقه اي دیگر، تفسیر هاي متفاوتی از آن می شود؛ بنابراین محیط عملکردي دانشمندانی که
در حوه علوم انسانی هستند با کسانی که در غیرعلوم انسانی کار می کنند متفاوت است. ولی چه کسی می تواند منکر تاثیرات علوم
روان شناسی، دانش شناسی، منطق و ... در زندگی روزمره انسان ها باشد، چه کسی می تواند منکر تاثیر مدیریت و بازاریابی در رونق

 
صنعت و فناوري باشد. مهم زاویه دید ما نسبت به علوم انسانی و ارزیابی منصفانه از تاثیرات آن است. 

براي امتیازدهی به فعالیت هاي پژوهشی در حوزه علوم انسانی می شود به گونه اي دیگر نیز عمل کرد. به عنوان نمونه در حوزه



شیمی، مهندسی، پزشکی و یا حوزه هاي دیگر، استاد دانشگاه وقتی به یک محصولی دست می یابد براي اینکه بتواند آن را در جامعه
بفروشد، باید از توانمندي مدیریت و بازاریابی بهرمند شود. بنابراین می توان توانمندي اساتید حوزه مدیریت را به این سو هدایت کرد
و او را براساس شاخص هاي تاثیرگداري در عرصه صنعت و کسب و کار ارزیابی کرد و به آن استاد امتیازي را نیز از این بخش ارائه
کرد. علاوه بر آن می توان دانشمندان علوم انسانی را برحسب این ویژگی و عملکرد درست ارزیابی کرد. به عنوان مثال زمانی که یک
دانشمند حوزه علوم انسانی کتابی می نویسد و یک سیاست گذار در حوزه فنی و مهندسی بر اساس آن به یک آیین نامه و
دستورالعمل دست می یابد. امتیاز این تاثیرگذاري باید در ارزیابی اساتید علوم انسانی، مدیریت و ... محاسبه شود. متاسفانه ما در
بسیاري از موارد نگاه مقطعی و کوتاه مدت داریم و به تاثیرات بلند مدت توجه نمی کنیم. این در حالی است که تاثیرات حوزه علوم
انسانی دراز مدت و ترکیبی و در بسیاري از موارد پنهان و ضمنی هستند. این موضوع یکی از مواردي است که باید در آیین نامه ارتقاء

 
اساتید به آن توجه کرد. 

در دنیا نیز ما شاهد هستیم که در بسیاري موارد جوایزي را به افرادي در جهت تلاش هایی که انجام داده اند و تاثیراتی که داشته اند،
می دهند. زیرا برآورد تاثیرات اجتماعی به سادگی و با اعداد و ارقام قابل بررسی نیست. به عنوان نمونه ما در کشور به سعدي و حافظ
و نقش آن ها در شکل گیري فرهنگ و هنر که همگان، اعم از فنی و مهندسی و پزشکی و ... به آن افتخار می کنیم، چه امتیازي می
توانیم بدهیم؟ منظور من این است که همواره یک قسمت از ارزشگذاري ها مغفول می ماند و همین نادیده انگاري موجب رخوت

 
پژوهشگران می شود. 

ارتباط اعضاي هیئت علمی گروه هاي علوم انسانی از طریق ارتباط با جامعه درصدد دریافت امتیاز ارتقاء هستند؛ از انجایی که این
ارتباط به محصول منجر نمی شود، نحوه امتیاز دهی به آن در ایین نامه ارتقاء دیده نشده است؛ از نظر شما آیین نامه ارتقاء اساتید در

 
این بخش چه تغییراتی باید داشته باشد؟ 

علوم انسانی حتما با صنعت و جامعه در ارتباط است. علوم انسانی نباید یک طیف در نظر گرفته شود. زیرا مجموعه اي از رشته هاي

 
فلسفه و دانش شناسی تا سامانه هاي اطلاعات جغرافیایی و مدیریت دانش را در بر می گیرد. در واقع طیف وسیعی را شامل می شود. 

ارتباط با جامعه و صنعت در هر قسمتی از طیف رشته هاي علوم انسانی غلظت و شدت متفاوتی را به خود می گیرد. فرض کنید شما
در یک جامعه می خواهید خودرویی را بسازید براي اینکه جامعه آن خودرو را بپذیرد باید به نوع نگاه و فلسفه فکري اون جامعه
احاطه داشته باشید. اگر احاطه نداشته باشید محصول هزاران قابلیت نیز داشته باشد، نمی تواند در جامعه نفوذ پیدا کند. این کار
مربوط به جامعه شناسی، مورخ، فیلسوف و منطق دان است که تمام این موارد ارتباط با صنعت محسوب می شوند. امروز فناوري هاي
اطلاعاتی همه جا را فراگرفته است، اما سواد اطلاعاتی لازم براي استفاده از این فناوري ها توسط رشته اي مانند علم اطلاعات قابل

 
آموزش است. این ها نمونه هایی از تاثیرات اجتماعی هستند. 

برخی از مواقع، صنعت، محدود به ابراز می شود. بنابراین، در قدم اول باید نگاهمان را به صنعت تغییر دهیم. آن وقت خواهیم دید که
علوم انسانی بخش جدایی ناپذیر از فناوري هستند. بخش بازاریابی، مدیریت سازمان هاي فناور، پارك هاي علم و فناوري، کارخانه ها

و صنایع بخش ارتباط با مشتري و تبلیغات از فعالیت هاي علوم انسانی محسوب می شود.



لزوم ایجاد اماکن خرید براي محصولات مشاغل خانگی در خوزستان

منبع: ایسناشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیر امور سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي خوزستان با برشمردن مزیت هاي توسعه مشاغل خانگی در استان در حوزه
کشاورزي، براي الگوي جدید توسعه مشاغل خانگی از سوي جهاد دانشگاهی، در درجه اول احداث واحدها و مکان هایی براي

خرید محصولات مشاغل خانگی از تولیدکنندگان را حائز اهمیت دانست.

مسعود مرادي در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وضعیت
استان خوزستان از نظر توسعه مشاغل خانگی مرتبط با
بخش کشاورزي، اظهار کرد: استان خوزستان با توجه به
تنوع اقلیمی و قومیتی خود می تواند در این بخش بسیار
قدرتمند و پررنگ ایفاي نقش کند؛ در این خصوص با
اعطاي تسهیلات بیشتر و آسان تر به متقاضیان با در نظر
گرفتن هرچه پر بازده تر بودن طرح و اولویت دادن به

 
مشاغل پشتیبان، می توان گام هاي موثري برداشت. 

وي به تأثیر قوانین و مقررات موجود بر توسعه مشاغل
خانگی در استان اشاره و تصریح کرد: برخی قوانین در زمینه صدور مجوز مشاغل ستاره دار که نیازمند تاییدیه معاونت غذا و دارو
هستند، باعث طولانی شدن روند صدور مجوزها می شوند؛ همچنین تشکیل پرونده فیزیکی از زمان ثبت نام تا صدور مجوزها موجب

 
صرف وقت و هزینه است و با الکترونیکی شدن بخشی از کار، تا حدي این مشکل رفع می شود. 

مدیر امور سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي خوزستان در راستاي حمایت از توسعه مشاغل خانگی در استان اعطاي تسهیلات
بانکی را در اولویت دانست و گفت: البته توجه اندك به بخش بازاریابی و فروش محصولات مشاغل خانگی، ضعف عمده بعدي در زمینه
مشاغل بخش کشاورزي است. ایجاد شبکه کسب وکار، نیاز بعدي در جهت فروش محصولات تولیدي است و آموزش و مهارت افزایی
بیشتر و کسب تجربه تولیدکنندگان می تواند تکمیل کننده باشد. حمایت از افراد پیشرو در زمینه شغلی شان نیز می تواند با ایجاد

 
انگیزه در فرد پیشرو باعث ثبات و افزایش تولید شود. 

مرادي مهم ترین فرصت ها و ظرفیت هاي مشاغل خانگی در استان را در بخش هاي صنایع دستی، فرش دستباف، فعالیت هاي
فرهنگی و هنري، تولیدات دامی، شیلات، صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزي و عشایري و تولیدات گیاهی عنوان کرد و افزود: بهترین
فرصت هاي شغلی در زمینه مشاغل خانگی در رسته تولیدات دامی، شیلات، صنایع تبدیلی تکمیلی کشاورزي و عشایري و امور

 
تولیدات گیاهی است که هم در روستاها و هم محیط شهري قابلیت اجرا دارند. 

وي درباره ظرفیت ها و قابلیت توسعه بازار این رسته ها در سطح منطقه و ملی، تصریح کرد: در رسته تولیدات گیاهی مانند پرورش
قارچ، گل و گیاه زینتی، گیاهان دارویی و ... و صنایع تبدیلی و تکمیلی مانند فرآوري و بسته بندي کنجد و ارده، پخت انواع نان و

 
کلوچه سنتی، تولید ترشی از گیاهان خاص و بومی منطقه و... می توان عرصه مشاغل خانگی را گسترش داد. 



مدیر امور سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي خوزستان در خصوص اینکه نقاط ضعف متقاضیان راه اندازي کسب وکار خانگی
بیشتر در چه زمینه اي است، گفت: عمده نقطه ضعف متقاضیان مشاغل خانگی، نداشتن برنامه ریزي مشخص و همچنین پایین بودن
سطح روابط عمومی در جهت ایجاد ارتباط براي فروش محصولات خود است؛ همچنین براي زنان متاهل، نبود تقسیم کار و همکاري

 
سایر اعضاي خانواده بر کیفیت خروجی کار موثر است. 

مرادي تصریح کرد: به طور کلی شاید نبود قانونی براي ساماندهی و شناسه دار کردن این مشاغل و عدم اعطاي مشوق هاي حمایتی و
نظارتی کافی در این زمینه مهم ترین مشکلات توسعه مشاغل خانگی در استان خوزستان است. تعریف نشدن بیمه هاي اجتماعی
خاص این مشاغل، طولانی شدن پروسه دریافت تسهیلات براي شروع یا توسعه کسب وکار، در مرکز کار نبودن منزل در بعضی از
رشته هاي مشاغل خانگی و وجود برخی تناقض ها بین معاونت غذا و دارو و اصل کار مشاغل خانگی (امکان انجام فعالیت و تولید در

 
خانه) از دیگر مشکلات توسعه کسب وکارهاي خانگی در استان است. 

وي درباره اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان خوزستان و میزان تأثیر آن در رفع چالش هاي موجود گفت: این طرح با

 
توجه به موارد گفته شده از حیث اجرایی می تواند در این عرصه بسیار مؤثر و راهگشا باشد. 

مدیر امور سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي خوزستان همچنین به مشاغل خانگی مناسب فارغ التحصیلان و دانش آموختگان
دانشگاه ها اشاره و تصریح کرد: در بخش تولیدات دامی، کلیه گرایش ها از جمله پرورش اردك و بوقلمون گوشتی، غاز بومی، گاو
شیري، گوسفند و بز، گاومیش، مرغ بومی، پرورش کبک، اسب، زنبور عسل و پرورش و تکثیر ماهیان زینتی براي فارغ التحصیلان

 
دانشگاهی ساکن روستا می تواند ضمن ایجاد اشتغال با کمک دانش کسب شده، تولید با کیفیت تر و اصولی تري به ارمغان آورد. 

وي در خصوص مشاغل خانگی مناسب زنان در این حوزه نیز گفت: مشاغلی که صرفا در محیط خانه با حداقل سرمایه و حداکثر کمک
دیگر اعضاي خانواده انجام پذیرد و نیازمند کسب مهارت و سرمایه اولیه زیادي نباشد، براي زنان مناسب تر هستند. مشاغلی مانند
پخت نان محلی، کیک و کلوچه سنتی، پرورش گل و گیاه زینتی، بسته بندي مواد غذایی مانند سبزي و...، پرورش قارچ و تهیه انواع

 
ترشی و شور از آن جمله است. 

مدیر امور سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي خوزستان همچنین به بیان نکات و توصیه هایی براي موفقیت هرچه بیشتر طرح
ملی مشاغل خانگی در استان پرداخت و عنوان کرد: براي الگوي جدید توسعه مشاغل خانگی که جهاد دانشگاهی مجري آن است، در
درجه اول، احداث واحدها و مکان هایی براي خرید محصولات مشاغل خانگی از تولیدکننده حائز اهمیت است؛ زیرا اکثر زنان خانه دار
به دلیل نداشتن اعتماد به نفس و قدرت دفاع از قیمت واقعی محصول خود، گاه ناچار به فروش آن به قیمتی بسیار ارزان تر می شوند؛

 
بنابراین توجه به بازار این محصولات از توسعه کسب وکار بسیار مهم تر است. 

مرادي ادامه داد: پیشنهاد بعدي، اختصاص تسهیلات براي بالا بردن قدرت و توان مالی زنان جهت مجهز شدن به وسایل مورد نیاز و
بهبود کیفیت محصول تولیدشده است. بیمه شاغلان مشاغل خانگی به صورت خاص و آموزش سربازان وظیفه در دوره آموزشی و
آشنایی آن ها با رشته هاي مشاغل خانگی از دیگر مواردي است که می تواند در این طرح مورد توجه قرار گیرد و به موفقیت بیشتر

 
طرح و ایجاد اشتغال پایدار کمک کند. 

انتهاي پیام



دوره آموزشی رزم مقدماتی سربازان در سمنان برگزار شد

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/10/03

دوره آموزشی رزم مقدماتی سربازان در مرکز آموزش امام حسین (ع) سپاه استان سمنان برگزار شد.

به گزارش خبرگزاري بسیج از سمنان؛ سرهنگ پاسدار سجاد صفا مسئول معاونت تربیت و آموزش سپاه قائم آل محمد (عج)
استان سمنان گفت: به همت معاونت تربیت و آموزش سپاه استان سمنان، دوره آموزشی رزم مقدماتی سربازان به مدت یک ماه در

 
مرکز آموزش امام حسین (ع) سمنان برگزار شد. 

وي افزود: در این دوره کلاس هاي گوناگونی اعم از روانشناسی، رزم انفرادي، تاکتیک، جنگ نوین، امداد و بهداشت، آداب نظامی،

 
اسلحه شناسی و عقیدتی سیاسی برگزار شد. 

سرهنگ صفا تصریح کرد: در هر سال 5 دوره رزم مقدماتی در مرکز آموزش امام حسین (ع) سپاه استان برگزار می شود که در هر

 
دوره حدود 70 نفر از سربازان حضور دارند. 

مسئول معاونت تربیت و آموزش سپاه قائم آل محمد (عج) استان در پایان با اشاره به اهمیت آموزش به سربازان گفت: می توان با
برگزاري دوره هاي آموزش مهارتی براي سربازان وظیفه مسیر اشتغال به کار آنان را پس از خدمت مقدس سربازي هموارتر کرد.



نشست هم اندیشی فرماندهان کانون هاي متخصصین مرکز بسیج وزارت

ارتباطات

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/10/03

در این نشست دکتر توشه ضمن تشریح اهداف سازمان در سه سطح کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت گفت: توجه ویژه به
زنجیره تامین شامل تولید، شبکه توزیع و مصرف از راهبردهاي این سازمان می باشد.

به گزارش سرویس بسیج مهندسین صنعت خبرگزاري بسیج، نشست هم اندیشی فرماندهان کانون هاي متخصصین مرکز بسیج
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با حضور دکتر علی توشه رئیس و جمعی از مدیران سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن کشور

 
در محل این وزارتخانه برگزار شد. 

مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن ضمن تشریح اهداف سازمان در سه سطح کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت گفت:

 
توجه ویژه به زنجیره تامین شامل تولید، شبکه توزیع و مصرف از راهبردهاي این سازمان می باشد. 

دکتر توشه عنوان کرد: اگر بخواهیم چرخه تولید را مدیریت کنیم باید عرضه و تقاضا را نیز مدیریت کنیم اینها یک چرخه و زنجیره
هستند. تمرکز ما باید بر روي بازار مصرف باشد. جهت تحقق این امرایجاد مسیري براي صادرات کالا ضروري است. با ایجاد شبکه
هلدینگ سراسري، شرکت هاي تعاونی بسیجیان و بازارچه هاي مرزي می توانیم در حوزه افزایش تولید، رونق اقتصادي، اشتغالزایی و

 
به تبع آن جهش تولید منشاء اثر باشیم. 

علی توشه با اشاره به اقدامات مراکز بسیج مهندسین صنعت و معدن در زمینه هاي عمومی نظیر محرومیت زدایی، مدیریت بحران،

 
کمک هاي مومنانه و ... خواستار اقدامات اثربخش در حوزه هاي تخصصی نظیر پدافند غیر عامل و پروژه هاي STI شد. 

شایان ذکر است در ابتداي این نشست فرماندهان کانون هاي تخصصی مرکز بسیج وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات به ارائه گزارش
اقدامات خود در حوزه هاي رونق مشاغل خانگی، خرید و فروش اینترنتی، اشتغال زایی، کاهش هزینه سبد خانوار، جلوگیري از فساد،
حذف واسطه ها، توسعه بازارهاي کشاورزي، کاهش مهاجرت روستائیان، اقدامات گروه هاي جهادي، کمک هاي مومنانه، آسیب

 
شناسی بهره وري کارکنان و ... پرداختند. 

انتهاي پیام/



استاندار کرمان: معادن بلاتکلیف در اختیار افراد با انگیزه قرار گیرد

منبع: ایرناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/10/03

کرمان- ایرنا - استاندار کرمان با بیان اینکه بسیاري از معادن استان غیرفعال هستند و تنها افرادي پروانه را دریافت کرده و
آنها را بلاتکلیف گذاشته اند گفت: این معادن باید فعال شده و در اختیار افراد باانگیزه کار و اشتغال قرار گیرند.

کرمان- ایرنا - استاندار کرمان با بیان اینکه بسیاري از
معادن استان غیرفعال هستند و تنها افرادي پروانه را
دریافت کرده و آنها را بلاتکلیف گذاشته اند گفت: این
معادن باید فعال شده و در اختیار افراد باانگیزه کار و

 
اشتغال قرار گیرند. 

به گزارش روز چهارشنبه علی زینی در دیدار با مدیرعامل
شرکت صنایع مس شهید باهنر با تاکید بر اینکه واحدهاي
صنعتی که سابقه روشن فعالیتی دارند در اولویت و مورد
توجه فعالیت هاي استان هستند اظهار داشت : براي رونق

 
بخشی هر چه بیشتر به معادن پیگیر تفویض اختیارات به استان ها در این حوزه هستیم. 

مدیرعامل شرکت صنایع مس شهید باهنر نیز که معین اقتصادي بخش راین را به عهده دارد، گفت: این مجموعه 36 ساله در حوزه

 
صنایع جنبی مس و با ظرفیت 65 هزار تن در پنج کارخانه پایه گذاري شده و فعالیت دارد. 

مجید ضیایی به افزایش سود امسال و رشد 270 درصدي صادرات این مجتمع طی یک سال گذشته اشاره داشت و افزود: صنایع مس

 
شهید باهنر در تولید لوله هاي آلیاژي فعالیت دارد و نیاز میلیون ها دلار واردات کشور در این بخش را رفع کرده است. 

ضیایی از انتقال حساب هاي بانکی صنایع مس شهید باهنر به داخل استان خبر داد و گفت: در پرداخت مالیات جزو مجموعه هاي

 
کاملا شفاف هستیم و یک هزار و 200 نفر نیروي کار مستقیم داریم. 

 
برچسب ها 

 
- خبرگزاري جمهوري اسلامی 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- کرمان



مداد هاي چهار میلیون دلاري در بازار ایران!

منبع: نداي اصفهانشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/10/03

براي تولید مداد از چوب درختان به خصوصی استفاده می شود که امکان کشت آن ها فقط در چند کشور وجود دارد، در این
گزارش امکان کشت این نوع درخت در ایران بررسی شده است. منبع خبر: نداي اصفهان / لینک خبر: مداد هاي چهار میلیون

دلاري در بازار ایران!

به گزارش نداي اصفهان، لوازم التحریر یکی از حوزه هایی است که در تمام کشور هاي جهان از اهمیت زیادي برخوردار است و

 
علاوه بر مدارس و دانشگاه ها در بسیاري از صنایع و مهندسی ها کاربرد زیادي دارد. 

در این بین، مداد یکی از پر کاربرد ترین نوشت افزار است که تولید آن نسبت به خودکار، روان نویس و... از هزینه هاي کمتري

 
برخوردار است و قیمت تمام شده آن نیز به صرفه تر است. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
نوشت افزار ایرانی در کشور تنها یک حامی دارد! 

در ایران تولید مداد در تیراژ بسیار بالا انجام می گیرد به طوري که تمام نیاز داخل نیز از این طریق برآورده می شود. واردات مداد نیز

 
به میزان بسیار محدود و اغلب مسافري به کشور انجام می گیرد که متقاضیان خاص خود را دارد. 

تولید مداد در کشور همان طور که اشاره شد کفاف نیاز داخل را می دهد که این موضوع نشان دهنده اشتغال زایی چشمگیر در

 
صنعت تولید و عرضه لوازم التحریر است. 

یک موضوع عجیب در حوزه لوازم التحریر این است که چوب مورد استفاده در تولید مداد از کشور هاي دیگر به ایران وارد می شوند

 
البته در تعداد انگشت شماري از کشورها، این درخت ها رشد می کنند، اما فرآوري و صادرات آن تنها در 3 کشور انجام می گیرد. 

این چوب ها عبارت اند از cedar، poplar، Linden و Jelutong که حدودا در 6 کشور کشت می شود، اما تنها در 3 کشور

 
فرآوري و به جهان جهت تولید مداد صادر می شوند. 

درخت cedar یا همان سدر در ایالت کالیفرنیا آمریکا و لبنان رشد می کند، اما به نظر می رسد کشور لبنان به جهت جلوگیري از

 
انقراض این درخت هیچ فرآوري از آن نمی کند و فقط کالیفرنیا آمریکا است که فرآورده درخت cedar را صادر می کند. 

درخت Jelutong نیز در دو کشور اندونزي و بسیار محدود در تایلند امکان کشت دارد که فقط در اندونزي فرآوري می شود و چوب

 
حاصل به کشور هاي جهان صادر می شود. 

درخت هاي poplar و Linden هر دو فقط در چین امکان رشد دارند و بیش از 90 درصد نیاز ایران جهت تولید مداد از طریق این

 
کشور و فرآورده هاي این دو درخت تامین می شود. 



 
 

 
امکان کشت درخت هاي تولید مداد در ایران 

در این خصوص موسی فرزانیان رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم التحریر و نوشت افزار تهران اظهار کرد: براي تولید مداد هاي چوبی از
چوب هاي خاصی استفاده می شود که زیر ساخت کاشت درخت هاي مورد نظر در کشور وجود ندارد. در صورتی که روند تولیدات

 
داخلی ادامه پیدا کند و روند واردات چوب با مشکل مواجه نشود، نیاز بازار به نمونه هاي خارجی به صفر خواهد رسید. 

اظهارات رئیس اتحادیه در صورتی است که مصطفی خرسندي رئیس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري در
گفت وگو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان مدعی شد که امکان تولید چوب مداد در

 
داخل وجود دارد. 

وي در این باره اظهار کرد: با وجود آنکه ایران داراي 4 نوع اقلیم خشک، نیمه خشک، مرطوب و نیمه مرطوب است، رویش گونه هاي
مختلف متناسب با اقلیم هر منطقه وجود دارد همچنین علی رغم آنکه امکان تولید 4 نوع چوب مداد در داخل وجود دارد، اما اینکه

 
چه کسی اقدام به کشت و پرورش آن در کشور کند، بسیار حائز اهمیت است. 

خرسندي با اشاره به اینکه سالهاست موضوع زراعت چوب در کشور مطرح است، بیان کرد: این در حالی است که منابع تولید در کشور
به شدت محدود است، 25 سال پیش مقاله اي ارائه دادیم که هر زمانی که براي خلال دندان چوب در کشور کم بیاید، باید به فکر

 
زراعت چوب افتاد که متاسفانه این امر مورد بی توجهی قرار گرفته است. 

این مقام مسئول ادامه داد: اگرچه در برنامه ششم توسعه، قانون تنفس جنگل مطرح شد، اما با اجراي این موضوع قاچاق چوب چندین

 
برابر شده است. 

از کاغذ باطله براي تولید مداد استفاده کنیم وي با بیان اینکه امکان کشت چوب مداد در داخل وجود دارد، گفت: در حال حاضر دنیا
به سمت استفاده از کاغذ باطله جهت تولید مداد می رود به طوري که کاغذ باطله ها را روي هم گذاشته و مغز کربن را در داخل آن

 
می گذارند، هرچند براي مداد رنگی مواد اولیه متفاوت است. 

 
 



رئیس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها با بیان اینکه ساز و کار مشخصی در واردات و صادرات چوب نداریم، بیان کرد: اگر مابین
عرضه و تقاضا اختلاف وجود داشته باشد، این امر بر جنگل فشار می آورد که کنترل آن به سهولت وجود ندارد، هرچند بنابر آمار سال

 
قبل واردات داشتیم. 

خرسندي با بیان اینکه جهش تولید در صنایع چوب و سلولز معنا ندارد، گفت: وزارت صمت به عنوان متولی امر در بحث صدور مجوز

 
باید برنامه ریزي کند. 

این مقام مسئول با اشاره به اینکه کشت تنها راه حل تامین چوب مداد مورد نیاز در داخل است، بیان کرد: در بلند مدت و میان مدت

 
کشت چوب در داخل و در کوتاه مدت استفاده از منابع برون سرزمینی تنها راه حل است. 

وي در پایان تصریح کرد: کشوري همچون فنلاند که منابع چوب آن همانند نفت ما غنی است، اما سالانه 6 میلیون متر مکعب چوب

 
وارد می کند و عمده منابع خود را ذخیره می کند، اما متاسفانه در کشور ما چنین برنامه اي وجود ندارد. 

با تمام این تفاسیر بهتر است که به سمت استفاده از مداد هاي کاغذي حرکت کنیم تا ضمن کاهش قطع درختان، از خروج ارز جهت

 
واردات چوب مداد نیز جلوگیري شود. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان



بنیاد برکت 84 هزار طرح اشتغال زایی اجرا کرد

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/10/03

دشتی- معاون اقتصادي بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) کشور گفت: تاکنون 84 هزار طرح اشتغال زایی در
سطح استان توسط این بنیاد اجرا شده که زمینه اشتغال افراد زیادي را فراهم کرده است.

به گزارش آرانیوز:هادي جوهري صبح چهارشنبه در نشست
با مسئولین شهرستان دشتی با بیان اینکه بنیاد برکت
پرچم اشتغالزایی در کشور بالا گرفته اظهار داشت: در حال
حاضر این بنیاد در همه جاي کشور طرح هاي اشتغال زایی

 
ایجاد کرده است. 

وي افزود: تاکنون 84 هزار طرح خرد و خانگی در کشور
ایجاد شده که توانسته زمینه اشتغال افراد زیادي را فراهم

 
کند. 

جوهري تصریح کرد: تا پایان سال جاري هزار و 400 طرح اشتغال زایی در سطح استان اجرا می شود که زمینه اشتغال پنج هزار نفر

 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم را فراهم می کند. 

وي اضافه کرد: از این تعداد 500 طرح خرد در شهرستان هاي دشتی و تنگستان ایجاد می شود که بین هزار و 500 تا دو هزار نفر
اشتغال ایجاد می کند.



برخی تولیدکنندگان به خاطر ناملایمات از استان بوشهر خارج می شوند

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/10/03

بوشهر - رئیس مجمع نمایندگان استان بوشهر در مجلس شوراي اسلامی گفت: برخی از تولیدکنندگان به خاطر برخی
ناملایمات از استان بوشهر خارج می شوند و به استان هاي دیگر می روند.

به گزارش آرانیوز:عبدالکریم جمیري صبح چهارشنبه در
نشست با مدیران اقتصادي استان بوشهر اظهار داشت: رهبر
معظم انقلاب اسلامی تاکید ویژه اي را بر موضوع تولید
داشته اند ولی تاکنون آنگونه که مد نظر ایشان است محقق

 
نشده است. 

وي توسعه تولید را موضوعی اساسی و بسیار مهم دانست و
خاطرنشان کرد: تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی بر
جلوگیري از خام فروشی و تقویت تولید داخل است ولی
متأسفانه هر سال شاهد هستیم که بودجه کشور بر مبناي

 
نفت بسته می شود. 

رئیس مجمع نمایندگان استان بوشهر در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: با مدیریت قوي و استفاده مناسب از منابع انسانی

 
متخصص می توان از منابع خدادادي تولید ثروت کنیم و وضعیت تولید و به تبع آن اشتغال را سامان ببخشیم. 

 
وضعیت شهرك هاي صنعتی بوشهر دردناك است 

وي با بیان اینکه اقتصاد، اشتغال، تولید ثروت و استفاده از منابع خدادادي اولویت اول ما است افزود: در استان بوشهر قطعاً وظیفه

 
سنگین تري داریم چون به بسیاري از منابع و پتانسیل ها بیشتر از دیگران دسترسی داریم. 

جمیري با تاکید بر تلاش براي توسعه و پیشرفت استان ثروتمند اما محروم بوشهر ادامه داد: کیفیت مدیریت در این حوزه باید افزایش
یابد و بدانیم کار تولید را به چه کسی می سپاریم و باید با دقت و برنامه ریزي مناسب و همه جانبه زمینه رفع مشکلات بخش تولید را

 
فراهم سازیم. 

نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر حمایت از تولیدکنندگان و برخورد با متخلفان افزود: در برخی

 
موارد مشاهده می شود شخص یا اشخاصی با یک نگاهی خاصی زمین ها و مجوزهایی دریافت کرده و آن را فریز کرده اند. 

وي با تاکید بر اینکه تولیدکنندگان نباید ماه ها در انتظار دیدار با مدیران بمانند، اضافه کرد: باید از تولید کنندگان به صورت ویژه
حمایت کنیم، زیرا آنها در حال جنگیدن در صف اول اقتصاد ما هستند و به تولید ثروت و اشتغال که موضوعات اساسی امروز ماست،

 
کمک می کنند. 



 
علف هاي هرز و سوله هاي متروکه دردآور است 

جمیري با اشاره به اینکه برخی از تولیدکنندگان به خاطر برخی ناملایمات از استان بوشهر خارج می شوند و به استان هاي دیگر می

 
روند تصریح کرد: صحنه هایی که در شهرك هاي صنعتی بوشهر مشاهده می شود بسیار دردناك است. 

وي با اشاره به اینکه سوله هایی که متروکه مانده زمین هایی که از علف هاي هرز پوشیده شده بسیار درد آور است افزود: منطقه ویژه

 
اقتصادي و شهرك هاي صنعتی استان بوشهر باید به یک فضاي آباد زیبا و شکیل تبدیل شود. 

رئیس مجمع نمایندگان استان بوشهر در مجلس شوراي اسلامی با تقدیر از کسانی که براي توسعه اقتصادي در استان تلاش می
کنند، ادامه داد: با توجه به همه داشته هایمان هنوز فاصله زیادي تا نقطه ایده آل داریم.



جهانگیري: فرهنگ و روحیه ایثارگري بقاي کشور را تضمین می کند

منبع: ریشهشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون اول رییس جمهوري با بیان اینکه دولت و مجلس می توانند با تعامل و همکاري سازنده مشکلات را حل و فصل کنند،
گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي از مشکلات

عبور کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است.

معاون اول رییس جمهوري با بیان اینکه دولت و مجلس
می توانند با تعامل و همکاري سازنده مشکلات را حل و
فصل کنند، گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و
فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با
سربلندي از مشکلات عبور کنیم، فرهنگ و روحیه

 
ایثارگري است. 

پایگاه خبري ریشه: اسحاق جهانگیري در دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با وي با تأکید بر لزوم ترویج فرهنگ
ایثار و شهادت در کشور اظهارکرد: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند، فرهنگ و

 
روحیه ایثارگري است که باید آن را پاس بداریم و براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رییس جمهوري با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، افزود: تصور
آمریکایی ها این بود که با اعمال فشارهاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور همچنان
سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به بن بست
رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با جدیت

 
بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و گفت:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آنها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان در
دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آنها نیز روحیه ایثارگري را

 
در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

 
 استخدام فرزندان شاهد گامی بلند براي حل مشکلات آنان است 

وي با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد خاطرنشان کرد: باید تلاش کنیم مسائل فرزندان
شهدا همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهوري استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد

 
و بالاتر گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 



معاون اول رییس جمهوري همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران
دلسوز کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

 
 دولت و مجلس می توانند با تعامل سازنده مشکلات کشور را حل و فصل کنند 

جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند، گفت:
دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

وي با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان کرد: با تلفیق این دو

 
مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

معاون اول رییس جمهوري از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند
قدردانی کرد و گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روزهاي اخیر کاهش تعداد فوتی

 
ها و مبتلایان به کرونا بوده است و امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران

 
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند. 

 
منبع: خبرگزاري ایرنا 

انتهاي پیام



فعالان بخش خصوصی براي اشتغال معتادان بهبودیافته همت کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/10/03

تبریز- ایرنا- استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به ضرورت توجه بیشتر به بازتوانی معتادان بهبود یافته در استان، از تمامی
فعالان بخش خصوصی خواست که با راه اندازي یک واحد تولیدي- صنعتی ، افراد بهبود یافته را به این مجموعه جذب کنند.

تبریز- ایرنا- استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به ضرورت
توجه بیشتر به بازتوانی معتادان بهبود یافته در استان، از
تمامی فعالان بخش خصوصی خواست که با راه اندازي یک
واحد تولیدي- صنعتی ، افراد بهبود یافته را به این

 
مجموعه جذب کنند. 

محمدرضا پورمحمدي روز چهارشنبه در جلسه شوراي
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر آذربایجان شرقی، با تاکید بر
لزوم بازتوانی و تامین اشتغال مناسب براي معتادان بهبود
یافته اظهار کرد: اعتیاد، جرم نیست، بلکه یک بیماري است

 
که همه ما در قبال درمان گرفتاران این بلاي خانمان سوز، وظیفه داریم. 

وي افزود: از تمامی تولیدکنندگان و فعالان بخش خصوصی استان انتظار داریم که بار دیگر همت آذربایجانی خود را به نمایش
گذاشته و با جذب معتادان بهبودیافته و یا راه اندازي کارخانه مخصوص براي این قشر، یاري گر مدیریت ارشد استان در مقابله با

 
مشکلات مختلف اجتماعی باشند. 

پورمحمدي گفت: موفقیت هاي استان در زمینه مقابله با شیوع مصرف مواد مخدر، مرهون همدلی و هماهنگی هرچه بیشتر دستگاه

 
هاي اجرایی و مجاهدت هاي شبانه روزي دستگاه هاي نظامی، انتظامی و امنیتی است. 

وي با اشاره به راه اندازي نخستین مرکز ماده 16 کشور در تبریز عنوان کرد: آذربایجان شرقی از جمله پیشگام هاي راه اندازي چنین
مراکزي بوده و امیدواریم با تشکیل کمیته هماهنگی و انسجام هرچه بیشتر در تصمیم گیري ها، شاهد کاهش مصرف مواد در جامعه

 
باشیم. 

استاندار آذربایجان شرقی بر ضرورت اخذ مجوزهاي لازم براي برخی مراکز درمان و بازتوانی معتادان در استان از دستگاه هاي مرکزي
تاکید کرد و ادامه داد: خوشبختانه با همت و تلاش تمامی اعضاي شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر، کمپ ماده 16 بانوان، 100

 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پس از اخذ مجوزهاي لازم و در آینده بسیار نزدیک افتتاح می شود. 

وي با اشاره به اهمیت حساسیت بیشتر در درمان و بازتوانی زنان معتاد در جامعه ، افزود: بر اساس آیات و روایات، نجات جان یک نفر
به مثابه نجات زندگی بشریت است و از تمامی مسئولان امر انتظار داریم که موضوع درمان بانوان معتاد استان را با جدیت بیشتري



 
دنبال کنند. 

پورمحمدي همچنین خواستار راه اندازي و تجهیز گرمخانه هاي آذربایجان شرقی با توجه به برودت شدید هوا تاکید کرد و ادامه داد:

 
این مراکز نیز باید داراي امکانات مناسب بوده و با نظارت هاي مختلف بهداشتی و اجتماعی، مورد استفاده افراد بی خانمان قرار گیرد. 

وي همچنین از کاهش آمار ابتلا و مرگ و میر ناشی از بیماري کرونا در استان خبر داد و افزود: شرایط، عادي نشده و با توجه به

 
شکننده بودن آمار بیماري، هر لحظه امکان افزایش مجدد آمار وجود دارد. 

استاندار آذربایجان شرقی گفت: افزایش فرهنگ سازي توسط رسانه ها و همچنین مشارکت خوب مردم در اجراي طرح هاي مختلف

 
همچون طرح شهید حاج قاسم سلیمانی، از جمله دلایل اصلی کاهش آمار مبتلایان به بیماري کرونا در استان است. 

وي ادامه داد: پیشگیري و مراقبت شدید در بدو بیماري از جمله مولفه هاي موثر در قطع زنجیره انتقال بیماري کروناست که باید

 
بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر آذربایجان شرقی نیز در این جلسه از افزایش بیش از 120 درصدي کشفیات مواد مخدر در

 
استان خبر داد و گفت: قدردان زحمات و تلاش هاي شبانه روزي تمامی همکاران در دستگاه هاي نظامی، انتظامی و امنیتی هستیم. 

رضا استاد رحیمی با اشاره به آخرین وضعیت مرکز و کمپ ماده 16 بانوان در تبریز گفت: این مرکز در حال حاضر، 100 درصد

 
پیشرفت فیزیکی دارد و در آینده نزدیک و پس از اخذ مجوزهاي لازم از مرکز مورد بهره برداري قرار می گیرد. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- مواد مخدر 

- ستاد مبارزه با مواد مخدر



تازیانه اي که کرونا بر تن هاي تنها می زند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/10/03

ویروس کرونا زندگی بسیاري از هموطنان را درنوردید از جمله زندگی زنان سرپرست خانوار، بدسرپرست و بی سرپرست که
در تب این ویروس، بیش از پیش سوختند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، نگاهی به زندگی بسیاري از هموطنان نشان می
دهد کرونا زندگی بسیاري از جمله زنان سرپرست خانوار،
بدسرپرست و بی سرپرست را به چالش کشاند. برشی اندك
از زندگی این قشرها که تنهایی آنان با هجوم ویروس کرونا
بیش از دیگر قشرها در دریاي متلاطم دوران به صخره

هاي ناکامی خورد، می تواند تا حدي بیانگر روزگار کرونازده آنان باشد، هنوز آفتاب بالا نیامده بود، ابرهاي سیاه تمام آسمان را

 
پوشانده بودند،سوز سرما وزیدن گرفت. 

او دست هایش را به هم مالید، نفسش را به دستانش (ها) کرد تا کمی گرم شوند و نگاهی به انتهاي خیابان کرد، برگ هاي زرد
پاییزي هنوز در سرماي اوایل زمستان روي آسفالت آرمیده بودند.در دلش گفت امیدوارم امروز روز خوبی باشد و بتوانم براي بچه هایم
لقمه نانی فراهم کنم.سرش را برگرداند و نگاهی به سمت در خانه اش انداخت، به یاد چشم هاي معصوم دختر دو ساله اش و نگاه
منتظر پسر 10 ساله خود افتاد.براي رفتن مصمم تر شد و به راه افتاد، چند سال پیش بود که بر اثر یک تصادف،همسر خود را از
دست داد.او مجبور بود بر سر چهار راه یا در نزدیکی مترو بساط خود را براي دستفروشی شال و کلاه هایی که از قبل بافته بود،پهن

 
کند بلکه مشتري پیدا شود و از او خریدي بکند. 

مثل روزهاي گذشته نگران بود که مبادا امروز هم نتواند کاسبی خوبی داشته باشد.به دختر همسایه شان گفته بود که اسم و شماره
تلفن او را در فضاي مجازي بگذارد تا مشتري ها پیدایش کنند اما از سفارش هاي مجازي هم خبري نبود چرا که مردم از ترس شیوع

 
ویروس کرونا کمتر از خانه بیرون می آمدند و خیلی به فکر شال و کلاه زمستانه نبودند. 

به خاطر یک لقمه نان این تنها تکه اي از درد و رنج زنان بی سرپرست است که تکیه گاهی جز خود و خدایشان ندارند، زنانی که بیش

 
از هر قشر دیگري رنج می برند و عذاب می کشند. 

افرادي که به اجبار روزگار باید در زمستان سرد کانون گرم خانواده هایشان را رها کنند و دل به کار و سرما بسپارند، آن هم فقط به

 
خاطر یک لقمه نان. 

کرونا، تورم،گرانی،تحریم، نبود تولید، همه و همه دست به دست هم داده و هر چه بیشتر گلوي گردانندگان مشاغل خانگی به خصوص



زنان بد سرپرست و بی سرپرست را می فشارد.بیشتر افراد معنی بی سرپرست را به خوبی می دانند اما هستند عده اي که تاکنون واژه

 
بدسرپرست به گوششان نخورده و آن را درك نمی کنند. 

بدسرپرست ها همان هایی هستند که سرپرست مناسبی براي زندگی ندارند، همسرانی که نبودشان بهتر از بودشان است زیرا نه تنها

 
از نظر مالی و عاطفی حامی و پشتیبان خانواده هایشان نیستند بلکه سوهان روح آن ها هم هستند. 

برخی ها فکر می کنند فلانی داراي همسر یا سرپرست است و به این ترتیب او را از برخی حقوق و مزایا محروم می کنند اما چه
همسري؟.همسري که دچار بلاي خانمان سوز اعتیاد است و یک شغل درست و حسابی ندارد یا همسري که از سر تنبلی و تن پروري

 
تن به هیچ کاري نمی دهد و یا همسرانی که به دلیل جرم و جنایت در زندان ها به سر می برند. 

زهرا نظري می گوید، همسرم در یک درگیري مقصر شناخته شده و حالا چند سالی می شود که در زندان به سر می برد؛من و سه
فرزندم هیچ حامی و پشتیبانی نداریم، خودم در منازل،خدمتکاري می کنم. صبح ها خانه را ترك می کنم و ساعت 7 شب به خانه می
آیم. بچه هایم هم مجبورهستند که سر چهار دستگیره و دم کشی هایی که تهیه می کنم بفروشند،چون دستمزد من کفاف اجاره

 
خانه را هم نمی دهد. 

نسخه کرونا براي مشاغل خانگی سایه شوم ویروس کرونا بر سر مشاغل خانگی سایه گسترانیده و سنگینی آن بیش از همه گریبانگیر
زنان بی سرپرست شده است.مشاغل اصیل ایرانی مثل قالی بافی و جاجیم بافی، زردوزي و پولک دوزي نیز به دست فراموشی سپرده

 
شده، هنرهاي اصیل و ارزشمندي که در هجوم کرونا، گرانی، تورم و تحریم تنها دلسردي را نصیب هنرمندانش کرده است. 

این وضعیت در حالی رقم می خورد که در عصر فناوري و ارتباطات زندگی می کنیم، از طرفی هم با شیوع ویروس کرونا باید به این

 
گونه مشاغل توجه شده تا در حمایت از آن اقدامات عملی و جدي تري انجام شود. 

ضرورت توجه به مشاغل خانگی مدرن و نوپا به باور عده اي از کارشناسان، آنگونه که باید به مشاغل خانگی چه از نظر تامین منابع
مالی و چه از نظر استفاده از علم و فناوري اهمیت داده نشده و برخی مشاغل که در کشورهاي پیشرفته از سال ها پیش راه اندازي
شده در اینجا حتی اسم آن را هم نمی دانند.مشاغل زیبا و جذابی که خانم ها می توانند بابکارگیري ظرافت در هنرنمایی آثار برخی را

 
به صورت مدرن و امروزي در اختیار مردم بگذارند. 

ابراهیمی، استاد دانشگاه شیراز و اقتصاددان با اشاره به مشاغل جدید و نوپایی که در خانه ها توسعه می یابد، با تاکید بر به بکارگیري
علم و تکنولوژي روز دنیا گفت: برخی فکر می کنند که مشاغل خانگی تنها در دسته صنایع دستی مثل قالیبافی است اما با پیشرفت

 
علم و تکنولوژي بسیاري از مشاغل جدید و نوپایی پدید آمده که در اقتصاد استان و کشور نقش بسزایی دارد. 

او، به تجربه کشورهاي توسعه یافته در اهمیت دادن به مشاغل خانگی زنان اشاره و بیان کرد: برخی کشورها، مثل چین ثابت کرده که
این مشاغل از اهمیت ویژه اي برخوردار است و نقش تعیین کننده اي در اقتصاد هر کشور دارد، به عنوان مثال پرورش گل و گیاه،
توزیع لوزام بهداشتی، پرورش گیاهان دارویی وکشت هاي گلخانه اي از جمله مشاغلی است که زنان به آن علاقه زیادي دارند و از

 
طرفی نیازهاي وارداتی را تامین می کند. 

فرصت هاي اشتغال در پشت قرنطینه هاي خانگی محمود خردمند، مدیر موسسه کارآفرینی در شیراز نیز تصریح کرد: به طور کلی
حوزه هاي صنعت، معدن و تجارت، کشاورزي و خدمات هر کدام داراي زیر مجموعه هاي خاص خود بوده که با شیوع کرونا کمترین



 
آسیب به بخش صنعت و بیشترین آسیب به بخش خدماتی رسیده است. 

او، ادامه داد: به سرمایه گذاران و افراد جویاي کار توصیه می شود که بیشتر به سمت کسب و کارهاي صنعتی روي آورند و از فرصت

 
هاي بوجود آمده از شیوع کرونا استفاده کنند. 

خردمند، به فرصت هاي کارآفرینی که در پشت قرنطینه ها نهفته اشاره کرد و افزود: این روزها فرصت مناسبی است تا متقاضیان و

 
افراد جویاي کار و اشتغال با ایجاد مشاغل خانگی نه تنها امنیت مالی بلکه امنیت جانی خود را فراهم کنند. 

بر این اساس از آنجایی که در عصر ارتباطات و تکنولوژي به سر می بریم و از طرفی شیوه ویروس کرونا بیش از پیش دامن گیر زنان
بی سرپرست و بد سرپرست شده، فرصت مناسبی است تا متقاضیان و افراد جویاي کار با ایجاد مشاغل خانگی نه تنها امنیت مالی

 
بلکه امنیت جانی و روانی خود را فراهم کنند. 

راه اندازي کسب وکارهاي خانگی می تواند مزایاي گوناگونی مانند حذف هزینه هاي جاري محیط کار، رهن و اجاره، مالیات، عوارض و
قبوض مصرفی، حذف هزینه ایاب و ذهاب، استفاده از نیرو و تخصص اعضاي خانواده، ایجاد زمینه هاي کار خانوادگی، امکان انتقال

 
تجارب از طریق آموزش هاي آنلاین، غیررسمی به شیوه استاد - شاگردي بین اعضاي خانواده را در بردارد. 

مشاغل خانگی آن دسته از فعالیت هایی است که از سوي عضو یا اعضاي خانواده در فضاي مسکونی در قالب یک طرح کسب و کار
بدون مزاحمت و ایجاد اخلال در آرامش واحد هاي مسکونی همجوار شکل می گیرد و منجر به تولید خدمت یا کالاي قابل عرضه به

 
بازار خارج از محیط مسکونی می شود. 

متقاضیان مشاغل خانگی متناسب با نوع فعالیت موردنظر خود یکی از فرم هاي ثبت نام (مستقل - تحت پوشش - پشتیبان) را
تکمیل می کنند. فرم هاي تکمیلی توسط دستگاه اجرایی ذي ربط بررسی و در صورت تائید طرح در دستگاه اجرائی مجوز مربوطه

 
صادر می شود. 

متقاضیان وام مشاغل خانگی نیز براي دریافت تسهیلات ابتدا باید در طرح ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی که در حال اجراست،

 
مشاغل خود را به ثبت برسانند. 

 
سپس به صورت اینترنتی mashaghelkhanegi.ir نسبت به تکمیل فرم ها و کسب اطلاعات موردنیاز اقدام کنند. 

فناوري خوب است اما گران به گفته برخی کارشناسان شناسایی زنان بی سرپرست و بد سرپرست چندان سخت نیست و می توان با
تحقیق و پرس و جو آن ها را پیدا کرد و با آموزش و راهنمایی به آن ها موثر واقع شد.چرا که خیلی از این زنان از خدمات و حمایت

 
ها یا اطلاعی و یا امید و اعتمادي ندارند. 

البته مشاغل خانگی به حمایت هاي مالی و اعتباري نیاز دارد زیرا در شرایط کنونی قیمت همه اجناس از یک بسته کرك تا یک عدد

 
لپ تاپ چندین برابر شده است. 

به گفته یکی از نوجوانان به نام نگین که در یک کافی نت مشغول به کار بوده، براي این که بخواهد در خانه به کار کامپیوتري مثل

 
تایپ و فتوشاپ ادامه دهد، حداقل به یک لپ تاپ مناسب و قدرتمند نیاز دارد که قیمتش حدود 50 میلیون تومان است. 



گرچه از گذشته هاي دور بسیاري از زنان براي کسب درآمد به مشاغل خانگی مانند قالیبافی، صنایع دستی، آرایشگري، شست وشو و
اتوکشی می پرداختند، امروزه تحولات حوزه فناوري اطلاعات و دسترسی سریع و راحت به اینترنت و شبکه هاي مجازي در سال هاي

 
اخیر کمک می کند تا مشاغل خانگی دچار تحول شگفت انگیزي شود و بازار به مراتب بزرگ تري را پیش روي خود ببیند. 

 
مشاغل خانگی طیف وسیعی از کسب وکارها را دربر می گیرد، که در برخی کلانشهرها از جمله شیراز به خوبی شکل نگرفته است. 

بسیاري از زنان سرپرست خانوار از کلان شهرها گرفته تا شهرستان ها و روستاها به مشاغلی از جمله تولید مواد غذایی، شیرینی،
ترشی، صنایع بسته بندي، قالی بافی و خیاطی مشغول هستند،پرورش قارچ، پرنده و ماهی زینتی، گیاه زینتی و درست کردن پاکت

 
کادو نیز از دیگر مواردیست که برخی ها به آن می پردازند. 

بر اساس دستورالعمل سازمان هاي حمایتی، زنان سرپرست خانوار شامل: زنان بیوه، مطلقه، زنان خودسرپرست (زنان سالمند تنها) و

 
زنانی است که همسران آن ها معتاد، زندانی، بیکار، مهاجر، مشغول خدمت در نظام وظیفه یا از کار افتاده می شود. 

هرچند برخی زنان توانمند در پی درگیري با مشکلات مالی و روحی توانسته اند تا حدودي گلیم خود را از آب بیرون بکشند و تکیه
گاه خوبی براي بنیان زندگی خود و فرزندانشان باشند اما آن ها هم به استراحت،تفریح و بودن در کنار فرزندان خود نیاز دارند،فرزندان

 
این زنان هم به در کنار مادر بودن و به تکیه به آن ها نیازمند هستند تا در آینده دچار مشکلات روحی و روانی نشوند. 

به باور کارشناسان و روانشناسان هرچند کرونا براي همه اقشار جامعه به نوعی، چالش هاي متعددي ایجاد کرده اما این مشکلات براي

 
زنان سرپرست خانوار ملموس تر و محسوس تر است. 

وضعیت زنان سرپرست خانوار در فارس همچنین معصومه فروتن، معاون بهزیستی استان فارس با اشاره به اینکه در استان فارس
حدود 15 هزار زن بی سرپرست و بدسرپرست وجود دارد، اضافه کرد: این زنان از طریق مراکز پایگاه هاي اجتماعی و اورژانس ها

 
شناسایی و به ما اطلاع رسانی می شوند. 

 
او اظهار کرد: در برخی مواقع خود این زنان براي کمک و تحت پوشش قرار گرفتن اقدام و به ما مراجعه می کنند. 

 
فروتن تاکید کرد: زنان بی سرپرست و بدسرپرست می توانند براي هر نوع کمکی با شماره 09177167663تماس بگیرند. 

معاون بهزیستی استان فارس با اشاره به برخی حمایت هاي سازمان بهزیستی فارس گفت: همواره ارائه کمک هزینه معیشتی و
تحصیلی در تمام مقاطع،کمک هزینه ودیعه مسکن،برگزاري کلاس هاي آموزشی شغلی براي توانمندسازي، سرمایه کار بلاعوض،

 
مشاوره و خدمات اجتماعی،ارائه هزینه درمان و اجراي طرح غربالگري سلامت از سوي این سازمان انجام می شود. 

به گفته کارشناسان مشاغل خانگی یکی از برنامه هاي دولت در سال جهش تولید، براي طرح هاي اشتغالزایی است که داراي بودجه

 
معینی است. 

 
ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مسئول حمایت از این حوزه کسب و کار است. 



حمایت ها در 3 فاز انجام می شود و از متقاضیان واجد شرایط که طرح شغل خانگی آن ها به تأیید کارشناسان برسد، پشتیبانی مالی

 
و تسهیلاتی می شود اما این امر تا چه اندازه محقق می شود؟ 

نقش کلیدي مشاغل خانگی جعفر قادري، نماینده مردم شیراز و زرقان و عضو کمیسیون برنامه و بودجه در مجلس شوراي اسلامی با
بیان اینکه مشاغل خانگی از اهمیت بالایی برخوردار است، بیان کرد: همیشه و به خصوص در حال حاضر حمایت از این نوع کسب و

 
کارها نقش کلیدي داشته و باعث می شود که از میزان واردات کم شود. 

او تصریح کرد: از طرفی کسب و کارهاي خانگی به دلیل شیوع بیماري کرونا و کساد شدن بازار اهمیت زیادي داشته و لازم است که

 
در حمایت از این مشاغل به طور جدي تري اقدام شود. 

قادري، با تاکید بر اینکه تمام مشاغل در بخش هاي وزارت ارشاد،صنعت، معدن و تجارت و کشاورزي اولویت دارند، ادامه داد:براي این
که جامعه پربار و اقتصاد شکوفایی داشته باشیم باید همه این مشاغل در راس امور باشند و به هر یک از آن ها به یک درجه اهمیت

 
داده شود. 

نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس، افزود: ما در نظر داریم تا در مجلس طرح حمایت از مشاغل خانگی را ارئه دهیم و براي رفع

 
مشکلات مالی و تامین مواد اولیه این مشاغل قدم هاي موثرتري برداریم. 

سهم 9 میلیارد تومانی در ایجاد مشاغل خانگی فارس پیش از این معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی فارس گفته بود که امسال حدود 9 میلیارد تومان اعتبار براي حمایت از مشاغل خانگی براي استان فارس درنظر گرفته شده

 
که در مقایسه با سال هاي گذشته بسیار اندك و ناچیز است. 

با این همه وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی تعداد زیادي از این مشاغل را به صورت الکترونیکی و اینترنتی درآورده است تا کارهاي
ثبت نام و فعالیت شاغلان به سهولت انجام شود اما هنوز هستند افرادي که به دلیل سوء استفاده کلاهبرداران در ارائه کالاها، اعتماد

 
چندانی به این نوع خریدها نداشته باشند. 

از جمله مواردي که موجب بی اعتمادي آن ها شده، کالاهاي تقلبی، اجناس بی کیفیت، تاخیر در ارسال یا ظاهر متفاوت با کالاي

 
تبلیغاتی است. 

ضرورت فرهنگسازي و اعتمادسازي خریدهاي اینترنتی ابراهیم عزیزي، نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شوراي اسلامی نیز با
اشاره به اهمیت فضاي مجازي در حمایت از کارهاي خانگی اضافه کرد: مسئولان امر می توانند با اعتمادسازي،کنترلِ گردانندگان
کالاها،خدمات مجازي و ایجاد امنیت شبکه هاي اینترنتی اطمینان و رضایت مشتریان را جلب و موجبات رشد مشاغل خانگی را فراهم

 
کنند. 

او، با تاکید بر ریشه کن کردن معضل بیکاري، اظهار کرد: آب و هواي مناسب و چهار فصل شیراز، ذوق و سلیقه مردمان این شهر، ارج

 
و منزلت هنرهاي ارزشمند و اصیل ایران قابلیت آن را دارد که در جهت رشد و پیشرفت مشاغل خانگی موثر واقع شود. 

منبع: ایرنا



«حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

به گزارش ستاد اطلاع رسانی چهاردهمین جشنواره
«سینماحقیقت»، در این دوره از جشنواره 25 داور در

 
بخش هاي مختلف این رویداد حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس،
آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري

 
و علی لقمانی می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



اعطاي مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت از خیریان کارآفرین در سمنان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/10/03

سمنان- مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) سمنان از انعقاد تفاهم نامه این اداره کل با مراکز دانشگاهی با موضوع اعطاي
مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت از خیران کارآفرین خبر داد.

سمنان- مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) سمنان از
انعقاد تفاهم نامه با مراکز دانشگاهی با موضوع اعطاي مجوز

 
مراکز نیکوکاري و حمایت از خیران کارآفرین خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، محسن مسعودیان راد صبح
چهارشنبه در حاشیه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك
با دانشگاه پیام نور سمنان به میزبانی کمیته امداد مرکز
استان بیان کرد: این تفاهم نامه در زمینه فعالیت هاي
فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، اشتغال و کارآفرینی، جذب و
ترغیب خیران، تسهیلات، تبادل اطلاعات و بهره گیري

متقابل از ظرفیت هاي موجود با توجه به اهداف تعهدات و امکانات طرفین به گروه هدف دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت

 
مددجویان بین کمیته امداد و دانشگاه پیام نور به امضا رسید. 

وي با بیان اینکه دانشجویان واجد شرایط و کم بضاعت و مددجوي کمیته امداد نیز طبق این تفاهم نامه حمایت می شوند، ابراز کرد:

 
ازجمله تعهدات طرفین سیاست گذاري براي ترویج هر چه بیشتر فرهنگ خیر و احسان در میان قشر دانشجویان محسوب می شود. 

مدیرکل کمیته امداد استان سمنان با بیان اینکه توسعه و ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي دانشجویان تحت حمایت کمیته امداد از
دیگر بخش هاي این تفاهم نامه است، ابراز کرد: استفاده از توانمندي تشکل هاي خیریه گروه جهادي دانشگاه در برطرف کردن

 
نیازهاي گروه هدف از جمله موارد ذکر شده در این تفاهم نامه است. 

مسعودیان راد با بیان اینکه اعطاي مجوز مراکز نیکوکاري و حمایت کارآفرینی به دانشگاه مطابق ضوابط براي حمایت از دانشجویان
کم بضاعت از دیگر بخش هاي تفاهم نامه است، گفت: حمایت از پایان نامه هاي دانشجویان تحت حمایت کمیته امداد، همکاري در
برگزاري رویدادها و پویش هاي نیکوکارانه و همکاري و مشارکت در تشکیل کارگروه هاي آموزشی و مدیران گروه ها در زمره تعهدات

 
دانشگاه در این تفاهم نامه است. 

وي افزود: دانشگاه تعهد کرده تا کارهایی مانند ایجاد تشکل هاي جهادي مناسب با سبد نیازمندي خانواده هاي تحت حمایت هم
زمان با برگزاري مناسبت ها حوادث و جمع آوري زکات، ترویج فرهنگ احسان و نیکوکاري در قالب پایان نامه و معرفی درگاه هاي

مشارکت در طرح امداد براي مشارکت دانشجویان در طرح هاي اکرام ایتام، زکات، صدقات را در نظر داشته باشد.



کلینیک هاي کسب و کار در دانشگاه علمی کاربردي تاسیس می شود

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي از تاسیس کلینیک
هاي کسب و کار و مراکز مشاوره در واحدهاي استانی و در

 
مراکز آموزشی دانشگاه خبر داد. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرگزاري مهر، نقل
از روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي، همزمان با
سالروز میلاد باسعادت اسوه صبر و پایداري حضرت زینب

کبري (س) و روز پرستار، با حضور محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي، مراسم جشن نو دانشجویان واحد استانی

 
چهارمحال و بختیاري و تجلیل از پرستاران دانشجوي این دانشگاه، به صورت مجازي برگزار شد. 

محمد حسین امید با حضور مجازي خود، ضمن تبریک به دانشجویان نوورود گفت: این ورود شما به دانشگاه در حالی رخ می دهد که
در گذشته نگاه مثبتی به آموزش هاي مهارتی وجود نداشت اما به دلیل بروز مشکلات چند ساله اخیر در زمینه اشتغال و افزایش

 
بیکاري درکشور، همه مسئولین به این نتیجه رسیدند که راه حل برون رفت از مشکلات بیکاري، آموزش هاي مهارتی است. 

وي افزود: در حال حاضر دانشگاه هاي دیگر نیز به دنبال پیدا کردن راهی هستند تا دانشجویان آنان در طول دوره آموزش مهارت

 
کسب کنند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي با اشاره به ارائه آموزش هاي مهارتی در دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: این دانشگاه تنها
متولی ارائه آموزش هاي مهارتی خاص در کشور می باشد که این وظیفه انجام نمی شود مگر با همراهی دانشجویان، مدرسان و مراکز

 
آموزشی. 

وي با اشاره به ماهیت مهارتی بودن آموزش ها و رسالت کارآفرینی این دانشگاه افزود: تفاوت آموزش هاي این دانشگاه با سایر دانشگاه

 
ها در ارائه دروس عملی و مهارتی است که لازم است مراکز آموزشی به این موضوع توجه ویژه را داشته باشند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي از دانشجویان خواست تا ایده هاي خود را دنبال کنند و با ارائه آن ها در مراکز نوآوري این ایده

 
ها را به کسب و کار تبدیل کنند و با کار گروهی بتوانند علم را به ثروت تبدیل کنند. 

وي یکی از اهداف دانشگاه جامع علمی کاربردي در حوزه توسعه فرهنگ کارآفرینی را تاسیس مراکز نوآوري عنوان کرد و با بیان اینکه
هم اکنون 600 مرکز آموزش علمی کاربردي کشور فعالیت دارند، بیان کرد: در حال حاضر 200 مرکز نوآوري در کشور داریم که در

 
زمینه صنعت، کشاورزي، خدمات و فرهنگ و هنر فعالیت می کنند. 



امید تاکید کرد: در این شرایط کرونایی مراکز علمی کاربردي تعطیل نیستند؛ دروس نظري بصورت مجازي برگزار می شود اما کلاس
هاي عملی باید حضوري برگزار شود تا بتوانید در آینده از این مهارت ها و تحصیل در راستاي کارآفرینی و ایجاد اشتغال براي خود و

 
سایرین استفاده کنید. 

وي اظهار کرد: تاسیس کلینیک هاي کسب و کار و مراکزمشاوره در واحدهاي استانی دانشگاه و در مراکز آموزشی نیز در همین راستا

 
انجام شده است. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: مطالبه گري در حوزه آموزش باید در اولویت کارهاي دانشجویان باشد و در این مطالبه
گري هیچ گاه کوتاهی نکنند و دنبال کیفیت باشند و کیفیت در نحوه برگزاري دقیق و کیفی دروس عملی، کارورزي و کاربینی را

 
سرلوحه مطالبه گري هاي خود قرار دهند. 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید.



اساتید در صورت فعالیت فناورانه از حمایتهاي دانشگاه آزاد بهره مند می شوند

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/10/03

قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد
اسلامی گفت: آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه
اعضاي هیأت علمی در راستاي مأموریت اصلی دانشگاه آزاد

 
اسلامی تدوین شده است. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرگزاري مهر به
نقل از دانشگاه آزاد، وحید ضرغامی در مراسمی که به

مناسبت هفته پژوهش در دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزار شد، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان دانشگاه کارآفرین و حل
مسأله به دنبال علم نافع است و علمی که صرفاً به دنبال پژوهش باشد، مطلوب نیست. تمام ارکان دانشگاه باید در این مأموریت نقش

 
و وظیفه خود را مشخص و به نحو احسن انجام دهند. 

وي به تشریح الزامات اصلی کارآفرین شدن دانشگاه آزاد اسلامی پرداخت و گفت: پرهیز از بخشی نگري و لزوم داشتن نگاه جامع و
کل نگر، پرهیز از بروکراسی، ایجاد ارتباطات رسمی و غیررسمی گسترده، مدیریت تغییر، شناسایی افراد توانمند و ماموریت گرا،

 
مشروعیت و حمایت ویژه در سطوح عالی سازمانی و ثبات مدیریتی از راهکارهاي کارآفرین شدن دانشگاه آزاد اسلامی است. 

ضرغامی، مأموریت اصلی دانشگاه آزاد اسلامی را کارآفرینی و حل مسائل کشور دانست و افزود: آیین نامه حمایت از فعالیت هاي
فناورانه اعضاي هیأت علمی در راستاي این مأموریت اصلی تدوین شده است. اعضاي هیأت علمی در صورت داشتن فعالیت فناورانه از

 
حمایت هاي دانشگاه آزاد اسلامی بهره مند خواهند شد. 

قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی پرهیز از بروکراسی را از دیگر الزامات فعالیت هاي فناورانه عنوان
کرد و گفت: نباید به دنبال حجیم کردن ساختار باشیم و اساساً حجیم کردن ساختار سبب کندي کار می شود و حتی تصمیمات

 
ساده چندین ماه طول می کشد. 

وي با بیان اینکه در فناوري و نوآوري بحث ارتباطات بسیار مهم است و با تأکید براینکه دانشگاه براي کارآفرین شدن باید ارتباطات
خود را در حوزه هاي مختلف حفظ و گسترش دهد، گفت: از نهادهاي حاکمیتی تا صنایع و شرکت هاي مختلف باید در دایره
ارتباطات قرار گیرد تا پس از شناسایی مسائل اصلی جامعه و صنعت، دانشگاه بتواند فعالیت هاي فناورانه را در راستاي ارتقا جایگاه

 
کسب و کار در کشور ارائه کند. 

ضرغامی بر شناسایی افراد توانمند و مأموریت گرا در فعالیت هاي فناورانه دانشگاه تأکید کرد و افزود: اگر در هر حوزه از فعالیت هاي

 
دانشگاه آزاد اسلامی پیشرفتی حاصل شده، قطعاً یک فرد مأموریت گرا پشت کار بوده است. 



قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی اظهار داشت: یکی از مشخصه هاي توفیق در هر فعالیت فناورانه
ثبات مدیریتی، برنامه اي و رویکردي است. براي به ثمر رسیدن کسب و کار 4 الی 5 سال زمان نیاز است و اگر در این بازه زمانی

 
تغییر مدیریتی رخ دهد، بسیاري از کسب و کارها به فرجام نخواهد رسید. 

وي در پایان تأکید کرد: در سازمان مرکزي دانشگاه آزاد اسلامی تلاش خواهیم کرد بسترها، زیرساخت ها و مقرراتی که براي
دسترسی به فعالیت هاي فناورانه و نوآورانه مورد نیاز است را مهیا کنیم. بستر سراي نوآوري یکی از مدل هایی است که استان گیلان
باید پیگیري جدي در این زمینه داشته باشد تا سراي نوآوري در شأن ظرفیت هاي این استان شکل بگیرد و منشاء تحول در استان و

 
دانشگاه شود. 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید.



معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره سینما حقیقت

منبع: ایمناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

 
معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره سینما حقیقت 

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره

 
«سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش ایمنا و به نقل از ستاد اطلاع رسانی جشنواره، در
چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» 25 داور در بخش هاي

 
مختلف این رویداد حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا
پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري و علی

 
لقمانی حضور دارند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد که داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



سهم 600 میلیاردي کردستان از اعتبارات اشتغال پایدار روستایی/افزایش 40

درصدي هزینه تسهیلات از صندوق توسعه ملی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، عیسی منصوري
صبح امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه
گذاري و سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر
استان کردستان، اظهار کرد: استان کردستان در جذب
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در 4 دوره گذشته
عملکرد موفقی داشته و براي مرحله پنجم نیز 600 میلیارد

 
تومان براي این استان در نظر گرفته شده است. 

وي افزود: در حوزه روستایی با توجه به مصوبه سال 97 مبنی بر افزایش 40 درصدي هزینه تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی،
سعی می کنیم در آینده نزدیک این مصوبه را اجرایی کنیم با توجه به اینکه تعدادي از طرح ها با تسهیلات دریافتی به اتمام نرسیدند.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: با توجه به اینکه بازپرداخت تسهیلات پرداختی شروع
شده و تا امروز 66 میلیارد تومان نیز کردستانی ها بازپرداخت داشته اند می توان از این محل نیز باز هم تسهیلاتی به طرح هاي جدید

 
پرداخت کرد. 

وي بیان کرد: هزار میلیارد تومان براي آموزش سرمایه گذارانی که از تسهیلات پایدار روستایی استفاده می کنند در نظر گرفته شده و
کردستان به عنوان استان پایلوت می تواند به این موضوع ورود کند و در صورت آموزش سرمایه گذاران تمام هزینه هاي آن از طریق

 
این وزارتخانه پرداخت می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حوزه IT بزرگترین حوزه اي است که می توان با توجه به
قابلیت و ظرفیتی که جوانان این استان دارد، ایجاد اشتغال و درآمد داشته باشد اما شاهد هستیم مسئولان این استان هیچ حمایتی از

 
این حوزه نمی کنند. 

منصوري اظهار کرد: جوانانی در این عرصه در حال کار هستند که علیرغم اینکه هیچ نیازي به دریافت تسهیلات ندارند کارهاي بزرگی
انجام داده اند اما مسئولان کردستانی نه تنها حمایتی نکرده اند بلکه حتی حاضر نیستند مکانی را به صورت رایگان به این جوانان

 
سرمایه گذار واگذار کنند و آنان را از محلی که در اختیار داشتند نیز بیرون کرده که این بسیار جاي تاسف دارد. 

وي افزود: ما تمام وقت خود را گذاشته ایم که در حوزه هاي کشاورزي، صنعت و گردشگري سرمایه گذاري کنیم و در نهایت تنها 20
هزار شغل ایجاد می کنیم در حالی که در بخش IT در صورت حمایت می توان تا 800 هزار شغل ایجاد کرد و اگر در کردستان نیز

 
این صنعت دیده شود سهم قابل توجهی از اشتغال را می تواند به خود اختصاص دهد. 



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: باید جهت گیري صرف منابع را به سمت حوزه هایی
ببریم که با کمترین اعتبار بیشترین ایجاد اشتغال داشته باشد مانند صنعت مرتبط با استان، IT و بوم گردي و از اشتغال هاي سنتی

 
در حوزه کشاورزي دوري کنیم. 

وي اذعان کرد: در بانک ها براي ایجاد هر شغل به طور میانگین 70 میلیون تومان پرداخت می شود می توان نتیجه گرفت که این

 
سرانه مناسب است و تنها نباید به دنبال تولید باشیم بلکه باید ایجاد شغل را اولویت کاري قرار دهیم. 

منصوري از فرمانداران خواست، در شهرستان هاي خود سه پروژه بزرگ را شناسایی و به وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی معرفی

 
کنند تا بتوان با راه اندازي آنها بیشترین میزان اشتغالزایی را داشت. 

وي بیان کرد: سقف تسهیلات امروز 15 میلیارد تومان براي طرح هاي بزرگ با 10 و 12 درصد سود بانکی است و با 18 درصد بهره

 
نیز تا 75 میلیارد تومان می توان تسهیلات پرداخت کرد. 

انتهاي پایدار/2330/75



فعالیت هاي کارآفرینی و صنایع دستی کانون فرهنگی هنري نهج الحیاه

معرفی شد

منبع: شبستانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري نهج الحیاه روستاي پیراقوم گفت: فعالیت هاي کارآفرینی و صنایع دستی کانون فرهنگی
هنري نهج الحیاه با هدف مشارکت در طرح ملی «ایران قوي» در سامانه بچه هاي مسجد معرفی و ثبت شد.

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري نهج الحیاه روستاي پیراقوم گفت: فعالیت هاي کارآفرینی و صنایع دستی کانون فرهنگی

 
هنري نهج الحیاه با هدف مشارکت در طرح ملی «ایران قوي» در سامانه بچه هاي مسجد معرفی و ثبت شد. 

 
 

«داور فرجی» به خبرنگار خبرگزاري شبستان در اردبیل گفت: فعالیت هاي کارآفرینی و صنایع دستی کانون فرهنگی هنري نهج

 
الحیاه با هدف مشارکت در طرح ملی «ایران قوي» در سامانه بچه هاي مسجد معرفی و ثبت شد. 

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري نهج الحیاه روستاي پیراقوم تصریح کرد: در بحث کارآفرینی کمک شایانی براي جوانان این روستا
در دریافت تسهیلات و خرید و نگهداري حیوانات کمک شایانی شد که از عواید حاصل از فروش آن نیز براي برنامه هاي فرهنگی

 
کانون تقبل شد. 

وي خاطر نشان کرد: در حوزه صنایع دستی نیز تاکنون هر یک از اعضاي کانون در رشته نقاشی با ماسه بادي، چرم دوزي، خیاطی و

 
معرق کاري با اسماء الهی آثار خود را به این کانون هدیه کرده اند. 



 
 

فرجی افزود: نوجوانان و جوانان این روستا علاقه ویژه اي به صنایع دستی دارند و تاکنون دوره هاي مختلف آموزشی براي آنها در

 
محل کانون نیز برگزار شده است. 

 
 

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري نهج الحیاه ادامه داد: معرفی این صنایع با هدف مشارکت این کانون در طرح ملی «ایران قوي»

 
است که کانون هاي منتخب در 22 بهمن ماه سال جاري مشخص خواهند شد. 

فرجی اظهار داشت: امیدواریم بتوانیم توانمندي هاي فرهنگی، هنري، قرآنی و نوآوري هاي این کانون را از طریق سامانه بچه هاي
مسجد به خوبی معرفی کنیم.



طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/10/03

 نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شوراي اسلامی ، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل خودباوري صنعتگران کشور
دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. رحمت اله نوروزي در گفتگو با  خبرخودرو گفت:

اگر خودروي مدرن و به روز وارد بازار شود، توجه مردم از سمت خودروهاي وارداتی

 
طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است 

 نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شوراي اسلامی ، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل
خودباوري صنعتگران کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید

 
کرد. 

رحمت اله نوروزي در گفتگو با  خبرخودرو گفت: اگر خودروي مدرن و به روز وارد بازار شود، توجه مردم از سمت خودروهاي وارداتی

 
و تولید خارجی به سمت تولید ملی و داخلی معطوف خواهد شد. 

وي افزود: طراحی محصول تارا توسط ایران خودرو، نشانه بلوغ و رشد صنعت خودرو در سالیان اخیر است. با این که صنعت خودروي
کشور عمري بیش از چهار دهه دارد، اما در سال هاي ابتدایی به دلیل شرایط جنگ و نامناسب بودن شرایط تولید، پیشرفت چندانی
در صنایع خودروسازي کشور نیز حاصل نشد. اما در سال هاي اخیر جهش هاي قابل توجهی در توسعه صنعت خودروي کشو رداشته

 
ایم. 

نوروزي با بیان این که هم اینک نیز در شرایط جنگ اقتصادي هستیم، گفت: با این حال خودروسازي کشور به سطحی از خودباوري و

 
بلوغ رسیده که می تواند بدون حضور خارجی ها اقدام به طراحی و توسعه محصولات کند. 

نایب رییس فراکسیون کارگري مجلس، ضمن تاکید بر ایجاد فرصت براي جوانان و نخبگان کشور گفت: باید فعالیت ها به این سمت

 
هدایت شود که در صنعت خودرو پیشگام باشیم. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی، با بیان این که در سال جهش تولید باید شاهد جهش در کیفیت محصولات خودروسازان باشیم،

 
تصریح کرد: مدیرعامل ایران خودرو و وزیر صنعت در این باره وعده داده اند که گام هاي موثري بردارند. 

 
وي تصریح کرد: خودروسازان باید با استفاده از تکنولوژي و فناوري روز دنیا، نیاز و خواست مردم را برآورده کنند. 

نوروزي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري درباره خودکفایی و عدم وابستگی به سایر کشورها گفت: ما با نگاه نه شرقی و نه

 
غربی انقلاب کرده ایم و باید آرمان هاي خود را دنبال کنیم. 



وي پیشرفت هاي حاصل شده در صنعت خودرو را نویدي براي بهبود شرایط دانست و گفت: تولید قطعه و خودروي باکیفیت سبب

 
استقبال بازار می شود. 

نماینده مجلس یازدهم با بیان این که مخالف واردات خودرو هستیم، وارد شدن هر خودرو را عامل ضربه خوردن به اشتغال و رونق
اقتصادي دانست و گفت: باید با حمایت از صنعت داخلی به دنبال اشتغال پایدار و مولد در کشور باشیم.



طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است

منبع: خودرونگارانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/10/03

خودرونگاران - نماینده مردم علی آباد گلستان در مجلس یازدهم، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل خودباوري صنعتگران
کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد.

 
طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است 

خودرونگاران - نماینده مردم علی آباد گلستان در مجلس
یازدهم، طراحی و تولید محصول تارا را حاصل خودباوري
صنعتگران کشور دانست و بر عرضه محصولات جدید

 
مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. 

به گزارشخودرونگاران به تقل از خبرخودرو، نماینده مردم
علی آباد کتول در مجلس شوراي اسلامی ، طراحی و تولید
محصول تارا را حاصل خودباوري صنعتگران کشور دانست و

 
بر عرضه محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. 

رحمت اله نوروزي گفت: اگر خودروي مدرن و به روز وارد بازار شود، توجه مردم از سمت خودروهاي وارداتی و تولید خارجی به سمت

 
تولید ملی و داخلی معطوف خواهد شد. 

وي افزود: طراحی محصول تارا توسط ایران خودرو، نشانه بلوغ و رشد صنعت خودرو در سالیان اخیر است. با این که صنعت خودروي
کشور عمري بیش از چهار دهه دارد، اما در سال هاي ابتدایی به دلیل شرایط جنگ و نامناسب بودن شرایط تولید، پیشرفت چندانی
در صنایع خودروسازي کشور نیز حاصل نشد. اما در سال هاي اخیر جهش هاي قابل توجهی در توسعه صنعت خودروي کشو رداشته

 
ایم. 

نوروزي با بیان این که هم اینک نیز در شرایط جنگ اقتصادي هستیم، گفت: با این حال خودروسازي کشور به سطحی از خودباوري و

 
بلوغ رسیده که می تواند بدون حضور خارجی ها اقدام به طراحی و توسعه محصولات کند. 

نایب رییس فراکسیون کارگري مجلس، ضمن تاکید بر ایجاد فرصت براي جوانان و نخبگان کشور گفت: باید فعالیت ها به این سمت

 
هدایت شود که در صنعت خودرو پیشگام باشیم. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی، با بیان این که در سال جهش تولید باید شاهد جهش در کیفیت محصولات خودروسازان باشیم،

 
تصریح کرد: مدیرعامل ایران خودرو و وزیر صنعت در این باره وعده داده اند که گام هاي موثري بردارند. 



 
وي تصریح کرد: خودروسازان باید با استفاده از تکنولوژي و فناوري روز دنیا، نیاز و خواست مردم را برآورده کنند. 

نوروزي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري درباره خودکفایی و عدم وابستگی به سایر کشورها گفت: ما با نگاه نه شرقی و نه

 
غربی انقلاب کرده ایم و باید آرمان هاي خود را دنبال کنیم. 

وي پیشرفت هاي حاصل شده در صنعت خودرو را نویدي براي بهبود شرایط دانست و گفت: تولید قطعه و خودروي باکیفیت سبب

 
استقبال بازار می شود. 

نماینده مجلس یازدهم با بیان این که مخالف واردات خودرو هستیم، وارد شدن هر خودرو را عامل ضربه خوردن به اشتغال و رونق
اقتصادي دانست و گفت: باید با حمایت از صنعت داخلی به دنبال اشتغال پایدار و مولد در کشور باشیم.



استفاده از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت

منبع: موجشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان گفت: از ظرفیت حسنه
وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت و جامعه هدف

 
بهزیستی باید استفاده کرد. 

به گزارش خبرگزاري موج اصفهان، ولی اله نصر اصفهانی
در دیدار با مدیر کل اوقاف استان اصفه با اشاره به تفاهم
نامه با اداره کل اوقاف و امور خیریه بیان داشت: این تعامل
دو جانبه نشان می دهد که ما به مشارکت خیرین و واقفین
در راستاي ایجاد اشتغال و مسکن و هزینه هاي تحصیلی

دانش آموزان بی بضاعت بهزیستی و استفاده از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت و جامعه هدف بهزیستی
واقف بوده و با هدایت نیت واقفان به این سمت، می توان در کنار سازمان بهزیستی قسمتی از بار سنگین این نهاد حمایتی و اجتماعی

 
را رفع کرد. 

وي اضافه کرد: با توجه به مشکلات جامعه بهزیستی نیت واقفان به سمت جامعه هدف بهزیستی معطوف شود و واقفان نگاه ویژه اي به

 
بهزیستی داشته باشند. 

ولی اله نصر با بیان اینکه بیشترین مراجعات به بهزیستی در زمینه اشتغال معلولان است، ادامه داد: در این زمینه خیران و واقفان می

 
توانند همکاري داشته باشند و از سوي دیگر از تسهیلات اشتغال آفرینی براي معلولان استفاده کنند. 

این مقام مسئول با اشاره به فعالیت هاي اوقاف در مناطق حاشیه اي شهر، گفت: نگاه مددکارانه اوقاف به مسائل موجود، حکایت از

 
اهمیت فعالیت هاي بهزیستی دارد. 

وي فعالیت هاي اوقاف و بهزیستی در حوزه فرهنگی و فعالیت هاي قرآنی را موثر دانست و خاطرنشان کرد: امید است با وجود تفاهم

 
نامه بین این دو نهاد، گستره این همکاري به سایر حوزه ها نیز تسري پیدا کند. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان فعالیت در حوزه مسکن و اشتغال را یکی از دغدغه هاي اصلی بهزیستی عنوان کرد و افزود:
امیدواریم با استفاده از ظرفیت هاي موجود در اوقاف و امور خیریه و ظرفیت هاي اعتباري بهزیستی، بتوان گامی موثر در راستاي

 
خدمت به جامعه هدف بهزیستی برداشت. 

در ادامه این نشست؛ مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان، با بیان زمینه هاي موجود براي همکاري هر دو دستگاه، گفت: یکی



 
از زمینه هاي همکاري طرفین؛ محیط هایی است که براي کارهاي مرتبط با بهزیستی وقف می شود. 

محمدحسین بلک افزود: اوقاف، آمادگی خود را براي اختصاص زمین اعلام می کند و در این میان بهزیستی نیز با تعریف یک پروژه و

 
برنامه ریزي در خصوص فعالیت هاي خود به خدمت رسانی جامعه هدف بپردازد. 

وي انتظار از اوقاف را وسیع عنوان کرد و گفت: بعضی از فعالیت هاي اوقاف همچون؛ کمک به فقرا، ایتام و بیماران خاص هم راستا با

 
فعالیت هاي بهزیستی است که بخشی از این کار را می توان با همکاري یکدیگر به سرانجام رسانیم. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان همچنین بر تامین سرپناه براي افراد بی خانمان تاکید کرد و افزود: شرایط کشور به گونه
اي است که همه دستگاه ها دچار فراز و نشیب و مضیقه هایی هستند ولی همگرایی و هم افزایی دستگاه ها، مهمتر از امکاناتی است

که محدود و ممکن است محدودتر هم بشود.



شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري یزد به وجود آمده است

منبع: موجشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد گفت: در استان
یزد شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري به وجود
آمده است اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه گذاري
استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از
این فرصت ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي

 
سایر برنامه هاي جانبی رویداد استفاده کنیم. 

به گزارش خبرگزاري موج یزد، اکرم فداکار معاون توسعه
مدیریت و منابع استاندار یزد در نشست هماهنگی برگزاري

رویداد 100 استارت آپ که در سالن کوثر استانداري یزد برگزار شد ضمن اشاره به ظرفیت هاي استان یزد در حوزه فناوري و نوآوري،
خاطرنشان کرد: تاکنون تلاش شده با وجود نهادهاي بومی، تامین مالی و توسعه بازار مانند صندوق پژوهش و فناوري یزد و فن بازار
منطقه اي یزد و مشارکت بخش صنعت و کارآفرینان یزدي، سرمایه گذاري لازم براي سرمایه پذیران فعال در زیست بوم کارآفرینی و

 
نوآوري استان یزد انجام شود. 

فداکار ادامه داد: در استان یزد شرایط خوبی براي توسعه زیست بوم فناوري به وجود آمده است اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه
گذاري استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از این فرصت ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي سایر برنامه

 
هاي جانبی رویداد استفاده کنیم. 

وي از همه دستگاه هاي استان خواست تا فعالانه با کاروان استانی رویداد 100 استارت آپ به ویژه در حوزه اطلاع رسانی و افزایش

 
حضور تیم هاي استارت آپی همکاري کنند. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد با اشاره به نقش مهم عناصر زیست بوم کارآفرینی و نوآوري استان در این رابطه، گفت:
امیدواریم اتاق بازرگانی و مراکزي مانند مرکز نوآوري صنعتی و مرکز خلاقیت شهرداري در کنار دانشگاه ها، پارك علم و فناوري،

 
شتابدهنده ها و سایر نهادهاي زیرساختی و پشتیبان زیست بوم، نقش پررنگ تري در برگزاري رویداد داشته باشند. 

فداکار در پایان سخنان خود تصریح کرد: با شیوع بیماري کرونا سرمایه گذاري در استارت آپ ها نیز مانند سرمایه گذاري در سایر
بخش ها کاهش یافته است که امیدواریم با برگزاري رویداد کاروان سرمایه گذاري 100 استارت آپ و انعکاس خوب و شایسته رسانه

 
هاي استان از این رویداد، سرمایه گذاران جدید به ویژه سرمایه گذاران بومی شناسایی و معرفی شو ند. 

100 استارت آپ برنامه پیوسته سرمایه گذاري و شتابدهی غیرمتمرکز است که با همکاري شبکه اي از راهبران نام آشناي زیست بوم



کارآفرینی، شتابدهنده هاي همکار و نهادهاي خصوصی و دولتی از یک سال گذشته آغاز شده و تلاش می کند فرآیند شتاب گیري

 
استارتاپ ها را پیگیري و تسهیل کند. 

کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ پس از سفر به استان هاي گیلان، قم، اصفهان و کردستان، در آینده نزدیک میهمان
استان یزد خواهد بود.



استفاده از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت

منبع: سلامتشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان گفت: از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد داراي معلولیت و جامعه هدف بهزیستی

 
باید استفاده کرد. 

 
 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري سلامت در اصفهان،ولی اله نصر اصفهانی در دیدار با مدیر کل اوقاف استان اصفه با اشاره به تفاهم نامه
با اداره کل اوقاف و امور خیریه بیان داشت: این تعامل دو جانبه نشان می دهد که ما به مشارکت خیرین و واقفین در راستاي ایجاد
اشتغال و مسکن و هزینه هاي تحصیلی دانش آموزان بی بضاعت بهزیستی و استفاده از ظرفیت حسنه وقف براي توانمندسازي افراد
داراي معلولیت و جامعه هدف بهزیستی واقف بوده و با هدایت نیت واقفان به این سمت، می توان در کنار سازمان بهزیستی قسمتی از

 
بار سنگین این نهاد حمایتی و اجتماعی را رفع کرد. 

وي اضافه کرد: با توجه به مشکلات جامعه بهزیستی نیت واقفان به سمت جامعه هدف بهزیستی معطوف شود و واقفان نگاه ویژه اي به

 
بهزیستی داشته باشند. 

ولی اله نصر با بیان اینکه بیشترین مراجعات به بهزیستی در زمینه اشتغال معلولان است، ادامه داد: در این زمینه خیران و واقفان می

 
توانند همکاري داشته باشند و از سوي دیگر از تسهیلات اشتغال آفرینی براي معلولان استفاده کنند. 

 این مقام مسئول با اشاره به فعالیت هاي اوقاف در مناطق حاشیه اي شهر، گفت: نگاه مددکارانه اوقاف به مسائل موجود، حکایت از

 
اهمیت فعالیت هاي بهزیستی دارد. 

وي فعالیت هاي اوقاف و بهزیستی در حوزه فرهنگی و فعالیت هاي قرآنی را موثر دانست و خاطرنشان کرد: امید است با وجود تفاهم

 
نامه بین این دو نهاد، گستره این همکاري به سایر حوزه ها نیز تسري پیدا کند. 



 
 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان فعالیت در حوزه مسکن و اشتغال را یکی از دغدغه هاي اصلی بهزیستی عنوان کرد و افزود:
امیدواریم با استفاده از ظرفیت هاي موجود در اوقاف و امور خیریه و ظرفیت هاي اعتباري بهزیستی، بتوان گامی موثردر راستاي

 
خدمت به جامعه هدف بهزیستی برداشت. 

در ادامه این نشست؛ مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان، با بیان زمینه هاي موجود براي همکاري هر دو دستگاه، گفت: یکی

 
از زمینه هاي همکاري طرفین؛ محیط هایی است که براي کارهاي مرتبط با بهزیستی وقف می شود. 

محمدحسین بلک افزود: اوقاف، آمادگی خود را براي اختصاص زمین اعلام می کند و در این میان بهزیستی نیز با تعریف یک پروژه و

 
برنامه ریزي در خصوص فعالیت هاي خود به خدمت رسانی جامعه هدف بپردازد. 

وي انتظار از اوقاف را وسیع عنوان کرد و گفت: بعضی از فعالیت هاي اوقاف همچون؛ کمک به فقرا، ایتام و بیماران خاص هم راستا با

 
فعالیت هاي بهزیستی است که بخشی از این کار را می توان با همکاري یکدیگر به سرانجام رسانیم. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان همچنین بر تامین سرپناه براي افراد بی خانمان تاکید کرد و افزود: شرایط کشور به گونه
اي است که همه دستگاه ها دچار فراز و نشیب و مضیقه هایی هستند ولی همگرایی و هم افزایی دستگاه ها، مهمتر از امکاناتی است

 
که محدود و ممکن است محدودتر هم بشود. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان با اشاره به حدیثی از امام علی(ع) تاکید کرد: حضرت علی (ع) می فرمایند" شما آنقدر
ثروت ندارید که به همه رسیدگی مالی کنید ولی می توانید وسعت در رفتار، برخورد و اخلاق را پیشه کنید" و این حدیث از مسائل

 
مهمی است که باید به سمت آن حرکت کرد. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: در وقف هایی که در جامعه اتفاق می افتد خوب است نیازمندي هاي اولویت دار را شناسایی کرده و
کسانی که روزانه مراجعاتی دارند و در صدد وقف جدید هستند را بتوان با این اولویت ها آشنا کرد تا ما را در رسیدن به اهداف

نزدیکتر کند.



آرامش همراهان با نسخه «بانونگهبان»

منبع: همشهريشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/10/03

سالن انتظار بیمارستان آرام به نظر می رسد. چند نفر روي صندلی هاي کنار ستون نشسته اند.

 همشهري آنلاین_مریم قاسمی: یکی از آنها به آسمان
نماي زیباي سقف خیره مانده و ستاره هایش را می شمارد و دیگري چند ثانیه یک بار به عقربه هاي ساعت کنار دیوار نگاه می کند تا

 
وقت دیدار و ملاقات عزیزش فرا برسد... 

آقاي میانسالی با چهره اي پریشان و کیسه دارویی در دست وارد سالن می شود و با قدم هاي محکم سکوت فضا را می شکند. چند
قدم عقب تر از او کودکی گریه کنان پشت سرش می دود و با آستین پیراهنش گونه هاي سرخش را پاك می کند. دیدن این منظره

 
حال و هواي سالن را عوض می کند. 

در این احوال بانویی که جلو ورودي سالن ایستاده و سر و وضعی متفاوت با دیگر کارمندان بیمارستان دارد، مرد میانسال را صدا می
زند و با مهربانی می پرسد: «آقا چه اتفاقی افتاده، می توانم کمک تان کنم؟» مرد که گویی به دنبال سنگ صبوري است، از وضعیت و

 
حال نامساعد همسرش صحبت می کند که باعث شده در بخش مراقبت هاي ویژه بستري شود. 

او تعریف می کند که در باجه بلیت فروشی سینما مشغول بوده و به دلیل شیوع کرونا و تعطیلی سینماها، 9 ماهی است که بیکار شده
و نمی تواند هزینه بستري و درمان همسرش را پرداخت کند. بانوي جوان به او می گوید: «در بخش مددکاري بیمارستان افرادي
هستند که کارشان حل کردن چنین مشکلاتی است، بنابراین نگران نباشد و از او می خواهد که سري به آن بخش بزند» فضاي سالن
انتظار دوباره آرام و ساکت می شود. مرد به همراه کودکش وارد اتاق مددکاري بیمارستان می شود. یک ربع بعد با لبخند رضایتی بر
لب بیرون می آیند؛ لبخندي که به قول «اکرم قزلچه» و «مهشید حسینی» 2 بانوي نگهبان بیمارستان خیریه غیاثی یک دنیا می ارزد

 
و آن را با چیزي نمی توان عوض نمی کرد. 



 
- شریک غم و همراه شادي دیگران  

تازه چند دقیقه اي خیال مان از وضعیت مرد میانسال و دختر کوچولوي همراهش راحت شده که صداي جیغ و فریاد از داخل یکی از
اتاق هاي مراقبت ویژه بیرون می آید. پزشک و پرستار بر بالین بیمار بدحال حاضرند و همراهان شان را به خویشتن داري دعوت می

 
کنند و به آنها می گویند که این سر و صداها اسباب آزار و اذیت دیگر بیماران می شود. 

یکی شان که بانویی سالمند است، دختر و پسر کوچکش را از اتاق بیرون می برد. دختر جوان که پدرش را چند قدمی مرگ می بیند
در حالی که به ستون کنار اتاق تکیه می دهد، بیهوش می شود و پرستارها مجبور می شوند که او را در اتاق دیگري بستري کنند.

 
اوضاع بد و بدتر می شود. برادر بزرگ تر که تازه خودش را به بیمارستان رسانده با ایجاد سرو صدا فضا را ناآرام تر می کند. 

بانوي نگهبان بیمارستان براي انجام وظیفه جلو می آید و با مهربانی به پسر جوان می گوید: «شما حالا مرد خانه هستید و در چنین
شرایطی وظیفه تان سنگین تر است و باید کمک حال خانواده باشید.» بعد از مکث کوتاهی ادامه می دهد: «الان خواهر و برادر
کوچک تر شما بیش از هر زمان دیگري به محبت شما نیاز دارند و...» مرد جوان پس از شنیدن صحبت بانوي نگهبان کمی آرام تر می

 
شود به طرف خانواده اش می رود و خواهر و برادر گریانش را در آغوش می گیرد و آنها را دلداري می دهد. 

- وقتی مشکلی برطرف شود شکر می کنیم  اکرم قزلچه/نگهبان

 
بیمارستان 

«اکرم قزلچه» متولد سال 1370 و بزرگ شده محله مهرآباد جنوبی است. او و همکارش از یک سال قبل با اجراي «طرح تکریم ارباب
رجوع» در بیمارستان خیریه غیاثی به عنوان نگهبان بانو مشغول کار شده و در این مدت شاهد اتفاقات تلخ و شیرین بسیاري بوده اند.

 
قزلچه علاقه فراوانی به این شغل دارد و از اینکه می تواند در شادي و غم دیگران شریک شود احساس رضایت می کند. 

می گوید: «هر کاري سختی خودش را دارد، اما ما در اینجا با آدم هایی روبه رو می شویم که در دوره اي از زندگی گرفتار مشکل شده
اند. همین که با حرف زدن و مشورت دادن به آنها می توانیم از نگرانی و استرس آنها کم یا مشکلات شان را با کمک خیّران حل کنیم



 
خوشحالیم و خدا را شکر می کنیم.» 

- اهالی جنوب شهرخیلی خونگرم هستند  مهشید حسینی/

 
نگهبان بیمارستان 

فضاي بیمارستان همیشه دلگیر نیست. گاهی هم اتفاقات شادي در آن رقم می خورد و استرس و هیجان به خاطر شنیدن یک خبر
خوب جاي آن را می گیرد؛ مثل مرد جوانی که تازه متوجه شده همسر پا به ماهش را همسایه ها با عجله به بیمارستان آورده اند و

 
می خواهد به هر قیمتی وارد اتاق عمل شود تا از همسر و فرزندش خبري بگیرد که البته این کار شدنی نیست. 

«مهشید حسینی» یکی دیگر از بانوان نگهبان بیمارستان خیریه غیاثی است که مثل همکارش در شیفت روز کار می کند. او حس و
حال این شهروند را به خوبی درك می کند و می داند که بی تابی و نگرانی او براي دیدن همسر و فرزندش بی دلیل نیست. حسینی
در این شرایط ضمن آرام کردن مرد جوان از او می خواهد کمی صبر و حوصله کند تا همسرش را از اتاق عمل بیرون بیاورند و به

 
بخش ببرند. 

در همین لحظه پزشک معالج از اتاق عمل بیرون می آید و لبخندي می زند و می گوید: «نگران نباشید. همسر و فرزندتان، هر دو
سالمند و به زودي به بخش منتقل می شوند.» مرد جوان که در 28 سالگی صاحب فرزند دختر شده دستانش را رو به آسمان می
گیرد و خدا را شکر می کند و وقتی خیالش راحت می شود خطاب به بانو نگهبان می گوید: «پزشک گفته بود که فرزندم 2 ماه دیگر

 
به دنیا می آید. حسابی غافلگیرمان کرد. 

مسیر محل کار تا بیمارستان را نفهمیدم که چطور آمدم. خیلی نگران بودم که مبادا براي همسر و فرزندم اتفاقی افتاده باشد.»
حسینی درباره شغلی که انتخاب کرده، می گوید: «حال و هواي بیمارستان ها به دریا شباهت دارد. گاهی ساکت و آرام است و بعضی
وقت ها مواج و طوفانی می شود. گاهی تولد داریم، گاهی وفات. وظیفه ما این است که این حال و هوا را درك و در موقعیت هاي
مختلف همراهان پریشان و مضطرب را آرام کنیم تا بتوانند بر خود مسلط شوند.» او می گوید: «اهالی جنوب شهر خیلی خونگرم
هستند و به همین دلیل ارتباط گرفتن با آنها آسان است. از مسئولان بیمارستان یاد گرفته ایم که شهروندانی را که به هردلیلی به

 
اینجا مراجعه می کنند مانند خانواده خود بدانیم و در حد توان به آنها خدمت کنیم.» 

- رئیس بیمارستان خیریه غیاثی/رضایتمندي شهروندان را افزایش داده ایم



 
 

«ماندا جواهري» رئیس بیمارستان خیریه غیاثی از اجراي چندین طرح در این مرکز درمانی صحبت می کند و می گوید: «براي
خدمت رسانی شایسته به شهروندان و همچنین بهبود امکانات و خدمات چندین بخش تخصصی و فوق تخصصی شامل چشم پزشکی،
ارتوپد، قلب و عروق، دیالیز و... در بیمارستان راه اندازي شده تا ساکنان منطقه 18 و محله هاي اطراف از مراجعه به سایر بیمارستان

 
ها بی نیاز شوند.» 

 
وي اضافه می کند: «در بخش دیالیز بیمارستان خیریه با 250 تخت، خدمت رسانی به بیماران دیالیزي کاملاً رایگان انجام می شود.» 
به گفته جواهري میزان رضایتمندي شهروندان از این بیمارستان، در چند سال اخیر، بیش از 85 درصد رشد داشته که قابل تأمل
است. استفاده از طراحی متفاوت و رنگ آمیزي شاد و آرامبخش در قسمت هاي مختلف بیمارستان، راه اندازي کتابخانه ویژه همراهان

 
بیمار، واحد کارآفرینی بانوان از دیگر طرح هاي اجرا شده در بیمارستان است. 

رئیس بیمارستان خیریه غیاثی از به کارگیري نگهبان بانو در شیفت روز براي کاهش تنش و درگیري شهروندان و بهبود خدمت
رسانی نیز به عنوان مکمل اجراي طرح تکریم یاد می کند و می گوید: «واحد روابط عمومی و مددکاري بیمارستان همه روزه آماده
شنیدن مشکلات، پیشنهادها و انتقادهاي شهروندان است. از زمانی که 2 بانوي نگهبان در شیفت روز مشغول به کار شده اند،

شهروندان استقبال خوبی نشان داده و درخواست داشتند تا از بانوان نگهبان در شیفت عصر و شبانگاهی هم استفاده شود.»



مداد هاي چهار میلیون دلاري در بازار ایران!

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/10/03

براي تولید مداد از چوب درختان به خصوصی استفاده می شود که امکان کشت آن ها فقط در چند کشور وجود دارد، در این
گزارش امکان کشت این نوع درخت در ایران بررسی شده است.

براي تولید مداد از چوب درختان به خصوصی استفاده می شود که امکان کشت آن ها فقط در چند کشور وجود دارد، در این

 
گزارش امکان کشت این نوع درخت در ایران بررسی شده است. 

لوازم التحریر یکی از حوزه هایی است که در تمام کشور هاي جهان از اهمیت زیادي برخوردار است و علاوه بر مدارس و دانشگاه ها در

 
بسیاري از صنایع و مهندسی ها کاربرد زیادي دارد. 

در این بین، مداد یکی از پر کاربرد ترین نوشت افزار است که تولید آن نسبت به خودکار، روان نویس و... از هزینه هاي کمتري

 
برخوردار است و قیمت تمام شده آن نیز به صرفه تر است. 

در ایران تولید مداد در تیراژ بسیار بالا انجام می گیرد به طوري که تمام نیاز داخل نیز از این طریق برآورده می شود. واردات مداد نیز

 
به میزان بسیار محدود و اغلب مسافري به کشور انجام می گیرد که متقاضیان خاص خود را دارد. 

تولید مداد در کشور همان طور که اشاره شد کفاف نیاز داخل را می دهد که این موضوع نشان دهنده اشتغال زایی چشمگیر در

 
صنعت تولید و عرضه لوازم التحریر است. 

یک موضوع عجیب در حوزه لوازم التحریر این است که چوب مورد استفاده در تولید مداد از کشور هاي دیگر به ایران وارد می شوند

 
البته در تعداد انگشت شماري از کشورها، این درخت ها رشد می کنند، اما فرآوري و صادرات آن تنها در 3 کشور انجام می گیرد. 

این چوب ها عبارت اند از cedar، poplar، Linden و Jelutong که حدودا در 6 کشور کشت می شود، اما تنها در 3 کشور

 
فرآوري و به جهان جهت تولید مداد صادر می شوند. 

درخت cedar یا همان سدر در ایالت کالیفرنیا آمریکا و لبنان رشد می کند، اما به نظر می رسد کشور لبنان به جهت جلوگیري از

 
انقراض این درخت هیچ فرآوري از آن نمی کند و فقط کالیفرنیا آمریکا است که فرآورده درخت cedar را صادر می کند. 

درخت Jelutong نیز در دو کشور اندونزي و بسیار محدود در تایلند امکان کشت دارد که فقط در اندونزي فرآوري می شود و چوب

 
حاصل به کشور هاي جهان صادر می شود. 

درخت هاي poplar و Linden هر دو فقط در چین امکان رشد دارند و بیش از 90 درصد نیاز ایران جهت تولید مداد از طریق این

 
کشور و فرآورده هاي این دو درخت تامین می شود. 



 
آیا امکان کشت درخت چوب مداد در ایران وجود دارد؟ / استفاده از مداد کاغذي به نفع کشور و طبیعت 

 
امکان کشت درخت هاي تولید مداد در ایران 

در این خصوص موسی فرزانیان رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم التحریر و نوشت افزار تهران اظهار کرد: براي تولید مداد هاي چوبی از
چوب هاي خاصی استفاده می شود که زیر ساخت کاشت درخت هاي مورد نظر در کشور وجود ندارد. در صورتی که روند تولیدات

 
داخلی ادامه پیدا کند و روند واردات چوب با مشکل مواجه نشود، نیاز بازار به نمونه هاي خارجی به صفر خواهد رسید. 

اظهارات رئیس اتحادیه در صورتی است که مصطفی خرسندي رئیس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري در
گفت وگو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان مدعی شد که امکان تولید چوب مداد در

 
داخل وجود دارد. 

وي در این باره اظهار کرد: با وجود آنکه ایران داراي 4 نوع اقلیم خشک، نیمه خشک، مرطوب و نیمه مرطوب است، رویش گونه هاي
مختلف متناسب با اقلیم هر منطقه وجود دارد همچنین علی رغم آنکه امکان تولید 4 نوع چوب مداد در داخل وجود دارد، اما اینکه

 
چه کسی اقدام به کشت و پرورش آن در کشور کند، بسیار حائز اهمیت است. 

خرسندي با اشاره به اینکه سالهاست موضوع زراعت چوب در کشور مطرح است، بیان کرد: این در حالی است که منابع تولید در کشور
به شدت محدود است، 25 سال پیش مقاله اي ارائه دادیم که هر زمانی که براي خلال دندان چوب در کشور کم بیاید، باید به فکر

 
زراعت چوب افتاد که متاسفانه این امر مورد بی توجهی قرار گرفته است. 

این مقام مسئول ادامه داد: اگرچه در برنامه ششم توسعه، قانون تنفس جنگل مطرح شد، اما با اجراي این موضوع قاچاق چوب چندین

 
برابر شده است. 

 
از کاغذ باطله براي تولید مداد استفاده کنیم 

وي با بیان اینکه امکان کشت چوب مداد در داخل وجود دارد، گفت: در حال حاضر دنیا به سمت استفاده از کاغذ باطله جهت تولید
مداد می رود به طوري که کاغذ باطله ها را روي هم گذاشته و مغز کربن را در داخل آن می گذارند، هرچند براي مداد رنگی مواد

 
اولیه متفاوت است. 

رئیس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها با بیان اینکه ساز و کار مشخصی در واردات و صادرات چوب نداریم، بیان کرد: اگر مابین
عرضه و تقاضا اختلاف وجود داشته باشد، این امر بر جنگل فشار می آورد که کنترل آن به سهولت وجود ندارد، هرچند بنابر آمار سال

 
قبل واردات داشتیم. 

خرسندي با بیان اینکه جهش تولید در صنایع چوب و سلولز معنا ندارد، گفت: وزارت صمت به عنوان متولی امر در بحث صدور مجوز

 
باید برنامه ریزي کند. 

این مقام مسئول با اشاره به اینکه کشت تنها راه حل تامین چوب مداد مورد نیاز در داخل است، بیان کرد: در بلند مدت و میان مدت

 
کشت چوب در داخل و در کوتاه مدت استفاده از منابع برون سرزمینی تنها راه حل است. 



وي در پایان تصریح کرد: کشوري همچون فنلاند که منابع چوب آن همانند نفت ما غنی است، اما سالانه 6 میلیون متر مکعب چوب

 
وارد می کند و عمده منابع خود را ذخیره می کند، اما متاسفانه در کشور ما چنین برنامه اي وجود ندارد. 

با تمام این تفاسیر بهتر است که به سمت استفاده از مداد هاي کاغذي حرکت کنیم تا ضمن کاهش قطع درختان، از خروج ارز جهت
واردات چوب مداد نیز جلوگیري شود.



افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان؛ مشوقی کم ثمر براي ازدواج

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/10/03

افزایش سرسام آور قیمت مسکن، لوازم خانگی و ... مشکلی مضاعف بر سر راه ازدواج جوانان شده است، مشکلی که به اعتقاد
برخی مسئولان، افزایش رقم وام ازدواج می تواند تا حدي مرهمی بر این درد باشد؛ حال آنکه عده اي دیگر معتقدند افزایش

وام به 10، 50، 80 و حتی 100 میلیون تومان نه تنها منجر به تشویق امر ازدواج ...

افزایش سرسام آور قیمت مسکن، لوازم خانگی و ... مشکلی مضاعف بر سر راه ازدواج جوانان شده است، مشکلی که به اعتقاد
برخی مسئولان، افزایش رقم وام ازدواج می تواند تا حدي مرهمی بر این درد باشد؛ حال آنکه عده اي دیگر معتقدند افزایش وام به
10، 50، 80 و حتی 100 میلیون تومان نه تنها منجر به تشویق امر ازدواج نمی شود بلکه تبعاتی دیگر نظیر بدهکاري جوانان به بانکها

 
را نیز می تواند به همراه داشته است. 

یافتن شغلی در حیطه مدرك تحصیلی، درآمدهاي پایین مشاغل غیر مرتبط و حتی مرتبط با مدرك، عدم تناسب درآمد مشاغل با
هزینه هاي جاري و گاها نبود مهارت لازم براي اشتغال و ... از جمله دلایل کاهش آمار ازدواج عنوان می شود. این در حالیست که در
شرایط فعلی و با افزایش قیمتها و تورم، برخی جوانان توانایی اداره زندگی مجردي خویش را هم ندارند و از این رو گاها با وجود تمایل

 
براي ازدواج، اقدامی در این جهت انجام نمی دهد. 

زمانی که دولت لایحه بودجه 1400 را به مجلس ارائه کرد مبلغ پیشنهادي براي وام ازدواج همان 50 میلیون تومان سال 99 باقی

 
مانده بود، اما زمزمه هایی از پیشنهاد افزایش آن توسط نمایندگان مجلس به گوش می رسید. 

29 آذر سال جاري بود که یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 در گفت وگو با ایسنا از پیشنهاد افزایش وام ازدواج به 80
میلیون تومان و پرداخت وام فرزندآوري به مبلغ 20 میلیون تومان، در جریان بررسی لایحه بودجه 1400 خبر داد؛ خبري که با
واکنش محمد مهدي تندگویان _معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان_ مبنی بر امکان بدهکاري جوانان به بانک ها

 
در اثر افزایش وام ازدواج همراه بود. 

به گفته تندگویان علاوه بر اینکه افزایش وام ازدواج بدون توجه به درآمد نسبتا پایین جوانان می تواند در زمینه پرداخت اقساط وام
مشکل آفرین باشد، از سوي دیگر به جهت عدم تدوین دستورالعمل هاي لازم براي نظارت بر گیرندگان وام می تواند مشکلاتی را نظیر

 
افزایش طلاق و ازدواج هاي صوري و یا حتی خرید و فروش وام را نیز به همراه داشته باشد. 

علیرغم هشدارها، اول دي سال جاري نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در حساب توییتري خود از موافقت مجلس با افزایش وام

 
ازدواج به 100 میلیون تومان با بازپرداخت 10 ساله خبر داد که البته هنوز در کمیسیون تلفیق به تصویب نرسیده است. 

کامنتهاي دریافتی حاکیست برخی جوانان با افزایش این وام موافق هستند چراکه معتقدند 50 میلیون تومان وام ازدواج فعلی دردي
از آن ها دوا نمی کند؛ برخی حتی 100 میلیون را نیز کم می دانند و عنوان کرده اند با 100 میلیون تومان هم نمی توانند حتی
بخشی از مخارج ازدواج را تامین کنند. این در حالیست که تعدادي هم نسبت به پرداخت اقساط وام نگرانند چراکه درآمد پایین آن ها

کفاف چرخاندن زندگی متاهلی و پرداخت اقساط وام 100 میلیونی را نمی دهد. 



برخی دیگر اما نسبت به تهیه ضامن ابراز نگرانی کرده و گفته اند جوانی که ساکن روستا است چگونه می تواند ضامن شاغل دولتی به

 
بانک معرفی کند؟. 

عده اي دیگر در مقابل پیشنهاد کرده اند دولت به جاي اعطاي وام ازدواج باید هزینه اجناس اولیه زندگی را کاهش دهد چراکه با 100

 
میلیون تومان تنها می توان یک تلویزیون و یخچال خرید. 

بسیاري نیز معتقدند حتی اگر وام ازدواج چندین برابر هم افزایش یابد به دلیل عدم ثبات اقتصادي حاضر به ازدواج نیستند. از سوي
دیگر برخی نیز از اعطاي وام بلا عوض و یا هزینه کردن مبلغ وام ازدواج توسط دولت در جهت تولید اشتغال براي جوانان سخن گفته
و می گویند: جوانی که وام 100 میلیونی دریافت کند براي پرداخت اقساط آن نیازمند شغلی با درآمد متناسب است تا مجبور به کار

 
کردن در چند شیفت نباشد. 

اگرچه با وام 100 میلیون تومانی ازدواج تنها می توان گوشه اي از زخم هاي زندگی نوپا را در شرایط کنونی التیام بخشید اما افزایش
آن بدون تهیه پیوستهاي لازم و مطالعه و تحقیقی جامع در خصوص اثربخشی آن می تواند نگران کننده باشد؛ افزایشی که می تواند
مشکلاتی پنهان از دید نظیر کودك همسري، طلاق و بدنبال آن ازدواج هاي صوري، اجبار در ازدواج، خرید و فروش وام ازدواج،

 
اختصاص وام به فعالیت هایی به غیر از امر ازدواج و ... را به همراه داشته باشد. 

لذا وقت آن رسیده که مسئولان به جاي افزایش رقم وام ازدواج که تلاشی کم ثمر براي افزایش ازدواجها بوده، تدبیري بنیادین و ریشه
اي براي رفع مشکلات جوانان و افراد در سن ازدواج بیندیشند.



طرح سولفات پتاسیم پتروشیمی ارومیه با دستور رئیس جمهوري افتتاح می شود

منبع: خبر فوريشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/10/03

استاندار آذربایجان غربی گفت: طرح سولفات پتاسیم پتروشیمی ارومیه که با همت متخصصان ایرانی ساخته شده، فردا
پنجشنبه با دستور حجت الاسلام دکتر حسن روحانی رییس جمهوري اسلامی ایران به بهره برداري می رسد.

استاندار آذربایجان غربی گفت: طرح سولفات پتاسیم
پتروشیمی ارومیه که با همت متخصصان ایرانی ساخته
شده، فردا پنجشنبه با دستور حجت الاسلام دکتر حسن
روحانی رییس جمهوري اسلامی ایران به بهره برداري می

 
رسد. 

محمدمهدي شهریاري روز چهارشنبه افزود: این طرح ملی
همزمان با سی و هشتمین هفته اجراي پویش ملی فردا به

 
بهره برداري می رسد. 

وي گفت: این طرح در راستاي تکمیل زنجیره ارزش و
توسعه صنایع پایین دستی، بسیار ارزشمند بوده و در مدت

 
کمتر از 24 ماه تکمیل شده است. 

استاندار آذربایجان غربی اضافه کرد: با توجه به اینکه اصلی ترین محصول تولیدي در پتروشیمی ارومیه اسید سولفوریک است، براي
تبدیل آن به یک محصول با ارزش دیگر، این طرح را در سال 1397 آغاز کردیم که محصول آن 49 هزار تن سولفات پتاسیم و 50

 
هزار تن اسید کلریدریک است. 

شهریاري ادامه داد: این طرح با توجه به شرایط تحریم ظالمانه و عدم حضور کارشناسان خارجی، به صورت کامل توسط متخصصان

 
داخلی راه اندازي شده است. 

وي اظهار کرد: شرکت پتروشیمی ارومیه از شرکت هاي تابعه گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان "پترول" و هلدینگ خلیج

 
فارس است. 

 
وي بیان کرد: بیش از 95 درصد از نیروهاي شاغل در این طرح، بومی هستند و زمینه اشتغال خوبی با اجراي آن فراهم شده است. 

مجتمع پتروشیمی ارومیه در جاده ارومیه - مهاباد راه اندازي شده و دهها هزار تن اقلام پایین دستی تولید و روانه بازار می کند.



مدنی: اقتصاد مقاومتی 25 سال پیش صنعت دارو را خودکفا کرد / براتی:

برجام دست آمریکا را براي تحریم بیشتر باز کرد

منبع: دانشجوشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، برنامه عیار با موضوع رفع تحریم داخلی و خنثی سازي تحریم خارجی شب
گذشته با اجراي محسن جندقی و با حضور حسام الدین مدنی رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات

بیوتکنولوژي پزشکی ایران و مسعود براتی مجري کارشناس برنامه روي آنتن شبکه افق رفت. مسعود براتی ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، برنامه عیار با موضوع رفع
تحریم داخلی و خنثی سازي تحریم خارجی شب گذشته با اجراي
محسن جندقی و با حضور حسام الدین مدنی رییس انجمن
تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژي پزشکی ایران و

 
مسعود براتی مجري کارشناس برنامه روي آنتن شبکه افق رفت. 

مسعود براتی مجري کارشناس در ابتداي برنامه از تحریم هاي 42
ساله ایران سخن گفت و تصریح کرد: پس از تسخیر لانه جاسوسی،

ایران تحریم هاي زیادي را تجربه کرد که براي خنثی سازي آن دور زدن تحریم ها را در برنامه خود قرار داد اما در زمینه هاي دفاعی،

 
فناوري و هسته اي با تکیه بر توان داخلی توانست پیشرفت زیادي کند و خودکفا شود. 

براتی با اشاره به تحریم هاي دولت اوباماي دموکرات در سال 89 افزود: باراك اوباما ده سال پیش زمانی که بر صندلی ریاست
جمهوري آمریکا تکیه می زد تحریم هاي علیه ایران را گسترده کرد. در آن زمان برخی اعلام کردند به جاي دور زدن تحریم باید

 
نسبت به رفع آن اقدام کنیم که مذاکرات عمان آغاز شد. 

این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه مذاکرات در سال 94 به نتیجه رسید و برجام امضا شد تاکید کرد: بررسی ها نشان می دهد پس
از برجام نه تنها تحریم ها رفع نشد بلکه هم شدت تحریم ها بیشتر شد و هم گسترش یافت. این خصلت کشورهاي زورگو است که
متوجه می شوند کشوري با اعمال تحریم محدود می شود و پاي میز مذاکره می نشیند آن را تشدید می کند، به این دلیل که متوجه

 
ضعف ها می شود و شاهد این بودیم که پس از سال 94 تحریمها هوشمندانه شد. 

وي به تحریم هاي دولت اوباما اشاره کرد و گفت: ایران باید در مسیر خنثی سازي تحریم برود، همان طور که در کشورهاي غربی در
تحریم بنزین ایران نتوانستند به هدفشان برسد و ریچارد نفیو مسئول تحریم هاي ایران در دولت اوباما در کتاب خود نوشت که در
موضوع تحریم بنزین ناکام ماندیم. در سال 89 با تحریم بنزین کلید افزایش تولید در کشور زده شد که حجم بیشتر این تولید در

 
دولت فعلی صورت گرفت و اکنون نه تنها به واردات بنزین نیازي نداریم بلکه صادر کننده شده ایم. 

به گفته وي، در بحث مرغ هم اکنون در این مسیر قرار گرفته ایم و به جاي پرورش مرغ با نژادهاي غربی تولید مرغ لاین ایرانی آغاز

 
شده که در آستانه خودکفایی قرار گرفته ایم. 

در ادامه و در بخش گزارش ویژه حسام الدین مدنی رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژي پزشکی
ایران مهمان برنامه بود که از تحریم هاي داخلی و تحریم هاي خارجی سخن گفت. وي معتقد است تحریم هاي داخلی بسیار بدتر از

 
تحریم هاي خارجی است. 

مدنی با تاکید بر اینکه تحریم ابعاد گسترده اي دارد افزود: براي مقابله با تحریم باید برنامه ریزي و طراحی داشته باشیم و در کنار آن
قوانین و مقررات را به روز کنیم. همیشه می گوییم خودمان برنامه ریزي و طراحی کنیم و مشکلات را حل کنیم قوانین و مقررات را
به روز کنیم خودمان را آماده کنیم بعد برویم بحث کنیم اما تجربه سی ساله بنده نشان می دهد چشم امید داشتن به غرب با توجه به



 
اختلافات سیاسی که وجود دارد براي شکوفایی اقتصادي فایده اي ندارد. 

وي با بیان اینکه احتیاج مادر اختراع است تاکید کرد: رقابت از جنس تنگنا است که باعث پیشرفت می شود. تحریم را هم می توانیم
نوعی تنگنا تلقی کنیم. در حوزه بیوتکنولوژي از سال 72 فعالیتمان را آغاز کردیم که در آن زمان عمر این فناوري در دنیا زیاد نبود اما

 
با یک سیاستگذاري مناسب و دقیق وارد فاز عملیاتی شدیم. 

این فعال بخش خصوصی ادامه داد: در سال 72 برنامه ریزي کردیم که در 20 سال آینده باید در چه مسیري قرار بگیریم از این رو در
حوزه بیوتکنولوژي برنامه ریزي کردیم. هنوز هم کشورها حاضر نیستند این فناوري را یکدیگر عرضه کنند و اغلب داروهاي درمان انواع

 
بیماري ها از جمله سرطان در داخل با همین فناوري تولید می شود. 

رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژي پزشکی ایران گفت: اینکه به برخی که معتقدند چرا باید همه
چیز را خودمان باید تولید کنیم باید پاسخ داد در نظام بین الملل زمانی روز حرف شما حساب می کنند که حرف جدیدي براي زدن
داشته باشید و کشورهایی که در هر زمینه اي موفق شدند بدون کمک به آن جایگاه رسیدند. اکنون کشورهاي عربستان، امارات که

 
پول فراوان نفت در اختیار دارند از اینگونه زیرساختها براي کشورشان محرومند و تنها می توانند محصول نهایی را خریداري کنند. 

وي افزود: جایگاه ایران در حوزه بیوتکنولوژي در آسیا بعد از ژاپن و کره جنوبی در مقام سوم قرار دارد و از نظر زیرساخت و تعدد
محصول در آسیا اول هستیم. اگر به فکر خرید کالاي آماده بودیم اکنون در این جایگاه قرار نداشتیم و براي واردات محصولاتی که در

 
داخل تولید می شود باید حداقل سالانه 1.5 میلیارد یورو ارز پرداخت می کردیم. 

براتی در ادامه برنامه گفت: برخی می گویند به جاي خرید از داخل از طریق واردات با قیمت ارزانتر تهیه می کنیم و این موضوع باعث

 
برژواي تجاري شده است. 

مدنی در این زمینه توضیح داد: زمانی که زیرساخت یک فناوري در کشوري فراهم است شرکت هاي داراي این فناوري محصولات
خود را با قیمت ارزانتر و تخفیف بیشتر به ان کشور می فروشند و ممکن است نرخ را تاحدي پایین بیاورند که آن زیرساخت از بین
برود. در این زمان تخفیف هاي خود را می کاهند و با شرایط ویژه برنامه ریزي فروش خود را تعریف می کنند. ما در زمینه واکسن
هپاتیت بی داشتیم و قیمت تولیدي کشور ما بسیار پایین تر از کشورهاي دیگر بود اما کیفیت برابري داشت و توانستیم آن را صادر

 
کنیم. 

به گفته وي، از ابتداي فعالیت ما عرضه فناوري بیوتکنولوژي به ایران ممنوع بوده و ما کار را با دانشمندان و دانشگاهیان داخلی پیش
بردیم. البته باید این نکته را عرض کنم هرجا که بخش خصوصی وارد کار شده پیشرفت نتیجه آن بوده و اگر دولت قصد حمایت دارد

 
باید نگاهی به قوانین و مقررات خود بیندازد. 

این فعال اقتصادي به موضوع اف اي تی اف براي واردات واکسن کرونا اشاره کرد و گفت: چندي پیش بخش خصوصی چند میلیون دز
واکسن آنفولانزا به کشور وارد کرد و اکنون هم براي مواد اولیه داروهاي خود این کار را انجام می دهد. با این تفاسیر اف تی اي اف

 
محدودیتی براي واردات دارو به کشور ندارد. 

مدنی از عدم حمایت دولت به واردات داروهاي مشابه ساخت داخل گلایه کرد و افزود: برخی داروها با اینکه در داخل تولید می شوند
باز هم در سبد واردات قرار دارند و براي مقابله با این موضوع نامه نگاري زیادي با مسئولان دولت انجام دادیم اما هنوز پاسخی دریافت
نکردیم. کیفیت محصولات تولید داخل را سازمان غذا و دارو بررسی می کند اما ظاهرا امضاي طلایی پشت واردات این نوع داروها
وجود دارد. همانطور که در اقتصاد مقاومتی تاکید شده با تکیه بر توان داخلی و برون نگري باید برنامه ریزي ها انجام شود اکنون در

 
صنعت داروسازي اقتصاد مقاومتی اجرا شده است. 

رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژي پزشکی ایران تاکید کرد: معتقدم مافیا در کشور نداریم بلکه

 
برخی افراد ذي نفع واردات هستند که به قوانین و مقررات بر می گردد و باید اصلاح شود. 

وي پیوستن به برخی معاهده هاي بین المللی را مغایر منافع ملی دانست و گفت: قانون مالکیت معنوي در جهان وجود دارد اما ایران
عضو این معاهده نیست و اگر عضو ان بودیم اکنون در این بخش چنین جایگاهی نداشتیم. هند در این معاهده قرار داشت و پس از
فراهم کردن زیرساختها و تقویت خود در این زمینه دوباره به آن بازگشت. اگر معاهده اي به نفع کشور باشد باید عضو آن شد اما نباید

 
با عضویت در آن کشور را معطل کرد. 



مدنی با اشاره به اینکه این معاهدات براي کشورهایی نوشته می شود که بتواند منافع آنها را حفظ کند گفت: داروهایی که قبلا در دنیا
تولید شده و اکنون در ایران تولید می شود یا باید در داخل استفاده شود و یا به کشورهایی که عضو این معاهده قانون مالکیت معنوي

 
عضو نیستند بفروشد. البته امکان تغییر در فرمولاسیون این داروها است که بتوانند با نام جدید راهی بازار جهانی کنند. 

رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژي پزشکی ایران با بیان اینکه چند مانع مواجه در این حوزه وجود
دارد تصریح کرد: اکنون در حال بررسی داروهاي جدیدي هستسم که قرار است در جهان در چرخه تولید قرار بگیرد که این موضوع
نیازمند این خواهد بود که وارد فهرست دارویی شود اما اجازه نمی دهند. دولت در این باره اعلام کرده اگر این داروها وارد فهرست

 
شود مجبور به خرید آن هستیم و براي انجام این کار پولی در اختیار نداریم. 

وي به پیشنهاد بخش خصوصی به دولت براي ورود داروهاي جدید به فهرست دارویی توضیح داد: اگر بیمه ها با شرکت هاي دانش
بنیان وارد مذاکره شوند قیمت مشخص خواهد شد. از سوي دیگر بیمه ها پولی که بابت یارانه به کارخانجات قرار است بپردازند
مستقیما به مردم پرداخت کنند. کارخانجات هم از این موضوع ابراز رضایت کردند که ما این ارز را نمی خواهیم و به بیمه ها بپردازید.

 
اگر داروها وارد فهرست نشود محققانی که روي این پروژه کار می کنند انگیزه شان را از دست می دهند. 

وي درباره واکسن کرونا گفت: کشور ما از نظر زیرساخت ها قوي است و ساخت واکسن دور از ذهن نخواهد بود. فلج اطفال هم مانند

 
کرونا یک ویروس کشته شده است اما تفاوتهایی با هم دارد و باید در این زمینه روي پاي خود بایستیم. 

از آنجایی که هر کسی نمی تواند داوطلب واکسن باشد و این هم یک کار تحقیقاتی است به زمان نیاز دارد و مطمئن هستم سازمان

 
غذا و دارو در کیفت کوتاهی نمی کند. 

 
زیان سهامداران بورسی 

در بخش خبرنامه سینا احدیان سر دبیر اقتصادي خبرگزاري دانشجو مقابل دوربین عیار قرار گرفت و خبرهاي مهم این هفته را خواند.
احدیان با بیان اینکه دولت سرمایه اجتماعی خود را در بازار سرمایه از دست داد گفت: دولت در سال 99 با استفاده از فروش سهام
شرکتهاي خود در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري در صدد بود بخشی از کسري بودجه خود را جبران کند. وي افزود: با عرضه اولین
مرحله آن به نام دارا یکم با استقبال اندکی روبه رو شد اما به دلیل اینکه درآن زمان استقبال از بازار سرمایه مناسب بود سود خوبی را
نصیب سهامداران کرد اما در عرضه دارا دوم وضعیت به گونه دیگري رقم خورد و حدود 4 میلیون نفر سهام شرکت هاي پالایشی را با

 
20 درصد تخفیف خریداري کردند که این بار بازار در ریزش قرار داشت و نماد آنها دیرتر از وعده داده شده باز شد. 

به گفته سردبیر اقتصادي خبرگزاري دانشجو، ریزش 900 هزار واحدي بازار سرمایه علی رغم همه وعده هاي حمایتی از بازار سرمایه
سهم 5 میلیون تومانی که با 20 درصد تخفیف عرضه شد اکنون 4 میلیون و 500 هزار تومان ارزش دارد. این در حالی است که قرار

 
بود 10 درصد به رقم پرداخت شده تخفیف در نظر بگیرند اما این اتفاق نیفتاد. 

احدیان به بودجه سال 1400 اشاره کرد و گفت: نکته مهم اینجاست که دولت در دارا اول و دارا دوم 30 هزار میلیارد تومان درآمد
کسب کرد و بعید است با از دست رفتن سرمایه اجتماعی مردم از این عرضه ها استقبال کنند اما دولت براي سال آینده درآمد 95
هزار میلیارد تومانی از محل فروش سهام دولت در نظر گرفته است. با این تفاسیر مشخص است مردم بازارهاي دیگر را براي سرمایه

 
گذاري در این زمینه انتخاب خواهند کرد. 

وي به اظهارات جنیدي معاون حقوقی رییس جمهور مبنی موافقت رهبر معظم انقلاب با لایحه اف اي تی اف اشاره کرد و توضیح داد:
مقام معظم رهبري تنها با تمدید زمان بررسی لایحه اف اي تی اف موافقت کردند و مجمع تشخیص مصلحت نظام با اعلام بیانیه اي
در این زمینه اعلام کرد رییس جمهور از رهبر انقلاب درخواست کرد تا با تمدید زمان بندي براي بررسی موافقت کنند که ایشان

 
موافقت کردند. 

سردبیر اقتصادي خبرگزاري دانشجو ادامه داد: آقاي مطهري نایب رییس سابق مجلس اعلام کردند که براي ملحق نشدن به اف اي تی

 
اف نتوانستیم واکسن کرونا بخریم اما رییس کل بانک مرکزي این موضوع را ناشی از تحریم هاي امریکا دانست. 

خودکفایی در حوزه تولید مرغ ایرانی خبر دیگري بود که احدیان در برنامه عیار گفت. وي افزود: تا پیش از این به کشورهاي دیگر
وابسته بودیم و اکنون با همکاري سازمان اقتصادي کوثر دوباره مرغ لاین در تولید انبوه قرار گرفت و به زودي در این زمینه خودکفا



می شویم. در بحث نهاده هاي دامی هم می توان چنین گامی برداشت اما متاسفانه برخی وارداتچی ها اجازه چنین کاري را نمی

 
دهند. 

 
تازه واردهاي بورسی گول سبز و قرمزها را نخورند 

در بخش محک بازار محمدهادي سلیمی زاده، کارشناس اقتصادي به تحلیل بازار سرمایه پرداخت و گفت: گروه هاي خودرویی،
پالایشی و بانکی به غیر از بانک آینده همه مثبت بودند. سلیمی زاده ادامه داد: گروه هاي دارویی از سهم رشد بازار جاماندند اما فلزات

 
اساسی که در نیمه اول سال رشد زیادي راتجربه کردند سهامشان به دلیل خروج پول از این بخش در حال ریزش است. 

وي تاکید کرد: زمانی یک سهم نشان می دهد در حال رشد است که سرانه خرید ان افزایش یابد. به این معنا که خرید در حجم بالا
اتفاق بیفتد اما در گروه خودرویی چنین موضوعی را شاهد نیستیم و علی رغم فروش زیاد به صورت عمده خریداران به صورت خرد

 
خرید انجام می دهند. سهامداران تازه وارد باید توجه داشته باشند هر سبز و قرمزي نشانه رشد فزاینده یا ریزش شدید نیست. 

 
گره اقتصادي سربازان کشور 

ابوالقاسم رحمانی هم طی گزارشی به وضعیت سربازهاي کشور پرداخت و گفت: اکنون حقوق سربازها بین 290 تا 350 هزار تومان

 
است که وعده داده شده این درآمد در سال آینده دو تا سه برابر شود. 

وي افزود: مشکل اصلی سربازان این است که دو سال از طلایی ترین دوران عمر خود را باید صرف کنند بدون اینکه بتوانند مهارتی
بیاموزند و یا از توانایی خود بهره ببرند. اشتغال قبل از سربازي و بعد از سربازي از دیگري مشکلاتی بود که متوجه سربازان است و

رحمانی به آن اشاره کرد.



«حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی

منبع: برترین هاشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

 
خبرگزاري ایلنا: فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش ستاد اطلاع رسانی چهاردهمین جشنواره
«سینماحقیقت»، در این دوره از جشنواره 25 داور در بخش هاي

 
مختلف این رویداد حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا
پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري و علی

 
لقمانی می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمد حسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



افزایش منابع مرحله پنجم اعتبار اشتغال روستاییان و عشایر صندوق کارآفرینی

امید

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/10/03

در هشتمین جلسه شوراي هماهنگی دستگاههاي اجرایی
تابعه وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان که با حضور
دکترعیسی منصوري معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت
متبوع ، دکتر اسکندري رئیس دبیرخانه شوراي عالی
اشتغال و مدیران کل دستگاههاي وابسته به وزارت تعاون ،
کار و رفاه اجتماعی به میزبانی صندوق کارآفرینی امید
استان برگزار شد، دکتر منصوري معاون توسعه اشتغال و
کارآفرینی وزارت از افزایش سهم مرحله پنجم اعتبار

 
تسهیلات روستاییان و عشایر صندوق کارآفرینی امید بدلیل عملکرد مطلوب این صندوق خبر داد . 

دکتر منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی که به منظور پیگیري مسائل حوزه اشتغال بعنوان
نماینده ویژه وزیر به استان کرمانشاه سفر کرد در ابتداي این جلسه ضمن اشاره به سفر معاونان و روساي صندوقها طی هفته هاي

 
جاري به استان ، ابراز امیدواري کرد جمع بندي جلسه مبنایی براي اجراي تصمیمات گرفته شده براي این مسئولین باشد . 

وي با اشاره به مدیریت سهم قابل توجهی از اقتصاد و اشتغال منطقه توسط نهادهاي چند گانه زیر مجموعه وزارت کار ، خواستار هم

 
افزایی و هماهنگی بیشتر این دستگاهها جهت افزایش جهش حرکتی رشد شاخصها در استان شد. 

وي اظهار داشت بیشترین منابع نقد قابل تخصیص از جنس وام و غیر وام در اختیار وزارت کار است که انتظار می رود اثربخشی
تخصیص این منابع نیز به شکل مطلوب مدیریت گردد . دکتر منصوري مصداق این موضوع را افتتاح طرح هاي حمایت شده
سازمانهاي ذیل وزارت در مناسبت ها توسط دستگاههاي مختلف از جمله طرح هاي روستایی در روز روستا با حضور رئیس محترم

 
جمهور دانست. 

وي همچنین خواستار تعریف شاخص هاي کلی با وجه مشترك خدمات ارائه شده و با ترسیم چارچوب و معیار فعالیت هر دستگاه
جهت افزایش اثربخشی سازمانها و نیز هم افزایی بین دستگاههاي زیر مجموعه وزارت شد که خروجی آن موجب افزایش عملکرد
خدمات ارائه شده توسط آنها گردد . دکتر منصوري مهمترین دستاورد این همگرایی را رشد ضریب بیمه شدگان استان و ایجاد

 
اشتغال واقعی با افزایش پرداخت هاي تسهیلات اشتغال توسط بانک هاي عامل پیش بینی کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ، از اجراي سیاست هاي فعال در وزارتخانه و توجه ویژه به رشته هاي داراي بیشترین تقاضاي
نیروي کار دربازار خبر داد . وي آموزش ، تجهیز و حمایت از متقاضیان این رشته ها را گامی موثر در مدیریت درست منابع از جمله



 
یارانه دستمزد و مشوق هاي بیمه اي جهت اشتغال پایدار توصیف کرد . 

دکتر منصوري ملاك تخصیص منابع اشتغال روستایی را نیز عملکرد بانکهاي عامل در پرداخت مراحل قبل ذکر کرد و بطور ویژه از
افزایش سهم صندوق کارآفرینی امید بدلیل عملکرد مطلوب این نهاد خبر داد . وي سهم دو بانک عامل توسعه تعاون و صندوق

 
کارآفرینی امید از منابع مرحله پنجم را حدود 60 درصد اعلام کرد که با دستور ریاست محترم جمهور بزودي ابلاغ می گردد . 

این مقام مسئول در پایان به اتصال سامانه هاي پرداخت تسهیلات و بیمه روستائیان اشاره کرد که صندوق بیمه روستائیان و عشایر

 
می تواند پس از پرداخت تسهیلات اشتغال به متقاضیان ساکن روستا ، جهت بیمه افراد اقدام کند . 

عظیمی فشی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان نیز در این جلسه ضمن خوش آمد گویی ، از توجه ویژه و حمایت هاي دکتر
منصوري به مجموعه صندوق کارآفرینی امید تشکر و با ارائه گزارشی از عملکرد صندوق استان ، از پرداخت 433 میلیارد تومان
تسهیلات اشتغال در سرفصلهاي مختلف خبر داد . عمده حمایت هاي صورت گرفته در حوزه هاي مختلف اشتغال مناطق روستایی و
عشایري ، زلزله ، نهادهاي حمایتی ، طرح هاي استراتژیک ساماندهی شده ، تفاهم نامه هاي ملی ، حوزه فرش و صنایع دستی و
گردشگري و تسهیلات پرداخت شده به نامه هاي سفر ریاست محترم جمهور به استان کرمانشاه بود که مدیر صندوق کارآفرینی امید

 
به آنها اشاره کرد . 

در این جلسه عزیزي مدیرکل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان و رئیس شوراي هماهنگی ، گزارشی از عملکرد شورا در استان و نیز

 
عملکرد حوزه اشتغال و کارآفرینی اداره کل ارائه نمود . 

همچنین در این نشست سایر مدیران کل عضو شوراي هماهنگی نیز نقطه نظرات و عملکرد حوزه کاري خود را شرح دادند .



اخبار خوش آستان قدس از تولید کیت هاي تشخیصی و مراقبت هاي ویژه

درمانی کرونا

منبع: تسنیمشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/10/03

گروه استان ها-رئیس بنیاد بهره وري موقوفات آستان قدس رضوي گفت: به زودي شاهد اخبار خوشی در حوزه تولید کیت
هاي تشخیصی و مراقبت هاي ویژه درمانی در زمان کرونا خواهیم بود.

گروه استان ها-رئیس بنیاد بهره وري موقوفات آستان
قدس رضوي گفت: به زودي شاهد اخبار خوشی در حوزه
تولید کیت هاي تشخیصی و مراقبت هاي ویژه درمانی در

 
زمان کرونا خواهیم بود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از مشهدمقدس، مالک رحمتی
ظهر امروز با حضور در میان جمعی از سرپرستاران
بیمارستان رضوي ضمن تبریک به مناسبت سال روز
ولادت حضرت زینب کبري(س) و گرامیداشت مقام
پرستاران و ابلاغ قدردانی تولیت معزز آستان قدس رضوي

از این قشر زحمت کش، عنوان کرد: حقیقتا این ایده که سالروز ولادت حضرت زینب کبري(س) به عنوان روز پرستار نام گذاري شود
بسیار هوشمندانه و دقیق بوده است چراکه وقتی به زندگی سرتاسر نور و ایثار آن حضرت می نگریم، به ویژگی هاي نابی دست می

 
یابیم که ناشی از زمان شناسی، تصمیم و اقدام به موقع آن حضرت بوده است. 

وي افزود: آن حضرت در زمان وقوع حوادث با منطقی درست و دقیق تشخیص می دهند که کنار برادر و امام زمان خود باشند که این
تشخیص بسیار بهنگام و دقیق بوده است. در شرایط حساس قبل از حرکت و حین حرکت کاروان کربلا، شب و عصر عاشورا و نهایتا
در طول دوران اسارت، آن حضرت هم چون پرستاري مهربان آگاه و هوشمند در کنار کاروان بودند و همه شرایط را کنترل می کردند

 
تا دشمن فرصت ضربه زدن پیدا نکند و پیام قیام امام حسین(ع) به صحّت و سلامت به گوش جهانیان برسد. 

رحمتی گفت: سومین رفتار مدیریتی این بانوي فرهیخته اسلام در عصر عاشورا رقم می خورد؛ آن هم در زمانی که آن جنایت تاریخی
به بدترین شکل رخ داده و در نهایت در مراسم یزید در شام نیز با بیان جمله «ما رأیت الا جمیلا» طوري بحران را مدیریت می کنند

 
که تاریخ هم چنان در برابرش سر تعظیم فرود آورده است. 

وي با بیان اینکه پرستاري ایشان در همان سطح قدم به قدم با هوشیاري هوشمندي و زمان شناسی و عمل بهنگام مقابل بسیاري از
فتنه ها همراه بوده است، اذعان کرد: پرستاران عزیز در کشور ما نیز امروز اثبات کرده اند که حقیقتا به حضرت زینب کبري(س)
تأسی کرده و صحنه هایی از ایثار را به نمایش می گذارند و خستگی نمی شناسند و شبانه روزي با روحیه قوي، جهادي، با صبر و

 
حوصله و مهربانی و دلسوزي در کنار بیماران هستند و جهاد می کنند و تاریخ این رشادت هاي خالصانه را فراموش نخواهد کرد. 

 
طرح اشتغال زایی آستان قدس رضوي در مناطق سیل زده لرستان اجرا می شود 



 
خدام آستان قدس بانی خیر شدند/ مادر بیمار به آغوش خانواده بازگشت 

 
حضور قائم مقام تولیت آستان قدس رضوي در منزل شهید فخري زاده / قدردانی از مقام شامخ دانشمند هسته اي ایران 

وي تصریح کرد: پرستاران این مرز و بوم در بحرانی ترین شرایط که بسیاري از مردم سردرگم بوده اند و از مدیریت امور به دلیل ترس
از جان شانه خالی می کردند، در صحنه حضور داشته و خط مقدم جبهه سلامت را با صلابت و مقاومت تمام حفظ کرده اند و یک بار

 
دیگر ایثار اجتماعی را به نمایش گذاشتند. 

رحمتی با اشاره به اینکه تقویت و ترویج و توسعه بین نسلی این فرهنگ و ایثار اجتماعی در همه عرصه ها نسخه نجات بخش کشور
است، عنوان کرد: فعالیت هاي کادر درمان در بیمارستان رضوي با مدیریتی هوشمند و با تدبیر صورت می پذیرد و مدیر باسابقه و
شایسته این مرکز درمانی، اخبار خوشی را براي مردم مشهد به ارمغان آورده و خدمات ارزنده اي را در این مدت در توسعه کیفی و

 
کمی خدمات داشته اند که قابل تقدیر است. 

وي گفت: برخی اقدامات بی سابقه در حوزه جراحی قلب کودکان تازه متولد شده در این مرکز انجام می شودکه مایه مباهات مجموعه
آستان قدس رضوي است و این مصداق بارز «ما می توانیم» است که این بیمارستان با داشتن پزشکان و پرستاران حاذق از خود بروز

 
داده اند. 

افزود: بیمارستان رضوي در نوع خود در بسیاري از موارد در جایگاه ویژه اي قرار دارد و این آرمان گرایی و حرکت به سمت قله هاي
تعالی و پیشرفت نباید کند یا متوقف شود و به همین منظور، مدیرعامل این بیمارستان را به جهت سابقه درخشان ایشان در مدیریت
بیمارستانی به عنوان مدیر گروه سلامت و درمان بنیاد بهره وري موقوفات آستان قدس رضوي منصوب کرده ایم تا با حفظ زنجیره
ارزش این گروه و مؤسسات تابعه آن، مؤسسات فعال در این زمینه را بهره ور کرده و شاهد زنجیره ارزشی کارآمد و اثربخش در گروه

 
سلامت و درمانی آستان قدس رضوي باشیم. 

رحمتی اظهار کرد: با عملیاتی شدن این تصمیم کارشناسی شده امیدواریم با ارتقاء سطح علمی مؤسسات تابعه که در شهرهاي

 
مختلف احداث و راه اندازي شده، شاهد تحول اساسی و رشد و تعالی آن ها باشیم. 

رئیس بنیاد بهره وري موقوفات آستان قدس رضوي با نوید اینکه به زودي شاهد اخبار خوشی در حوزه تولید کیت هاي تشخیصی و
مراقبت هاي ویژه درمانی در زمان کرونا خواهیم بود، بیان کرد: امیدوارم دراین گروه فعالیت ها را به حد استاندارد خود رسانده و

بتوانیم در سال آینده گزارش قابل توجهی از فعالیت هاي شاخص این گروه به مردم عزیز ارائه دهیم.



زالی: جهش ویروس کرونا می تواند اثربخشی واکسن ها را زیر سؤال ببرد

منبع: رادیو سلامتشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان این که جهش اخیر ویروس کرونا در انگلیس می تواند اثربخشی و کارایی
واکسن ها را زیر سوال ببرد، تحلیل پژوهش فناوران و پژوهشگران را در این حوزه خواستار شد.

 
زالی: جهش ویروس کرونا می تواند اثربخشی واکسن ها را زیر سؤال ببرد 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان این که جهش اخیر ویروس کرونا در انگلیس می تواند اثربخشی و کارایی واکسن ها

 
را زیر سوال ببرد، تحلیل پژوهش فناوران و پژوهشگران را در این حوزه خواستار شد. 

دکتر علیرضا زالی رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی در بیست و یکمین جشنواره ابوریحان بیرونی که امروز دوم دي ماه به
صورت مجازي با حضور و جمعی از محققان در تالار امام خمینی(ره) دانشگاه برگزار شد، اظهار کرد: برگزاري این جشنواره بر پایه

 
اهتمام محققان و فراگیران دانشگاه براي بیست و یکمین سال متوالی افتخاري ارزشمند براي دانشگاه محسوب می شود. 

وي افزود: این جشنواره نماد قدرشناسی ازجامعه فرهیختگان خصوصا پیشتازان علم و فناوري کشور است. جشنواره ابوریحان بیرونی با

 
ارائه برون دادهاي پژوهشی سرفصلی براي سیاستگذاران کشور خواهد بود. 

زالی نامگذاري این جشنواره به نام دانشمند برجسته ایرانی ابوریحان بیرونی را انتخابی هوشمندانه دانست و ادامه داد: روحیه واکاوي و

 
جستجوگري وي نماد پژوهشگري شجاع و پرتلاش است. 

وي با تاکید بر این که باید بیش از پیش میراث تاریخی و ذخائر ایرانی مورد حراست و مراقبت قرار گیرد عنوان کرد: به نظر می رسد

 
براي پاسداشت ارزش ها و میراث علمی و فرهنگی کشور باید اهتمام و تعصب ویژه اي داشته باشیم. 

وي در ادامه با بیان این که حرکت و تلاش به سمت نسل سومی شدن یکی از بالاترین تعهدات مسئولان دانشگاه علوم پزشکی
شهیدبهشتی است خاطرنشان کرد: حرکت و ضرب آهنگ دانشگاه در تناسب کامل با اولویت هاي فناورانه و تولید ثروت در سطح ملی

 
و بین المللی در جریان است. 

زالی در ادامه به رشد کمی مقالات پژوهشی در دانشگاه اشاره کرد و 12 درصد رشد کمی در مقایسه با سال قبل را ستودنی توصیف

 
کرد و افزود: در حوزه کیفیت مقالات نیز با 41,5 درصد رشد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خوش درخشید. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان این که از هر چهار مقاله منتشر شده دردانشگاه حداقل یک مقاله در زمره مقالات

 
Q1 است ادامه داد: قرار گیري 25 درصد از مقالات دانشگاه در زمره برترین ها نشان از کیفیت بالاي مقالات پژوهشی دارد. 



زالی با بیان این که خبرهاي خوش پژوهشی نویدبخش توان بالاي تحقیقات محققان و جوانان این مرزو بوم است، ارتقاي کیفی و نگاه

 
به تولیدات علمی مترقی را از اصلی ترین سیاست هاي دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی دانست. 

وي با اشاره به این که جایگاه پژوهشی کشور نیز از جایگاه مطلوبی در دنیا برخوردار است ادامه داد: بخشی از اقدامات دانشگاه در

 
اجراي پروژه هاي فناورانه متجلی است. 

زالی از اجراي 150 پروژه فناوارنه تا پایان اسفندماه توسط دانشگاه خبر داد و به فعالیت ارزنده پژوهشی درپارك علم و فناوري اشاره

 
کرد. 

وي با بیان این که ورود تست هاي سریع شناسایی کووید 19 در مدار خدمات، ماحصل کار تحقیقاتی مشترك دانشگاه علوم پزشکی
شهید بهشتی و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) است، گفت: زیرساخت ها در پارك علم و فناوري به گونه اي طراحی و شکل

 
گرفته که امکان پذیرش بیش از 100 شرکت دانش بنیان وجود دارد. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان این که بکارگیري و استفاده از ظرفیت هاي نیروهاي جوان در دستور کار شرکت

 
هاي دانش بنیان دانشگاه است تاکید کرد: در آستانه دهه فجر بخش هاي آغازین فعالیت هاي پارك علم و فناوري افتتاح خواهد شد. 

زالی با اشاره به رشد شرکت هاي دانش بنیان دانشگاه به 105 شرکت تاکید کرد: درهاي پیوستن جوانان در قالب فعالیت هاي

 
فناورانه در شرکت هاي دانش بنیان دانشگاه روشن و باز است. 

وي با بیان این که در اپیدمی عالم گیر کرونا شرکت هاي دانش بنیان رشد و جهش بی سابقه اي داشته اند، گفت: کرونا نه تنها

 
تهدیدي در برنامه هاي آموزشی و پژوهشی دانشگاه ایجاد نبود بلکه به عنوان یک پیشران عمل کرد. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از انتشار 424 مقاله کاربردي در زمره محصولات دانشگاه در حوزه کرونا خبر داد و افزود: از
هر شش محقق ایرانی که در طول ماههاي اخیر بالاترین میزان تولیدات را در حوزه پژوهشی کرونا داشته، سه مورد این مقالات مربوط

 
به محققان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی است. 

زالی تولید 50 درصد مقالات کاربردي کرونا در کل کشور توسط محققان دانشگاه را افتخاري براي دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی

 
دانست. 

وي با بیان این که کرونا مسئله مشترك حوزه هاي پژوهش، فناوري و درمان است، گفت: جهش اخیر ویروس کرونا در انگلیس می

 
تواند بحث هایی از قبیل اثربخشی و کارایی واکسن ها به خصوص واکسن با پایهRNA را زیر سوال ببرد. 

وي تحلیل پژوهش فناوران و پژوهشگران را در این حوزه خواستار شد و با اشاره به جایگاه دوم پژوهش دانشگاه در کشور، حفظ و

 
رشد این جایگاه را مورد تاکید قرار داد. 

زالی با بیان این که هیچ محدودیتی براي جذب نیروي انسانی نخبه از سایر دانشگاه ها و یا اقصی نقاط کشوردر دانشگاه وجود ندارد
تاکید کرد: دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی علیرغم تمامی محدودیت ها آمادگی جذب نخبگان و افراد خلاق را باهدف جهش علمی

 
و پژوهشی دانشگاه و کشور اعلام می کند. 



وي با اشاره به اهمیت ارتباطات فرادانشگاهی، از شکل گیري فعالیت هاي مشترك دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با سایر دانشگاه

 
ها خبر داد. 

زالی در ادامه به جایگاه ممتاز دانشگاه در نظام هاي رتبه بندي وبومتریکس، شانگاهی و تایمز اشاره کرد و افزود: بن مایه دستاوردهاي

 
شتابان دانشگاه ممارست اساتید، جوانان و پیشکسوتان در مراکز مختلف دانشگاه است. 

وي با بیان این که باید از حرکت شتابان دانشگاه در حوزه پژوهشی حمایت شود، گفتمان سازي عمومی براي مطالبات حوزه پژوهش

 
خصوصا تخصیص بودجه مورد نیاز را خواستار شد. 

وي با اشاره به این که کمبود منابع پژوهشی و درآمد ناخالص ملی می تواند تغییرات شگرفی در حوزه پژوهش ایجاد کند، گفت: باید

 
بودجه هایی به پژوهش اختصاص داده شود تا تحرك جدي در پیشرفت کشور ایجاد کند. 

در این جشنواره همچنین دکتر فرید نجفی سرپرست معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت اظهار کرد: دانشگاه علوم پزشکی
شهید بهشتی به عنوان دانشگاهی پیشرو و با اتکا به توان مدیریتی و اعضاي هیئت علمی نتایج ارزشمندي را در حوزه پژوهش در

 
سطح ملی و بین المللی از خود به نمایش گذاشته است. 

وي با بیان این که نگاهی به وضعیت تولیدات علمی و فناورانه در کشور نشان از جایگاه مطلوب کشور در حوزه پژوهش دارد گفت:

 
روند استنادات نرمال شده و شاخص ها نشان از جایگاه منحصر بفرد کشوردر حوزه فناوري و پژوهش دارد. 

نجفی ادامه داد: جایگاه سیزدهمی ایران از نظر شاخص هاي ضریب تاثیرات نرمال شده پژوهشی در بین 25 کشور برتر دنیا ستودنی

 
است. 

معاون تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت با بیان این که کشور ایران بیشترین رشد پژوهشی در سال 2019 در مقایسه با سال 2018
داشته، توجه بیش از پیش به جایگاههاي متعدد و قسمت هاي تولید علم در دنیا را مورد توجه قرار داد و توضیح داد: باید بین مراکز

 
تولید علم ارتباط منسجمی برقرار شود تا برون داد این تولیدات هدفمند توزیع شود. 

وي با اشاره به نقش تاثیرگذار نهادهاي دانشی در روند تولید و تصمیم گیري حوزه پژوهش و فناوري گفت: تخصیص اعتبار ناکافی،
بداخلاقی هاي حوزه تحقیقات، کارایی پایین شبکه هاي تحقیقاتی و انجام فعالیت هاي تحقیقاتی پراکنده بدون توجه به نیازهاي کلان

 
کشور از جمله موارد تاثیر گذار در این حوزه است. 

نجفی ضرورت تقویت انگیزه بین پژوهشگران جوان را خواستار شد و ادامه داد: دانشگاه محل پرورش استعدادهاي جوان و حفظ و

 
تقویت انگیزه پژوهشگران است. 

معاون تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت توجه به تقویت ارتباطات بین المللی، شفافیت در مالکیت برون دادهاي دانشگاهی واستفاده

 
مناسب از مجموعه امکانات و تجهیزات موجود در کشور را با هدف ارتقا پژوهش و فناوري خواستار شد. 

وي با بیان این که نباید سکوي ارسال خلاق ترین نیروها به سایر کشورها باشیم، پررنگ تر شدن روابط بین المللی ضمن استفاده



 
بهینه از امکانات داخلی را مورد تاکید قرار داد. 

نجفی با اشاره به پیچیدگی هاي بازار و تجارت، که فناوران را دچار سردرگمی می کند گفت: پیچیدگی و بروکراسی که دالان هاي
پرپیچ و خم تبدیل علم به محصول ایجاد می کند باعث شده تا سهم فناوري کمتر از پژوهش باشد تاجایی که علیرغم پژوهش هاي
کاربردي که در کشور شاهد آن هستیم متاسفانه همچنان در بحث تجاري سازي و ورود به بازار در ردیف کشورهاي درحال توسعه

 
قرار داریم. 

 
به گفته وي طبق آخرین داده هاي آماري، پایه ریزي اکونومی و اقتصاد ایران در آسیا قابلیت رشد بسیاري دارد. 

نجفی مهمترین راهبرد تبدیل شدن به اقتصاد دانش بنیان را پرهیز از تمرکز صنعت نفت دانست و افزود: تنها یک درصد از ابداعات

 
برپایه نفت است و عمده ترین تحقیقات در حیطه هاي جدید علم قرار گرفته که باید به این حوزه ها با جدیت بیشتر ورود کنیم. 

توسعه ارتباط دانشگاه هاي علوم پزشکی با صنعت بخش دیگري از سخنان معاون تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت را به خود

 
اختصاص داد. 

وي با اشاره به این که تبدیل شدن دانشگاه ها به دانشگاه هاي فناور و نسل سومی یکی از مهمترین اولویت هاي رشد و توسعه است

 
گفت: باید فرهنگ کارآفرینی در دانشگاه ها شکل بگیرد. 

نجفی با تاکید بر این که باید براي ارتقا جایگاه علمی در کشور در رقابتی تنگاتنگ و صلح آمیز به کاروان تولید دانش بپیوندیم گفت:
تنها راه افزایش و شکوفایی دانش و مهارت ارتباط و تعامل مشترك سازنده با سایر دانشمندان دنیاست.



راه اندازي کارخانه نوآوري لرستان تا 1400، دستاورد یک سفر

منبع: ایرناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/10/03

خرم آباد - ایرنا - سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري دوم دي ماه در سفر یک روزه به لرستان علاوه بر
بازدید از مراکز و طرح هاي تحقیقاتی، شرکت هاي دانش بنیان نوپا و ایده پرداز را مرکز توجه این معاونت در حمایت هاي

مالی دانست و تاکید کرد کارخانه نوآوري استان تا اردیبهشت 1400 راه اندازي شود.

خرم آباد - ایرنا - سورنا ستاري معاون علمی و فناوري
رییس جمهوري دوم دي ماه در سفر یک روزه به لرستان
علاوه بر بازدید از مراکز و طرح هاي تحقیقاتی، شرکت
هاي دانش بنیان نوپا و ایده پرداز را مرکز توجه این
معاونت در حمایت هاي مالی دانست و تاکید کرد کارخانه

 
نوآوري استان تا اردیبهشت 1400 راه اندازي شود. 

به گزارش ایرنا در سفر روز سه شنبه ستاري به لرستان
علاوه بر پیگیري مصوبات سفر قبلی، برخی طرح هاي
فناوري و تحقیقاتی مورد بررسی قرار گرفت، مرکز پرورش

موش آزمایشگاهی با حضور وي افتتاح شد و البته راه اندازي کارخانه نوآوري این استان تا اردیبهشت 1400 از موارد مورد تاکید

 
معاون علمی و فناوري رییس جمهوري بود. 

ستاري در این سفر به افزایش حمایت هاي مالی از شرکت هاي دانش بنیان نوپا و تازه تاسیس تاکید کرد و خواست تحقیقات بیشتر و
کاربردي تري در خصوص ظرفیت هاي استان با محوریت گیاهان دارویی، کشاورزي و دامپروري انجام شود چراکه معتقد است ظرفیت

 
مطالعات بسیاري در این حوزه ها وجود دارد. 

مرکز نوآوري دانشگاه لرستان و یک مزرعه تحقیقاتی علمی نخستین اهداف سفر ستاري در لرستان بود که با بازدید از این مراکز علاوه
بر اینکه در جریان چگونگی فعالیت آنان قرار گرفت، مسایل و مشکلات پیش رو را نیز بررسی و دستورات لازم براي حل آن را صادر

 
کرد. 

مزرعه تحقیقاتی و آموزشی مرغ بومی دانشگاه لرستان آبان ماه سال گذشته با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با ظرفیت پرورش

 
بیش از 2 هزار قطعه با استفاده علم و دانش روز کشاورزي، به منظور پرورش نژاد مرغ بومی و وزن گیري سریع آنها راه اندازي شد. 

ستاري در بازدید از این مزرعه بیان کرد: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري آمادگی حمایت از تولیدکنندگان داخلی،

 
کارآفرینان و فناوران را دارد. 

وي با تاکید بر ضرورت حمایت مسوولان از فعالیت هاي تولیدي و فناوري اظهار داشت: این اقدامات در راستاي تقویت تولیدات داخلی



 
بر اساس توانمندي و ظرفیت هاي بومی است که باید گسترش یابد. 

ستاري مرکز نوآوري دانشگاه لرستان را نیز بازدید کرد و در جریان اقدامات آن قرار گرفت، مرکزي که سال گذشته در سفر وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري با اعتبار اولیه 800 میلیون تومان بهره برداري شد و سالانه بر اساس تعداد واحدهاي فعال فناور، بودجه اختصاصی

 
دریافت می کند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در دیدار با فعالان مرکز نوآوري نیز بار دیگر بر حمایت نهاد ریاست جمهوري از ایده هاي نو

 
تاکید کرد و گفت: نهاد ایده هاي خلاق و مبتکرانه حوزه هاي مختلف را تحت حمایت مادي و معنوي خود قرار می دهد. 

به گفته وي تمام پژوهشگران، محققان و دانشجویان داراي ایده هاي خلاق فعال در این مرکز با هدف تقویت خلاقیت، کارآفرینی و
افزایش توان اشتغالزایی مورد حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري قرار می گیرند چراکه تقویت شاخص هاي اقتصاد

 
مقاومتی و دانش بنیان و حمایت هرچه بیشتر کارآفرینان یک ضرورت است. 

واحد تولید و تکثیر گونه اي از موش آزمایشگاهی نیز با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در دانشگاه علوم پزشکی

 
لرستان افتتاح شد. 

این واحد با همکاري مرکز رشد فناوري سلامت علوم پزشکی براي تولید و تکثیر نوع خاصی از موش هاي آزمایشگاهی راه اندازي شده

 
است و قابلیت تبدیل به قطب غرب کشور را دارد. 

براي علوم حیوانات آزمایشگاهی در سال حدود 100 هزار عدد موش اس پی اف (گونه خاصی از موش آزمایشگاهی) نیاز داریم که

 
واحد لرستان در صورت تداوم حمایت هاي مالی می تواند سالانه 10 تا 20 درصد نیاز کشور را تامین کند. 

براي راه اندازي این مرکز500 میلیون تومان توسط دانشگاه علوم پزشکی لرستان و 300 میلیون تومان توسط معاونت علمی و فناوري

 
ریاست جمهوري تامین شده است. 

ستاري در مجموع بازدید هاي خود در این سفر یکروزه گفت: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري حمایت هاي خود را در این
حوزه به صورت گسترده انجام می دهد و در صورت تصویب بودجه دولت در مجلس براي این معاونت، حمایت طرح هاي علمی و

 
دانش بنیان افزایش خواهد یافت. 

وي با تاکید بر حمایت مالی شرکت هاي دانش بنیان تازه تاسیس گفت: پرداخت تسهیلات از طریق صندوق نوآوري و شکوفایی و

 
همچنین صندوق توسعه به شرکت ها ادامه دارد و هر هفته طرح هاي مربوطه به صورت مجازي در کشور افتتاح می شود. 

ستاري ادامه داد: بیش از پنج هزار و 500 شرکت دانش بنیان در کشور وجود دارد که طرح هاي تحقیقاتی و اجرایی آنها به طور

 
مستمر انجام می شود که به عنوان مثال در حوزه کرونا محصولات و اقدامات به صورت اکوسیستم فعال بوده و وارد بازار می شوند. 

وي افزود: لرستان از استان هاي بسیار با ظرفیت در این حوزه به شمار می رود اما به اندازه داشته هاي موجود و توانایی بالقوه توسعه

 
پیدا نکرده است. 



معاون علمی و فناوري رییس جمهوري تصریح کرد: توسعه پارك علم و فناوري، ایجاد شرکت هاي دانش بنیان، حل مشکلات مربوط
به حوزه هاي مختلف کشاورزي، دامپروري، گیاهان دارویی و تجهیزات پزشکی می تواند زمینه توسعه لرستان را فراهم آورد که در این

 
راستا با استانداري لرستان نیز تفاهم خواهیم کرد که اعتبار خوبی براي این حوزه در نظر گرفته شود. 

ستاري حمایت از اساتید جوان شرکت هاي دانش بنیان را ضروري دانست و افزود: لرستان پتانسیل هاي زیادي در حوزه هاي مختلف

 
دارد و ظرفیت آن بسیار بیشتر از اقدامات انجام شده است. 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري همچنین گفت: ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها مورد تاکید جدي رییس جمهوري است اما
باتوجه به اینکه بخش خصوصی قوي در لرستان وجود ندارد اعتباري در این راستا اختصاص خواهد یافت بنابراین این مهم باید تا

 
اردیبهشت ماه سال آینده محقق شود. 

ستاري با بیان اینکه صندوق نوآوري لرستان با سرمایه حدود سه میلیارد تومان می تواند تا 9 برابر موجودي خود اعتبار دریافت کند،
اظهار داشت: صندوق هاي پژوهش نوآوري براي بخش خصوصی بسیار پرسود هستند و باید اطلاع رسانی صحیح براي حضورسرمایه

 
گذاران در این بخش انجام شود. 

وي گفت: حدود 140 خدمت در راستاي حمایت شرکت هاي دانش بنیان وجود دارد و علاوه بر پیگیري مشکلات شرکت ها، خطوط

 
اعتباري صندوق توسعه در اختیار آنها قرار خواهد گرفت. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه لرستان 

 
- سورنا ستاري 

 
- شرکت دانش بنیان 

- لرستان



«حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی/ داوران چهاردهمین جشنواره

«سینماحقیقت» را بشناسید

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

 
فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد. 

 
فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش ستاد اطلاع رسانی چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت»، در این دوره از جشنواره 25 داور در بخش هاي مختلف این

 
رویداد حضور دارند.  

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس، آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري و علی لقمانی

 
می شوند.  

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند.  

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمد حسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند.  

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند.  

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است.  

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



«حقیقت آنلاین» در ایستگاه پایانی/ داوران چهاردهمین جشنواره

«سینماحقیقت» را بشناسید

منبع: ایلناشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره

 
«سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش ستاد اطلاع رسانی چهاردهمین جشنواره
«سینماحقیقت»، در این دوره از جشنواره 25 داور در

 
بخش هاي مختلف این رویداد حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس،
آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري

 
و علی لقمانی می شوند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي، در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمد حسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد، داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



معرفی هیات داوران بخش هاي مختلف جشنواره «سینماحقیقت»

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/10/03

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» اعلام شد.

فهرست داوران بخش هاي مختلف چهاردهمین جشنواره

 
«سینماحقیقت» اعلام شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از ستاد اطلاع رسانی
جشنواره، در چهاردهمین جشنواره «سینماحقیقت» 25

 
داور در بخش هاي مختلف این رویداد حضور دارند. 

در بخش مسابقه ملی حسام اسلامی، مرتضی پایه شناس،
آیدا پناهنده، خسرو دهقان، علی راضی، سید سلیم غفوري

 
و علی لقمانی حضور دارند. 

در بخش فیلم کوتاه امیر اصانلو، الهام اسدي و فخرالدین سیدي در بخش نیمه بلند بهروز ملموس باف، مینا مشهدي مهدي و

 
امیرحسین نوروزي و در بخش فیلم بلند مهدي بخشی مقدم، سیدحسین حق گو و رایا نصیري داور هستند. 

در بخش جایزه شهید آوینی که امسال یازدهمین دوره آن برگزار می شود، محمدحسین حقیقی، محمد داوودي و پژمان لشگري پور

 
داور هستند. 

 
در بخش مستندهاي کارآفرینی سعید رشتیان، سید وحید حسینی و لقمان خالدي داوري آثار را بر عهده دارند. 

امسال با توجه به پاندمی کرونا بخشی با نام ویژه کرونا به جشنواره اضافه شد که داوري آثار این بخش بر عهده مهرداد اسکویی، احمد

 
الستی و محمد کیاسالار است. 

آئین اختتامیه چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت» امروز چهارشنبه سوم دي ماه برگزار می شود.



کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ به یزد می رسد

منبع: ایسناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد از میزبانی استان از رویداد 100 استارت آپ خبر داد و از تمام دستگاه هاي
مرتبط خواست فعالانه با این رویداد همکاري کنند.

«اکرم فداکار» در نشست هماهنگی برگزاري رویداد 100
استارت آپ که در سالن کوثر استانداري برگزار شد، ضمن
اشاره به ظرفیت هاي استان یزد در حوزه فناوري و
نوآوري، خاطرنشان کرد: تاکنون تلاش شده با وجود
نهادهاي بومی، تامین مالی و توسعه بازار مانند صندوق
پژوهش و فناوري یزد و فن بازار منطقه اي یزد و مشارکت
بخش صنعت و کارآفرینان یزدي، سرمایه گذاري لازم براي
سرمایه پذیران فعال در زیست بوم کارآفرینی و نوآوري

 
استان انجام شود. 

وي ادامه داد: در استان شرایط خوبی براي توسعه این زیست بوم به وجود آمده است اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه گذاري
استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از این فرصت ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي سایر برنامه هاي

 
جانبی رویداد استفاده کنیم. 

فداکار از همه دستگاه هاي استان خواست تا فعالانه با کاروان استانی رویداد 100 استارت آپ به ویژه در حوزه اطلاع رسانی و افزایش

 
حضور تیم هاي استارت آپی همکاري کنند. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار با اشاره به نقش مهم عناصر زیست بوم کارآفرینی و نوآوري استان در این رابطه، گفت:
امیدواریم اتاق بازرگانی و مراکزي مانند مرکز نوآوري صنعتی و مرکز خلاقیت شهرداري در کنار دانشگاه ها، پارك علم و فناوري،

 
شتاب دهنده ها و سایر نهادهاي زیرساختی و پشتیبان زیست بوم، نقش پررنگ تري در برگزاري رویداد داشته باشند. 

فداکار در پایان سخنان خود تصریح کرد: با شیوع بیماري کرونا سرمایه گذاري در استارت آپ ها نیز مانند سرمایه گذاري در سایر
بخش ها کاهش یافته است که امیدواریم با برگزاري رویداد کاروان سرمایه گذاري 100 استارت آپ و انعکاس خوب و شایسته رسانه

 
هاي استان از این رویداد، سرمایه گذاران جدید به ویژه سرمایه گذاران بومی شناسایی و معرفی شوند. 

به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی استانداري یزد، «100 استارت آپ» برنامه پیوسته سرمایه گذاري و شتابدهی غیرمتمرکز
است که با همکاري شبکه اي از راهبران نام آشناي زیست بوم کارآفرینی، شتابدهنده هاي همکار و نهادهاي خصوصی و دولتی از یک

 
سال گذشته آغاز شده و تلاش می کند فرآیند شتاب گیري استارتاپ ها را پیگیري و تسهیل کند. 



کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ پس از سفر به استان هاي گیلان، قم، اصفهان و کردستان، در آینده نزدیک میهمان

 
استان یزد خواهد بود. 

انتهاي پیام



افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان؛ مشوقی کم ثمر براي ازدواج

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/10/03

پژوهشگران متوجه شده اند که وقتی افراد دچار استرس می شوند، حساسیت کمتري نسبت به طعم هایی خاص می یابند.

افزایش سرسام آور قیمت مسکن، لوازم خانگی و ... مشکلی مضاعف بر سر راه
ازدواج جوانان شده است، مشکلی که به اعتقاد برخی مسئولان، افزایش رقم وام
ازدواج می تواند تا حدي مرهمی بر این درد باشد؛ حال آنکه عده اي دیگر
معتقدند افزایش وام به 10، 50، 80 و حتی 100 میلیون تومان نه تنها منجر به
تشویق امر ازدواج نمی شود بلکه تبعاتی دیگر نظیر بدهکاري جوانان به بانکها را

 
نیز می تواند به همراه داشته است. 

به گزارش ایسنا، یافتن شغلی در حیطه مدرك تحصیلی، درآمدهاي پایین
مشاغل غیر مرتبط و حتی مرتبط با مدرك، عدم تناسب درآمد مشاغل با هزینه
هاي جاري و گاها نبود مهارت لازم براي اشتغال و ... از جمله دلایل کاهش آمار

ازدواج عنوان می شود. این در حالیست که در شرایط فعلی و با افزایش قیمتها و تورم، برخی جوانان توانایی اداره زندگی مجردي

 
خویش را هم ندارند و از این رو گاها با وجود تمایل براي ازدواج، اقدامی در این جهت انجام نمی دهد. 

زمانی که دولت لایحه بودجه 1400 را به مجلس ارائه کرد مبلغ پیشنهادي براي وام ازدواج همان 50 میلیون تومان سال 99 باقی

 
مانده بود، اما زمزمه هایی از پیشنهاد افزایش آن توسط نمایندگان مجلس به گوش می رسید. 

29 آذر سال جاري بود که یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 در گفت وگو با ایسنا از پیشنهاد افزایش وام ازدواج به 80
میلیون تومان و پرداخت وام فرزندآوري به مبلغ 20 میلیون تومان، در جریان بررسی لایحه بودجه 1400 خبر داد؛ خبري که با
واکنش محمد مهدي تندگویان _معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان_ مبنی بر امکان بدهکاري جوانان به بانک ها

 
در اثر افزایش وام ازدواج همراه بود. 

به گفته تندگویان علاوه بر اینکه افزایش وام ازدواج بدون توجه به درآمد نسبتا پایین جوانان می تواند در زمینه پرداخت اقساط وام
مشکل آفرین باشد، از سوي دیگر به جهت عدم تدوین دستورالعمل هاي لازم براي نظارت بر گیرندگان وام می تواند مشکلاتی را نظیر

 
افزایش طلاق و ازدواج هاي صوري و یا حتی خرید و فروش وام را نیز به همراه داشته باشد. 

علیرغم هشدارها، اول دي سال جاري نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در حساب توییتري خود از موافقت مجلس با افزایش وام

 
ازدواج به 100 میلیون تومان با بازپرداخت 10 ساله خبر داد که البته هنوز در کمیسیون تلفیق به تصویب نرسیده است. 

به گزارش ایسنا، کامنتهاي دریافتی حاکیست برخی جوانان با افزایش این وام موافق هستند چراکه معتقدند 50 میلیون تومان وام
ازدواج فعلی دردي از آن ها دوا نمی کند؛ برخی حتی 100 میلیون را نیز کم می دانند و عنوان کرده اند با 100 میلیون تومان هم



نمی توانند حتی بخشی از مخارج ازدواج را تامین کنند. این در حالیست که تعدادي هم نسبت به پرداخت اقساط وام نگرانند چراکه

 
درآمد پایین آن ها کفاف چرخاندن زندگی متاهلی و پرداخت اقساط وام 100 میلیونی را نمی دهد. 

برخی دیگر اما نسبت به تهیه ضامن ابراز نگرانی کرده و گفته اند جوانی که ساکن روستا است چگونه می تواند ضامن شاغل دولتی به

 
بانک معرفی کند؟. 

عده اي دیگر در مقابل پیشنهاد کرده اند دولت به جاي اعطاي وام ازدواج باید هزینه اجناس اولیه زندگی را کاهش دهد چراکه با 100

 
میلیون تومان تنها می توان یک تلویزیون و یخچال خرید. 

بسیاري نیز معتقدند حتی اگر وام ازدواج چندین برابر هم افزایش یابد به دلیل عدم ثبات اقتصادي حاضر به ازدواج نیستند. از سوي
دیگر برخی نیز از اعطاي وام بلا عوض و یا هزینه کردن مبلغ وام ازدواج توسط دولت در جهت تولید اشتغال براي جوانان سخن گفته
و می گویند: جوانی که وام 100 میلیونی دریافت کند براي پرداخت اقساط آن نیازمند شغلی با درآمد متناسب است تا مجبور به کار

 
کردن در چند شیفت نباشد. 

به گزارش ایسنا، اگرچه با وام 100 میلیون تومانی ازدواج تنها می توان گوشه اي از زخم هاي زندگی نوپا را در شرایط کنونی التیام
بخشید اما افزایش آن بدون تهیه پیوستهاي لازم و مطالعه و تحقیقی جامع در خصوص اثربخشی آن می تواند نگران کننده باشد؛
افزایشی که می تواند مشکلاتی پنهان از دید نظیر کودك همسري، طلاق و بدنبال آن ازدواج هاي صوري، اجبار در ازدواج، خرید و

 
فروش وام ازدواج، اختصاص وام به فعالیت هایی به غیر از امر ازدواج و ... را به همراه داشته باشد. 

لذا وقت آن رسیده که مسئولان به جاي افزایش رقم وام ازدواج که تلاشی کم ثمر براي افزایش ازدواجها بوده، تدبیري بنیادین و ریشه

 
اي براي رفع مشکلات جوانان و افراد در سن ازدواج بیندیشند. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
مصوبه کمیسیون اجتماعی براي 100 میلیونی شدن وام ازدواج 

 
بدهکاري جوانان به بانک ها با «وام ازدواج 80 میلیونی» 

 
ابتکار: حذف هرگونه امکان ازدواج زیر 13 سال اولویت دولت است 

 
ازدواج 7000 کودك ایرانی در بهار امسال 

asriran.com/003CDq :لینک کوتاه



اشتغال بیش از 37 هزارنفر در مراکز رشد دانشگاهی

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/10/03

جبلی اشتغال بیش از 37 هزار نفر در مجموعه این مراکز در سراسر کشور را قابل توجه و تأمل خواند و گفت: البته آمار
تولیدات و تجاري سازي خروجی این مراکز هم قابل تأمل است.

جبلی اشتغال بیش از 37 هزار نفر در مجموعه این مراکز
در سراسر کشور را قابل توجه و تأمل خواند و گفت: البته
آمار تولیدات و تجاري سازي خروجی این مراکز هم قابل

 
تأمل است. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، دکتر امیر
جبلی مدرس دانشگاه با برنامه «گفتگوي علمی» درباره

 
ظرفیتها و چالشهاي مراکز رشد دانشگاهی مصاحبه کرد. 

جبلی با اشاره به پیشینه اي از تأسیس این مراکز در ایران گفت: اولین پارك علم و فناوري شهریور سال 1381 توسط وزارت علوم

 
تأسیس شد. 

وي با اشاره به فعالیت 688 مرکز نوآوري، 200 مرکز رشد و بیش از 40 پارك علم و فناوري در کشور بیان کرد: وجه اشتراك تعاریف

 
همه این مراکز در موضوعات کسب و کار، خلاقیت و نوآوري، کارآفرینی و یا حمایت از کارآفرینی است. 

این مدرس دانشگاه ظرفیت کنونی دانشگاهی ایران در دنیا را مناسب ارزیابی کرد و گفت: درصد سهم ایران در تولید متون علمی دنیا

 
نزدیک به 2 درصد است. 

جبلی با انتقاد از اینکه مراجع مربوطه آمارهاي متفاوتی از موضوعات ارائه می کنند افزود: به عنوان مثال ما در موضوع مهاجرت افکار

 
(فرار مغزها) با آمارهاي کاملاً متفاوتی مواجهیم. 

وي دولتی بودن اقتصاد مراکز رشد را به عنوان چالش نخست این موضوع عنوان کرد و گفت: علت این چالش، نوع سیاست گذاري ها

 
و اعمال نفوذها در تصمیم سازي هاست. 

این مدرس دانشگاه از بی توجهی به نخبگان غیردانشگاهی را هم به عنوان چالش دیگر مراکز رشد یادکرد و افزود: ما هر فرد

 
دانشگاهی را لزوما نخبه می دانیم که باید به او سرویس ارائه شود درصورتیکه این دیدگاه اشتباه است. 

جبلی اشتغال بیش از 37 هزار نفر در مجموعه این مراکز در سراسر کشور را قابل توجه و تأمل خواند و گفت: البته آمار تولیدات و



 
تجاري سازي خروجی این مراکز هم قابل تأمل است. 

وي افزود: بیش از 2 هزار دانش فنی از خروجی 36 پارك، تجاري سازي شده اند که بیشترین دانش فنی مربوط به پارك استان فارس

 
با 426 دانش فنی بوده اما بیشترین ارزش صادرات مربوط به پارك استان کرمان با 116 میلیون دلار است. 

این مدرس دانشگاه ارتقاي فرهنگ نوآوري، بهبود روند اشتغالزایی و روابط تجارت در سطح بین المللی را از دیگر ظرفیت ها و

 
دستاوردهاي این مراکز ارزشمند در کشور برشمرد. 

در ادامه، دکتر مجتبی جوادي پژوهشگر مرکز رشد دانشگاه امام صادق (علیه السلام) اظهارکرد: ما همانطور که بعد از انقلاب یک وزیر

 
نداشتیم که علوم انسانی خوانده باشد در حال حاضر هم شاهد یک رویکرد خاص فنی و مهندسی هستیم. 

وي افزود: هدف مرکز رشد دانشگاه امام صادق (ع)، کاربردي کردن علم براي انسان سازي است و همه ایده هاي این مرکز بر محوریت

 
رشد انسان شکل می گیرد و این دقیقاً نقطه مقابل تفکراتی مانند علم براي ثروت و علم براي علم است. 

پژوهشگر مرکز رشد دانشگاه امام صادق (ع) گفت: رمز موفقیت این مرکز در استقلالش از دولت است و اینکه می تواند از ظرفیت هاي

 
سایر دانشگاه ها و ظرفیت هاي غیردانشگاهی هم استفاده کند. 

جوادي با اشاره به اهمیت تعیین الگو براي مراکز رشد علوم انسانی بیان کرد: ما در حوزه علوم انسانی نباید از الگوها و شاخص هاي
مراکز رشد علوم فنی و مهندسی استفاده کنیم و چالش بزرگ هم در همین حوزه است.



تخلیه و بارگیري کالا در منطقه آزاد انزلی 72 درصد افزایش یافت

منبع: گیلانستانشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/10/03

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه از ابتداي سال 132 فروند کشتی در منطقه
آزاد انزلی تخلیه و بارگیري کالا کرده است گفت: این مقدار در مقایسه با مدت مشابه سال

 
گذشته 72 درصد رشد دارد. 

به گزارش گیلانستان، مهدي کاظمیان اظهار داشت: در ماه هاي اخیر که مراودات و فعالیت هاي تجاري تحت تأثیر همه گیري کرونا
بوده سازمان منطقه آزاد انزلی تداوم و گسترش مبادلات تجاري و فعال نگه داشتن فضاي کسب و کار بر بستر مزایا و معافیت هاي

 
قانونی منطقه را در دستور کار قرار داده است. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: در این میان می توان به استمرار فعالیت هاي بندري در 2 بندر کاسپین و انزلی اشاره کرد
که ظرف ماه هاي اخیر با تداوم فعالیت هاي بندري و تخلیه و بارگیري کالا، نقش قابل توجهی در تأمین کالاهاي اساسی و مواد اولیه

 
واحدهاي تولیدي-صنعتی کشور ایفا کردند. 

کاظمیان تصریح کرد: از ابتداي فروردین تا 22 آذرماه امسال تعداد 132 فروند کشتی در این مجتمع بندري منطقه آزاد انزلی اقدام به
تخلیه و بارگیري کالا کرده که این رقم در مقایسه با تعداد 79 فروند کشتی در مدت مشابه سال گذشته بیانگر رشد 72 درصدي در

 
فعالیت هاي بندري بزرگترین بندر ایران در دریاي خزر است. 

وي افزود: تهیه بسته هاي حمایتی و تشویقی همچون تغییر محصولات تولیدي واحدهاي تولیدي منطقه به ملزومات بهداشتی جهت
مقابله با کرونا، تولید ماسک و لباس پزشکی از سوي تولیدکنندگان منطقه، اعمال معافیت عوارض ورود تجهیزات پزشکی به منطقه از

 
جمله حمایت هاي این سازمان در زمان شیوع کرونا بود. 

کاظمیان گفت: از دیگر فعالیت هاي انجام شده در این زمینه می توان به بخشودگی اجاره بهاي 2 ماهه اسفند و فروردین و معوق
سازي مطالبات سازمان از فعالین اقتصادي، برخورداري کارگران بیکار شده منطقه آزاد انزلی از بیمه بیکاري، ارائه تسهیلات حمایتی

 
به واحدهاي تولیدي آسیب دیده از کرونا اشاره کرد. 

وي عنوان داشت: اخیراً به منظور هماهنگی و هم افزایی بیشتر واحدهاي سازمانی و نهادهاي همکارساز، افزایش همکاري با نهادهاي
دانشگاهی و پژوهشی کشور همچون دانشگاه شهید بهشتی، دانشگاه گیلان و دانشگاه آزاد اسلامی در راستاي ایجاد دانش شهر در

 
منطقه آزاد انزلی تفاهم نامه هاي همکاري منعقد شده است. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: در راستاي این اقدامات می توان به انعقاد تفاهم نامه با سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور و صندوق کارآفرینی امید به منظور توانمندسازي جوامع محلی منطقه آزاد انزلی با توسعه کسب و کارهاي خانگی و کوچک، و



 
تفاهم نامه همکاري با شرکت مادر تخصصی خدمات کشاورزي اشاره کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در نیمه نخست امسال مجموع طرح هاي سرمایه گذاري جذب و محقق شده در این منطقه از رقم 12 میلیارد و
488 میلیون ریال فراتر رفت و در مقایسه با 8 میلیارد 59 میلیون ریالی که در 6 ماهه نخست سال گذشته تحقق یافته بود، بیانگر

 
افزایش 55 درصدي است. 

کاظمیان افزود: از ابتداي فروردین تا پایان شهریورماه امسال ارزش طرح هاي سرمایه گذاري خارجی جذب و محقق شده در این
منطقه به 41٫5 میلیون دلار رسید که در برابر 36٫4 میلیون دلاري که در مدت مشابه سال گذشته جذب شده بود نشان دهنده

 
افزایش 14 درصدي است. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت:در 12ماهه سال 98 مجموع طرح هاي سرمایه گذاري جذب شده 61 میلیون دلار بود؛
امیدواریم که مسیر رشد طی شده تا پایان سال، زمینه افزایش حدود 25 درصدي در این شاخص مهم جذب سرمایه گذاري که در

 
دوران تحریم حاصل شده را محقق سازد. 

وي عنوان داشت: سازمان منطقه آزاد انزلی طی این مدت در حوزه بررسی راهکارهاي کاهش برخی مشکلات در مسیر تسهیل و
توسعه فعالیت هاي اقتصادي، با تشکیل کارگروه ها و جلسات تخصصی متعدد اقدامات خوبی را در این مسیر انجام داد که از جمله

 
این اقدامات می توان به تشکیل کارگروه بانکی و توسعه خدمات مالی اشاره کرد. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع سرمایه گذاري خارجی، کارگروه توسعه روابط بین
الملل و اوراسیا، کارگروه تخصصی بررسی توسعه خدمات بندري و ارائه خدمات تجاري در بنادر کاسپین و انزلی نیز از جمله این

 
اقدامات است. 

print انتهاي پیام/تسنیم



79 درصد کارگاه هاي صنعتی 10 نفر کارکن دارند

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/10/03

مرکز آمار اعلام کرد: بررسی تعداد 29 هزار 170 کارگاه صنعتی فعال در سال 1397، حدود 79 درصد در طبقه 49-10 نفر
کارکن و 20.9 درصد در طبقه 50 نفر کارکن و بیشتر قرار دارند. به گزارش ایرنا، مرکز آمار سال گذشته آمارگیري از کارگاه هاي
صنعتی 10 نفر کارکن و بیشتر را براي شناخت ساختار صنعتی کشور، فراهم آوردن زمینه اطلاعاتی مناسب براي برنامه ریزي هاي
توسعه صنعتی، اتخاذ سیاست هاي اقتصادي صحیح و ارزیابی نتایج اجراي برنامه ها، با مراجعه به 24 هزار و 304 کارگاه صنعتی در
سراسر کشور اجرا کرد. این طرح از سال 1351 سالانه به جز سال هاي 1356 و 1357 در سراسر کشور اجرا شده بود.نتایج طرح
آمارگیري نشان می دهد، تعداد 29 هزار و 170 کارگاه صنعتی 10 نفر کارکن و بیشتر در کشور به فعالیت صنعتی اشتغال داشته اند
که نسبت به سال قبل 3.8 درصد (یکهزار و 162 کارگاه) کاهش داشته است.همچنین از تعداد 29 هزار و 170 کارگاه صنعتی فعال
در سال 1397 بالغ بر 23 هزار و 60 کارگاه (79.1 درصد) در طبقه 49-10 نفر کارکن و 6 هزار و 110 کارگاه (20.9 درصد) در

 
طبقه 50 نفر کارکن و بیشتر قرار دارند. 

تعداد کارگاه هاي صنعتی 49-10 نفر کارکن فعال در سال 1397 به میزان 6.4 درصد و کارگاه هاي صنعتی 50 نفر کارکن و بیشتر
فعال، 0.1 درصد نسبت به سال 1396 کاهش داشت.بر اساس نتایج این طرح، تعداد کارگاه هاي غیرفعال صنعتی 10 نفر کارکن و
بیشتر در سال 1397 برابر با سه هزار و 750 و در سال 1396 برابر با چهار هزار و 35 کارگاه بود.درصد کارگاه هاي غیرفعال صنعتی
در سال 1397 برابر با 10.6 درصد بود که 0.24 درصد نسبت به سال 1396 کاهش داشت.تعداد کارگاه هاي صنعتی فعال که در سال
1396 داراي 10 نفر کارکن و بیشتر بوده اند و در سال 1397 تعداد کارکنان آنها به کمتر از 10 نفر کارکن کاهش یافت که برابر با دو
هزار و 615 کارگاه و در سال 1396 برابر با دو هزار و 929 کارگاه بود.درصد کارگاه هاي فعال صنعتی زیر 10 نفر کارکن شده در سال
1397 برابر با 4.7 و در سال 1396 برابر با 9.7 بود.بر اساس نتایج این طرح در سال 1397 تعداد کارکنان کارگاه هاي صنعتی 10 نفر
کارکن و بیشتر کشور یک میلیون و 733 هزار و 789 نفر بود که نسبت به سال قبل 5.2 درصد کاهش (43 هزار و 780 نفر) نشان
می دهد.همچنین تعداد 465 هزار و 197 نفر (8.26 درصد) مربوط به کارگاه هاي صنعتی فعال 49-10 نفر کارکن و یک میلیون و

 
268 هزار و 592 نفر (2.7 درصد) مربوط به کارگاه هاي صنعتی فعال 50 نفر کارکن و بیشتر است. 

کارگاه هاي صنعتی 10 نفر کارکن و بیشتر کشور در سال 1397 ارزش افزوده اي برابر با دو میلیون و 833 هزار و 211 میلیارد ریال
ایجاد کرده اند که نسبت به سال قبل 2.4 درصد افزایش نشان می دهد. از این رقم 419 هزار میلیارد ریال (با سهم 14.8 درصد)
مربوط به کارگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن و دو میلیون و 414 هزار و 206 میلیارد ریال (با سهم 85.2 درصد) مربوط به کارگاه هاي

 
50 نفر کارکن و بیش تر است. 

کارگاه هاي صنعتی 10 نفر کارکن و بیش تر کشور در سال 1397 حدود 639 هزار و 727 میلیارد ریال سرمایه گذاري کرده اند که
نسبت به سال قبل 148.6 درصد افزایش نشان می دهد. از این رقم 6.5 درصد مربوط به کارگاه هاي 49-10 نفر کارکن و 93.5

درصد مربوط به کارگاه هاي 50 نفر کارکن و بیشتر است.



فرهنگ و روحیه ایثارگري بقاي کشور را تضمین می کند

منبع: شفافشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون اول رئیس جمهوري گفت: با وجود همه مشکلات و فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي
از مشکلات عبور کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است.

به گزارش شفاف، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی معاون اول
رییس جمهوري، اسحاق جهانگیري در دیدار اعضاي
فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با وي با تأکید بر
لزوم ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در کشور اظهارکرد: با
وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي
کشور را تضمین می کند، فرهنگ و روحیه ایثارگري است

 
که باید آن را پاس بداریم و براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، افزود: تصور
آمریکایی ها این بود که با اعمال فشار هاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود، اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور
همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به
بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با

 
جدیت بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و گفت:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آن ها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان
در دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آن ها نیز روحیه

 
ایثارگري را در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

وي با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد خاطرنشان کرد: باید تلاش کنیم مسائل فرزندان
شهدا همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهوري استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد

 
و بالاتر گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 

معاون اول رییس جمهوري همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران
دلسوز کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 



جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند، گفت:
دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

وي با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان کرد: با تلفیق این دو

 
مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

معاون اول رئیس جمهور از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند
قدردانی کرد و گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روز هاي اخیر کاهش تعداد

 
فوتی ها و مبتلایان به کرونا بوده است و امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران

 
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند. 

انتهاي پیام/



افتتاح قوطی سازي سینا کن در کرمانشاه با تأمین مالی بانک صنعت و معدن

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/10/03

با حضور رییس بنیاد مستضعفان، استاندار کرمانشاه و
جمعی از مقامات ملی و استانی واحد تولیدي قوطی سازي
سینا کن ( زمزم کرمانشاه) با تامین مالی بانک صنعت و

 
معدن صبح سه شنبه دوم دي افتتاح شد. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی بانک
صنعت و معدن، این مجموعه که با حضور پرویز فتاح
رئیس بنیاد مستضعفان، معاون وزیر صنعت، معدن و
تجارت، استاندار کرمانشاه، کلانتري مدیریت بانک صنعت و

معدن استان کرمانشاه و مقامات استانی به بهره برداري رسید، بزرگترین کارخانه ساخت قوطی کشور است که در زمینه تولید قوطی
هاي آلومینیومی فعالیت دارد. ظرفیت تولید اسمی سالانه این شرکت 760 میلیون قوطی شامل قوطی هاي 330 و 250 سی سی می

 
باشد که ظرفیت تولید این محصول در کشور را به میزان 50 درصد افزایش می دهد. 

این طرح با تسهیلات مصوب بانک صنعت و معدن به مبلغ 59 میلیون و 640 هزار یورو که 40 میلیون یورو (معادل 12 هزار میلیارد

 
ریال) از آن تاکنون پرداخت شده به مرحله بهره برداري رسیده است. 

گفتنی است، با افتتاح این طرح در شهرك صنعتی بیستون کرمانشاه از خروج ارز از کشور جلوگیري می شود و امکان اشتغال 162
نفر به صورت مستقیم فراهم خواهد شد.



در بودجه 1400 منابع لازم براي سرمایه گذاري در نظر گرفته شده است

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس جمهور کاهش فشار اقتصادي بر مردم، تامین منابع
لازم براي ارایه خدمات و بهبود اقتصاد کشور را در تنظیم
بودجه اولین موضوع مورد توجه خواند و گفت: در بودجه
1400، با توجه با واقعیت هاي پیش رو هم منابع لازم براي
سرمایه گذاري هاي عمرانی دیده شده و هم براي حمایت

 
از اقشار کم درآمد، اعتبار لازم در نظر گرفته شده است. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
ریاست جمهوري، حسن روحانی امروز سه شنبه در یکصد
و نودمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به

اختصاص بخشی از درآمدهاي احتمالی نفت براي امور زیرساختی و حمایت اجتماعی، افزود: در بخش زیرساخت هاي اقتصادي هم،

 
هدف ایجاد اشتغال هاي کوچک و متوسط و اجراي پروژه هاي بزرگ است. 

وي با بیان اینکه در بخش حقوق کارمندان تلاش بر این خواهد بود که همچون سال هاي گذشته تورم جبران شود، اظهارداشت:
دولت در حد توان و امکانات و با در نظر گرفتن همه جوانب و بررسی کارشناسانه، سعی خواهد کرد تا نظرات اصلاحی مجلس را با

 
حفظ شاکله کلی بودجه لحاظ کند. 

رییس جمهور خاطرنشان کرد: همه تلاش ها براي استفاده از راهکارهاي مناسب در تدوین و تنظیم یک بودجه تأثیرگذار و کارآمد، با
هدف رسیدن به نتیجه مطلوب است تا بتوانیم در سال آینده هرچه بیشتر فشارها را از روي اقشار ضعیف و آسیب  پذیر جامعه کمتر

 
کنیم. 

 
در این جلسه وزیر صنعت، معدن و تجارت در زمینه موافقت نامه هاي تجارت آزاد با اتحادیه اوراسیا گزارش داد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، تصریح کرد: عملکرد صادرات و واردات کشور با این اتحادیه در طول سال گذشته نشان داده که با

 
این توافق بازار جدیدي براي صادرات محصولات تولیدي ایران گشوده شده است. 

روحانی استفاده از ظرفیت هاي مختلف تجاري و اقتصادي منطقۀ اوراسیا را یکی از مهمترین فرصت هاي پیش روي کشورمان دانست
و گفت: حضور ایران در اتحادیه اوراسیا، در شرایط کنونی جنگ اقتصادي و تبعات ناشی از کرونا، بیش از گذشته اهمیت یافته است.



مداد هاي چهار میلیون دلاري در بازار ایران!

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/10/03

حزب االله:براي تولید مداد از چوب درختان به خصوصی استفاده می شود که امکان کشت آن ها فقط در چند کشور وجود
دارد، در این گزارش امکان کشت این نوع درخت در ایران بررسی شده است.

به گزارش شبکه خبري تحلیلی حزب االله ، لوازم التحریر یکی از حوزه هایی است که در تمام کشور هاي جهان از اهمیت زیادي

 
برخوردار است و علاوه بر مدارس و دانشگاه ها در بسیاري از صنایع و مهندسی ها کاربرد زیادي دارد. 

در این بین، مداد یکی از پر کاربرد ترین نوشت افزار است که تولید آن نسبت به خودکار، روان نویس و... از هزینه هاي کمتري

 
برخوردار است و قیمت تمام شده آن نیز به صرفه تر است. 

تولید مداد در کشور همان طور که اشاره شد کفاف نیاز داخل را می دهد که این موضوع نشان دهنده اشتغال زایی چشمگیر در

 
صنعت تولید و عرضه لوازم التحریر است. 

یک موضوع عجیب در حوزه لوازم التحریر این است که چوب مورد استفاده در تولید مداد از کشور هاي دیگر به ایران وارد می شوند

 
البته در تعداد انگشت شماري از کشورها، این درخت ها رشد می کنند، اما فرآوري و صادرات آن تنها در 3 کشور انجام می گیرد. 

این چوب ها عبارت اند از cedar، poplar، Linden و Jelutong که حدودا در 6 کشور کشت می شود، اما تنها در 3 کشور

 
فرآوري و به جهان جهت تولید مداد صادر می شوند. 

درخت cedar یا همان سدر در ایالت کالیفرنیا آمریکا و لبنان رشد می کند، اما به نظر می رسد کشور لبنان به جهت جلوگیري از

 
انقراض این درخت هیچ فرآوري از آن نمی کند و فقط کالیفرنیا آمریکا است که فرآورده درخت cedar را صادر می کند. 

درخت Jelutong نیز در دو کشور اندونزي و بسیار محدود در تایلند امکان کشت دارد که فقط در اندونزي فرآوري می شود و چوب

 
حاصل به کشور هاي جهان صادر می شود. 

درخت هاي poplar و Linden هر دو فقط در چین امکان رشد دارند و بیش از 90 درصد نیاز ایران جهت تولید مداد از طریق این

 
کشور و فرآورده هاي این دو درخت تامین می شود. 



 
 

 
امکان کشت درخت هاي تولید مداد در ایران 

در این خصوص موسی فرزانیان رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم التحریر و نوشت افزار تهران اظهار کرد: براي تولید مداد هاي چوبی از
چوب هاي خاصی استفاده می شود که زیر ساخت کاشت درخت هاي مورد نظر در کشور وجود ندارد. در صورتی که روند تولیدات

 
داخلی ادامه پیدا کند و روند واردات چوب با مشکل مواجه نشود، نیاز بازار به نمونه هاي خارجی به صفر خواهد رسید. 

اظهارات رئیس اتحادیه در صورتی است که مصطفی خرسندي رئیس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري در
گفت وگو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان مدعی شد که امکان تولید چوب مداد در

 
داخل وجود دارد. 

وي در این باره اظهار کرد: با وجود آنکه ایران داراي 4 نوع اقلیم خشک، نیمه خشک، مرطوب و نیمه مرطوب است، رویش گونه هاي
مختلف متناسب با اقلیم هر منطقه وجود دارد همچنین علی رغم آنکه امکان تولید 4 نوع چوب مداد در داخل وجود دارد، اما اینکه

 
چه کسی اقدام به کشت و پرورش آن در کشور کند، بسیار حائز اهمیت است. 

خرسندي با اشاره به اینکه سالهاست موضوع زراعت چوب در کشور مطرح است، بیان کرد: این در حالی است که منابع تولید در کشور
به شدت محدود است، 25 سال پیش مقاله اي ارائه دادیم که هر زمانی که براي خلال دندان چوب در کشور کم بیاید، باید به فکر

 
زراعت چوب افتاد که متاسفانه این امر مورد بی توجهی قرار گرفته است. 

این مقام مسئول ادامه داد: اگرچه در برنامه ششم توسعه، قانون تنفس جنگل مطرح شد، اما با اجراي این موضوع قاچاق چوب چندین

 
برابر شده است. 

 
از کاغذ باطله براي تولید مداد استفاده کنیم 

وي با بیان اینکه امکان کشت چوب مداد در داخل وجود دارد، گفت: در حال حاضر دنیا به سمت استفاده از کاغذ باطله جهت تولید
مداد می رود به طوري که کاغذ باطله ها را روي هم گذاشته و مغز کربن را در داخل آن می گذارند، هرچند براي مداد رنگی مواد

 
اولیه متفاوت است. 



 
 

رئیس گروه صنایع چوب سازمان جنگل ها با بیان اینکه ساز و کار مشخصی در واردات و صادرات چوب نداریم، بیان کرد: اگر مابین
عرضه و تقاضا اختلاف وجود داشته باشد، این امر بر جنگل فشار می آورد که کنترل آن به سهولت وجود ندارد، هرچند بنابر آمار سال

 
قبل واردات داشتیم. 

خرسندي با بیان اینکه جهش تولید در صنایع چوب و سلولز معنا ندارد، گفت: وزارت صمت به عنوان متولی امر در بحث صدور مجوز

 
باید برنامه ریزي کند. 

این مقام مسئول با اشاره به اینکه کشت تنها راه حل تامین چوب مداد مورد نیاز در داخل است، بیان کرد: در بلند مدت و میان مدت

 
کشت چوب در داخل و در کوتاه مدت استفاده از منابع برون سرزمینی تنها راه حل است. 

وي در پایان تصریح کرد: کشوري همچون فنلاند که منابع چوب آن همانند نفت ما غنی است، اما سالانه 6 میلیون متر مکعب چوب

 
وارد می کند و عمده منابع خود را ذخیره می کند، اما متاسفانه در کشور ما چنین برنامه اي وجود ندارد. 

با تمام این تفاسیر بهتر است که به سمت استفاده از مداد هاي کاغذي حرکت کنیم تا ضمن کاهش قطع درختان، از خروج ارز جهت
واردات چوب مداد نیز جلوگیري شود.



جهانگیري: دولت علاقه مند است روابط خوب و صمیمانه اي با مجلس داشته

باشد / با تلفیق دو مصوبه مجلس و ستاد کرونا تلاش خواهیم کرد کمک هاي

معیشتی به جامعه را افزایش دهیم

منبع: انتخابشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/10/03

جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با معاون اول رییس جمهور شامگاه سه شنبه برگزار شد.

جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي
اسلامی با معاون اول رییس جمهور شامگاه سه شنبه

 
برگزار شد. 

به گزارش ایسنا، اسحاق جهانگیري در این جلسه با تأکید
بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در کشور گفت: با
وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي
کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي از مشکلات
عبور کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است که باید آن را
پاس بداریم و براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي بعدي

 
تلاش کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، اظهار داشت:
تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال فشارهاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور
همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به
بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با

 
جدیت بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و افزود:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آنها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان در
دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آنها نیز روحیه ایثارگري را

 
در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

جهانگیري با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد تصریح کرد: باید تلاش کنیم مسایل
فرزندان شهدا همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهور استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70

 
درصد و بالاتر گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران دلسوز



کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند گفت:
دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان

 
کرد: با تلفیق این دو مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

جهانگیري از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند قدردانی کرد و
گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روزهاي اخیر کاهش تعداد فوتی ها و مبتلایان

 
به کرونا بوده است که امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند.



دولت سعی می کند نظرات اصلاحی مجلس را با حفظ شاکله کلی بودجه لحاظ

کند

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/10/03

روحانی: دولت سعی می کند نظرات اصلاحی مجلس را با حفظ شاکله کلی بودجه لحاظ کند >

هگمتانه، گروه ایران و جهان: رئیس جمهور گفت: دولت در حد توان و امکانات و با درنظرگرفتن همه جوانب و بررسی

 
کارشناسانه سعی خواهد کرد نظرات اصلاحی مجلس را با حفظ شاکله کلی بودجه لحاظ کند. 

حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور روز سه شنبه در یکصد و نودمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به
اختصاص بخشی از درآمدهاي احتمالی نفت براي امور زیرساختی و حمایت اجتماعی، ابراز کرد: در بخش زیرساخت هاي اقتصادي

 
هم، هدف ایجاد اشتغال هاي کوچک و متوسط و اجراي پروژه هاي بزرگ است. 

وي کاهش فشار اقتصادي بر مردم، تأمین منابع لازم براي ارائه خدمات و بهبود اقتصاد کشور را در تنظیم بودجه اولین موضوع مورد
توجه خواند و گفت: در بودجه 1400، با توجه به واقعیت هاي پیشِ رو هم منابع لازم براي سرمایه گذاري هاي عمرانی دیده شده و

 
هم براي حمایت از اقشار کم درآمد، اعتبار لازم در نظر گرفته شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در بخش حقوق کارمندان تلاش بر این خواهد بود که همچون سال هاي گذشته تورم جبران شود، اظهار
کرد: دولت در حد توان و امکانات و با در نظر گرفتن همه جوانب و بررسی کارشناسانه، سعی خواهد کرد نظرات اصلاحی مجلس را با

 
حفظ شاکله کلی بودجه لحاظ کند. 

روحانی خاطرنشان کرد: همه تلاش ها براي استفاده از راهکار هاي مناسب در تدوین و تنظیم یک بودجه تأثیرگذار و کارآمد، با هدف

 
رسیدن به نتیجه مطلوب است تا بتوانیم در سال آینده هرچه بیشتر فشارها را از روي اقشار ضعیف و آسیب پذیر جامعه کمتر کنیم. 

 
در این جلسه وزیر صنعت، معدن و تجارت در زمینه موافقتنامه هاي تجارت آزاد با اتحادیه اوراسیا گزارش داد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، تصریح کرد: عملکرد صادرات و واردات کشور با این اتحادیه در طول سال گذشته نشان داده که با

 
این توافق بازار جدیدي براي صادرات محصولات تولیدي ایران گشوده شده است. 

روحانی استفاده از ظرفیت هاي مختلف تجاري و اقتصادي منطقه اوراسیا را یکی از مهمترین فرصت هاي پیشِ روي کشورمان دانست
و گفت: حضور ایران در اتحادیه اوراسیا، در شرایط کنونی جنگ اقتصادي و تبعات ناشی از کرونا، بیش از گذشته اهمیت یافته است.



جاي خالی سیاست گذاري صحیح در تخصیص ارز ترجیحی

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس مجلس: جاي خالی سیاست گذاري صحیح در تخصیص ارز ترجیحی مرغ 30 هزار تومانی نتیجه سوءمدیریت در توزیع
ارز است>

هگمتانه، گروه ایران و جهان: رئیس مجلس گفت: درباره عرضه و کنترل ارز ترجیحی که در کشور هزینه می شود هیچ نوع

 
سیاست گذاري درستی وجود نداشته و آثار آن را در زندگی مردم محروم نمی بینیم. 

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی دیروز (سه شنبه 2 دي ) در آئین افتتاح 28 هزار پروژه عمرانی و اشتغال زایی بنیاد
برکت اظهار کرد: احساس شرمندگی می کنم ولی می گویم ارز ترجیحی که در کشور توزیع می شود هیچگونه سیاست گذاري صحیح

 
در عرضه و کنترل که منجر به آثار تخصیص این ارز در زندگی مردم محروم جامعه باشد نمی بینیم. 

وي افزود: امروز از یک طرف تلاش می کنیم که 200 میلیون دلار صرفه جویی ارزي کنیم ولی از طرف دیگر 4 تا 5 میلیارد دلار را
در 9 ماه گذشته به بدترین شکل ممکن و با سوء مدیریت توزیع می کنیم که نتیجه آن مرغ کیلویی 30 هزار تومان است که البته این

 
موضوع ضعف است. 

 
رئیس مجلس گفت: تا این ها را حل نکنیم خدا هم به کارهاي ما برکت نمی دهد. 

 
بی عرضگی و دوري از فرهنگ کار عامل اصلی مشکلات 

رئیس مجلس با بیان اینکه اگر امروز کسی به شما اعلام کرد که مشکلات کشور به علت نبود امکانات و پول است، هرگز از او نپذیرید،
گفت: امروز ضعف مدیریت، بی عرضگی در تصمیم و دوري از فرهنگ کار و تلاش و فرصت دادن به سوداگران و دلالان است که باعث

 
شده آنها صدها میلیارد پول به دست بیاورند. 

قالیباف تصریح کرد: اگر ما تحریم ها را برداریم، امیدوارم برداشته هم بشود، اگر فکر کنیم به ثبات اقتصادي و رشد اقتصادي می

 
رسیم با این روش مدیریت، باید بگویم، خیر. 

رئیس مجلس گفت: زمانی که کشور 110 میلیارد دلار درآمد داشته کسري بودجه هم داشته است، کسري بودجه کشور این گونه

 
جبران نمی شود. 

وي افزود: باید فرهنگ خداباوري داشته و به سنت هاي الهی باور داشته باشیم؛ همان باوري که انقلاب را به پیروزي رساند؛ همان
باوري که مردم و شهدا دوران دفاع مقدس با حداقل ها و به عبارتی با هیچ چیزي و با دست خالی آن افتخارات را آفریدند. وي گفت:

امروز باید با همان باورها بتوانیم بر مشکلات فائق آییم و اثر تحریم را خنثی کنیم.



پرداخت 239 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی در حوزه

کشاورزي کردستان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، فرید سپري صبح
امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري
و سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان
کردستان که با حضور عیسی منصوري معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
برگزار شد، اظهار کرد: در حال حاضر با توجه به آمارهاي
رسمی حوزه کشاورزي سهم 30 درصدي از اشتغال
کردستانی ها را به خود اختصاص داده و این نشان از

 
اهمیت این حوزه دارد. 

وي افزود: 3 هزار و 44 طرح با 333 میلیارد تومان اعتبار براي دریافت تسهیلات در بخش اشتغال پایدار روستایی به بانک ها معرفی

 
شدند که تا کنون 2 هزار و 982 طرح موفق به دریافت 239 میلیارد تومان شدند. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان ادامه داد: با این میزان سرمایه گذاري در حوزه کشاورزي 4 هزار و 500 شغل جدید ایجاد

 
شد که نشان از ظرفیت بالاي حوزه کشاورزي در بحث اشتغالزایی دارد. 

سپري یادآور شد: امور دام، صنایع تبدیلی و تکمیلی، ایجاد باغات جدید، شیلات، آب و خا، افزایش ظرفیت سردخانه ها، فرآوري
محصولات کشاورزي و محصولات گلخانه اي، تولید شیر، محصولات زراعی و گوشت قرمز حوزه هایی هستند که توانسته ایم با

 
پرداخت تسهیلات اشتغال از محل پایدار روستایی ایجاد شغل داشته باشیم. 

وي به سه طرح پیشران که دولت مصمم به اجراي آنها در کردستان است اشاره کرد و بیان کرد: تبدیل 100 هزار هکتار از اراضی دیم

 
استان به آبی، افزایش تولید گوشت قرمز و ایجاد 50 هزار هکتار باغ سه طرح پیشرانی هستند که به دنبال تحقق آنها هستیم. 

انتهاي پیام/2330/71



سهم صنعت در تسهیلات اشتغال پایدار روستایی بسیار ناچیز است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، محمد دره وزمی
صبح امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه
گذاري و سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر
استان کردستان که با حضور معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی در سالن پیامبر
اعظم استانداري برگزار شد، اظهار کرد: متاسفانه با توجه به
محدودیت هایی که داریم نتوانسته ایم سهم صنعت را از

 
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی جذب کنیم. 

وي افزود: وقتی کسی درخواست ایجاد یک واحد صنعتی را داشته باشد بر اساس قانون باید در شهرك هاي صنعتی استقرار یابند و در

 
صورت تحقق این مسئله نمی توانند از تسهیلات اشتغال پایدار روستایی بهره مند شوند. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان ادامه داد: صنعت در بحث اشتغال پایدار روستایی سهم آنچنانی نداشته و تنها 37
میلیارد تومان در این حوزه پرداختی داشته ایم علیرغم اینکه 137 طرح با 125 میلیارد تومان به بانک ها معرفی شده بود که 70

 
طرح آن تسهیلات را دریافت کردند. 

دره وزمی یادآور شد: طرح فرآوري پشم در بیجار و فرآوري سیلیس در حوزه معون دو طرح بزرگ در حوزه صنعت در اشتغال پایدار

 
روستایی در کردستان بود که توانستیم اعتبارات قابل توجهی براي آنها دریافت کنیم. 

وي بیان کرد: ما درخواست داریم مسئولان در حوزه اشتغال پایدار روستایی نگاه مثبت تري به حوزه صنعت داشته باشند و اگر

 
بخواهیم در صنایع روستایی موفق عمل کنیم باید سهم تسهیلات پرداختی در این حوزه را افزایش دهیم. 

انتهاي پیام/2330/75



بیش از 5000 طرح در حوزه اشتغال پایدار روستایی اعتبار دریافت کردند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، برهان صلواتی صبح
امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري
و سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان
کردستان که با حضور معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد، اظهار کرد:
اعتبارات پایدار روستایی یک عزم جدي براي ایجاد اشتغال
در استان ایجاد کرد که 13 هزار طرح در سامانه کارا ثبت
شد و از این تعداد 5 هزار و 480 طرح آن در کارگروه

 
استانی مورد بررسی قرار گرفت تا در خصوص پرداخت اعتبار به آنها تصمیم گیري شود. 

وي افزود: پس از بررسی طرح ها 5 هزار و 9 طرح به مبلع 360 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شد و با توجه به کمبود اعتبار 30

 
میلیارد تومانی نتوانستیم به هدف مورد نظر برسیم علیرغم اینکه طرح هاي اشتغالزایی آماده دریافت اعتبار هستند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان ادامه داد: با پرداخت این تسهیلات توانستیم در بسیاري از روستاهایی که مردم آن هیچ
گونه شغلی نداشتند و در روستاهاي مرزي تنها به کولبري روي آورده بودند، امروز هم خود توانمند شوند و هم براي چندین نفر شغل

 
ایجاد کنند.  

صلواتی یادآور شد: اگر اعتبار باز هم به این استان اختصاص یابد ظرفیت جذب این اعتبارات با توجه به طرح هاي اشتعالزایی که آماده

 
هستند، وجود دارد و دولت نیز در پرداخت این تسهیلات مصمم است. 

وي بیان کرد: خوشبختانه مسئولان و مدیران دستگاه هاي اجرایی استان پاي کار بودند و همین مسئله باعث شد که در جذب

 
اعتبارات اشتغال پایدار روستایی عملکرد قابل قبولی داشته باشیم. 

ایجاد پیام/2330/75



نرخ بیکاري کردستان 11.4 درصد است/ایجاد 2009 شغل جدید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج،خالد جعفري صبح
امروز در نشست کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري
و سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر استان
کردستان که با حضور عیسی منصوري معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
برگزار شد،اظهار کرد: از ابتداي امسال تا کنون  تسهیلات
مناسبی در حوزه هاي مختلف جذب شده و 2 هزار و 91

 
شغل جدید در استان ایجاد کرده ایم. 

وي افزود: با توجه به کمبود صنایع و سرمایه گذاري در این استان،نیاز به حمایت ویژه در پرداخت تسهیلات بانکی داریم و انتظار

 
داریم مسئولان دولت نگاه ویژه اي به کردستان داشته باشند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار کردستان ادامه داد: سال گذشته از محل صندوق توسعه ملی تسهیلاتی را در

 
یافت کردیم، اما امسال با توجه به تغییرات سیاست پرداخت تسهیلات از این محل تاکنون موفق نشده ایم. 

جعفري یادآور شد: در بخش کشاورزي نیز در تبصره 18 اعتباراتی داشته ایم؛ اما تنها براي سرمایه در گردش بوده و نتوانسته ایم براي

 
ایجاد طرح هاي جدید در این حوزه اعتباري جذب کنیم. 

وي بیان کرد: در بحث تامین منابع مالی براي ایجاد شهرك هاي صنعتی به دلیل کمبود تسهیلات بانکی نتوانسته ایم آن گونه که باید

 
عمل کنیم و هم شهرك هاي صنعتی و هم منطقه آزاد تجاري بانه هنوز هم فعال نشده اند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار کردستان گفت: در رابطه با بحث مرزنشینی با توجه به اینکه در شهرستانی

 
مانند سروآباد 82 درصد جمعیت آن روستانشین هستند،نیاز است طرح هاي اشتعال پایدار روستایی در آن بیشتر دیده شود. 

جعفري با بیان اینکه در حوزه اشتغال پایدار روستایی باید تسهیلات بیشتري هزینه شود،اظهار کرد: در زمینه پرداخت تسهیلات
کرونایی نیز اقدامات خوبی انجام شده و جایگاه هشتم کشور را داریم اما هنوز 50 درصد افرادي که ثبت نام کرده اند،نتوانسته اند

 
تسهیلات خود را دریافت کنند. 

انتهاي پیام/2330/75



گپ و گفتی با آقاي سنگی ایران/ کارآفرینی که باغ و خودروي خود را

فروخت تا اشتغالزایی کند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/10/03

 به گزارش خبرگزاري فارس از مشهد، به انتهاي بلوار
پنجتن که می رسی حدود دو کیلومتر پس از کشف رود و نرسیده به پل آزادراه کنارگذر شمالی مشهد همان جایی که محدوده
شهري تمام و تالارها خودنمایی می کنند، به سمت بلوار تلاش که برَِوي و 43 ستون برق را بشماري، دو درب بزرگ سبز رنگ را

 
خواهی دید. اینجا کارگاه «آقاي سنگی» است. 

آقاي سنگی اي که بیش از 30 سال است که یک سنگ سخت را با هنرمندي بسیار تبدیل به دیزي، تسبیح، فنجان، گلدان و دیگر

 
ظروف سنگی می کند. 

وارد کارگاه که می شوي سگ هاي نگهبان که متوجه حضور افراد غریبه در حوزه استحفاظی شان می شوند شامه شان را تیزتر می

 
کنند و به سمتت حرکت و این اولین نماي حضور ما در کارگاه پدر سنگی ایران می شود. 

از حیاط که می گذري کارگران مشغول کارند و صداي دستگاه هاي تراشکاري محوطه را پر کرده است. باتوجه به اینکه نزدیک غروب

 
است تنها پنج کارگر در کارگاه مشغول به کار هستند و مابقی رفته اند. 

تا چشم کار می کند سنگ خام، خاكِ سنگ و ظروف ساخته شده به دست هنرمندان در گوشه و کنار کارگاه خودنمایی می کند؛

 
ظروفی که منتظرند تا وارد فروشگاه شوند و پس از آن به آشپزخانه مشتري بیایند. 

 
مدتی به انتظار می نشینیم تا رمضانعلی معمر یا به قول معروف آقاي سنگی یا پدر سنگی ایران که صاحب این کارگاه است، بیاید. 



 
 

 
سنگ تراشی جزو هنرهاي بومی مشهد است 

معمر در خصوص هنر سنگ تراشی و قلم زنی روي سنگ می گوید: این هنر جزو هنرهاي سنتی و بومی مشهد است و تاریخچه سنگ
به 2500 سال قبل از میلاد باز می گردد؛ اما این هنر از زمان ورود امام رضا(ع) به این دیار، در خراسان و به خصوص مشهد مرسوم
شد. در سفرنامه امام رضا(ع) داریم که از نیشابور که به سمت توس بازمی گردند و به کوه هاي توس می رسند عده اي سنگ تراشِ
مشغول کار را مشاهده می کنند و دستور اتراق می دهند؛ هنرمندان در ظروف سنگی براي ایشان غذا و نوشیدنی می آورند که امام

 
هشتم همزمان با تکیه زدن بر کوه می گویند خداوند خیر و برکت دهد به کسانی که کار و کسانی که از نتیجه آن استفاده می کنند. 

 
وي ادامه می دهد: حتی در کتاب «عیون الاخبار» هم آمده که امام رضا(ع) به مردم توصیه کردند از ظروف سنگی استفاده کنند. 

پدر سنگی ایران می افزاید: خداوند این لیاقت را شامل حال خانواده معمر کرده که در این هنر فعالیت کنند و حرف اول را بزنیم و

 
همین سبب شده به «آقاي سنگی» یا «پدر سنگی» ایران معروف شوم. 

معمر از استقبال خارجی ها از هنرش می گوید، از اینکه بیش از 300 نمایشگاه داخلی و خارجی برپا کرده و در هر کجا که حضور
یافته است با استقبال بی نظیر مردم مواجه شده؛ از افتخاراتش و از نشان ملی و مهر اصالت یونسکو گرفته تا به قول خودش مهمتر از

 
همه نشان جغرافیا که نشان می دهد این هنر از آنِ مشهد است تا اخذ اولین استاندارد ملی صنایع دستی خراسان رضوي. 

این کارآفرین بیان می کند: وقتی تمام این اتفاقات رخ داد و این میزان افتخارات کسب کردم به فکر کارآفرینی افتادم و قدم به این
عرصه گذاشتم؛ اولین گام را در زندان هاي استان و ایجاد کارآفرینی براي زندانیان برداشتم و طی بازدیدي که از زندان چناران داشتم
انگیزه ام چند برابر شد، البته در ابتداي امر تصور نمی کردم بتوان در زندان کارآفرینی کرد؛ اما به مرور که جلوتر رفتم به قابلیت هاي

 
این امر پی بردم. 



 
 

 
راه اندازي بزگترین کارخانه سنگ تراشی در زندان 

وي ضمن اشاره به این نکته که بزرگترین کارخانه سنگ تراشی را در زندان چناران راه اندازي و کارگاه قلم زنی را در بندها ایجاد
کردم، تصریح می کند: کم کم مسؤولانِ زندانِ قوچان هم مرا دعوت کردند و پس از آن پایم به کانون اصلاح و تربیت کودکان در

 
شاندیز و زندان مشهد باز شد. 

آقاي سنگی اضافه می کند: کم کم که به امور مسلط شدم و مثلثی را در نظر گرفتم که یک ضلع آن افراد در بند باز بودند و ضلع
دیگر افرادي که یک پایشان در خانه  بود و پاي دیگر در زندان و ضلع سوم هم زندانیان آزاد شده قرار داشتند که باید به آنان این هنر

 
را می آموختم تا هم درآمدي حلال کسب کنند و هم بار دیگر به خلاف کشیده نشوند. 

وي با تاکید بر این موضوع که در دل این مثلث خانواده زندانیان قرار داشتند، خاطرنشان می کند: کم کم خانواده خودم هم به این
کار علاقه مند شدند و همپاي خودم به زندانیان و خانواده آنان هنر سنگ تراشی را آموختند؛ امروز همسر، پسر، دختر و دامادم،
خواهران و همسرانشان، مرا در این کارآفرینی یاري می کنند و به زندانیان و خانواده آنان آموزش می دهند، همین اتفاق برکاتی را در

 
زندگی براي من داشته است. 

این هنرمند سنگ تراش در خصوص میزان استقبال زندانیان از این کار می گوید: ارتباط خوبی با آنان دارم و با همه شان رفیق می
شوم. همین امر سبب شده بسیاري دیگر به سمت خلاف نروند و تا جایی پیش رفته ام که بسیاري از این افراد که پیش از این

 
خلافکار به تمام معنا بودند را مسؤول کارگاه کرده و می دانم که امکان ندارد مشکلی رخ دهد. 



 
 

 
آرزوي بر دل مانده آقاي سنگی 

معمر در ادامه سخنان خود به مشکلاتی این راه و اینکه در مسیر کارآفرینی تنهاست اشاره و اضافه کرد: آرزو به دل ماندم که یک

 
مسؤول مرا دعوت کند و بگوید چه کمکی از من برایت ساخته است و به واقع پاي کار باشد و کمک کند نه اینکه تنها حرف بزند. 

وي ادامه می دهد: بارها شده که از چهار صبح که از منزل خارج می شوم و به طور مثال باید هفت صبح را در زندان قوچان و یا دیگر
زندان ها باشم مرگ را به چشمان خود دیده ام. گاهی به قدري جاده مه آلود بوده که تنها با توکل راه را ادامه داده ام تا زندانیان بیکار
نباشند. جهادي پاي کار آمدم و دل به دریا زدم به همین دلیل از مسؤولان توقع دارم در این مسیر کمک احوال باشند تا بتوان گام

 
هاي بلندتر و مؤثرتري در مسیر اشتغالزایی برداشت. 

این کارآفرین یادآور می شود: 16 ساله بودم که راهی جبهه شدم در آن دوره نیاز بود تا در جنگ شرکت و امروز نیاز است که در امر

 
اقتصاد، جهاد کنم؛ همه باید جهادي پاي کار بیایند تا پیروز میدان شویم؛ یک تنه نمی توان کاري انجام داد. 

 
کارآفرینی براي 386 زندانی در خراسان رضوي 

وي ضمن اشاره به اینکه طی هفت سال براي 386 نفر در زندان ها و براي حدود 40 نفر خارج از آن کارآفرینی کرده ام، می افزاید:
براي همه زندان ها برنامه دارم؛ اما هیچ کمکی ندارم. طی یک سال اخیر خودروي شخصی و باغ خود را فروختم، چراکه به دلیل شیوع

 
کرونا هیچ درآمدي نداشتیم و از طرف دیگر براي آموزش و اشتغالزایی ریالی دریافت نکردم! 

معمر تاکید می کند: متاسفانه حتی یک ریال هم در این مدت تزریق نشده؛ اما خودم را در محاصره دیدم؛ محاصره اي که باید از آن

 
پیروز بیرون آمد. 

آقاي سنگی ایران بیان می کند: آرزوي من این است و نذر کرده ام  که براي 1000 نفر اشتغالزایی کنم و البته دلم روشن است که در

 
همین استان براي چندین هزار نفر اشتغالزایی خواهم کرد. 



 
 

وي در خصوص ارائه تسهیلات می گوید: مسؤولان می گویند برایتان وام درنظر می گیریم، این در حالی است که همین وام، کارآفرین

 
را از همه چیز ساقط می کند. دیده ام که یک کارآفرین با دریافت همین وام ها زندگی خود را گذاشته و بدهکارش کرده اند. 

این کارآفرین نمونه ضمن تاکید بر اینکه حتی روزي بوده که پول بنزین براي رفتن به زندان را هم نداشته ام، ادامه می دهد: از دیگر
مشکلات کاري ما تامین مکان براي زدن کارگاه و ابزارآلات است، همچنین در بحث تامین سوخت با مشکلات بسیاري مواجه هستیم.
متاسفانه دلالان به راحتی می توانند سوخت پیدا کنند؛ اما ما که کارآفرین هستیم از تامین سوخت براي تامین گرما در کارگاه عاجز

 
هستیم. 

 
مسؤولان سرمایه دهند؛ هنرمند تحویل گیرند 

معمر اختصاص سرمایه درگردش به صورت بلاعوض را یکی از مهمترین راهکارها براي حل مشکلات خواند و بیان کرد: البته نمی
گویم سرمایه در گردش بدهند و تمام. مسؤولان سرمایه در گردش را بدهند و در مقابل از من کار بخواهند و برنامه ام را جویا شوند.

 
قول می دهم طبق برنامه و طرح توجیهی که می دهم حرکت و بسیاري را وارد بازار کار کنم. 

 
طرح را من می دهم؛ پول طرح جاي دیگر می رود! 

وي می افزاید: برخی از ادارات مرا دعوت می کنند و می گویند طرح توجیهی ارائه کن تا کمکت کنیم؛ اما پس از دادن طرح توجیهی
خبري از سرمایه نمی شود. اخیرا یکی از ادارات مرا دعوت کردند و گفتند طرح ارائه کن، یکی از کارمندان اداره خطاب به من گفت

 
چرا طرح می دهی؛ طرحت را می گیرند و پول را نمی دهند و جاي دیگر هزینه می کنند! 

این کارآفرین با بیان اینکه وعده بسیار داده می شود؛ اما خبري از تحقق آنان نیست، خاطرنشان می کند: چندي پیش با جمعی از
مسؤولان مشهد صحبتی داشتیم و تفاهم نامه اي امضا شد که طبق آن من به جمعی از بانوان حاشیه شهر سنگ تراشی بیاموزم و
مسؤولان امکانات و سرمایه را تامین کنند. من و همسرم پاي کار آمدیم؛ اما خبري از مسؤولان نشد تنها آمدند و امضایی کردند تفاهم

 
نامه را و رفتند! 



 
 

 
براي یک سنگ تراش شدن چه میزان سرمایه نیاز است؟ 

میزان سرمایه اي که براي این حرفه نیاز است تا فرد وارد بازار کار شود سوال دیگري بود که معمر پاسخ می دهد: براي اینکه بتوان
یک اشتغالزایی پایدار در این حرفه راه انداخت حدود 50 تا 60 میلیون تومان سرمایه نیاز است هم براي تهیه یک کارگاه و هم

 
ابزارآلات، مواد اولیه و سرمایه در گردش. 

 
جاي خالی استفاده از فضاي مجازي 

وي در ادامه یکی از عواملی که سبب شد طی یک سال اخیر با مشکلات بسیار مواجه شوند را سنتی عمل کردن می داند و می گوید:
جاي خالی استفاده از فضاي مجازي سبب شد طی یک سال اخیر با مشکلات بسیار دست و پنجه نرم کنیم، چنانچه مدت ها قبل و

 
پیش از شیوع کرونا به سمت احداث سایت می رفتم قطعا امروز با این مشکلات مواجه نمی شدم. 

این کارآفرین ادامه می دهد: پیش از شیوع کرونا نمایشگاهی در روسیه داشتم و به قدري استقبال در آنجا بالا بود که شرکتی در
همان کشور احداث کردم؛ اما کرونا همه چیز را بر هم زد، چنانچه کرونا نبود امروز هرچه تولید داشتیم را می توانستیم به روسیه

 
صادر کنیم. 

معمر تاکید می کند: از آنجا که سنگ انرژي بسیاري دارد همین امر سبب شده بسیاري در کشورهاي مختلف نسبت به استفاده از این

 
ظروف علاقه مند شوند. 

 
مدل چینی ظروف هَرکَره یافت نمی شود! 

وي در پاسخ به اینکه آیا نوع چینی این ظروف هم در بازار موجود است، با خنده می گوید: تنها هنر و وسیله اي که مدل چینی آن
یافت نمی شود همین ظروف هستند و علت آن این است که این نوع سنگ(هرکَره یا هرکاره) تنها در این استان یافت می شود، البته

 
مدتی پیش چینی ها نمونه اي از این ظروف را تهیه کردند؛ اما چون سنگِ مورد استفاده داراي عوارض بود، جمع شدند. 
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مشکلات پیش روي محاسبه سبد معیشت/ چرا دولتی ها و کارفرمایان به دنبال

«مزد منطقه اي » هستند؟

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/10/03

 
کارگر آنلاین گزارش می دهد: 

 
مشکلات پیش روي محاسبه سبد معیشت/ چرا دولتی ها و کارفرمایان به دنبال «مزد منطقه اي » هستند؟ 

در سال جاري، بعد از جلسه مزدي هفدهم خرداد، فقط دو جلسه رسمی شورایعالی کار برگزار شد؛ اولین جلسه به بحث پیرامون مزد
منطقه اي و مزد صنوف اختصاص داشت؛ تجربه تاریخی نشان داده است بازکردن بحث مزد منطقه اي و مزد صنفی، فقط با هدف ابزار
قرار گرفتن براي سرکوب مزدي است. سالهاست که کارفرمایان سودجو و بخشی از بدنه نئولیبرال دولت، اصرار دارند که یکی از
مهمترین پیش شرط هاي جهش تولید، تسهیل کارآفرینی و رفع موانع تولید است که در این راه، یکی از موانع اصلی، «حداقل
دستمزد کارگران» است؛ آنها ادعا می کنند الزام به پرداخت حداقل دستمزدي که به صورت سراسري و براي کلیه نقاط و استانهاي
کشور تعیین شده، کارآفرینان و کارفرمایان را به خصوص در استانهاي محروم و مناطقی که حاشیه سود از اساس پایین تر و در
معرض خطر بیشتري است، با دشواري مواجه می سازد؛ کارفرمایی که در زاهدان یا مثلاً سنندج قصد بازگشایی یک کارخانه را دارد،
پرداخت حداقل دستمزد به کارگران را یک مانع پیش روي خود می بیند که هزینه هاي تولید را افزایش داده و مانع از راه اندازي

 
کسب و کار می شود. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري کارگر آنلاین، امسال به دلیل نرخ بالاي تورم و گرانی چند صد درصدي همه اقلام و کالاهاي اساسی،

 
مذاکرات دستمزد و محاسبه سبد معاش خانوار با دشواریهاي بسیار روبرو خواهد بود. 

به گفته علی خدایی (عضو کارگري شورایعالی کار) قرار است در هفته جاري جلسات رسمی کمیته دستمزد 1400 با حضور
نمایندگان کارگري، کارفرمایی و دولت شروع به کار کند. دستور کار اصلی این کمیته، محاسبات رسمی سبد معیشت خانوار است اما
محذوریات و عدم وجود محاسبات دقیق و تخصصی، محاسبه دقیقِ سبد معیشت خانوار به گونه اي که بتواند با واقعیات عینی و

 
ملموس زندگی روزمره مردم تطابق و همخوانی داشته باشد، با مشکلات بسیار روبرو است. 

هرچند خدایی تاکید دارد براساس مصوبه شورایعالی کار در زمستان 96، قبل از محاسبه دقیق سبد معیشت و توافق بر سر نرخ آن،
امکان ورود به مذاکرات مزدي و بحث بر سر میزان افزایش دستمزد سالیانه کارگران میسر نیست، اما به نظر نمی رسد محاسبه ي
سبد معیشت خانوار، اول به دلیل عدم اهتمام و اراده در دولت براي بحث تخصصی بر سر آن و دوم به دلیل عدم امکان احصاي قیمت

 
دقیق مولفه هاي آن، به این سادگیها میسر باشد. 

 
مشکلات چیست؟ 

در سال جاري، بعد از جلسه مزدي هفدهم خرداد، فقط دو جلسه رسمی شورایعالی کار برگزار شد؛ اولین جلسه به بحث پیرامون مزد
منطقه اي و مزد صنوف اختصاص داشت؛ تجربه تاریخی نشان داده است بازکردن بحث مزد منطقه اي و مزد صنفی، فقط با هدف ابزار
قرار گرفتن براي سرکوب مزدي است. سالهاست که کارفرمایان سودجو و بخشی از بدنه نئولیبرال دولت، اصرار دارند که یکی از



مهمترین پیش شرط هاي جهش تولید، تسهیل کارآفرینی و رفع موانع تولید است که در این راه، یکی از موانع اصلی، «حداقل
دستمزد کارگران» است؛ آنها ادعا می کنند الزام به پرداخت حداقل دستمزدي که به صورت سراسري و براي کلیه نقاط و استانهاي
کشور تعیین شده، کارآفرینان و کارفرمایان را به خصوص در استانهاي محروم و مناطقی که حاشیه سود از اساس پایین تر و در
معرض خطر بیشتري است، با دشواري مواجه می سازد؛ کارفرمایی که در زاهدان یا مثلاً سنندج قصد بازگشایی یک کارخانه را دارد،
پرداخت حداقل دستمزد به کارگران را یک مانع پیش روي خود می بیند که هزینه هاي تولید را افزایش داده و مانع از راه اندازي

 
کسب و کار می شود. 

این در حالیست که به اعتقاد فعالان کارگري، دستمزد در بیشترین حالت ده درصد هزینه هاي تولید و قیمت تمام شده کالاها و
خدمات را تشکیل می دهد و تسهیلگري در زمینه تولید، قبل از تمرکز روي مقوله ي دستمزد، باید در راستاي فراهم آوردن مواد اولیه

 
ارزان، ماشین آلات ارزان و به روز و کاهش هزینه هاي سربار تولید از جمله قبوض انرژي و مالیات متمرکز باشد. 

از طرف دیگر، حداقل دستمزدي که در سالها و دهه هاي اخیر به صورت سراسري و براي تمام مناطق و استانهاي کشور تعیین شده،
فاصله ي معناداري با سبد معیشت و کمینه هزینه هاي زندگی دارد؛ در مذاکرات مزدي 99، سبد معیشت بسیار حداقلی، 4 میلیون و
940 هزار تومان نرخگذاري شد اما حداقل دستمزد کارگران با احتساب همه مزایاي مزدي، به 2 میلیون و 611 هزار تومان رسید.
کارگران به درستی عقیده دارند اگر قرار بر تعیین دستمزد براساس مناطق مختلف و صنوف متفاوت باشد، بازهم باید سبد هزینه هاي
زندگی به صورت منطقه اي و استانی تعیین شود و بعد می توان براساس هزینه هاي زندگی در هر استان، دستمزد را تعیین کرد؛ این
در حالیست که در اسفند 98، در هیچ یک از استانهاي کشور حتی در دورافتاده ترین مناطق نیز هزینه هاي زندگی از 4 میلیون و
940 هزار تومان کمتر نبوده است؛ حتی داده هاي تورمی رسمی نشان می دهد که در سال جاري، نرخ تورم در استانهاي دورافتاده و
محروم مثلاً ایلام یا کردستان از تهران بیشتر است و بنابراین نمی توان ادعا کرد در این مناطق، دستمزد کارگران باید کمتر از

 
دستمزد کارگران پایتخت باشد. 

بنابراین این رویکردهاي نئولیبرال که در اذهان شرکاي اجتماعی کارگران مدتهاست نهادینه شده، یک اینرسی و مقاومت جدي در
مقابل محاسبات دقیق سبد معاش خانوار ایجاد می کند؛ اما مانع و دشواري دوم، احصاناپذیر بودن هزینه ي مولفه هاي سبد معاش به

 
جز مولفه هاي خوراکی و آشامیدنی است. 

از زمستان 96 که محاسبه سبد معیشت خانورا براساس الزامات بند دوم ماده 41 قانون کار در دستور کار رسمی شورایعالی کار و
کمیته تخصصی دستمزد قرار گرفت، روال کار همواره ثابت بوده است؛ ابتدا براساس داده هاي انستیتو پاستور ایران در ارتباط با میزان
خوراکی هاي مورد نیاز هر فرد در روز و قیمت هاي رسمی مرکز آمار، سبد خوراکی هاي روزانه و سپس ماهانه خانوار متوسط سه نفره
حساب می شود و سپس در مرحله بعد با اعمال یک ضریب کلی روي این سبد خوراکی، سبد کلی معیشت خانوار به دست می آید؛
در نتیجه، مولفه هاي اصلی مانند مسکن، آموزش، درمان و حمل و نقل، دقیق احصا و قیمتگذاري نمی شوند. در سال قبل، در
جلسات کمیته دستمزد مقرر شد که در طول سال بعد یعنی سال جاري، راهکارهایی براي احصاي دقیق قیمت سایر مولفه ها به
خصوص مسکن، آموزش و درمان و بهداشت، اتخاذ شود اما تا امروز که نهمین ماه از سال هم تمام شده، هنوز در ارتباط با این
راهکارهاي احصا و قیمتگذاري، بحث و رایزنی نشده است. از سوي دیگر، گرانی شدید اقلام اساسی از جمله رشد 500 درصدي قیمت

 
مسکن در یک بازه دوسال و چندماهه، تعیین سبد معاش براساس سبد خوراکی ها را بیشتر از قبل از واقعیت دور کرده است. 

 
راهکار چیست؟ 

به همین دلیل، فرامرز توفیقی (رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراهاي اسلامی کار کشور) عقیده دارد امسال باید قبل از هر



محاسبه اي، نرخ اقلام مسکن، آموزش و درمان به دقت به دست بیاید؛ بعد نرخ هاي حداقلی این اقلام به سبد خوراکی ها افزوده شود؛
اکنون بیش از 50 درصد دستمزد کارگران پاي اجاره خانه و هزینه مسکن می رود و درنتیجه اگر نرخ مسکن در سبد در نظر گرفته

 
نشود، سبد حاصله به هیچ وجه واقعی نیست، حتی قرابتی هرچند حداقلی هم با واقعیت ندارد! 

اما مساله اینجاست وقتی دولت و کارفرمایان باب دستمزد را با مذاکره پیرامون مزد منطقه اي و مزد صنوف گشوده اند و به بهانه هاي
مختلف از مشکل زا بودنِ حداقل دستمزد دم می زنند، چطور قرار است تن به مذاکرات و محاسباتی بدهند که نتیجه آن می تواند به
رسمیت شناختن حق کارگران براي دریافت دستمزدي بیش از ده میلیون تومان باشد؟ گیریم که با اکراه فراوان تن به این محاسبات
هم دادند و پاي یک سبد ده میلیون تومانی یا بیشتر را هم امضا گذاشتند، آیا اگر قرار باشد دستمزد سال بعد فقط 20، 30 یا نهایت

 
40 درصد افزایش یابد، عدد سبد معیشت و به رسمیت شناختن آن، آیا هیچ فایده اي هم براي کارگران دارد؟! 

گزارش : نسرین هزاره مقدم /کارگر آنلاین



خالی کردن جیب مردم در قمارخانه هاي مجازي

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/10/03

 
■ شانسی هاي کودکانه نقش مهمی در پدیدار کردن روح شانس گرایی در کودکان و موجه نشان دادن آن ایفا می کند 

مدتی است فعالیت سایت هاي شرط بندي، پیش بینی، پوکر و کازینو در ایران به همت و برکت بسیاري از شاخ هاي مجازي و برخی
سلبریتی ها و بلاگرهاي اینستاگرامی حسابی رونق گرفته و سرشاخه هاي اصلی این مافیاي سیاه، روزانه رقم هاي میلیونی از دار و

 
ندار مردمی با رؤیاي «میلیونر شدن در یک شب» را به جیب می زنند. 

همین سرشاخه ها با نوشتن سناریوهایی، نمایش هایی را در فضاي مجازي و به ویژه اینستاگرام راه می اندازند تا عروسک هاي خیمه

 
شب بازي خود را همچنان شاخ اینستاگرام نگه دارند و از طریق آنها بتوانند مافیاي خود را اداره و گسترش دهند. 

اما بهتر است ابتدا نگاهی به تاریخچه قمار و قماربازي در ایران بیندازیم. به گفته یک جامعه شناس، پس از پیروزي انقلاب اسلامی
اگرچه قمارخانه هاي رسمی و غیررسمی تعطیل شد اما باورهاي فرهنگی ناشی از اقتصاد سیاسی مبتنی بر چپاول که ریشه در

 
فرهنگ قدیمی کشور داشت، همچنان زیرپوست و فرهنگ جامعه به کار خود ادامه می داد. 

حمید خاورزمینی در گفت وگو با ایسنا، به ناپدید شدن این باورها در عصر نخست پس از انقلاب که در تمامی انقلاب هاي کلاسیک
جهان وجود دارد اشاره و اظهار می کند: این باورها با عنوان اصل تقوا و وحشت در عصر نخست پس از انقلاب اسلامی به محاق رفته
بود اما موضوع بانکداري اسلامی که ممنوعیت پرداخت سود حساب بانکی را در پی داشت، افراد را از پس انداز در بانک ها بازداشت و
موجب تضعیف نظام بانکی و نیز تورم شد؛ بنابراین سیستم بانکی به ابداع روش هاي جذب مشتري پرداخت و با استفاده از روش قرعه

 
کشی با تأکید بر شانس افراد، به اهداي هدایایی متناسب با میزان سرمایه گذاري بانک ها پرداخت. 

 
شعله ور کردن آتشی پنهان در ذهن افراد براي کسب ثروت بادآورده 

به گفته خاورزمینی، به علت رخنه کردن تقلب در قرعه کشی ها، دستگاه هاي نظارتی با نظارت بر آن، به فرایند مبتنی بر شانس افراد
جنبه قانونی محکمی دادند اما در دهه دوم و سوم پس از انقلاب، ورود شانسی هایی در قالب لپُ لپُ به بازار، پدیده رجوع به شانس
براي ثروتمند شدن را فزونی بخشید. شاید این موارد به ظاهر مهم به نظر نرسد اما پلی شد میان شانس گرایی پیش از انقلاب اسلامی

 
و پس از آن. 

این جامعه شناس ادامه می دهد: مسئولان این امر گمان می کردند که به علت تحت کنترل بودن، این پدیده ها آسیبی ایجاد نمی
کنند و یا فروش شانسی هاي کودکانه موضوع مهمی نیست اما در واقع این پدیده ها نقش مهمی در دمیدن و شعله ور کردن آتشی
پنهان در ذهن افراد براي کسب ثروت بادآورده ایفا می کرد که نه تنها روح شانس گرایی را زنده و موجه نگه می داشت بلکه در شکل

 
گیري شخصیت کودکان نیز بسیار مؤثر بود. 

 
سلبریتی ها و بلاگرهاي اینستاگرامی؛ حلقه مفقوده قمارخانه هاي مجازي 

وي معتقد است که ممنوعیت افتتاح قمارخانه ها در ایران پس از انقلاب اسلامی، بساط بسیاري از قماربازان را جمع کرد، از طرفی
فعالیت قماربازانی که به قمارخانه هاي پنهان راه داشتند، به علت ترس از غیرقانونی بودن آن و روبه رو شدن با افراد خلافکار و
خطرناك محدود شده بود اما پس از گسترش فضاي مجازي و افزایش استفاده از گوشی هاي هوشمند، قمار و قماربازي در لباسی
دیگر به خانه هاي مردم راه یافت و به دنبال آن قمارخانه هاي مجازي به علت حذف درگیري فیزیکی بین افراد و یا مواجهه با قانون،

 
مورد استقبال بسیاري از افراد جامعه با سوداي ثروت بادآورده قرار گرفت. 

خاورزمینی ادامه می دهد: این سفره پهن شده، راه را براي کسانی که از رانت هاي اقتصادي بی بهره مانده بودند، هموار کرد تا شانس



خود را براي کسب ثروت هاي یک شبه بیازمایند و سرخوردگی بخشی از جامعه به واسطه انتشار اخبار اختلاس و دزدي، زمینه اي
براي اعتماد به این سایت ها ایجاد و حضور و همکاري بسیاري از سلبریتی ها و بلاگرهاي اینستاگرامی با آنها، عنصر مفقوده این حلقه

 
را تکمیل کرد. 

وي با بیان اینکه قمار روحیه کار، کارآفرینی، نوآوري و کسب پول تمیز را از بین می برد، می گوید: قمار یکی از اعتیادآورترین پدیده
هاي موجود است به طوري که هیچ اعتیادي قادر نیست در عرض چند دقیقه تمام هستی فرد را به یکباره از او بستاند اما قمار این
ویژگی خطرناك را دارد و مبتلایان به آن زمانی دست از قمار می کشند که دیگر چیزي براي قمار کردن نداشته باشند و در نخستین

 
فرصت و پس از به دست آوردن نخستین امکان براي شرکت در قمار دوباره به آن روي می آوردند. 

 
رسانه نقش مهمی در پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی ایفا می کند 

خاورزمینی نقش رسانه هاي عمومی چه در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی را بسیار مهم و تأثیرگذار می داند و می گوید: نقش
رسانه در پیشگیري از آسیب هاي خطرناك بازي هایی همچون نهنگ آبی و اپلیکیشن جوجو نتایج بسیار خوبی را ایجاد کرد و در

 
شرایط فعلی و با تعطیلی مدارس، نقش رسانه ها پررنگ تر شده است. 

وي معتقد است که سینماي هالیوود با تولید فیلم هایی مبتنی بر سرقت، جست وجوگران طلا و گنج و یا حتی خریداران بلیت هاي
بخت آزمایی، سبب جلوگیري از بسیاري از آسیب ها به صورت مستقیم و غیرمستقیم در جامعه خود شده است، به طوري که در پایان
فیلم، کاراکتر موردنظر به همان نقطه اي که در ابتداي فیلم قرار داشته، می رسد و از هیچ یک از امکانات و رفاهیات زندگی بهره مند

 
نخواهد شد و از طرفی به صورت غیرمستقیم کار و تولید را به عنوان تنها راه کسب ثروت به بیننده معرفی می کند. 

 
نمایش جاذبه هاي جنسی 

 
راه هایی براي جذب فالوور 

یک کارشناس اقتصادي نیز در گفت وگو با ایسنا، مطرح می کند: مخاطبان این سایت ها قشر جوانی هستند که یا شغلی ندارند و یا

 
درآمد پایین، مشکلات متعدد خانوادگی را برایشان ایجاد کرده و میل به رشد بسیار سریع دارند. 

عبدا... مشکانی معتقد است که نمایش جاذبه هاي جنسی را تاکتیکی براي جذب قشر جوان به این سایت ها می داند و می گوید: یکی
از روش هاي جذب فالوور در این سایت ها، به نمایش گذاشتن جاذبه هاي جنسی و ارتباط با خانم هاي متعدد است و با این کار به
جوانان القا می کنند که درصورت ثروتمند شدن شما نیز می توانید این ارتباطات را داشته باشید یا براي جذب خانم ها از به نمایش

 
گذاشتن ویلاها، ماشین هاي لاکچري و تجملات زندگی که گاهی اجاره اي است، استفاده می کنند. 

مشکانی، جنجال سازي برخی سلبریتی هاي ایرانی را یکی دیگر از روش هاي جذب فالوور براي این سایت ها می داند و بیان می کند:
گردانندگان این سایت ها براي تبلیغات خود به بلاگرهاي ایرانی مبلغی بیش از ده برابر یک تبلیغ معمولی پیشنهاد می دهند،
همچنین تشویق قبح شکنی غیراخلاقی در خانواده ها با موضوع نحوه پوشش یا تحریک غیرت مردان از دیگر روش هاي جذب فالوور
است تا بتوانند آنها را درگیر قمار کنند. یعنی با این ترفندها مخاطب جذب شخصیت بلاگر موردنظر شده و حالا آرام آرام او را وارد

 
بازي قمار می کنند. 

به گفته مشکانی، این فرد که تابه حال همه بازي ها را برده و حالا با فروش تمام سرمایه زندگی اش، پول هنگفتی را به امید چند برابر
شدن آن تزریق می کند و برخلاف باورش بازي را می بازد. با این باخت حس انتقام جویی در فرد ایجادشده و براي گرفتن انتقام، باقی
دارایی هاي خود را به امید برنده شدن می فروشد و این داستان همین طور ادامه می یابد و حرص و طمع فرد بیشتر شده، از طرفی

 
حس مالباختگی و انتقام جویی نیز در فرد تقویت می شود. 

 
بستن حساب برندگان یکی از راه هاي کلاهبرداري سایت هاي شرط بندي 

این کارشناس اقتصادي می گوید: در بسیاري موارد حساب فرد پس از باخت بسته می شود و یا گاهاي پیش آمده به افرادي که مبالغ
درشتی را برنده شدند، اجازه برداشت از حسابشان تا زمانی که پول جدید تزریق نکنند، داده نمی شود یعنی فرد حتی اگر برنده هم

 
شود در مبالغ بالاتر قادر به برداشت پول نیست که این خود یکی از نحوه هاي کلاهبرداري این سایت ها است. 

 
نظارت پلیس فتا بر حساب هاي بانکی سلبریتی ها و بلاگرهاي اینستاگرامی 

وي نظارت پلیس فتا بر حساب هاي بانکی سلبریتی ها و بلاگرهاي اینستاگرامی را یکی دیگر از راهکارهاي مقابله با این فساد می داند



و اظهار می کند: با احراز مبالغ ورودي به حساب بانکی سلبریتی ها و بلاگرها، توسط رصد و نظارت پلیس فتا می توان از منبع مبلغ
ورودي مطلع شد و مشکل را برطرف کرد. از طرفی متأسفانه ما در ایران سیستم مالیات بر درآمد اشخاص نداریم، این سیستم با
تشخیص دارندگان هر حساب بانکی، از درآمد آن شخص مالیات کسر می کند و درصورت تغییر ناگهانی و شدید درآمد شخص و

مبالغ ورودي به حساب، می توان این افراد را شناسایی کرد.



رویداد «100 استارت آپ» به یزد می رسد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/10/03

یزد- معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد از میزبانی استان از رویداد «100 استارت آپ» خبر داد و از تمام دستگاه
هاي مرتبط خواست فعالانه با این رویداد همکاري کنند.

یزد- معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد از میزبانی
استان از رویداد «100 استارت آپ» خبر داد و از تمام
دستگاه هاي مرتبط خواست فعالانه با این رویداد همکاري

 
کنند. 

به گزارش خبرنگار مهر، اکرم فداکار صبح چهارشنبه در
نشست هماهنگی برگزاري رویداد 100 استارت آپ که در
سالن کوثر استانداري برگزار شد ضمن اشاره به ظرفیت
هاي استان یزد در حوزه فناوري و نوآوري، خاطرنشان کرد:
تاکنون تلاش شده با وجود نهادهاي بومی، تأمین مالی و

توسعه بازار مانند صندوق پژوهش و فناوري یزد و فن بازار منطقه اي یزد و مشارکت بخش صنعت و کارآفرینان یزدي، سرمایه گذاري

 
لازم براي سرمایه پذیران فعال در زیست بوم کارآفرینی و نوآوري استان انجام شود. 

فداکار ادامه داد: در استان شرایط خوبی براي توسعه این زیست بوم به وجود آمده اما علاقه مندیم رویداد کاروان سرمایه گذاري
استانی 100 استارت آپ به خوبی در یزد برگزار شود و از این فرصت ارزشمند هم براي سرمایه گذاري و هم براي سایر برنامه هاي

 
جانبی رویداد استفاده کنیم. 

وي از همه دستگاه هاي استان خواست تا فعالانه با کاروان استانی رویداد 100 استارت آپ به ویژه در حوزه اطلاع رسانی و افزایش

 
حضور تیم هاي استارت آپی همکاري کنند. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار با اشاره به نقش مهم عناصر زیست بوم کارآفرینی و نوآوري استان در این رابطه، گفت:
امیدواریم اتاق بازرگانی و مراکزي مانند مرکز نوآوري صنعتی و مرکز خلاقیت شهرداري در کنار دانشگاه ها، پارك علم و فناوري،

 
شتاب دهنده ها و سایر نهادهاي زیرساختی و پشتیبان زیست بوم، نقش پررنگ تري در برگزاري رویداد داشته باشند. 

فداکار در پایان سخنان خود تصریح کرد: با شیوع بیماري کرونا سرمایه گذاري در استارت آپ ها نیز مانند سرمایه گذاري در سایر
بخش ها کاهش یافته که امیدواریم با برگزاري رویداد کاروان سرمایه گذاري 100 استارت آپ و انعکاس خوب و شایسته رسانه هاي

 
استان از این رویداد، سرمایه گذاران جدید به ویژه سرمایه گذاران بومی شناسایی و معرفی شوند. 

«100 استارت آپ» برنامه پیوسته سرمایه گذاري و شتاب دهی غیرمتمرکز است که با همکاري شبکه اي از راهبران نام آشناي زیست
بوم کارآفرینی، شتاب دهنده هاي همکار و نهادهاي خصوصی و دولتی از یک سال گذشته آغاز شده و تلاش می کند فرآیند شتاب



 
گیري استارت آپ ها را پیگیري و تسهیل کند. 

کاروان سرمایه گذاري استانی 100 استارت آپ پس از سفر به استان هاي گیلان، قم، اصفهان و کردستان، در آینده نزدیک میهمان
استان یزد خواهد بود.



کتاب «دلگرمی ها و همراهی ها» رونمایی شد

منبع: شبکه خبري آب ایرانشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/10/03

آیین قدردانی از دست اندرکاران پویش هر هفته -الف-ب-ایران، و رونمایی از کتاب دلگرمی ها با حضور وزیر نیرو به صورت
مجازي برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه اي یزد، در این کتاب اظهارات مقامات عالی کشور در خصوص پویش ملی
#هرهفته_الف_ب_ایران آمده است.همچنین در کتاب "دلگرمی ها و همراهی ها" نظرات اعضاي مجمع تشخیص مصلحت نظام،
ائمه جمعه و نمایندگان ولی فقیه در استان ها، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، اعضاي هئیت دولت، استانداران، فرهنگستان علوم و

 
شوراي عالی انقلاب فرهنگی، رسانه ها، دانشگاه ها، نمایندگی هاي جمهوري اسلامی ایران در خارج از کشور و بانک ها آمده است. 

در این کتاب در خصوص پویش #هرهفته_الف_ب_ایران آمده است: پویش ملی #هرهفتهالفبایران که در نیمه دوم سال 98 برنامه
ریزي و برگزار شد و در ادامه، با توسعه آن در سال جاري نیز در حال اجراست گفتگوي اجتماعی بر محور داشته هایی است که با
سرمایه هاي مردمان ایران به دست آمده اند و طراحی شده است تا با هدف امیدآفرینی و خلق انگیزه، دستاوردهاي افتخار آمیز مردم

 
و نظام جمهوري اسلامی ایران در عرصه صنعت آب و برق از طریق آن به مردم معرفی شود. 

همچنین این پویش در پی آن است که نشان دهد چگونه توسعه زیرساخت هاي صنعت آب و برق با عدالت اجتماعی در دسترسی به
کیفیت زندگی، رشد اقتصادي فقر زدا ناشی از تامین زیرساخت توسعه اشتغال، بهبود محیط زیستی و جلوگیري از فقیر شدن بر اثر

 
تخریب زیست محیطی و فراهم کردن امکان اسکان جمعیت در نواحی مرزي و جلوگیري از مهاجرت ارتباط دارد. 

بر این اساس، تلاش وزارت نیرو و مجموعه تلاشگران بخش هاي دولتی و غیردولتی همکار بر این بوده که با بسیج تمامی امکانات در
دسترس و سازماندهی مطلوب در مدت 6 ماه هر هفته در گوشه اي از ایران مجموعاً 227 طرح با اعتباري بالغ بر 33 هزار میلیارد

 
تومان که عمدتا محصول برنامه ریزي ها و اقدامات انجام شده در دولت تدبیر و امید است را به بهره برداري برساند. 

این گزارش حاکی است، با توجه به تداوم و استمرار پویش مذکور با شکل گسترده در سال جهش تولید با عنوان
#هرهفته_الف_ب_ایران؛ (ساخت و سازها و ساز و کارها) به بهره برداري رساندن 250 طرح بزرگ و مهم آب و برق با اعتباري بالغ

 
بر 55 هزار میلیارد تومان در 31 استان کشور در دستور کار قرار گرفته است. 

وزیر نیرو در پایان این مراسم از دست اندرکاران و فعالان پویش #هرهفته_الف_ب_ایران در استان یزد و دیگر استان ها از طریق

 
ویدئو کنفرانس تجلیل کرد. 

 



 
 



بدهکاري جوانان با افزایش وام ازدواج به 100 میلیون تومان

منبع: شیعهشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/10/03

افزایش سرسام آور قیمت مسکن، لوازم خانگی و ... مشکلی مضاعف بر سر راه ازدواج جوانان شده است، مشکلی که به اعتقاد
برخی مسئولان، افزایش رقم وام ازدواج می تواند تا حدي مرهمی بر این درد باشد؛ حال آنکه عده اي دیگر معتقدند افزایش

وام به 10، 50، 80 و حتی 100 میلیون تومان نه تنها منجر به تشویق امر ازدواج ...

 
 <

به گزارش «شیعه نیوز»، افزایش سرسام آور قیمت مسکن، لوازم خانگی و ... مشکلی مضاعف بر سر راه ازدواج جوانان شده است،
مشکلی که به اعتقاد برخی مسئولان، افزایش رقم وام ازدواج می تواند تا حدي مرهمی بر این درد باشد؛ حال آنکه عده اي دیگر
معتقدند افزایش وام به 10، 50، 80 و حتی 100 میلیون تومان نه تنها منجر به تشویق امر ازدواج نمی شود بلکه تبعاتی دیگر نظیر

 
بدهکاري جوانان به بانکها را نیز می تواند به همراه داشته است. 

یافتن شغلی در حیطه مدرك تحصیلی، درآمدهاي پایین مشاغل غیر مرتبط و حتی مرتبط با مدرك، عدم تناسب درآمد مشاغل با
هزینه هاي جاري و گاها نبود مهارت لازم براي اشتغال و ... از جمله دلایل کاهش آمار ازدواج عنوان می شود. این در حالیست که در
شرایط فعلی و با افزایش قیمتها و تورم، برخی جوانان توانایی اداره زندگی مجردي خویش را هم ندارند و از این رو گاها با وجود تمایل

 
براي ازدواج، اقدامی در این جهت انجام نمی دهد. 

زمانی که دولت لایحه بودجه 1400 را به مجلس ارائه کرد مبلغ پیشنهادي براي وام ازدواج همان 50 میلیون تومان سال 99 باقی

 
مانده بود، اما زمزمه هایی از پیشنهاد افزایش آن توسط نمایندگان مجلس به گوش می رسید. 

29 آذر سال جاري بود که یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 در گفت وگو با ایسنا از پیشنهاد افزایش وام ازدواج به 80
میلیون تومان و پرداخت وام فرزندآوري به مبلغ 20 میلیون تومان، در جریان بررسی لایحه بودجه 1400 خبر داد؛ خبري که با
واکنش محمد مهدي تندگویان _معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان_ مبنی بر امکان بدهکاري جوانان به بانک ها

 
در اثر افزایش وام ازدواج همراه بود. 

به گفته تندگویان علاوه بر اینکه افزایش وام ازدواج بدون توجه به درآمد نسبتا پایین جوانان می تواند در زمینه پرداخت اقساط وام
مشکل آفرین باشد، از سوي دیگر به جهت عدم تدوین دستورالعمل هاي لازم براي نظارت بر گیرندگان وام می تواند مشکلاتی را نظیر

 
افزایش طلاق و ازدواج هاي صوري و یا حتی خرید و فروش وام را نیز به همراه داشته باشد. 

علیرغم هشدارها، اول دي سال جاري نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در حساب توییتري خود از موافقت مجلس با افزایش وام

 
ازدواج به 100 میلیون تومان با بازپرداخت 10 ساله خبر داد که البته هنوز در کمیسیون تلفیق به تصویب نرسیده است. 

به گزارش ایسنا، کامنتهاي دریافتی حاکیست برخی جوانان با افزایش این وام موافق هستند چراکه معتقدند 50 میلیون تومان وام
ازدواج فعلی دردي از آن ها دوا نمی کند؛ برخی حتی 100 میلیون را نیز کم می دانند و عنوان کرده اند با 100 میلیون تومان هم
نمی توانند حتی بخشی از مخارج ازدواج را تامین کنند. این در حالیست که تعدادي هم نسبت به پرداخت اقساط وام نگرانند چراکه



 
درآمد پایین آن ها کفاف چرخاندن زندگی متاهلی و پرداخت اقساط وام 100 میلیونی را نمی دهد. 

برخی دیگر اما نسبت به تهیه ضامن ابراز نگرانی کرده و گفته اند جوانی که ساکن روستا است چگونه می تواند ضامن شاغل دولتی به

 
بانک معرفی کند؟. 

عده اي دیگر در مقابل پیشنهاد کرده اند دولت به جاي اعطاي وام ازدواج باید هزینه اجناس اولیه زندگی را کاهش دهد چراکه با 100

 
میلیون تومان تنها می توان یک تلویزیون و یخچال خرید. 

بسیاري نیز معتقدند حتی اگر وام ازدواج چندین برابر هم افزایش یابد به دلیل عدم ثبات اقتصادي حاضر به ازدواج نیستند. از سوي
دیگر برخی نیز از اعطاي وام بلا عوض و یا هزینه کردن مبلغ وام ازدواج توسط دولت در جهت تولید اشتغال براي جوانان سخن گفته
و می گویند: جوانی که وام 100 میلیونی دریافت کند براي پرداخت اقساط آن نیازمند شغلی با درآمد متناسب است تا مجبور به کار

 
کردن در چند شیفت نباشد. 

به گزارش ایسنا، اگرچه با وام 100 میلیون تومانی ازدواج تنها می توان گوشه اي از زخم هاي زندگی نوپا را در شرایط کنونی التیام
بخشید اما افزایش آن بدون تهیه پیوستهاي لازم و مطالعه و تحقیقی جامع در خصوص اثربخشی آن می تواند نگران کننده باشد؛
افزایشی که می تواند مشکلاتی پنهان از دید نظیر کودك همسري، طلاق و بدنبال آن ازدواج هاي صوري، اجبار در ازدواج، خرید و

 
فروش وام ازدواج، اختصاص وام به فعالیت هایی به غیر از امر ازدواج و ... را به همراه داشته باشد. 

لذا وقت آن رسیده که مسئولان به جاي افزایش رقم وام ازدواج که تلاشی کم ثمر براي افزایش ازدواجها بوده، تدبیري بنیادین و ریشه
اي براي رفع مشکلات جوانان و افراد در سن ازدواج بیندیشند.



دلایل افزایش سرقت در سال هاي اخیر

منبع: شیعهشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/10/03

نتایج یک مطالعه نشان داد که میزان سرقت با متغیرهاي اقتصادي مثل درآمد سرانه، تورم، فقر و بیکاري جوانان مرتبط است
و شیوع اعتیاد و طلاق نیز با سرقت ارتباط دارد. همچنین مشخص شد که در بحث جرائم، تاثیر آموزش نسبت به بیکاري، پر

رنگ تر است.

 
 <

به گزارش «شیعه نیوز»، نتایج یک مطالعه نشان داد که میزان سرقت با متغیرهاي اقتصادي مثل درآمد سرانه، تورم، فقر و بیکاري
جوانان مرتبط است و شیوع اعتیاد و طلاق نیز با سرقت ارتباط دارد. همچنین مشخص شد که در بحث جرائم، تاثیر آموزش نسبت به

 
بیکاري، پر رنگ تر است. 

آمارهاي جرم در ایران نشان می دهد طی سالیان اخیر، جرائم روند صعودي داشته اند. جرائم خشن مانند قتل عمد، ضرب و جرح،
تهدید و مسموم کردن عمدي از سال 1370 تا 1394، روند صعودي داشته و از سال 1390 نیز شیب تندي به خود گرفته است.
بررسی آمار سرقت در سال هاي 1380 تا 1394 نیز نشان می دهد که سرقت در کشور از انتهاي دهه 80 روندي صعودي داشته

 
است. 

براي پیشگیري و مبارزه مناسب با وقوع جرم، همانند هر آسیب اجتماعی، نیاز به شناسایی عوامل ایجادکننده آسیب است. رویکردهاي
مختلفی براي تبیین علت هاي گسترش ارتکاب جرائم در جامعه وجود دارد. در بیشتر رویکردها به روشنی به تاثیر عوامل اقتصادي بر

 
ارتکاب جرائم تاکید شده است. 

با توجه به این موضوع «حسن درگاهی»؛ دانشیار گروه اقتصاد و «امین بیرانوند»؛ دانشجوي دکتري اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی

 
عوامل اقتصادي و اجتماعی موثر بر سرقت را در بازه زمانی 1386 تا 1394 مورد بررسی قرار دادند. 

این پژوهشگران با توجه به محدودیت هایی که در خصوص داده هاي جرم وجود دارد، جرم سرقت را به عنوان یکی از اشکال مهم
جرائم مالی انتخاب کردند. در این مطالعه متغیرهاي درآمد سرانه، نرخ بیکاري، نرخ بیکاري جوانان، نرخ تورم، شاخص فقر و ضریب
جینی به عنوان متغیرهاي اقتصادي و سطح تحصیلات مردان، شهرنشینی، نرخ اعتیاد و نرخ طلاق به عنوان عوامل توضیح دهنده

 
اجتماعی جرم سرقت در کشور انتخاب شدند. 

براي بررسی نقش سیاست هاي دولت در ارتکاب این جرم نیز، متغیر «نسبت مخارج دولت به تولید ناخالص داخلی» به الگوي بررسی،

 
اضافه شد. 

داده هاي مورد نیاز این پژوهش از منابع مرکز آمار، بانک مرکزي، سازمان برنامه و بودجه، طرح هزینه-درآمد خانوار، سازمان پژوهش

 
و ... به دست آمده است. 

نتایج این بررسی ها نشان داد که نرخ سرقت با متغیرهاي اقتصادي مثل درآمد سرانه رابطه منفی و معنادار و با تورم و فقر و بیکاري



جوانان رابطه مثبت و معنادار دارد. افزایش درآمد در فعالیت هاي قانونی، انگیزه اشتغال در فعالیت هاي غیر قانونی مثل سرقت را

 
کاهش می دهد. همچنین بیکاري که نشان دهنده نداشتن فرصت درآمد قانونی است، باعث جذاب شدن ارتکاب جرم مالی می شود. 

در این مطالعه مشخص شد استان هاي با درآمد سرانه بیشتر از میانگین درآمد سرانه کشور، فرصت هاي جذابی را براي ارتکاب سرقت
فراهم می کنند و در نتیجه افراد را به ارتکاب این جرم ترغیب می کند. افزایش تورم نیز منجر به کاهش دستمزدهاي واقعی نیروي
کار می شود و در نتیجه درآمد از مشاغل قانونی را کاهش می دهد. همچنین تورم باعث افزایش قیمت برخی کالا مثل فلزات گران بها

 
می شود و می تواند جذابیت درگیر شدن افراد در جرم سرقت را به میزان قابل توجهی افزایش دهد. 

از دیگر یافته هاي این پژوهش؛ رابطه مثبت و معنی دار نرخ شیوع اعتیاد با سرقت است. از آن جایی که فرصت مشارکت معتادان در

 
بازار مشاغل قانونی کم تر است و معتادان درآمد کافی ندارند، جرم سرقت براي آن ها جذاب تر از دیگر افراد است. 

همچنین در این مطالعه مشخص شد که نرخ طلاق نیز با سرقت ارتباط مثبت و معنی دار دارد. این رابطه بیشتر از جنبه اجتماعی

 
قابل تفسیر است. زیرا طلاق می تواند آثار اجتماعی و روانی شدیدي براي فرد داشته باشد. 

بررسی هاي این مطالعه نشان داد که هر اندازه مخارج سرانه حقیقی دولت در بخش بهبود امنیت و شرایط اجتماعی جامعه افزایش
یابد، انتظار می رود که سرقت کاهش یابد و هر چقدر هزینه هاي امنیتی و اجتماعی دولت در یک منطقه بیشتر باشد، فرصت ارتکاب

 
جرم کمتر می شود. 

همچنین مشخص شد که توسعه تحصیلات عالی در افراد از یک سو هزینه فرصت سرقت براي فرد را افزایش می دهد و از سوي دیگر

 
با اثرگذاري بر ترجیحات فرد، ارتکاب به سرقت را تا حدودي از دایره انتخاب هاي او خارج می کند. 

بر اساس نتایج این مطالعه؛ در شرایط رونق اقتصادي، فرصت هاي سودآور ارتکاب جرائم بیشتر است و سرقت در کشور رفتار مخالف

 
چرخه اي دارد. 

پژوهشگران این مطالعه بر اساس یافته هاي به دست آمده می گویند: «مهم ترین توصیه سیاستی پژوهش حاضر، تاکید به رویکرد
جامع نگر به پدیده جرم مالی است. این رویکرد داراي سه بعد اقتصادي، اجتماعی و پیشگیري است. گسترش هزینه هاي دولت در
مبارزه با جرم، بدون توجه به سیاست هاي اقتصادي در راستاي کاهش فقر، بیکاري و نابرابري درآمد، تاثیر معناداري ندارد. از سوي
دیگر نقش آموزش به همراه بهبود متغیرهاي اقتصادي در کاهش آسیب هاي اجتماعی، همچون طلاق و اعتیاد، منجر به کاهش جرم

 
می شود». 

نتایج این مطالعه پاییز سال جاري به صورت مقاله علمی پژوهشی با عنوان «عوامل موثر بر جرم مالی در ایران با تاکید بر ادوار تجاري
و آسیب هاي اجتماعی» در فصل نامه علمی مطالعات اقتصادي کاربردي ایران زیر نظر دانشگاه بوعلی سینا همدان منتشر شده است.



جهانگیري: دنبال تعامل با مجلس هستیم/ ایثارگري مردم اقتصاد کشور را حفظ

کرد

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/10/03

مهر نوشت: معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس
داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل مشکلات کشور اقدام کنند.

 مهر نوشت: معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت علاقمند

 
است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل مشکلات کشور اقدام کنند. 

جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با معاون اول رئیس جمهور شامگاه سه شنبه برگزار شد.اسحاق جهانگیري
در این جلسه با تأکید بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در کشور گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي
کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي از مشکلات عبور کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است که باید آن را پاس بداریم و

 
براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، اظهار داشت:
تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال فشارهاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور
همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به
بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با

 
جدیت بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و افزود:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آنها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان در
دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آنها نیز روحیه ایثارگري را

 
در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

وي با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد تصریح کرد: باید تلاش کنیم مسایل فرزندان شهدا
همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رئیس جمهور استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد و بالاتر

 
گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 



معاون اول رئیس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران دلسوز
کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

 
 

جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند گفت:
دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان

 
کرد: با تلفیق این دو مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

جهانگیري از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند قدردانی کرد و
گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روزهاي اخیر کاهش تعداد فوتی ها و مبتلایان

 
به کرونا بوده است که امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران

 
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند. 
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حقوق شهروندي یعنی تحمیل تورم و بیکاري به مردم؟!/ انحلال شوراي شهر

ساري؟/ دیپلماسی ایرانی: روحانی اصرار دارد سر مردم شیره بمالد

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/10/03

حقوق شهروندي یعنی تحمیل تورم و بیکاري به مردم؟!/ انحلال شوراي شهر ساري؟/ دیپلماسی ایرانی: روحانی اصرار دارد سر

 
مردم شیره بمالد هشت عضو شوراي شهر، شهردار و جمعی از مدیران شهرداري ساري به دلیل اتهامات مالی دستگیر شده اند. 

سرویس سیاست حلقه وصل- روزنامه ها در لابه لاي گزارش ها و
سرمقاله ها، قسمتی از صفحات خود را به اخبار روزهاي گذشته
یا اخبار ویژه اختصاص می دهند که حلقه وصل در ادامه به آنها

 
اشاره می کند. 

 
 

کیهان حقوق شهروندي یعنی تحمیل تورم و بیکاري به مردم؟! اظهارات برخی مقامات دولتی در دفاع از جمهوریت و حقوق
شهروندي، در تناقض با عملکرد آنهاست. روزنامه دولتی ایران، دیروز تیتر خود را به سخنان آقاي روحانی در همایش «حقوق اساسی و
شهروندي» اختصاص داد و تیتر زد «دفاع از جمهوریت». اما مرور متن سخنان آقاي روحانی، عموما از میل دولت براي نظارت گریزي

 
و نیز دامن زدن به مجادلات سیاسی و حاشیه پردازي حکایت می کند. 

ایران همچنین یادداشتی را از علی ربیعی سخنگوي دولت به عنوان «به دنبال حقوق شهروندي» منتشر کرده و مجددا به مباحث

 
سیاسی خاصی که دغدغه برخی سیاسی کاران است، پرداخته است. 



بازي با واژگانی مانند جمهوریت، حقوق شهروندي و قانون اساسی در حالی است که دولت به بسیاري از حقوق شهروندان و از جمله
اولویت دارترین آنها در بخش مسکن و اشتغال و رفاه و آموزش عمومی بی اعتنایی کرد، یا خلاف لوازم این حقوق عمل کرده، چنانکه
اکنون مسئله اشتغال و ازدواج و داشتن مسکن، تبدیل به دغدغه بسیاري از جوانان و دیگر شهروندان شده است. به عنوان مثال
روزنامه ایران در صفحات داخلی خود اذعان کرد «متوسط قیمت مسکن و زمین نسبت به سال گذشته، 100 درصد افزایش یافته

 
است.» دیپلماسی ایرانی: روحانی اصرار دارد سر مردم شیره بمالد 

سایت وابسته به معاون وزیر خارجه در دولت اصلاحات، احتمال بازگشت بدون پیش شرط بایدن به برجام را «توهم شیخ دیپلمات»!

 
(روحانی) ارزیابی کرد. 

دیپلماسی ایرانی از قول یک تحلیلگر به این سخنان روحانی پرداخت مبنی بر این که نشنیده بایدن براي بازگشت به برجام شرط
گذاشته باشد و ایران هم هیچ پیش شرطی را قبول نمی کند. تحلیلگر سایت (وابسته به صادق خرازي معاون وزیر خارجه در دولت
اصلاحات) گفته است: آنچه تناقض دارد سخنان آقاي روحانی است که گویی مواضع طرف هاي مقابل، به خصوص ایالات متحده
آمریکا و اروپایی ها را، نه می خواند و نه پیگیري می کند. آنچه که روحانی در قالب بازگشت بی قید و شرط آمریکا به برجام و لغو
تحریم ها بیان می کند به هیچ وجه در سخنان و مواضع دیپلماتیک طرف هاي اروپایی و مقامات دولت جو بایدن مشاهده نمی شود.
اتفاقاً در طرف مقابل، تروئیکاي اروپایی و ایالات متحده به صراحت از توسعه، بسط و گسترش این توافق سخن می گویند و به دنبال
مطرح کردن مسائل دیگري در مذاکرات احتمالی پیش رو با محوریت دو پرونده مهم دیگر یعنی توان موشکی و سیاست منطقه ایران
در کنار پرونده هسته اي به عنوان شرط لغو مؤثر تحریم ها هستند. لذا این مواضع آقاي روحانی که شما به آن اشاره می کنید نشان
از این دارد که رئیس جمهور یا از این سخنان طرف هاي برجامی بی اطلاع است و یا به عمد اعتنایی به آنها ندارد. البته این مسئله
تنها محدود به آقاي روحانی نیست، بلکه سایرین هم کمابیش دچار این نقیصه هستند. من نمی دانم این افراد چه اصراري دارند که
افکار عمومی در داخل را گمراه کنند و یا امیدوار به چیزهایی کنند که هیچ گونه پایه و اساسی ندارد که در نهایت به فریب مردم

 
منجر می شود. چون در حقیقت طرح این ادعاها نوعی شیره مالیدن سر مردم است. 

احمدزیدآبادي اضافه کرد: شاید حسن روحانی این آمادگی سیاسی را پیدا کرده که در خصوص سایر پرونده ها هم وارد گفت وگو و
مذاکره شود. اما اگر این آمادگی وجود ندارد بی شک اصرار و تأکید چند باره بر بازگشت بی قید و شرط آمریکا به برجام، لغو سریع
تحریم ها و عمل به تعهدات از سوي همه طرف هاي برجامی، مواضعی گمراه کننده است. شاید هم آقاي روحانی با این سخنان می

 
خواهد رقبایش را به سمت و سوي تمایلات خود هدایت کند. دولت چگونه پیشران اقتصادي را به چالش تبدیل کرد 

معاون اول رئیس جمهور گفت: بخش مسکن از بخش هاي پیشران اقتصادي کشور است و ظرفیت کشور در تولید مصالح و توان

 
مهندسی براي ساخت مسکن کم نظیر است. 

اسحاق جهانگیري در جلسه کارگروه رفع موانع جهش تولید با تاکید بر اهمیت بخش مسکن به عنوان یکی از بخش هاي پیشران
اقتصادي کشور اظهارکرد: تولید مسکن علاوه بر الزام قانونی و آثار مثبت اجتماعی، می تواند موجب جهش تولید و به حرکت درآمدن

 
ده ها رشته صنعتی و اشتغال زایی بسیار شود. 

معاون اول رئیس جمهوري با اشاره به برنامه دولت براي اجراي طرح اقدام ملی مسکن، ظرفیت هاي کشور در تولید مصالح مورد نیاز و
توان مهندسی براي ساخت مسکن را کم نظیر توصیف و بر ضرورت استفاده از منابع دستگاه ها براي تولید مسکن مورد نیاز مردم

 
تاکید کرد. 



جهانگیري، تامین منابع مالی مورد نیاز براي ساخت 400 تا 600 هزار واحد مسکونی در طرح اقدام ملی مسکن را موضوعی با اهمیت
ارزیابی کرد و گفت: خوشبختانه گام هاي خوبی در بخش تولید و تامین مسکن محرومین در کشور برداشته شده است و باید با تلاش

 
بیشتر به مطالبه سایر اقشار مردم براي برخورداري از مسکن مناسب پاسخ داده شود. 

وي با تاکید بر تشکیل ستادي متشکل از سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزي، وزارت راه و شهرسازي و وزارت اقتصاد و دارایی به
منظور رفع موانع تامین مالی طرح اقدام ملی مسکن، خواستار ارائه طرح هاي ابتکاري از سوي این ستاد به منظور ارائه تسهیلات به
متقاضیان مسکن شد. اظهارات قابل تامل آقاي جهانگیري درباره پیشران بودن بخش مسکن در حالی است که وزیر قبلی راه و
شهرسازي در دولت، به مدت 5 سال به این بخش دهن کجی کرد و با افتخار گفت، در دوره مدیریتش حتی یک مسکن هم نساخته

 
است. 

در حالی که به حرکت درآوردن چرخ تولید مسکن می توانست در تیراژ میلیونی فرصت شغلی درست کند، نقدینگی 6 برابر شده و
سرگردان را مهار نماید، نیاز میلیون ها خانواده را برطرف کند و تورم لجام گسیخته را به شکل محسوسی کاهش دهد، سوءمدیریت
دولتی در این حوزه موجب گرانی بیش از 600 درصدي مسکن و اجاره بها ظرف چند سال اخیر شده و فشارهاي اقتصادي گسترده را

 
بر مردم تحمیل کرده است. 

نکته قابل تامل این است که به موازات تمسخر مسکن مهر، چندین طرح مسکن با نام هاي مختلف مطرح شد اما هیچ کدام آنها ظرف
6-7 سال گذشته به سرانجام نرسید و در حد حرف باقی ماند. مرور تحولات بخش مسکن در 7 سال گذشته نشان می دهد که این
بخش می توانست به عنوان یک پیشران مهم حرکت چرخ اقتصادي، فشارهاي تحریمی دشمن را کم کند و به اقتصاد رونق ببخشد اما

 
در عمل، به یک تهدید و بحران تبدیل شد. FATF را نمی شناسند یا وعده هاي برجامی را سَمبل می کنند؟! 

روزنامه حامی دولت ادعا کرد رد کردن لوایح مربوط به FATF، چند قفله کردن تحریم هاست. روزنامه جمهوري اسلامی در سرمقاله
خود نوشت: «زمانی که تحریم ها برداشته شوند، اگر تکلیف ما با «اف اي تی اف» روشن نباشد، باز هم مشکل تبادلات بانکی در سطح
بین المللی پابرجا خواهد بود. بنابراین، ما نباید غل و زنجیري را که آمریکا یا تحریم ها بر دست و پایمان می گذارد، چند قفله کنیم.
رد کردن «اف اي تی اف» به منزله چند قفله کردن تحریم هاست و حتی اگر تحریم ها هم برداشته شوند، نپیوستن به «اف اي تی

 
اف» مانع تبادلات بانکی بین المللی خواهد بود. 

مخالفان «اف اي تی اف» براي پیشبرد نظر و هدف خود، به جعلیاتی متوسل شده اند که اصولا در مقررات مربوط به آن وجود ندارد.
پیوستن ما به «اف اي تی اف» نه تنها ما را نسبت به اقدامات قانونی مان در سطح بین المللی محدود نمی کند، بلکه شفافیت کارنامه
ما موجب می شود ما بتوانیم با استفاده از حضور در این پیمان بین المللی به افشاگري علیه اقدامات خلاف دیگران از پولشویی و
حمایت هاي آنها از تروریسم بپردازیم. کسانی باید از پیوستن به «اف اي تی اف» بترسند که مرتکب تخلفاتی از قبیل پولشویی و
حمایت از تروریسم می شوند و با استفاده از جابجایی هاي پولی، اهداف ضد انسانی خود را دنبال می کنند. ما که تمام فعالیت هایمان

 
بر مبناي قانون است، چرا باید از حضور در چنین پیمانی بیمناك باشیم؟ 

مخالفان پیوستن ایران به «اف اي تی اف» را عده اي، به این تهمت متهم می کنند که می خواهند دست دولت فعلی را ببندند تا
زمین بخورد. حتی اگر چنین نگاه بدبینانه اي درست باشد، حالا که ماه هاي پایان کار این دولت است، پیوستن به «اف اي تی اف»
مشکلی از آن حل نخواهد کرد و صرفا براي دولت آینده مفید و کارساز خواهد بود. بنابراین، وقت آن است که مخالفت ها پایان یابد و
این مانع از سر راه کشور برداشته شود. نگاه جناحی به موضوعاتی که به منافع ملی کشور مربوطند، نگاه غلطی است ولی حتی اگر

 
مخالفان با چنین نگاهی هم نسبت به «اف اي تی اف» نظر منفی دارند، اکنون زمان تجدیدنظر فرارسیده است.» 



تحلیل روزنامه مذکور در حالی است که چهار سال همکاري با FATF و دادن برخی اطلاعات، موجب لو رفتن مجاري دور زدن تحریم
ها و افزایش مضیقه هاي اقتصادي شد چنان که 400 صرافی با محدودیت ها و موانع جدید در فعالیت هاي خود مواجه شدند. از
سوي دیگر این دوره همکاري، به جاي کاهش تحریم ها، به افزایش آن منجر شد و جالب اینکه گردانندگان این نهاد اذعان کردند
حتی اگر ایران 39 تعهد انجام شده را به 41 تعهد برساند، باز هم هیچ تضمینی براي لغو تحریم ها نیست. در حقیقت مشکل اصلی نه
لیست سیاه FATF، بلکه تحریم هاي آمریکاست و این در حالی است که FATF هم با وجود همکاري گسترده ایران، ذره اي از

 
فشارها علیه ایران نکاست. 

از طرف دیگر، گویا نویسنده روزنامه جمهوري اسلامی خبر ندارد که پاریس به عنوان میزبان FATF مقر انواع گروه هاي تروریستی
ضد ایرانی است که در کنار تدارك جنایات سازمان یافته، اقدام به پولشویی می کنند اما مورد هیچ پیگردي قرار نمی گیرند. همچنین
برخی دولت هاي اروپایی و آمریکا و کانادا مجموعا بالغ بر 76 درصد پولشویی هاي عمده جهانی را میزبانی می کنند و ضمنا
گردانندگان اصلی FATF هم هستند. در چنین شرایطی، آیا نویسنده انتظار دارد این آلت دست بانیان تروریسم و پولشویی هاي
سازمان یافته، حقوق ایران را ادا کنند؟ یا یقین دارد که هیچ خیري از جانب FATF به ایران نمی رسد اما با این وجود، همین موضوع

 
را بهانه اي کرده تا پاسخگوي وعده هاي دروغین برجامی درباره لغو تحریم ها در ازاي واگذاري امتیازات هسته اي نباشد؟! 

 
 

 
ایران اروپا از ورود به موضوعات غیر برجامی انصراف داد 

خبر اول اینکه، نشریه فایننشال تایمز در گزارشی تحلیلی نوشت که طرف هاي اروپایی برجام از اصرار خود براي گسترش این توافق به
موضوعات سیاست هاي منطقه اي و برنامه موشکی ایران دست کشیده اند و اولویت کنونی شان احیاي توافق است. به گزارش ایسنا
این روزنامه انگلیسی با اشاره به بیانیه پایانی نشست مجازي وزراي خارجه 1+4 و ایران نوشت: قدرت هاي اروپایی از پیشنهاد جو
بایدن (رئیس جمهوري منتخب امریکا) درخصوص بازگشت ایالات متحده به توافق هسته اي با ایران به شکل فعلی، پشتیبانی کرده و
در حال حاضر از اصرار بحث برانگیز خود براي گسترش این توافق به موضوعات سیاست هاي منطقه اي و موشکی ایران دست کشیده

 
اند. 

 
تذکر به حناچی بابت پیگیري نکردن املاك نجومی 



خبر دیگر اینکه، محمود میرلوحی عضو شوراي شهر تهران در صحن دیروز شورا در تذکري به پیروزحناچی، شهردار تهران اظهار
داشت: شهردار تهران در پیگیري 3 پرونده تعلل کرده که یکی از این پرونده ها مربوط به املاك نجومی، دیگري پرونده رسا تجارت و
مورد سوم مسأله تلفیق بودجه 93 است. به گزارش خبرآنلاین، وي ادامه داد: پرونده املاك نجومی در دوره شوراي پنجم منع تعقیب
خورده و این پرونده قابل رسیدگی نیست و در مورد پرونده رسا تجارت نیز قرار شد شکایتی روي پرونده گذاشته شود اما از دي سال

 
گذشته نتیجه اي حاصل نشده است و پیگیري ها توسط حناچی صورت نگرفت. 

 
جزئیات بازداشت استاد دانشگاه شهید بهشتی 

دست آخر اینکه، رئیس دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینکه یکی از استادان دانشکده حقوق این دانشگاه در منزل خود بازداشت شده
و همچنان در بازداشت بسر می برد، گفت: ما انتظار داریم پرونده این استاد با رعایت مصالح دانشگاه و کشور روند قانونی خود را طی
کند. به گزارش ایسنا، سعدالله نصیري قیداري افزود: متأسفانه یکی از استادان دانشکده حقوق دانشگاه شهید بهشتی چندي قبل به
دلایلی در منزل خود بازداشت شد و بعد از بازداشت به همراه دو مأمور وارد دانشگاه شد و هنگام ورود به حراست دانشگاه اعلام کرد
که این دو مأمور میهمان و همراه او هستند، به همین جهت حراست دانشگاه اجازه ورود آنها به اتاق استاد را صادر کرد. وي در ادامه
تصریح کرد: من به عنوان رئیس دانشگاه شهید بهشتی، به همراه شخص وزیر علوم در این مدت اقداماتی را در حد مقدور انجام داده

 
ایم و امیدوار هستیم پرونده این استاد با رعایت مصالح دانشگاه و کشور طریق قانونی خود را طی کند. 

 
 

 
خراسان تذکر شدید درباره ادامه توزیع ماسک هاي غیراستاندارد 

یک نهاد مسئول در نامه اي خطاب به تعدادي از مدیران استانی و اجرایی، با ابراز گلایه و نگرانی راجع به تداوم شکایات واصله و
بازرسی هاي انجام شده توسط تعدادي از ناظران و کارشناسان، از مخاطبان خواسته است با توجه به مشاهده عرضه ماسک هاي
غیراستاندارد و بی کیفیت در برخی مراکز رسمی و مورد تایید، ضمن برخورد جدي با این تخلف که می تواند تهدیدي براي سلامت

 
جامعه در شرایط کنونی باشد، موارد مهمی چون کیفیت پارچه هاي مورد استفاده را مورد ارزیابی قرار دهند. 

 
مجوز ویژه دولت براي ساخت و ساز و توسعه مجلس 

بر اساس ابلاغیه روزهاي اخیر یک مسئول ارشد اجرایی خطاب به تعدادي از اعضاي اقتصادي کابینه، مقرر شده به استناد اصل 138
قانون اساسی یکی از شرکت هاي زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي مجاز باشد به منظور تامین مالی طرح مطالعه، تملک و توسعه



 
مجلس شوراي اسلامی و بدون انتشار فراخوان عمومی،راجع به انعقاد قرارداد تسهیلات مالی با بانک ملی ایران اقدام کند. 

 
آرمان ملی ناوهاي جنگی آمریکا در خلیج فارس 

نیروي دریایی آمریکا عصر دوشنبه با صدور اطلاعیه اي اعلام کرد: زیردریایی «یواس اس جورجیا» به همراه ناوهاي جنگی «یواس اس
پورت رویال» و «یواس اس فیلیپین sea » از تنگه هرمز عبور کرده و وارد خلیج فارس شده است. این اولین باري نیست که آمریکا با
تردد ناوهاي جنگی خود در منطقه خلیج فارس ناامنی و بی ثباتی براي منطقه به وجود می آورد. بارها ناوهاي جنگی ایالات متحده

 
آمریکا به بهانه هاي مختلف در آب هاي منطقه اي حضور داشته اند. 

 
خودکشی نوجوان 14 ساله در مشهد 

یک نوجوان 14 ساله در مشهد با پریدن از روي ساختمان یک مرکز تجاري خودکشی کرد. در ویدئوي منتشر شده تصویر فردي
مشاهده می شود که بعد از درآوردن کاپشن خود از بالاي یک برج به پایین می پرد و در فریم بعد شاهد جسد نقش بر زمین شده وي
در کف پیاده رو هستیم. در همین حال، اطلاعات کسب شده حاکی است این فرد نوجوان 14 ساله اي بوده است که پس از جدایی
پدر و مادرش از یکدیگر با مادربزرگش زندگی می کرده که به دلیل نامعلومی خود را از پشت بام یک مرکز تجاري پایین می اندازد و

 
خودکشی می کند. 

 
گزارشگر معروف کشتی کرونا گرفت 

هادي عامل، پیشکسوت و گزارشگر کشتی به ویروس کرونا مبتلا شده است. تست کروناي هادي عامل در حالی پس از فینال رقابت
هاي لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی مثبت شده است که به رغم تمهیدات فدراسیون براي رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی نظیر گرفتن
تست PCR و ضدعفونی کردن محل اسکان و برگزاري مسابقات، اما در جریان اهداي کاپ قهرمانی و جوایز تیم هاي برتر، موارد
بهداشتی و فاصله هاي اجتماعی رعایت نشده است. هادي عامل درباره وضعیت فعلی خودش اظهار داشت: فعلا در منزل هستم و با

 
شرایط قرنطینه دوران درمانی را پشت سر می گذارم. 

 
هک حساب ایمیل خزانه داري آمریکا 

رون وایدن، سناتور آمریکایی اعلام کرده است که حساب هاي ایمیل مورد استفاده مقامات ارشد وزارت خزانه داري آمریکا در معرض
حملات سایبري اخیر قرار گرفته است. این مقام دموکرات در کمیته مالی سنا آمریکا اعلام کرده که عمق نفوذ به وزارت خزانه داري
مشخص نیست. اعضاي کمیته مالی سنا در جریان جزئیات نفوذ به وزارت خزانه داري آمریکا، که بخشی از حمله سایبري به شرکت
سولارویندز بوده است، قرار گرفته اند. به گفته وایدن، هکرها به سامانه هاي بخش «دفاتر اداري» وزارت خزانه داري محل اقامت

 
مقامات عالیرتبه این وزارتخانه نفوذ کرده اند. 

 
حمله کیهان به صالحی 

روزنامه کیهان از سخنان اخیر علی اکبر صالحی درباره برجام و حرف هاي روز گذشته روحانی درباره نظارت مجلس به وزرا انتقاد
کرده است. این روزنامه با اشاره به اظهارات اخیر علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژي اتمی که گفته «اگر برجام نباشد و ما دوباره
به شوراي امنیت بازگردیم فاجعه می شود. آن وقت می خواهیم چه کار کنیم؟»، این سخنان را اظهار «عجز» و ارسال «پالس ضعف»

 
به دشمن ارزیابی کرده است. 



 
فاطمه خویشوند: توبه نامه نوشتم 

فاطمه خویشوند، دختر 19 ساله روزي از سحر تبر بودن لذت می برد اما حالا انگار سحر تبر بودن برایش جذاب نیست. زندان برایش
کابوس است، دلش نمی خواهد دیگر به آنجا برگردد! از او پرسیده شده است از فضاي مجازي چه می خواستی؟ که پاسخ داده: من
فقط معروفیت می خواستم و رسیدن به شباهت زیاد به کاراکتر عروس مردگان! درآمد هم داشتم اما واقعا زیاد نبود. امیدوارم رافت

 
اسلامی شامل حالم شود.توبه نامه اي هم تنظیم کرده ام که به دست رئیس قوه قضاییه می رسانم. 

 
محاکمه قاتل وحید مرادي براي بار سوم 

مردي که حکم قصاص او براي قتل وحید مرادي در زندان توسط دیوان عالی کشور نقض شده است، براي سومین بار محاکمه می
شود. این مرد جوان که سعید نام دارد دو بار در شعبه چهارم دادگاه کیفري استان تهران محاکمه و به اتهام قتل وحید مرادي شرور
معروف به قصاص محکوم شده است اما رأي صادره در دیوان عالی کشور نقض شده و براي بار سوم سعید باید پاي میز محاکمه برود.
وحید مرادي مقتول این پرونده که 43 ساله بوده و چندین سابقه کیفري داشته است به اتهام قتل دوستش در خانه وي واقع در

 
ولنجک دستگیر شده و به زندان افتاده بود اما در جریان یک درگیري جمعی در زندان کشته شده است. 

 
انحلال شوراي شهر ساري؟ 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري مازندران اظهار داشت: طبق درخواست فرماندار ساري مبنی بر انحلال شورا از استانداري این
درخواست در هیأت حل اختلاف استان بررسی و تأیید شده و طی نامه اي به وزارت کشور براي انحلال نهایی شوراي شهر ساري
ارسال شده است. مهدي رازجویان افزود: به محض تأیید در هیأت مرکزي حل اختلاف، انحلال شوراي شهر ساري اعلام شده و
استانداري قائم مقامی شوراي شهر ساري را عهده دار می شود. هشت عضو شوراي شهر، شهردار و جمعی از مدیران شهرداري ساري

 
به دلیل اتهامات مالی دستگیر شده اند. 

 
بازداشت 17 نفر به اتهام حیوان آزاري 

فرمانده انتظامی شهرستان مشگین شهر از دستگیري 17 نفر از عوامل و گردانندگان اصلی مسابقه مبارزه سگ ها خبر داد. سرهنگ
کیوان زرین کلاه گفت: از این تعداد چهار نفر با صدور قرار قانونی روانه زندان شده اند و تحقیقات از بقیه افراد دستگیر شده همچنان
ادامه دارد. علی رضایی، دادستان مشگین شهر هم گفت: در پی وصول خبر انتشار تصاویري از برگزاري مسابقه مبارزه حیوانات دست
آموز با حضور تعداد زیادي تماشاچی در یکی از روستاهاي مشگین شهر دستور پیگیري موضوع هم از لحاظ تهدید علیه بهداشت

 
عمومی و هم از لحاظ حیوان آزاري صادر شده است. 

 
واکنش به حمله ها علیه روحانی 

محمد سلامتی، فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: اگر بخواهیم به آنچه در دولت آقاي روحانی رخ داده است منصفانه نگاه کنیم،
باید بگوییم ایشان به طور کاملا بی رحمانه اي مورد حمله و هجمه قرار می گیرد. به هرحال دولت تدبیر و امید به مانند دولت هاي
دیگر جنبه هاي مثبت و منفی را توأمان داشته است. براي مثال، روحانی در این چند سال در عرصه سیاست خارجی خوب و مفید
عمل کرده است؛ از جمله می توان به برجام اشاره کرد که دولت توانست به خوبی با قدرت هاي اروپایی و کشورهاي مرتجع منطقه



مقابله کند. او که سابقه وزارت در زمان جنگ را دارد، در ادامه گفت: همچنین می توان به مدیریت دولت در شرایط کرونایی اشاره

 
کرد. 

 
حدادعادل شیخ ما نیست 

ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا می گوید: نه حدادعادل و نه هیچ کس دیگر در حال حاضر شیخ جریان اصولگرا نیست. در واقع
اصولگرایان دور هم نشسته اند و به صورت دموکراتیک تصمیم گیري می کنند. ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا تاکید دارد وجود
اختلاف در جریانی که فربه و بزرگ شده است امري طبیعی است اما فعلا دوقطبی شوراي وحدت و شوراي ائتلاف شکل نگرفته است.
او معتقد است «در جریان اصولگرا در حال حاضر، فردي یا جمعیتی که نقش شیخوخیت را ایفا کند وجود ندارد، نه حدادعادل نه هیچ

کس دیگر»



طراحی و تولید محصول تارا موجب افتخار ملی است

منبع: خبرخودروشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/10/03

به گزارش خبرخودرو، نماینده مردم علی آباد کتول در
مجلس شوراي اسلامی ، طراحی و تولید محصول تارا را
حاصل خودباوري صنعتگران کشور دانست و بر عرضه

 
محصولات جدید مطابق با فناوري هاي روز تاکید کرد. 

رحمت اله نوروزي در گفتگو با خبرنگار خبرخودرو گفت:
اگر خودروي مدرن و به روز وارد بازار شود، توجه مردم از
سمت خودروهاي وارداتی و تولید خارجی به سمت تولید

 
ملی و داخلی معطوف خواهد شد. 

وي افزود: طراحی محصول تارا توسط ایران خودرو، نشانه بلوغ و رشد صنعت خودرو در سالیان اخیر است. با این که صنعت خودروي
کشور عمري بیش از چهار دهه دارد، اما در سال هاي ابتدایی به دلیل شرایط جنگ و نامناسب بودن شرایط تولید، پیشرفت چندانی
در صنایع خودروسازي کشور نیز حاصل نشد. اما در سال هاي اخیر جهش هاي قابل توجهی در توسعه صنعت خودروي کشو رداشته

 
ایم. 

نوروزي با بیان این که هم اینک نیز در شرایط جنگ اقتصادي هستیم، گفت: با این حال خودروسازي کشور به سطحی از خودباوري و

 
بلوغ رسیده که می تواند بدون حضور خارجی ها اقدام به طراحی و توسعه محصولات کند. 

نایب رییس فراکسیون کارگري مجلس، ضمن تاکید بر ایجاد فرصت براي جوانان و نخبگان کشور گفت: باید فعالیت ها به این سمت

 
هدایت شود که در صنعت خودرو پیشگام باشیم. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی، با بیان این که در سال جهش تولید باید شاهد جهش در کیفیت محصولات خودروسازان باشیم،

 
تصریح کرد: مدیرعامل ایران خودرو و وزیر صنعت در این باره وعده داده اند که گام هاي موثري بردارند. 

 
وي تصریح کرد: خودروسازان باید با استفاده از تکنولوژي و فناوري روز دنیا، نیاز و خواست مردم را برآورده کنند. 

نوروزي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري درباره خودکفایی و عدم وابستگی به سایر کشورها گفت: ما با نگاه نه شرقی و نه

 
غربی انقلاب کرده ایم و باید آرمان هاي خود را دنبال کنیم. 



وي پیشرفت هاي حاصل شده در صنعت خودرو را نویدي براي بهبود شرایط دانست و گفت: تولید قطعه و خودروي باکیفیت سبب

 
استقبال بازار می شود. 

نماینده مجلس یازدهم با بیان این که مخالف واردات خودرو هستیم، وارد شدن هر خودرو را عامل ضربه خوردن به اشتغال و رونق
اقتصادي دانست و گفت: باید با حمایت از صنعت داخلی به دنبال اشتغال پایدار و مولد در کشور باشیم.



جهانگیري: مشکل اشتغال فرزندان شهدا حل شود

منبع: برترین هاشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/10/03

جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با معاون اول رییس جمهور شامگاه سه شنبه برگزار شد.

خبرگزاري ایسنا: اسحاق جهانگیري با تأکید بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در کشور گفت: با وجود همه گرفتاري ها،

 
مشکلات و فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي از مشکلات عبور کنیم. 

 
معاون اول رییس جمهور در دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس: 

(با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد): تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال
فشارهاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم
بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري

 
آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با جدیت بیشتر تلاش کنند. 

اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آنها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان در
دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آنها نیز روحیه ایثارگري را

 
در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

باید تلاش کنیم مسایل فرزندان شهدا همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهور استخدام 12 هزار نفر از

 
فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد و بالاتر گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 

دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل
مشکلات کشور اقدام کنند.



دلایل افزایش سرقت در سال هاي اخیر

منبع: برترین هاشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/10/03

نتایج یک مطالعه نشان داد که میزان سرقت با متغیرهاي اقتصادي مثل درآمد سرانه، تورم، فقر و بیکاري جوانان مرتبط است
و شیوع اعتیاد و طلاق نیز با سرقت ارتباط دارد. همچنین مشخص شد که در بحث جرائم، تاثیر آموزش نسبت به بیکاري، پر

رنگ تر است.

خبرگزاري ایسنا: نتایج یک مطالعه نشان داد که میزان سرقت با متغیرهاي اقتصادي مثل درآمد سرانه، تورم، فقر و بیکاري
جوانان مرتبط است و شیوع اعتیاد و طلاق نیز با سرقت ارتباط دارد. همچنین مشخص شد که در بحث جرائم، تاثیر آموزش نسبت به

 
بیکاري، پر رنگ تر است. 

آمارهاي جرم در ایران نشان می دهد طی سالیان اخیر، جرائم روند صعودي داشته اند. جرائم خشن مانند قتل عمد، ضرب و جرح،
تهدید و مسموم کردن عمدي از سال 1370 تا 1394، روند صعودي داشته و از سال 1390 نیز شیب تندي به خود گرفته است.
بررسی آمار سرقت در سال هاي 1380 تا 1394 نیز نشان می دهد که سرقت در کشور از انتهاي دهه 80 روندي صعودي داشته

 
است. 

براي پیشگیري و مبارزه مناسب با وقوع جرم، همانند هر آسیب اجتماعی، نیاز به شناسایی عوامل ایجادکننده آسیب است. رویکردهاي
مختلفی براي تبیین علت هاي گسترش ارتکاب جرائم در جامعه وجود دارد. در بیشتر رویکردها به روشنی به تاثیر عوامل اقتصادي بر

 
ارتکاب جرائم تاکید شده است. 

با توجه به این موضوع «حسن درگاهی»؛ دانشیار گروه اقتصاد و «امین بیرانوند»؛ دانشجوي دکتري اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی

 
عوامل اقتصادي و اجتماعی موثر بر سرقت را در بازه زمانی 1386 تا 1394 مورد بررسی قرار دادند. 

این پژوهشگران با توجه به محدودیت هایی که در خصوص داده هاي جرم وجود دارد، جرم سرقت را به عنوان یکی از اشکال مهم
جرائم مالی انتخاب کردند. در این مطالعه متغیرهاي درآمد سرانه، نرخ بیکاري، نرخ بیکاري جوانان، نرخ تورم، شاخص فقر و ضریب
جینی به عنوان متغیرهاي اقتصادي و سطح تحصیلات مردان، شهرنشینی، نرخ اعتیاد و نرخ طلاق به عنوان عوامل توضیح دهنده

 
اجتماعی جرم سرقت در کشور انتخاب شدند. 

براي بررسی نقش سیاست هاي دولت در ارتکاب این جرم نیز، متغیر «نسبت مخارج دولت به تولید ناخالص داخلی» به الگوي بررسی،

 
اضافه شد. 

داده هاي مورد نیاز این پژوهش از منابع مرکز آمار، بانک مرکزي، سازمان برنامه و بودجه، طرح هزینه-درآمد خانوار، سازمان پژوهش

 
و ... به دست آمده است. 

نتایج این بررسی ها نشان داد که نرخ سرقت با متغیرهاي اقتصادي مثل درآمد سرانه رابطه منفی و معنادار و با تورم و فقر و بیکاري



جوانان رابطه مثبت و معنادار دارد. افزایش درآمد در فعالیت هاي قانونی، انگیزه اشتغال در فعالیت هاي غیر قانونی مثل سرقت را

 
کاهش می دهد. همچنین بیکاري که نشان دهنده نداشتن فرصت درآمد قانونی است، باعث جذاب شدن ارتکاب جرم مالی می شود. 

در این مطالعه مشخص شد استان هاي با درآمد سرانه بیشتر از میانگین درآمد سرانه کشور، فرصت هاي جذابی را براي ارتکاب سرقت
فراهم می کنند و در نتیجه افراد را به ارتکاب این جرم ترغیب می کند. افزایش تورم نیز منجر به کاهش دستمزدهاي واقعی نیروي
کار می شود و در نتیجه درآمد از مشاغل قانونی را کاهش می دهد. همچنین تورم باعث افزایش قیمت برخی کالا مثل فلزات گران بها

 
می شود و می تواند جذابیت درگیر شدن افراد در جرم سرقت را به میزان قابل توجهی افزایش دهد. 

از دیگر یافته هاي این پژوهش؛ رابطه مثبت و معنی دار نرخ شیوع اعتیاد با سرقت است. از آن جایی که فرصت مشارکت معتادان در

 
بازار مشاغل قانونی کم تر است و معتادان درآمد کافی ندارند، جرم سرقت براي آن ها جذاب تر از دیگر افراد است. 

همچنین در این مطالعه مشخص شد که نرخ طلاق نیز با سرقت ارتباط مثبت و معنی دار دارد. این رابطه بیشتر از جنبه اجتماعی

 
قابل تفسیر است. زیرا طلاق می تواند آثار اجتماعی و روانی شدیدي براي فرد داشته باشد. 

بررسی هاي این مطالعه نشان داد که هر اندازه مخارج سرانه حقیقی دولت در بخش بهبود امنیت و شرایط اجتماعی جامعه افزایش
یابد، انتظار می رود که سرقت کاهش یابد و هر چقدر هزینه هاي امنیتی و اجتماعی دولت در یک منطقه بیشتر باشد، فرصت ارتکاب

 
جرم کمتر می شود. 

همچنین مشخص شد که توسعه تحصیلات عالی در افراد از یک سو هزینه فرصت سرقت براي فرد را افزایش می دهد و از سوي دیگر

 
با اثرگذاري بر ترجیحات فرد، ارتکاب به سرقت را تا حدودي از دایره انتخاب هاي او خارج می کند. 

بر اساس نتایج این مطالعه؛ در شرایط رونق اقتصادي، فرصت هاي سودآور ارتکاب جرائم بیشتر است و سرقت در کشور رفتار مخالف

 
چرخه اي دارد. 

پژوهشگران این مطالعه بر اساس یافته هاي به دست آمده می گویند: «مهم ترین توصیه سیاستی پژوهش حاضر، تاکید به رویکرد
جامع نگر به پدیده جرم مالی است. این رویکرد داراي سه بعد اقتصادي، اجتماعی و پیشگیري است. گسترش هزینه هاي دولت در
مبارزه با جرم، بدون توجه به سیاست هاي اقتصادي در راستاي کاهش فقر، بیکاري و نابرابري درآمد، تاثیر معناداري ندارد. از سوي
دیگر نقش آموزش به همراه بهبود متغیرهاي اقتصادي در کاهش آسیب هاي اجتماعی، همچون طلاق و اعتیاد، منجر به کاهش جرم

 
می شود». 

نتایج این مطالعه پاییز سال جاري به صورت مقاله علمی پژوهشی با عنوان «عوامل موثر بر جرم مالی در ایران با تاکید بر ادوار تجاري
و آسیب هاي اجتماعی» در فصل نامه علمی مطالعات اقتصادي کاربردي ایران زیر نظر دانشگاه بوعلی سینا همدان منتشر شده است.



آفتاب یزد نوشت: فقر دلیل افزایش نرخ ترك تحصیل دانش آموزان دوره

متوسطه

منبع: شفقناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/10/03

شفقنا &– روزنامه آفتاب یزد درمطلبی با عنوان« فقر دلیل افزایش نرخ ترك تحصیل دانش آموزان دوره متوسطه» این گونه
آورده استک مرکز آمار ایران با هدف رصد وضعیت اجتماعی و فرهنگی کشور از فصل بهار سال 1399 اقدام به تهیه و انتشار

نشریه "گزارش وضعیت اجتماعی و فرهنگی ایران" نموده است. این نشریه حاوي آخرین ...

شفقنا &– روزنامه آفتاب یزد درمطلبی با عنوان« فقر دلیل افزایش نرخ ترك تحصیل دانش آموزان دوره متوسطه» این گونه آورده

 
استک 

مرکز آمار ایران با هدف رصد وضعیت اجتماعی و فرهنگی کشور از فصل بهار سال 1399 اقدام به تهیه و انتشار نشریه "گزارش
وضعیت اجتماعی و فرهنگی ایران" نموده است. این نشریه حاوي آخرین اطلاعات فصلی و سالانه شاخص هاي جمعیت، آموزش،
سلامت، اشتغال و بیکاري، آسیب هاي اجتماعی، زنان و خانواده، فرهنگ، رسانه و فضاي مجازي و رفاه و تامین اجتماعی با تکیه بر
اطلاعات فصلی است. براساس آمارهاي موجود در این گزارش نرخ ترك تحصیل دانش آموزان در دوره متوسطه اول طی چند سال
اخیر در کشور افزایش یافته است. به این دلیل که تحصیلات در پیشرفت جوامع اهمیت چشمگیري دارد ما در این گزارش سعی

 
کردیم دلایل افزایش ترك تحصیل دانش آموزان را بررسی کنیم. 

 
نرخ ترك تحصیل 

طبق تعریف، ترك تحصیل کرده، دانش آموزي است که حین تحصیل، بعد ازقبولی یا مردودي، به هردلیلی نظام آموزشی را ترك
کرده باشد. نرخ ترك تحصیل در دوره ابتدایی در سال تحصیلی 94-93، عدد 1.23 درصد بوده که در سال تحصیلی 98-97 به 0.9
درصد رسیده و رقم کاهشی را نشان می دهد. این نرخ در متوسطه اول نیز 2.78 درصد بوده که در سال تحصیلی 98-97 به 4.4
درصد رسیده و روند افزایشی را نشان می دهد. همچنین نکته جالب توجه دیگر این است که نرخ ترك تحصیل دانش آموزان پسر در
متوسطه اول در سال تحصیلی94-93، عدد 2.64 درصد بوده است که در سال تحصیلی 98-97 به 4.98 درصد رسیده است و نرخ
ترك تحصیل دانش آموزان دختر در این مقطع در سال تحصیلی 94-93، عدد 2.94 درصد بوده است که در سال تحصیلی 98-97 به
3.81 درصد رسیده که نشان دهنده افزایش نرخ ترك تحصیل در هر دو جنس است با این تفاوت که نرخ ترك تحصیل دختران در
سال آخر نسبت به دو سال قبل تر روند نزولی داشته در حالیکه در مورد پسران همیشه روند افزایشی داشته است. در متوسطه دوم

 
نیز نرخ ترك تحصیل از 6.06 درصد به 2.70 درصد رسیده و روند کاهشی دارد. 

 
روند افزایشی هزینه هاي تحصیل 

محمدرضا نیک نژاد کارشناس آموزشی در این خصوص به آفتاب یزد گفت: « تقریبا در دو دهه گذشته این میزان از فشار اقتصادي که
بر روي جامعه ایران است وجود نداشته است. متاسفانه در سال هاي اخیر تحریم ها، فشارهاي بین المللی و ناکارآمدي بخش هاي
مختلف اجرایی و غیر اجرایی باعث بالا رفتن فشار اقتصادي شده است. زمانی که فشار اقتصادي زیاد می شود تمرکز خانواده ها متوجه
نیازهاي اولیه می شود، درواقع تمرکز بر نیازهاي فیزیولوژیکی همان چیزي که در کف هرم مازلو هم دیده می شود. افراد تنها براي
زنده ماندن تلاش می کنند و قادر هستند تنها نیازهاي اولیه خود را برآورده کنند. آموزش در سطح نیازهاي ثانویه انسان ها قرار می
گیرد. امروزه پیامد فشارهاي اقتصادي در مدارس هم به راحتی قابل مشاهده است. بسیاري از خانواده ها قادر نیستند مانند سال هاي
گذشته براي تحصیل فرزندان خود هزینه کنند. اما الان حتی اگر مدرسه درخواست هزینه اي کند والدین اقدام به تعویض مدرسه



فرزندان خود می کنند یا نسبت به هزینه هاي مدارس اعتراض دارند. این بحث براي خانواده هاي متوسط تهرانی است اما این قضیه
براي مناطق نابرخوردار متفاوت است. افراد قدرت انتخاب ندارند مثلا یک مدرسه در روستا قرار دارد و همه براي تحصیل باید به آن
جا بروند در این صورت اگر افراد قادر به پرداخت هزینه ها باشند ادامه تحصیل می دهند و در غیر اینصورت از تحصل باز می مانند. به

 
نظر من فشارهاي اقتصادي در این زمینه حرف اول را می زند. » 

 
تحصیل کرده هاي بیکار 

وي در ادامه افزود: « در بسیاري از مناطق پسر نیروي مولد حساب می شود و این نیروي درآمدي باید به دنبال کار باشد. از طرف
دیگر دخترها در بعضی از بخش هاي جامعه باید زودتر ازدواج کنند تا هزینه آن ها از دوش خانواده برداشته شود. تا دولت اول آقاي
روحانی بر روي خانواه ها خیلی فشار اقتصادي وجود نداشت اما در دوره دوم این فشار اقتصادي بالا تاثیر بسزایی در ترك تحصیل
دانش آموزان داشته است. البته عوامل دیگري هم براي ترك تحصیل وجود دارد، بیکاري در سطح تحصیل کرده هاي دانشگاهی در
ترك تحصیل دانش آموزان بسیار تاثیر دارد به عبارتی خانواده ها و به خصوص دانش آموزان با مشاهده تحصیل کرده هاي بیکار از

 
ادامه تحصیل منصرف می شوند و 

ترك تحصیل می کنند. امروزه در هر خانواده اي نیروي تحصیل کرده بیکار وجود دارد و این ضربه بسیار بزرگی است. این افزایش

 
ترك تحصیل مستقیم به وضعیت اقتصادي بر می گردد. 

 
زیرا آموزش دیگر براي خانواده ها اولویت قابل دسترس نیست. » 

 
نبود امکانات آموزشی کافی 

درادامه نرگس ملک زاده کارشناس آموزشی به آفتاب یزد گفت: « آموزش مجازي خود عاملی براي ترك تحصیل می تواند باشد. زیرا
تعدادي از دانش آموزان به وسایل مورد نیاز آموزش آنلاین دسترسی ندارند. همچنین عدم اطلاع خانواده از برنامه هاي آموزشی
تلویزیون، سی دي هاي آموزشی و همچنین درسنامه ها باعث می شود دانش آموزان بی بضاعت از تحصیل خود باز بمانند. پیگیري
هاي زیادي براي بازگشت دانش آموزان به تحصیل انجام شده است. یعنی از مدارس خواسته شده است دانش آموزانی که ترك
تحصیل کرده اند و علت ترك تحصیل آن ها مشخص شوند. اما ما نمی دانیم علت واقعی است یا نه و همچنین آیا اقدامی براي
بازگشت این دانش آموزان انجام شده است؟ به نظر من نداشتن امکانات آموزش یکی از مهم ترین علت ها است. چون بعد از مجازي
شدن آموزش برخی از بچه ها خود را عقب تر از آموزش مدرسه می دانند و تمایلی به ادامه تحصیل ندارند. در برخی از فرم هاي
دانش آموزان ترك تحصیلی به مواردي از جمله بی سرپرستی، بدسرپرستی و نداشتن شرایط اشاره شده است. اما زمانی که از دانش

 
آموزان سوال می کنیم به ما می گویند نه مشکلی نیست فعلا تمایلی به ادامه تحصیل نداریم. » 

آموزش طی سالیان اخیر به طور واضحی محل کسب و کار عده زیادي شده و در حال تبدیل شدن به یک کالاي لوکس است. امروزه
به خوبی می توان با مقایسه شکل آموزش و هزینه هایی که خانواده ها براي تحصیل فرزندانشان در مدارس غیردولتی و دولتی می
کنند به تفاوت عمیق بین آن ها پی برد. برخی پدر و مادرها میلیون ها تومان می پردازند تا فرزندشان در محیطی با امکانات بیشتر،
معلمان دلسوزتر و کلاس هاي خلوت تر درس بخوانند و برخی دیگر حتی توان خرید کتب درسی را هم ندارند. متاسفانه در سال هاي
اخیر دولت نه توان این را داشته است که اکثریت مردم را از آموزش با کیفیت و کم هزینه بهره مند کند نه در ایجاد اشتغال کافی
براي فارغ التحصیلان موفق بوده است. همه چیز به عهده خود خانواده ها گذاشته شده است، از تلاش براي ثبت نام فرزندانشان در
مدارس خوش آوازه تر گرفته تا فراهم آوردن امکانات مناسب آموزشی. اما همه این ها مستلزم هزینه هاي گزافی است که تنها قشر
مرفه از آن بهره مند خواهند شد. عده اي هم در این بین از این ضعف دولت در اجراي وظیفه اش از طریق راه اندازي مدارس و

 
دانشگاه هاي غیردولتی و دریافت مبالغ چشمگیر، بهره برده اند و کار را براي پدر و مادرهاي کم درآمد سخت تر کرده اند. 

 
انتهاي پیام 
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مدیر شعب پست بانک چهارمحال و بختیاري منصوب شد

منبع: ایسناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/10/03

در حکمی از سوي مدیرعامل پست بانک ایران، مدیر شعب پست بانک چهارمحال و بختیاري منصوب شد.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی پست بانک چهارمحال و
بختیاري، در حکمی از سوي مدیرعامل پست بانک ایران ،علیرضا شجاعی

 
به عنوان مدیر شعب پست بانک چهارمحال و بختیاري منصوب شد. 

 
در این حکم آمده است: 

نظر به تعهد، تجارب و شایستگی هاي جنابعالی، بدینوسیله به سمت مدیر
شعب استان چهارمحال و بختیاري منصوب می شوید، امید است با اتکال

به خداوند متعال و رعایت اخلاق اسلامی و حرفه اي و با برنامه ریزي و استفاده از ظرفیت، توان و قابلیت هاي مجموعه همکاران آن

 
مدیریت و تعامل سازنده با واحدها در تحقق اهداف بانک موفق باشید. 

گفتنی است؛ علیرضا شجاعی پیش از این به عنوان مدیرکل آموزش و پژوهش استانداري چهارمحال و بختیاري، معاون توسعه و برنامه
ریزي سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان، مسئول هماهنگی پروژه هاي اقتصاد مقاومتی و مسئول پیگیري پروژه هاي مهم

 
چهارمحال و بختیاري فعالیت داشته است. 

همچنین وي در تهیه و تدوین اسناد توسعه اي چهارمحال و بختیاري مانند سند آمایش سرزمینی و سند اقتصادي و اشتغال زایی

 
روستایی فعالیت کرده و دو سال به عنوان مدیر برتر علمی پژوهشی کشور انتخاب شده است. 

 
پیش از این حیدر پور رهنما به عنوان مدیر شعب پست بانک چهارمحال و بختیاري فعالیت می کرد. 

انتهاي پیام



درآمد میلیاردي و اشتغال دانشجویان در شرکت هاي فناور امیرکبیر

منبع: بازار کارشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیر توسعه نوآوري و فناوري دانشگاه صنعتی امیرکبیر گفت: در سال 98 مجموع فروش شرکت هاي زیرمجموعه این
دانشگاه حدود 112 میلیارد تومان بود و 850 نفر هم در این مراکز مشغول به فعالیت هستند.

مدیر توسعه نوآوري و فناوري دانشگاه صنعتی امیرکبیر گفت: در سال 98 مجموع فروش شرکت هاي زیرمجموعه این دانشگاه

 
حدود 112 میلیارد تومان بود و 850 نفر هم در این مراکز مشغول به فعالیت هستند. 

علی نیک بخت روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار گروه دانشگاه و آموزش ایرنا اظهار داشت: مرکز توسعه دانشگاه از سه بخش
نوآوري و کارآفرینی، رشد و هدایت شرکت هاي دانش بنیان تشکیل شده و ضمن ترویج فرهنگ کارآفرینی در سطح دانشگاه تلاش

 
می کند تا با شناسایی نخبگان و یافتن ایده هاي ناب مقدمات لازم براي تبدیل آن ها به شرکت دانش بنیان موفق را فراهم کند. 

وي افزود: ماموریت مدیریت توسعه نوآوري و فناوري دانشگاه حمایت و پشتیبانی در راستاي تبدیل ایده هاي نوآورانه و دستاوردهاي

 
علمی به فناوري ها و محصولات مورد نیاز کشور و جامعه و همچنین شکل دهی شرکت هاي دانش بنیان است. 

نیک بخت اظهار داشت: در حال حاضر مدیریت توسعه نوآوري و فناوري از نظر استانداردهاي مراکز فناوري کشور به میزانی از بلوغ و
فعالیت رسیده که می تواند با ماهیت پارك علم و فناوري فعالیت کند. بر این اساس به دنبال جذب مجوز از وزارت علوم هستیم تا

 
بتوانیم خدمات بیشتري به شرکت هاي مستقر در دانشگاه ارائه کنیم. 

وي با اشاره به فضاي فیزیکی پارك علم و فناوري دانشگاه امیرکبیر اظهار داشت: پارك در قالب برج هاي مختلفی تعریف شده است،
برج فناوري ابن سینا به شماره یک با بیش از 8 هزار متر مربع زیربنا محل استقرار نزدیک به یکصد شرکت زیرمجموعه است. برج

 
فناوري شماره 2 نیز تا بهمن سال جاري در تقاطع کوچه بالاور و خیابان ولیعصر افتتاح می شود. 

نیک بخت افزود: برج فناوري شماره 3 در خیابان بزرگمهر واقع شده و برج فناوري شماره 4 نیز در تقاطع خیابان بزرگمهر و در

 
مجاورت سفارت فلسطین خریداري شده که تا شهریور ماه سال آینده آماده بهره برداري می شود. 

 
فعالیت 288 شرکت فناور در امیرکبیر 

وي با بیان اینکه در دانشگاه صنعتی امیرکبیر سه نوع هسته و شرکت نوآور و فناور وجود دارد و از تمامی این شرکت ها حمایت می
شود، گفت: دسته اول، هسته هایی هستند که داراي ایده نوآورانه و تیم خوب براي ورود به بازار هستند که این شرکت ها بیشتر در

 
مراکز نوآوري دانشکده ها مستقر هستند. 

 
نیک بخت اظهار داشت: دسته دوم شرکت هایی مستقر در مراکز رشد هستند که داراي محصول اولیه با سطح تکنولوژي بالا هستند. 

مدیر توسعه نوآوري و فناوري دانشگاه صنعتی امیرکبیر اظهار داشت: دسته سوم شرکت هاي دانش بنیان هستند که محصولات آنها

 
به مرحله تجاري سازي رسیده است و به خوبی وارد بازار شده اند. 



 
راه اندازي 4 مرکز فعال نوآوري در دانشکده ها 

وي اظهار داشت: دانشگاه امیرکبیر اولین دانشگاهی است که در دانشکده هاي خود مراکز نوآوري راه اندازي کرده و تاکنون 4 مرکز

 
فعال در دانشکده ها فعالیت می کند و سه مرکز نیز در آینده تاسیس می شود. 

مدیر توسعه نوآوري و فناوري دانشگاه امیرکبیر ادامه داد: برنامه ریزي شده واحد تجاري سازي را در مدیریت توسعه نوآوري و فناوري
دانشگاه صنعتی امیرکبیر راه اندازي کنیم تا از این طریق بتوانیم به تجاري سازي ایده و محصولات شرکت ها کمک کنیم و همچنین

 
زمینه تجاري سازي یافته هاي پژوهشی دانشگاه را نیز فراهم کنیم. 

وي با بیان اینکه شرکت هاي فناور و دانش بنیان مستقر در دانشگاه شرکت هاي موفق و سرآمد در حوزه تخصصی خود هستند،
تاکید کرد: شرکت هاي فعال این دانشگاه در حوزه هاي انرژي و محیط زیست، مهندسی پزشکی و سلامت، فناوري اطلاعات و

 
ارتباطات و سایر زمینه هاي تخصصی فعال هستند. 

 
عملکرد موثر دانش بنیان هاي امیرکبیر در کرونا 

نیک بخت تصریح کرد: عملکرد اکثر شرکت هاي نوآور در حوزه تخصصی خود بسیار مطلوب ارزیابی می شود. به طوري که در سال
98 با وجود شیوع بیماري کرونا در اواخر سال مجموع فروش شرکت هاي تابعه در حدود 112 میلیارد تومان بوده و همچنین حدود

 
850 نفر در این شرکت ها مشغول به کار هستند. 

وي افزود: به عنوان مثال شرکت هایی در دانشگاه امیرکبیر فعال هستند که مراقبت هاي پزشکی و ویزیت هاي آنلاین را برعهده دارند
که طبق ارزیابی انجام شده این شرکت ها حدود 2.5 تا 3 میلیون سفر شهري را در بازه زمانی ابتداي اسفند 98 تا پایان اردیبهشت
99 کاهش داده اند. همچین پلتفرم هاي سرویس دهی در حوزه مشاوره آنلاین حقوقی و روانشناسی نیز جزو این دسه از خدمات

 
هستند. 

نیک بخت با بیان اینکه با وجود شیوع کووید-19، در مجموعه فعالیت مراکز نوآوري و شتابدهی دانشگاه رشد داشته است، اظهار
داشت: به گونه اي تعداد تیم هاي مستقر در این مراکز نسبت به پایان سال 1398 به میزان 48 درصد و تعداد اعضاي فعال در این

 
تیم ها به میزان 20 درصد رشد داشته است. 

 
افزایش 40 درصدي اشتغال شرکت هاي دانش بنیان 

وي در ادامه افزود: مقایسه آمارهاي موجود در سال 98 و شش ماهه نخست امسال نشان می دهد که در این مدت میزان اشتغال در

 
شرکت هاي دانش بنیان، واحدهاي فناور و تیم هاي مستقر در مراکز نوآوري دانشگاه به میزان 40 درصد افزایش داشته است. 

مدیر توسعه نوآوري و فناوري دانشگاه صنعتی امیرکبیر افزود: شرکت هاي فناور و دانش بنیان دانشگاه که در زمینه انرژي و محیط
زیست فعالیت می کنند سرمایه گذار خارجی دارند که نشان می دهد این شرکت ها در حوزه تحقیقات و توسعه به خوبی درحال

برنامه ریزي و فعالیت هستند.



صندوق کارآفرینی خراسان شمالی بیش از 911 میلیارد ریال وام داد

منبع: بازار کارشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/10/03

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان شمالی گفت: این صندوق در 9 ماه امسال 911 میلیارد و 780 ریال تسهیلات براي
اجراي هزار و 45 طرح اشتغالزاي استان پرداخت کرده است.

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان شمالی گفت: این صندوق در 9 ماه امسال 911 میلیارد و 780 ریال تسهیلات براي

 
اجراي هزار و 45 طرح اشتغالزاي استان پرداخت کرده است. 

منوچهر نبی زاده روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: تسهیلات اعطایی در سال جاري به متقاضیان اشتغال

 
نسبت به هدفگذاري صورت گرفته، در این مقطع 114 درصد تحقق یافته است. 

وي گفت: 35 درصد از تسهیلات پرداخت شده در بخش خدمات، 28 درصد در حوزه صنعت، 26 درصد در بخش کشاورزي و 11

 
درصد در سایر بخش ها بوده است. 

وي افزود: از مجموع طرح هاي اشتغالزاي استان شهرستان بجنورد با 230 طرح و 212 میلیارد و 930 میلیون ریال تسهیلات،
بیشترین سهم را داشته است و پس از آن شیروان با 191 طرح و 202 میلیارد و 170 میلیون ریال تسهیلات و اسفراین با 164 طرح

 
اشتغالزا و 165 میلیارد و 90 میلیون ریال تسهیلات در رده هاي بعدي قرار داشته اند. 

نبی زاده اظهار داشت: از این تسهیلات شهرستان مانه و سملقان 27 طرح و 109 میلیارد و 900 میلیون ریال، فاروج 181 طرح و 92
میلیارد و 390 میلیون ریال، جاجرم 100 طرح و 49 میلیارد و 640 میلیون ریال، راز و جرگلان 32 طرح و 38 میلیارد و 750

 
میلیون ریال و گرمه نیز 20 طرح و 40 میلیارد و 910 میلیون ریال بهره برده اند. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان شمالی گفت: از ابتداي فعالیت دولت تدبیر و امید تاکنون این صندوق 2 هزار و 228 میلیارد و
900 میلیون ریال تسهیلات در اختیار 14 هزار و 718 نفر قرار داده است که از این میزان پنج هزار و 187 طرح اشتغالزا بوده است و

 
مابقی نیز مربوط به وام ازدواج، ضروري، سپرده و سایر تسهیلات بوده است. 

نبی زاده گفت: این میزان تسهیلات در زمینه هاي کشاورزي با هزار و 485 طرح، صنعت 2 هزار و 841 طرح، خدمات چهار هزار و

 
232 طرح بوده است و 6 هزار و 154 وام ضروري نیز پرداخت شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان شمالی به نظارت مستمر و برخط بر نحوه اجراي طرح هاي زیر پوشش این صندوق اشاره کرد و
گفت: تمامی طرح ها در نقشه جغرافیاي استان زیر پوشش است و تصاویر تک تک طرح ها با توجه به پیشرفت فیزیکی زیر نظر و

 
رصد کارشناسان صندوق است تا از انحراف احتمالی طرح ها ممانعت شود. 

نبی زاده بر اجراي طرح هاي کوچک و خرد تاکید و اظهار داشت: با اجراي کسب و کارهاي کوچک می توان اشتغال بیشتري ایجاد

 
کرد که در این استان نیز در این زمینه پتانسیل و ظرفیت بالایی دارد. 

وي با بیان اینکه طرح هاي انجام شده توسط بانوان استان بسیار موفقیت آمیز بوده است افزود: 36 درصد تسهیلات داده شده در



 
استان به بانوان اختصاص یافته، 63 درصد در اختیار مردان قرار گرفته و 6 درصد نیز به شرکت هاي حقوقی پرداخت شده است. 

خراسان شمالی 863 هزار نفر جمعیت دارد که 44 درصد روستایی هستند و بیشترین اشتغال استان مربوط به حوزه کشاورزي است.



اخبار کوتاه

منبع: روزنامه صبح نوشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/10/03

 
اخبار کوتاه 

 
فرجام جشنواره «صحرا» در هاله اي از ابهام 

هیأت مدیره جشنواره بین المللی صحراي دوز در کشور تونس با صدور اطلاعیه اي از تأخیر در برگزاري پنجاه و سومین دوره این
جشنواره که معمولاً در نیمه دوم دسامبر هر سال برگزار می شود، به زمان نامعلوم خبر داد. این تصمیم در جلسه اي اتخاذ شد که
عصر جمعه در خانه فرهنگ، «محمد المرزوقی» رییس هیأت مدیره جشنواره با حضور نمایندگانی از سازمان هاي منطقه اي، محلی،
امنیتی و تمامی سازمان هاي منطقه اي دست اندرکار در اجراي این رویداد فرهنگی زمستانی به علاوه تعدادي از فعالان جامعه مدنی
برگزار شد. «عبدالمجید بوخریص» مدیر این دوره از جشنواره هم گفته است: این تصمیم بعد از مشورت و تبادل نظر به علاوه ارزیابی

 
وضعیت ویروس کرونا در تونس به طور کلی و در این منطقه به صورت خاص اتخاذ شده است. 

 
«مرغ مهاجر»در کتابفروشی ها 

گزیده اي از زندگی «جعفر طیار» به عنوان الگوي عملی یاري ولی خدا در عصر انتظار ویژه نوجوانان زیر چاپ رفت. آماده سازي
جامعه براي یاري امام عصر؟عج؟ در عصر غیبت یکی از موضوعات حیاتی است و معرفی شخصیت یاران صدیق اهل بیت؟ع؟ به عنوان
الگوهاي عملی به طیف هاي مختلف سنی و سطوح مختلف علمی یکی از راهکارهاي مطلوب براي ترویج فرهنگ انتظار است.
انتشارات جمکران در سالروز شهادت جعفر طیار کتابی با عنوان «پرنده مهاجر» ویژه نوجوانان به زیر چاپ برده که در آن روایاتی از
زندگی درس آموز این یار ولی خدا را به رشته تحریر در آمده است. کتاب «پرنده مهاجر» یکی از مجموعه 14 جلدي دوستان پیامبر ؟

 
ص؟ و علی ؟ع؟است که به قلم «مجید ملامحمدي» و تصویرگري «اسماعیل چشرخ» به بازار کتاب عرضه خواهد شد. 

 
انتشار گزیده شعرهاي «م. مؤیّد» 

گزیده اشعارم. مؤیّد به انتخاب فاطمه سالاروند در 96 صفحه براي نوجوانان بالاي 15 سال به چاپ رسیده است. در مقدمه این کتاب
آمده است: مجموعه کتاب هاي «شعر ما» بیش و پیش از آنکه حاصل طراحی و برنامه ریزي دست اندرکاران تولید کتاب هاي ویژه
«نوجوانان» باشد، حاصل «رفتارِ» نوجوان اهل شعر و کتاب جوان امروز ایرانی است با شعر.کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان با
بهره گیري از تجربیات و پیشینه گران بهاي خود در صدد برآمده است تا در این عرصه براي نوجوانان صاحب ذوق و داراي استعداد
شاعري و نیز نوجوانان علاقه مند به شعر امروز و چه بسا طیف گسترده تري از دوستداران شعر، امکان برخورداري از این آثار را فراهم
آورد. کتاب گزیده شعر «م. موید» دربردارنده 72 قطعه شعر کوتاه و بلند همچون «ناگهان»، «داستانِ درختِ توت»، «آیا در شبی
روشن»، «به تنهایی این ها رشک می برم»، «چرا سه بار»، «تو را شناخته ام»، «می دانم مادرم نیست»، «دستاري ارغوانی»، «هم

 
همانی تو و هم همینی» و... است. 

 
عکاسان براي شرکت در جشنواره «ایران بان نو» دعوت شدند 

نخستین جشنواره تخصصی بانوان کارآفرین با عنوان «ایران بان نو» از عکاسان براي شرکت در این جشنواره دعوت به حضور کرد.
نخستین جشنواره فرهنگی بانوان کارآفرین با عنوان «ایران بان نو» با هدف تقویت نظام خانواده و حمایت از کارآفرینی بانوان ایران
زمین برگزار می شود و در این جشنواره بخش ویژه اي به عکاسان اختصاص داده شده است. عکاسان، براي شرکت در جشنواره کافی
است بهترین عکس هاي مرتبط با «بانوان کارآفرین» یا «کارآفرینی بانوان» را تا هفته اول بهمن ماه ارسال و شانس خود را براي



برگزیده شدن در این جشنواره امتحان کنند. در معرفی این جشنواره آمده است: «اصلاً نگران آماتور بودن عکس ها یا کیفیت پایین
دوربین هاي تان نباشید چون در جشنواره «ایران بان نو» آماتورهاي خوش ذوق به اندازه حرفه اي ها مجال حضور دارند.» از
برگزیدگان این رویداد انتهاي بهمن ماه تقدیر به عمل خواهد آمد. علاقه مندان می توانند براي ارسال آثار یا کسب اطلاعات بیشتر

 
 iranbaneno.ir درباره جوایز به

مراجعه کنند.



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هرمزگان: فعالیت هاي علمی باید در راستاي

کارآفرینی باشد

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/10/03

 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هرمزگان: فعالیت هاي علمی باید در راستاي کارآفرینی باشد 

دریانیوز: رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هرمزگان عنوان کرد: فعالیت هاي علمی باید پژوهش محور و در راستاي کارآفرینی باشد و

 
توانمندسازي و پشتیبانی از بلوغ حرفه اي پژوهشگران در کارآفرینی باید در اولویت کار مدیران قرارگیرد. 

پروفسور احسان کامرانی رییس دانشگاه آزاداسلامی هرمزگان در مراسم تجلیل از پژوهشگران برتر دانشگاه آزاد اسلامی استان
هرمزگان و واحد بندرعباس با تأکید بر اینکه پژوهش باید در تمام مراحل علمی نهادینه شود و این مهم با توجه به بیانیه گام دوم
انقلاب اسلامی و مبتنی بر درك عمیق از هفت توصیه علمی مقام معظم رهبري باشد، اظهار کرد: توجه به این ارکان، رسالت استادان

 
پژوهنده است که روحیه خلاق و پژوهشگري را در دانشجویان شکوفا می کند. 

وي افزود: رشد و توسعه در حوزه پژوهشی باید طوري باشد که تمام مسائل لاینحل سازمان ها و ادارات براي حل مشکلات زیربنایی

 
به دانشگاه ارجاع شود. 

این پژوهشگر برتر کشور با تبیین نقش اخلاق در پژوهش هاي علوم انسانی و هنر بر لزوم مطالعات اسلام پژوهی تاریخی تأکید کرد و

 
به تشریح نقش پژوهش در تجاري سازي و فناوري زیربنایی براي رونق اقتصاد مقاومتی پرداخت. 

کامرانی تأکید کرد: پژوهش نباید فقط در یک روز یا هفته خلاصه شود؛ بلکه طعم شیرین پژوهش باید تمام روزهاي سال در کام

 
دانشگاهیان با حلاوتی خاص، جاري و ساري و در حل مسائل راهگشا باشد. 

وي عنوان کرد: فعالیت هاي علمی باید پژوهش محور و کارآفرین باشد، نیروي بدون تخصص در صنعت جاي ندارد و باید
توانمندسازي و پشتیبانی از بلوغ حرفه اي پژوهشگران در اولویت نخست کار مدیران قرارگیرد و مبناي توسعه واحدها و مراکز

 
دانشگاهی بر اساس پژوهش در امکانات و قابلیت هاي آنان باشد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان هرمزگان گفت : رویکرد و چشم انداز مسئولان باید به شکلی باشد که به مقوله پژوهش به عنوان
نخستین و مهم ترین قدم براي رسیدن به قله موفقیت بنگرند و به تشویق و ترغیب کارکنان و علم آموزان به تحول آفرینی بر پایه

 
پژوهش و فناور نوین بپردازند. 

دبیر هیئت امناي دانشگاه آزاد اسلامی استان هرمزگان، تربیت نیروي کارآفرین، متخصص و اندیشمند را از وظایف اصلی دانشگاه ها

 
خواند که به عنوان حلقه مفقوده امروز در جامعه در بخش صنعت و مد خودنمایی می کند. 

کامرانی از همه دانشگاهیان خواست تا با حرکت بر محور پژوهش، دست به امور خلاقانه و کارآفرین محور بزنند و از نوآوري و ریسک

 
پذیري هراسی به دل راه ندهند. 



مدیرکل پژوهشی دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرعباس نیز در ابتداي این جلسه با یادآوري فعالیت هاي پژوهشی انجام شده در استان
و این واحد دانشگاهی، پژوهش را موتور محرکه حرکت هاي علمی قلمداد کرد و گفت: باید همه برنامه هاي علمی بر محور پژوهش

 
استوار شود؛ زیرا امروز تولید ثروت بر پایه علم و فناوري بدون پژوهش، یا وجود ندارد یا محکوم به شکست است. 

حجت االله سالاري با تشریح برنامه هاي هفته پژوهش به صورت مجازي مطرح کرد: امسال در اثر شیوع کرونا تمام برنامه هاي این
هفته به صورت غیر حضوري و مجازي برگزار شده و امید می رود برگزاري این برنامه ها ، مشوقی براي جوانان دانشگاهی براي روي

 
آوردن به حوزه پژوهش باشد. 

به گزارش فارس ، در این مراسم از پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرعباس و استان هرمزگان تقدیر شد.



تخلیه و بارگیري کالا در منطقه آزاد انزلی 72 درصد افزایش یافت

منبع: تسنیمشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/10/03

گروه استان ها- سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه از ابتداي سال 132 فروند کشتی در منطقه آزاد انزلی تخلیه
و بارگیري کالا کرده است گفت: این مقدار در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 72 درصد رشد دارد.

گروه استان ها- سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی با بیان
اینکه از ابتداي سال 132 فروند کشتی در منطقه آزاد
انزلی تخلیه و بارگیري کالا کرده است گفت: این مقدار در
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 72 درصد رشد دارد. -

 
اخبار استانها - 

مهدي کاظمیان در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در رشت،
اظهار داشت: در ماه هاي اخیر که مراودات و فعالیت هاي
تجاري تحت تأثیر همه گیري کرونا بوده سازمان منطقه
آزاد انزلی تداوم و گسترش مبادلات تجاري و فعال نگه

 
داشتن فضاي کسب و کار بر بستر مزایا و معافیت هاي قانونی منطقه را در دستور کار قرار داده است. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: در این میان می توان به استمرار فعالیت هاي بندري در 2 بندر کاسپین و انزلی اشاره کرد
که ظرف ماه هاي اخیر با تداوم فعالیت هاي بندري و تخلیه و بارگیري کالا، نقش قابل توجهی در تأمین کالاهاي اساسی و مواد اولیه

 
واحدهاي تولیدي-صنعتی کشور ایفا کردند. 

کاظمیان تصریح کرد: از ابتداي فروردین تا 22 آذرماه امسال تعداد 132 فروند کشتی در این مجتمع بندري منطقه آزاد انزلی اقدام به
تخلیه و بارگیري کالا کرده که این رقم در مقایسه با تعداد 79 فروند کشتی در مدت مشابه سال گذشته بیانگر رشد 72 درصدي در

 
فعالیت هاي بندري بزرگترین بندر ایران در دریاي خزر است. 

 
استاندار گیلان: اجراي پروژه راه آهن آستارا - آستارا تسریع می شود 

 
رئیس پلیس امنیت اقتصادي گیلان: توزیع کالا از مبدأ تا بازار رصد می شود 

 
روستاهاي گیلان ظرفیت ویژه اي در حوزه اشتغال خرد و خانگی دارند 

وي افزود: تهیه بسته هاي حمایتی و تشویقی همچون تغییر محصولات تولیدي واحدهاي تولیدي منطقه به ملزومات بهداشتی جهت
مقابله با کرونا، تولید ماسک و لباس پزشکی از سوي تولیدکنندگان منطقه، اعمال معافیت عوارض ورود تجهیزات پزشکی به منطقه از

 
جمله حمایت هاي این سازمان در زمان شیوع کرونا بود. 

کاظمیان گفت: از دیگر فعالیت هاي انجام شده در این زمینه می توان به بخشودگی اجاره بهاي 2 ماهه اسفند و فروردین و معوق
سازي مطالبات سازمان از فعالین اقتصادي، برخورداري کارگران بیکار شده منطقه آزاد انزلی از بیمه بیکاري، ارائه تسهیلات حمایتی



 
به واحدهاي تولیدي آسیب دیده از کرونا اشاره کرد. 

وي عنوان داشت: اخیراً به منظور هماهنگی و هم افزایی بیشتر واحدهاي سازمانی و نهادهاي همکارساز، افزایش همکاري با نهادهاي
دانشگاهی و پژوهشی کشور همچون دانشگاه شهید بهشتی، دانشگاه گیلان و دانشگاه آزاد اسلامی در راستاي ایجاد دانش شهر در

 
منطقه آزاد انزلی تفاهم نامه هاي همکاري منعقد شده است. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: در راستاي این اقدامات می توان به انعقاد تفاهم نامه با سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور و صندوق کارآفرینی امید به منظور توانمندسازي جوامع محلی منطقه آزاد انزلی با توسعه کسب و کارهاي خانگی و کوچک، و

 
تفاهم نامه همکاري با شرکت مادر تخصصی خدمات کشاورزي اشاره کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در نیمه نخست امسال مجموع طرح هاي سرمایه گذاري جذب و محقق شده در این منطقه از رقم 12 میلیارد و
488 میلیون ریال فراتر رفت و در مقایسه با 8 میلیارد 59 میلیون ریالی که در 6 ماهه نخست سال گذشته تحقق یافته بود، بیانگر

 
افزایش 55 درصدي است. 

کاظمیان افزود: از ابتداي فروردین تا پایان شهریورماه امسال ارزش طرح هاي سرمایه گذاري خارجی جذب و محقق شده در این
منطقه به 41.5 میلیون دلار رسید که در برابر 36.4 میلیون دلاري که در مدت مشابه سال گذشته جذب شده بود نشان دهنده

 
افزایش 14 درصدي است. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت:در 12ماهه سال 98 مجموع طرح هاي سرمایه گذاري جذب شده 61 میلیون دلار بود؛
امیدواریم که مسیر رشد طی شده تا پایان سال، زمینه افزایش حدود 25 درصدي در این شاخص مهم جذب سرمایه گذاري که در

 
دوران تحریم حاصل شده را محقق سازد. 

وي عنوان داشت: سازمان منطقه آزاد انزلی طی این مدت در حوزه بررسی راهکارهاي کاهش برخی مشکلات در مسیر تسهیل و
توسعه فعالیت هاي اقتصادي، با تشکیل کارگروه ها و جلسات تخصصی متعدد اقدامات خوبی را در این مسیر انجام داد که از جمله

 
این اقدامات می توان به تشکیل کارگروه بانکی و توسعه خدمات مالی اشاره کرد. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: تشکیل کارگروه تسهیل و رفع موانع سرمایه گذاري خارجی، کارگروه توسعه روابط بین
الملل و اوراسیا، کارگروه تخصصی بررسی توسعه خدمات بندري و ارائه خدمات تجاري در بنادر کاسپین و انزلی نیز از جمله این

اقدامات است.



ارقام نجومی که از کیسه استان مرکزي می رود!

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/10/03

فصل اقتصاد - در محاسبات اقتصادي کوچکترین اعداد هم ارزش هاي بزرگ ایجاد می کنند، در فرایندهاي توسعه اي بسیار
تاثیر می گذارند و کسی به خاطر کوچک بودن، از آنها نمی گذرد، حال فکر کنید اگر این اعداد آنقدر بزرگ شوند که حتی

برخی نتوانند صفرهایشان را بشمارند و اتفاقا به دلایلی بسیار عجیب و غریب از دست ...

فصل اقتصاد - در محاسبات اقتصادي کوچکترین اعداد هم
ارزش هاي بزرگ ایجاد می کنند، در فرایندهاي توسعه اي
بسیار تاثیر می گذارند و کسی به خاطر کوچک بودن، از
آنها نمی گذرد، حال فکر کنید اگر این اعداد آنقدر بزرگ
شوند که حتی برخی نتوانند صفرهایشان را بشمارند و
اتفاقا به دلایلی بسیار عجیب و غریب از دست بروند،
تکلیف چیست؟ این اتفاقی است که متاسفانه سال هاست

 
در استان صنعتی مرکزي در حال رخ دادن است. 

کارت بازرگانی یک ابزار مهم ضروري براي تجارت هاي فرامرزي است، شما اگر بخواهید دخل و خرج تان را به عرصه دلار و یورو و
دیگر ارزهاي خارجی وارد کنید و محصول تان سر از آن طرف آب ها در بیاورد و محصولات آن طرف آبی را وارد کنید به یکی از این
کارت ها نیاز دارید و البته که استفاده شما از این کارت ها نه تنها خودتان که استان و کشورتان را بواسطه گردش مالی که ایجاد می
کند، ارزي که وارد کشور می کند و ... منتفع می کند، و مشکل در استان مرکزي و شاید دیگر استان ها زمانی آغاز می شود که این

 
کارت ها به جاي اینکه در محل استقرار صنایع صادر شوند در تهران صادر می شوند. 

موضوع کارت هاي بازرگانی شرکت هاي کوچک و بزرگ اراك و استان مرکزي اخیرا به موضوعی داغ در اقتصاد استان مرکزي بدل

 
شده است به طوري که اتاق بازرگانی اخذ آن از تهران را اجحاف در حق استان می داند. 

کارت بازرگانی در واقع مجوزي است که دارنده آن، اعم از شخص حقیقی و حقوقی، می تواند اقدام به تجارت در عرصه واردات و

 
صادرات از جمله ثبت سفارش و ترخیص کالا تا واردات از مناطق آزاد، حق العمل کاري در گمرك و صادرات کالاهاي مجاز کند. 

طبق قوانین کمرگی موجود در کشور، ورود و صدور کالا براي کلیه تجار آزاد نیست و بازرگانانی می توانند مبادرت به ورود و صدور
کالا کنند که کارت بازرگانی باشند و در واقع به واسطه این کارت می توانند اموري چون واردات از مناطق آزاد، صادرات کالاهاي مجاز
بازرگانی، صدور ویزاي تجاري، صدور گواهی مبدا، عضویت در اتاق بازرگانی، ارتباط با تجار خارجی، مبادله اطلاعات تجاري در سطح

 
جهان، شرکت در نمایشگاه هاي ملی و بین المللی داخلی و خارجی، ثبت سفارش و ترخیص کالا را به انجام برسانند. 

استان مرکزي بواسطه استقرار صنایع کوچک و بزرگ در بین چهار قطب صنعتی کشور جاي گرفته است، صنایعی که هر کدام
میلیاردها دلار ارزش داشته و میلیون ها دلار در سال واردات و صادرات انجام می دهند و قطعا الزام اولیه براي این واردات و صادرات
برخورداري از کارت بازرگانی است، اما اغلب آنها کارت بازرگانی خود را از تهران دریافت می کنند که این امر مورد نقد اتاق بازرگانی

 
قرار دارد. 

ناصر بیگی رییس اتاق بازرگانی اراك بیستم آذرماه در چهل و نهمین جلسه شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان



مرکزي بیان کرد: 194 شرکت در استان وجود دارد که کارت هاي بازرگانی خود را از تهران دریافت می کنند که البته بخشی از آنها
غیرفعال یا کوچک هستند، اما در این بین 67 شرکت بزرگ همچون پتروشیمی شازند، رنگ روناس، بوتان، سرامیک سینا، آلومرول،
نورد آلومینیوم، آبسال، شرکت معدنی املاح ایران، واگن پارس، شیشه کاوه فلوت و ... خودنمایی می کنند در حالی که کارت بازرگانی

 
باید در محل ثبت و صدور پروانه شرکت اخذ شود. 

 
لزوم پرداخت سه در هزار سود به اتاق هاي بازرگانی 

بیگی در تشریح این مسئله به ایسنا، گفت: اتاق هاي بازرگانی بودجه اي از دولت ندارند و در واقع خودکفا هستند و درآمد بودجه از
طریق این کارت هاي بازرگانی تامین می شود. به این شکل که اتاق ها سه در هزار سود شرکت هاي عضو را دریافت کرده و بودجه

 
خود را تامین می کنند. 

وي با بیان اینکه گردش مالی شرکت ها ثبت می شود و باید رقم مشخصی را سالانه به اتاق بازرگانی پرداخت کنند، افزود: تا امروز
اتاق بازرگانی برآوردي از رقم از دست رفته خود بابت پرداخت نشدن این میزان سهم مشخص را ندارد، اما شرکت هاي بسیار بزرگی
در استان مرکزي مستقر هستند و کارت بازرگانی خود را از تهران دریافت کرده اند و از این حیث اتاق بازرگانی ارقام چشمگیري را

 
تاکنون از دست داده است. 

 
استان مرکزي ارقامی نجومی را از دست داده است 

بیگی تصریح کرد: به عنوان مثال در گذشته کارت بازرگانی پالایشگاه شازند نیز از استان مرکزي دریافت نشده بود، ولی با رایزنی و
پیگیري انجام شده انتقال کارت بازرگانی به استان مرکزي انجام گرفت و این انتقال باعث شد که در یک سال 18 میلیارد تومان در
قالب سهم سه در هزار این شرکت به اتاق پرداخت شد و همین عدد نشانگر ارقام نجومی درآمدي این شرکت ها در استان مرکزي

 
است. 

وي با بیان اینکه به غیر از عدم تمایل این شرکت ها براي انتقال کارت بازرگانی، هیچ مانع دیگري در مسیر انتقال وجود ندارد، تصریح
کرد: اگر شرکت ها تمایل داشته باشند می توانند براي انتقال کارت از تهران به استان مرکزي فشار بیاورند و مسلما با وجود این

 
تمایل، اتاق تهران یا اتاق ایران نمی تواند مقاومتی داشته باشد. 

 
ضرورت حل مسئله در سطح ملی/باید قانون اجرا شود 

رییس اتاق بازرگانی اراك گفت: این شرکت ها براي منطقه آلایندگی دارند و در حال استفاده از امکانات این استان هستند، اما کارت
شان از تهران اخذ شده و این روند اصلا عادلانه نیست، اتاق بازرگانی ده ها بار براي این انتقال با شرکت ها مذاکره و رایزنی داشته
است، اما مسئله این است که اتاق ابزاري در اختیار ندارد، ابزار اصلی ما قانون است و مسلما باید طبق قانون این انتقال انجام گیرد و
باید محل صدور کارت بازرگانی هر شرکت در محل استقرارش باشد، اگر کارخانه در اراك مستقر است باید کارت بازرگانی اش هم در

 
اراك صادر شود در حالی که امروز عکس موضوع را شاهدیم و تمام حق و حقوق استان به جاي دیگري پرداخت می شود. 

 
بیگی خواستار حل این مسئله در سطح ملی شد. 

 
منابع استان در اختیار شرکت، اما پول در جاي دیگري است 

دبیر شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان مرکزي نیز در این خصوص به ایسنا گفت: دولت با هزینه هاي عمومی مردم
و از محل خزانه تسهیلات و امکاناتی را در کشور به وجود می آورد، بخشی از این هزینه ها در حوزه عمرانی و توسعه زیرساخت ها
صرف می شود، همچنین وام هاي با بهره کم به جهت رونق اقتصادي براي تولید پرداخت می شود و این شرکت ها و بنگاه هاي
اقتصادي نیز در مقابل برخورداري از این مزایا اقدام به تولید، ایجاد اشتغال و گردش اقتصادي، صادرات، انتقال تکنولوژي و ایجاد

 
زمینه جذب سرمایه گذاري خارجی می کنند. 

حمیدرضا مهدي نیا تاکید کرد: این شرکت هاي بزرگ مستقر در استان از همه تسهیلات و امکانات استان منتفع هستند و پشتیبانی
مسئولان استان را در اختیار دارند، اما وجوهی که باید به اتاق بازرگانی اراك بپردازند را به اتاق ایران می پردازند و کارت بازرگانی

 
خود را از تهران دریافت می کنند. 

 
اتاق ایران، مانع احتمالی انتقال 

وي افزود: عدم دریافت کارت بازرگانی شرکت هاي مستقر در استان از اتاق بازرگانی اراك، ایراداتی همچون عدم توزیع عادلانه ثروت



در استان، نارضایتی عمومی ناشی از ایجاد آلایندگی ها، عدم وجود گردش مالی این بنگاه ها در مبدأ فعالیت، عدم انجام فعالیت هاي

 
بازرگانی و امورات تجاري در محل استقرار واحدها و عدم وصول مالیات این بنگاه ها در استان را به همراه دارد. 

مهدي نیا در خصوص موانع پیش رو براي این انتقال گفت: شاید یکی از این موانع اتاق بازرگانی ایران باشد چراکه از طریق این
شرکت ها درآمد هنگفتی را کسب می کند و ممکن است براي انتقال پرونده یک شرکت ممانعت ایجاد کند، اما مسلما اگر شرکت

 
تمایل به انتقال داشته باشد، قطعا می توان این ممانعت ها را پشت سر گذاشت. 

در حال حاضر 67 شرکت فعال و بزرگ کارت بازرگانی خود را از تهران دریافت می کنند که مسلما با انتقال این کارت ها و پرونده
شرکت ها به استان، ارقام کلان و نجومی که در واقع سهم استان از این شرکت هاست به استان بازمی گردد و قطعا این انتقال تاثیر

 
بسیار مثبتی در اقتصاد استان خواهد داشت. 

بی گمان چهره اي که اکنون از استان صنعتی مرکزي مشاهده می کنیم چهره اي نیست که یک استان صنعتی با درآمدهاي هنگفت

 
صنعتی باید داشته باشد. 

استفاده صنایع بزرگ از خدمات و اعتبار این استان و انجام گردش مالی آنها در پایتخت قطعا درست، عادلانه و به صلاح نیست و اگر

 
صدور کارت بازرگانی در اراك می تواند به رفع این مشکل کمک کند نباید در خصوص اجرایی شدن آن لحظه اي درنگ کرد. 

انتهاي پیام



خبر خوش براي کارگران | فسخ قرارداد ناشی از قصور کارگر، مانع دریافت

بیمه بیکاري نیست

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/10/03

هیات عمومی دیوان عدالت اداري با ابطال ماده 58 بخشنامه شماره 20 امور فنی بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی،
کارگرانی که به دلیل فسخ قرارداد ناشی از قصور اخراج می شوند را مشمول بیمه بیکاري دانست.

به گزارش شهرآرانیوز، در ماده 58 بخشنامه شماره 20 امور فنی بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی به شماره
12506؍95؍1000 مورخ 27 بهمن سال 95 آمده است: «بیمه شدگانی که وفق ماده 27 قانون کار و حسب آراي صادره از مراجع
حل اختلاف به دلیل قصور در انجام وظیفه محوله و یا نقض آیین نامه هاي انضباطی کارگاه، قرارداد کار آن ها از سوي کارفرما فسخ

 
می گردد. مستحق دریافت بیمه بیکاري نخواهد بود.» 

با صدور این بخشنامه، یکی از کارگران با ارائه دادخواستی به هیات عمومی دیوان عدالت اداري، مقرره صادره از سوي سازمان تامین

 
اجتماعی را مغایر قانون دانست و خواستار ابطال آن شد. 

در بخشی از شکایت شاکی آمده است: در وهله نخست بخشنامه معترض عنه، خارج از حیطه اختیارات سازمان تامین اجتماعی است،
زیرا تعیین مصادیق بیمه بیکاري یا مستثنیات آن از شئون قانونگذار بوده و سازمان مذکور نمی تواند به صرف یک بخشنامه آن ها را

 
تعیین کند. 

در این شکایت آمده است: ماده 58 بخشنامه مذکور، قصور از انجام وظایف که موجب اخراج شود را از شمول بیمه بیکاري خارج کرده
و به عبارت دیگر ترك کار و اخراج را منطبق بر هم دانسته است در صورتی که دخالت اراده، میل شخصی و عمد کارگر در اخراج
نقشی ندارد، زیرا کارگر در عدم رعایت انضباط و مقررات اداري، قصد و هدف اخراج و بیکاري خود را نداشته است. مضافاً نکته حائز
اهمیت این است که سازمان موصوف در صفحه 470 کتاب قانون تامین اجتماعی در نظم حقوقی کنونی که به همت دفتر قوانین و
مقررات معاونت حقوقی سازمـان مـذکور و توسط آقاي عمران نعیمی تهیه و تنظیم شده چنین نوشته است: «اخراج کارگر، در صورتی

 
که کارفرما، کارگر را اخراج کند بیکاري غیر ارادي است و کارگر در صورت احراز سایر شرایط مشمول قانون بیمه بیکاري می گردد.» 

هیات عمومی دیوان عدالت اداري پس از دریافت دفاعیات سازمان تأمین اجتماعی، جلسه تشکیل و پس از بحث و بررسی با اکثریت

 
آراء مبادرت به صدور رأي کرد. 

در رأي هیأت عمومی دیوان عدالت اداري آمده است: «به موجب ماده 2 قانون بیمه بیکاري مصوب سال 1369 «بیکار از نظر این
قانون بیمه شده اي است که بدون میل و اراده بیکار شده و آماده کار باشد.» نظر به اینکه فسخ قرارداد کار از سوي کارفرما به دلیل
قصور کارگر در انجام وظایف محوله یا نقض آیین نامه هاي انضباطی کارگاه بدون دخالت میل و اراده کارگر بیمه شده صورت می
گیرد و بر مبناي رأي وحدت رویه شماره 155 مورخ 14 مرداد سال 1380 هیأت عمومی دیوان عدالت اداري نیز صرفاً محکومیت
کیفري مشمولین قانون کار و عدم اشتغال آنان به خدمت به واسطه تعقیب در مراجع قضایی و یا تحمل مجازات قطعی از مصادیق
ترك خدمت محسوب می شود، بنابراین حکم مقرر در ماده 58 بخشنامه شماره 20 امور فنی بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی که
فسخ قرارداد کار را از سوي کارفرما به دلیل قصور کارگر در انجام وظیفه محوله و یا نقض آیین نامه هاي انضباطی کارگاه موجب عدم



استحقاق بیمه شده نسبت به دریافت بیمه بیکاري اعلام کرده، با حکم مقرر در ماده 2 قانون بیمه بیکاري مغایرت دارد و مستند به

 
بند 1 ماده 12 و مواد 13 و 88 قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداري مصوب 1392 از تاریخ تصویب ابطال می شود. 

منبع: ایرنا



خداحافظی بهرامن از خانه معدن ایران

منبع: ایراسینشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/10/03

محمدرضا بهرامن رییس هیات مدیره خانه معدن ایران از سمت خود استعفا داد.

محمدرضا بهرامن رییس هیات مدیره خانه معدن ایران از

 
سمت خود استعفا داد. 

به گزارش ایراسین، محمدرضا رضا بهرامن با ارسال نامه اي
به هیات امنا و هیات مدیره خانه معدن ایران از سمت خود

 
استعفا داد. 

متن نامه خداحافظی رییس خانه معدن ایران به شرح ذیل

 
است: 

 
به نام خداوند بخشنده و مهربان ریاست محترم هیأت امنا و اعضاي محترم هیأت مدیره 

 
با سلام و احترام 

ضمن سپاس و قدردانی از پشتیبانی و حمایت هاي بی دریغ شما دوستان، همکاران و همراهان و سایر دلسوزان گرامی براي
هموارسازي مسیر توسعه بخش معدن ایران عزیزمان، باستحضار می رساند؛ خانه معدن ایران ماحصل هویت بی نظیر و دستاورد بی
مانند زحمات و تلاش هاي متداوم و پیاپی شما یاران و همنوردان با اخلاق بوده است که رهاوردي چنین غرورانگیز و قابل ستایش با
هدف تبدیل نمودن صنف پرتلاش معدنکاران به صنفی منسجم و قابل احترام براي تمامی فعالین این عرصه طی 2 دهه اخیر را در پی

 
داشته است. 

خانه معدن ایران به عنوان یک تشکل خود جوش صنفی براي جبهه مردم نهاد این صنف، نقشه راهی را ترسیم کرد تا به دنبال آن
فعالین واقعی معدنی بتوانند تسهیل گري، مکمل گري و ارائه طریق نمایند و با ماهیت اثرگذاري مهم و تاثیرگذاري در سیاست هاي
جزئی و کلان در بخش معدن، حتی الامکان سعی نمود با برنامه ریزي هوشمندانه و نگاهی آینده نگرانه، بطور روشمند از طریق
تشکیل اتاق هاي فکر تخصصی تحت عناوین کمیته هاي مختلف در این تشکل نسبت به ایجاد حرکت هاي نوین فکر ورزي و فکر
سازي روشمند در جامعه صنفی معدنکاري در بخش هاي مختلف با پشتوانه منطق بنیادین با در نظر گرفتن منافع صنف در قالب

 
منافع ملی، در جهت کمک به بهبود اقتصاد معدنی ایران عزیزمان گام بردارد. 

خداوند متعال را از این بابت شاکر و سپاسگزارم؛ وظیفه خود می دانم تا از کلیه ي شما سروران و عزیزانی که من و همکاران خوبم را

 
در این تشکل از ابتدا تاکنون مشارکت و تشریک مساعی نموده اند تشکر و قدردانی نمایم. 

مراتب سپاس و قدردانی خود را از اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزي ایران بعنوان پارلمان بخش خصوصی کشور که خانه معدن



ایران، نطفه اي زاییده شده از دل این بخش بوده و همینطور تشکر فراوان از اتاق هاي بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزي در سراسر
کشور ، خصوصاً اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزي تهران که در هر شرایطی همراه و هم افزاي فعالیت هاي ما در این تشکل
بوده، از کلیه مدیران و سیاستگذاران وزارت صمت تا کنون به ویژه معاونت معادن و صنایع معدنی، همراهان، مدیران و همکاران
عزیزمان در سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران و سازمان زمین شناسی کل کشور علی الخصوص روساي محترم
این سازمان ها و همینطور از کلیه کارشناسان فنی و تخصصی در کمیته هاي فوق تخصصی خانه معدن ایران و اعضاء هیات رئیس
خانه معدن استان ها و فعالین رسانه اي خصوصاً اهالی قلم در بخش معدن کشور که طی تمامی این سالها از هیچ تلاشی در پیشبرد

 
اهداف این تشکل دریغ نورزیدند از صمیم قلب تشکر و قدردانی می نمایم. 

هیأت مدیره محترم خانه معدن ایران،سروران عزیز، بدین وسیله معروض می دارم؛ اینجانب علیرغم میل باطنی و ذاتی خود، بدلیل
حجم مسائل کاري و شخصی، مراتب استعفاي خود را از عضویت در هیأت مدیره خانه معدن ایران تقدیم داشته و از شما عزیزان که

 
همیشه و طی این دو دهه اخیر یار و یاور اینجانب در پیگیري اهداف خانه معدن ایران بوده اید با تمام وجود سپاسگزاري می نمایم. 

دوستان و همکاران عزیز، امیدوارم که با تلاش هرچه بیشتر خود بتوانیم همچنان که تا امروز در این بخش از اقتصاد کلیدي کشور
عزیزمان با تمام قدرت و بطور خستگی ناپذیر عمل نموده ایم، در حفظ و ارجمندي قدرت استقلال کشورمان به عنوان زیستگاه
ایرانیان در جهت کمک به رفع محرومیت و ایجاد اشتغال در جاي جاي کشورمان از طریق شکوفایی در بخش تولید وتوسعه پایدار در

 
اقتصاد کشورمان، توفیق هرچه کامل تر را به دست آوریم. 

 
با تقدیم سپاس و ارادت 

محمدرضا بهرامن یکم دي ماه 1399



اشتغال زایی در سیستان و بلوچستان رونق می گیرد

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/10/03

کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با مشارکت کمیته امداد
امام خمینی و بنیاد برکت به دنبال اشتغال زایی و ایجاد درآمد پایدار براي خانواده هاي کم تر برخوردار استان سیستان و بلوچستان

 
است. 

این کار را هم با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان و فناور انجام می دهد. یکی از این طرح ها راه اندازي استخرهاي پرورش

 
آبزیان در مقیاس خانگی است. طرحی درآمدزا براي خانواده هاي این استان. 

 
زنجیره ارزش راه اندازي استخر پرورش آبزیان در مقیاس خانگی تکمیل می شود 

نادرقلی ابراهیمی دبیر کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در بازدید
از روند احداث استخرهاي پرورش آبزیان در مقیاس خانگی شهرستان زهک، گفت: سرعت دادن به روند بهره برداري از این طرح
آزمایشی امري ضروري است. با توجه به معیشت ضعیف جامعه هدف این طرح، آموزش، پشتیبانی و تکمیل زنجیره ارزش این کار باید

 
با سرعت انجام شود. 

وي افزود: این زنجیره از تأمین نهاده تا فروش محصول است که این کار در دستور کار این کارگروه قرار دارد تا با تضمین درآمد

 
پایدار، رونقی محسوس در اقتصاد این خانوارها ایجاد شود. 

ابراهیمی اضافه کرد: استان سیستان و بلوچستان در سال هاي اخیر، میزبان طرح هاي الگویی فناورانه زیادي در حوزه آب بود و

 
معاونت علمی و فناوري، همواره از رسوخ فناوري به حل چالش هاي موجود در این استان حمایت می کند. 

دبیر کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به همراه غلامرضا اربابی

 
فرماندار زهک و دیگر مسئولان محلی این شهرستان از طرح هاي فناورانه کارخانه نوآوري سیستان و بلوچستان هم بازدید کرد. 

طرح هایی چون «پرورش آرتمیا»، «گونه هاي مختلف جلبک»، «تولید و بسته بندي آب مقطر» و همچنین «آب آشامیدنی»، در
کارخانه نوآوري سیستان و بلوچستان در حال احداث است. افتتاح این طرح ها، نقطه عطفی در رسوخ فناوري و ایجاد کسب وکارهاي

نو در استان سیستان و بلوچستان خواهد بود.



رشد اقتصادي دولت کنونی 50 درصد ضعیف تر از دولت قبل

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/10/03

صادق خلیلیان وزیر اسبق جهاد کشاورزي و استاد اقتصاد کشاورزي دانشگاه یادداشتی در مورد بودجه و برنامه هاي پنجساله

 
توسعه نوشته و در اختیار خبرگزاري فارس قرار داد. 

برنامه هاي پنج ساله توسعه متشکل از اهداف و تکالیف قانونی هستند که در راستاي تحقق اصول قانون اساسی و حقوق مصرح ملت

 
در آن و سایر اسناد بالادستی، تدوین و اجرا می شوند. 

ارزیابی تطبیقی عملکرد دولت با اهداف برنامه توسعه، میزان موفقیت دولت را قابل سنجش می نماید. شاخص هاي مهمی مانند؛ نرخ
رشد اقتصادي، افزایش تولید سرانه، افزایش در موجودي سرمایه، مهار نرخ تورم به عنوان شاخص هاي توسعه و افزایش رفاه جامعه

 
محسوب می شوند. 

علاوه بر اهداف برنامه و موارد مصرح در قانون اساسی؛ موارد دیگري مانند، عمل به وعده هاي انتخاباتی، پذیرش مسئولیت اقدامات
انجام شده، احترام به افکار عمومی و نیز صداقت در گفتار و رفتار، از شاخصهاي ارزیابی عملکرد دولت و رئیس جمهور در میزان تحقق

 
و رعایت حقوق اساسی ملت و حقوق شهروندي هستند. 

طبق برنامه پنجم و ششم توسعه، نرخ رشد اقتصادي کشور 8 درصد در سال هدف گذاري شده است. بر اساس آمار بانک مرکزي
میزان تحقق رشد اقتصادي طی دوره 1392 الی 98، کمتر از 1 درصد بوده است که فاصله زیادي با هدف برنامه و تکلیف قانونی
دولت دارد. همچنین آمار نرخ رشد اقتصادي شش ماهه اول سال 99 از طرف مرکز آمار ایران نزدیک به منفی 2 درصد اعلام شده

 
است. 

سازمان برنامه و بودجه نیز رشد اقتصادي کشور در سال جاري را منفی 5 درصد پیش بینی کرده است که در اینصورت، متوسط نرخ

 
رشد اقتصاد کشور طی 7 سال اخیر نزدیک صفر خواهد شد. 

میانگین عملکرد دولت آقاي روحانی در شاخص رشد اقتصادي (در شرایط تحریم و بدون تحریم و در شرایط اقتصاد با نفت و بدون

 
نفت) نسبت به هدف برنامه 73 درصد کمتر و نسبت به دولت قبل، نزدیک به 50 درصد ضعیف تر است. 

بر اساس اهداف برنامه ششم توسعه، تولید سرانه حقیقی کشور در سال 1398 معادل 101 میلیون ریال (به قیمت ثابت سال 90) باید

 
باشد، اما آمار منتشر شده حاکی از کاهش آن به 74 میلیون ریال است. 

به این ترتیب، تولید سرانه، نه تنها نسبت به سال 92 کاهش یافته بلکه نسبت به هدف برنامه حدود 27 درصد کمتر است. درآمد

 
سرانه حقیقی هر فرد ایرانی (به غیر از ثروتمندان) به طور متوسط در 7 سال گذشته روند کاهشی داشته است. 



یکی دیگر از اهداف برنامه ششم توسعه، کاهش نرخ تورم به زیر 9 درصد است؛ اما بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ تورم سالانه به

 
29 درصد افزایش یافته که بیش از سه برابر هدف برنامه است. 

باید متذکر شد که نرخ تورم 12 ماهه در شهریور سال 98 حدود 43 درصد بوده که دومین نرخ تورم بالا بعد از جنگ جهانی دوم در

 
ایران است ( نرخ تورم سال 1374 در دولت مرحوم رفسنجانی 49.4 درصد بوده است). 

توسعه سرمایه یکی دیگر از اهداف برنامه و از ارکان اصلی رونق تولید، رشد اقتصادي و ایجاد اشتغال در هر کشوري محسوب می شود

 
که باید با سیاست هاي تشویقی و مناسب، افزایش یابد. 

بررسی آمار بانک مرکزي و مرکز آمار ایران نشان می دهد که نرخ رشد سرمایه گذاري خالص از 4 درصد در سال 92، به کمتر از یک

 
درصد در سال 98، کاهش یافته است که اثرات منفی و بلند مدت بر رشد و توسعه اقتصادي کشور خواهد گذاشت. 

جمع بندي این شاخصها از منظر اقتصادي؛ قرار داشتن کشور در وضعیت رکود اقتصادي همراه با تورم فزاینده و کاهش رفاه جامعه

 
است. 

رئیس جمهور از یک طرف براي توجیه عدم موفقیتهاي اقتصادي دولت، وضعیت بد معیشت مردم را ناشی از شرایط تحریم و قرار
گرفتن در جنگ بی سابقه اقتصادي می داند و فراموش می کند که شعارهاي اصلی وي در انتخابات، یکی؛ ادعاي برطرف کردن سایه
جنگ از سر مردم ایران و دیگري؛ به چرخش درآوردن چرخ اقتصادي زندگی مردم بوده است. به این ترتیب، اعتراف دارند که هر دو

 
وعده ایشان نه تنها محقق نشده، بلکه وضع را بدتر کرده اند. 

رئیس جمهور از طرف دیگر ادعا دارند که عملکرد اقتصادي دولت وي نسبت به تمام دولتهاي 50 سال اخیر موفق تر بوده است که در
تناقض آشکار با ادعاي قبلی ایشان (وضعیت بد معیشتی ناشی از جنگ اقتصادي است) قرار دارد و با شاخص هاي اقتصادي و آماري

 
که خود دولت منتشر کرده نیز تائید نمی شود. 

ارزیابی تطبیقی و مقایسه اي عملکرد اقتصادي دولت آقاي روحانی از یک طرف نشان از عدم تحقق اهداف برنامه هاي توسعه کشور
دارد و از طرف دیگر نه تنها نسبت به دولت قبل، بلکه نسبت به دولت هاي چهار دهه اخیر نیز ضعیف تر بوده است و بالاخره اینکه؛

 
عملکرد دولت ایشان، قبل و بعد از برجام نیز تفاوت معنی داري نشان نمی دهد. 

عملکرد نامناسب، بی تدبیري هاي مداوم، صحبتها و گزارشات غیر واقعی و عدم پذیرش مسئولیت در اجراي غلط اقدامات و سیاستها
از جمله؛ افزایش قیمت بنزین در سال 98 و اجراي نرخ ارز 4200 تومانی در سال 97، که خسارت هاي سنگین مادي و معنوي به
کشور، حیثیت افراد و سرمایه اعتماد عمومی مردم وارد کرده؛ کارنامه حقوق شهروندي دولت را نیز مخدوش و غیر قابل قبول کرده

 
است. 

این وضعیت عملکرد دولت در ابعاد مختلف، در تضاد آشکار با اصول متعدد قانون اساسی (از جمله اصول 2، 3، 28، 31، 43 و 49)
است که رئیس جمهور خود را مجري آن می داند. هر جریان سیاسی و دولتمرد عالی رتبه بر اساس اخلاق سیاسی و الزام به رعایت
حقوق ملت، باید مسئولیت عملکرد خود را بپذیرد و مسائل و گزارشات را صادقانه با مردم در میان بگذارد تا ضمن احترام به افکار
عمومی، به سرمایه گرانبهاي اعتماد عمومی مردم خدشه وارد نشود. کارنامه سیاسی اجتماعی دولت آقاي روحانی، مانند کارنامه

اقتصادي آن، نمره قبولی نگرفته است.





برودت هوا مانع افزایش دبی ورودي به الغدیر شده است
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ایسنا/مرکزي رئیس امور بهره برداري از سد الغدیر ساوه گفت: همانطور که پیش بینی می شد کاهش محسوس دما و برودت
ناشی از آن پس از بارش هاي اخیر مانع از افزایش دبی ورودي به سد الغدیر شده است. نوشته برودت هوا مانع افزایش دبی

... | qalamna.ir | ورودي به الغدیر شده است اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم

برودت هوا مانع افزایش دبی ورودي به الغدیر شده است
ایسنا/مرکزي رئیس امور بهره برداري از سد الغدیر ساوه
گفت: همانطور که پیش بینی می شد کاهش محسوس دما
و برودت ناشی از آن پس از بارش هاي اخیر مانع از افزایش

 
دبی ورودي به سد الغدیر شده است. 

سید جلال شاهرخ در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: سرما و
برودت هوا پس از بارندگی هاي اخیر موجب شده است که
علیرغم بارندگی هاي مناسب در سطح حوضه آبریز سد
ساوه، تغییر محسوسی را در میزان آب ورودي به دریاچه

 
سد الغدیر شاهد نباشیم. 

وي بیان کرد: بیشترین تمرکز بارندگی هاي اخیر که از نیمه دوم آذرماه سال جاري صورت گرفته بود در جنوب استان مرکزي بوده،
اما با توجه به اینکه نوع بارش ها در حوضه آبریز سدالغدیر از نوع  سرد و به صورت برف بوده است، لذا کاهش دما و یخ زدگی آب

 
موجب شده است که جریان آب هاي سطحی در حدي نباشد که منجر به افزایش محسوس دبی آب رودخانه شود. 

عضو هیات مدیره شرکت سهامی آب منطقه اي مرکزي به محاسن این نوع بارش ها نیز اشاره کرد و گفت: این نوع بارش موجب
خواهد شد که ذخیره برفی در سطح حوضه آبریز سد افزایش پیدا کرده و گرم شدن هوا و تغییر بارندگی از برف به باران در ابتداي
سال پیش رو منجر به سیلابی شدن رودخانه قره چاي در نقاطی مانند استان همدان، شازند، خنداب و تفرش شود و در نتیجه  حجم

 
قابل توجهی از سیلاب با دبی نسبتا بالا وارد دریاچه سد الغدیر شود. 

وي افزود: پیش بینی می شود با توجه به اینکه در اسفندماه سال جاري میزان بارش ها بالاتر از نرمال باشد این ذخیره برفی به

 
افزایش ورودي به سد الغدیر کمک کند، لذا سرریز سد با افزایش میزان ورودي ها در فصل بهار دور از انتظار نیست. 

وي با اشاره به اینکه در حال حاضر مخزن سد داراي 198 میلیون متر مکعب آب است، اظهار کرد: ورودي به دریاچه سد در حال
حاضر به میزان  4.5 متر مکعب بر ثانیه است و در همین راستا از مجموع آب ذخیره شده در سد متناسب با نیاز شرکت آبفاي
شهرستان ساوه مقدار 250 لیتر بر ثانیه براي تامین آب شرب  شهر ساوه در نظر گرفته شده است. شایان ذکر است براي تامین آب
کشت پاییزه کشاورزان دشت ساوه شامل گندم و جو نیز هفت میلیون متر مکعب آب در نظر گرفته شده بود که این میزان آب در یک



 
بازه زمانی 36 روزه جهت مصارف زراعت تا  پایان روز 26 آذرماه سال جاري تحویل شده است. 

شاهرخ بیان کرد: میزان آب ذخیره شده در سد الغدیر در سال گذشته و در چنین روزي 216 میلیون متر مکعب بوده است که امسال
به 198 میلیون متر مکعب کاهش یافته است، در عین حال پیش بینی می شود در ماه هاي آینده میزان ذخیره سازي آب در سد
افزایش یافته و در اردیبهشت ماه سال 1400 هم در صورت تحقق پیش بینی هاي آب و هوایی و مدیریت دقیق مخزن بتوان همانند

 
دو سال اخیر به تراز نهایی رسیده و براي سومین سال متوالی شاهد سرریز از سد ساوه باشیم. 

وي به اختصاص 9.5 میلیون متر مکعب آب از ابتداي سال جاري تاکنون براي مصرف آب شرب شهر ساوه خبر داد و افزود: این میزان
آب تخصیصی از محل سد الغدیر علاوه بر کمک به بهبود کیفیت آب شرب شهروندان، موجب شده است تا از برداشت بیشتر آب از

 
منابع آب زیرزمینی جلوگیري شود و بدینوسیله گام مهمی در جبران کسري آب مخزن دشت ساوه نیز برداشته شود. 

گفتنی است سد الغدیر ساوه با 265 متر طول تاج و حجم 277 میلیون مترمکعب آب از نوع دو قوسی بتونی است که در سال 72 با

 
هدف تامین برق و آب کشاورزي 23 هزار هکتار از اراضی این شهرستان احداث شد. 

این سد براساس اهداف چند منظوره شامل تنظیم آب کشاورزي، کاهش خطرات سیل، تولید انرژي الکتریکی، اشتغال زایی و ایجاد
مراکز گردشگري احداث شده است و از ویژگی هاي مسیر انتقال آب در سد الغدیر این است که آب از طریق کانال اصلی به طول

 
حدود 10 کیلومتر به شبکه اصلی آبیاري منتقل می شود. 

انتهاي پیام



چه آینده اي براي دورکاري وجود دارد؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/10/03

در ابتداي شیوع ویروس کرونا، مشاغل، حرفه ها، ادارات و سازمان ها در راستاي جلوگیري از شیوع ویروس اقدام به تعلیق
کارها کردند.

در ابتداي شیوع ویروس کرونا، مشاغل، حرفه ها، ادارات و
سازمان ها در راستاي جلوگیري از شیوع ویروس اقدام به

 
تعلیق کارها کردند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، پس از
گذشت مدت زمان اندکی، کارفرمایان به دلیل عدم وجود
درمان قطعی براي مقابله با ویروس کرونا به این نتیجه
رسیدند که زمان پایان این بیماري مشخص نیست،

بنابراین مهم ترین چالش پیش روي کارفرمایان و سازمان ها، تصمیم درخصوص چگونگی ادامه وظایف کاري و فعالیت هاي اداري بود.
از این رو پنجره جدیدي رو به افق ادامه فعالیت هاي کاري از طریق دورکاري باز شد. در این زمان کارفرمایان اقدام به بررسی موضوع
دورکاري و چگونگی اجراي این استراتژي کردند. اولین چالش مورد بحث درخصوص دورکاري، میزان بهره وري کاري کارکنان بود. در

 
این راستا سوالاتی به شرح ذیل مطرح شد که پاسخ به آنها نیاز به بررسی دقیق و عمیق فرآیندهاي کاري از نوع دورکاري داشت: 

 
- آیا انجام کار از طریق دورکاري با بهره وري نیز همراه خواهد بود؟ 

 
- آیا میزان بهره وري در دور کاري در مقایسه با کار حضوري یکسان خواهد بود؟ 

 
- آیا کارمندان نسبت به میزان ساعات کاري و نتایج حاصل از کار در مقیاس بهره وري متعهد خواهند بود؟ 

تغییر به وجود آمده به دلیل شیوع ویروس کرونا، باعث حذف موانع فرهنگی و تکنولوژیک که مانع دورکاري در گذشته شده بود و نیز
تغییر ساختار در محل کار براي برخی از افراد شد. با توجه به مدل هاي موسسه جهانی مک کینزي در زمینه اتوماسیون، هوش
مصنوعی و آینده کار، تجزیه و تحلیل ها نشان داد که پتانسیل دورکاري در میان کارکنان بسیار ماهر با تحصیلات خاص در برخی از
صنایع، مشاغل و مکان ها وجود دارد. بیش از 20 درصد از نیروي کار می توانند دقیقا به همان اندازه که روزانه و به صورت حضوري
در دفتر کار می کنند، فعالیت ها را به صورت دورکاري انجام دهند و این کار، به معناي افزایش سه تا چهار برابري دورکاري قبل از
شیوع بیماري در خانه است و تاثیر زیادي بر اقتصاد شهري، حمل ونقل و هزینه هاي مصرف کننده خواهد داشت. با این وجود بیش از
نیمی از نیروي کار فرصت و شانس کمی براي دورکاري دارند یا اصلا هیچ فرصتی ندارند و همچنین برخی از مشاغل نیاز به همکاري
با دیگران یا استفاده از ماشین آلات تخصصی دارد. به عنوان مثال فعالیت هایی مانند انجام سی تی اسکن باید در محل کار انجام
شود. بسیاري از مشاغل با دستمزد و دانش کم، بیشتر در معرض خطر روندهاي گسترده اي مانند اتوماسیون و روند دیجیتالی قرار



 
دارند. بنابراین دورکاري باعث افزایش نابرابري ها در سطح اجتماعی نیز می شود. 

پتانسیل دورکاري توسط مشاغل مشخص نمی شود بلکه توسط کارها و فعالیت ها تعیین می شود. دورکاري مجموعه اي از مسائل و
چالش ها را براي کارکنان و کارفرمایان ایجاد می کند و شرکت ها درخصوص چگونگی ارائه بهترین مربیگري و رهبري و تسهیلگري
از راه دور و نحوه پیکربندي فضاهاي کاري براي افزایش ایمنی کارکنان، در میان بسیاري از سوالات پیچیده دیگري که درخصوص
ویروس کرونا مطرح شده است، تحقیق و بررسی می کنند. از نظر کارفرمایان، کارکنان در تلاشند تا بهترین تعادل و تناسب را در خانه
پیدا کنند و خود را براي دورکاري مجهز کنند. پتانسیل دورکاري- یا کاري که نیازي به تعامل بین فردي یا حضور فیزیکی در یک
محل کار خاص نیست- در طیف وسیعی از کشورها از جمله چین، فرانسه، آلمان، هند، ژاپن، مکزیک، اسپانیا، انگلستان و ایالات
متحده تجزیه و تحلیل شده است و براي تجزیه و تحلیل بیش از 2000 فعالیت در بیش از 800 شغل و شناسایی فعالیت ها و
مشاغلی که بیشترین پتانسیل براي دورکاري دارند، از مدل نیروي کار MGI براساس شبکه اطلاعات شغلی (ONET) استفاده شده
است. توانایی دورکاري به ترکیبی از فعالیت هاي انجام شده در هر شغل و به زمینه جسمی، مکانی و بین فردي آنها بستگی دارد.
بنابراین ابتدا میزان نظري و تئوري بودن یک فعالیت در زمینه دورکاري ارزیابی شده است و این موضوع ارتباط دارد با اینکه آیا
کارمند براي انجام دادن کار خود، نیاز به تعامل با دیگران، استفاده از ماشین آلات یا تجهیزات مخصوص که به لحاظ جسمی حضور
در محل کار را ضروري می کند دارد یا خیر؟ بسیاري از فعالیت هاي بدنی یا دستی(یدي) و همچنین کارهایی که نیاز به استفاده از
تجهیزات ثابت دارند، به صورت دورکاري امکان پذیر نیستند، مانند: مراقبت (از بیمار یا غیره)، کار با ماشین آلات، استفاده از تجهیزات
آزمایشگاهی و پردازش معاملات مشتري در فروشگاه ها، اما فعالیت هایی مانند جمع آوري و پردازش اطلاعات، برقراري ارتباط با
دیگران، آموزش، مشاوره و کدگذاري داده ها از نظر تئوري می توانند به صورت دورکاري انجام شوند. علاوه بر این، کارفرمایان دریافته
اند اگرچه برخی از کارها را می توان از راه دور در یک بحران انجام داد، اما انجام آنها به صورت حضوري بسیار موثرتر است. این
فعالیت ها شامل مربیگري، مشاوره و بازخورد است. ایجاد روابط مشتري و همکار؛ آوردن کارمندان جدید به یک شرکت، مذاکره و
تصمیم گیري، آموزش و کارهایی که نیاز به همکاري دارند، مانند نوآوري، حل مساله و خلاقیت. به عنوان مثال، در حالی که تدریس
در زمان شیوع ویروس کرونا به دورکاري تبدیل شده است، والدین و معلمان به طور یکسان بر این باور هستند که کیفیت آسیب دیده
است. همچنین، دادگاه ها به صورت دورکاري فعالیت می کنند ولی به دلیل نگرانی براي حقوق قانونی و برابري، بعید است آنلاین
بمانند- برخی از متهمان ارتباطات کافی و وکیل ندارند و قضات نگران از دست دادن نشانه هاي غیرکلامی در کنفرانس هاي ویدئویی
هستند. دو معیار براي ظرفیت دورکاري در نظر گرفته شده است؛ حداکثر پتانسیل، شامل تمام فعالیت هایی که از لحاظ تئوري از راه
دور می توان انجام داد و یک حد پایین پتانسیل موثر براي دورکاري فعالیت هایی که منفعت آشکاري از انجام آنها به صورت شخصی
دارد. پتانسیل کار درخانه در کشورهاي مختلف متفاوت است و این توانایی در کشورهاي پیشرفته به دلیل بازتابی از بخش، شغل و
فعالیت آنها بیشتر است. براي مثال در میان کشورهایی که بررسی شده اند، خدمات تجاري و مالی سهم بزرگی از اقتصاد انگلیس را
شامل می شود و بالاترین ظرفیت را براي دورکاري دارند. نیروهاي کار سایر اقتصادهاي پیشرفته نیز می توانند بدون از دست دادن
بهره وري، 28 تا 30 درصد از وقت خود را به دورکاري اختصاص دهند. در اقتصادهاي نوظهور، اشتغال به سمت مشاغلی پیش می
رود که به کارهاي فیزیکی و دستی(یدي) در بخش هایی مانند کشاورزي و تولید نیاز دارند و همچنین ارزیابی شده است که پتانسیل
زمان صرف شده براي دورکاري در این کشورها (در حال توسعه) به 12 تا 26 درصد کاهش می یابد. به عنوان مثال، در هند، نیروي
کار می تواند بدون از دست دادن کارآیی فقط 12 درصد از وقت خود را صرف دورکاري کند. اگرچه هند در سطح جهان به دلیل
صنایع پیشرفته و خدمات مالی خود شناخته شده است، اما اکثریت قریب به اتفاق 464 میلیون نیروي کار آن در مشاغلی مانند
خدمات خرده فروشی و کشاورزي اشتغال دارند که نمی توانند دورکاري کنند. یک مدل ترکیبی براي مشاغلی که داراي توانایی
دورکاري بالایی هستند عبارت است از انجام برخی کارها به صورت دورکاري و انجام تعدادي از کارها با حضور در محل کار. اکثر
کارمندان، برخی از فعالیت هاي روزانه خود را به دورکاري اختصاص می دهند درحالی که دیگر وظایف آنها نیاز به حضور فیزیکی در
محل کار دارند. درخصوص نیروي کار ایالات متحده، مشخص شده است که تنها 22 درصد از کارمندان می توانند از بین سه تا پنج
روز کاري در هفته بدون تاثیر منفی بر بهره وري دورکاري کنند، درحالی که تنها 5 درصد کارکنان می توانند در هند به این نحوه کار



کنند. در مقابل، 61 درصد نیروي کار در ایالات متحده می توانند بیش از چند ساعت در هفته از راه دور کار کنند یا به طور کلی اصلا
از راه دور کار نکنند. 17 درصد باقی مانده نیروي کار می توانند از راه دور تا حدي، بین یک تا سه روز در هفته کار کنند. یک طراح
گل را در نظر بگیرید، تخمین زده شده است که بین نیمی تا یک چهارم کار او از راه دور انجام شود. او می تواند از طریق تلفن یا
آنلاین سفارش ها را بگیرد و از طریق نرم افزار و برنامه (Application) براي تحویل گل قرارداد منعقد کند، اما گل آرایی نیاز به
حضور در مغازه اي دارد که گل ها در یخچال آن نگهداري می شوند و روبان، خزه، گلدان و سایر مواد مورد استفاده براي ایجاد یک
دسته گل در دسترس هستند. براي دورکاري یک طراح گل، نیاز به تقسیم وظایف مختلف بین همه کارکنان یک فروشگاه گل است.
در مقابل، تحلیلگران مالی و دارایی و مدیران پایگاه داده و اطلاعات تقریبا می توانند همه کارهاي خود را از راه دور انجام دهند. به
طور کلی، کارمندانی که شغل آنها به تفکر، حل مساله، مدیریت، رشد افراد و پردازش داده ها نیاز دارد، بیشترین پتانسیل کار در خانه
را دارند. این کارکنان همچنین تمایل دارند جزو پردرآمدترین افراد باشند. توانایی دورکاري نیاز به استفاده از تجهیزات تخصصی دارد.
طبق تجزیه و تحلیل انجام شده، یک تکنسین شیمیایی می تواند فقط یک چهارم زمان خود را از راه دور کار کند زیرا بیشتر کار او
باید در آزمایشگاهی باشد که تجهیزات مورد نیاز در آن قرار دارد. در میان مشاغل مراقبت هاي بهداشتی، پزشکان عمومی که می
توانند از فناوري هاي دیجیتال براي ارتباط با بیماران استفاده کنند، نسبت به جراحان و تکنسین هاي اشعه ایکس که براي انجام کار
خود به تجهیزات و ابزار پیشرفته اي نیاز دارند، پتانسیل بیشتري براي دورکاري دارند. بنابراین، به طور کلی در میان متخصصان
بهداشت، ظرفیت کار موثر از راه دور فقط 11 درصد است. مشاغلی از قبیل حمل ونقل، خدمات غذایی، تعمیرات املاك و کشاورزي
به دلیل ماهیت جسمی فعالیت هاي کاري آنها شانس کمی براي دورکاري دارند یا اصلا هیچ شانسی ندارند. این الگوي ترکیبی از
فعالیت هاي فیزیکی هر شغل به توضیح نتایج نظرسنجی اخیر مک کینزي در 800 مدیر شرکت در سراسر جهان کمک می کند. در
کل، 38 درصد از پاسخ دهندگان انتظار دارند کارمندان دورکاري خود را پس از شیوع ویروس، دو یا چند روز در هفته انجام دهند،
درحالی که 22 درصد از پاسخ دهندگان قبل از شیوع از این نظرسنجی استفاده کرده اند اما فقط 19 درصد طبق آخرین نظرسنجی
اظهار داشتند که انتظار دارند کارکنان سه روز یا بیشتر از راه دور کار کنند. این تحقیقات نشان می دهد مدیران پیش بینی می کنند
مشاغل خود را با نوعی مدل ترکیبی، با کارمندانی که از راه دور در طول هفته کار را انجام می دهند طراحی کنند. جی پی مورگان
درحال حاضر برنامه اي براي 60950 کارمند خود در نظر گرفته است که بسته به نوع شغل، یک یا دو هفته در ماه یا دو روز در هفته
از خانه کار کنند. درحال حاضر، فقط سهم کمی از نیروي کار در اقتصادهاي پیشرفته- به طور معمول بین 5 تا 7 درصد- به طور
منظم از خانه کار می کند. جابه جایی و تغییر 15 تا 20 درصد کارمندان که وقت بیشتري در خانه می گذرانند و کمتر در دفتر کار
می کنند می تواند تاثیرات زیادي بر اقتصاد شهري داشته باشد. وجود افراد بیشتري که دورکاري می کنند به این معناست که تعداد
افراد کمتري هر روز بین خانه و محل کار خود رفت و آمد یا براي کار به مکان هاي مختلف سفر می کنند. این می تواند عواقب
اقتصادي قابل توجهی داشته باشد، از جمله در حمل ونقل، فروش بنزین و خودرو، رستوران ها و خرده فروشی در مراکز شهري، تقاضا

 
براي املاك و مستغلات اداري و سایر الگوهاي مصرف. 

در راستاي دورکاري، موسسه Moody’s Analytics (آنالیز موودي) پیش بینی می کند که میزان خالی بودن دفتر کار در ایالات
متحده به 4/ 19 درصد در مقایسه با 8/ 16 درصد در پایان سال 2019 افزایش یابد و در پایان سال 2022 به 2/ 20 درصد افزایش
یابد. بررسی 248 افسر ارشد عامل ایالات متحده نشان داد آنها برنامه کاهش یک سوم فضاي اداري در سال هاي آینده با انقضاي
اجاره نامه را دارند. همچنین املاك و مستغلات مسکونی از تاثیر دورکاري مصون نیستند. همان طور که شرکت هاي فناوري از برنامه
هاي خود براي گزینه هاي کار در خانه دائمی خبر دادند، متوسط قیمت اجاره یکخوابه در سانفرانسیسکو 2/ 24 درصد نسبت به یک
سال قبل کاهش یافت، درحالی که در شهر نیویورك، که در آغاز حدود 28 هزار نفر ساکن در هر مایل مربع داشت از سال 2020، 15
هزار آپارتمان اجاره اي در ماه سپتامبر خالی بودند که بیشترین جاي خالی است که در تاریخ ثبت شده است. کارمندان دور کار
همچنین ممکن است الگوي مصرف را تغییر دهند. ممکن است هزینه براي حمل ونقل، ناهار و کمد هاي مناسب دفتر کار به موارد
دیگر تغییر پیدا کند. فروش تجهیزات دفاتر خانگی، ابزارهاي دیجیتالی و تجهیزات ارتباطی پیشرفته نیز رونق بگیرد. آیا دورکاري براي
بهره وري مناسب است؟ در نهایت، پاسخ این سوال ممکن است محبوبیت آن را تعیین کند، به ویژه با توجه به دوره طولانی کاهش



بهره وري نیروي کار که قبل از شیوع ویروس بوده است. تاکنون، وضوح ناچیزي- و تناقض گسترده- در مورد تاثیر بهره وري وجود
دارد. حدود 41 درصد از کارکنانی که به نظرسنجی مصرف کنندگان مک کینزي در ماه می پاسخ دادند، گفتند بهره وري آنها با
دورکاري بیشتر از حضور در دفتر کار است. همان طور که کارکنان طی شیوع همه گیر ویروس تجربه دورکاري را کسب کرده اند،
اعتماد به نفس آنها در بهره وري افزایش یافته است، به طوري که تعداد افرادي که اظهار کردند از ماه آوریل تا می بهره وري آنها 45
درصد بیشتر شده است، افزایش یافته است. با توجه به یافته هاي موسسه مک کینزي، می توان نتیجه را به نحوه عملکرد مشاغل در
ایران در دوران همه گیري ویروس کرونا نیز عمومیت داد. یکی از موانع بهره وري در مشاغل ایران ممکن است ارتباطات باشد. یک
محقق در دانشگاه استنفورد بیان کرد که در بسیاري از مناطق در حال توسعه جهان از جمله ایران، زیرساخت هاي ارتباطی ناکافی

 
است یا اصلا وجود ندارد. توسعه زیرساخت هاي دیجیتالی به سرمایه گذاري قابل توجه دولتی و خصوصی نیاز دارد. 

پربیننده ترین استارتاپ هایی با ارزش بیش از یک میلیارد دلار/ آمریکا؛ مهد یونیکورن در جهان



جهانگیري: مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري، مشکلات

کشور را حل کنند

منبع: میزانشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و
فصل کنند گفت: دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با

هم افزایی نسبت به حل مشکلات کشور اقدام کنند.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، جلسه دیدار اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي

 
اسلامی با معاون اول رئیس جمهور شامگاه سه شنبه برگزار شد. 

اسحاق جهانگیري در این جلسه با تأکید بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در کشور گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و
فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با سربلندي از مشکلات عبور کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است که باید آن

 
را پاس بداریم و براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، اظهار داشت:
تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال فشار هاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود، اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور
همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به
بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با

 
جدیت بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و افزود:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آن ها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان
در دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آن ها نیز روحیه

 
ایثارگري را در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

وي با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد تصریح کرد: باید تلاش کنیم مسایل فرزندان شهدا
همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهور استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد و بالاتر

 
گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 

معاون اول رئیس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران دلسوز
کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند گفت:



دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان

 
کرد: با تلفیق این دو مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

جهانگیري از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند قدردانی کرد و
گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روز هاي اخیر کاهش تعداد فوتی ها و مبتلایان

 
به کرونا بوده است که امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران

 
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند. 

 
بیشتر بخوانید: جهانگیري: حدود 11 میلیون نفر در حاشیه شهر هاي کشور زندگی می کنند 

انتهاي پیام /



تاکید جهانگیري بر تعامل سازنده مجلس و دولت

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون اول رییس جمهور تأکید کرد:مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري، مشکلات کشور را حل کنند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از پایگاه اطلاع
رسانی دولت، آقاي جهانگیري در جلسه دیدار اعضاي
فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی با وي که شامگاه
سه شنبه برگزار شد با تأکید بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و
شهادت در کشور گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات
و فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با
سربلندي از مشکلات عبور کنیم، فرهنگ و روحیه
ایثارگري است که باید آن را پاس بداریم و براي ترویج و

 
انتقال آن به نسل هاي بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، اظهار داشت:
تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال فشار هاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود، اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور
همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحمل کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به
بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با

 
جدیت بیشتر تلاش کنند. 

اقاي جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و افزود:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آن ها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان
در دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آن ها نیز روحیه

 
ایثارگري را در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

وي با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد تصریح کرد: باید تلاش کنیم مسایل فرزندان شهدا
همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رییس جمهور استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد و بالاتر

 
گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران دلسوز
کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

اقاي جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند
گفت: دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به

 
حل مشکلات کشور اقدام کنند. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان

 
کرد: با تلفیق این دو مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 



وي از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند قدردانی کرد و گفت: مردم
نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روز هاي اخیر کاهش تعداد فوتی ها و مبتلایان به کرونا

 
بوده است که امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده و بودجه

 
بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند.



دنبال تعامل با مجلس هستیم/ ایثارگري مردم اقتصاد کشور را حفظ کرد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/10/03

معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس داشته باشد و با
هم افزایی نسبت به حل مشکلات کشور اقدام کنند.

معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت علاقمند است همواره
روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس داشته
باشد و با هم افزایی نسبت به حل مشکلات کشور اقدام

 
کنند. 

به گزارش خبرگزاري مهر، جلسه دیدار اعضاي فراکسیون
شاهد مجلس شوراي اسلامی با معاون اول رئیس جمهور

 
شامگاه سه شنبه برگزار شد. 

اسحاق جهانگیري در این جلسه با تأکید بر لزوم ترویج
فرهنگ ایثار و شهادت در کشور گفت: با وجود همه گرفتاري ها، مشکلات و فشارها، آنچه بقاي کشور را تضمین می کند تا بتوانیم با
سربلندي از مشکلات عبور کنیم، فرهنگ و روحیه ایثارگري است که باید آن را پاس بداریم و براي ترویج و انتقال آن به نسل هاي

 
بعدي تلاش کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه براي غلبه بر مشکلات و فشارها، راهی جز از خود گذشتگی و ایثار وجود ندارد، اظهار داشت:
تصور آمریکایی ها این بود که با اعمال فشارهاي سنگین، اقتصاد ایران دچار فروپاشی می شود اما آنچه باعث شد که اقتصاد کشور
همچنان سرپا باشد، روحیه ایثارگري مردم بود که تمام سختی ها و مشکلات را با بزرگواري تحول کردند و اذعان غربی ها مبنی بر به
بن بست رسیدن سیاست فشار حداکثري آمریکا علیه ملت ایران نیز به دلیل روحیه ایثارگري مردم بود که باعث شد مدیران کشور با

 
جدیت بیشتر تلاش کنند. 

جهانگیري راهیابی 16 فرزند شهید به مجلس شوراي اسلامی و حضور در فراکسیون شاهد را افتخاري بزرگ توصیف کرد و افزود:
اینکه مردم در یک رقابت انتخاباتی ترجیح می دهند یادگاران شهدا را به عنوان نماینده خود به مجلس شوراي اسلامی بفرستند از
یک سو نشان از پایبندي آنها به آرمان هاي شهدا است و از سوي دیگر نشان می دهد که باور مردم این است که پدران این عزیزان در
دوران دفاع مقدس با ایثار و از خود گذشتگی توانستند کشور را از شر دشمنان ایمن کنند بنابراین فرزندان آنها نیز روحیه ایثارگري را

 
در راه خدمت به مردم و حل مشکلات کشور به کار خواهند گرفت. 

وي با اشاره به مشکلات مطرح شده فرزندان شهدا از سوي اعضاي فراکسیون شاهد تصریح کرد: باید تلاش کنیم مسایل فرزندان شهدا
همچون اشتغال را مرتفع کنیم که البته با موافقت رئیس جمهور استخدام 12 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد و بالاتر

 
گامی در جهت حل مشکلات این عزیزان خواهد بود. 



معاون اول رئیس جمهور همچنین با قدردانی از تلاش هاي سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وي را از مدیران دلسوز
کشور توصیف کرد و افزود: با تلاش هاي دولت و پیگیري هاي بنیاد شهید، علیرغم همه محدودیت ها بخش زیادي از مطالبات

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

جهانگیري در ادامه با تأکید بر اینکه مجلس و دولت می توانند با تعامل سازنده و همکاري مشکلات کشور را حل و فصل کنند گفت:
دولت علاقمند است همواره روابط خوب و صمیمانه اي با نمایندگان مجلس شوراي اسلامی داشته باشد و با هم افزایی نسبت به حل

 
مشکلات کشور اقدام کنند. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به مصوبه کمک معیشتی مجلس شوراي اسلامی و نیز مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان

 
کرد: با تلفیق این دو مصوبه تلاش خواهیم کرد کمک هاي معیشتی به جامعه را افزایش دهیم تا مشکلات مردم کاهش پیدا کند. 

جهانگیري از پزشکان، پرستاران و کادر درمانی کشور که زحمات زیادي را در دوران شیوع کرونا متحمل شده اند قدردانی کرد و
گفت: مردم نیز در این راستا همراهی بسیار خوبی از خود نشان دادند که نتیجه آن در روزهاي اخیر کاهش تعداد فوتی ها و مبتلایان

 
به کرونا بوده است که امیدواریم این روند کاهشی همچنان استمرار داشته باشد. 

در این جلسه سعید اوحدي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز گزارشی از اقدامات انجام شده در راستاي پرداخت مطالبات خانواده
هاي شهدا و ایثارگران ارائه کرد و گفت: برنامه ریزي هاي خوبی براي حل مشکلات فرزندان شهدا و ایثارگران انجام شده است و

 
بودجه بنیاد شهید براي سال 1400 نیز افزایش خوبی داشته است. 

در این جلسه اعضاي فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی هم به تشریح مشکلات و مسایل فرزندان و خانواده شهدا و ایثارگران
پرداختند و مشکلات حوزه هاي انتخابیه خود را نیز مطرح کردند.



اتفاقات خوبی براي توسعه مشاغل خانگی البرز افتاده است

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/10/03

حزب االله:معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان البرز گفت: از سال 96 تا کنون بیش از 30
میلیارد تومان تسهیلات در حوزه مشاغل خانگی استان توزیع شده که در شرایط اقتصادي کنونی مبلغ قابل توجهی است.

به گزارش شبکه خبري تحلیلی حزب االله ،ابراهیم شادمهر روز سه شنبه دوم دي ماه در کارگروه علمی طرح ملی توسعه مشاغل
خانگی البرز اظهار کرد: در مدت کمی که از آغاز طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در البرز می گذرد اتفاقات خوبی افتاده و شاهد

 
بازخوردهاي مثبتی بوده ایم. 

وي ادامه داد: با توجه به اینکه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی با اشتغالزایی سروکار دارد، اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواه

 
ناخواه با آن درگیر است و هر چند در فرایند اجراي آن دخالتی ندارد ولی در سیاست گذاري نقش پررنگی ایفا می کند. 

وي افزود: دبیرخانه طرح توسعه مشاغل خانگی در جهاد دانشگاهی مستقر است و همه دستگاه هاي درگیر با این طرح باید با جهاد

 
دانشگاهی همکاري و هماهنگی لازم را داشته باشند تا با عامل و هم افزایی بتوانیم نتیجه دلخواه را کسب کنیم. 

وي با اشاره به یکی از آسیب هاي اجراي طرح هاي مشاغل خانگی توضیح داد: بسیاري از کسانی که پیش از این در قالب طرح هاي
مساغل خانگی از تسهیلات بانکی استفاده کرده اند در حال حاضر فعال نیستند و ما در اجراي طرح توسعه ملی مشاغل خانگی به

 
دنبال راهی هستیم که این تجربیات تکرار نشود. 

وي توضیح داد: با توجه به اینکه امکان وجود ندارد که براي هر یک از افرادي که از این تسهیلات استفاده می کنند ناظري در نظر
گرفته شود، باید در اجراي این طرح به گونه اي پیش برویم که متقاضی اینقدر توانمند شود و به حدي احساس نیاز پیدا کند که

 
فعالیت خود را به پایداري برساند. 

شادمهر اضافه کرد: شاید در رشته هاي هنري که فرد با علاقه و ذوق حرفه اي را می آموزد این آسیب کمتر باشد ولی در سایر رسته

 
هاي مشاغل خانگی این آسیب وجود دارد. 

وي تاکید کرد: از سال 96 تا کنون بیش از 30 میلیارد تومان تسهیلات در حوزه مشاغل خانگی استان توزیع شده که در شرایط

 
اقتصادي کنونی مبلغ قابل توجهی است. 

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان البرز با بیان اینکه فرایند صدور مجوز مشاغل دیگر به شکل
سنتی انجام نمی شود، ادامه داد: فرایند صدور مجوز براي مشاغل خانگی بسیار تسهیل شده و به صورت الکترونیکی انجام می شود و

 
دیگر شاهد اتلاف وقت متقاضین نیستیم. 

وي گفت: کسانی که براي اخذ مجوز و دریافت تسهیلات اقدام می کنند باید فرصت پیش روي خود را مغتنم بشمارند و شغلی که
ایجاد کرده اند را به مرحله ثبات و توسعه برسانند.



بسیج سازندگی لرستان براي گسترش و ترویج مشاغل حوزه صنایع دستی و

گردشگري آمادگی دارد

منبع: تسنیمشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/10/03

گروه استان ها- براساس تفاهم نامه اي که بین سازمان بسیج سازندگی لرستان و میراث فرهنگی منعقد شده بنا شده در
راستاي گسترش و ترویج مشاغل در حوزه صنایع دستی و گردشگري فعالیت هایی انجام شود.

گروه استان ها- براساس تفاهم نامه اي که بین سازمان
بسیج سازندگی لرستان و میراث فرهنگی منعقد شده بنا
شده در راستاي گسترش و ترویج مشاغل در حوزه صنایع
دستی و گردشگري فعالیت هایی انجام شود. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از خرم آباد ، براساس تفاهم
نامه همکاري که بین سازمان بسیج سازندگی سپاه حضرت
ابوالفضل (ع) لرستان و اداره کل میراث فرهنگی گردشگري
و صنایع دستی استان منعقد شده بسیج سازندگی با ایجاد

صندوق قرض الحسنه و تعاونی ها در راستاي فرهنگ اقتصاد تعاونی و مشاغل خانگی اقدامات خوبی انجام داده است و آمادگی دارد

 
که در بحث حفاظت از میراث فرهنگی، توسعه و ترویج صنایع دستی و اقتصاد گردشگري همکاري کند. 

در جلسه اي که به این منظور برگزار شد سرهنگ پاسدار بهرام بازوند مدیر آموزش، توانمندسازي و کارآفرینی سپاه لرستان بر لزوم
آموزش در مناطق روستایی و حاشیه شهرها تاکید کرد و اظهار داشت: با استفاده از اساتید اداره کل میراث فرهنگی گردشگري و
صنایع دستی و همچنین تربیت مربیان بسیجی می توان سبب ترویج آموزش در مناطق دوردست و محروم و همچنین استفاده از

 
ظرفیت گروه هاي جهادي آموزشی شد. 

 
30درصد دفاتر گردشگري استان البرز غیرفعال شد 

 
صنعت گردشگري بهترین عرصه براي رفع بیکاري فارغ التحصیلان است 

 
استاندار کرمان: برگزاري تورهاي گردشگري در شرایط فعلی کرونا به صلاح نیست 

وي افزود: با توجه به اینکه استان لرستان در حوزه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی از ظرفیت بالایی دارد سازمان بسیج
سازندگی در راستاي گسترش و ترویج مشاغل در حوزه صنایع دستی و گردشگري و همچنین ایجاد مناطق بوم گردي در استان

 
آمادگی همکاري دارد. 

به گزارش تسنیم بر اساس تفاهمنامه مذکور بنا شده تدابیر لازم به منظور هم افزایی فعالیت هاي اقتصادي، آموزشی، فرهنگی، تبلیغی

 
و غیره هر دو دستگاها انجام گیرد. 

به وجود آوردن بستر لازم جهت همکاري در زمینه اشتغال و آموزش هاي عمومی و تخصصی خانواده سپاه و بسیج، برنامه ریزي و



هماهنگی جهت برگزاري دوره هاي آموزش کوتاه مدت، گردهمایی ها، همایش ها، نمایشگاه ها، بازارچه هاي عرضه صنایع دستی و
کارگاه هاي آموزشی خانواده سپاه و بسیج در زمینه صنایع دستی و گردشگري، متناسب با ظرفیت هاي استان از دیگر مفاد این

تفاهمنامه است.



مشارکت 1318 کانون مساجد پایتخت در طرح ملی «ایران قوي»/ شناسایی و

ثبت کمک هاي مومنانه در رواق همدلی

منبع: شبستانشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/10/03

حجت الاسلام قدیریان از مشارکت 1318 کانون فرهنگی هنري تهران در طرح ملی «ایران قوي» خبر داد و گفت: رواق
همدلی با شناسایی و ثبت کمک هاي مومنانه به این اقدام بچه هاي مسجد در محرومیت زدایی جهت و کیفیت می دهد.

حجت الاسلام قدیریان از مشارکت 1318 کانون فرهنگی هنري تهران در طرح ملی «ایران قوي» خبر داد و گفت: رواق همدلی

 
با شناسایی و ثبت کمک هاي مومنانه به این اقدام بچه هاي مسجد در محرومیت زدایی جهت و کیفیت می دهد. 

 
 

به گزارش خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان،طرح ملی «ایران قوي» به همت ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد کشور از هفته دفاع مقدس آغاز شده و تا سالروز ولادت با سعادت حضرت زهرا مرضیه(س) ادامه دارد.ستاد
فهماي استان تهران به عنوان معین استان ها در رواق «همدلی» در این طرح انتخاب شده است، به همین جهت به منظور بررسی
فعالیت این رواق،گفت و گویی با حجت الاسلام و المسلمین «غلامعلی قدیریان»، مدیرستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري

 
مساجد استان تهران ترتیب داده ایم که در ادامه مشروح آن تقدیم حضورتان می شود: 

 
 



 
طرح ملی ایران قوي با چه هدفی از سوي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور اجرا می شود؟ 

در ابتدا مناسب دیدیم اشاره اي داشته باشیم به میلاد فرخنده حضرت زینب (س) و روز پرستار که با رواق همدلی نیز همنوایی و
همنامی خجسته اي دارد.تقارن میلاد پرخیر و برکت حضرت زینب(س) با عنوان روز پرستار ما را بر این نکته رهنمون می سازد که
نسبت سیره حضرت زینب(س) با مقوله پرستاري غیر قابل انکار است، به عنوان نمونه حضرت على بن الحسین(ع) مى گوید: «شبى

 
که پدرم فرداى آن به شهادت رسید، بیمار بودم و عمه ام زینب از من پرستارى مى کرد». 

مرحوم محمد مهدى نراقى در جامع السعادات صبر را چنین تعریف مى کند: «صبر، استقامت و پایدارى نفس و عدم تشویش در
سختی ها و مصیبت ها است، به نحوى که مقاومت کنى در برابر آن سختی ها و بلاها و خارج نکنى نفس خود را از سعه صدر و از آن
حالت سرور و آرامشى که بر آن حاکم بود» .مقام معظم رهبري نیز در این زمینه فرمودند: «باید حرکت ما در جهت حرکت زینبی

 
باشد؛ باید همّت ما، عزّت اسلام و عزّت جامعه اسلامی و عزّت انسان باشد.» 

طرح ملی ایران قوي با ایجاد زمینه مشارکت و نقش آفرینی، رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا، هماهنگی و انسجام فعالیت کانون
هاي فرهنگی هنري مساجد تلاش می کند در تقویت مؤلفه هاي استحکام فرهنگی نظام اسلامی بر محور مسجد گام برمی دارد. این
طرح مبتنی بر اقتضائات روز و قابلیت ها و مقدورات بومی، کارکردها و فعالیت هاي مبتکرانه کانون ها و استفاده هدفمند از ظرفیت
رسانه و فناوري هاي نوین به همت ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور اجرا می شود. این طرح ملی در قالب سه
شبستان «فرهنگ»، « هنر» و « نوآوري» و 12 رواق نور، کتاب، دانش، همدلی، رسانه، سرود، فیلم، نمایش، ترنج، قلم، کارآفرینی، فن
آوري در حال اجرا است و در این میان برخی از استان ها در این رشته ها به عنوان معین دیگر استان ها شناخته شده اند که در رشته

 
همدلی نیز ستاد فهماي استان تهران به عنوان معین استان ها فعالیت می کند. 

 
این طرح ملی در استان تهران با مشارکت چه تعداد کانون فرهنگی هنري اجرا می شود؟ 

طرح ملی ایران قوي در استان تهران با مشارکت بیش از 1318 کانون فرهنگی هنري در قالب سه شبستان و 12 رواق اجرا می شود و
تمامی فعالیت هاي کانون ها در سامانه بچه هاي مسجد ثبت خواهد شد و کانون هاي مساجد استان باید در شش محور جشنواره
«سردار آسمانی»، طرح «روح مقاومت»، طرح «ملی راهکار» ، «سه شنبه هاي تکریم»، دوره آموزشی «سفیران اجتماعی» و دوره

 
آموزشی «یاریگران زندگی» فعالیت هاي خود را براي مشارکت در طرح ملی «ایران قوي» برنامه ریزي کنند. 

 
رواق همدلی طرح ایران قوي با چه اهداف کمی و کیفی دنبال می شود؟ 

هدف از ایجاد این رواق، فراگیر شدن مفهوم مواسات در جامعه اسلامی است. در بیان رهبر انقلاب اسلامی، مواسات یعنی همراهی
کردن و کمک کردن به برادر مؤمن در همه امور، تا انسان وظیفه بداند؛ کمک فکري، کمک مالی، کمک جسمانی، کمک آبرویی به
دیگران داشته باشد و هیچ خانواده اي از خانواده هاي مسلمان و هم میهن و محروم را با دردها و محرومیت ها و مشکلات خود تنها

 
نگذارد و دست کمک رسانی به سوي آنها دراز کند. 

ستاد فهماي استان تهران به عنون معین استان ها در رشته همدلی براي شناسایی ظرفیت ها و توانمندي کانون هاي مساجد کشور

 
در این رشته چه برنامه هایی را در دستور کار قرار داده است؟ 

ما در این طرح تلاش می کنیم که با ایجاد زمینه براي شناسایی و ثبت فعالیت هاي کمک هاي همدلانه، جشنواره سردار آسمانی،



طرح روح مقاومت، تکریم خانواده معزز شهدا و دوره هاي آموزشی سفیران اجتماعی و یاریگران زندگی مساجد کشور، بارگزاري آثار
ارزشمند اعضاي کانون هاي مساجد در سامانه بچه هاي مسجد، آموزش و توانمندسازي کانون هاي فعال در مساجد و ایجاد رقابت

 
سالم میان اعضاي کانون هاي فهما را با برگزاري جشنواره سراسري دنبال کنیم. 

 
نحوه اجراي این طرح در استان تهران با چه کیفیتی است؟ 

دعوت از دستگاه هاي اجرایی مرتبط و مؤسسات و اساتید و نخبگان مساجد براي تشکیل شوراي مشورتی رویداد ملی همدلی در
استان براي برنامه ریزي اجرایی در سطح کشوري و پیشنهاد موارد لازم براي هر چه باشکوه تر شدن این رویداد یکی از موضوعاتی
است که در برگزاري این این طرح دنبال می شود که در این راستا شورایی متشکل از انتخاب کمیته فنی و تخصصی از میان اعضاي
جلسه یا افراد شایسته و توانمند مورد وثوق اعضاي شورا تشکیل شده است تا بررسی مواردي همچون زمانبندي اجرا، نحوه تبلیغات و
اطلاع رسانی، پوشش خبري، نحوه پشتیبانی اجرا در سطح کشور و سامانه بچه هاي مسجد، محتواي آموزشی در رشته هاي مورد نظر

 
را مورد توجه قرار دهد. 

با توجه به شرایط شیوع بیماري کرونا در سطح کشور کلیه مراحل اجراي رویداد همدلی ثبت نام و شناسایی و تولید و رقابت در فضاي
مجازي خواهد بود که در این راستا شوراي مشورتی متشکل از اعضاي مسئول رابطین 16 شهرستان استان تهران تشکیل شده است.



راه اندازي کارگاه هاي تولید مصنوعات طلا در تکاب

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/10/03

اولین کارگاه تولید مصنوعات طلا در تکاب در آستانه فعالیت رسمی است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکزآذربایجان غربی،
فرماندار شهرستان تکاب گفت: کارگاه هاي جواهرسازي و
تولید زیورآلات طلا بستر مناسبی براي تولید و ایجاد
اشتغال است و موجب تولید ارزش افزوده براي شهرستان و

 
نیز رونق گردشگري خواهدشد. 

ستوده فر افزود : تلاش می کنیم فرآیند راه اندازي این نوع
کارگاه ها تسریع یافته و فعالیت آنها در سال جهش تولید

 
رونق گیرد. 

ستوده فر بیان کرد: براي تامین مواد اولیه کارگاه هاي جواهرسازي از معادن طلا پیگیري هاي لازم و اقدامات مناسبی انجام شده

 
است. 

وي گفت: دستگاه هاي مرتبط نیز موانع فراروي این کارگاه ها را رفع کرده تا با تسهیل شرایط و امکانات شاهد فعالیت و رونق صنعت

 
جواهرسازي با توجه به پتانسیل هاي بومی منطقه باشیم. 

یک کارآفرین تکابی توانسته با 22 میلیارد ریال سرمایه گذاري کارگاه جواهرسازي و تولید مصنوعات طلا را در تکاب با ظرفیت تولید

 
زیورآلات از 1.8 کیلوگرم طلا در روز راه اندازي نماید که در آستانه افتتاح قرار دارد. 

با فعالیت و بهره برداري از این کارگاه براي 18 نفر زمینه اشتغال پایدار فراهم خواهد شد.



واحد الفین پتروشیمی ایلام فردا افتتاح می شود

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/10/03

استاندار ایلام گفت: فاز دوم پتروشیمی ایلام شامل واحد الفین و شیرین سازي فردا چهارم دي ماه به صورت ویدیوکنفرانس
با حضور رئیس جمهور افتتاح می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز ایلام؛ قاسم سلیمانی دشتکی راه اندازي فاز دوم پتروشیمی ایلام را در توسعه صنعت
استان بسیار حائز اهمیت خواند و افزود: با افتتاح واحد الفین
علاوه بر ایجاد اشتغالزایی نیاز مجتمع پتروشیمی ایلام به خوراك

 
خط لوله غرب مرتفع و فلر پالایشگاه گاز ایلام قطع می شود. 

وي با بیان اینکه با راه اندازي واحد الفین 750هزار تُن محصول
شامل اتیلن، پروپیلن، بنزین پیرولیز و سوخت مایع در سال تولید
می شود افزود: این پروژه با تکیه بر توان و دانش متخصصان

 
بومی در سال جهش تولید راه اندازي می شود. 

سلیمانی دشتکی با بیان اینکه پروژه الفین پتروشیمی ایلام به
عنوان الفین سیزدهم کشور با تلاش مدیران، متخصصان و کارکنان شرکت پتروشیمی ایلام و هلدینگ خلیج فارس و بدون حضور
لایسنسور و وندور خارجی راه اندازي می شود تصریح کرد: انتظار می رود با افتتاح تبن واحد، مسوولان در زمینه ایجاد صنایع پایین

 
دستی پتروشیمی نیز توجه و تمرکز بیشتري داشته باشند. 

مجتمع پتروشیمی ایلام با حدود 2هزار نیروي انسانی متخصص و کارگر، بزرگترین شرکت خصوصی در استان ایلام و همچنین

 
بزرگترین مجتمع پتروشیمی در غرب کشور است. 

این مجموعه با هدف اشتغال زایی و رونق اقتصادي احداث شده و تا امروز شرایط اشتغال بالغ بر 2190نفر را بصورت مستقیم و غیر

 
مستقیم فراهم آورده است. 

بیش از 3.5درصد از ذخایر نفتی و 11درصد از ذخایر گازي کشور در استان ایلام قرار دارد.



هوش مصنوعی و نیاز شدید آن به انرژي

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/10/03

خبرگزاري فارس ـ گروه غرب از نگاه غرب: در ماه جاري
گوگل یک پژوهشگر برجسته اخلاقیات هوش مصنوعی را
در واکنش به اظهار تاسف و نومیدي وي از این شرکت که
او را وادار به کنار گذاشتن یک مقاله تحقیقاتی خود کرده
بود، اخراج کرد. او در این مقاله به خطرات هوش مصنوعی
پردازش زبانی اشاره کرده بود، همان نوع هوش مصنوعی
که در موتور جستجوي گوگل و سایر محصولات تحلیل

 
متن این شرکت کاربرد دارد. 

از جمله این خطرات اثر انگشت کربنی شدیدي است که توسعه و ساخت این نوع از فناوري هوش مصنوعی به همراه دارد. بر اساس
برخی برآورده ها آلودگی کربنی آموزش دادن یک مدل هوش مصنوعی، با آلودگی پنج اتومبیل در مراحل ساخت و استفاده از آنها در

 
طول عمر کاري خود برابري می کند. 

من پژوهشگري هستم که به مطالعه و توسعه مدل هاي هوش مصنوعی اشتغال دارم و با هزینه هاي انرژي و مالی سرسام آور
تحقیقات هوش مصنوعی به خوبی آشنایی دارم. چرا مدل هاي هوش مصنوعی این چنین عطش انرژي پیدا کرده اند  آنها با محاسبه

 
سنتی مرکز داده ها چه فرقی دارند؟ 

 
کم بازده بودن آموزش هوش مصنوعی امروزي  

کارهاي پردازش سنتی داده ها که در مراکز داده ها انجام می شد، شامل استریم کردن ویدئو، ایمیل ها و شبکه هاي اجتماعی بود.
هوش مصنوعی  از نظر محاسباتی بسیار پر کارتر است، چون تا وقتی که یاد بگیرد چگونه آنها را درك کند یا به عبارت دیگر آموزش

 
ببیند، باید داده هاي هنگفتی را بخواند. 

این نوع از آموزش در مقایسه با نحوه یادگیري انسان ها بسیار کم بازده است. هوش مصنوعی مدرن از شبکه هاي عصبی مصنوعی
استفاده می کند که  محاسباتی ریاضی هستند که کار نرون ها در مغز انسان را تقلید می کنند. توانایی ارتباط هر یک از این نرون ها
با نرون همسایه خود یکی از پارامترهاي  شبکه به شمار می رود که به آن بار می گویند. شبکه براي یادگیري اینکه چگونه باید زبان

 
را درك کند، با بارهاي تصادفی شروع و آنقدر آنها را با هم تنظیم می کند تا وقتی که خروجی با پاسخ درست جور دربیاید. 

یک روش رایج در آموزش یک شبکه زبان، خوراندن مقادیر زیادي متن از وبسایت هایی چون ویکی پدیا و سایت هاي خبري به آن
است که برخی از کلمات در آنها پوشانده می شوند و از شبکه خواسته می شود تا کلمات پوشانده شده را حدس بزند. یک نمونه این



است که «سگ من ناز است» که کلمه «ناز» در این جمله پوشانده شده. در ابتدا مدل تمام انتخاب ها را اشتباه انجام می دهد، اما بعد
از بارها و بارها تعویض کلمه، اندك اندك  بارهاي ارتباط تغییر می کنند تا الگوهاي موجود در داده ها را تغییر دهد و انتخاب کند. در

 
نهایت شبکه دقت عمل لازم را به دست می آورد. 

یکی از مدل هایی که اخیرا ساخته شده «معرف هاي کدگذاري کننده دو جهته مبدل ها» (برت) نام دارد که  از 3.3 میلیارد کلمه از
کتاب هاي انگلیسی و مقالات ویکی پدیا استفاده می کند. بعلاوه اینکه برت در طول آموزش، این مجموعه داده ها را نه یک بار بلکه
40 بار می خواند. براي مقایسه یک کودك معمولی که در حال یادگرفتن حرف زدن است تا پنج سالگی 45 میلیون کلمه را می شنود

 
که سه هزار بار کمتر از برت است. 

 
به دنبال ساختار درست 

چیزي که ساخت مدل هاي زبان را حتی پر هزینه تر می کند، این است که این روند آموزش در طول دوره ساخت و توسعه به کرات
اتفاق می افتد. دلیلش هم این است که پژوهشگران می خواهند بهترین ساختار را براي شبکه پیدا کنند، اینکه چند نرون، چند ارتباط
بین نرون ها باید وجود داشته باشد و در طول یادگیري پارامترها با چه سرعتی باید تغییر کنند و از این قبیل.  آنها هر چه ترکیب
هاي بیشتري را امتحان کنند، شانس رسیدن شبکه به دقتی بالاتر بیشتر می شود. برعکس مغزهاي انسانی نیازي به یافتن یک

 
ساختار بهینه ندارند؛ آنها با ساختاري از پیش ساخته شده به وجود می آیند که تکامل آنها را پالایش کرده است. 

شرکت ها و مجامع دانشگاهی که در حوزه هوش مصنوعی در حال رقابت هستند، براي بهبود دادن جدیدترین فناوري هاي موجود
فشار می آورند. حتی دستیابی به پیشرفتی یک درصدي در دقت در وظایف دشواري چون ترجمه ماشین، مهم تلقی می شود و به
شهرت خوب سازنده و محصولات بهتر منجر می شود. اما یک پژوهشگر براي رسیدن به همین پیشرفت یک درصدي، باید یک مدل را

 
هزاران بار و هر بار با ساختاري متفاوت آموزش دهد تا بهترین ساختار را بیابد. 

پژوهشگران در دانشگاه ماساچوست امهرست هزینه انرژي ساخت و توسعه مدل هاي زبان هوش مصنوعی را بر اساس اندازه گیري
مصرف انرژي سخت افزارهاي رایجی که در طول آموزش مورد استفاده قرار می گیرد، برآورد کرده اند. آنها دریافته اند که یک بار
آموزش دادن برت، اثر انگشت یک مسافر را دارد که بین نیویورك و سان فرانسیسکو با هواپیما سفر می کند. با این حال استفاده از
مدل هاي مختلف – یعنی با آموزش الگوریتم ها بر اساس داده هایی مشخص و به دفعات، با اندکی تفاوت در نرون ها، ارتباط ها و

 
سایر پارامتر ها – در این تحقیقات، هزینه اي معادل 315 مسافر یا یک هواپیماي 747 پر از مسافر را در بردارد. 

 
بزرگ تر و داغ تر 

بعلاوه مدل هاي هوش مصنوعی بسیار بزرگ تر از چیزي که لازم است باشند هستند و هر سال بزرگ تر هم می شوند. یک مدل زبان
تازه تر مشابه برت موسوم به جی پی تی-2 در شبکه خود 1.5 میلیارد بار دارد. جی پی تی-3 که در سال جاري جنب و جوشی را به

 
وجود آورد، به دلیل دقت بالاي خود، داراي 175 میلیارد بار است. 

محققان کشف کرده اند که داشتن شبکه هاي بزرگ تر به دقت بالاتر منجر می شود، حتی اگر  سهم بسیار کوچکی از آنچه که این
شبکه به آن دست پیدا می کند مفید باشد. گاهی اوقات اتفاق مشابهی براي مغز کودکان می افتد و اتصال هاي نرونی در ابتدا اضافه

 
می شوند و بعد کاهش پیدا می کنند، اما از نظر انرژي، مغز بیولوژیک خیلی بیشتر از رایانه ها بازدهی دارد. 



مدل هاي هوش مصنوعی روي سخت افزار تخصصی نظیر واحدهاي پردازش گرافیکی آموزش می بینند که از سی پی یوهاي سنتی
بیشتر انرژي مصرف می کنند. اگر شما یک لپتاپ مخصوص بازي داشته باشید، احتمالا داراي یکی از این واحدهاي پردازش گرافیکی
براي نمایش گرافیک پیشرفته مثل بازي ماینکرافت آر تی اکس است. همچنین احتمالا متوجه خواهید شد که لپتاپ شما خیلی

 
بیشتر از لپتاپ هاي معمولی گرما تولید می کند. 

تمام این حرف ها به این معنی است که توسعه دادن مدل هاي هوش مصنوعی پیشرفته یک اثرانگشت کربنی بزرگ را به دنبال دارد.
مگر آنکه به منابع انرژي 100 درصد تجدید پذیر روي بیاوریم، وگرنه پیشرفت هوش مصنوعی ممکن است با اهداف کاستن از آلاینده
هاي گلخانه اي و کند کردن گرمایش اقلیمی در مغایرت قرار گیرد. هزینه مالی ساخت و توسعه آنها نیز بسیار بیشتر تمام می شود؛
هزینه اي که فقط تعداد معدودي از آزمایشگاه ها توانایی پرداخت آن را دارند، در نتیجه آنها یکی از کسانی خواهند شد که تدوین این

 
دستور کار را در دست خواهند گرفت که کدام نوع از مدل هاي هوش مصنوعی توسعه پیدا کند. 

 
نویسنده: کیت سینکو (Kate Saenko) استادیار علوم رایانه اي در دانشگاه بوستون 

 
  https://b2n.ir/184894 :منبع
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بنیاد برکت با سرمایه گذاري 550 میلیارد تومان 11 هزار شغل ایجاد کرد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/10/03

اتحادخبر: معاون اقتصادي بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) گفت: بنیاد برکت امسال با سرمایه گذاري 550
میلیارد تومان در 80 بنگاه هاي کوچک و متوسط اقتصادي براي 11 هزار نفر اشتغال زایی کرد.

اتحادخبر: معاون اقتصادي بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) گفت: بنیاد برکت امسال با سرمایه گذاري 550

 
میلیارد تومان در 80 بنگاه هاي کوچک و متوسط اقتصادي براي 11 هزار نفر اشتغال زایی کرد. 

به گزارش ایرنا؛ هادي جوهري در آیین افتتاح طرح توسعه
شرکت "لازك" با مشارکت بنیاد برکت در بندر دیر استان بوشهر
افزود: این بنیاد از ابتداي فعالیت تاکنون 742 واحد تولیدي را با
سرمایه گذاري 6 هزار و 600 میلیارد تومان و 211 هزار اشتغال

 
زایی تحت پوشش حمایت قرارداده است. 

وي اضافه کرد: بنیاد برکت از 12 واحد بسته بندي ماهی و میگو با سرمایه گذاري 100 میلیارد تومان و اشتغال زایی یکهزار و 700

 
نفر در استان بوشهر حمایت کرده است. 

معاون اقتصادي بنیاد برکت اظهارداشت: همچنین این بنیاد در سال جاري نیز اجراي یکهزار و 400 طرح خرد مشاغل خانگی با پنج
هزار نفر اشتغال زایی را در استان بوشهر در دستور کار دارد که تاکنون 300 طرح اجرا شده است و بقیه تا پایان سال اجرا خواهد شد.

وي اضافه کرد: شرکت لازك بندر دیر که با حمایت بنیاد برکت احداث شده امسال در این شرایط حساس 10 هزارتن انواع محصولات

 
دریایی ماهی و میگو بسته بندي و به خارج کشور صادر کرده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار بوشهر گفت: محرومیت زدایی یکی از محورهاي اصلی انقلاب اسلامی و بنیاد برکت از نهادهاي
فعال در محرومیت زدایی و اشتغال زایی در کشور است که کارهاي بسیار خلاقانه در اشتغال و مشارکت در بنگاه ها و شرکت ها

 
داشته است. 

 
سعید زرین فر افزود: هدف گذاري و سیاست مسئولان، رونق تولید و ایجاد سرمایه گذاري و رفع موانع تولید است. 

وي گفت: استان بوشهر در کنار ظرفیت نفت، گاز، خرما و معادن و کشاورزي، اراضی زیادي براي سرمایه گذاري در بخش دریا و

 
شیلات دارد که باید از این ظرفیت ها استفاده شود. 

فرماندار دیر گفت: بنیاد برکت در تکمیل طرح هاي اقتصادي و اشتغال زایی نقش آفرین است. 



کریم علی حسنی افزود: بندر دیر آمادگی کامل دارد که در بخش هاي دریایی، کشاورزي، معادن، بوم گردي، گردشگري با بنیاد برکت

 
مشارکت داشته باشد. 

مدیر عامل شرکت لازك بندر دیر گفت: این شرکت با ظرفیت بسته بندي و فرآوري 500 تن آبزي با حمایت ستاد فرمان امام در سال

 
95 آغاز به کار کرد که توانست در این مدت 200 نفر نیرو جذب کند. 

میر صفی االله حسینی افزود: این شرکت در امر صادرات محصولات دریایی به کشورهاي جنوب شرقی آسیا، بلژیک و کشورهاي عربی

 
فعالیت دارد که با برنامه ریزي هدفمند و اصولی به عنوان کارآفرین نمونه استان بوشهر انتخاب شد. 

حسینی ادامه داد: ستاد فرمان حضرت امام از لحاظ فکري و مالی در امر کمک به مناطق محروم و اشتغال زایی پایدار و صادرات

 
غیرنفتی کمک هاي خوب و ارزشمندي دارد. 

وي گفت: با بهره برداري از طرح توسعه این شرکت میزان اشتغال زایی آن تا مرز 700 نفر افزایش یافت.



هوش مصنوعی و نیاز شدید آن به انرژي

منبع: آفتابشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/10/03

توسعه دادن مدل هاي هوش مصنوعی پیشرفته یک اثرانگشت کربنی بزرگ را به دنبال دارد. مگر آنکه به منابع انرژي 100
درصد تجدیدپذیر روي بیاوریم، وگرنه پیشرفت هوش مصنوعی ممکن است با اهداف کاستن از آلاینده هاي گلخانه اي و کند

کردن گرمایش اقلیمی در مغایرت قرار گیرد.

توسعه دادن مدل هاي هوش مصنوعی پیشرفته یک اثرانگشت کربنی بزرگ را به دنبال دارد. مگر آنکه به منابع انرژي 100
درصد تجدیدپذیر روي بیاوریم، وگرنه پیشرفت هوش مصنوعی ممکن است با اهداف کاستن از آلاینده هاي گلخانه اي و کند کردن

 
گرمایش اقلیمی در مغایرت قرار گیرد. 

آفتاب نیوز : در ماه جاري گوگل یک پژوهشگر برجسته اخلاقیات
هوش مصنوعی را در واکنش به اظهار تاسف و نومیدي وي از این
شرکت که او را وادار به کنار گذاشتن یک مقاله تحقیقاتی خود
کرده بود، اخراج کرد. او در این مقاله به خطرات هوش مصنوعی
پردازش زبانی اشاره کرده بود، همان نوع هوش مصنوعی که در
موتور جستجوي گوگل و سایر محصولات تحلیل متن این شرکت

 
کاربرد دارد. 

از جمله این خطرات اثر انگشت کربنی شدیدي است که توسعه و ساخت این نوع از فناوري هوش مصنوعی به همراه دارد. بر اساس
برخی برآورده ها آلودگی کربنی آموزش دادن یک مدل هوش مصنوعی، با آلودگی پنج اتومبیل در مراحل ساخت و استفاده از آنها در

 
طول عمر کاري خود برابري می کند. 

من پژوهشگري هستم که به مطالعه و توسعه مدل هاي هوش مصنوعی اشتغال دارم و با هزینه هاي انرژي و مالی سرسام آور
تحقیقات هوش مصنوعی به خوبی آشنایی دارم. چرا مدل هاي هوش مصنوعی این چنین عطش انرژي پیدا کرده اند آنها با محاسبه

 
سنتی مرکز داده ها چه فرقی دارند؟ 

 
کم بازده بودن آموزش هوش مصنوعی امروزي 

کارهاي پردازش سنتی داده ها که در مراکز داده ها انجام می شد، شامل استریم کردن ویدئو، ایمیل ها و شبکه هاي اجتماعی بود.
هوش مصنوعی از نظر محاسباتی بسیار پر کارتر است، چون تا وقتی که یاد بگیرد چگونه آنها را درك کند یا به عبارت دیگر آموزش

 
ببیند، باید داده هاي هنگفتی را بخواند. 

این نوع از آموزش در مقایسه با نحوه یادگیري انسان ها بسیار کم بازده است. هوش مصنوعی مدرن از شبکه هاي عصبی مصنوعی
استفاده می کند که محاسباتی ریاضی هستند که کار نرون ها در مغز انسان را تقلید می کنند. توانایی ارتباط هر یک از این نرون ها با



نرون همسایه خود یکی از پارامترهاي شبکه به شمار می رود که به آن بار می گویند. شبکه براي یادگیري اینکه چگونه باید زبان را

 
درك کند، با بارهاي تصادفی شروع و آنقدر آنها را با هم تنظیم می کند تا وقتی که خروجی با پاسخ درست جور دربیاید. 

یک روش رایج در آموزش یک شبکه زبان، خوراندن مقادیر زیادي متن از وبسایت هایی چون ویکی پدیا و سایت هاي خبري به آن
است که برخی از کلمات در آنها پوشانده می شوند و از شبکه خواسته می شود تا کلمات پوشانده شده را حدس بزند. یک نمونه این
است که «سگ من ناز است» که کلمه «ناز» در این جمله پوشانده شده. در ابتدا مدل تمام انتخاب ها را اشتباه انجام می دهد، اما بعد
از بارها و بارها تعویض کلمه، اندك اندك بارهاي ارتباط تغییر می کنند تا الگوهاي موجود در داده ها را تغییر دهد و انتخاب کند. در

 
نهایت شبکه دقت عمل لازم را به دست می آورد. 

یکی از مدل هایی که اخیرا ساخته شده «معرف هاي کدگذاري کننده دو جهته مبدل ها» (برت) نام دارد که از 3.3 میلیارد کلمه از
کتاب هاي انگلیسی و مقالات ویکی پدیا استفاده می کند. بعلاوه اینکه برت در طول آموزش، این مجموعه داده ها را نه یک بار بلکه
40 بار می خواند. براي مقایسه یک کودك معمولی که در حال یادگرفتن حرف زدن است تا پنج سالگی 45 میلیون کلمه را می شنود

 
که سه هزار بار کمتر از برت است. 

 
به دنبال ساختار درست 

چیزي که ساخت مدل هاي زبان را حتی پر هزینه تر می کند، این است که این روند آموزش در طول دوره ساخت و توسعه به کرات
اتفاق می افتد. دلیلش هم این است که پژوهشگران می خواهند بهترین ساختار را براي شبکه پیدا کنند، اینکه چند نرون، چند ارتباط
بین نرون ها باید وجود داشته باشد و در طول یادگیري پارامترها با چه سرعتی باید تغییر کنند و از این قبیل. آنها هر چه ترکیب هاي
بیشتري را امتحان کنند، شانس رسیدن شبکه به دقتی بالاتر بیشتر می شود. برعکس مغزهاي انسانی نیازي به یافتن یک ساختار

 
بهینه ندارند؛ آنها با ساختاري از پیش ساخته شده به وجود می آیند که تکامل آنها را پالایش کرده است. 

شرکت ها و مجامع دانشگاهی که در حوزه هوش مصنوعی در حال رقابت هستند، براي بهبود دادن جدیدترین فناوري هاي موجود
فشار می آورند. حتی دستیابی به پیشرفتی یک درصدي در دقت در وظایف دشواري چون ترجمه ماشین، مهم تلقی می شود و به
شهرت خوب سازنده و محصولات بهتر منجر می شود. اما یک پژوهشگر براي رسیدن به همین پیشرفت یک درصدي، باید یک مدل را

 
هزاران بار و هر بار با ساختاري متفاوت آموزش دهد تا بهترین ساختار را بیابد. 

پژوهشگران در دانشگاه ماساچوست امهرست هزینه انرژي ساخت و توسعه مدل هاي زبان هوش مصنوعی را بر اساس اندازه گیري
مصرف انرژي سخت افزارهاي رایجی که در طول آموزش مورد استفاده قرار می گیرد، برآورد کرده اند. آنها دریافته اند که یک بار
آموزش دادن برت، اثر انگشت یک مسافر را دارد که بین نیویورك و سان فرانسیسکو با هواپیما سفر می کند. با این حال استفاده از
مدل هاي مختلف - یعنی با آموزش الگوریتم ها بر اساس داده هایی مشخص و به دفعات، با اندکی تفاوت در نرون ها، ارتباط ها و

 
سایر پارامتر ها - در این تحقیقات، هزینه اي معادل 315 مسافر یا یک هواپیماي 747 پر از مسافر را در بردارد. 

 
بزرگ تر و داغ تر 

بعلاوه مدل هاي هوش مصنوعی بسیار بزرگ تر از چیزي که لازم است باشند هستند و هر سال بزرگ تر هم می شوند. یک مدل زبان
تازه تر مشابه برت موسوم به جی پی تی-2 در شبکه خود 1.5 میلیارد بار دارد. جی پی تی-3 که در سال جاري جنب و جوشی را به

 
وجود آورد، به دلیل دقت بالاي خود، داراي 175 میلیارد بار است. 



محققان کشف کرده اند که داشتن شبکه هاي بزرگ تر به دقت بالاتر منجر می شود، حتی اگر سهم بسیار کوچکی از آنچه که این
شبکه به آن دست پیدا می کند مفید باشد. گاهی اوقات اتفاق مشابهی براي مغز کودکان می افتد و اتصال هاي نرونی در ابتدا اضافه

 
می شوند و بعد کاهش پیدا می کنند، اما از نظر انرژي، مغز بیولوژیک خیلی بیشتر از رایانه ها بازدهی دارد. 

مدل هاي هوش مصنوعی روي سخت افزار تخصصی نظیر واحدهاي پردازش گرافیکی آموزش می بینند که از سی پی یوهاي سنتی
بیشتر انرژي مصرف می کنند. اگر شما یک لپتاپ مخصوص بازي داشته باشید، احتمالا داراي یکی از این واحدهاي پردازش گرافیکی
براي نمایش گرافیک پیشرفته مثل بازي ماینکرافت آر تی اکس است. همچنین احتمالا متوجه خواهید شد که لپتاپ شما خیلی

 
بیشتر از لپتاپ هاي معمولی گرما تولید می کند. 

تمام این حرف ها به این معنی است که توسعه دادن مدل هاي هوش مصنوعی پیشرفته یک اثرانگشت کربنی بزرگ را به دنبال دارد.
مگر آنکه به منابع انرژي 100 درصد تجدید پذیر روي بیاوریم، وگرنه پیشرفت هوش مصنوعی ممکن است با اهداف کاستن از آلاینده
هاي گلخانه اي و کند کردن گرمایش اقلیمی در مغایرت قرار گیرد. هزینه مالی ساخت و توسعه آنها نیز بسیار بیشتر تمام می شود؛
هزینه اي که فقط تعداد معدودي از آزمایشگاه ها توانایی پرداخت آن را دارند، در نتیجه آنها یکی از کسانی خواهند شد که تدوین این

دستور کار را در دست خواهند گرفت که کدام نوع از مدل هاي هوش مصنوعی توسعه پیدا کند.



مهارت آموزي 546 زندانی در دوران محکومیت

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/10/03

546 زندانی در زندان هاي خراسان جنوبی در دوره هاي مهارت آموزي فنی و حرفه اي دوره محکومیت خود را به فرصت
مهارت آموزي و اشتغال تبدیل کردند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان جنوبی مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی گفت : داشتن مهارت ،
ضمن ایجاد شرایط اولیه براي اشتغال ، به تقویت شخصیت و

 
منزلت اجتماعی افراد کمک میکند. 

حسین خوش آیند افزود : در این راستا سازمان آموزش فنی و
حرفه اي طبق وظیفه قانونی و اهداف تعیین شده از طریق عقد
تفاهم نامه با سازمان زندانها به آموزش زندانیان در مراکز جوار

 
زندان می پردازد. 

وي گفت : از ابتداي سال 546 نفر از زندانیان خراسان جنوبی با
حضور در کارگاه هاي آموزشی یا مهارت آموزي در محیط واقعی
کار آموزش هاي مهارتی را فرا گرفته اند و براي آنان بیش از 95

 
هزار نفر ساعت آموزش مهارتی ارائه شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان جنوبی افزود : این افراد در 36 حرفه متنوع در رشته هاي صنعت ساختمان ، کشاورزي ،

 
تاسیسات ، برق ، صنایع خودرو ، صنایع دستی و صنایع غذایی در بیش از 51 دوره آموزشی مهارت کسب کرده اند. 

در حال حاضر اداره کل آموزش فنی و حرفه اي در زندان هاي بیرجند ، فردوس ، طبس ، قاین و نهبندان براي زندانیان دوره هاي
آموزشی مهارت آموزي برگزار می کند.



فضاهاي آموزشی دانشگاه آزاد را به اشتغال دانش بنیان مردم اختصاص دادیم

منبع: تسنیمشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/10/03

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: در راستاي تغییر رویکرد دانشگاه به سمت دانشگاه حل مسئله، فضاهاي صرفاً آموزشی
دانشگاه را به فضاهایی براي اشتغال دانش بنیان مردم اختصاص دادیم.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: در راستاي تغییر رویکرد
دانشگاه به سمت دانشگاه حل مسئله، فضاهاي صرفاً
آموزشی دانشگاه را به فضاهایی براي اشتغال دانش بنیان

 
مردم اختصاص دادیم. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ محمدمهدي
طهرانچی در مراسم افتتاح یکی از سراهاي نوآوري و
فناوري هاي آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی، با تبریک روز
پرستار اظهار کرد: در شرایط کنونی مردم دیگر به دانشگاه
آموزشی نمره نمی دهند و دانشگاهی را که به فکر آینده و

 
اشتغال فرزندانشان نباشد، نمی خواهند. 

طهرانچی خاطرنشان کرد: با درك این موضوع، نسبت به تغییر جهت و تغییر ریل دانشگاه آزاد اسلامی برنامه ریزي کرده و رویکرد
دانشگاه را به سمت دانشگاه حل مسأله و بسترساز اشتغال دانش بنیان تغییر دادیم؛ از آنجایی که دانشگاه آزاد اسلامی 40 درصد
جمعیت آموزش عالی کشور را در خود جاي داده و با دارا بودن 700 مدرسه، بزرگترین بخش غیردولتی آموزش و پرورش را نیز در بر

 
می گیرد، باید یک حرکت جدي را آغاز می کردیم که ایجاد سراهاي نوآوري یکی از این اقدامات است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: حرکت جدي این اقدام، نیازمند یک فضاي جدید و عام تر از پارك علم و فناوري و مرکز رشد
بود، بنابراین در دانشگاه آزاد اسلامی مفهوم سراي نوآوري را برگرفته از بازار فناوري مفروض گرفتیم و کارهاي اجرایی آن آغاز شد؛
نتیجه برنامه هاي دانشگاه آزاد اسلامی که با مشارکت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و دکتر ستاري که یاور جدي ما در
این سه سال بودند، این شد که فضاهاي صرفاً آموزشی دانشگاه را به فضاهایی براي اشتغال دانش بنیان مردم اختصاص دادیم؛ دانشگاه
آزاد اسلامی 17 هزار مترمربع فضاي آموزشی در اختیار دارد که تلاش داریم فضاي نوآوري را تحت عنوان «سراي نوآوري» خلق

 
کنیم. 

وي با بیان اینکه سراي نوآوري محل تبادل علم و دانشگاه با صنعت است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی با برنامه ریزي در این حوزه و
توجه به مهارت آموزي و اشتغال جوانان پاسخ خود را گرفت، به طوري که امسال علی رغم کاهش جمعیت دانشجویی، شاهد رشد 5
درصدي در جذب دانشجویان جدیدالورود بودیم؛ همچنین دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان 2 هزار و 500 دانشجوي مقطع
کارشناسی را که توسط صنایع مصاحبه شده بودند، در قالب طرح پویش صنعت، بورس صنایع کرد و بدین ترتیب جوانان می توانند از

 
سن 18 سالگی وارد صنعت و بازار کار شوند. 



عضو شوراي عالی انقلاب فرهنگی خاطرنشان کرد: هفته گذشته نیز سراي نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی واحد اراك در مرکز شهر و در
یک فضاي بسیار مناسب با حضور دکتر ستاري افتتاح شد؛براي این مسیر تاکنون 29 سراي نوآوري در دانشگاه آزاد اسلامی مصوب

 
شده که تلاش داریم فضاهاي کارکردي دانشگاه را براي اشتغال دانش بنیان مردم اختصاص دهیم. 

وي همچنین با اشاره به راه اندازي نخستین شرکت بذر این دانشگاه در استان اصفهان، اظهار داشت: خوشبختانه با تلاش هایی که
توسط اعضاي هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفت، شرکت تولید بذر این دانشگاه 270 میلیارد تومان ارزش گذاري شده

 
که از سال آینده حدود 20 میلیون دلار براي دانشگاه آزاد اسلامی درآمدزایی خواهد داشت. 

دکتر طهرانچی حوزه دیجیتال را یکی دیگر از برنامه هاي دانشگاه آزاد اسلامی عنوان کرد و افزود: امروز بحث اشتغال دیجیتال یک
باید است و براي استقلال کشور همه باید به صحنه بیایند؛دانشگاه آزاد اسلامی یکی از بزرگترین مصرف کنندگان این بازار است، به

 
طوري که این ایام حدود یک میلیون کلاس برخط در طول هفته برگزار می شود. 

 
فعالیت سراهاي نوآوري، شرکت هاي دانش بنیان و پرداختن به مفهوم اشتغال براي دانشگاه آزاد اسلامی یک کار واقعی است 

عضو هیئت امناي دانشگاه آزاد اسلامی تأکید کرد: فعالیت سراهاي نوآوري، شرکت هاي دانش بنیان و پرداختن به مفهوم اشتغال براي

 
دانشگاه آزاد اسلامی یک کار واقعی است، چرا که باید اقتصاد دانشگاه را از این طریق تأمین کنیم. 

 
راه اندازي 40 سراي نوآوري مختلف متناسب با زیست بوم در هر یک از استان ها 

وي از راه اندازي بزرگترین سراي نوآوري صنایع خلاق در تهران همزمان با سالروز پیروزي انقلاب اسلامی خبر داد و گفت: علاوه بر
این سراي نوآوري که به عنوان سومین سرا قرار است در مرکز شهر تهران افتتاح شود، در آینده 40 سراي نوآوري مختلف متناسب با

 
زیست بوم هر یک از استان ها راه اندازي خواهد شد. 

دکتر طهرانچی تأکید کرد: اکنون دانشجویان و خانواده هاي آنها از ما، آینده و اشتغال جوانان را مطالبه می کنند و دوره اي که
دانشگاه صرفاً به موضوعات آموزشی و فرهنگی می پرداخت، تمام شده و اکنون دانشگاه باید در کنار توجه به موضوعات آموزشی و

 
فرهنگی، به موضوعات اقتصادي، فناوري، اشتغال جوانان و اقتصاد کشور توجه جدي داشته باشد. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
باید مراقب این 7 تهدید "اکوسیستم استارتاپی" کشور بود! 

قرارداد دانشگاه آزاد با وزارت نفت با هدف تحقق دانشگاه کارآفرین




